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Veel mensen hebben de neiging om de 
effecten van een oorlog te onderschatten. 
We zien vandaag wat er in Tsjetsjenië 
gebeurt en zijn er van overtuigd dat over 
een halve eeuw niemand nog een moment 
stil zal staan bij de verschrikkingen die daar 
hebben plaatsgevonden. We vergeten daar
bij dat oorlogen een langdurig effect op de 
psychologische houding van een land en 
een volk hebben. En aangezien vrijwel 
ieder land in de afgelopen eeuw bij één of 
meerdere oorlogen betrokken is geweest, 
blijkt ook ieder volk zijn eigen trauma’s te 
hebben. Zeer recentelijk is wederom beves
tigd dat het voorgaande zeker voor het 
Nederlandse volk opgeld doet. De onvoor

stelbare commotie die de visumvers
trekking aan Poncke Princen eind 
vorig jaar teweeg bracht, is tekenend 
voor het Indonesië-trauma, waarmee 
Nederland nog altijd worstelt.

Ook enkele prominente politici heb
ben ditmaal olie op het vuur 
gegooid, door te pleiten voor een 
nationaal debat over de rol van 
Nederland tijdens de onafhankelijk
heidsstrijd van Indonesië. Kamer
voorzitter Deetman beet het spits af 
en kreeg prompt bijval van onder 
andere minister Pronk en Groen 
Linkser Rosenmöller. Het blijft ech

ter onduidelijk wat zo’n nationaal debat 
eigenlijk inhoud en met name ook wat 
zo’n debat beoogt. Eerder is al gepleit 
voor nationale debatten over het minder
hedenbeleid (Bolkestein!) en economie 
(Andriessen!). Ook in deze gevallen werd 
niet duidelijk door wie een dergelijk debat 
nu eigenlijk gevoerd zou moeten worden. 
Gaat het om een parlementair debat, of 
wordt eerder een maatschappelijk debat 
bedoeld?

Als een maatschappelijk debat wordt 
beoogd, dan kunnen we ons afvragen of 
het de taak van de politiek is een dergelijk 
debat te initiëren, nog los van de vraag of 
de politiek bij machte is dat ook daadwer
kelijk te doen. Betekent een nationaal 
debat eigenlijk een parlementair debat, dan 
moeten we ons afvragen wat daarvan de 
toegevoegde waarde is. Debatten in de 
Kamer resulteren over het algemeen in 
conclusies en dat zou dan ook in het geval 
van een debat over het Nederlandse oor
logsverleden zo moeten zijn. Persoonlijk 
ben ik van mening dat zo’n parlementaire

VOORZITTER
eindconclusie en daarmee een parlemen
tair debat zinloos is. De vraag of het 
Nederlandse optreden in de jaren ‘47-’49 
gerechtvaardigd is geweest, lijkt me 
onmogelijk te beantwoorden. Ieder ant
woord anno 1995 zou volstrekt voorbij 
gaan aan het gegeven dat vrijwel alle 
omstandigheden waaronder destijds het 
besluit tot actie werd genomen volstrekt 
anders waren.

Veel belangrijker dan een parlementair 
debat is het eerder genoemde maatschap
pelijke debat. Immers, de enige manier 
waarop trauma’s kunnen worden verwerkt 
is door er openlijk over te praten. Het 
wordt dan ook tijd, dat Nederland leert 
zonder schroom te spreken over wat zich 
in onze voormalige kolonie heeft afge
speeld. Zo’n debat is echter niet te initië
ren: het ontstaat of het ontstaat niet. Ook 
zal en kan een dergelijk debat niet leiden 
tot een algehele afkeuring van het gebeur
de. Het druist ook in tegen mijn eigen libe
rale gevoelens om een collectieve 
meningsvorming na te streven. Het is veel 
belangrijker, dat ieder individu is staat 
wordt gesteld zijn of haar eigen oordeel 
over het gebeurde te vellen. En daarvoor is 
objectieve informatie over de Nederlandse 
geschiedenis een absoluut vereiste. Het is 
dan ook een fundamentele taak voor het 
onderwijs in Nederland deze informatie te 
verstrekken; een taak waarin zij in dit spe
cifieke geval niet of nauwelijks slaagt. 
Wat mij van mijn eigen geschiedenisles
sen op de middelbare school is bijgeble
ven, is de vluchtige wijze waarop het 
onderwerp Indonesië werd afgeraffeld. 
Het wordt dan ook tijd de geschiedenis
boeken compleet te maken, zodat een 
ieder zich een beeld kan vormen van wat 
er destijds is gebeurd. Of dat vervolgens 
leidt tot een maatschappelijk debat, zal 
vanzelf blijken.

Ieder volk heeft zijn eigen trauma’s. Die 
trauma’s bespreekbaar maken is van 
essentieel belang voor de verwerking 
ervan. Dat daarbij pijnlijke gevoelens zul
len worden opgerakeld, is de prijs die we 
moeten betalen voor een halve eeuw 
zwijgzaamheid. Betaling van die prijs is 
echter gerechtvaardigd, omdat het 
Nederlandse volk zichzelf vervolgens 
weer recht in de ogen zal kunnen kijken.

Arjan Toor
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BACK TO THE FUTURE
De onbekende kant van Newt Gingrich
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ü ü ü ^  Letter from America
door Michiel Visser in North Carolina

Het is het uur van Newt Gingrich in 
politiek Amerika. De energieke en zeer 
charismatische Republikein uit 
Georgia heeft na de grote overwinning 
van zijn Grand Old Party (GOP) het 
leiderschap van de partij onmisken
baar op zich genomen. Zijn ‘Contract 
with America’ beheerst de krantekop- 
pen. Zijn partijgenoten in het Huis van 
Afgevaardigden volgen Gingrich met 
een bijna aandoenlijke loyaliteit. Newt 
Gingrich heeft voorlopig de touwtjes 
in handen, zo lijkt het.

Algemeen wordt Gingrich gezien als een 
conservatief van het zuiverste water. Er 
is in de pers veel aandacht geweest voor 
zijn plannen om kinderen van bijstands
moeders in weeshuizen onder te brengen, 
bidden in openbare scholen mogelijk te 
maken en het spook van de staatsschuld 
in zijn hok te timmeren. Ook zijn bittere 
aanvallen op Bill en Hillary Clinton, door 
hem McGovernicks genoemd, in een ver
wijzing naar de mislukte linkse presi
dentskandidaat George McGovern, kre
gen veel aandacht.
De vraag is echter of Newt inderdaad zo 
conservatief is als algemeen wordt aan
genomen. Er zijn namelijk verscheidene 
indicaties dat hij juist het omgekeerde is: 
een man van de toekomst. Paradoxaal 
genoeg moeten we voor een verklaring 
eerst een blik op zijn verleden werpen.

Newton Leroy Gingrich was historicus, 
voordat hij in 1979 zijn politieke carrière 
begon als lid van het Huis van Afge
vaardigden voor een voorstedelijk district 
van Atlanta. Hij behaalde zijn doctoraal 
aan de prestigieuze Tulane University in 
New Orleans en werkte enige tijd als uni
versitair docent aan Kennesaw State 
College. Daar ontwikkelde hij de plannen 
die hij in de komende decennia wil gaan 
uitvoeren.
Deze plannen of ideas, om Newtspeak te 
gebruiken, zijn neergelegd in Window of 
Opportunity. Dit is zijn tot nu toe enige 
boek en rolde in 1984 in bescheiden aan
tallen van de persen. Verder heeft hij 
veel denkwerk verricht in een serie lezin

gen die hij onder de veelzeggende naam 
Renewing American Civilization aan zijn 
universiteit gaf.

Derde Golf
Hoe ziet Newtworld er uit? Gingrich 
pleit in Window for Opportunity onder 
meer voor het verspreiden van ‘religieu
ze software’ en een sterk uitgebreid 
ruimtevaartprogramma. Zo wil hij tegen 
het j aar 2000 een basis op de maan, toe
risme naar de ruimte en werkgelegenheid 
in de ruimte. Verder denkt hij dat bio
technologie het wereldvoedselprobleem 
zal oplossen en gelooft hij heilig in wat 
hij ‘cybernetische democratie’ noemt. 
Dat schijnt neer te komen op dagelijkse 
electronische referenda, daarmee de rol 
van de politiek reducerend tot het uitvoe
ren van de vox populi. Newt is van 
mening dat Amerika moet worden omge
vormd tot een ‘derde golf-natie’ die klaar 
is voor de mondiale concurrentieslag van 
het informatietijdperk. Daartoe zal de 
Amerikaanse burger over bepaalde nor
men en waarden moeten beschikken. Zo 
moet hij verantwoordelijk zijn, in fami
lieverband opereren en werklust tonen: 
kortom, de Amerikaan als een ‘responsi- 
ble Citizen’.
Een ieder die ooit eens een werkje over 
wat in de jaren zeventig en tachtig vol 
pretentie futurologie werd genoemd heeft 
opgengeslagen, zal nu een gevoel van 
déja vu niet kunnen onderdrukken. Het 
waren met name Alvin en Heidi Toffler 
die in meerdere boeken het evangelie van 
‘De Derde Golf’ verkondigden. Deze der
de golf werd verondersteld de onvermij
delijke opvolger te worden van de eerste 
golf, de neo-lithische revolutie, waarin de 
jagers en verzamelaars van weleer tot 
boeren werden, en van de tweede golf, de 
industriële revolutie. De nieuwe samen
leving zou worden gebaseerd op electro
nische communicatie. Een wereld van 
telewerken en zelf-regeren. Het einde 
bovendien voor de oude bureaucratische 
overheid en de logge multinationals.

Fin de siècle
Dat Newt Gingrich zwaar is beïnvloed 
door de Tofflers en andere toekomst
voorspellers als John Naisbitt en

management-consultant Peter Drucker, 
bleek opnieuw uit diverse speeches die 
hij na de Republikeinse verkiezingsover
winningen in november gaf. Zoals altijd 
creëerde hij een sfeer van ‘dit-is-het-ein- 
de-van-een-tijdperk en ik ben degene die 
deze natie de volgende eeuw in zal lei
den’. In die zin is Newt Gingrich een 
echte fin de siècle-politicus, van wiens 
slag er in de komende jaren ongetwijfeld 
meer zullen opstaan. Het jammere is dat 
hij daar zo sterk van doordrongen is. Zo 
noemde hij zichzelf eens een ‘transfor- 
mational figure’ die een brug zou bou
wen naar een nieuw tijdperk. Een lid van 
het Huis van Afgevaardigden deed daar 
nog een schepje bovenop en noemde hem 
‘de geschikte leider wanneer evolutie te 
langzaam gaat en revolutie een te hoge 
tol zou eisen’.
In de toespraak na zijn nominatie voor 
het ambt van Speaker van het Huis ont
vouwde Gingrich zijn einddoel. Hij wil 
een Amerika dat klaar is voor het komen
de tijdperk, een natie met de beste con
currentiepositie, met de beste banen die 
het hoogste ‘take-home’ inkomen met 
zich meebrengen - lage belastingen - en 
met de hoogste productiviteit. De wel
vaartsstaat moet volgens Gingrich wor
den omgevormd tot een opportunity 
society. Op mondiaal niveau wil hij dat 
“op de hele planeet vrijheid aan de win
nende hand is en dat beschaving en fat
soen het barbarisme uit onze levens ver
drijven”. Pittig ambitieus dus. Aan het 
eind van deze oratie gaf hij zijn mede 
Congresleden een flink portie huiswerk 
mee. Niet geheel verrassend prijken op
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deze literatuurlijst verschillende futurolo
gische werken. Behalve boeken van de 
Tofflers en Drucker, beveelt Gingrich 
onder meer Leadership and the Computer 
van harte aan.

Newt’s curriculum
Hoewel hij nu Speaker van het Huis is 
geworden, is Newt nog altijd in hart en 
nieren een docent, wiens aspiratie het 
naar eigen zeggen is om de “leidende 
leraar van de Amerikaanse beschaving in 
de 21 e eeuw te worden.” En doceren doet 
hij dan ook op grote schaal. Middels zijn 
intussen in financiële opspraak geraakte 
organsatie GOPAC (Grand Old Party 
Action Committee) heeft hij de meeste 
nieuwe Congresleden een intensieve trai
ning gegeven. De freshmen, zoals ze 
genoemd worden, zijn volgepompt met 
Newt’s lessen over de toekomst en dat 
willen ze weten ook. Newt wordt door de 
meeste nieuwe Congresleden met een 
bijna griezelige intensiteit op handen 
gedragen, wat hem een sterke machtsba
sis geeft.
Maar hij traint niet alleen zijn medepoli- 
tici. Middels televisie-uitzendingen, zijn 
boeken - hij zou op dit moment bezig 
zijn met het schrijven van maar liefst drie 
boeken, waaronder een novelle en een 
bewerking van 
zijn lezin-

viteiten verspreidt hij zijn techno-evan- 
gelie.
De meeste tegenstanders van Gingrich 
negeren zijn toekomstbabbels. Zij die dat 
niet doen, beweren nogal eens dat al de 
technologie gewoon een rookgordijn is 
om de aandacht af te leiden van de echte 
problemen van Amerika en de echte 
oplossingen ervoor. Het vermaarde 
‘Contract with America’ kan echter veel 
verweten worden, doch zeker niet dat het 
vaag is over wat de korte-termijn oploss
ingen van Newt zijn voor de huidige pro
blemen. Zijn Newtonomics bestaan voor 
een groot gedeelte uit opgewarmd 
Reagan-beleid, aangevuld met een hele 
serie anti-overheid maatregelen.
Anderen beweren dat de science-fiction 
fan Gingrich als ideaalbeeld de wereld 
van de cyberpunk heeft. Cyberpunk was 
een populaire SF-stroming in de jaren 
tachtig, die een wereld voorzag met een 
zwakke en minieme overheid, een al
machtig bedrijfsleven en een geatomi
seerde samenleving waarin de losers cre
peerden en de winners alleen nog met 
hun computerscherm communiceerden.

Terug
Of Newt het daar mee eens zal zijn, is 
zeer de vraag. Eén ding staat evenwel als 
een paal boven water. Gingrich is een 
uniek politicus die op wonderbaarlijke 
wijze conservatieve en futuristische ele
menten door elkaar heenklutst en dit alles 
tot een min of meer coherente ideologie 
weet te smeden. Sommige van zijn stand
punten zijn zeer de moeite waard - denk 
aan het afschaffen van de welvaartsstaat 
en een uitgebreid ruimtevaartprogramma 
- andere ogen minder aantrekkelijk - 
zoals weeshuizen en de nadruk op religie 
- maar interessant is hij in ieder geval. 

En dat kun je niet van iedere politicus 
zeggen. De komende jaren zullen 
moeten uitwijzen of Amerika aan de 

hand van Newt terug naar de toe
komst wil worden geleid.

Welke Liberaal 
wil niet
Internationaal?
door Marcel Putman

Heb jij er nooit van gedroomd om einde
lijk eens je vleugels uit te slaan en op een 
hele andere manier met de JOVD bezig 
te willen zijn? Wil jij een onvergetelijke 
ervaring opdoen? Uitgediscusseerd, op 
zoek naar iets nieuws? Wij bieden je de 
mogelijkheid om op een internationaal 
niveau de discussie aan te gaan en tot je 
verbazing tot de ontdekking te komen dat 
er een nieuwe wereld voor je open gaat. 
Geef eerlijk toe: wat is er mooier dan in 
de tropische hitte een discussie te voeren 
met mensen om je heen, die op een zelf
de manier met politiek bezig zijn als jij?

Op zaterdag 25 februari 1995 organiseert 
het Internationaal Secretariaat een Intro- 
ductiemiddag over het reilen en zeilen 
van het Internationale Werk binnen en 
buiten de JOVD. Wij zullen deze dag een 
toelichting geven wat de mogelijkheden 
zijn in het internationale politieke jonge
renwerk, een cursus voor afdelingen die 
plannen hebben om zich internationaal te 
oriënteren, de landelijke politieke com
missies en heel veel andere nuttige infor
matie, die je klaar stomen voor de inter
nationale sneltrein.

AGAINST RACISM AND XENOPHOBIA
International Federation of Liberal and Rodical Youfh 

P I  781, 8-1000 Bruxelles
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De dag zal worden verzorgd door de 
leden van het Internationaal Secretariaat 
en ingevuld worden door hot-shots uit de 
Internationale wereld der JOVD. Een 
ieder, die de internationale keuken wil 
inspecteren, moet absoluut deze dag van 
de partij zijn. Geef je op door middel van 
onderstaande bon of neem contact op met 
het Algemeen Secretariaat.

De dag begint om 14:00 uur op het 
Algemeen Secretariaat in Den Haag.

14:00 Introductie; Het Internationaal 
Secretariaat in de JOVD;
Marcel Putman

14:30 IFLRY; Liberalisme in een mon
diaal jasje; Jan Weijers 

15:00 Bilaterale internationale samen
werking; hoe gaat dat?;
Dirk D’Hertoge VLD-J België 

15:30 Pauze
15:45 Hoe zet ik zelf in mijn afdeling

internationale contacten op en wat 
is de toegevoegde waarde?;
Melvin Könings 

16:15 Evaluatie en Discussie 
16:45 Sluiting en borrel in de kroeg

Opgavebon:

□  JA, Ik neem deel aan de introductie
dag van het Internationaal Secreta
riaat .

□  JA, Ik wens op de hoogte gesteld te 
worden van alle internationale activi
teiten en ontvang de Internationale 
Nieuwsbrief voor 10,= per jaar. Ik 
machtig de JOVD om 10,= af te 
schrijven van mijn giro/bankreke- 
ningnummer.

Naam:......................................................
Adres:......................................................
Postcode/Plaats........................................
Tel............................................................
Geb.dat....................................................
Afdeling:..................................................

Handtekening:

Recht
spraak
door Yaïr Pinto

De rechtspraak in Nederland 
blijft een punt van controverses. 
Drugsbaronnen die vrijkomen 
op informatie die bij de politie is 
gestolen. Moordenaars en ver
krachters die vrijkomen op 
vormfouten.
Maar als je misschien belasting
fraude hebt gepleegd dan is de 
bewijslast omgekeerd. Jij moet 
dan je onschuld aantonen.
De rechtsstaat bevindt zich in 
een identiteitscrisis. Waarom is 
ons Wetboek van Strafrecht 
zoals het is? Wat zijn de princi
pes die er aan ten grondslag liggen?
Het eerste principe van het recht is dat je 
alleen gestraft kunt worden voor zaken 
waar je de oorzaak van bent. Jij bent de 
oorzaak van je eigen gedrag, dus jij kan 
gestraft worden voor je eigen gedrag.
Het tweede principe is dat de straf recht 
evenredig moet zijn met de misdaad. Hoe 
zwaarder de misdaad, hoe zwaarder de 
straf.
Het derde principe is dat je alleen een 
misdaad pleegt als je leed veroorzaakt bij 
iemand anders.
Dit derde principe heeft toelichting 
nodig. Er is vrijheid van meningsuiting 
omdat wat je ook zegt of schrijft, je kunt 
daarmee nooit leed afdwingen. Je kunt 
iemand wel beledigen of krenken, maar 
dat is mede afhankelijk van die persoon 
zelf.
Er is geen vrijheid van handelen. Als jij 
iemand een hand afhakt, dan verliest hij 
een hand en wordt hem dus leed veroor
zaakt zonder dat hij er ook maar iets aan 
kan doen.
Uit deze drie principes volgt dat alle 
drugs gelegaliseerd moeten worden. 
Immers bij het legaliseren van drugs ver 
oorzaak je bij niemand leed buiten zijn 
keuze om.
Je hebt pas last van drugs als je er zelf 
voor kiest om ze te gebruiken.
Een ander gevolg dat met name voor de 
Nederlandse rechtspraak van belang is, is

een radicale straffenverzwaring.
Nu is het zo dat watje ook doet, langer 
dan zeventien jaar kun je niet zitten. 
Bovendien gebeurt het dat mensen voor 
moord vaak minder krijgen dan anderen 
voor fraude. Concreet: invoering van 
daadwerkelijk levenslang, zware verso
bering van gevangenissen, en eventueel 
invoering van dwangarbeid.
Laatste puntje over de rechtsstaat: wie 
bepaalt er of iemand schuldig is of on
schuldig? Nu wordt dat na overleg door 
één iemand bepaalt. Ik pleit voor jury- 
rechtsspraak. Psychologisch onderzoek 
heeft uitgewezen dat hoe meer mensen 
een besluit nemen, des te beter het 
gemiddeld is. Mensen sturen elkaar bij en 
leren van elkaar.
Tegen jury-rechtspraak wordt vaak aan
gedragen dat elke Jan met de pet dan 
over recht beslist en dat je dit beter over 
kan laten aan mensen die ervoor gestu
deerd hebben.
Nu is het zeker zo dat mensen die rechten 
hebben gestudeerd meer weten over de 
wetten en regels in Nederland. Niks wijst 
er echter op dat onze meesters in het 
recht beter kunnen beoordelen of iemand 
schuldig is of onschuldig dan een wille
keurig ander iemand.
De hernieuwde rechtsstaat van Nederland 
moet er dus zo uitzien: zwaardere straf
fen en een jury die beslist over schuld en 
onschuld.
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De achterkant van het spoor
door Melvin Schut

Vele JOVD’ers hebben een OV-kaart 
en maken daar dankbaar gebruik van. 
Het is niet overdreven om te beweren 
dat activiteiten ‘in den lande’ veel 
slechter zouden worden bezocht zon
der het gratis reizen met de trein. 
Treinkaartjes zijn immers duur. 
Driemaster wilde weten waarom en 
vroeg het aan een conductrice. Haar 
antwoord: ga een dag mee en zie het 
zelf...

En zo bevond ik mij - zonder kaartje - op 
een gure zondagmiddag op perron vier 
van station Haarlem, wachtend op een 
vriendelijke conductrice: de 27-jarige 
juffrouw Jolanda Zekveld. Precies om 
15:10 uur liet zij de stoptrein naar Den 
Haag CS vertrekken.

“Ik zit ruim zes jaar bij de NS. Op een 
dag heb ik gesolliciteerd op een vacature 
voor conducteur, omdat dat meer ver
diende dan de baan die ik had. In het 
algemeen wordt een conducteur gezien 
als een eenvoudige kaartjesknipper en ik 
was dan ook aardig verrast toen ik aller
lei psychologische tests moest afleggen. 
Je werd echt helemaal doorgezaagd! 
Uiteindelijk bleef ik over uit zestig man. 
Die tests bleken noodzakelijk te zijn 
vanwege een conflict in de trein. Je moet 
kunnen omgaan met een conflict tussen 
reizigers of tussen jou en een reiziger. 
Velen kunnen die confrontatie niet aan. 
Ook vallen veel mensen af bij de medi
sche keuring. De trein beweegt nu een
maal erg en dan kun je geen last hebben 
van je gewrichten.
Al die tests bleken ook te maken te heb
ben met kaartjes knippen. Je moet snel 
controleren en snel die trein door kun
nen. Daarvoor moet je in één oogopslag 
zien of foto en eigenaar kloppen, of de 
datum niet verkeerd is, en of het traject 
klopt. Veel mensen kunnen dat niet en 
denken dat wij daar helemaal niet naar 
kijken.
En dan moetje ook nog tegen zelfdodin
gen kunnen. Als conducteur moet je er 
meteen naartoe en alles regelen. De
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Agressiem eldingsform ulier

Standplaats volgnummer Bbv-registratienummer

Deze gegevens worden opgenomen in het Agressie Registratie Systeem.

Datum Tijd Treinnummer

| Baanvak Station Locatie

i Melder
Naam

1

Leeftijd Standplaats

f1 Vrouw 

11 Man

i Personeelriummer Dienstmimmer Dienst 

1 1 Alleen 

n Twee

□  Meerdere

i Functie 

T Hc 

! Men

1 . Popz 

□  Lkt

! 1

: Aanleiding
... Geen aanwijsbare aanleiding 

W el aanwijsbare aanleiding

Vvb
Geen Vvb 

Tariel 

. i Boete

Produkt
3  Vertraging 

l Gesloten loket

3

n

T Uitgevallen trein 

3 Overvolle trein

Orde
3  Wangedrag 

3  Vandalisme 

3  Discriminatie

1

Gevolgen

Schade
1 ' Kleding 

! -  Bril

! NS eigendommen

1 j Horloge 
i i Sieraden

Letsel
□  Psychisch

L i Oppervl. wond/kneuzing 

L_ Ernstig

Geneeskundige

hulp
EHBO 

— Arts

Bedrijf
13 Uit dienst 

11 Vertraging

Aard van de agressie 

M ondeling
— Schelden 

' Dreigen

Lichamelijk
! ! Slaan 

□  Stompen 

' ! Schoppen

n Duwen/trekken 

□ Spuwen

Intimiderende houding

W apen
n Steekwapen 

□  Slagwapen 

U Vuurwapen

Dader
Aantal Categorie

i.1 Voetbalsupporter 

1 1 Discoganger 

IJ Student

1 !

„J Scholier 

i 1 Militair

f ' 6 0 + kaarthouder

Leeftijd
3  lO t/m  17 

' i 18 t /m  30 

. . 31 t/m  60 

_  > 60

Onder invloed van
3  Alcohol 

3  Drugs

W ilt o ook de achterzijde van d it form ulier invullen

Een agressieformulier

machinist is natuurlijk vaak van de kaart. 
Die testen voldoen dus aan de realiteit. 
Maar het blijft moeilijk. Een conducteur 
krijgt daarom ook een jaarcontract. 
Iemand die het toch niet aankan, mag dan 
na een jaar gaan.
De mensen die een conducteur alleen als 
een kaartjesknipper zien, zijn een beetje 
naïef.
Vaak wordt het beroep ook als minder
waardig gezien. Ik heb respect voor afge
studeerden. Maar er zit veel meer aan de 
baan dan wordt gedacht. Veiligheid is 
onze eerste taak, het verstrekken van 
informatie een tweede. Je moet wel zor
gen dat er geen hondje buiten de deur 
blijft hangen!
In principe maken wij iedere dienst 
agressie mee. Onder agressie verstaan we 
dan wel ook schelden. Dat schelden 
wordt om uiteenlopende redenen gedaan. 
Er zijn mensen bij die hun trein gemist 
hebben, of die geen kaartje hebben, of 
die niet gecontroleerd worden en kwaad 
uitroepen ‘waarvoor koop ik nog zo’n 
kaartje?’ De passagiers schrikken ook 
enorm van de nieuwe reisregels. Vroeger 
werd er voor een kaartje in de trein drie 
gulden vijftig extra gerekend. Nu zijn de 
omstandigheden zo dat de conducteur 
niet anders kan dan het treintarief bereke
nen. Ook goedgezinde mensen moeten 
daardoor heel veel betalen. Die worden 
echt gigantisch kwaad als ze gewoon 
geprobeerd hebben een kaartje te krijgen 
en de automaat is kapot. In één week zijn 
nu al drie conducteurs in elkaar geslagen. 
Zelf heb ik ook eens een klap gehad, 
waaraan ik een gekneusde kaak over
hield. Daarvoor ben ik nu nog onder 
behandeling.
Bedreigingen komen zeer vaak voor. Er 
wordt zomaar geroepen ‘ik zal je neerste
ken’. Laatst was bijvoorbeeld de trein 
defect en kwamen we twintig minuten te 
laat op een station aan. De NS verleent 
aan conducteurs speciaal voor dit soort 
situaties koffiebonnen, die dan gratis aan 
de passagiers mogen worden uitgedeeld. 
Zo probeer je het toch nog een beetje 
goed te maken. Bij het uitdelen daarvan 
zei een Turkse meneer opeens:’je mag 
blij zijn dat ik geen pistool bij me heb, 
anders had ik je doodgeschoten.’ Dat 
slaat toch nergens op? Het ergste is 
eigenlijk nog dat je je grenzen gaat ver
leggen. Je komt in aanraking met een 
wereld die volkomen voorbij gaat aan

mensen die de hele dag op kantoor zitten 
en ‘s avonds rustig naar hun nette huis 
rijden. Je merkt ook het verschil tussen 
delen van het land. In de Randstad is er 
helemaal geen respect. In, zeg, 
Mariënburg komen mensen nog achter je 
aan voor een kaartje en wordt je met u 
aangesproken.
Een dienst duurt vaak bijna negen uur. In 
totaal werk je 36 uur per week. De dien
sten worden zo aangepast dat je per 
weekje uren maakt. De ene dag draai je 
vijf uur, de andere zeven of negen uur. 
Dat is per dienst niet altijd dezelfde 
trein. Soms heb je een pauze van twintig 
minuten, dan weer van tweeëneenhalf 
uur. Maar al dat soort tijden zit verwerkt 
in je dienst.”

Het is nu half vier. We zijn mooi op tijd 
in Leiden aangekomen. Een meisje 
vraagt de conductrice of deze trein ook 
naar Den Haag gaat. Tot haar vreugde 
blijkt dat het geval.

“Je werkt met verschillende conducteurs 
uit het hele land. Ik heb ook dienst vanuit 
Eindhoven. Mijn standplaats is Haarlem 
en ik moet er niet aan denken dat ik 
alleen van Haarlem naar Amsterdam en 
weer terug zou rijden. Iedere conducteur 
heeft een rooster, waarop ook staat welke 
conducteur hij tegenkomt. Je hebt roos
ters met lange en korte weekeinden, part 
time-roosters en roosters voor mensen 
die vijftig procent van een full time-baan 
werken. Zo’n rooster heeft een looptijd
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van zestien weken, waarna je weer 
opnieuw begint. Je kunt bij ons niet 
alleen maar ‘s ochtends of ‘s avonds wer
ken. Eén dienst is één dag. Dat is best 
weleens een beetje moeilijk. Als je naar 
de tandarts moet, dan kan dat alleen op je 
vrije dag.Veel mensen vragen naar onze 
kleding, omdat niet alle conducteurs het
zelfde dragen. Daar hebben we een spe
ciale catalogus voor, die met een punten
systeem werkt. Hoe meer je werkt, hoe 
meer punten. Vroeger had ik een college- 
schoen. Die oogde nog een beetje rede
lijk. Maar als conducteur moet je vaak 
langs de trein lopen, door de bagger. En 
dan valt zo’n schoen uit. Als het in de 
winter koud is, kun je een nieuwe NS-jas 
bestellen. Dat is wel handig. De conduc
teurs hebben bij de aanschaf van een 
stropdas nu de keuze tussen een gewone 
stropdas, of een anti-agressiestropdas. 
Daarmee kunnen ze niet snel gekeeld 
worden. Bij de spoorwegpolitie is dat 
standaard.
Twee jaar geleden heb ik gesolliciteerd 
naar de post van spoorwegpolitiebeamb- 
te. Daar is de selectie nog veel strenger, 
met nog veel meer psychologische tests. 
Als je daar doorheen komt, dan wacht je 
nog tien maanden opleiding en stage. 
Dan kun je ook nog afvallen. Ik heb uit
eindelijk besloten om conductrice te 
blijven. Bij de spoorwegpolitie sollici
teer je voor het hele land. Ik zou dus 
ook aan de andere kant van het land 
gestationeerd kunnen worden en daar 
had ik geen zin in.
Anderhalf jaar geleden had ik minister 
Maij-Weggen en Den Besten (directeur 
NS, red.) in de trein. Mevrouw Maij- 
Weggen was heel aardig. Speciaal voor 
haar bezoek moest ik een apart uniform 
aan. Dat werd voor deze gelegenheid uit 
Utrecht opgestuurd. Normaal gesproken 
valt aan het uniform ook je ‘rang’ te zien. 
De conducteur die de baas is over de 
trein heeft namelijk een rode band aan 
zijn tas. Alle conducteurs worden trou
wens hoofdconducteur (HC) genoemd, 
want er zijn geen conducteurs. Dat is een 
overblijfsel uit het verleden. Vroeger 
begon je als conducteur namelijk op een 
goederenwagon, vervolgens mocht je op 
de reizigerstrein en daarna werd je pas 
hoofdconducteur. Daaruit blijkt ook wel 
dat een conducteur meer doet dan alleen 
kaartjes knippen.”

We rijden Den Haag CS binnen. Hier 
hebben we ruim een half uur pauze. Bij 
de conducteurskantine wacht mij een 
verrassing. Tegen een muur staat een 
meterslange kast gevuld met pakketten 
van tientallen verschillende soorten for
mulieren die de conducteurs moeten 
invullen. Zo zijn er agressieformulieren, 
speciale ontwerp-procesverbalen voor 
conducteurs, treinrapporten, treinrappor- 
ten voor treinen die de grens over gaan 
en nog vele, vele andere formulieren. Er 
wordt mij verzekerd dat die niet elke dag 
hoeven te worden ingevuld. Maar twintig 
minuten formulieren invullen aan het 
eind van elke dag is normaal.

“Je moet de formulieren uiteraard naar 
waarheid invullen. Dat is een zeer secure 
aangelegenheid. Na iedere trein moet een 
treinrapport worden ingevuld, dat dan

wordt opgestuurd naar Utrecht. Daar 
staat onder meer op hoeveel passagiers er 
in een trein zitten. Aan de hand daarvan 
worden de diensten dan aangepast. Dan 
klagen mensen vaak, omdat de regeling 
niet wordt gewijzigd als een trein overvol 
zit. Maar dat kan niet. Elke trein wordt 
maximaal benut. Als een trein hier in 
Den Haag kapot gaat en hij had ‘s och
tends ergens anders moeten rijden, dan 
wordt er desnoods de hele nacht doorge
werkt om die trein toch daar te krijgen. 
Er zijn geen treinen teveel en anders valt 
er een gat in de dienstregeling. Daarom is 
de NS nu al bezig met aanpassingen die 
pas over drie jaar effect zullen hebben. 
Aan overvolle treinen is op korte termijn

dus ook niets te doen.
De treinen zijn natuurlijk voller door de 
invoering van de OV-kaart. De NS lijdt 
ook verlies aan de OV-kaart. Maar je 
moet niet vergeten dat de kaart is inge
voerd omdat veel studenten geen kaartje 
kochten. Met de OV-kaart krijgt de NS in 
ieder geval nog iets van het verloren geld 
terug. Utrecht dacht ‘wat we hebben, 
hebben we’. Studenten beleven blijkbaar 
plezier aan de trein. Omgekeerd is dat 
niet altijd zo. Studenten halen vaak 
‘grappen’ uit met conducteurs. Vaste prik 
is het verwisselen van OV-kaarten. Dan 
mag je als conducteur de foto’s bij de 
grijnzende hoofden zoeken. Heel leuk. In 
een groep is dat het ergst. Zes studenten 
vinden zichzelf leuker dan drie of min
der. Maar ze komen uiteindelijk van een 
koude kermis thuis. Wij kennen toch alle 
trucjes.
Maar om op die formulieren terug te 
komen: dat heeft allemaal te maken met 
de bureaucratie. Wij krijgen elke dag nog 
een wijziging van de regels. Die noemen 
we trouwens richtlijnen. Dat gaat dan 
over dingen als het omgaan met voetbal
supporters. Die regels worden door 
Utrecht uitgevaardigd. De laatste jaren 
zijn ze wel flink aan het snoeien geweest 
in het aantal mensen dat daar werkt. 
Toch blijven we elk jaar een nieuwe 
BAK krijgen. Dat is het conducteurs- 
boekje. Ook daar krijgen we weer regel
matig aanvullingen, wijzigingen en ver
beteringen bij. Je denkt de dienstregeling 
uit het boekje te kunnen halen dat daar
voor is gemaakt, maar dan blijkt een 
gedeelte weer niet tijdig gereed. Wij 
weten ook niet hoe dat komt. Een paar 
jaar terug kregen we twee weken na 
invoering van het nieuwe boekje al weer 
wijzigingen, omdat er fouten in stonden. 
Als conducteur zijn er natuurlijk veel 
voordelen. We kunnen gratis reizen in de 
Benelux en er zijn aanzienlijke voordelen 
in andere landen. Dat voordeel geldt 
trouwens ook voor gezinsleden. Wat het 
buitenland betreft wil de NS ook dat er 
meer buitenlandse treinen op 
Nederlandse baanvakken gaan rijden. 
Dat is goed voor de concurrentie en de 
NS krijgt geld voor de baanvakken. Voor 
de infrastructuur krijgt de NS nog geld 
van de staat. De rest is helemaal zelfstan
dig. Daarom moeten we ook zo reorgani
seren. NS reizigers draait wel heel goed, 
maar NS goederen maakt nog verlies. De
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NS gaat dan ook totaal commercieel. 
Utrecht wil echt overal geld uit halen. Je 
ziet op elk station steeds meer winkeltjes, 
iets dat passagiers prettig vinden. De NS 
verdient daar al een hoop mee, maar de 
conducteurs zijn soms het slachtoffer. 
Hun kantines zijn namelijk meer waard 
als winkel of als McDonald’s, zoals in 
Amsterdam.”

De pauze is om en de trein naar Rotter
dam wacht. We gaan tien minuten tevo
ren naar de trein. Nu zie ik wat er moet 
gebeuren voor een trein vertrekt. 
Juffrouw Zekveld controleert of de sluit- 
seinen (achterlichten) branden, de voor
lichten worden bewaakt door de machi
nist. Een conducteur blijft dan op het 
perron wachten tot het sein veilig is 
gegeven. Als het bij
na tijd voor vertrek 
is, fluit hij vijf
tien seconden 
voor de hele 
minuut.

Daarna 
sluit de 
conduc
teur de 
deuren en op 
het springen van 
de klok krijgt de 
machinist het sein
om te vertrekken. “Je moet tien minuten 
voor het vertrek van de trein aanwezig 
zijn om de koersborden te verwisselen. 
Dat is maar een bijtaak en schiet er bij 
drukte wel eens bij in. Het lijkt me 
logisch dat bij een stremming of drukte 
vanwege een staking prioriteiten op een 
ander gebied liggen. Daarnaast worden 
de vertrektijden heel vaak omgeroepen, 
maar reizigers horen dat vaak niet. De 
koersborden op het station worden op 
een centraal punt verwisseld. Hetzelfde 
geldt voor het omroepen op de stations. 
Daar is een aantal centrale stations voor 
in Nederland.
De dienstregels beslaan twee dikke mul
tomappen en je wordt geacht ze allemaal 
te kennen. Op den duur gaat dat uiteraard 
vanzelf, maar de vele wijzigingen moet 
je wel goed in de gaten houden. De voor
schriften moet je bij je hebben. Het leuke 
is nu weer dat de handboeken niet in de 
bestaande tassen passen. Er worden al

nieuwe gemaakt, maar onze hoop is toch 
gericht op de proef met de zakcomputer 
waar alles in zou moeten staan. Voor de 
nieuwe reisregels hebben we geen mon
delinge instructies gehad, alleen een 
hoop papier. Het is niet altijd leuk om dat 
door te nemen.

” In Rotterdam stappen we uit de trein en 
wachten op de conducteur die de trein 
overneemt. Die lijkt te laat te zijn. We 
lopen het perron af naar de kantine. Na 
een korte pauze zouden we verder moe
ten naar Breda. Plotseling wordt juffrouw 
Zekveld omgeroepen en na een gesprek 
via de diensttelefoon met de verkeerslei
ding, blijkt er een fout in haar rooster te 
staan. Zij is toch de HC van de trein naar 
Dordrecht. Over de rails spoeden wij ons 
naar de trein, die nu een lichte vertraging 
heeft opgelopen.

het zelf 
nooit

om vijf uur ‘s ochtends en je bent ‘s mid
dags om twee uur weer vrij dan wil je 
natuurlijk ook nog wel wat doen.
Toch is het natuurlijk ook zo dat veel 
mensen bij de NS blijven werken vanwe
ge de sociale lasten die dan doorbetaald 
worden.
Een hoop conducteurs studeren. Het ver
velende is wel dat ze na voltooiing van 
hun studie te hoog gekwalificeerd zijn. 
Dan moeten ze weg.

” We lopen de trein door om kaartjes te 
controleren. In de eerste klas komen we 
een man tegen met een kaartje voor de 
tweede klas. De nieuwe reisregels schrij
ven voor, dat het verschil tussen eerste en 
tweede klas nu volgens treintarief moet 
worden betaald. De man protesteert. De 
vorige conducteur had hem het hele stuk 
dat hij had gereisd geen treintarief bere
kend. Omdat hij bij het volgende station 
de trein zal verlaten, besluit juffrouw 
Zekveld het door de vingers te zien.

Later komen we 
een jongen tegen 
met een kaartje 
zonder datum. 
De nieuwe reis-

meegemaakt
dat er iemand voor mijn trein sprong. Er 
is wel eens een vrouw op een fiets dood
gereden door een trein waarop ik dienst 
had, maar zij hoorde de trein niet aanko
men. Ook is er eens een man overleden 
in mijn trein. Voor dit soort situaties heb
ben we twee dozen. Een gewone ver
banddoos en een aparte met onder meer 
speciaal afdekfolie in het geval van een 
zelfdoding.
Het werk is niet echt vermoeiend. Veel 
conducteurs hebben dan ook een eigen 
bedrijfje. Dat is misschien verrassend 
voor je! Maar de combinatie van vrije 
tijd en onverbruikte energie maakt dat 
mogelijk. Twee broers in Maastricht 
draaien samen één conducteursdienst en 
hebben ook samen een bedrijf. Dat sluit 
zo naadloos aan. Als je een dienst hebt

regels
worden hier 

ook met een 
Salomonsoordeel

toegepast. Verderop wijst een passagiere 
de conductrice op een achtergelaten tas. 
Inhoud: twee fototoestellen, een Brits 
paspoort, een portemonnaie, een aanste
ker en een pen. Ook dat is all in a day ’s 
work.

Om half negen sta ik weer in Haarlem. 
Ditmaal met een andere kijk op ‘gansch 
het raderwerk’. En de prijs van die trein
kaartjes? Die valt eigenlijk best mee.
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VERKEERDE MENINGEN
Beleid VVD is een liberaal 
niet waardig.

door Ido van der Meulen
Enige tijd geleden werd mij gevraagd een 
artikel voor deze rubriek te schrijven. Ik 
moest mijn ‘Verkeerde Mening’ over het 
liberalisme geven, zo werd mij verteld. 
Natuurlijk ging ik op dit aanbod in, weten
de dat een ‘Verkeerde Mening’ over het 
liberalisme voor een ware liberaal eenvou
digweg niet bestaat. Een liberaal gaat 
immers uit van de vrijheid van het indivi
du in denken en doen. Iedere mening over 
de exacte invulling hiervan is eigenlijk 
automatisch een liberale mening, tenzij 
deze mening uitgaat van een totaal ander 
beginsel. Ik zal me beperken tot het geven 
van mijn mening over het liberalisme als 
beginsel en de wijze waarop dit beginsel 
door de VVD in de praktijk vorm gegeven 
wordt. Van mijn hand zal in dit geval dus 
geen ‘Verkeerde Mening’ komen.

Voor wie de gedachtengang van de VVD 
volgt, mag het bekend zijn dat deze partij 
er prat op gaat te beweren dat zij een libe
rale partij is. Gedeeltelijk is dat ook waar. 
Het liberalisme kent van origine echter 
verschillende stromingen, namelijk het 
politiek liberalisme en het economisch 
liberalisme. Het politiek liberalisme is 
gebaseerd op het idee dat alle moge
lijkheden tot vooruitgang liggen in de 
vrije ontwikkeling van de menselijke per
soonlijkheid. Individuen moeten de kans 
krijgen hun talenten te ontwikkelen en 
deze aan te wenden. Hier ontleent een 
samenleving de kracht aan om de welvaart 
en het welzijn te kunnen verhogen. 
Bovenstaande maatschappelijke denkbeel
den klinken een vrijzinnig democraat als 
muziek in de oren. De vrijzinnig demo
cratie gaat immers uit van individuele ont
plooiing, democratisering, openheid en 
gelijkheid van alle individuen. In de prak
tijk pakt het echter totaal anders uit dan bij 
de VVD. Uit haar politieke stellingname 
blijkt intolerantie jegens kansarme groe
pen en een conservatieve houding. Dat dit 
de individuele ontplooiing en gelijkheid 
aan mogelijkheden van personen in het 
gedrang brengt, spreekt voor zich. De oor

zaak van het ontstaan van deze politieke 
stellingname is gelegen in het feit dat de 
stroming van het economisch liberalisme, 
nauw aansluitend bij de neo-klassieke 
economische theorie, binnen de VVD 
toonaangevend is.

Collectieve sector
Het economisch liberalisme berust op de 
veronderstelling dat het marktmechanisme 
de vraag en het aanbod in een samenle
ving in evenwicht brengt. De private sec
tor kan in dit systeem uitermate goed 
gedijen. Inkomens en winsten worden 
naar prestatie en ondernemend succes ver
deeld en het individu wordt in staat geacht 
voor zichzelf te kunnen zorgen. Gedacht 
wordt dat de samenleving als geheel hier 
het beste mee gediend is. Een omvangrij
ke collectieve sector functioneert als een 
rem op dit economisch proces. Hoge 
belastingen en premies als ook het rente 
opdrijvend effect van de collectieve sector 
op de kapitaalmarkt zijn immers een 
belemmering voor investeerders en de 
werkgelegenheid. Deze denkwijze is 
gedeeltelijk onjuist, eenzijdig en heeft een 
aantal ongewenste maatschappelijke 
effecten.
De voorafgaande denkwijze is onjuist 
vanwege het feit dat het marktmechanis
me de vraag en het aanbod niet in even
wicht kan brengen. Structurele werkloos
heid, concentratie van economische 
activiteiten en een belemmering van de 
vrije concurrentie door monopolievor
ming zijn daar uitwassen van. Dat de col
lectieve sector voorzieningen tot stand 
brengt (collectieve goederen) die ook tot 
nut van de particuliere sector zijn, geeft 
aan dat het economisch liberale denken 
eenzijdig is. Dit te eenzijdig denken wordt 
nog eens benadrukt door het argument dat 
een herverdeling van inkomens door de 
collectieve sector voor koopkracht onder 
brede lagen van de bevolking zorgt. 
Economische stabiliteit, een noodzaak 
voor economische groei, wordt hierdoor 
gewaarborgd. Maatschappelijk gezien tre
den er ongewenste effecten op. 
Verschillen in afkomst en aanleg leiden 
tot ongelijkheid op sociaal en economisch 
gebied. Het gevolg is dat kansarme groe-

D E M O C R A T E N
pen er in welvaart op achteruit gaan en dat 
de sociale samenhang in een samenleving 
door een toename van de verschillen ver
loren gaat. Uiteindelijk leidt het econo
misch liberale systeem tot een uitzichtloze 
situatie voor kansarmen, verpaupering, 
een stijging van de criminaliteit en sociale 
onrust. Het is daarom ook maar goed dat 
er een omvangrijke collectieve sector 
bestaat die in staat is in te grijpen om de 
negatieve uitwassen van het economisch 
liberale systeem op te vangen.

Intolerantie
Toch moet geconstateerd worden dat het 
economisch liberale of neo-klassieke den
ken weer terrein begint te winnen. De col
lectieve sector is door de VVD het mik
punt in de politieke discussie omtrent de 
inrichting van de economie geworden. Het 
gevaar bestaat dat de positie van kansar
men nog verder verslechterd. Degenen die 
een economisch liberaal beleid propage
ren, maken zich schuldig aan intolerantie 
jegens de kansarme groepen en een con
servatieve houding vanwege de verster
king van de positie van de gevestigde 
orde. Hier ontleent de maatschappij geen 
kracht aan, maar wordt erdoor afgebroken. 
De individuele vrijheid van personen zal 
op die manier niet langer in stand gehou
den worden. Dit gaat lijnrecht in tegen het 
denkbeeld van inspraak, sociale rechtvaar
digheid en vrije ontwikkeling van de men
selijke persoonlijkheid. Een dergelijk 
afbraakbeleid is een liberaal niet waardig.

Ido van der Meulen is secretaris Politiek 
van de Jonge Democraten
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Verder dan onze neus lang is
Of: regeren is vooruit zien

door Freek Staps

Nu het jaar 1995 is aangebroken, wordt 
het ons steeds minder mogelijk gemaakt 
niet vooruit te kijken naar het jaar 2000. 
Dit ‘magische jaar’ zal hèt ‘electroni- 
sche’ jaar worden, beheerst door de tech
niek van de toekomst. Zal dat jaar 2000 
het jaar zijn van waaruit wij vooruit kij
ken naar het meest desastreuze millenni
um dat deze aarde ooit gekend heeft, of 
komt er misschien een algehele turnfor 
the better? Hoe dan ook, de speculaties 
zullen niet van de lucht zijn.
Maar laten wij, nu als ‘jongeren’ met de 
toekomst, straks als ‘volwassenen’ van 
het heden, eens éénmaal verder kijken 
dan onze neus lang is. Verder dan dat 
jaar 2000, dat nog maar vijf jaar weg is. 
Laten we eens kijken naar 2005. Regeren 
is toch vooruit zien? Want ook dat jaar 
zal zich ooit bij ons aandienen. Hoe de 
wereld er zich dan in zijn geheel uit zal 
zien valt moeilijk te zeggen. Dat laat ik 
eerlijk gezegd ook liever over aan men
sen die dat wel denken te kunnen. Maar 
ik ben wel geïnteresseerd in hoe 
Nederland er rond die tijd politiek uit zal 
zien. Zal Sharon Dijksma ons dan met 
ondersteuning van Kysia Hekster op vrij
dagavond op pittige statements trakteren 
in het wekelijkse gesprek met de minis- 
ter-president? Of zien we Hans van 
Mierlo vanuit zijn bed in een verzor
gingstehuis allerlei leuke ‘plannetjes’ en 
‘ideetjes’ verzinnen?

Bij de Tweede Kamerverkiezingen van 3 
mei 1994 deden in totaal 25 partijen een 
gooi naar een zetel. Het overgrote deel 
daarvan redde het niet. Toch valt te ver
wachten dat het aantal splinterpartijen 
(waarvan nu het Algemeen Ouderen 
Verbond, de Socialistische Partij en de 
Centrumdemocraten de bekendste zijn) 
sterk zal toenemen. Niet alleen zal het 
aantal proteststemmers stijgen als gevolg 
van het immer groeiende gevoel van 
“Den Haag luistert niet naar mij”, dat 
voor alleen die drie bovengenoemde par
tijen al elf zetels opleverde. Daarnaast zal 
ook het aantal ‘gewone’ kleine partijtjes

Dijksma: wekelijks in Nova

toenemen door het proces van differen
tiatie binnen de maatschappij en het 
mondiger worden van de burger. Terwijl 
er vandaag nog morrend ingestemd 
wordt met het sluiten van een bepaalde 
school, zullen er over niet al te lange tijd 
partijen worden gevormd die strijden 
voor het openhouden van alle scholen. 
Het is in het belang van de parlementaire 
democratie dat er partijen zijn waarmee 
burgers zich verbonden voelen en waarin 
ze vertrouwen hebben. In die zin is deze 
ontwikkeling toe te juichen. Maar we 
moeten niet vergeten dat deze zetels ver
kregen worden uit proteststemmen en 
dus duiden op een falend beleid van de 
partijen die aan de macht zijn.

Onderklasse
Geheel tegenover de toekomst van de 
kleinere partijen staat de toekomst van de 
Partij van de Arbeid. Deze partij staat 
een voortzetting te wachten van de lijn 
die gezet werd tijdens de drie verkiezin
gen in 1994: een verkleining van de aan
hang. Dit wordt waarschijnlijk door

velen onder ons toegejuicht, maar we 
dienen des te argwanender te zijn ten 
opzichte van de oorzaak. Er zal namelijk 
naar te verwachten valt - en te vrezen is - 
toch een sociale onderlaag ontstaan. Een 
laag waarin mensen zitten die zich bui
tengesloten en uitgestoten voelen door de 
samenleving. Mensen die al jarenlang 
geen werk meer hebben gehad en zich af 
beginnen te vragen of ze nog wel aan dat 
wereldje van wel-werken zouden kunnen 
wennen. Zij hebben geen contact meer 
met de ‘24-uurs-maatschappij’, maar 
enkel en alleen nog met andere mensen 
in dezelfde positie. Zelfs hun kinderen 
zullen op den duur niet meer pogen een 
goede studie te volgen, er vanuit gaande 
dat daar toch geen toekomst in zit. Deze 
mensen hadden voor een grote hoeveel
heid PvdA-stemmen kunnen zorgen, 
maar juist zij zijn de mensen die in poli
tiek niets méér zien dan nietsdoenerij en 
mannetjesmakerij. Zij hebben het gevoel 
dat politici alleen maar politici zijn om 
hun eigen positie te verbeteren. Wim 
Kok wist er in 1994 nog maar net voor te
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zorgen dat hij in de ereloge van de 
Nederlandse politiek terecht kwam. De 
socialisten hadden van Kok in het kabi
net Lubbers III - met Kok als zuinige 
minister van Financiën - een negatief 
beeld gekregen. Hun voorman was in hun 
ogen saai en onvriendelijk. Door een 
intensieve mediatraining wist Kok er zelf 
voor te zorgen dat men hem ging associë
ren met woorden als ‘bescheiden’, 
‘vriendelijk’ en ‘sociaal voelend’. Deze 
tactiek, tezamen met een niet te onder
schatten portie geluk, zoals de voortdu
rende problemen binnen het CDA, zorg
den ervoor dat Kok uiteindelijk premier 
werd. Zal dat zijn ondergang inluiden? 
Koks imago is immers weer enorm aan 
veranderingen onderhevig. Niet in de 
laatste plaats door boeken als ‘Retour 
Den Haag’, waarin partijgenoot Ed van 
Thijn letterlijk en figuurlijk een boekje 
over hem open doet. Omdat Kok als 
minister-president boven de partijen en 
boven zijn kabinet moet staan, krijgt zijn 
eigen electoraat het gevoel dat ze voor 
niets op hem gestemd hebben. In elk 
debat valt Kok op door afwezigheid.

Christen-democraten
Na de enorme klappen die het CDA zich
zelf met kwesties als de AOW heeft 
gegeven, viel de muur om die het CDA 
jarenlang kunstmatig hoog wist te hou
den. Van Velzen trad af, Brinkman viel, 
drie tegenvallende verkiezingsresultaten 
op een rij en voor het eerst in jaren niet in 
de regering: de chaos was compleet. Na 
een rapport vol zelfbeschuldigingen door 
de commissie-Gardeniers wil het CDA 
weer op de goede weg terug komen. Dit 
probeert de partij steunend op twee - 
nieuwe - pijlers. De eerste pijler is de 
combinatie van de heren Heerma en 
Helgers. Of deze mannen samen als 
respectievelijk fractievoorzitter en partij
voorzitter de bijna vanzelfsprekende 
electorale aanhang van Lubbers terug 
weten te halen is nog de vraag. Tot nu toe 
is het CDA niet geslaagd in het uitvoeren 
van het voornemen niet meer over te 
komen als de vleesgeworden arrogantie 
van de macht en het oppositie voeren 
gaat ze slecht af.
De tweede pijler is de tactiek om de 
gunst van de gelovigen terug te krijgen. 
Dit is geen verstandige zet, want uit de 
grote pot van voormalige CDA-stemmers 
ging er bij de 'Tweede Kamerverkie

zingen maar een klein aantal extra stem
men naar de miniscule christelijke partij
en. Ter illustratie: het CDA verloor 
zeventien zetels, de SGP, het GPV en het 
RPF wonnen er samen maar één. Ook 
moet niet vergeten worden dat onze 
maatschappij bezig is aan een secularisa
tie als nooit tevoren, waardoor met de 
regelmaat van de klok stemmen verloren 
gaan voor het CDA. Dit zal leiden tot een 
flink slagzij maken van het eens zo 
machtige CDA-schip.

Democraten 1966
En dan is er nog D66. Een partij die het 
volgende verkiezingsjaar 1998 ietwat 
angstvallig tegemoet moet zien, maar 
2005 met vol vertrouwen over zich heen 
kan laten komen. Anders gezegd: D66

zal na een lichte daling weer een stijgen
de lijn gaan vertonen. Die lichte daling is 
te verklaren door het tot nu toe gevoerde 
beleid. D66-voorman Hans van Mierlo 
heeft zijn aarzelende begin immers 
omgezet in een constante sukkelgang. Zo 
weet intussen niemand wat er na een half 
jaar van de zogenaamde herijking van het 
buitenlands beleid is geworden. Ook de 
fractie van D66 beseft maar al te goed 
dat zij de stilzwijgende derde is tussen de 
vuren van coalitiegenoten PvdA en 
VVD. Een factor die daarbij een rol 
speelt, is dat er van de ploeg van 24 
kamerleden maar twee doorgewinterde 
parlementariërs zijn. Gelukkig voor D66 
kan dit alles opgevangen worden door de 
successen die de democraten bereikt heb
ben. ‘Hun’ paarse coalitie kwam tot stand

Lubbers: “Please no problems” beleid
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en Van Mierlo heeft zijn persoonlijke 
doelen bereikt: hij maakte D66 een vol
waardige partij en wist zelf vice-premier 
van Nederland en minister van Buiten
landse Zaken te worden. Alleen: wat nu? 
Het paarse kabinet is er en Van Mierlo 
zal, als D66 in de volgende kabinetspe
riode niet meeregeert, definitief de hand
doek in de ring gooien. Als D66 deze 
vraag voor zichzelf op weet te lossen en 
haar vage imago aan weet te houden, dan 
is er hoop voor de Democraten. In de toe
komst zullen er immers steeds meer zwe
vende kiezers zijn en D66 is als geen 
ander in staat met haar ‘voor-elk-wat- 
wils-beleid’ deze kiezers te trekken.

Premier Bolkestein
Blijft over de VVD. Hoewel ik soms het 
idee krijg dat het binnen de JOVD mode 
is om een ietwat negatieve houding 
tegenover deze partij aan te nemen, lijkt 
er toch een goede toekomst voor de VVD 
weggelegd. Frits Bolkestein is er niet 
alleen in geslaagd na mindere tijden een 
verkiezingswinst van negen zetels binnen 
te halen, maar hij weet nu ook nog beide 
groepen binnen de VVD tevreden te stel
len. De groep voor regeringsdeelname 
heeft zijn zin gekregen met dit paarse 
kabinet van overwegend liberale tint. De 
groep tegen paars (ten slotte wordt er wel 
geregeerd met de socialisten en haar bij

wagen D66 als onzekere factor) voelt 
zich niet teniet gedaan, want Bolkestein 
is een goede fractievoorzitter. Onder de 
banier van ‘dualisme’ wordt niet alles 
wat het kabinet doet zonder meer door de 
VVD-fractie voor koek en ei genomen. 
En dankzij die regeringsdeelname van de 
VVD zal er een grote groep mensen 
komen wiens welvaart stijgt, met als 
gevolg een grotere populariteit van de 
partij die dit mogelijk maakte. Het libera
lisme kan hoogtij vieren. Ook de ver
meende nieuwe openheid van de politiek 
roept waardering op. Men had genoeg 
van het no nonsense beleid van Lubbers, 
dat uiteindelijk niets meer dan een plea- 
se-no-problems beleid bleek te zijn.
De leider van de populairste partij, Frits 
Bolkestein, zou een prima minister-presi- 
dent van Nederland in 2005 zijn. Hij is 
de politiek ingegaan om iets te bereiken 
en verliet daarvoor een uitstekende posi
tie bij Shell. Door met goede ministers
posten en daarbij horende goede porte
feuilles uit de paarse onderhandelingen te 
komen, toonde hij zich een bekwaam 
onderhandelaar. Bolkestein zorgt zo nu 
en dan voor wat kleine rimpelingen op 
zijn persoonlijke blazoen wanneer hij op 
het eerste gezicht losse voorspellingen 
doet (denk aan de achteruitgang van 
Europa en het aansnijden van het immi
grantenprobleem), maar scoort dubbel als 
hij gelijk blijkt te krijgen. En met zijn 
verkiezing tot beste politicus van 
Nederland van 1994 geven ook anderen 
aan wat zij van hem vinden. Hij kwam 
zelfs hoog op het lijstje van beste politici 
van Jacob Kohnstamm (staatssecretaris 
van Binnenlandse Zaken) en drie PvdA- 
prominenten (waaronder Jacques 
Wallage). Zijn verstand en directheid 
worden als belangrijkste positieve eigen
schappen genoemd.

Enkele honderden woorden verder zijn 
we een hoop voorspellingen en daarbij 
horende redeneringen rijker. Of ze klop
pen, of zelfs ook maar in de buurt van 
de waarheid zullen komen is nog niet te 
zeggen. Maar het lijkt erop dat het 
Nederlandse politieke landschap nog 
interessante veranderingen staat te 
wachten. De VVD in 2005 de grootste 
partij en Bolkestein als minister-presi- 
dent... Voor menigeen een prettig voor
uitzicht.

Bolkestein: Premier in 2005
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Het probleem van Colombia
door Michel de Visser

Begin december had de JOVD het 
genoegen om in samenwerking met de 
Jonge Democraten een groep buitenlan
ders te ontvangen die in het kader van een 
IFLRY-uitwisseling gedurende een week 
Nederland bezochten. Daar de meeste van 
deze jonge liberalen uit Latijns Amerika 
kwamen, was dit een ideale mogelijkheid 
om over een heleboel problemen, die 
voor ons vaak alleen vanuit Westers per
spectief bekend zijn, eens de meningen te 
horen van de mensen uit de landen zelf. 
Wat komt er bij kijken om een land om te 
vormen van een dictatuur tot een demo
cratie? Hoe kan er iets gedaan worden 
aan het kappen van de regenwouden? Of 
wat zijn de achtergronden van de drugs- 
produktie in veel Zuid-Amerikaanse lan
den en dan met name Colombia? In dit 
artikel wil ik proberen om op het laatste 
probleem iets nader in te gaan.
Voor de duidelijkheid en plaatsbepaling 
eerst wat cijfers over Colombia:
Bruto Nationaal Produkt: $ 63,2 miljard 
(per hoofd $2854)
Bevolking: 34,5 miljoen inwoners 
Groei BNP in 1994: 4,4%
Inflatie in 1994: 24,5%

Gewone misdaad
De laatste jaren heeft het land een sterke 
economische groei gekend en het is ook 
politiek stabieler geworden. Desondanks 
wordt Colombia toch nog altijd geplaagd 
door guerrilla’s, drugs, terroristen en 
‘gewone misdaad’.
Twee zaken wil ik hier graag naar voren 
halen, de relatie tussen het Westen en het 
Colombiaanse drugsprobleem en de cor
ruptie in de Colombiaanse maatschappij. 
Onder luide aanmoedigingen van het 
Amerikaanse volk, startte George Bush 
een aantal jaren geleden een nieuwe poli
tiek tegen de Colombiaanse drugshandel. 
De regering van het Zuid-Amerikaanse 
land werd zwaar onder druk gezet om 
harde binnenlandse maatregelen te 
nemen en daarnaast gingen de VS zelf 
ook harder optreden tegen de drugskar
tels. Voor velen getuigde deze daad van 
Bush van dapperheid en doortastendheid. 
Inmiddels een aantal jaren later is het 
resultaat duidelijk; enkele duizenden

Colombiaanse burgers zijn door terroris
me en geweld om het leven gekomen, 
terwijl de drugshandel nog altijd floreert. 
Als men een probleem op wil lossen zal 
zoals altijd de oorzaak aangepakt moeten 
worden en niet de symptomen. Wat is 
hier de oorzaak? Enerzijds is er een 
wereldwijde vraag naar drugs. Drugs zijn 
echter in bijna elk land streng verboden 
en dus stijgen de prijzen van drugs op de 
zwarte markt astronomisch. Tege
lijkertijd zijn er anderzijds landen die een 
arm en chaotisch verleden achter de rug 
hebben. De bevolking van deze landen 
grijpt dus alle mogelijkheden aan om het 
ietsje beter te krijgen of om in elk geval 
in leven te blijven.
Ik wil hiermee geenszins de illegale 
drugshandel goedpraten, maar wel wil ik 
opmerken dat de VS het probleem nooit 
op zullen kunnen lossen door louter een 
harde koers te varen. Men zal de illegale 
drugsmarkt moeten beïnvloeden door 
ofwel de eigen vraag terug te brengen 
(bijvoorbeeld door een socialere binnen
landse politiek, waardoor minder kanslo
zen verslaafd raken) ofwel door de lega
lisering van drugs zodat de prijzen 
omlaag gaan. Wordt geen van beide keu
zes gemaakt, dan zal de drugsproduktie 
in Latijns-Amerika niet stoppen.

Medicijn
Als je werkelijk zou willen, kan het 
drugsprobleem dus opgelost worden, ook 
al is de oplossing, wereldwijde legalise
ring, utopisch. Nog moeilijker is de

kwestie van de corruptie. Aan Italië kan 
men goed zien hoe ontzettend moeilijk 
het is om een door corruptie verziekte 
samenleving weer op het goede spoor te 
krijgen. Waar de Italiaanse samenleving 
echter heeft geleden aan een stevige 
griep die nog steeds door blijft sukkelen, 
daar lijkt Colombia te lijden aan een 
ongeneeslijke ziekte waar het medicijn 
nog voor moet worden uitgevonden. De 
misdaadkartels zijn volledig verweven in 
de samenleving. Ze hebben grote delen 
van het volk op hun hand doordat ze veel 
van hun gelden investeren in publieke 
instellingen en projecten, waar de rege
ring geen geld voor heeft. Daarnaast ver
schaffen ze door hun investeringen ook 
weer werk, iets wat de overheid even
eens meer moeite kost. Voorts gaat de 
redenering dat dit alles ineen zal storten 
zodra de drugshandel wegvalt, volgens 
mij niet op. Er is hier sprake van zeer 
goed georganiseerde organisaties, die 
uiterst ondernemend zijn en een neus 
hebben voor grof geld. Men zal dus 
ongetwijfeld snel een andere illegale 
markt betreden waar dezelfde of bijna 
dezelfde marges te behalen zijn. Te den
ken valt hier aan bijvoorbeeld dumping 
of handel in chemisch of radio-actief 
afval.
Kortom, ondanks de economische groei 
van Colombia en de toename aan stabili
teit, heeft het land nog steeds last van 
een ernstig gezwel, waartegen een medi
cijn nog niet direct voor handen is.
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In den Lande
Partnerschaft JOVD en JuLis

door Evert Jan Prins

In het weekend van 17 en 18 december 
vorig jaar vertrok een grote delegatie 
JOVD-ers van afdeling Eindhoven naar 
Bonn, met één hoofddoel voor ogen: de 
ondertekening van het vriendschapsver
drag met de afdeling Bonn van de Junge 
Liberalen (JuLis). Dit was alweer de der
de keer dat beide afdelingen elkaar ont
moetten. De eerste twee bezoeken had
den het doel elkaar nader te leren kennen 
middels niet politiek-inhoudelijke activi
teiten (zie Driemaster mei 1994). Dit
maal zouden ook serieuzere zaken aan 
bod komen.

Het programma
Na een hartelijke ontvangst volgde een 
korte wandeling door Bonn en daarbij

werd uiteraard de traditionele Weih- 
nachtsmarkt, met Bratwurst en Glüh
wein, niet overgeslagen. Vervolgens 
trokken wij en masse naar het afdelings- 
kantoor van de JuLis om te discussiëren 
over ‘De gevaren van gentechnologie’ en 
‘Oplossingen voor de milieuproblema
tiek’, dit als eerste stap in de richting van 
het vriendschapsverdrag. De JuLis gaven 
voorafgaand aan de discussie, die aan de 
hand van een aantal vragen gevoerd 
werd, een zorgvuldig voorbereide en zeer 
deskundige presentatie over beide onder
werpen.
De discussie over de mogelijke oplossin
gen voor milieuproblemen verliep 
gesmeerd, mede dankzij het feit dat enke
le JOVD-ers zich er ter dege op voorbe
reid hadden. Voor- en nadelen van diver
se oplossingen, zoals de ECO-tax,

Taart na ondertekening vriendschapsverdrag door Tilo Schindele (rechts) 
en Evert Jan Prins (links).

passeerden uitgebreid de revue. Daaruit 
bleek dat Nederland koploper is op het 
gebied van de milieuwetgeving; een aan
tal milieu-eisen die hier sinds lange tijd 
gemeengoed zijn, zijn in Duitsland nog 
steeds uit den boze.
Op het gebied van de gentechnologie 
hadden de JuLis echter een duidelijke 
kennisvoorsprong vanwege het grote 
aantal biologie- en medicijnenstudenten 
onder hun leden. Daarom konden de 
Eindhovense techneuten slechts wat filo
soferen over de maatschappelijke gevol
gen van de gentechnologie, maar de 
manipulatie van DNA-structuren ging 
toch echt iets te ver.

Partnerschaft
In een volgepakte zaal vond na afloop van 
de discussie de ondertekening van het 

vriendschapsverdrag plaats. 
In het verdrag werd een aan
tal zaken afgesproken, zoals:
- het benoemen van een 

contactpersoon in beide 
besturen, belast met het 
onderhouden van de ban
den tussen beide organi
saties,

- elkaar op de hoogte hou
den van afdelingsactivi- 
teiten en -besluiten,

- het organiseren van geza
menlijke activiteiten ter 
bevordering van het libe
rale gedachtengoed,

- het opstellen van geza
menlijke nota’s, die in de 
eigen landelijke organisa
tie ingebracht worden.

De voorzitter van de JuLis 
en ondergetekende bena
drukten in hun speeches 
onder meer de waarde van 
het verdrag in het licht van 
Europa. Tevens werd afge-
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In den Lande

JOVD'ers en JuLis tijdens een inzamelingsactie voor een kindertehuis

Drukkerij Hoijtink: 
Vlijmscherpe prijzen, 
goede kwaliteit en een 
pijlsnelle levering.

■ t r  o  i j
Dorpsstraat 13a
7261 AT Ruurlo_______________________

k  e  r  i j

t i n  l e
Telefoon: 05V3S - 30 50
Telefax: 0 5 7 3 5 -  1050

sproken, dat tijdens het bezoek van de 
JuLis aan Eindhoven in April een nota 
geschreven zal worden over het asielzoe- 
kersprobleem in Europa en de mogelijke 
oplossingen daarvoor.

Het vervolg
Na het officiële gedeelte begaven de 
‘verbonden liberalen’ zich naar het cen
trum van Bonn, waar men zich tot in de 
vroege uren tegoed deed aan lekker eten 
en veel pullen bier.
De volgende dag stonden een bezoek aan 
het Duits Historisch Museum en een 
bezoek aan de JuLis Köln op het pro
gramma. Deze afdeling heeft een partner
schaft met de JOVD afdeling Rijnmond. 
In Köln werd ook van elkaar afscheid 
genomen, maar niet zonder de komst van 
de JuLis naar Eindhoven te plannen. 
Kortom een vriendschapsverdrag geeft 
een meerwaarde aan een JOVD-afdeling 
en is dus zeker de moeite waard!

Evert Jan Prins is voorzitter van JOVD 
Eindhoven

AFDELING EINDHOVE1

.eden van andere 
afdelingen zijn 

"uiteraard van harte welkom!

Hierbij geef ik me op voor het afdelingscongres van de JOVD afdeling Eindhoven op 25 
en 26 maart a.s. in Valkenswaard. Ik verplicht me hiermee tot de overmaking van fl 59,- 
op girorek.nr. 1912283 t.n.v. Penningmeester JOVD Eindhoven, o.v.v. Afdelingscongres.

Naam: .................................................................................. geslacht (M / V)
Lid afdeling:.................................................  Handtekening:
telefoonnummer:.....................................
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Privatisering: een lifesize 
Monopoly-spel?

door Marten Gerssen

Het woord ‘privatisering’ klinkt de libe
raal als muziek in de oren. Het uitbesteden 
van diensten past uitstekend in de gedach
te van een kleinere en slagvaardiger over
heid. Staatsbedrijven horen ook niet thuis 
in de liberale economie. Het initiatief 
moet zoveel mogelijk op de vrije markt 
liggen. Dat zal de prijsvorming alleen 
maar ten goede komen. Zo werkt het 
inderdaad. Op papier. Want de laatste 
jaren hebben we in Nederland een onge
lukkig tegenvoorbeeld: PTT Telecom. 
Reden genoeg voor een JOVD-Nota 
Privatisering.

Dienstverlening
Het Directoraat Generaal van het 
Ministerie van Verkeer en Waterstaat 
voor Post-, Telegraaf- en Telefoon

verkeer (PTT) is inmiddels geprivati
seerd. Dat gebeurde onder de harde 
dwang van de Europese Commissaris 
voor Mededingingszaken, Van Miert. 
Eerst is de dienst omgezet naar een 
Naamloze Vennootschap en in juni vorig 
jaar heeft de overheid de eerste serie aan
delen KPN verkocht. PTT Telecom is nu 
geen overheidsdienst meer, maar een 
“multinational”. Haar branche is “een 
absolute groeimarkt”, met name het 
“hand held segment”. PTT-Telecom ver
koopt haar diensten nu vanuit “business 
centers” en “Primafoon-verkooppunten”. 
Er worden nu “doelgerichte marketing
campagnes” opgezet om ook “niches” op 
te vullen. Denk maar aan de “buzzers”. 
En in het buitenland neemt KPN deel in 
“strategische allianties”. Aan het hoofd 
van KPN staat een heuse “captain of 
industry”, Wim Dik.

Monopolie
Tot zover is er nog niets aan de hand. 
PTT Telecom is veel meer marktgericht 
geworden, en daar gedraagt ze zich ook 
naar. Maar ondertussen heeft PTT 
Telecom een monopolie op haar thuis
markt. De telefoontarieven voor interna
tionaal telefoonverkeer zijn drastisch 
gedaald, maar de kosten voor binnen
lands telefoonverkeer worden niet lager. 
Dat resulteert dan in een voorlopige netto 
winst van PTT Telecom van 1,5 miljard 
gulden over 1994. Met 6 miljoen aanslui
tingen is dat 250 gulden of zo’n 1600 tik
ken per klant.
Anderhalf miljard netto winst is een 
mooi resultaat. Maar een dienstenmaat
schappij als de Nederlandse kan niet zon
der telecommunicatie. Dan kun je de 
prachtige winstcijfers het beste omschrij
ven als “nogal wiedes.” En als de aande

len nog voor 100% in han
den van de Staat waren 
geweest, dan was deze 
winst weer in de nationale 
economie teruggekomen 
als dividend. Nu verdwijnt 
het in de richting van - 
institutionele - beleggers. 
Natuurlijk zal er binnen
kort een concurrent voor 
PTT Telecom komen. 
Maar het monopolie blijft 
in ieder geval dit jaar nog 
bestaan. Dat wil zeggen, 
dat PTT Telecom over 
1995 zonder schaamte 
weer zo’n twee miljard 
winst kan maken.

Afroming
Men kan zich afvragen of 
zo’n fantastische winst een 
terechte afroming van de 
nationale economie is. Je 
kunt je ook afvragen of dit 
soort overgangsverschijn
selen bij een privatisering 
nog aanvaardbaar zijn. Op 
het novembercongres vanHoort bij privatisering geen toelating van concurrentie, Hanja?
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1988 sprak de JOVD zich daarover uit 
in de Motie Privatisering.
En er zitten meer privatiseringen aan te 
komen. We gaan voor een zelfstandige 
NS. Er wordt gedacht over de beursgang 
van de elektriciteitsbedrijven. De over
heid zal bij die bedrijven een stevige 
vinger in de pap willen en ook moeten 
houden. Je kunt je dan afvragen of pri
vatisering überhaupt zinvol is. 
Privatisering moet een politiek doel 
hebben. Het mag nooit alleen uit finan
ciële motieven gebeuren.

Drieledig
Met het bovenstaande in het achterhoofd 
is de commissie Sociaal-Economisch 
Beleid (SEB) begonnen met een Nota 
Privatisering. Die nota heeft een driele
dig doel. Eerst willen we een paar casus 
beschrijven. In sommige gevallen gaat 
het om bedrijven die ooit genationali
seerd werden, zoals NS. Bij die casus 
willen we kijken naar de historische 
argumenten vóór nationalisatie toen en 
de argumenten vóór verzelfstandiging 
nu.
Vervolgens willen we een lijst opstellen 
van overheidsdiensten die absoluut niet 
of juist wèl geprivatiseerd moeten wor
den. Dat geldt natuurlijk voor bijvoor
beeld het leger. Bij het verificatiebureau 
(inmiddels VB accountants) was de ver
zelfstandiging verdedigbaar. Maar de 
elektriciteitsproducenten zijn een goed 
voorbeeld van een twijfelgeval. 
Tenslotte zullen we proberen een goede 
procedure te schetsen voor het verloop 
van een verzelfstandiging. Het voor
beeld van KPN heeft een paar kostbare 
schoonheidsfoutjes laten zien.

Bij volgende privatiseringen moeten dit 
soort overgangsverschijnselen zoveel 
mogelijk worden voorkomen.

De resultaten willen we aanbieden op 
het novembercongres, waarschijnlijk in 
de vorm van nota met een cluster priva- 
tiseringsmoties. Heb je interesse om 
mee te denken over het liberaalste 
onderwerp dat je maar kunt bedenken? 
Bel dan met de contactpersoon van de 
‘Sub-SEB’ Privatisering, Maarten de 
Jong (050-777081) of met SEB-voorzit- 
ter Guy Holtus (050-717836).

MOTIE PRIVATISERING

CONSTATERENDE
- dat een van de middellijke doelstellin

gen van de huidige regering (Lubbers- 
2, MG) privatisering is;

OVERWEGENDE
- dat overheidsbezit van (aandelen in) 

bedrijven in principe niet in de liberale 
visie past

- dat geprivatiseerde bedrijven door
gaans effectiever en efficiënter blijken 
te werken

- dat overheidsbezit van aandelen 
slechts gerechtvaardigd is als het een 
bijzonder doel dient, bijvoorbeeld 
bescherming van een bedrijf dat tijde
lijk in moeilijkheden verkeert, of als 
garantie tot de behoorlijke uitvoering 
van de maatschappelijke functie die 
het bedrijf uitoefent wanneer deze tot 
de taken van de overheid behoort

VOORTS CONSTATERENDE
- dat de overheid momenteel betrokken 

is bij het geprivatiseerd uitoefenen van 
overheidstaken, zoals het uitgeven van 
een fraudebestendig paspoort en het 
exploiteren van een telecommunicatie
net, door respectievelijk KEP en PTT- 
T elecommunicatie

- dat bij beide ontwikkelingen nogal 
wat vraagtekens worden geplaatst

VOORTS OVERWEGENDE
- dat dit komt doordat de taken waar

mee de bovengenoemde bedrijven 
belast zijn monopolistische taken zijn

- dat de combinatie van ‘streven naar 
winstmaximalisatie’ en een monopo
liepositie tot machtsmisbruik kan lei
den, iets dat in het geval van KEP 
reeds gebeurt en bij de telecommuni
catie dreigt te gaan gebeuren

SPREEKT ALS HAAR MENING UIT
- dat privatisering als principe toe te jui

chen is
- dat echter privatisering van monopo

listische overheidstaken met zeer goe
de waarborgen omkleed moet zijn, zo 
niet vermeden dient te worden

(Bron: Politiek Archief van de JOVD,
verslag Congres van 19 en 20 november 
1988)

Commissie 
Internationale 
Economische 
Betrekkingen 
en Innovatie
Sinds kort is de commissie Geld omge
vormd tot een club met een internationaal 
karakter. Deze commissie richt zich op 
verschillende internationale economische 
vraagstukken. Variërend van internatio
nale handel, industrieel c.q. handelsbe
leid tot internationale financiële en 
monetaire aangelegenheden. Van econo
mische groei en de problematiek van de 
ontwikkelingslanden tot het vraagstuk 
van de wel of niet bestaande tegenstel
ling tussen innovatie en economische 
groei enerzijds en het milieu anderzijds. 
Tot slot en zeker niet minder belangrijk 
bespreken we het economische beleid op 
de lange termijn en de nieuwe mogelijk
heden door de introductie van innovaties 
en nieuwe technologie die door de steeds 
voortschrijdende globalisering steeds 
sneller en uitgebreider beschikbaar zijn. 
Als voorbeeld van het laatste: de snelle 
opkomst van de informatie-supersnelweg 
en de economische implicaties hiervan. 
Aangezien de leden van deze commissie 
in het zuiden van het land wonen, richt 
de commissie zich vooral op Limburg en 
Noord-Brabant.
Voor inlichtingen kun je contact opne
men met Wal ter van der Weiden 
(043-433191) of Maarten Amkreutz 
(04405-1945).
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Het gedrag van een 
bejaarde
door Joost Kokke

Afgelopen maart vierde de JOVD haar 
45-jarige bestaan, iets dat weinig PJO’s 
kunnen doen. In het voorwoord van het 
Politiek Kernpuntenprogramma (PKP) 
schreef Arthur Koeken nog Dit PKP 
en de totstandkoming ervan toont aan dat 
de JOVD met haar 45e levensjaar in 
1994 zeker niet vermoeid of versuft is. 
...” Het werd gevierd met een congres dat 
aan Nederland werd aangeboden, maar 
veel heeft Nederland daar niet mee 
gedaan. De JOVD had meer redenen om 
feest te vieren: er kwam een paars kabi
net. Deze groep was dan wel niet de 
invulling die de JOVD graag gezien had, 
maar toch eindelijk een einde aan de 
christen-democratische traditie. De 
JOVD klopte zich trots op de borst dat zo 
veel van haar standpunten overgenomen 
waren in de loop der jaren, maar daarna 
werd het stil.

Pers
De buitenwereld vernam weinig meer 
van de JOVD. Nadat de pers zich goed 
vermaakte met een punt uit het PKP 
raakte het stuk in de vergetelheid. Hoe 
kwam dit nu ? De JOVD was intern diep

in discussie, een vernieuwingsdiscussie. 
Veel werd er gesproken over de structuur 
en de bedrijfseconomische vleugel kon 
zich heerlijk uitleven in modelletjes en 
efficiency. Deze discussie, die slechts 
door een zeer beperkte groep werd 
gevoerd, slokte veel tijd op. Maar niet 
alleen tijd, ook aandacht; aandacht voor 
de politieke ontwikkelingen. Ook ver
dwenen mensen die altijd de politieke 
discussie opzochten.
Het is nu droevig gesteld met de JOVD. 
Onze club sjokt achter de politieke ont
wikkelingen aan. De JOVD is afwezig in 
de publieke debatten over Liberalisme 
(denk aan de recente discussies in NRC 
Handelsblad en op de achtergrond in de 
Volkskrant) en verkondigt standpunten 
die verouderd zijn. De 45-jarige JOVD 
vertoont het gedrag van een bejaarde.
Het is duidelijk dat de zaken in de JOVD 
moeten veranderen, want wat heb je aan 
een geweldige structuur - deze discussie 
is inmiddels gevoerd - als deze niet 
gebruikt wordt? De JOVD heeft mooie 
landelijke commissies waar je als lid 
weinig van verneemt. Nu ze zich hebben 
gepresenteerd, is het wachten op de out
put.

Onafhankelijkheid
De JOVD roept dat ze onafhankelijk is, 
maar in plaats van dit te roepen zou ze 
het ook eens kunnen bewijzen door zich 
in het politieke debat te mengen. Het is 
teleurstellend dat dit nu al zolang achter
wege blijft vanwege het hoofdbestuur. 
Over het PKP is al iets gezegd, dit wil 
echter niet zeggen dat het PKP volkomen 
waardeloos is. Het stuk is wel aan een 
herziening toe. Werk dus de goede ver
nieuwende ideeën uit en laat de open 
deuren weg.
Op elk congres mag de voorzitter een 
toespraak houden. Afgelopen november 
stonden daar bijzondere punten in die 
zeker meer aandacht verdienen. Neem 
ontwikkelingssamenwerking. Arjan Toor 
vroeg zich af wat er in de afgelopen 
periode van acht j aar - twee kabinetten 
Lubbers - aan resultaat geboekt is.

Wellicht een aanzet voor een discussie 
over de vernieuwing van ons achterhaal
de ontwikkelingsbeleid. De woorden van 
de toespraak zijn echter dood zodra ze 
zijn uitgesproken. Als de toespraak bij
voorbeeld zou worden afgedrukt in de 
Driemaster, kunnen ook de zeer vele niet 
aanwezigen iets met die ideeën doen. De 
JOVD groeit gelukkig weer in ledental, 
maar waar zijn al die leden? De partici
patiegraad neemt sterk af, er zijn te wei
nig mensen in verhouding tot het aantal 
leden te vinden op de congressen en zij 
die wel aanwezig zijn, behoren vrijwel 
altijd tot dezelfde groep ingewijden.

Samenwerking
Laten afdelingen eens wat meer samen
werken of elkaar opzoeken, wissel ideeën 
uit, help andere afdelingen met zaken 
waar zij moeite mee hebben. Op dit 
moment zijn er veel politieke onderwer
pen waar de JOVD zich mee bezig kan 
houden. Waar blijft het kabinet met die 
bestuurlijke vernieuwing, het cultuurbe
leid, het milieubeleid, de helderheid en 
doorzichtigheid van de rechtsstaat en 
Europa - op dit gebied loopt het PKP ver 
achter - eerlijke wetshandhaving voor 
iedereen, een industriebeleid? Wanneer 
wordt er eens gewezen op de oververte
genwoordiging van bepaalde actoren van 
het middenveld? Waarom blijven funda
mentele discussies achterwege? Hoe 
kunnen de werkelijk posities van de 
diverse minderheden in Nederland verbe
terd worden? De JOVD kan een bijdrage 
aan de politiek leveren door weer eens 
actief te worden, want 45 jaar is niet oud.
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Hoe nu verder met Italië?

door U Menegalli

De Italiaanse Tweede Republiek heeft 
welgeteld zeven maanden stand gehou
den.
In april 1994 werd Silvio Berlusconi 
gekozen tot premier van Italië, omdat hij 
zich opwierp als de Redder des 
Vaderlands.
Zonder hem zou Italië reddeloos verloren 
zijn. Berlusconi zou Italië leiden naar een 
nieuw tijdperk, zonder mafia, corruptie, 
alsmaar stijgende begrotingstekorten en 
massale werkloosheid.
In de loop van zijn zeven maanden 
durende ambtstermijn bleek al gauw dat 
er niets, maar dan ook niets, terecht zou 
komen van zijn mooie beloften en wens
dromen die hij het Italiaanse volk voor
spiegelde gedurende zijn verkiezings
campagne.
Berlusconi bleek een wolf in 
schaapskleren te zijn. In werkelijk
heid bleek hij niet het beste voor te 
hebben met het Italiaanse volk, maar 
meer met zichzelf.

Media
Allereerst nam hij maatregelen om 
de RAI, de Italiaanse staatstelevisie, 
zijn relatieve onafhankelijkheid te ont
nemen. Berlusconi ontsloeg de leiding 
van de RAI en benoemde vervolgens 
loyale partijleden. Op deze manier wil
de hij voorkomen dat de RAI zichzelf 
een te onafhankelijke positie zou ver
schaffen ten opzichte van de beoorde
ling en berichtgeving van het beleid van 
de regering Berlusconi.
Hiermee had Berlusconi er tegelijkertijd 
voor gezorgd dat de RAI, een grote con
current van zijn eigen televisie-stations, 
niet te machtig zou worden.
Dit natuurlijk allemaal in het belang van 
het Italiaanse volk.

Corruptie
Een volgende maatregel van Berlusconi 
was een wetsvoorstel dat er op neer zou 
komen dat het voor de Italiaanse justitie 
moeilijker zou worden om in het vervolg

mensen die verdacht werden van corrup
tie in voorarrest te zetten. Zou dit wets
voorstel aangenomen zijn, dan had dat 
feitelijk betekend dat de Operatie 
‘Schone Handen’, de strijd van Justitie 
tegen corruptie in de Italiaanse samenle
ving, haar langste tijd had gehad. Juist 
door mensen in voorarrest te plaatsen 
gaan ze uiteindelijk praten.
Berlusconi had nooit kunnen denken dat 
er na de bekendma

king van dit wetsvoorstel zo'n storm van 
verontwaardiging zou losbarsten.
Bijna iedereen in Italië kwam tegen dit 
wetsvoorstel in opstand: de rechterlijke 
macht, de oppositie en niet te vergeten de 
meerderheid van de Italiaanse bevolking. 
Berlusconi voelde zich genoodzaakt om 
zijn wetsvoorstel in te trekken.

Di Pietro
Voor de leider van de Operatie Schone 
Handen, Di Pietro, bleek het intrekken

van het omstreden wetsvoorstel een 
Phyrrus overwinning te zijn. Uiteindelijk 
nam hij ontslag, omdat hij zich gehinderd 
voelde in het uitoefenen van zijn ambt. 
Later verklaarde Di Pietro dat hij zich 
een speelbal voelde van de media, de 
publieke opinie en niet te vergeten de 
Italiaanse politiek. De werkelijke reden 
voor Di Pietro's ontslag is misschien wel 
de angst van Berlusconi dat Di Pietro uit

eindelijk bij hem, Berlusconi, terecht 
zou komen in het kader van de 

Operatie Schone Handen. Di Pietro 
zou dan misschien Berlusconi's 
vermeende banden met de oude 

corrupte Italiaanse politieke orde 
en zijn mogelijke contacten met de 

georganiseerde misdaad kunnen 
aantonen.
Berlusconi wilde het niet zover 

laten komen en greep met suc
ces in. De opvolgers van Di Pietro 

zullen hun werk nog een tijdje 
voortzetten, maar op den duur zal 
het onderzoek doodbloeden en 
daarmee zal er een eind komen 
aan de operatie Schone Handen.

Hoe verder
Van de Italiaanse Tweede 

Republiek is niet veel terecht 
gekomen. Het is te hopen dat er 
in Italië eindelijk iets gedaan 
wordt door een nieuwe regering. 

Verandering van het kiesstelsel, 
verkiezingen met twee stemmings- 

ronden, zodat de kandidaat wint met 
de absolute meerderheid, aanpassing 

van de anti-trust en media wetgeving, een 
stringente aanpak van de financiële huis
houding van de Italiaanse overheid met 
het oog op de aanhoudende tekorten op 
de Italiaanse betalingsbalans en begro
ting, en last but not least de voortzetting 
van de Operatie Schone Handen.
Is het mogelijk voor Italië om eindelijk af 
te rekenen met haar verleden en zodoen
de weer toe te kunnen treden tot de club 
van gerespecteerde naties?
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Internationale rechtshand
having, werkt dat ?
door Joost Wigger

In Nederland zijn we gewend te leven 
met wetten. Hoewel het er soms teveel 
zijn, brengt het in zekere zin de inter
menselijke relatie in stabiliteit. Op 
wereldniveau bestaat er geen overheid, 
die controle uitvoert in het handhaven 
van regels. De wet-van-de-sterkste wordt 
dan al ras heer-en-meester. In de loop der 
tijd is men het nut gaan inzien om samen 
te gaan werken en regels te gaan opstel
len waar participerende landen zich aan 
te houden hebben. Eerst in de vorm van 
allianties die op machtspolitieke gronden 
waren gesmeed, later breidde 
de samenwerking zich uit 
naar andere terreinen: sport, 
cultuur telecommunicatie, 
veiligheid . De meest beken
de organisaties zijn de 
NAVO, VN, WEU en de 
Europese Unie. Met name de 
Verenigde naties zijn de laat
ste jaren frequent in het 
nieuws. Een reden temeer om 
eens in te gaan op het functio
neren van de VN en de doel
matigheid als het gaat om het 
coördineren van vredesope
raties.

Doel
Wat is het doel van de VN?
Een ieder die het nieuws mag 
geloven zal iets in de richting 
van het handhaven van de 
internationale rechtsorde in 
gedachten hebben. Hierin 
berust een groot deel van de 
waarheid. De VN heeft 
ondermeer tot doel de internationale vre
de en veiligheid te handhaven. De eerst 
verantwoordelijke instantie hiervoor is de 
Veiligheidsraad. Hoofdregel van de VN 
is, dat staten hun conflicten vreedzaam 
horen op te lossen; het gebruik van 
geweld is verboden. Het Handvest van de 
VN bepaalt dat staten in twee gevallen de 
wapens mogen oppakken: uit zelfverde
diging of op gezag van de Veilig

heidsraad. Echter het recht op zelfverde
diging geldt alleen binnen zekere gren
zen, en zolang de Veiligheidsraad nog 
geen passende maatregelen heeft geno
men. De eerste reden is feitelijk een 
dooddoener. Als de vijand je één slag 
voor is, wordt er defensief opgetreden, 
dus legitimeert geweld het doel der mid
delen.
De Veiligheidsraad wordt gevormd door 
vijftien lidstaten, tien wisselende en vijf 
permanente. Op dit moment zijn de vijf 
permanente lidstaten: China, Frankrijk, 
Rusland, Verenigd Koninkrijk en de 
Verenigde Staten. Elk van deze landen

kan een besluit van de raad tegenhouden 
middels het zogenoemde vetorecht. Met 
name Rusland heeft inzake het 
Joegoslavisch conflict hiervan gebruik 
gemaakt, en er frequent mee gedreigd. 
Dit laatste is vaak al reden om het beleid 
bij te stellen, daar na een uitgesproken 
veto het proces weer van voren af aan 
dient te beginnen.

Boosdoener
De Veiligheidsraad heeft het recht om 
vast te stellen wie in een bepaald conflict 
de boosdoener is. In Joegoslavië is hier
van geen gebruik gemaakt. Hoewel de 
Moslims zich niet mochten bewapenen, 
is er géén formele schuldige aangewezen. 
Er zijn twee soorten van maatregelen 
waarover de VN kan beschikken. De eer
ste is het geven van een oproep via de 
Secretaris-Generaal, of het bemiddelen 
tussen de partijen door bijvoorbeeld een 
speciale afgezant. Hiertoe behoort ook 
politieke druk: het verbreken van diplo
matieke betrekkingen.

Tot de tweede groep beho
ren de economische sanc
ties die gepaard kunnen 
gaan met het eventueel 
actief handhaven en het 
naleven ervan: een zee, 
land-en luchtblokkade. 
Hiertoe behoren de zoge
noemde humanitaire hulp
verlening (peace keeping), 
waamemingsoperaties 
(UNIMO) en als uiterste 
het inzetten van militairen 
die vrede dienen af te 
dwingen (peace enforce- 
ment).

Agenda
In 1992 verscheen de 
‘Agenda for Peace’, waar
in de VN-secretaris-gene- 
raal Boutros Ghali de aard 
van conflicten en de 
mogelijkheden van de VN 
na de Koude Oorlog uit
werkte. De Agenda for 

Peace heeft een breed scala aan vredesac- 
ties. Naast de ‘klassieke’ benadering, is 
er meer ruimte ontstaan voor de zoge
noemde ‘preventieve diplomatie’. 
Concreet betekent dit dat er voorkomen 
dient te worden dat er conflicten opstaan 
of zich uitbreiden. Het opbouwen van 
een economische en democratische stabi
liteit zijn gereedschappen die nu méér 
worden gehanteerd dan in het verleden,
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hoewel nog onvoldoende. De CVSE en 
de NACC zijn instituten die zich hier 
over buigen.
Als uit voormalig Joegoslavië één les is 
geleerd, dan is dat wel dat besluiten 
nemen één ding is, maar uitvoeren een 
tweede. Zowel voor het handhaven als 
voor het herstel en het afdwingen van de 
vrede zijn militairen nodig. De VN 
beschikt niet over een eigen strijdmacht. 
Daarvoor moet zij terugvallen op de lidsta
ten. Het organiseren van 
een dergelijk apparaat is 
kostbaar. Bovendien is 
de bereidheid van de 
militairen om in te grij
pen in landen waarmee 
men geen band heeft 
uiterst gering. Voor de 
geloofwaardigheid van 
de VN is het echter 
essentieel.

Vlag
Blauwhelmen en blau
we baretten, of liever 
VN-militairen, worden 
door hun nationale over
heden tijdelijk ter 
beschikking gesteld aan 
een VN-commandant, 
zoals luitenant-generaal 
Rosé in ex-Joegoslavië.
Oók nu weer is minister 
Voorhoeve weer bereid 
extra militairen uit te 
zenden, indien er sprake 
blijft van een aanvaardbaar risico, hetgeen 
net als het ‘aanvaardbaar geweld’ niet is 
te peilen. De VN-commandanten vallen 
op hun beurt weer onder de Veilig
heidsraad, waarvan de Secretaris- 
Generaal de voorzitter is. Echter niet elke 
bijdrage aan vredesoperaties is te herken
nen aan de blauwe helm of baret. Ook 
NAVO- en WEU-vlaggen kunnen in vre
desoperaties worden ingezet. Soms is er 
geen enkele internationale vlag zichtbaar. 
De VN-strijdmacht in Korea, de coalitie 
die Irak uit Koeweit verdreef, Somalië of 
Haïti, zijn voorbeelden hiervan. De reden 
is even simpel als doeltreffend: de blau
we en witte kleur zijn ineffectief in een 
militaire operatie.
Deze ‘peace enforcement’ acties zijn 
stuk voor stuk gebaseerd op VN-resolu- 
ties.

Onderaannemer
Het begrip ‘onderaannemer’ is niet lan
ger alleen gebruikelijk in de weg- en 
waterbouw. Ook de internationale poli
tiek is dit woord, zij het in een andere 
context, gaan gebruiken. Dat het zijn 
van onderaannemer niet altijd op prijs 
wordt gesteld, bleek wel uit de houding 
van de NAVO-lidstaten. Deze waren wat 
betreft de uitvoering moeilijk op één lijn 
te brengen. Wie betaalt wat? En wie

commandeert wie, waar en vanuit welke 
positie? Deze onduidelijkheid is onder
meer verklaarbaar uit het feit dat de laat
ste vier jaar een explosie heeft plaats 
gevonden in het uitzenden van militairen 
onder verschillende mandaten in veraf 
gelegen plaatsen in de wereld. Met enige 
organisatorische en financiële flaters, 
worden nu langzamerhand de kaders 
waarbinnen VN-operaties gestalte dienen 
te krijgen zichtbaar. Oorspronkelijk was 
de functie van de NAVO en de WEU een 
andere: collectieve zelfverdediging. Het 
handvest van de VN erkent dit recht. 
Beide organisaties, de NAVO en de WEU, 
hebben zich bereid verklaart VN-operaties 
te ondersteunen; ‘Deny Flight’ en de mari
tieme controle op de Adriatische Zee zijn 
hiervan beide voorbeelden. Tenslotte ont
plooien ook de Europese Unie, voorheen 
de Europese Gemeenschap, en de
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Organisatie voor Veiligheid en Samen
werking in Europa activiteiten op het 
gebied van vredesoperaties. De OVSE 
kan in dit verband worden vergeleken met 
een regionaal bijkantoor van de VN. 
Binnen haar werkingsgebied (heel 
Europa, de VS en Canada) kan zij vredes
operaties instellen, met uitzondering van 
dwangsancties. In de praktijk werkt de 
OVSE vooral in de preventieve sfeer; het 
voorkomen dat spanningen uitgroeien tot 

gewapende conflicten.

Beleid
De Europese Unie zal op den 
duur - zie het Verdrag van 
Maastricht - het buitenlandse 
beleid voor haar lidstaten voe
ren. Haar betrokkenheid bij de 
oorlog in het voormalige 
Joegoslavië is op veel terrei
nen een primeur. De EU speelt 
een rol als bemiddelaar naast 
de VN en heeft bovendien 
enkele honderden civiele en 
militaire ‘monitors’ ingezet 
voor lokale bemiddeling, 
humanitaire taken en ter con
trole van een staakt-het-vuren. 
Dat de EU veel eerder had 
moeten bemiddelen en dat de 
effectiviteit vaak zoek is, is 
een discussie tussen theorie, 
politiek en praktijk. Wel moet 
opgemerkt worden dat de 
inzet van de EU, zowel finan
cieel als materieel, zich 

hoofdzakelijk achter de schermen 
afspeelt. Want bij het sturen van goede
ren en militairen bestaat er nu eenmaal de 
verhouding 1:3. Eén militair heeft mini
maal drie ondersteunende personen 
nodig.
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Waar gaan we op 8 maart eigen
lijk voor stemmen?

De landelijke commissie Binnenlandse 
Zaken en Justitie organiseert een forum 
waarin beleidsmedewerkers van de 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten 
(VNG), het Inter Provinciaal Overleg 
(IPO) en het Ministerie van BIZA hun 
visie geven op taken en opzet van de pro- 
vincie-nieuwe-stijl. Voorzitter van het 
forum is Arjan Toor.

Het forum vindt dinsdag 21 februari 
plaats om 19.00 uur in ‘t Seinhuys, 
Emmaplein 13, Bilthoven (naast NS-sta- 
tion Bilthoven).
Meer info? Bel Ciska Scheidel, 010- 
4850990.

Geïnteresseerden kunnen een gratis 
reader met achtergrondinfo aanvragen op 
het Algemeen Secretariaat.

Oproep
Driemaster zoek extra redacteuren. 

Heb je een mening? Ben je het stadium 

van brallen voorbij? Vind je het leuk 

om te schrijven over politiek en/of 

activiteiten? Hier is je kans. Schrijf 

twee stukken voor Driemaster o.v.v. 

‘belangstellende redacteurschap 

Driemaster’ en je bent in de race 

naar de redactietafel. 

Aanmeldingen opsturen naar het 

Algemeen Secretariaat t.a.v. 

Driemaster.

Correctie

In het vorige nummer van Driemaster 
stond abusievelijk vermeld dat de SP 
70.000 leden heeft. Dit moet 17.000 zijn.

Politiek 
is niet 
saai!
door Folkert Bolkestein

Helaas is het telkens opnieuw nodig om 
mensen te overtuigen van de juistheid van 
bovenstaande stelling. En toch straalt de 
doorsnee politicus het uit: hier staat een 
gewone en vooral gezellige jongen, dan
wel een vrolijke meid. Is de lezer wel eens 
geweest bij een sprekersavond, eh... poli
tiek café van de VVD? Niks lange, deftige 
gezichten achter een microfoon, niks 
beleefd spreken over gewichtige zaken. 
Achternamen zul je niet horen noemen. De 
doorsnee politicus, met name die van de 
VVD, is gezellig.
Zelfs de vice-premier vormt hierop geen 
uitzondering. Die draagt heus geen chique 
schoenen of nette pakken. Hij speelt 
bovendien saxofoon in zijn vrije tijd, zeker 
in het zicht van verkiezingen. Toegegeven, 
bij de staatssecretaris van Sociale Zaken 
moetje twee keer kijken, maar ook hij ver
loochent zijn afkomst niet.
En dan de toespraken. Nergens ontbreekt 
een vrolijke kwinkslag gekruid met sub
tiele zelfspot, als: “Ik zeg wel eens, politi

ci zijn nèt mensen.” Een machtig wapen, 
die zelfspot, want spreek het maar eens 
tegen! En zelden zal de toehoorder het 
ongemakkelijke gevoel bekruipen, dat de 
spreker hem ergens van probeert te over
tuigen.
Niets is slaapverwekkender dan het lands
belang, dan het uitoefenen van macht en 
de controle daarop. Politici spreken daar 
dus niet over, willen ze aardig gevonden 
worden. En gelukkig willen ze dat ook, 
want wij leven in een democratie. U 
vraagt, wij draaien. Het beetje saaie poli
tiek dat nog ter sprake komt, wordt inge
bed in dixieland-muziek, zodat je het nau
welijks merkt.

Na zoveel luchtigheid moet toch ook een 
ernstige opmerking gemaakt worden. 
Politici gelden niet alleen als saai, maar 
ook als onbetrouwbaar. De kiezer heeft 
geleerd wat ‘meer politie op straat’ bete
kent, en waar de koppelingswet op neer 
komt. Dus ook als een politicus voorgeeft 
gezellig te zijn, wordt hij niet altijd ver
trouwd. Je hóórt het ze denken: dat doet 
ie alleen maar voor onze stemmen.
Ik wil eindigen met een advies, dat 
vreemd mag klinken, maar waarin veel 
juistheid schuilt. Word eens boos als 
iemand u saai of onbetrouwbaar noemt. 
Doe eens autoritair, stijf en vooral arrog
ant. Vanzelf zal het publiek gaan denken 
dat u éigenlijk toch wel een aardig mens 
bent.
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Ongehoord
door Eddy Habben Jansen

Vorig jaar heb ik me twee keer laten 
beroven. Eén keer vond iemand het nodig 
voor een tas vol betrekkelijk waardeloze 
spullen een al evenmin kostbare auto 
open te breken; de andere keer werd 
alleen mijn portemonnee geleend. Vol
gens politiefunctionarissen - en die kun
nen het weten - zijn de daders van dit 
soort van vergrijpen doorgaans aan aller
lei verboden middelen verslaafd. Ik heb 
geen redenen daar in deze gevallen aan te 
twijfelen. Maar het maakt me eerlijk 
gezegd niet veel uit wat mensen die mij 
beroven de rest van de dag doen. Al zitten 
ze de hele dag in de kerk. Wat me daaren
tegen wel interesseert is het vergrijp zelf. 
Ik word niet graag beroofd. Wat me inte
resseert is hoe dit type misdrijven bestre
den wordt. En bij die bestrijding is het 
natuurlijk wèl van belang te weten dat de 
daders in veel gevallen aan harddrugs 
verslaafd zijn. De inhoud van mijn porte
monnee en de opbrengst van mijn tas 
werden vermoedelijk gebruikt om een 
paar gram van het één of ander te scoren. 
Een verslaving aan harddrugs vraagt nu 
eenmaal meer geld dan de sociale dienst 
maandelijks bereid is over te maken. Mijn 
geld zal zodoende wel beland zijn bij de 
leden van een internationale drugsbende. 
Zo gaat dat. Terwijl ik dit schrijf en ter
wijl u dit leest worden opnieuw mensen 
beroofd en worden opnieuw door drug
dealers voor veel geld illegale middelen 
verkocht. Af en toe worden de sympto
men van dit kwaadaardige proces bestre
den. Een partij drugs wordt onderschept, 
Johannes van Damme wordt opgehangen. 
Maar het leven gaat verder; geen verslaaf
de zit ooit een dag zonder dope. Het door 
liberalen zo geprezen marktmechanisme 
blijkt ook hier uitstekend te werken. Waar 
vraag is, ontstaat aanbod. Maar illegaliteit 
werkt sterk prijsverhogend. De produktie- 
kosten vormen een heel klein deel van de 
prijs die door de consument betaald 
wordt. Er is dan ook geen betere oplos
sing dan deze complexe markt te verpes
ten. Alleen het aanbieden van goedkope, 
legale drugs prijst de dure en langs crimi
nele wegen aangevoerde middelen uit de 
markt. De enige reden waarom dit niet

gebeurt is dat ooit besloten is dat mensen 
tegen drugs beschermd moesten worden. 
Dat principe is ons kennelijk miljarden 
guldens waard. We bouwen extra cellen, 
breiden de politie uit en vragen van mil
joenen mensen onvrijwillige bijdragen in 
de vorm van autoradio’s, handtasjes en 
contant geld. Het verbod op harddrugs is 
na het recht op sociale zekerheid één van 
onze duurste principes. Van de beoogde 
preventie komt echter weinig terecht. Als 
ik morgenochtend om half elf zou beden
ken dat ik trek heb in een lijntje coke, dan 
héb ik dat om elf uur. Dat ik daar toeval
lig geen trek in heb, neemt niet weg dat ik 
het absoluut niet erg vind als iemand 
anders die behoefte wel heeft. Mijn uitleg 
van liberalisme in deze is dat iedereen

doet waar hij of zij zin in heeft, zolang 
anderen daar niet ongevraagd last van 
hebben. Met het huidige drugsbeleid 
word ik echter veel te vaak ongevraagd 
lastiggevallen door druggebruikers. Maar 
het is niet het gebruik, maar de nevenef
fecten waar ik last van heb. Alcohol
verslaafden vallen mij nooit lastig; die 
zuipen zich thuis rustig een beroerte van 
hun eigen geld. Dat vindt niemand erg; 
dat mag. Maar ik zie het verschil niet. 
Voor alcoholverslaafden geldt net als 
voor gebruikers van harddrugs dat ze 
maatschappelijk vaak matig functioneren 
en soms wat vroeg dood gaan.

Tegenargumenten
Na jaren van discussie ken ik alle argu
menten tegen legalisering van harddrugs. 
Een eerste belangrijke groep argumenten 
is afgeleid van de stelling dat een verbod 
niet afgeschaft moet worden enkel omdat 
het niet nageleefd wordt of kan worden. 
Die stelling is niet van toepassing. Ik 
bestrijd immers de grond waarop het ver
bod is uitgevaardigd. Veel gehoord is ten 
tweede de redenering dat legalisering de 
drempel voor nieuwe gebruikers weg
neemt. Hoewel je daar iets aan kunt doen, 
bijvoorbeeld door verstrekking te regule
ren, zal dat gedeeltelijk zo zijn. Daar 
staat tegenover dat een dergelijke belem
mering er voor alcohol niet is en dat de 
behoefte normaal gesproken voor het 
gebruik uit gaat. Mijn opvatting is dat, 
voorlichting en regulering daar gelaten, 
mensen vooral zelf moeten beslissen of ze 
zichzelf in problemen willen brengen. 
Bovendien weerhoudt het huidige beleid 
mensen evenmin van gebruiken. Illegaal 
is bovendien soms extra spannend. Ten 
derde wordt vaak gewezen op de interna
tionale context. Terecht overigens. Maar 
dit argument wordt pas relevant als we 
zelf van plan zouden zijn drugs te legali
seren. Als we dat willen, dan zullen we 
ook zo dapper moeten zijn daar tegen de 
buitenwereld voor uit te komen en moe
ten we proberen tot een internationaal 
vergelijk te komen. Als ik me niet vergis, 
komen ook in andere landen steeds meer 
mensen tot de ontdekking dat repressie 
zinloos is. Zelfs in het aartsconservatieve 
Zwitserland wordt geëxperimenteerd met 
verstrekking van harddrugs. Een vierde 
argument is dat legalisering in die zin 
niets oplost, omdat de brodeloze crimine
len op zoek zullen gaan naar nieuw werk. 
Wie daar in gelooft moet ophouden crimi
nelen te bestrijden.
Voor de toekomst durf ik de stelling aan 
dat geen enkele andere oplossing dan (een 
vorm van) legalisering een einde maakt 
aan de terreurgolf van ‘drug-related-cri- 
me’. Waarschijnlijk duurt het nog een 
paar honderdduizend tasjesroven voor 
iedereen het daar mee eens is. Maar ken
nelijk is dat de prijs die we bereid zijn te 
betalen voor een principe dat ik niet 
begrijp.
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Beste JOVD-er,

De JOVD wil nog beter gaan aansluiten bij de behoeften van haar leden. In dit kader 
willen we graag weten waar je interesses liggen. Deze gegevens zullen worden verzameld 
in een data-base op het Algemeen Secretariaat. Het is mogelijk dat je gebeld gaat worden 
om plaats te nemen in een commissie, het is zelfs mogelijk dat er een nieuwe commissie 
wordt opgericht. Deze gegevens zullen ook worden verstrekt aan de hoofdredacteur van de 
Driemaster, zodat dit blad nog beter aan zal sluiten op je interesses.
Naar onze mening genoeg reden om onderstaande enquête in te vullen.

Naam .....................................................................
Postcode .....................................................................
Geboorte Datum .....................................................................

Studie/Beroep .....................................................................

Wil je op landelijk niveau actief zijn: Ja / Nee

Politieke interesses Interesse Kennisniveau
weinig matig veel

1. Milieu O O o o
2. Onderwijs O O o o
3. Buitenlandse Zaken O O o o
4. Europese Unie O O o o
5. Justitie O o o o
6. Economie 0 o o o
7. Gezondheidszorg 0 o o o
8. Godsdienst 0 0 o o
9. Landbouw O 0 o o
10. Veiligheid/Criminaliteit O o o o
11. Defensie O o 0 o
12. Verkeer O o o o
13. Filosofie O o o o
14. Gemeente Politiek O o o o
15. Sociale Zaken & Werkgelegenheid 0 0 o o
16. Asiel- & Immigratiebeleid O o o o
17. Kunst & Cultuur O o o o
18. Mediabeleid O o o o
19. Staatsinrichting O o o 0
20. Politieke Stromingen 0 o 0 o
Organisatorische Interesses
1. Redactioneel werk O
2. Fund Raising / Sponsoring O
3. Automatisering Secretariaat O
4. Secretariële werkzaamheden O
5. Promotie & Ledenwerving O
6. (Congres) Organisatie O
7. Vorming en Scholing 0
8. Internationale Contacten & -Reizen O
9. Scholenprojecten/zitten in forums O

Opmerkingen/ eventuele andere interesses:
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Epinhes
Hoger onderwijs in Europees 
perspectief

door Pieter Oosterhuis

Vrij verkeer van personen zonder belem
meringen binnen de EU, een van de doel
stellingen van de Europese Unie, is nog 
steeds niet bereikt. Op het gebied van 
hoger onderwijs zijn er veel verschillen, 
wat betreft niveau, systeem en waardering 
van diploma’s. Hier ligt een taak voor de 
politiek om te onderzoeken of deze 
belemmeringen weggenomen kunnen 
worden.

Epinhes, European Project for Integration 
of Higher Education Systems, is een pro
ject met als doelstelling te onderzoeken of 
er gekomen kan worden tot een gezame- 
lijk Europees onderwijssysteem en zo ja, 
hoe zoiets eruit zou moeten zien.
Een aantal vragen komt hierbij kijken, 
zoals in welke mate het Europese bedrijfs
leven en de overheden behoefte hebben 
aan zo’n systeem en of er per vakgebied 
verschillen zijn in die behoefte.
Om dit onderzoek op te zetten is er een 
‘Project team’ gevormd, met JOVD’ers 
uit het hele land, dat de hele practische 
uitvoering op zich neemt. Zij gaat zich 
eerst richten op een inventarisatie van de 
de verschillende onderwijssytemen en 
beoordeelt deze (benchmark). Vervolgens

Rue Beliard, Bruxelles

zal er een voorlopig voorstel uitkomen 
dat, tezamen met de benchmark, op het 
mei congres gepresenteerd zal worden. 
Daarna zal er gewerkt gaan worden aan 
een symposium, waar de verschillende 
doelgroepen en belanghebbenden verder 
discussiëren over het voorstel en waar een 
definitef voorstel uit zal komen. Dit sym
posium is voor oktober gepland. Het 
definitieve voorstel zal vervolgens onder 
de aandacht van de regeringen, de 
Europese Unie en media gebracht worden. 
Epinhes richt zich op de Europese student, 
de Europese regeringen, het Europese 
bedrijfsleven en natuurlijk op de Europese 
onderwijsinstellingen zelf. In de voorbe
reiding en discussie worden vertegen
woordigers van die organisaties betrokken 
door middel van een stuurgroep. Deze 
stuurgroep heeft een tweeledig doel. 
Enerzijds beoordeelt de groep het eindpro
duct en is de stuurgroep de potentiële 
gebruiker van het eindproduct, anderzijds 
adviseren de leden het project team.
Voor de uitvoering van de benchmark is 
een groot aantal gegevens nodig en daar is 
een aantal deskundigen op het gebied van 
Europees onderwijs voor benaderd. Deze 
groep heet de respondentengroep. Ook 
deze groep heeft een adviserende rol bij 
het maken van de benchmark en het for
muleren van het eindvoorstel.
Al met al een project dat de Nederlandse 
grenzen laat voor wat ze zijn en het brede
re Europese perspectief opzoekt. Als je 
meer wil weten over het project dan kun je 
contact opnemen met Anita van Veen: 
076 207216, Hudsonstraat 10A 4812 HC 
Breda.

Liberale Agenda 
februari & maart

12 februari Afd. West-Brabant: ALV. 
Plaats: Grand Café ‘Chagall’ te 
Roosendaal. Aanvang: 19.30 uur. Info: 
Jeroen de Veth (01670-67448)

15 februari Afd. Baronie van Breda: 
Bijeenkomst commissie Actuele 
Politiek. Plaats: Café Brauers. Aanvang:
19.30 uur.

17 februari Afd. Baronie van Breda: 
Cursus/thema avond PR en 
voorlichting. Plaats: Café Brauers. 
Aanvang: 20.00 uur.

18/19 februari Afd. Utrecht: Weekend 
Texel voor alle leden van afd. Utrecht. 
Info: Josee Vroon (030-732018)

20 februari Afd. Maastricht: Politiek 
Café samen met de JD. Plaats: café de 
Swaen. Aanvang: 20.00 uur. Info: Erik 
van der Heijden (043-261541)

21 februari Commissie Binnenlandse 
Zaken & Justitie: forum over de 
provincie-nieuwe-stijl. Plaats: ‘t 
Seinhuys, Bilthoven. Aanvang: 19.00 
uur. Info: Ciska Scheidel (010- 
4850990)

21 februari Afd. Maastricht: Monopoly- 
competitie. Plaats: café de Swaen. 
Aanvang: 20.00 uur. Info: Maarten 
Amkreutz (04405-1945)

21 februari Afd. Heuvelrug: Forum. 
Plaats: Café Het Seinhuys te De Bilt. 
Aanvang: 19.00 uur.

21 februari Afd. Rijnmond: Cursus 
onderhandelen. Plaats: Café Stobbe. 
Aanvang: 20.00 uur.

23 februari Afd. Baronie van Breda: 
Cursus Promotie, Plaats: 
Schouwburgcafé te Tilburg. Aanvang:
19.30 uur.

23 februari Afd. Utrecht: Promotie acti
viteit. Info: Bastiaan Boerboom 
(03450-13921)
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5 maart Afd. West-Brabant: Intro
dag. Info: Jeroen de Veth (01670- 
67448) en Anouk van Eekelen (01640- 
65260)

9 maart Afd. Rijnmond: Politieke
borrel. Plaats: De Dijk. Aanvang: 21.00 
uur.

9 maart Afd. Tiel: Forum. Info:
Paulien (080-236757)

7 maart Afd. Maastricht: Informele
borrel. Plaats: café de Swaen. Aanvang:
20.00 uur.

17 maart Afd. West-Brabant: Cursus 
liberalisme. Plaats: Stadscafé de 
Teerkamer te Bergen op Zoom. 
Aanvang: 20.00 uur. Info: Erik Prins 
(01645-2717)

18 maart Afd. ‘t Gooi: Landelijke 
Dag Oud Strijders Legioen. Plaats: 
Congresgebouw te Den Haag. 
Verzamelen: 09.00 uur voor het 
Gooiland complex. Info: R.P. de Keizer 
(035-215584)

31 maart Afd. West-Brabant:
Cursus Spreekvaardigheid. Plaats: 
Grand Café ‘Chagall’ te Roosendaal. 
Aanvang: 20.00 uur. Info: Willem de 
Bmin (01650-33533) en Anouk van 
Eekelen (01640-65260)

Activiteitenoverzicht 
Internationaal 1995

19 t/m 26 Februari 1995
ILFRY-seminar over economie, sociale 
rechtvaardigheid en milieu. De discussie 
op dit congres zal gaan over het milieu
beleid in relatie tot economische en 
sociale ontwikkelingen. Er zal na aanlei
ding van actuele ontwikkelingen gedis
cussieerd worden. Dit seminar vindt 
plaats in ‘The European Youth Centre’ in 
Straatsburg in Frankrijk. 220 FF deelne
mersbijdrage en 80% reiskostenvergoe
ding.

25 Februari 1995
‘Internationaal in de JOVD’: themadag 
op het Algemeen Secretariaat in Den 
Haag, georganiseerd door het Inter
nationaal Secretariaat. Op deze dag zal 
uitvoerig uitgelegd worden wat er op 
internationaal gebied binnen de JOVD 
allemaal mogelijk is voor jou en voor 
jouw afdeling.

15 t/m 19 Maart 1995
LYMEC-seminar over ‘Trade Unions’ in 
Hebden Bridge (UK).
Op dit seminar zullen vragen als: Welke 
macht en invloed hebben vakbonden en 
werkgeversorganisaties? Wat is de rol 
van deze organisaties in de samenleving? 
Er is een reiskostenvergoeding.

18 t/m 19 Maart 1995
LYMEC-congres in Hebden Bridge (UK) 
Dit is het jaarlijkse congres van de 
Europese liberale organisaties.
Iedereen kan aan dit congres deelnemen. 
Een congres als dit, is een leuke eerste 
kennismaking met internationaal.

22 en 23 April 1995
Pilot-project: ‘Evaluatie van Verdrag van 
Maastricht’(IGC van 1996).
De JOVD zal samen met onze liberale 
buurorganisaties een seminar organiseren 
over de Intergouvernementele Conferentie 
welke plaats vindt in 1996. Op deze con
ferentie zullen de lidstaten van de 
Europese Unie het verdrag van Maastricht 
herzien en er mogelijk een vervolg aan 
geven.
Op ons seminar willen wij met organisa
ties uit de Benelux, Scandinavië en 
Duitsland een Europees liberaal ‘Plan

van Aanpak’ formeren om als een 
belangrijk discussiestuk te dienen bij het 
bepalen van de toekomst van Europa.

5 t/m 11 Mei 1995
Seminar-week georganiseerd door het 
Office Franco-Allemand pour la Jeunesse 
in samenwerking met de Nederlandse 
PJO’s. Het eerste deel van deze week zal 
plaats vinden in Parijs en het thema zal 
zijn: ‘Franse presidentsverkiezingen’. 
Het tweede deel van de week zal plaats 
vinden in Normandië en het thema hier
van is: ‘Jugend und Geschichte’. Wat 
betekent de Tweede Wereldoorlog voor 
de jongeren van vandaag. Kosten voor de 
hele week ongeveer 150 DM. Voorts is 
een goede beheersing van de Franse of de 
Duitse taal een vereiste. Max. 2 perso
nen.

23 t/m 26 Mei 1995
IFLRY-Seminar over ‘The future of 
international cooperations’ in Nederland. 
Liberale jongeren nemen hier standpun
ten in over de toekomst van internationa
le samenwerking.

27 en 28 Mei 1995
Executive Meeting in Nederland.
IFLRY, onze internationale koepelorga
nisatie heeft ons gevraagd de Executive 
Meeting te organiseren. Een zeer belang
rijk internationaal congres, waarbij wij 
na vier j aar weer het genoegen hebben dit 
evenement vorm te kunnen geven.

Juli 1995
Verkiezingen in de Filipijnen.
De JOVD zal waarschijnlijk een kleine 
delegatie kunnen sturen naar de nationale 
verkiezingen in de Filipijnen. Nadere 
info volgt nog.

10 t/m 14 Juli
Reis naar Straatsburg, Brussel en 
Luxemburg. Op uitnodiging van ons ere
lid, de Europarlementariër dhr. Wiebenga, 
mogen wij een bezoek brengen aan 
Straatsburg. Daarna zullen we ook 
Luxemburg en Brussel bezoeken waar we 
ontmoetingen hebben met de liberale jon
gerenorganisaties uit die landen. Er kun
nen ongeveer 30 mensen mee en de kosten 
zullen laag zijn.

Voor het organiseren van de Pilot over 
het verdrag van Maastricht en de IFLRY
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Executive Meeting zoeken wij enthou
siaste en gemotiveerde JOVD-ers, die 
graag wat internationale ervaring willen 
op doen! Informatie verkrijgbaar bij 
Marcel Putman.

Voor alle activiteiten geldt:
Opgave z.s.m. bij voorkeur schriftelijk 
bij Marcel Putman, Engelsestraat 9B, 
3038 CA Rotterdam, tel. 010-4622155 
of neem contact op met het Algemeen 
Secretariaat tel. 070-3622433.

Andere contactpersonen van het IS:

Delphine Pronk 
Struisenburgdwarsstraat 292 
3063 BV Rotterdam 
tel. 010-4028357

Charles Cramer 
Buurtweg 34 
4661 LC Halsteren 
tel. 01641-84390

Marie-Josée Vroon 
Van Lieflandlaan 66 (k-12)
3571 AD Utrecht 
030-719751

Robert-Jan Meulmeester 
Rode Kruislaan 1314-0612 
1111 XC Diemen 
020-6955146

Dennis Straat 
053-311975

Internationale Cursussen.

ILFRY organiseert een aantal talencurs- 
uusen in de zomer van 1995. Een aantal 
mensen kan namens de JOVD aan die 
cursussen meedoen. Enkele eisen zijn:
* Je moet tussen de 18 en 30 jaar zijn
* Commissie- en/of Bestuurservaring 

hebben binnen de JOVD
* Gemotiveerd zijn om een taal te leren
* Internationaal actief willen zijn
* Annulering is niet mogelijk

25 Juni t/m 21 Juli
Intensieve cursus Engels voor jeugdige 
bestuursleden, Thames Valley University, 
Londen.

Dit heet in de JOVD ook politiek, mam.

2 t/m 28 Juli
Intensive cursus Spaans voor jeugdige 
bestuursleden, Centro Eurolantinoameri- 
cano de Juventud, Malaga

2 t/m 28 Juli
Intensieve cursus Engels voor werkende 
(geen studenten), St Kieran’s College, 
Kilkenny City, Ierland

15 Juli t/m 10 Augustus
Intensieve cursus Frans voor jeugdige 
bestuursleden, België. Deze cursus vind 
plaats gedeeltelijk in een cursuscentrum, 
gedeeltelijk op een boot die door België 
vaart, gedeeltelijk intern met een frans 
sprekende jongerenorganisatie (Jeunes 
Radicaux).

20 Augustus t/m 16 September
Intensieve cursus Duits voor jeugdige 
bestuursleden, Europa Kolleg, Kassei, 
Germany

20 Augustus t/m 16 September
Intensieve cursus Engels voor jeugdige 
bestuursleden, Edwards Language 
School, Londen

29 Augustus t/m 23 September
Intensieve cursus Portugees, Braga, 
Portugal

27 Augustus t/m 23 September
Intensieve cursus Frans voor jeugdige 
bestuursleden, European Youth Centre, 
Straatsburg

3 t/m 23 September
Intensieve cursus Italiaans voor jeugdige
bestuursleden, Turijn, Italië
De kosten voor de cursussen zijn 705 FF.

Informatie en Opgave voor
14 Februari bij Marcel Putman (010-
4622155).

Cursussen voor jeugdige 
bestuursleden

In het kader van de campagne van de 
Raad van Europa tegen racisme, vreem
delingenhaat, antisemitisme en intoleran
tie organiseert het Europees Jeugd cen
trum een aantal cursussen voor jeugdige 
bestuursleden. Specifiek worden jonge
ren gevraagd, die affiniteit hebben met 
minderhedenvraagstukken. Het doel van 
deze cursussen is dat bestuursleden van 
organisaties, die met deze problematiek 
te maken hebben, beter en effectiever 
hun ideeën en werkzaamheden kunnen 
verrichten. Een goede beheersing van de 
Engelse taal is vereist.

18 t/m 27 april
De eerste cursus vind plaats in Straats
burg.
Het centrale thema is: ‘The situation and 
perceptives of young people from Roma, 
Gypsy and travellers background in 
Europe’.

18 t/m 27 mei
De tweede cursus vind plaats in 
Straatsburg.
Het centrale thema: ‘Situation and per
ceptives of minority young people in 
Europe’.

Informatie en opgave bij Marcel Putman 
(010-4622155) of bij het Algemeen 
Secretariaat (070-3622433)
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Jan Pronk voor arbeiders
verklaard

De eigenschap om medelijden te kunnen hebben, komen wij niet 
bij alle mensen in even sterke mate tegen. De Telegraaflezer bij
voorbeeld wordt niet of nauwelijks bewogen door het leed dat 
anderen treft. Zulks in tegenstelling tot de Volkskrantlezer, die 
er dertig gulden per maand voor over heeft om dagelijks op de 
voorpagina een foto van een hongerlijder, vrouw, Palestijn of 
onderdrukte neger te kunnen bewonderen.
Ook onderscheidt de ene politieke partij zich van de andere door 
in meer of mindere mate medelijden te tonen voor de kansarme 
medemens. Zo lijkt de VVD zich er weinig aan gelegen te laten 
liggen dat het aantal mensen onder de armoedegrens toeneemt, 
terwijl de PvdA bereid is om te knibbelen op de kwaliteit van 
onderwijs en infrastructuur ten einde het leven der kansarmen te 
veraangenamen.

Vanwaar deze verschillen?
Ik vermoed dat de dwangmatige behoefte tot medeleven met de 
zwakkere mens vooral voortkomt uit de dubieuze behoefte zich 
superieur te voelen. De liefhebber van plaatjes van zielige, hon

gerige en onderdrukte mensen waant zich bijvoorbeeld moreel 
superieur ten opzichte van hen die hierdoor minder geroerd 
worden. Bovendien is het hebben van medelijden met een ander 
een verheffende bezigheid, omdat degene die medelijden koes
tert altijd de meerdere is van degene die het object is van dat 
medelijden.

De behoefte om mee te leven met de minderbedeelden is overi
gens geen enkel mens vreemd. Telegraaflezers en VVD-stem- 
mers laten zich er echter in mindere mate emotioneel door mee
slepen. Met als gevolg dat zij vaak tot rationelere oplossingen 
komen voor de problematiek van de ongelukkige medemens. 
Zo zal de VVD’er in tegenstelling tot de PvdA’er geneigd zijn 
meer te investeren in de opleiding van de kansarme, opdat deze 
op langere termijn aan de bak kan komen, terwijl de PvdA’er 
geneigd is om dat geld uit te geven aan uitkeringen en kadoot- 
jes, opdat het verschil tussen bedeelden en minderbedeelden 
minder groot lijkt.
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Toen Frits Bolkestein met zijn VVD vorig 
jaar de verkiezingen inging had hij één hel
dere boodschap. De komende vier jaar dien
den in het teken te staan van “werk, werk 
en nog eens werk!” Het ietwat populisti
sche uitgangspunt dat de warmte van een 
baan moest worden geprefereerd boven de 

kilte van een uit
kering, was zonder 
twijfel een belang
rijke oorzaak voor 
de daaropvolgende 
grote liberale ver
kiezingsoverwin
ning.
Ook het Paarse ka
binet verhief het 
creëren van werk 
tot de hoogste pri
oriteit. Andere be
langrijke zaken zo
als onderwijs, cri
minaliteitsbestrij
ding en milieu dien
den in financieel 
opzicht in te leve
ren ten faveure van 
de lastenverlich
ting, die duizenden 
banen zou gaan op
leveren.
Daarnaast werd be

sloten tot een aantal additionele maatrege
len. Zo vermeldt het regeeraccoord onder 
andere flexibilisering van de arbeidsmarkt 
door het niet langer algemeen verbindend 
verklaren van CAO’s en afschaffing van 
het minimumloon onder voorwaarden. Tot 
slot werd verwacht dat de werkgelegenheid 
een impuls zou krijgen ten gevolge van de 
aantrekkende internationale handel, een 
fenomeen dat elke 7 jaar zichtbaar zou moe
ten zijn.
Na ruim een half jaar regeringsbeleid moe
ten we ernstig gaan twijfelen aan de effec
tiviteit van de door het kabinet gehanteer
de instrumenten. Wel is het zo dat de 
wereldeconomie zich herstelt, maar dit sor
teert geen enkel positief werkgelegen
heidseffect. Het tegendeel lijkt eerder het 
geval; Shell boekt over 1994 een winst van 
11 (!) miljard, om vervolgens doodleuk aan 
te kondigen dat het aantal arbeidsplaatsen 
binnen het concern in de komende jaren 
verder zal afnemen. De relatie tussen een 
sterke economie en toenemende werkgele
genheid blijkt steeds minder vanzelfspre
kend te zijn.

VOORZITTER

Ook de andere instrumenten sorteren tot op 
heden nauwlijks effect. Zo is lastenver
lichting een goed instrument ter verkleining 
van het verschil tussen bruto- en nettolo
nen, maar moeten we ons tegelijkertijd 
realiseren dat het een utopie is te denken 
dat Nederland qua loonkosten ooit zal kun
nen concureren met landen in Azië, Afrika 
en Oost-Europa. Niet voor niets besteden 
steeds meer Nederlandse bedrijven een aan
tal arbeidsintensieve processen uit aan filia
len in het buitenland.
Voorts is afschaffing van het minimumloon 
een maatregel, die door zowel VVD als 
JOVD wordt voorgestaan ter realisatie van 
meer arbeidsplaatsen aan met name de 
onderkant van het loongebouw. Helaas 
heeft de Sociaal-Economische Raad (SER) 
recentelijk becijferd dat het effect van deze 
maatregel zeer beperkt zal zijn. We moe
ten ons derhalve afvragen of in dat geval 
het middel (een lage levensstandaard voor 
mensen die onder het minimumloon moe
ten werken) niet erger is dan de kwaal, 
vooral wanneer die kwaal ongeneeslijk 
blijkt.
Tot slot blijkt dat ook flexibilisering van 
de arbeidsmarkt niet het ei van Columbus 
is. Het kabinet mag dan wel willen stop
pen met de algemeen verbindend verkla
ring van CAO’s, maar voorlopig komt een 
aantal CAO’s (zoals die van het bankwe
zen) niet eens tot stand, omdat de werkge
vers niet wensen in te stemmen met de 
voorgestelde flexibiliseringsmaatregelen. 
Het paarse kabinet, dat haar slagen of falen 
met name heeft opgehangen aan resultaten 
van het werkgelegenheidsbeleid, zal zich 
onderhand zorgen moeten gaan maken. Nu 
blijkt dat de gehanteerde instrumenten niet 
werken, zal er moeten worden gezocht naar 
alternatieve manieren om de werkloosheid 
te bestrijden. Dat de coalitie-partijen het 
over de aard van deze alternatieven niet 
snel eens zullen worden, lijkt nu al duide
lijk. Waar de PvdA meer zal neigen naar 
het creëren van overheidsbanen, zal de 
VVD eerder voorstander zijn van verdere 
stimulering van het bedrijfsleven en wel
licht een extreme verruiming van het begrip 
‘passende arbeid’. Waartoe deze potentiële 
spanningen binnen het kabinet zullen gaan 
leiden, valt op voorhand niet te voorspel
len. Eén ding is echter wel duidelijk: de 
werkloze zal nog een hele tijd het kind van 
de rekening blijven...

Arjan Toor
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Een sociaal-liberaal
door Melvin Schut

Sociaal-liberaal en Kamerlid voor de 
PvdA. Met een paars kabinet aan de 
macht zou dat anno 1995 misschien 
geen verbazing meer moeten wekken. 
“Als je kijkt naar de ontwikkelingen 
binnen de PvdA, dan zie je dat het libe
rale gedachtengoed appelleert. De uit
latingen van het PvdA-Kamerlid Rick 
van der Ploeg verschillen volgens mij 
geen spat van wat er leeft in liberale 
kring,” zei de Leidse hoogleraar be
stuurskunde Rosenthal onlangs tegen 
NRC Handelsblad. Maar het blijft op
merkelijk. Wie is de man, die de PvdA 
opschrikt en het land verblijdt met plei
dooien voor zaken als minder overheid 
en herstructurering van het hoger 
onderwijs? Een man met Anglo-Saxon 
attitudes in een zich steeds meer op 
Duitsland richtend Nederland.
Rick van der Ploeg (38) studeerde na
tuurkunde en economie aan de Uni- 
versiteit van Sussex en King’s College, 
Cambridge en was verbonden aan 
Cambridge, de London School of Eco- 
nomics, de KUB en Princeton. Hij is 
hoogleraar economie aan de UVA en 
vader van Boris.

Vlak voor aanvang van het gesprek maakt 
mijnheer Van der Ploeg nog een wat ver
strooide indruk. Een enigszins wilde haar
dos en wijdse gebaren versterken dat 
beeld. Al snel blijkt hij de vriendelijkheid 
zelve.

U staat bekend om uw liberale opvattin
gen. Waarom bent u eigenlijk lid van de 
PvdA en niet van de VVD?
“Ik ben liberaal, een sociaal-liberaal, maar 
de VVD is geen liberale partij. De VVD 
is in ieder geval niet altijd zo liberaal als 
ze zou moeten zijn. Zo houdt Bolkestein 
pleidooien tegen ontwikkelingshulp, die 
overigens op sommige punten identiek 
zijn aan een verhaal dat ik onlangs in 
Trouw hield. Alleen ben ik het niet eens 
met zijn conclusie dat ontwikkelingshulp 
verlaagd moet worden. Dat aspect is wat 
mij betreft gelijk aan ‘hoeveel stop ik in 
de collectebus?’ Het gaat erom dat het
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geld goed besteed wordt. Bolkestein is 
zogenaamd voor vrijhandel, maar tegelij
kertijd ook voor nationalisme. En dat 
wringt. Het VVD-verkiezingsprogramma 
bepleit een ontwikkelingshulp waar de 
eigen industrie beter van wordt. Dat is 
protectionisme. Wij willen meer hulp voor 
bijvoorbeeld onderwijs aan meisjes.
Een ander voorbeeld is de problematiek 
van de notarissen. Daar pleit de ‘libera
le’ VVD voor het behouden van vaste ta
rieven. Dat betekent het handhaven van 
monopoliewinsten op transacties van 
onroerend goed. Tevens zie je dat de PvdA 
de strijd heeft moeten aangaan wat betreft 
de gigantische monopoliewinsten in de 
farmaceutische industrie. Dat heeft mijn 
collega Oudkerk moeten doen en dat is 
niet van de VVD gekomen. Die liet het 
geld rustig zitten. Dat begrijp ik wel. Een 
stuk van de VVD is altijd aanspreekbaar, 
maar een ander deel is toch een bescher
ming van bepaalde gevestigde belangen. 
Net zozeer als je de gevestigde posities 
van vakbonden zou kunnen aantasten als 
die wringen met het algemeen belang, 
staan een hele hoop gevestigde belangen 
in het bedrijfsleven ter discussie voor 
zover die tot monopoliewinsten en hoge 
prijzen voor de burgers leiden. Dat is een 
as tussen PvdA en VVD die het liberale 
gedeelte van de PvdA en het liberale ge
deelte van de VVD verbindt. Maar zowel 
de PvdA als de VVD hebben conservatie
ve tendensen.
Waarom zit ik in de PvdA? De reden is 
dat het liberale verhaal te gemakkelijk is. 
Als je het pure liberale verhaal vertelt van 
Hayek en Friedman, dan hou je weinig 
rekening met equity, met rechtvaardig
heid, en gaat alles over doelmatigheid en 
meer, meer, meer marktwerking. Ik denk 
dat een aantal markten niet werken. Een 
belangrijk voorbeeld is een situatie waar
in je gebrekkige informatie hebt. Op de 
verzekeringsmarkt bijvoorbeeld weet ik 
niet wie er gezond is. Jij weet of je gezond 
bent. Ik als verzekeringsman niet en jul
lie hebben er geen belang bij om mij dat 
te vertellen. Ik heb het liefst allemaal 
gezonde mensen, want die kosten me min
der. Hoe ga ik die aantrekken? Ik ga hele 
lage premies aanbieden, maar met hele 
hoge eigen risico’s. Degene die gezond is 
zegt dan ‘geef mij maar zo’n polis’. Zo 
room ik al die gezonde mensen af en dat 
betekent dat de rest van de verzekeraars 
- vaak de overheid - kampen met de men

sen die geen hoog risico aandurven, omdat 
ze weten dat er wel eens iets met ze mis 
is. Door dat probleem van risicoselectie 
werken verzekeringsmarkten niet en is er 
dus een rol voor de overheid.
Met het liberalisme heb je een geweten 
nodig, zodat je er niet te ver in doorslaat. 
Aan één kant is er meer zendingswerk te 
verrichten in de PvdA en anderzijds geeft 
de PvdA mij veel meer een soort hart 
naast het verstand. Ik kan je inhoudelijke 
argumenten geven voor de stelling dat het 
verlagen van de belastingen voor met 
name de laagste inkomens in plaats van 
voor de hoogste inkomens veel meer 
werkgelegenheid oplevert. Ik heb daar zelf 
uitvoerig over geschreven en het blijkt ook 
uit alle doorberekeningen van het CPB. 
Dat kun je zien als een links pleidooi, 
maar toevalligerwijs draagt het ook bij aan 
de werkgelegenheid, omdat de werkloos
heid zo geconcentreerd is onder de laag- 
en ongeschoolden. Het is een sociaal-libe- 
raal beleid. Je zegt bij de sociale zeker

heid, een markt die niet goed werkt en 
die niet makkelijk snel valt te privatise
ren, dat we wel premiedifferentiatie wil
len, zodat sectoren in de economie die 
heel veel uitstoten in de WAO hogere pre
mies betalen en daardoor aangemoedigd 
worden meer aan preventie te doen, maar 
ook dat we alles niet helemaal kunnen 
vrijgeven vanwege het probleem van risi
coselectie. Je wil dus wel dat mensen col
lectief verzekerd blijven, want anders 
krijg je net als in de States dat twintig 
procent van de mensen onverzekerd blijft. 
Zo links ben ik dan ook nog wel. 
Winkelsluiting is een heel andere orde van 
grootte. Als je daar de PvdA in omkrijgt, 
dan heb je ineens een meerderheid in het 
parlement. Dat is natuurlijk veel leuker.”

Dat is ook de reden waarom u niet bij 
D66 zit?
Fel:”D66 vind ik nietserig. Daar weet ik 
gewoon niet wat ik eraan heb. Ik ben van 
nature vanwege mijn beroepsachtergrond

“Met het liberalisme heb je  een geweten nodig, 
zodat je  er niet te ver in doorslaat

Driemaster, april 1995 5



“Je kan linkse doelen bereiken met markt-comforme middelen. 
Dat is iets waar ik voor sta.”

liberaler dan de gemiddelde burger en 
daarom vind ik het erg belangrijk om de 
argumenten van bijvoorbeeld een Ruud 
Vreeman serieus te nemen. Om gewoon 
goed naar hem te luisteren en een draag
vlak te krijgen. En omdat er toch ook vaak 
wat in zit. Laat ik een voorbeeld geven. 
Dit is het kabinet van het deregulerings- 
offensief. Nu worden heel veel sectoren 
van de economie gereguleerd en daar zit
ten heel veel impliciete kruissubsidies in. 
Wat is een kruissubsidie? Dat is dat de 
winsten van bijvoorbeeld de rendabele lij
nen op openbaar vervoer de verliezen van 
de onrendabele lijnen compenseren. Geef 
je zoiets vrij, dan gaan de onrendabele lij
nen te gronde. Dan kom je voor het inte
ressante probleem te staan dat de lagere 
inkomens enorm gepakt worden. Als libe
raal kun je zeggen ‘dat zal me een worst 
zijn.’ Je kunt ook zeggen dat die impli
ciete kruissubsidies van nu wel een heel 
inefficiënte manier zijn om op te komen 
voor de belangen van de zwakkeren in de 
samenleving. Als ze gepaard gaan met gi
gantische monopoliewinsten van een mil
jard in de farmaceutische industrie of met 
veel te hoge inkomens van notarissen uit 
onroerend goed transacties, zijn er mis
schien andere manieren om voor de belan
gen op te komen van mensen uit de laag
ste inkomensgroepen die veel efficiënter 
zijn. Dat vind ik toch een sociaal-libera- 
le benadering. Ik denk zelf aan drie din
gen. Ik wil veel meer aanbesteding. Als 
de overheid wil dat een bepaalde onren
dabele lijn moet lopen, dan gaat ze dat 
niet zelf doen, maar wordt de lijn besteed 
aan het bedrijfsleven. Degene met de beste 
prijs-kwaliteit verhouding krijgt de bid. 
Een ander instrument dat je zou kunnen 
inzetten zijn vouchers voor lage inko
mens. Friedman en Hayek hebben er ook 
over gesproken. Dat is niks links of rechts. 
Het nadeel is dat je armoedevallen creëert. 
Het voordeel is dat het precies aansluit op 
de wensen van de burgers. Zij bepalen 
wat een gewenste lijn in het openbaar ver
voer is, in plaats van de overheid.”

Maar dit is door liberalen algemeen 
geaccepteerd...
“Nee. De discussie over deregulering 
wordt in Nederland zeer ongenuanceerd 
gevoerd. Binnen de VVD is er een over
dreven angst voor de overheid, binnen de 
PvdA is er een overdreven angst voor de 
markt. Linkse politiek moet je voeren met

markt-conforme middelen. Dat kun je niet 
rechts noemen. Markt is niet links of 
rechts. Het enige watje bedoelt met mark- 
conform, is dat je inspeelt op de behoef
ten in de samenleving. Dat is niet iets wat 
liberalen zich kunnen toeëigenen, net zo 
min als sociaal-democraten het recht heb
ben zich het woord sociaal toe te eige
nen. Je kan linkse doelen bereiken met 
markt-conforme middelen. Dat is waar ik 
voor sta en dan ben ik even minder geïn
teresseerd in de partijpolitieke kaders. Ik 
vind dat dit debat zowel binnen de PvdA 
als binnen de VVD soms wat ongenuan
ceerd gevoerd wordt. Eigenlijk zou dit 
soort verhalen van D66 moeten komen, 
maar daar hoor ik helemaal niks van. Ik 
vind deregulering een heel interessant 
thema, omdat je dan kunt vragen of er 
efficiëntere manieren zijn om ethische 
doelen te bereiken. Nu doet de overheid 
op een aantal belangrijke terreinen alles 
en we willen meer door het bedrijfsleven 
laten organiseren, maar dan heb je nog 
steeds groepen in de samenleving die je 
toegang tot bepaalde diensten wilt verle
nen. Kun je dat doen op een manier die 
minder verstorend werkt dan hoe we het 
nu doen? Dat vind ik de uitdaging. Aan 
sociaal beleid zijn op korte termijn meest
al economische kosten verbonden. Daarom

moet je er voor zorgen dat de kosten voor 
het hooghouden van ethische principes 
altijd zo laag mogelijk zijn. Als je de socia
le cohesie helemaal te gronde richt, dan 
krijg je de riots die we in de States gezien 
hebben en die wil niemand hier.”

Onlangs hernieuwde u in De Volkskrant 
uw pleidooi voor het invoeren van het 
Angelsaksische model voor het hoger 
onderwijs. Wat vindt u daarvan het voor
deel?
“Als ik mensen zou moeten aanraden waar 
ze naar de middelbare school zouden moe
ten gaan, dan zou ik Nederland of 
Duitsland aanraden. Als mensen moeten 
kiezen voor universiteit of hogeschool, 
dan zou ik Engeland of de Verenigde 
Staten aanraden of Australië, Nieuw 
Zeeland en Canada. Dat geldt voor de hele 
Angelsaksische wereld, die inmiddels ook 
Denemarken behelst en zuidoost Azië en 
Japan. Het is dus meer dan Engeland al
leen. Zij hebben een flexibel onderwijs
stelsel. Het is een vrij absurd iets dat in 
Nederland de feitelijke studieduur anders 
is dan de nominale studieduur. In die 
andere landen die ik heb genoemd is het 
zo dat als er drie jaar voor de studie staat, 
er drie jaar wordt gestudeerd. Als er vier 
jaar voor staat, wordt er vier jaar gestu
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deerd. Wat belangrijker is, is dat je wat 
flexibiliteit wilt inbouwen. Een oplossing 
die je zou kunnen bedenken voor het grote 
aantal uitvallers is het in deze regerings
periode scheppen van de vrijwillige moge
lijkheid voor mensen om een tussendi- 
ploma te krijgen. Als je bijvoorbeeld 126 
studiepunten hebt en je kan daar een rede
lijk goed pakket van maken - ik ben er 
van overtuigd dat dat van rechten, eco
nomie en sociologie kan - dan noem je 
zo’n tussendiploma een bachelor’s, een 
vrijgezel. Dat is niet verplicht, maar optio
neel. Daar moet je de studiefinanciering 
ook op aanpassen, zodat mensen nog 
steeds een stukje studiefinanciering heb
ben als ze vroegtijdig uitstappen om als 
bachelor wat werkervaring op te doen en 
dan dubbelgemotiveerd terugkomen. Dat 
zit nu niet goed in het systeem gebakken. 
Een hoop studenten zullen er dan toch 
voor kiezen om drie jaar te gaan stude
ren, dan - wellicht in het bedrijfsleven - 
te gaan werken, om vervolgens misschien 
enig management te doen. Hetzelfde geldt 
voor technische wetenschappers, die mis
schien terug willen komen om een beet
je recht te doen als ze dat in het bedrijfs
leven nodig hebben.”

Maar u bent toch politicus genoeg om 
in te zien dat dat laatste wel wegbezui
nigd gaat worden?
“In tegendeel. In het regeeraccoord staat 
dat er een half miljard bezuinigd moet 
worden op het hoger onderwijs en dat er 
selectie moet gebeuren. Er kan wel een 
beetje selectie aan de poort gebeuren on
der achttienjarigen, maar in feite is het 
VWO vergelijkbaar met het Abitur in 
Duitsland. Dat is van veel hoger niveau 
dan de High Schools in Amerika of zelfs 
de A-levels in Engeland. Dus ik denk dat 
de strenge selectie zou moeten plaatsheb
ben na bijvoorbeeld drie jaar. Je moet toch 
een graad hebben die een beetje interna
tionaal erkend is. Nu zijn er een heleboel 
studenten die na zes jaar hun doctorandus 
titel hebben behaald, in het buitenland 
gaan studeren en dan toch nog steeds hun 
master’s moeten doen. Dat is natuurlijk 
bizar. We hebben een diploma dat inter
nationaal geen enkele erkenningswaarde 
heeft. Die studenten worden voor de vei
ligheid maar bachelor genoemd. Het is 
ook geen master’s en zeker geen PhD 
natuurlijk, want ze hebben geen proef
schrift gedaan. Ik kan me voorstellen dat

bij de technische studies in eerste instan
tie tachtig procent doorstroomt, bij ande
re studies zal dat misschien twintig pro
cent zijn en na vijf jaar werkervaring een 
andere veertig procent. Ik denk dat dat 
uitstekend voldoet aan de behoeftes van 
zowel het bedrijfsleven als van studenten. 
Het is iets waarvoor in Nederland een 
soort cultuuromslag nodig is. De belang
rijke randvoorwaarde is dat je na dat half 
miljard niet verder bezuinigd om die 
selectie, die hoog selectieve tweede fase, 
mogelijk te maken. Ik vind dat een goede 
fusie van toegankelijkheid en, laat ik het 
maar gewoon zeggen, prestige-elite oplei
dingen. We willen ook universiteiten. We 
zijn niet een soort sociale werkplaatsen 
voor docenten en een speelkwartier van 
een paar studenten. De bedoeling is dat 
daar onderzoek en onderwijs op het hoog
ste niveau gegeven worden. Daar hoort 
uiteindelijk ook selectie bij. Ik vind dat 
je kaf van koren moet scheiden, ook onder 
studenten. Studenten hebben ook hele 
andere behoeften. Een universiteit hoort 
mensen leren denken. Het gaat dus niet 
om feitenkennis stampen. Het gaat erom 
dat je mensen zelf dingen leert opzoeken 
in de bibliotheek, zelf orde in chaos kun
nen scheppen, zelf een aantal argumenten 
op een rijtje kunnen zetten. Het hoger 
beroepsonderwijs gaat meer om feiten
kennis, het verwerven van bepaalde vaar

digheden waarmee je een bepaald beroep 
kunt uitoefenen. Het kan heel goed moge
lijk zijn dat sommige HBO-mensen na een 
opleiding van vier jaar teruggaan naar de 
universiteit en dan een wat wetenschap
pelijker variant willen hebben in een mas
ter’s opleiding. Het werkt twee kanten op. 
In het buitenland zie je dat dat vaker ge
beurt dan in Nederland. Het HBO en WO 
zijn niet hetzelfde, maar in een bepaald 
opzicht wel gelijkwaardig. Een overstap 
is geen schande.”

Mede gezien het elitaire karakter van uw 
plan zal er in Nederland eerst een cul
tuuromslag moeten plaatshebben voor er 
iets van terecht kan komen. Is het vol
gens u beter om nu naar het buitenland 
te gaan?
“Ik moet eerlijk zeggen dat heel veel 
ouders met kinderen van zestien, zeven
tien jaar me vragen wat je moet doen en 
ik geef toe dat ik ze meestal adviseer om 
naar het buitenland te gaan. Ook omdat 
er vaak genereuze sponsoringsfaciliteiten 
bestaan, zelfs voor kinderen van achttien 
jaar. Ga eens in Princeton kijken, ga eens 
in Bristol kijken. Eigenlijk zou ik willen 
dat we een studiefinanciering krijgen die 
meer gebaseerd is op een leenstelsel. Mijn 
eigen partij is daar naar aan het omdraai
en en de VVD zal daar best in meegaan, 
want er zit een enorm profijtbeginsel aan

“Universiteiten zijn niet een soort sociale werplaatsen voor 
docenten en een speelkwartier van een paar studenten
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vast. Naarmate de graad van opleiding 
hoger is neemt het profijt van de student 
toe. Het probleem is namelijk dat je niet 
naar de bank kan stappen en zeggen ‘geef 
me even een lening, want ik ga dadelijk 
een ton verdienen’, want dan lachen ze je 
uit. De overheid moet instappen en die 
kapitaalmarkt imperfectie corrigeren. 
Iedereen schreeuwt daar moord en brand 
over in studentenland, maar je kan er ook 
iets positiefs tegenover stellen. Je kan er 
voor zorgen dat die studieleenfaciliteiten 
veel ruimer beschikbaar zijn. Zodat je ze 
ook kan gebruiken om te studeren in 
Bristol of Tokyo of Milaan of Princeton. 
Het moeten dus wel hogescholen of uni- 
versiteiten van relatief hoge standaard 
zijn. Niet dat iedereen naar de universi- 
teit van Alabama gaat, maar dat het insti
tuut een beetje geaccrediteerd is. Je moet 
dan ook de hogescholen en universiteiten 
toestaan ietsje selectiever te zijn in het 
soort studenten dat ze aantrekken, je moet 
ze laten vechten om de beste scholieren, 
zodat de instellingen in Nederland ook 
onder druk komen te staan. Het is heel 
raar: als je een trui of broek koopt, dan 
beperk je je niet tot een Nederlandse pro

ducent. Dat vind je vaak een beetje oubol
lig. Dan ga je kijken naar Amerikaanse 
jeans en als je een beetje geraffineerd bent 
dan probeer je Armani jeans te kopen, 
geloof ik. Je gaat je niet beperken tot wat 
er in het Nederlandse Madurodam ge
maakt wordt. Het hoger onderwijs is bij 
uitstek een internationale markt. Het is 
bizar dat het land dat notabene het meest 
internationale karakter heeft een protec
tionistisch onderwijsbeleid voert. De hele 
globalisering van de wereldeconomie 
komt tot stand door de snelle overdracht 
van kennis, lage communicatiekosten - 
denk ook aan electronic highways - en la
ge transportkosten. Je ziet dat alles wordt 
verweven. En uitgerekend wat betreft het 
hoger onderwijs, de producent van ken
nis, wordt het meest protectionistische 
beleid gevoerd dat er bestaat. Ik ben heus 
wel zo realistisch om te beseffen dat de 
eerste drie of vier jaar die opleidingen 
grotendeels in Nederland zullen zijn. Wij 
zijn nu bijvoorbeeld in Amsterdam bezig 
met een Master of International Finance. 
De bedoeling is dat we daarmee de markt 
opgaan en de beste studenten uit Amerika, 
Azië en Australië aantrekken, in de hoop

dat we dan ook de beste studenten in 
Nederland kunnen krijgen. Hopelijk gaat 
dat als een trein, want zodra je een oplei
ding selectief maakt krijg je de beste stu
denten van alle faculteiten. Als je dan zegt 
‘Nee, jullie kunnen niet allemaal komen,’ 
dan willen ze nog grager. Dat hoor je toch 
te doen door de internationale concurren
tie en door die strijd aan te gaan inves
teer je in kwaliteit. Iedereen gaat een beet
je meer zijn best doen, net zoals in elke 
andere markt.”

Wat is er - afgezien van de topinstituten 
- nu zo goed aan de gemiddelde Britse 
universiteiten?
“Mijn pleidooi is voor meer concurrentie. 
Het is niet zo dat ik een Engels stelsel 
wil, hoewel ik daar voordelen aan zie. Ik 
wil een stelsel dat haarfijn aansluit bij de 
internationale ontwikkelingen en dat uit
nodigt tot de grootst mogelijke concur
rentie voor Nederlandse instellingen. In 
Nederland is het allemaal pappen en nat
houden. Krijgt de ene universiteit een 
onderzoeksschool, dan moet de andere bij 
de volgende ronde ook een onderzoeks
school krijgen. Dat is ouwe jongens kren- 
tebrood. Ook het onderzoeksgeld gaat via 
vriendjes. Je ziet precies hoe het loopt. 
Dat kan ook niet anders, want het is een 
klein land, het is een Madurodam. Je moet 
die markt opengooien. Protectionisme is 
in alle lagen van de samenleving afge
schaft, behalve in het hoger onderwijs. Ik 
denk dat Engeland ook zou profiteren van 
concurrentie met ons. In sommige dingen 
zijn wij namelijk weer veel beter. Wat wij 
kunnen leren van de Britten, is dat de 
Britse universiteiten veel intensiever 
onderwijs hebben. Gemiddeld genomen 
bestaan er daar veel meer contacturen dan 
in Nederland. Ze hebben ook het systeem 
van tutors en external examiners. In 
Nederland kun je als hoogleraar of docent 
je eigen exameneisen vaststellen en brief
jes schrijven. Hoe meer briefjes je schrijft, 
hoe meer macht je krijgt. Dus als ik een 
hele stal van medewerkers wil hebben, 
dan is het enige wat ik hoef te doen het 
verlagen van de standaard van mijn exa
men en het uitschrijven van examen- 
briefjes. Als ik maar genoeg van die brief
jes heb uitgeschreven, dan krijg ik alle
maal extra staf. Het altematiefmodel is de 
verstrooide wetenschapper. Die wil geen 
management. Die wil geen staf. Die wil 
zijn status ontlenen aan onderzoek. Die

“In Nederland hebben we studenten die afstuderen en geen 
pen op papier kunnen zetten. Dat is bizar.”
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maakt zijn cursussen zo moeilijk moge
lijk, zodat niemand er meer naar toe gaat, 
geeft zo verward mogelijk onderwijs en 
maakt er een totale puinhoop van, zodat 
de faculteit te gronde gaat. Die weet dat 
hij vervolgens nooit meer voor onderwijs 
en management gevraagd wordt en kan 
rustig verder met Spielerei in onderzoek. 
Dat zijn de karikaturen van de soorten 
mensen die je vaak op universiteiten in 
Nederland ziet. Met het systeem van 
external examining zorg je ervoor dat de 
standaard getoetst wordt door collega’s 
van andere universiteiten. In Engeland 
wordt ook elk vak geaudit, net als bij ac
countantscontroles. Steekproefsgewijs wordt 
bekeken hoe de kwaliteit is.
Er komt dan een rapportje uit over elke 
vakgroep dat ook gepubliceerd wordt. Als 
daaruit een hele lage kwaliteit examenei
sen blijkt, dan wordt daarover geroddeld 
en wordt die faculteit uitgelachen. Dat 
heeft zo zijn werking. Een ander iets is 
een meest actieve beoordeling van docen
ten.
Dat hebben wij in Nederland helemaal 
niet. Wij laten de meest slechte docenten 
voortbestaan. Ik wil dat studenten hier 
open enquetes invullen en dat er aan de 
hand daarvan ranglijsten gepubliceerd

worden. Wie is de slechtste docent, wie 
is de beste student.”

Hoe kunnen studenten die het vak nota- 
bene leren over de inhoud een oordeel 
vellen?
“Studenten kunnen niet oordelen over de 
inhoud van de stof, daar heb je een col
lega voor nodig. Studenten kunnen wel 
beoordelen hoe de stof wordt overgedra
gen. In mijn optiek werkt het uitermate 
goed. In Nederland zitten in het dossier 
van een docent alleen zijn onderzoeksre
sultaten. Tot voor kort was het in 
Nederland niet gebruikelijk dat er bij een 
bevordering referentiebrieven uit het bui
tenland of van topmensen in het veld bij 
kwamen kijken. Ook zitten er in het dos
sier geen referentiebrieven van studenten: 
hoe goed hebben ze het gedaan in het 
onderwijs? Het enige wat er eigenlijk 
instaat, is dat hun directe chef, een hoog
leraar, zegt ‘die moet omhoog’. Ja, allicht 
wil hij dat, want dan kan de man zijn tas
sen verder dragen. Er is dus een aantal 
elementen dat je in Engeland en Amerika 
ziet, dat uitnodigt tot kwaliteitsverbete
ring. Zo hebben wij ook een aantal din
gen die goed zijn bij ons, waar men dan 
in Engeland misschien wat meer van leren

kan. Ik kan nu niet zo snel iets bedenken. 
Wat je in Engeland wel ziet en waar we 
in Nederland veel van kunnen leren, is dat 
elke student geacht wordt vier keer per 
week een opstel van acht tot tien kantjes 
te schrijven. In Nederland hebben we stu
denten die afstuderen en geen pen op 
papier kunnen zetten. Die mensen kunnen 
niet zelf nadenken. Dat is totaal bizar. Wat 
in Nederland te weinig wordt gerealiseerd, 
is dat het moeilijke van de wetenschap 
niet zozeer het beantwoorden van een 
vraag is, als wel het stellen van die vraag. 
Het formuleren van het probleem is bij 
veel vragen van belang. Vaak zijn er geen 
correcte antwoorden. Het antwoord is ook 
volstrekt oninteressant. De vraag is hoe je 
op dat antwoord gekomen bent. Wat voor 
model zet je erop. Wat voor veronder
stellingen maak je. Het is juist leuk als 
vier studenten vier verschillende ant
woorden geven die je vervolgens kunt ver
gelijken. Hier in Nederland worden met 
name bij alpha en gamma vakken de vra
gen toch in de gevangenis van multiple 
choice vragen gezet. Dan leer je dus bij 
uitstek niet nadenken. De originele, gekke 
benadering zie ik net iets meer in Amerika 
en Engeland dan in Nederland.”

Dient uw Vaderland!
door Alwin van Beent

Het zal niemand ontgaan zijn dat er de 
laatste tijd op defensie vors bezuinigd 
wordt. In het kader van deze bezuinigin
gen past de afschaffing van de opkomst- 
plicht en het invoeren van een vrijwilli
gersleger. Om de overgang naar een be
roepsleger bevredigend te laten verlopen, 
moeten de Koninklijke Landmacht, de 
Marine en Luchtmacht op jaarbasis 9.000 
mensen werven voor de lagere rangen. 
Bij het invoeren van een beroepsleger doet 
zich een aantal problemen voor. In de eer
ste plaats is er het probleem van werving. 
Tot op heden is de belangstelling onder 
de jonge Nederlanders om soldaat te wor
den niet erg groot geweest. Er lijkt mij 
geen reden om aan te nemen dat dat plot
seling veranderd is nu je elk moment het 
risico loopt uitgezonden te worden naar 
crisisgebieden. In dit kader wil ik wijzen

op uitspraken van de voorzitter van de 
CNV-bond voor militairen, ACOM, de 
heer Gooijers. Ook de ACOM voorzitter 
denkt dat de arbeidsvoorwaarden die 
defensie kan bieden dermate matig zijn, 
dat het een probleem gaat worden om op 
jaarbasis de benodigde 9.000 jongeren te 
recruteren.
Een tweede probleem dat zich voordoet 
is het soort mensen dat de krijgsmacht 
binnenkomt als gevolg van de wervings- 
drift van het ministerie. Ook op dit gebied 
doet het marktmechanisme zijn werking. 
De vraag naar mensen is groot en het aan
bod gering, waardoor defensie genoegen 
moet nemen met wat voor handen is. Voor 
defensie houdt dit concreet in dat men niet 
bepaald de meest gemotiveerde en capa
bele mensen krijgt om het beroepsleger 
vorm te geven. Veel van deze mensen 
hebben nauwelijks een opleiding genoten 
en bovendien een strafblad.

Berlin befehlt
Wat zal het gevolg zijn voor de landmacht 
wanneer men er niet in slaagt de 9.000 
mensen op jaarbasis aan te trekken? Het 
is niet ondenkbeeldig dat een andere natie, 
bijvoorbeeld Duitsland, met wie op het 
gebied van de landmacht al nauw wordt 
samengewerkt, de zeggenschap krijgt over 
wat er dan nog van de Koninklijke 
Landmacht over is. Iets soortgelijks is 
gebeurd met de Belgische Marine, die 
door België onder het commando van Den 
Helder is geplaatst. Een dergelijke situ
atie lijkt mij voor de Nederlandse land
macht niet wenselijk.
Vanwege bovengenoemde redenen pleit ik 
- geheel tegen het JOVD-standpunt in - 
voor de wederinvoering van de op- 
komstplicht. Officieel was de onmoge
lijkheid van het zenden van dienstplichti
gen naar crisisgebieden de voornaamste 
reden voor het opheffen van de dienst
plicht. Naar mijn mening is dat niets meer 
geweest dan camouflage van een ordinai
re bezuinigingsoperatie.
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Defensiebeleid is vooruitzien!
door Casper van der Horst

In dit artikel zal worden ingegaan op de 
veranderingen binnen de krijgsmacht. De 
vraag die aan de orde wordt gesteld, is 
in hoeverre het defensiebeleid wordt 
bepaald door een strategische visie of 
door korte-termijn plannen.

Sinds 1989 is de internationale omgeving 
radicaal veranderd, met als voorbeelden het 
uiteenvallen van de Sovjet-Unie, de één
wording van Duitsland, de situatie in het 
Midden-Oosten en de oorlog in voormalig 
Joegoslavië. Deze veranderde omgeving 
heeft de weg uitgezet voor een herstructu
rering en verkleining van de krijgsmacht. 
Dit is verwoord in de Defensienota (1991) 
en de Prioriteitennota (1993).
De krijgsmacht moet worden aangepast aan 
de taken die zij moet vervullen in deze ver
anderde omgeving. Deze in de Prioriteiten
nota verwoordde taken zijn:
* de algemene verdedigingstaak in NAVO- 

verband;
* naar vermogen deelnemen aan operaties 

van de Verenigde Naties (VN) en ande
re internationale organisaties;

* humanitaire hulpverlening in samenwer
king met het ministerie van Ontwik
kelingssamenwerking in verschillende 
delen van de wereld.

Overeenkomstig het regeerakkoord van het 
‘paarse kabinet’ moet er 2,7 miljard gulden 
extra bezuinigd worden tot 1998. Hierdoor 
zal het defensiebudget in 1998 26,7 procent 
beneden het niveau van 1989 komen te lig
gen. Minister van defensie Voorhoeve en 
minister-president Kok hebben echter te 
kennen gegeven dat bij het uitvoeren van 
het regeerakkoord de verantwoorde uitvoe
ring van de Prioriteitennota een randvoor
waarde is. Er bestaat namelijk geen aanlei
ding de Prioriteitennota als grondslag voor 
het defensiebeleid te verlaten: de interna
tionale situatie is beslist niet verbeterd.

Politieke situatie
Het ministerie van defensie heeft vóór de 
behandeling van de defensiebegroting in de 
Tweede Kamer, de Tweede Kamer op de 
hoogte gesteld van de financiële problema
tiek van de uit het regeerakkoord voort

vloeiende bezuinigingen en de wijze waar
op de bezuinigingen zouden kunnen wor
den verwerkt in de Prioriteitennota (‘novem
berbrief). Dit om situaties die bij de behan
deling van de onderwijsbegroting zijn voor
gekomen te vermijden.
De eerste discussies binnen het kabinet en 
de Tweede Kamer leren ons dat drie van 
de vier grote politieke partijen (VVD, CDA 
en D66) grote twijfels hebben over de uit
voerbaarheid van de Prioriteitennota met 
zo’n gigantische extra bezuiniging van 2,7 
miljard. Op basis van de gevoerde discus
sies is besloten in 1995 de bezuinigingen 
opnieuw te bezien, nadat herijking van de 
gehele buitenlands politiek is uitgevoerd. 
Ondanks het feit dat een meerderheid van 
de Tweede Kamer zijn voorkeur heeft uit
gesproken de bezuinigingsdebatten uit te 
stellen tot na de herijking van het buiten
lands beleid, wil ik toch de grote lijnen van 
de novemberbrief aangeven. In de novem
berbrief wordt gesproken over een aantal 
oplossingsrichtingen.
In de eerste plaats een aantal maatregelen 
ter dekking van de bezuinigingstaakstelling 
voor 1995 van bijna 448 miljoen gulden. 
Deze staan een verantwoorde invoering van 
de Prioriteitennota niet in de weg.
Ten tweede een drie-sporenbenadering voor 
een structureel bezuinigingsbedrag van circa 
605 miljoen. Het eerste spoor dat wordt ge
volgd is het belangrijkste: het betreft ver
dere besparingen op de ‘overhead’ en de 
ondersteuning van de krijgsmacht. Het twee
de spoor beoogt rationalisering van de 
defensie-inspanning door middel van grote
re internationale afstemming en samenwer
king. Het derde spoor geeft een mogelijk
heid voor een verdere vertraging in de inves
teringen en eventueel andere structurele 
maatregelen die nodig zijn om het reste
rende bedrag te vinden. Hoe groter de 
opbrengst uit het eerste en het tweede spoor 
uiteindelijk is, des te minder hoeven maat
regelen uit het derde spoor te worden over
wogen. Het grote probleem bij deze oplos
singen is het feit dat ze op redelijk korte 
termijn geld moeten opleveren. Het is ech
ter maar zeer de vraag of deze maatregelen 
geld opleveren of dat ze op korte termijn 
juist eerst investeringen vergen. Mijn vrees 
is dat daardoor zeer veel maatregelen uit het 
derde spoor overwogen dienen te worden.

De vrees van VVD, CDA en D66 dat de 
uitvoering van de Prioriteitennota in de knel 
komt, lijkt dan ook zeer gegrond.
Het is duidelijk dat in tijden van bezuini
gingen, defensie geen uitzonderingspositie 
zal krijgen. Net als bij de Prioriteitennota is 
er bij de novemberbrief eerst het prijskaartje 
bepaald en zal er achteraf een passend defen- 
sie-apparaat bij moeten worden gefabri
ceerd. Dergelijke sturing via geldstromen is 
simpelweg politieke realiteit. Dat neemt niet 
weg dat het wederom niet is gelukt het poli
tiek- strategi sch denken tot verder dan twee 
jaar te laten reiken. In concreto wordt defen
sie elke 22 maanden geconfronteerd met 
fundamentele wijzigingen in de lange ter
mijnplanning: voorjaar 1991 de Defen
sienota, januari 1993 de Prioriteitennota en 
november 1994 de novemberbrief. Het 
opzetten van defensieplannen wordt zo een 
absolute schijnvertoning.
Een ander punt is dat zeer waarschijnlijk bij 
de herijking van het gehele buitenlandse 
beleid de internationale veiligheidssituatie 
somberder zal uitvallen dan in de 
Prioriteitennota werd aangenomen. Dit 
gezien het huidige aantal vuurhaarden en 
crises in de wereld. Uitbreiding van peace 
enforcing, peace keeping en humanitaire 
missies lijkt zeer wel denkbaar. Hieruit zou 
kunnen voortvloeien dat de taakstelling van 
de krijgsmacht in de Prioriteitennota te smal 
is ingeschat en dat de krijgsmacht toch weer 
zou moeten worden uitgebreid. Zeker in 
kwantitatief opzicht (personeel en mate
rieel). Het mag ook duidelijk zijn dat een 
gelijkblijvend takenpakket (positieve scena
rio) gecombineerd met een verminderende 
financiële ruimte de last op de schouders 
van de krijgsmacht zwaarder doet worden. 
Deze aspecten in aanmerking nemende pleit 
ik voor een duidelijke toekomstvisie. Een 
visie die niet te snel wordt gewijzigd, zodat 
de organisatie naar zo’n visie kan toewer- 
ken. Mijns inziens mag de minister eisen 
stellen voor een minimale omvang van de 
krijgsmacht. Hierbij wordt eerst nagedacht 
over een passend defensie-apparaat en wordt 
hieraan pas daarna een prijskaartje gehan
gen. De situatie zou zich dan kunnen voor
doen dat verdere bezuinigingen niet meer 
mogelijk zijn. Met betrekking tot een zo 
belangrijk collectief goed als defensie, vind 
ik dat de politiek deze keuze moet durven 
te maken.
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Ontwikkelingshulp
door Yaïr Pinto

Het vraagstuk van ontwikkelingshulp is 
de laatste tijd weer meer in het nieuws. 
VVD-leider Bolkestein vindt op grond van 
principiële en praktische overwegingen 
.dat de geldstroom naar hulpbehoevende 
landen veel minder moet worden.
Zijn redenering gaat ongeveer als volgt. 
Hulp heeft vaak niet of averechts gewerkt. 
Het nut van ontwikkelingshulp is niet aan
getoond. Dus Nederland moet minder ont
wikkelingshulp geven. Heel recht toe 
recht aan. Deze redenering roept echter 
direct een paar vragen op. Als ontwikke
lingshulp niks oplevert, waarom geven we 
dan nog geld? Als Bolkestein gelijk heeft, 
dan moet de ontwikkelingshulp niet wor
den verminderd, maar helemaal gestopt. 
Maar hoe heeft Bolkestein eigenlijk pro
beren te bewijzen dat ontwikkelingshulp 
niet werkt?

Logisch?
Bolkestein heeft gekeken naar landen 
waar we ontwikkelingshulp aan hebben 
gegeven en naar landen waaraan we niks

hebben gegeven. Nu bleek dat de ont
wikkeling van de landen waaraan we geld 
hebben gegeven niet duidelijk beter was 
dan de landen waaraan we niks hebben 
gegeven. Bolkestein’s conclusie: ontwik
kelingshulp helpt niet. Bolkestein’s rede
nering is helaas onjuist. Uit het feit dat 
ontwikkelingshulp niet gepaard gaat met 
een enorme ontwikkeling volgt niet dat 
ontwikkelingshulp dus niet helpt. Er kun
nen nog meer factoren zijn die de ont
wikkeling beïnvloeden. Een tegenvoor
beeld. Er overlijden meer mensen in zie
kenhuizen, dan daarbuiten. Dus zieken
huizen hebben een averechts effect op de 
gezondheid. De fout in deze redenering is 
dezelfde als de fout in Bolkesteins rede
nering. Uit het feit dat twee verschijnse
len tegelijk optreden volgt niet dat deze 
verschijnselen oorzakelijk samenhangen. 
Ik rook een sigaar en ik heb een das om. 
Het dragen van een das impliceert echter 
niet het roken van een sigaar en vice versa. 
Kortom, Bolkestein heeft niet aangetoond 
dat ontwikkelingshulp niet werkt. Hier 
volgt niet uit dat het wel werkt, maar dat 
is een ander verhaal.

Internationaal
Een tweede argument van Bolkestein is 
dat Nederland meer ontwikkelingshulp 
geeft dan we internationaal verplicht zijn 
en bovendien veel meer geeft dan ande
re landen. Ook dit is makkelijk door te 
prikken. In Nederland zijn meer fietsers 
dan in het buitenland, bovendien is het 
niet internationaal verplicht om zoveel 
fietsers te hebben. Dus er moeten minder 
fietsers komen in Nederland. Bolkestein’s 
fout is hier: uit het feit dat iets niet inter
nationaal verplicht is en in Nederland 
meer voorkomt dan in het buitenland volgt 
niet dat het verminderd moet worden. 
Blijft de vraag over wat we nu aanmoe
ten met de ontwikkelingshulp.
Goede leidraad hierbij lijkt mij het libe
ralisme. Het individu staat centraal. Het 
gaat er niet om of je uit Zimbabwe, Tahiti 
of Nederland komt, elk individu is gelijk
waardig en elk individu heeft recht op 
gelijke kansen. Het liberalisme streeft 
immers naar een zo groot mogelijke gelij
ke vrijheid voor iedereen. Op grond hier
van moeten we voor elk individu leven 
en veiligheid garanderen. Elk individu 
heeft recht op politieke en economische 
onafhankelijkheid. Het feit dat dit niet 
altijd praktisch realiseerbaar is, doet niks 
af aan het streven. Met betrekking tot de 
derde wereld moet het streven dan ook 
zijn om voor elk mens daar politieke en 
economische veiligheid te creëren. Con
creet: het Westen moet ernaar streven dat 
iedereen genoeg te eten en te drinken 
heeft. We moeten niet zeggen dat het 
alleen om Nederlanders of andere 
Europeanen of Amerikanen gaat. We 
moeten dus niet stoppen met ontwikke
lingshulp maar er juist mee doorgaan. Als 
de ontwikkelingshulp op dit moment niet 
de gewenste effecten geeft, dan moeten 
we niet stoppen met ontwikkelingshulp 
maar alternatieven bedenken.

Ontwikkelingshulp is en blijft dus zeer 
belangrijk. Bolkestein is fout bezig als hij 
op quasi-logische gronden de kraan wil 
dichtdraaien. Het buitenland zou juist een 
voorbeeld aan Nederland moeten nemen 
door de ontwikkelingshulp een stuk seri
euzer te benaderen.
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Een helicopterkijk
door Joost Wigger

Wordt het ‘The new generation of heli- 
copters’ of ‘The innovative Solutions to 
your combat needs’? Kortom wint de 
Apache AH-64 of de Tigre/Gerfaut? De 
lobby van beide industriën, McDonnell 
Douglas (Apache) en Eurocopters 
(Tigre), is buitengewoon intensief. Dat is 
begrijpelijk. Het gaat immers om een 
order van rond de 1,3 miljard gulden.

Hiertoe reken ik overigens niet de toe
komstige ‘system updates’ die ongetwijfeld 
zullen volgen. In dit artikel tracht ik, hoe
wel enigszins technisch, de verschillen uit
een te zetten tussen beide vliegmachines. 
Laat ik beginnen met de eisen die de 
Nederlandse overheid (en defensie) stellen 
inzake de mogelijkheden van een helicop- 
ter voor de Groep Lichte Vliegtuigen van 
de luchtmacht. Vroeger behoorden de heli’s 
tot de landmacht. Enkele jaren geleden, ten 
tijde van de Prioriteitennota, is besloten de 
helicopters bij de luchtmacht te voegen. 
Ook het vliegend personeel en het onder
houd behoren hiertoe.
Maar wat zijn nu de essentiële aspecten van 
hedendaagse helicopters? Die kunnen in 
vier taken worden ingedeeld: (bij nacht, dag 
en slechte weersomstandigheden) verken
nen, escorteren, beveiligen en vuursteun 
verlenen. Moderne combat Systems moeten 
minimaal kunnen beschikken over grote

„G a a f heen en ve rn ie tig t..."

overlevingskansen in een zeer vijandige 
omgeving. Hoewel overlevingskansen in de 
praktijk vaak anders blijken dan in theorie, 
bestaan er toch eigenschappen die op zijn 
minst enige zekerheden kunnen bieden. 
Daartoe behoren doelopsporings- en vuur- 
geleidingssystemen, dag en nacht bruikba
re sensorsystemen tegen radardreiging, een 
accuraat navigatiesysteem en een nacht- 
zichtmogelijkheid voor de vlieger. Een 
doelzoekend projectiel kan of van het type 
zelfzoekend ‘fire and forget’ zijn of door 
middel van laser-doelaanstraling naar het 
doel geleid worden. Ook de geringe kwets
baarheid door toepassing van actieve en 
passieve signatuuronderdrukking (radar-, 
infrarood-, akoestisch-, visueel-) en ballis
tische tolerantie spelen een grote rol. 
Overigens is de taakspecifieke bewapening 
van belang bij het ‘mission wise’ inzetten 
van een systeem.

Vliegende tank
De AH-64 Apache is ontworpen als een 
‘dedicated’ anti-armour helicopter. Dat wil 
zeggen dat de helicopter tegen licht en 
zwaar pantser kan worden ingezet. Met de 
beschikbare bewapening zoals Hellfire II, 
Hydra 70 en Chain Gun kan deze helicop
ter vuursteun- en antitanktaken goed uit
voeren. De AH-64-D met het in de neus 
gemonteerde TADS (Target Acquisition 
and Designation System) is niet ontworpen 
om autonoom op te treden. Voor doelop- 
sporing en aanduiding wordt in het 
Amerikaanse leger gewoonlijk de OH58D 
Kiowa Warrior gebruikt en de AH1S (ove

rigens uit budgettaire reden gefaseerd). 
Waarom een ander type? Deze OH58D heli
copter is lichter en dus een stuk wend
baarder. Voor TADS-gebruik in lucht-tot- 
grond situaties is namelijk een lichter heli- 
coptersysteem veruit beter. Dit zijn overi
gens taken ter ondersteuning van de 
Luchtmobiele Brigade. Bij de AH-64 is de 
radardetectie groot; het frame van de AH 
bestaat voor het grootste deel uit metaal. 
En in juist deze ontwikkelingen speelt een 
stand-ojf (vanaf grote afstand) de laatste 
tien jaar grote parten. Ondanks de grote bal
listische tolerantie waarover de AH-64 
beschikt, maakt dat de gegeven situatie lou
ter moeilijker. Hoe groter de massa, hoe 
meer infrarood uitstraling via het hele sys
teem. Het gevolg is een gemiddeld snelle 
detectie.

Het voordeel van de AH-64 is echter dat 
de metaal-fysische absorptie groter is dan 
bij de Tigre. Dat wil zeggen dat 23 mm 
kortstondig gedragen kan worden, terwijl 
de Tigre het met 12,7 mm al laat afweten. 
Daarbij moet wel in aanmerking worden 
genomen dat de 12,7-, 20- en 30 mm sys
temen langzamerhand schaarser worden. 
De Goal Keeper is hierbij (met vrij zicht!), 
net als o.m. bijvoorbeeld de SPRAAG ZA- 
35 (van DENEL; counter low-level attack) 
vanaf een vrije positie enigszins een uit
zondering. Dergelijke systemen zijn ten 
opzichte van raketsystemen operationeel 
een stuk goedkoper; uiteraard ligt het eind
plaatje aan de operationele specifieke com
positie waarmee elke ‘batterij’ onderling 
verbonden is. Denk bijvoorbeeld aan het 
TRIAD-concept.
De AH-64 kan zich met de haar beschik
bare systemen goed verdedigen tegen vele 
gronddreigingen. De grote massa van de
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heli maakt de bescherming tegen een ‘hit’ 
beter dan die van de Tigre. De radar sig
natuur van de AH is echter tamelijk groot; 
stealth-technologie wordt niet gebruikt. De 
hoeveelheid infrarood die de AH (onder 
bepaalde omstandigheden, zoals droge 
lucht) uitstraalt is te groot. De akoestische 
signatuur is niet bepaald goed en stamt uit 
de jaren ‘70. Het kanonsysteem van de AH 
is 100 procent in azimut en +11 en -60 pro
cent in elevatie. Bij de Tigre is dit 90 pro
cent rotatie en +30 en -70 azimut. De 90 
graden rotatie blijft achter bij de Apache. 
Dit komt doordat GAIT bij de Tigre aan 
de kin is gemonteerd. Dat is een groot voor
deel. De AH heeft de GAIT aan de onder
kant hangen en is dus FOD gevoelig. Bij 
een crash bestaat er een goede mogelijk
heid dat het systeem door de carosserie van 
de buik heengedrukt wordt, zodat de piloot 
alsnog gewond kan raken. De Tigre heeft 
wat betreft de vuursnelheid, vuurkracht en 
mondingssnelheid een aanzienlijk positief 
verschil ten opzichte van de Apache. Over 
de lucht-lucht-grond bewapening bespaar ik 
u een volledig verhaal.

Europese tijger
Ook de Tigre heeft zijn voor- en nadelen. 
Zijn radar-detectie is door stealth moge
lijkheden een stuk minder dan de AH-64. 
De Tigre bestaat voor 77 procent uit het 
zogenoemde GFRP (Glass Fibre 
Reinforced Plastic). De infrarood signatuur 
is afdoende. De akoestische signatuur is 
aanzienlijk lager dan die van zijn Ame
rikaanse variant. De visuele signatuur is 
circa 40 procent lager dan de AH-64-D. De 
ballistische tolerantie van de Tigre is lager, 
12,7 mm ten opzichte van de 23 mm van 
de Apache. Dit hangt samen met de stealth 
technologie. Bedenk hierbij wel dat een 30 
mm of een 12,7 mm radargestuurd kanon 
ook een Apache uitschakelt! Wanneer we 
overigens over Stinger, (VS-)Shorad, 
MSam’s of Bamse en dergelijk spreken, is 
er voor allebei, zeker in bijvoorbeeld ‘close 
range’, weinig hoop.
Ook de wendbaarheid speelt een eminente 
rol. De AH-64 is een zware helicopter en 
daardoor niet optimaal geschikt voor een 
luchtgevecht. Waarschijnlijk heeft een ieder 
wel eens gehoord dat Rambo in zijn film 
een Russische ‘main battle helicopter met 
een tank te lijf gaat. Hoewel ik dit in de 
praktijk uitsluit, waren dergelijke grote 
logge heli’s buitengewoon gevoelig voor 
welk luchtverdedingssysteem dan ook.

Daarom: groot, log, stevig, traag met veel 
zware bewapening is achterhaald. De Tigre 
is een stuk lichter: zes ton tegenover de 
negen ton van de Apache. Dankzij zijn ‘hin- 
geless’ rotor is hij uiterst wendbaar. Waar
om ontwikkelen de V.S. een nieuwe heli
copter (de Comanche; een 6-tons 80 pro
cent composiet helicopter, die structureel 
gelijk is aan de Tigre) als opvolger van de 
Apache? Waarom wachten we daar niet op? 
Omstreeks 1999 zal daar veel meer duide
lijkheid over bestaan. Met dat in ons ach
terhoofd kunnen we dan nu een aantal AH- 
64-A’s leasen. Daarmee krijgen we een 
indruk of de Luchtmobiele Brigade zijn uit
eindelijke doel bereikt en doet Nederland 
enige ervaring op met gevechtsheli’s.

Haastige spoed
Tot slot heb ik nog een absolute aanrader: 
de CRV-7/C-17. Een absolute doorbraak in 
standaardisatie van raket-pot/systeem; een 
19 missiles-tube. Dit systeem wordt gele
verd door Bristol Aerospace Limited. CRV- 
7 is een 2.75”(70-mm) ongeleid projectiel 
dat voorziet in een grotere stand off range 
en een hoge kinetische waarde bezit. Een 
standaard raketmotor kan uitgevoerd wor
den met maar liefst twaalf verschillende 
explosieve ladingen. Voor elk doel een 
oplossing. Bovendien wordt het systeem 
geleverd zonder bijkomende Tigre-ontwik- 
kelingskosten. Frankrijk-Eurocopters was 
hierop tegen, terwijl Duitsland-Eurocopters 
hiervan niets wist, doordat Frankrijk (dat 
alles uit eigen tuin consumeert) deze gege
vens achterhield. Als operationeel concept

is een ‘multi mission’ helicopter wegens 
geringe effectiviteit en lage overlevings
kansen geen goede keuze. De AH-64-D is 
een uitstekende ‘anti-tank’ helicopter, als 
Nederland er een goede escorte- en ver- 
kenningshelicopter bijkoopt. Maar zoals 
eenieder ongetwijfeld weet, spelen tegen
orders, lopende rekeningen, bestellingen en 
opleidingen ook een zéér grote rol. 
Nederland doet er verstandig aan om lou
ter als het gaat om de AH-64’s de D-model- 
len te kopen. Volgens de berekeningen is 
de Tigre 30 procent in onderhoud goedko
per en komt de NL-Tigre voor 80 procent 
overeen met de Frans-Duitse versie. Dit 
scheelt rond de één miljard per 25 jaar. Dat 
is leuk, maar niet zaligmakend. Ook de lage 
koers van de dollar (fl 1.53) vind ik niet 
overtuigend. Over enkele jaren zal de dol
lar wel weer richting de fl 1.80 gaan, zodat 
onderdelen weer gaan stijgen in prijs. En 
wie garandeert mij géén updates van de 
Tigre; zelfs Eurocopters niet! De Tigre heeft 
slechts vier prototypes. De zekerheid is dus 
voorlopig marginaal. Indien Nederland de 
Apache A-modellen koopt, wordt het een 
dure grap. Zeker als we er dan achter komen 
dat de Tigre, Comanche en de Zuidafri- 
kaanse Rooivalk-II veel goedkoper en met 
name effectiever zullen zijn. En wat doet 
de Italiaan?
“Daarom laat ik de keuze liever over aan 
deskundigen,” merkte Henk Vos van de 
PvdA onlangs al op. Mijn opinie: laten we 
nog niet nu beslissen. Er is immers nog 
veel te onderzoeken!
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Kloof? Welke kloof?
door Freek Staps

In het februarinummer van het Meppelse 
afdelingsblad, de Zuidwester, stond een 
verslag van een ‘liberale instuif die in de 
afdelingsplaats gehouden was. Op deze 
door de lokale VVD georganiseerde bij
eenkomst stond de stelling ‘De journalist 
vervult een brugfunctie tussen burger en 
politiek’ ter discussie. Zelf heb ik deze 
gedachtenwisseling niet bijgewoond, maar 
ik wil hierbij graag voortborduren op de 
vraag in hoeverre de pers iets te verwij
ten valt met betrekking tot de kloof tus
sen de gekozene en de kiezers. Staat de 
politiek zover van de mensen af omdat er 
bijna altijd het medium ‘pers’ tussen zit? 
Of weet de politiek nog steeds niet hoe 
zij met de pers om moet gaan? Er is op 
het vlak van communicatie in ieder geval 
iets danig fout gegaan, gezien de met rasse 
schreden teruglopende ledenaantallen van 
de politieke partijen.
Laten we eens naar andere oorzaken kij
ken van de afwezigheid van ‘feeling’ met 
de politiek bij burgers. Vanaf 1848 was 
er in Nederland censuskiesrecht, wat wil 
zeggen dat een ieder die voldoende aan 
directe belasting betaalde, het recht had 
om zijn (‘haar’ kwam niet voor) stem uit 
te brengen op één man uit bepaalde elite - 
groepjes. In 1887 werd in een grond
wetswijziging bepaald dat alle mannen die 
‘kenteekenen van geschiktheid en maat- 
schappelijken welstand’ vertoonden ge
rechtigd waren bij verkiezingen hun stem 
uit te brengen. Dit begrip werd zeer strak 
geïnterpreteerd. Als je over die ‘kenteeke
nen’ wilde beschikken, moest je man zijn, 
niet jonger dan 23 jaar, in loondienst, be
lasting en huur voor een huis betalen, over 
een bepaald bedrag op je spaarboekje be
schikken èn je moest ook nog eens in het 
bezit zijn van een diploma waaruit ont
wikkeling bleek. Het zou niet eerlijk zijn 
te zeggen dat het aantal stemgerechtigden 
door deze maatregelingen explosief steeg. 
Er veranderde bijna niets. De bestuurders 
en stemgerechtigden kwamen nog steeds 
uit dezelfde groepen en werden ook nog 
steeds door de rest van de bevolking met 
de nek aangekeken. Het duurde tot 1972 
voordat alle mannen en vrouwen van 18 
jaar en ouder mochten stemmen.

De weg naar algemeen kiesrecht mag mis
schien lang geweest zijn, het valt niet te 
ontkennen dat stemmen de laatste decen
nia niet enkel en alleen voor een selecte 
groep weggelegd is geweest. Iedereen zou 
van zeer nabij bij de politiek betrokken 
kunnen zijn. Lid worden van een politie
ke partij is geen kostbare of tijdrovende 
taak en ook voor jongeren is het moge
lijk zich in deze materie te verdiepen 
d.m.v. politieke jongerenorganisaties. Als 
de mensen dus zonodig over een ‘poli
tieke kloof’ willen spreken, moeten ze 
allereerst bij zichzelf te rade gaan.

Den Haag Vandaag
Tegenwoordig heeft de pers op radio en 
televisie te maken met een zich sterk uit
breidend aantal uitzenduren, en - hoewel 
er sprake is van een afname van het aan
tal dagbladen - zijn er ook wat betreft 
kranten goede punten op te noemen. Een 
recent voorbeeld daarvan is de stijging 
van het aantal abbonnees van De Tele
graaf tot boven de 800.000. Dat mag een 
unicum genoemd worden voor een rela
tief klein land als Nederland. De moge
lijkheden (zoals bijvoorbeeld de toename 
van het aantal nieuwsuitzendingen en de 
snellere nieuwsoverbrenging) zijn groter 
geworden. De politiek is minder gesloten 
en dientengevolge valt er meer over te 
melden. Mede hierdoor zijn er meer actu
aliteitenprogramma’s gekomen die op hun 
beurt ook nog eens meer tijd voor poli
tiek inruimen. Denk aan een programma 
als ‘Den Haag Vandaag’ (radio én tele
visie) of de uitzendmogelijkheden voor

politieke partijen middels korte spotjes. 
De rol van de pers is in bovenstaande 
zaken zeker niet beperkt. De politici zelf 
zijn er zich zeer van bewust dat de pers 
een politicus kan maken of breken. Zo 
worden achterkamertjespolitiek en mis
bruik van macht moeilijker. Natuurlijk 
heeft dit ook minder positieve zaken tot 
gevolg. Want hoewel public relations 
vroeger het stiefkindje van de politiek 
was, wordt er nu extreem veel tijd inge
ruimd voor de media. Zie daar het ont
staan van mannetjesmakerij en de afname 
van tijd om ‘het land te besturen’. Alles 
heeft zijn keerzijde, zullen we maar den
ken.
Burgers kunnen op nog meer manieren 
met politici rechtstreeks in contact komen. 
Bijvoorbeeld door het bezoeken van 
spreekbeurten of werkbezoeken die de 
bestuurders regelmatig houden en afbren
gen. Natuurlijk is het verwijt dat de poli
ticus alleen tijdens verkiezingstijd tijd 
voor de burgers kan vrijmaken gegrond, 
maar er moet ten slotte ook nog gewerkt 
worden.

Ik sluit af met het omdraaien van het ver
wijt dat politici schuldig zijn aan het ont
staan van een kloof tussen de politiek en 
de burgers. Als de burgers meer met poli
tiek te maken willen hebben, is daar echt 
wel een weg voor. Maar de burgers zul
len die ‘wil’ toch eerst zelf in een ‘weg’ 
moeten omzetten. Of, om de woorden van 
de voorlichter van de gemeente Meppel 
te citeren:”Waarom moeten politici nu het 
hele volk betrekken bij de politiek? Dat 
is niet nodig. Er wordt geklaagd over een 
kloof tussen de politici en hun publiek, 
maar de politici laten de burger wel vrij 
te leven zoals men dat wil.”
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Een stuurloze bestuurderspartij
De continuing story van de val van 
het CDA

door Marien Gerssen

Nu de Statenverkiezingen achter de rug zijn, 
haast iedereen zich om te zeggen dat nie
mand in politiek Den Haag te veel con
clusies aan de uitslag moet verbinden. 
Evenzeer zijn echter de campagnes bepaald 
door manifestaties met landelijke politici en 
zelfs een landelijk fractievoorzittersdebat. 
Bovendien speelt bij veel kiezers de lan
delijke voorkeur mee bij het bepalen van 
hun stem in de Provinciale Staten. Daarom 
is de uitslag wèl een terechte lakmoesproef 
voor het paarse kabinet en de kwaliteit van 
het CDA als oppositiepartij.
Het CDA heeft in de slotweken van de 
Statencampagne niet de kans gezien om kie- 
zersaandeel terug te winnen. Dat is om twee 
redenen verbazingwekkend. Ten eerste bun
delt een oppositiepartij altijd een stuk van 
de heersende onvrede. Dat is het CDA maar 
zeer gedeeltelijk gelukt. Normaliter is ‘de 
oppositie’ een goed alternatief als je het niet 
eens bent met het gevoerde beleid van de 
afgelopen tijd. Dat is deze keer niet het 
geval geweest. Deels komt dat natuurlijk 
doordat het CDA regelmatig samen met een 
paarse coalitiepartner een meerderheid for
ceert tegen een kabinetsvoorstel. De plot
selinge meningswijziging in het orgaande- 
bat is daar een voorbeeld van. Voor een 
ander deel heeft het CDA zich niet goed 
kunnen profileren als de tegenpartij, die 
voor het platteland opkomt, waar het paar
se kabinet een Randstadkabinet werd 
genoemd. Juist een nuchtere Fries als 
Heerma zou een goed en herkenbaar con
trast kunnen vormen met de Amsterdam
mers Kok, Van Mierlo en Bolkestein. Maar 
op een of andere manier komt dat niet goed 
uit de verf. En als klap op de vuurpijl laat 
Heerma in het A73-debat Bolkestein nog 
zegevieren met de uitdrukking ‘Randstede
lijke arrogantie’.
De tweede reden is echter veel bevreem- 
dender. Het CDA heeft een zeventigjarige 
onafgebroken historie in Nederland en een 
schat aan ervaring in de politiek en het om
gaan met de pers. Het curieuze van de hele 
affaire-Maij is echter, dat de christen-demo-

craten al die ervaring schijnen te zijn ver
geten. Het is alsof de partij zich niet alleen 
beraadt op een nieuwe ideologische koers, 
maar of ook hun hele PR-organisatie aan 
stukken is geslagen na de verkiezingen in 
mei. Een ervaren politica als mevrouw Maij 
had zich niet zó hoeven verbijten op één 
persoon van een andere partij. En de par
tijgenoten van mevrouw Maij hadden erva
ren genoeg moeten zijn om te weten dat er 
één standpunt ingenomen moest worden. 
Nu echter verscheen er op 6 maart in NRC 
Handelsblad een artikel over een woedend 
CDA-kamerlid Hans Hillen. Heerma was 
in besloten kring namelijk teleurgesteld

over de woorden van Maij, maar wilde er 
in het openbaar geen afstand van nemen. 
Eén van de grote verdiensten van het CDA 
als stabiliserende factor in de Nederlandse 
politiek sinds 1917 is geweest dat Neder
landse verkiezingscampagnes nooit eindig
den in een dom en zinloos moddergooien. 
Maar het lijkt erop dat het CDA die goede 
traditie nu zelf niet meer in ere weet te hou
den. En dat is zorgelijk, want in een sta
biel land als Nederland is het van belang, 
dat niet te veel kiezers vluchten in extre
me partijen, noch ter linker-, noch ter rech
terzijde.
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De integratie van de buitenlandse student
door Vïkram Jankipersad

Momenteel zijn de begrippen vreemde
ling, buitenlander, inburgering en 
bovenal integratie soms emotioneel be
laden begrippen voor sommige hoogge
plaatste politici en JOVD-ers in Neder
land. De problematiek is zelfs opnieuw 
zeer actueel in Nederland. Eigenlijk 
geldt dat voor heel Westeuropa.

Vreemd is het niet. Door de eeuwen heen 
hebben mensen altijd al belangstelling 
gehad voor ‘vreemde binnenkomers’. Het 
vreemde is echter niet altijd bedreigend.
Het vreemde kan soms zorgen voor ver
nieuwing, variatie en vaak zelfs inspiratie 
in een nagenoeg homogene samenleving.
In de natuur is het bijvoorbeeld van belang 
dat er een gezonde genetische variatie voor
komt in een soort. Als de variatie niet meer 
voorkomt zal de soort met uitsterven wor
den bedreigt. Dit is gebeurt met de genét, 
een bepaalde vogelsoort. Uitsterven is dus 
afhankelijk van variatie.
Wij kunnen er ook wat van leren. Of niet 
soms?

O pdracht: zoek de buitenlandse student.

Levenslang
De JOVD heeft een levenslange politieke 
missie te vervullen in Nederland. Het is 
nodig dat de nieuwe generatie steeds in
vloed blijft uitoefenen op de heersende 
generatie. Zo blijft de politiek goed en ge
zond. De wetgeving ten aanzien van 
vreemdelingen in Nederland is nog niet 
perfect. Men kijkt momenteel teveel naar 
de asielzoekers. De dagbladen publiceren 
bijna iedere dag iets over de problema
tiek van de asielzoekers. Zelfs Frits Bol- 
kestein schijnt er een dagtaak van te 
maken. Zo lukt het niet om goede wetten 
te maken voor alle ‘vreemdelingen’. Trou
wens, via papieren wetten kun je mensen 
niet laten integreren.
Officieel is een vreemdeling iemand die 
niet de Nederlandse nationaliteit heeft. U 
mag weten dat het Nederlandse bestuurs
apparaat botweg het begrip ‘vreemdeling’ 
bezigt in haar officiële correspondentie. 
Zijn er soms geen vriendelijkere termen 
voor iemand die niet de Nederlandse 
nationaliteit heeft? Ik denk hierbij aan 
niet-Nederlander, medelander, buitenlan
der of mede-aardbewoner. De vreemde

lingenwetgeving heeft echter nog veel 
meer rariteiten. De huidige politici van de 
oudere generatie zitten feitelijk hun tijd 
gewoon te verdoen, op kosten van de Ne
derlandse belastingbetalers. Is dit demo
cratie in de praktijk?

Werken
We kunnen naar een concreet voorbeeld 
kijken van een bestaande buitenlandse stu
dent. Hij studeerde aanvankelijk aan de uni- 
versiteit. Hiertoe had hij een verblijfsver
gunning met als titel “Studie in Nederland”. 
Hij mocht tijdens de studieperiode niet offi
cieel werken in Nederland. Je kunt je afvra
gen wat hiervan de bedoeling is. Werken 
is voor de Nederlandse regering de enige, 
ultieme en heilige weg tot integratie in en 
aanpassing aan de Nederlandse samenle
ving. Maar als de zojuist aangehaalde bui
tenlandse student dan al elf jaren in 
Nederland woont, wat dan? Is deze persoon 
feitelijk niet genoeg aangepast en geïnte
greerd? Na elf jaren continu verblijf of stu
die in Nederland weet iemand waarschijn
lijk meer over Nederland dan de gemid
delde Nederlander. Hoe is het dan moge
lijk dat de Nederlandse regering hem zwart 
op wit aanduidt als een vreemdeling? Is 
iemand na elf of desnoods negen jaren ver
blijf in Nederland soms niet genoeg geiïn- 
tegreerd? Weten de dames en heren politi
ci wel wat integratie inhoudt? Het houdt 
niet alleen in dat de betreffende persoon 
een beetje flodderig Nederlands kan praten. 
De JOVD moet de VVD weer eens aan het 
oor trekken.
Weet u nu dat een buitenlandse (ex-)stu- 
dent na negen jaren verblijf in Nederland 
geen normale en/of officiële verblijfsver
gunning meer kan krijgen? Wat is eigen
lijk de definitie van integratie in politiek 
Den Haag? Wie in Nederland begrijpt 
eigenlijk nog wat integratie inhoudt? Is 
een buitenlandse student na negen jaar 
verblijf in Nederland niet voldoende geïn
tegreerd? Kan zo iemand dan soms niet 
genaturaliseerd worden? Asielzoekers wor
den na drie jaar verblijf al genaturaliseerd. 
Is de wet zo rechtvaardig?
Als je als negentienjarige een studie begint 
in een ver land gebeurt er heel veel. Je 
groei-jaren breng je dan door in een 
vreemd, ver land. Je raakt gehecht aan het
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Orgaandonatielland. Je vervreemdt praktisch van je thuis- 
lland. De Nederlandse wet houdt geen re
kening met deze ontwikkeling. Het is vaak 
isen schok om te ervaren dat de Neder- 
ILandse staat jou na negen jaren verblijf 
mog voor de volle honderd procent ziet 
als een vreemdeling. Als de buitenland- 
■se student na een dergelijk lang verblijf 
terug moet keren, zonder diploma, dan is 
de schok nog groter. Het is de vraag of 
Je eigen familie hem zal accepteren. De 
schaamte en verslagenheid zijn heel groot. 
Zonder diploma is het onmogelijk om nog 
iets te beginnen in het land van herkomst. 
De vervreemding zal ook zijn tol eisen. 
Kortom, problemen genoeg.

Hels
Door de nieuwe vreemdelingenwet van 1 
april 1994 is het nog moeilijker geworden 
om als buitenlandse student een verblijfs
vergunning te krijgen. Als auditor heb je 
hiertoe geen enkele kans. De universiteit 
heeft de plicht om een afgestudeerde af te 
leveren, omdat een heleboel tijd is geïn
vesteerd in de studie. Maar een buitenlandse 
student kan de studie moeilijk als auditor 
afmaken. Ook de auditor krijgt namelijk 
geen verblijfsvergunning meer. De auditor 
mag bovendien niet legaal werken. Als 
auditor volgt dus een helse periode van ar
moede, onzekerheid en stress. Niemand 
kijkt dan naar je om. De buitenlandse audi
tor is aan het lot overgelaten. Is dat de 
bedoeling van de nieuwe wetgeving in 
Nederland? Daarnaast is het niet meer 
mogelijk om via de sluipweg van een huwe
lijk het tij te keren. De ramp is duidelijk. 
Ik vraag mij af waar de liberale basis in 
Nederland is gebleven. Is Nederland nog 
liberaal? Ik weet het niet meer. Australië is 
een goed voorbeeld van hoe voordelig open 
grenzen kunnen zijn. Momenteel wonen er 
zeker 800.000 Aziaten in Australië. En die 
hebben er voor gezorgd dat de economie 
van Australië een opwaartse impuls kreeg. 
Wie had dat ooit gedacht? Een restrictief 
toelatingsbeleid ten aanzien van vreemde
lingen keur ik niet af. Allerlei mensen toe
laten is inderdaad niet goed. Maar bepaal
de groepen moeten na zes jaar verblijf in 
Nederland wel een permanente verblijfs
vergunning kunnen krijgen. Hopelijk volgt 
er spoedig een constructief debat in de 
Staten-Generaal over deze problematiek. 
Mensen mogen in een liberaal land niet aan 
hun lot worden overgelaten.

door Yaïr Pinto

Het debat over orgaandonatie is een bin
nen de JOVD al vaak gevoerde discussie 
die nu ook in de landelijke politiek 
gevoerd is. Je hebt grofweg twee stand
punten: blijf van mijn lijk versus kom hier 
met die nier. Het ene standpunt zegt dat 
je in principe geen donor bent. Het ande
re stanpunt zegt dat je in principe wel 
donor bent. Bij het ene standpunt moet je 
dus actie ondernemen om donor te wor
den, bij het andere standpunt moet je actie 
ondernemen om geen donor te worden.

Van mijn lijk
Voor beide standpunten valt heel wat aan 
te voeren. Voor het eerste standpunt pleit 
het principiële idee van persoonlijk bezit. 
Sommige dingen zijn van jou en bij die 
dingen ben jij de enige die beslist. Als jij 
jouw auto rood wil spuiten dan mag dat. 
Als een ander jouw auto rood wil spui
ten, dan mag dit alleen als jij hem toe
stemming geeft. Jij beslist wat er gebeurt 
met jouw bezit na je dood. Je lichaam is 
jouw bezit. Jij mag doen met je lichaam 
wat je wil, anderen mogen alleen iets met 
jouw lichaam doen als jij hun daarvoor 
toestemming geeft. Wat er na je dood met 
je lichaam gebeurt is jouw beslissing.

Hier tegenover staat het argument dat het 
leven voor alles gaat. Als het om zulke 
ingrijpende zaken gaat als overleven of 
handicappen voorkomen dan heeft dit 
voorrang. Op dit moment is het zo dat 
duizenden mensen in Nederland niet 
geholpen kunnen worden door een tekort 
aan donoren. Gesteld dat je iemand kunt 
redden door jouw auto aan hem af te staan, 
dan heb je de verplichting dit te doen. 
Levende individuen hebben altijd voor
rang boven levenloze zaken.

In praktijk gaat het om twee belangen. 
Het gaat aan de ene kant om het belang 
van nabestaanden. Voor hun heeft het lijk 
emotionele waarde. Als dit lijk dan door 
de staat wordt opgeëist zullen zij dit als 
een grove schending kunnen ervaren. Aan 
de andere kant is er het belang van de

patiënt. Deze kan zwaar gehandicapt wor
den of sterven als hij een bepaald orgaan 
niet krijgt. Het probleem is dat het om 
zwaarwegende belangen van beide zijden 
gaat. Over de emotionele moeilijkheden 
van nabestaanden moet zeker niet te licht 
gedacht worden. Het belang van patiën
ten is daarentegen ook maar al te duide
lijk.

Keuze
Er moet dus een keuze gemaakt worden. 
Een keuze tussen principes en belangen. 
Ik maak de keuze voor het bezwaarsys
teem. Principieel zijn levenden altijd 
belangrijker dan levenloze zaken en dus 
moet het principe van bezit wijken. Ook 
vind ik het belang van de patiënt zwaar
der wegen dan het belang van de nabe
staanden. De patiënt kan zonder donor niet 
meer verder, hoe hard hij ook probeert. 
Nabestaanden kunnen echter wel verder 
zonder lijk, het zal niet altijd even mak
kelijk zijn, maar het is in principe moge
lijk. Hoewel dit misschien een hard stand
punt is tegenover de nabestaanden, pleit 
ik er dus voor dat iedereen in principe 
donor is, tenzij hij/zij hier bezwaar tegen 
maakt.
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Een ouderwets socialistische farce
door Ron Hogenboom en F randen Loos

Hoewel het helemaal niet zo moeilijk is 
om een aantal kanttekeningen te plaatsen 
bij het economisch liberalisme, kwam de 
JD-er Ido van der Meulen in de vorige 
Driemaster niet verder dan het bestrijden 
van een economisch liberale samenleving 
(een vrije markteconomie) met een aan
tal achterhaalde argumenten. Eén punt van 
hem wil ik eens nader bekijken. Dat 
betreft Van der Meulens beschuldiging dat 
een vrije markteconomie “een uitzichtlo
ze situatie voor kansarmen, verpaupering, 
een stijging van de criminaliteit en socia
le onrust” creëert. Van der Meulen gaat 
hier geheel voorbij aan een neo-klassieke 
overheidstaak: het zorgen voor een vang
net voor de zwakkeren in een samenle
ving. Lees bijvoorbeeld Milton Friedman 
er maar op na. Neo-klassieken casu quo 
economisch liberalen waarschuwen er 
echter voor dat dit vangnet niet moet ver
worden tot een hangmat. Of, in de woor
den van CDA partij-ideoloog Kolnaar, tot 
het wegnemen van de springplank naar 
activiteit. Wanneer dit wel gebeurt, krijg 
je een situatie waarin veel mensen aan de 
kant staan. Kortom, er ontstaat een twee
deling in een samenleving van actieven 
en niet-actieven, met verpaupering, socia
le onrust en criminaliteit als mogelijke 
uitvloeisels. En dit is precies wat Ne
derland, met zijn toch “omvangrijke col
lectieve sector”, in meer of mindere mate 
typeert. Zijn verwijt aan de vrije markt
economie dat zij structurele werkloosheid 
veroorzaakt “vanwege het feit (...) dat het 
marktmechanisme de vraag en het aanbod 
niet in evenwicht kan brengen” geldt dus 
juist voor de door hem geprezen samen
leving.

Nederlandse werkloosheid
Want wat is nu één van de belangrijkste 
redenen dat Nederland 770.000 mensen 
met een werkloosheidsuitkering kent? 
Voor het gemak vergeet ik even de
896.000 WAO-ers, van wie een behoor
lijk deel de facto tot de categorie werk
lozen behoort. Zijn al die werklozen een 
gevolg van de vrije markteconomie? Op 
twee manieren valt deze stelling te weer

leggen. Ten eerste kun je constateren dat 
vanaf het begin van de jaren zeventig de 
werkloosheid sterk is opgelopen. Welis
waar daalde de werkloosheid bij een con
juncturele opleving, maar zij lag na iede
re opleving wel op een steeds hoger ni
veau. Of, anders gezegd, de structurele 
werkloosheid werd groter en groter. Werd 
Nederland nu parallel aan deze ontwik
keling geregeerd door een neo-klassieke 
regering a la die van Margaret Thatcher? 
Ik dacht het niet. De afgelopen 25 jaar 
werden gekenmerkt door regeringen die 
allereerst het stelsel van de sociale zeker
heid flink optuigden en uitbreidden en ten 
tweede door regeringen die het stelsel gro
tendeels intact lieten.

Een tweede manier om Van der Meulens 
onjuiste redeneerwijze aan te tonen, is het 
kijken naar de mensen die werkloos zijn. 
In tegenstelling tot wat Van der Meulen 
misschien dacht, is het niet de hoger opge
leide blanke vrouw die als werkloos staat 
geregistreerd. Nee, cijfers van het CBS 
geven aan dat het veelal on- en laagge
schoolden betreft. Zo blijkt 60% van dege
nen die meer dan een jaar werkloos zijn, 
een opleidingsniveau van ten hoogste 
LBO of MAVO te hebben (SER). En bin
nen deze groep werklozen zijn allochto
nen relatief oververtegenwoordigd, wat 
zijn weerslag heeft op werkloosheidsper
centages van allochtonen. Onderzoek door 
Veenman (1990) wees bijvoorbeeld uit dat 
in 1988 40% van de Marokanen werkloos 
was. Voor Surinamers gold een percenta
ge van 33.

Uitkering en beschaving
Hoe komt het nou dat zoveel mensen geen 
baan kunnen vinden? Om de oorzaak te 
achterhalen hoef je absoluut geen verstand 
te hebben van economie. Aangezien werk
gevers, net als de meerderheid van de 
Nederlandse bevolking, geen filantropen 
zijn, zal een werkgever alleen iemand in 
dienst nemen als die persoon meer 
opbrengt dan zij of hij kost. De kosten 
van werknemers zijn door de overheid op 
een bepaald minimum gesteld, het zoge
naamde wettelijke minimumloon. De vak
bonden hebben tezamen met de werkge
vers dit minimum nog eens met gemid

deld 11% (NRC-Handelsblad) opgetrok
ken, omdat het wettelijke minimumloon 
te dicht bij de uitkeringshoogte ligt. En 
wie gaat er nu werken als dat bijna niets 
extra oplevert? Dat zullen er weinigen 
zijn. Naast deze kosten staat de opbrengst 
van werknemers in de vorm van hun pro- 
duktiviteit. En indien die nu lager is dan 
de kosten van een werknemer, ofwel de 
werkgever lijdt verlies op de werknemer, 
dan zal deze werkloze niet worden inge
huurd. Zo simpel is dat.

Wanneer je niet wilt dat deze mensen 
werkloos blijven, dan zul je hun loon
kosten moeten verlagen en/of door scho
ling hun produktiviteit moeten verhogen. 
Op deze wijze wordt het in dienst nemen 
van hen aantrekkelijker. Wetenschappelijk 
onderzoek op dit gebied ondersteunt bo
venstaande these volkomen. Van Soest en 
Kapteyn (1989) kwamen bijvoorbeeld tot 
de conclusie dat tussen de 113.000 en
182.000 banen gecreëerd zouden zijn, in
dien het minimumloon in 1987 met 10% 
was verlaagd. De CPB-er Van Opstal 
(1990) deed een soortgelijk onderzoek en 
kwam op 100.000 uit. Daarnaast kwam 
hij tot de conclusie dat de werkloosheid 
met 230.000 zou verminderen als de 
CAO-minimumloonschalen worden afge
schaft. Ook wijst onderzoek van Den Bu- 
tter (1993) uit dat de uitbreiding en het 
gemakkelijker toegankelijk maken van de 
sociale zekerheid “an sich” veel banen 
heeft gekost: grofweg zo’n 1,2 miljoen.

Wil je echter het wettelijke minimumloon 
niet verlagen en de sociale zekerheid niet 
“abspecken” dan kies je ervoor dat een 
grote groep langs de kant blijft staan. En 
al neem je de helft van wat bovenstaan
de onderzoeken uitwijzen, dan gaat het 
nog om een enorm aantal mensen. Som
migen noemen dit de prijs van de bescha
ving. Ik vraag me echter af wat voor 
definitie die mensen van beschaving han
teren.
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VERKEERDE MENINGEN
Een dwarse kijk op 
liberalisme en vrijheid
door Menno Sijtsma

Liberalen hebben het vaak over ‘indi
viduele vrijheid’ die gemaximaliseerd - 
oiaar volgens de meesten ook beknot - 
moet worden. Er zijn ook radicaal-libe- 
ralen die vinden dat die ‘individule 
vrijheid’ niet beknot moet worden. 
Deze mensen worden vaak aangeduid 
met ‘anarchist’. Dit is volgens mij ten 
«mrechte.

De liberale variant van ‘vrijheid’ heeft 
tmauwelijks sociale kanten. Volgens mij 
komt dat vooral doordat er weinig tot geen 
plaats is ingeruimd voor communicatie 
tussen individuen.
Hiermee is trouwens niet gezegd dat alle 
zich liberaal noemenden niet sociaal zijn. 
Wat er wèl uit volgt - en dat is waar het 
mij om gaat - is dat liberalisme pur sang 
geen oplossing heeft voor botsende 
meningen en daaruit voortvloeiend 
gedrag.
Wat voor wereld krijg je als je vrijheid 
als niet-sociaal begrip definieert? Als indi
viduen niet meetellen, blijven alleen nog 
dingen (auto’s, zwembaden) over om je 
'vrij’ mee te voelen. Iedereen is dan bezig 
- ten koste van degenen die niet mee wil- 
llen of kunnen doen - zoveel mogelijk bij 
idkaar te graaien. Is dat nu vrijheid?

Liberalen zouden daar volgens mij met 
”ja” op moeten antwoorden. Als ze ten
minste consequent liberaal zijn, wat de 
meeste liberalen dan ook niet zijn.
Om de allerscherpste kantjes van hun 
theorie af te schaven bouwen ze er dan 
gewoon een stel onliberale beperkingen in 
«zoals wetten tegen moorden en al te 
(opzichtig uitbuiten).
Volgens mij heeft het liberalisme geen 
oplossing voor de tegenstrijdigheden en 
(ellendigheden die kunnen volgen uit de

liberale vrijheidsopvatting.

Liberalisme beweert wèl oplossingen te 
hebben. Die komen volgens mij neer op 
twee bekende slogans, namelijk ‘ver
draagzaamheid en tolerantie’ en ‘de vrij
heid van de één eindigt waar die van de 
ander begint’.

Tolerant
Wat betekent het dat je iets moet verdra
gen? Als je het uitgangspunt van ‘ver
draagzaamheid en tolerantie’ serieus 
neemt, betekent het dat je dingen die je 
zelf liever niet ziet gebeuren toch kri
tiekloos laat gebeuren. En als je het niet 
erg vind wat er gebeurt is ‘verdragen’ niet 
van toepassing.
Als iedereen altijd tolerant en verdraag
zaam is krijg je een wereld waarin ieder
een zich van iedereen werkelijk alles laat 
welgevallen. Erg leuk lijkt me dat: men
sen die gif lozen terwijl anderen het weer 
opruimen. En iedereen doet het met een 
stralend gezicht, want het is toch zo goed 
om verdraagzaam te zijn.
Dat de vrijheid van de één eindigt waar 
die van de ander begint lijkt al wat werk- 
baarder dan het idee van tolerantie en ver
draagzaamheid.

Toch is dat maar schijn. Er zit namelijk 
een niet hardop uitgesproken veronder
stelling achter deze leus. Die luidt dat vrij
heid iets is dat je in je ééntje zou kunnen 
hebben ware het niet dat er allerlei ande
re individuen zijn waar je rekening mee 
moet houden (de niet-sociale invulling van 
vrijheid waar ik het eerder over had). Een 
wereld met (meer of minder) sippe gezich
ten dus.

Maar er zit nog een addertje onder het 
gras. Wie bepaalt namelijk waar de grens 
tussen jouw vrijheid en die van een ander 
ligt? De wet? Maar als die ander dan vindt

dat de wet over haar of zijn grenzen heen- 
walst?

Meningsverschil
Wil je problemen die volgen uit menings
verschillen oplossen, dan heb je er niet 
genoeg aan dat iedereen maar een beetje 
tolerant is en zich af en toe een beetje 
inhoudt.
Het probleem waar liberalisme geen ant
woord op heeft, is de vraag wie bepaalt 
wat een sociaal aanvaardbare invulling 
van het begrip ‘vrijheid’ is.
Liberalisme kan daar volgens mij ook 
geen antwoord op geven, omdat zij geheel 
en al de mogelijkheid van consensus over 
het hoofd ziet.
Als je echter consensus als leidraad van 
besluitvorming neemt, blijken alle menings
verschillen te kunnen verdwijnen. Iets wat 
je van geen enkel ander besluitvormings
proces kan zeggen.
Als je consensus als leidraad neemt kom 
je ook uit op een heel andere invulling 
van vrijheid.
Het is een gegeven dat je met andere indi
viduen te maken hebt. Vandaar dat het 
ook zinloos is te spreken over vrijheid 
alsof dat iets zou zijn dat niets met ande
re individuen te maken heeft, maar dat 
een soort grote taart is waar iedereen zo
veel mogelijk van af wil snoepen. 
Vrijheid kun je volgens mij het beste zien 
als een mogelijke sociale relatie die ik en 
volgens mij zelfs alle individuen een zeer 
prettige vinden.
Vandaar dat de enige andere consequen
te, radicale invulling van vrijheid ook de 
enige oplossing voor alle problemen is. 
Vrijheid als sociaal begrip dus en gedefi
nieerd door iedereen, middels consensus. 
Anarchisme wordt dat genoemd. En dan 
in de zin van géén onderdrukking en wèl 
een maximale dosis meevoelendheid in 
alle mensen. Communiceren tot iedereen 
zich overal helemaal in kan vinden. De 
vrijheid van de één begint waar die van 
de ander begint!

Menno Sijtsma communiceert vrijelijk in 
‘Dwars’, de anarchistische jongerenor
ganisatie van GroenLinks
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J’accuse!
Pinto gepreciseerd door een 
andere niet-jurist

door Marten Gerssen

Een juryrechtspraak! Alsof een zaak van 
recht of onrecht een oppervlakkige wed
strijd zou zijn! De woeste Noorderling 
Pinto doet de functie van de rechtspraak 
af als een ordinaire debating-wedstrijd. 
We hebben het hier niet over een bral- 
kamp op een stoffige Regionale Topkader- 
cursus! Wij praten hier over een wezen
lijke zaak van 'schuldig’ of'onschuldig’. 
Het lijkt op een genadeloos verval der ze
den. In de rechtszaal, bij uitstek de plaats 
waar diep nadenken gewenst is, doemt het 
onverbiddelijke spook op van de opper
vlakkigheid. Het gaat hier kortom over 
veramerikanisering. Maar afgeven op het 
land van Levi’s, Leisure en Liberalism is 
natuurlijk niet voldoende. Ik zal nog enige 
inhoudelijke argumenten toevoegen.

“Niks wijst er echter op, dat onze Meesters 
in het Recht beter kunnen beoordelen of 
iemand schuldig is of onschuldig dan een 
willekeurig ander iemand,” schrijft Pinto. 
Maar deze Meesters in het Recht, in hun 
duurbetaalde rollen van rechter, officier 
of advocaat zijn wél dagelijks met de wet 
én haar uitvoering bezig. Daardoor kun je 
alleen van hén verwachten dat ze zich bij 
de rechtsuitvoering zoveel mogelijk laten 
leiden door inhoudelijke argumenten. Juist 
doordat ze 'dagelijks’ rechtszaken mee
maken, hebben we met hen de grootste 
kans dat ze door goedkope retoriek heen- 
prikken. Ter illustratie zij meegegeven dat 
in Amerika, een land met juryrechtspraak, 
een onevenredig deel van de terdoodver- 
oordeelden zwart is.

Logaritmisch brommen
Verder schrijft Pinto over rechte evenre
digheid tussen straffen. Strikt genomen 
houdt dat het volgende in. Eén inbraak: 
twaalf maanden cel. Tien inbraken: tien 
jaar. En dus moet iemand die zeventig 
inbraken pleegt vastzitten tot zelfs zijn 
achterkleinkinderen meerderjarig zijn. En

als het éénenzeventig inbraken zijn, moet 
hij nog een jaar langer zitten. Het is maar 
de vraag of hij voor de extra inbraak (die 
71e) nog wel gestraft wordt.
Pinto vergeet een heel belangrijke ding: 
de beleving van extra straf wordt minder 
erg als de straf langer duurt. Het verschil 
tussen tien of elf jaar cel wordt als min
der groot ervaren dan het verschil tussen 
één of twee jaar. Om deze onafhanke
lijkheid (die we maar even logaritmisch 
zullen nemen) te ondervangen, zou je de 
straf juist voor ieder delict moeten ver
dubbelen. Maar dan krijg je een expo
nentieel oplopende reeks: één inbraak: één 
jaar. Twee inbraken: twee jaar. Drie inbra
ken: vier jaar. Vier inbraken: acht jaar.... 
zeven inbraken: vierenzestig jaar! Dan is 
het nog moeilijker om daadwerkelijk in 
verhouding te straffen.
Maar na Pinto’s stellingen met cijferwerk 
belachelijk te hebben gemaakt, wordt het 
tijd voor een echt inhoudelijk slotargu- 
ment. Zelfs de bittere anti-liberaal Nietz- 
sche schrijft in ‘Zur Genealogie der Mo- 
ral’ (1886) dat straffen an sich zinloos is. 
De vermoorde komt niet terug uit het graf, 
zelfs niet als je de moordenaar ook dood
maakt. Straf heeft voor een klein deel een 
schrikfunctie naar anderen toe. Het drei
gement is sterk: “Als jij zoiets doet, zul 
je het ook bezuren.” Maar volgens Nietz- 
sche is het vooral de Wil tot Macht van 
de groep die belangrijk is. De groep, de 
maatschappij, wil het idee hebben dat ze 
uiteindelijk de baas is over het individu. 
De gemeenschap wil kunnen aantonen dat 
ze ongewenste leden kan afmaken of uit
stoten. In de negentiende eeuw kon dat 
nog met galgen en guillotines. In onze tijd 
worden mensen in Nederland alleen nog 
maar opgesloten. Maar de feitelijke 
machtsuitoefening vanuit de maatschappij 
op de gevangene is dezelfde. Bovendien 
als je iemand slechts opsluit, is er de kans 
dat er na tien jaar nog iets moois uitgroeit. 
Dan heb je in ieder geval iets teruggewon
nen. In plaats van dat je twee mensen hebt 
verloren (het slachtoffer en de moorde
naar) ben je er dan nog maar eentje kwijt. 
En dat wrange positieve aspect van het 
strafrecht, de kans op betering van de 
delinquent, mag nooit uit het oog verlo
ren worden.

Ongehoord
door Eddy Habben Jansen

Een paar jaar geleden ontstond tijdens een 
JOVD-congres een boeiend probleem. In 
een discussie over jongerenbeleid werd 
de politieke conclusie getrokken dat de 
subsidiëring van jongerenorganisaties 
“drastisch dient te worden beperkt”. Een 
helder standpunt. Bij wijze van grap had
den de indieners aan de stelling toege
voegd dat politieke jongerenorganisaties 
(PJO’s) de uitzondering op deze regel 
zouden moeten zijn. Discussie ontstond 
uiteraard over hoe deze teksten naar bui
ten gebracht konden worden. Normaal 
gesproken zou het hoofdbestuur immers 
ook met dit standpunt de boer op moe
ten. Kamerleden aanschrijven, ministers 
bellen, de koningin een telegram sturen; 
het gebruikelijke werk. In dit geval werd 
daarvan afgezien. Een principiële politie
ke discussie is altijd eenvoudiger als het 
de eigen belangen niet raakt. Een pro
bleem dat ook blijkt te gelden voor poli
tieke partijen. Een tijdje geleden sprak de 
Tweede Kamer over subsidiëring van de 
wetenschappelijke bureaus en vormings- 
instellingen van politieke partijen. De 
voorgestelde bezuinigingen stuitten op 
verzet en werden afgewezen. Op het ter
rein van jongerenorganisaties wordt ech
ter keurig naar de JOVD geluisterd; er 
dreigt een drieledige bezuiniging. Ten 
eerste is een deel van de subsidie omge
zet in - onzekere - projectsubsidies, ten 
tweede is de eis geïntroduceerd dat de 
PJO’s gezamenlijk een bepaald aantal 
leden moeten hebben en ten derde dreigt 
op dit moment een algemene bezuini
gingsronde.
Toch lijkt de JOVD niet gelukkig met 
het beleid. De praktische bezwaren die 
kleven aan subsidievermindering zijn 
groot. Geen kantoor op stand meer, geen 
gelikt gedrukte Driemaster meer; drei
gende armoede kortom. Subsidies zijn 
verslavend. In het midden van de jaren 
zestig had de JOVD (net als nu) onge
veer 2000 leden, enkele tientallen afde
lingen, tien nummers van Driemaster en 
drie congressen per jaar. De subsidië
ring begon pas in 1976. Als vanuit de
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Cursus voor Cursus
leiders 1995

(«verheid de vraag gesteld wordt wat de 
geldstroom richting PJO’s heeft opgele- 
vend zal dan ook een goed antwoord 
bedacht moeten worden. Als we er ten
minste vanuit gaan dat de JOVD de 
behoefte heeft bij voortduring subsidie
geld te ontvangen. Ik denk niet dat cij
fers als de bovenstaande in deze discus
sie relevant zijn; voorzover ze al klop
pen. Statistiek is immers een weten
schappelijk synoniem voor liegen. An
dere cijfers zijn dat de JOVD in 1974 
nog ongeveer 400 leden had en er dat 
jaar een stuk of vier Driemasters ver
schenen. Ruim tien jaar later was het 
aantal leden vertienvoudigd tot ruim 
4000, die elk tien keer per jaar een Drie
master ontvingen.
De legitimatie van subsidies voor poli
tieke jongerenorganisaties heeft weinig 
met getallen te maken. PJO’s hebben of 
Hadden een functie in de democratie, als 
voorportaal en als inspiratiebron voor 
politieke partijen. Hoewel het denkbaar 
is dat partijen en PJO’s verdwijnen, heeft 
een alternatieve structuur zich nog niet 
aangediend. Tot die tijd lijkt het niet 
verstandig de oude structuur weg te 
gooien. Ook niet met het argument dat 
het elitaire organisaties zijn. Stopzetten 
van subsidies maakt niet dat de clubs 
een betere afspiegeling van de samen
leving worden. Het VWS-beleid op dit 
punt is overigens buitengewoon incon
sequent. Als PJO’s iets moeten doen aan 
participatie van achterstandsgroepen, 
waarom sponsort VWS dan een man- 
mensport als voetbal? Vanwege de rand
groepjongeren op de tribunes? En waar
om stak de naar onderwijs vertrokken 
WVC-afdeling Cultuur zoveel geld in 
opera en ballet? Omdat tijdens de voor
stelling alle gefortuneerde bezoekers 
thuis een Marokkaanse bijstandsmoeder 
op de kinderen laten passen? Het zal 
allemaal wel.
Maar eerlijk gezegd geloof ik niet dat 
er werkelijk andere argumenten voor de 
bezuinigingen zijn dan dat ene: de over
heidsfinanciën moeten op orde gebracht 
worden. Daarom wordt ook op vrijwel 
alle subsidies bezuinigd. En als het om 
de overheidsfinanciën en de lastendruk 
gaat, dan is het JOVD-standpunt wel 
duidelijk. Dus wat die subsidies betreft: 
niet zeuren.

door John Engberink

Ook dit jaar zal het Vormings & 
Scholingssecretariaat weer een Cursus 
voor Cursusleiders organiseren. Doel van 
de cursus is het trainen van JOVD-leden 
op het gebied van inhoudelijke- en didac
tische vaardigheden voor het geven van 
cursussen binnen de JOVD.

De cursus, in de vorm van een weekend, 
is bestemd voor JOVD-leden uit het gehe
le land, die bepaalde affiniteit hebben met 
het cursusaanbod. Deelnemers aan het 
weekend dienen te beschikken over enige 
kennis op het gebied van cursusinhoud 
en/of kennis op het gebied van sociale c.q. 
didactische vaardigheden. Daarnaast is 
enige kennis over de JOVD in algemene 
zin ook gewenst.

Om het gestelde doel te bereiken wordt 
één maal per jaar een Cursus voor 
Cursusleiders georganiseerd. Tijdens het 
weekend worden de deelnemers door pro
fessionals opgeleid tot cursusleiders van

de JOVD. Aandacht zal besteed worden 
aan Vorming & Scholing binnen de 
JOVD, het cursusaanbod van de JOVD, 
presentatietechnieken, werken met groe
pen en didactische vaardigheden. Hierbij 
wordt gebruik gemaakt van audio-visuele 
hulpmiddelen. Na afloop van het week
end vindt er door de kersverse cursuslei
ders een algehele evaluatie plaats.

Dit jaar zal het weekend plaatsvinden 
omstreeks eind juni. Mocht je na boven
staande gelezen te hebben, interesse heb
ben in de training, stuur dan een brief met 
motivatie en Curriculum Vitae naar John 
Engberink, voorzitter van het V&S-secre- 
tariaat. Voor eventuele vragen kan je ook 
contact met hem opnemen.

John Engberink, 
voorzitter V&S-secretariaat 
Eckartseweg Zuid 368 
5623 PD Eindhoven 
tel. 040-464029
E-mail: J.M.Engberink@stud.tue.nl
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‘Rode’ Sandra gaat weg
door Aldo Schuurman

Op het komende mei-congres zal onze 
Algemeen Secretaris, Sandra Spek, het 
Hoofdbestuur der JOVD verlaten. Dit 
artikel handelt over de verenigbaarheid 
van functie en politieke voorkeur, toe
gespitst op de persoon Spek. Liberalen 
lijken mensen en hun politieke voor
keur los van elkaar te “moeten” zien 
bij de beoordeling van die mensen. In 
hoeverre dit waar is en/of realistisch zal 
nader toegelicht worden in dit artikel.

Allereerst is het voor de discussie (in de 
vereniging) goed om te weten welke par
tijen als liberaal kunnen worden 
beschouwd in Nederland. In het algemeen 
zal de Nederlander als liberale partij de 
VVD kennen. Evenwel wordt ook D66 
als liberale partij beschouwd; maar dan 
links-liberaal. D66 heeft plaats genomen 
in de liberale fractie van het Europarle
ment en ook noemt D66 zich vrijzinnig- 
democratisch. Historisch gezien behoort 
deze stroming tot de liberale familie. In 
dit artikel zullen VVD en D66 als libera
le partijen beschouwd worden.

Sandra Spek geeft zelf te kennen dat zij 
op de PvdA stemt. De PvdA is een par
tij waar men de Internationale zingt, het 
is een partij die aangesloten is bij de soci- 
aal-democratische fractie in het Europees 
Parlement en de PvdA is een partij die 
zich expliciet socialistisch noemt. Wij als 
liberalen kunnen en mogen niet een par
tij als de PvdA liberaal noemen, sterker 
nog; de PvdA zou het ons kwalijk nemen. 
Desalniettemin lijkt de voorkeur van San
dra verenigingsbreed geaccepteerd (want 
de voorkeur van de Algemeen Secretaris 
is niet onbekend bij het kader van de ver
eniging).

Doelstellingen
In dit licht is het goed om de doelstellin
gen van onze dierbare vereniging eens in 
gedachten te nemen. Artikel 2 van de lan
delijke statuten is er vrij duidelijk over: 
de JOVD heeft ten doel om “jongeren te

doordringen van de verantwoordelijkhe
den welke het staatsburgerschap hen op
legt, hen daarbij in het bijzonder voor
lichtend over de liberale beginselen”. Ook 
wordt in de JOVD vaak gesproken van 
een waakhondfunctie; het kritisch volgen 
van mensen en instellingen die zich op 
het liberalisme beroepen. In het algemeen 
kunnen we stellen dat de JOVD ten doel 
heeft om de beginselen, vrijheid, verant
woordelijkheid, verdraagzaamheid, gelijk
waardigheid en sociale gerechtigheid 
onder de mensen (met name jongeren) te 
brengen.

Is het dan mogelijk voor een liberaal om 
op een niet-liberale partij te stemmen? Het 
antwoord op deze vraag ligt voor de hand: 
natuurlijk is dat mogelijk. In onze tijd van 
ontzuiling (altijd al door liberalen gepro
pageerd) is het niet meer zo dat mensen 
trouw op ‘hun’ partij stemmen en dat hun 
hele leven lang. Liberalen kunnen andere 
liberalen ook niet veroordelen wegens zijn 
of haar politieke voorkeur, dat is eigen 
aan de vrijheid die het liberalisme voor
staat. Wel is het zo dat een liberaal die 
bijvoorbeeld socialistisch stemt, weinig 
lijkt bij te dragen aan de verbreiding van 
het liberale gedachtengoed en al helemaal 
weinig bijdraagt aan het in de praktijk 
brengen van dat gedachtengoed. Zonder 
een oordeel te vellen, blijft het vreemd 
dat een liberaal niet liberaal stemt.

De aandachtige lezer zal zich nu afvra
gen of er plaats is voor iemand als Sandra 
in het hoofdbestuur van een liberale ver
eniging als de JOVD. Het Hoofdbestuur 
der JOVD is bij uitstek het orgaan dat de 
doelstellingen van de vereniging tracht te 
verwezenlijken. Het spreekt voor zich dat 
een ieder die in dit bestuur plaats neemt 
(emotioneel) doordrongen moet zijn van 
onze vijf beginselen, wil hij of zij ooit 
bijdragen tot het onder de mensen bren
gen van diezelfde vijf beginselen. Ik vind 
dat iemand die in zijn of haar stemgedrag 
niet één van de liberale partijen steunt, 
geen wezenlijke bijdrage kan leveren aan 
de verwezenlijking van de doelstellingen 
van de JOVD. Waarom wel via de JOVD

het liberalisme propageren en tegelijker
tijd in je stemgedrag het liberalisme niet 
in de praktijk brengen? Het is een con
tradictio in terminis.

Waarom in het HB?
Waarom neemt iemand plaats in het HB? 
In de eerste plaats om de vereniging van 
dienst te zijn, door mee te helpen bij de 
verwezenlijking van de doelstellingen van 
onze vereniging. Natuurlijk spelen ook 
persoonlijke aspecten een rol. Je doet veel 
bestuurlijke ervaring op, leert met men
sen omgaan, etc. Allemaal zaken die het 
goed doen op je Curriculum Vitae. Maar 
dat mag nooit de hoofdmotivatie zijn. 
Het wordt dan tenslotte wel bijzonder dui
delijk wat iemand als Sandra in het 
Hoofdbestuur van de JOVD doet. We kun
nen ons afvragen hoeveel zij concreet bij- 
draagt aan de verspreiding van het libe
ralisme. Als je dan toch plaats neemt in 
het HB, zonder hart voor het liberale 
belang, is dat enkel voor je eigen C.V., 
voor je eigen vorming. Met mij achten 
veel mensen in de vereniging dat moreel 
verwerpelijk.

Natuurlijk is het zo dat een ieder lid zijn 
eigen politieke voorkeur mag bepalen. 
Liberalisme staat voor pluriformiteit en 
we zouden derhalve niet anders willen. 
Veel verschillende meningen verlevendi
gen de discussie, zij belichten ook ande
re denkbeelden en dat is goed. De JOVD 
is veelzijdig; biedt plaats aan links èn 
rechts, maar de JOVD blijft liberaal. Op 
grond van dit artikel kom ik tot de con
clusie dat kandidaat-HB’ers beoordeeld 
dienen te worden op hun politieke voor
keur en dat voor ‘liberalen’ als Sandra en 
niet-liberalen geen plaats is in het HB. 
Sandra gaat weg!

Aldo Schuurman is voorzitter van het 
JOVD district Utrecht
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Sandra blijft 
(bij haar keuze)
door Sandra Spek

Ik schrijf dit als een reactie op het door 
Aldo Schuurman geschreven artikel 
'Sandra gaat weg’.
Aldo Schuurman meent te moeten con
cluderen dat er voor mij geen plaats in 
het hoofdbestuur van de JOVD is, 
•omdat ik niet elke keer braaf op de 
VVD stem.

Het stemgedrag is voor mij een resultan
te van een combinatie van factoren. Uiter
aard speelt de politieke stroming waar je 
jje het meest tot aangetrokken voelt een gro
te rol, maar geen weldenkend mens maakt 
zijn keuze alleen door de kijken naar deze 
stroming. Andere factoren die wellicht 
niet van mindere importantie zijn: de per
sonen die het voorgestane beleid gaan uit- 
\oeren, de prioriteitenstelling die gemaakt 
wordt en de vertaalslag van ideologie naar 
beleidsvoornemens.
Net als bij Aldo ligt het liberalisme mij 
het meest aan het hart. Voor Aldo bete
kent de keuze voor het liberalisme dat hij 
geen vrijheid heeft van stemgedrag. Aldo 
kiest eenmalig voor een stroming en stopt 
daarna met denken. Alleen die partij die 
zegt dezelfde stroming te volgen als Aldo 
wordt als optie gezien, waarbij hij geheel 
voorbij gaat aan bovengenoemde elemen- 
itaire zaken. Ik voel me dan ook niet min
der liberaal dan Aldo, wanneer ik meer 
afwegingen maak bij mijn stemgedrag.

Juiste ideologietje
Tijdens de gemeenteraadsverkiezingen 
van maart 1994 is mijn afweging in het 
voordeel van de PvdA uitgevallen.
De vertaalslag van mijn ideologie naar 
praktijk wordt in Rotterdam voor de hui
dige problemen naar mijn mening het 
beste door de PvdA gemaakt. De proble
men in een grote stad als Rotterdam wor
den niet opgelost door het ‘juiste ideolo
gietje’ uit de kast te trekken, maar verei
sen een krachtig en pragmatisch beleid. 
De plannen van de PvdA zijn naar mijn 
mening het best uitgerust geweest om de

enorme problemen van Rotterdam aan te 
pakken. Rotterdam kent als alle grote ste
den de problemen van een hoge crimina
liteit met veel overlast door junks, gecom
bineerd met het probleem van verpauper
de wijken. Het gevoel van onveiligheid is 
door de bevolking van Rotterdam dan ook 
als het grootste probleem ervaren. De 
PvdA heeft beter dan andere politieke par
tijen een oplossing voor dit probleem 
weten te bieden. Ter illustratie: de VVD 
denkt dit probleem op te lossen door meer 
politie. Dit is volgens mij een te weinig 
volledige oplossing voor zo’n groot pro
bleem.
Ik heb deze keer dan ook niet gekozen op 
basis van ideologie, maar op basis van 
voorgesteld beleid. Een keuze waarvan ik 
nog geen moment spijt heb gehad.
Graag heb ik gereageerd op het door Aldo 
gepubliceerde stukje. Maar beter was het 
geweest als Aldo tevoren wat beter had 
nagedacht. Dan zou de Driemaster niet 
zijn gevuld met zijn prietpraat en had ik 
andere dingen kunnen doen die horen bij 
het goed uitvoeren van de taken beho
rende bij mijn HB-lidmaatschap. De ver
eniging heeft mij benoemd om een aan
tal taken in dienst van de vereniging uit 
te voeren en deze taken verricht ik met 
plezier.

De enige liberale partij?

CONGRESBON

Voor het JO VD -congres op 27 en 28 mei 
1995 in van der Valk M otel te  Eindhoven.

Graag deze bon opsturen voo r 15 april 
naar

JOVD Algem een Secretariaat 
Herengracht 38a 
2511 EJ Den Haag

Ik,
Naam: ..........................................................

Adres: ..........................................................

Postcode: ...................................................

Plaats: ..........................................................

A fdeling: .....................................................

Tel: ................................................................

geef mij op  voor het m ei-congres te  
Eindhoven.

Handtekening:

-  O vernachting (2/3* persoons kamer), 
on tb ijt, lunch, feest en congresboek 
ƒ 70,-
Vergeet je ta n d e n b o rs te l! (*=haal door 
w at niet van toepassing is;)

-  3-gangen menu ƒ 25,-
-  Feest ƒ 10,-
-  C ongresboek ƒ 7,50

Ik w il graag op de kam er bij:

Naam /afdeling: .................................................

Naam /afdeling: .................................................

Kruis je keuze aan en maak bijbehorend bedrag 
over op Rabobank Leens 316072443 (giro bank 
884327) JOVD actierekening. De congresbon 
en het bedrag dienen voor 15 april 1995 op 
het AS binnen zijn. De toewijzing van kamers 
geschied op volgorde van binnenkomst van de 
betaling (overmaken is niet genoeg, het geld 
moet binnen zijn). Indien je voor 1 mei afzegt, 
wordt het gehele bedrag, minus ƒ 10,- terug
gestort. Na deze datum blijft het hele bedrag 
verschuldigd.
Neem het betalingsbewijs mee. Wanbetalers 
kunnen geen gebruik maken van de arrange
menten. Je bent persoonlijk verantwoordelijk 
voor de door jouw aangerichte schade. De 
kamereigenaar(s) is (zijn) medeverantwoordelijk 
voor zwartslapers op hun kamer (HB besluit 
1329)
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In den Lande
Defensie Commissie bezoekt JuLisHet district Brabant 

organiseert: 
Liberalisme anno 
1995...
Districtscongres 22-23 april 1995 
Valkenswaard

* verdiepende cursus Liberalisme door 
Rogier van der Sande

* een spreker
* een forum met o.a. Dr. A.A.M. Kinne- 

ging en H. Mens
* workshops: “criminaliteit” en “invloed 

van de overheid in het bedrijfsleven” 
in het kader van liberalisme

* groot feest

De kosten van het congres bedragen fl. 45,- 
Hierbij is inbegrepen:

toegang tot alle activiteiten (incl. het 
feest)
diner, lunch op zaterdag en ontbijt en 
lunch op zaterdag en zondag 
overnachting

Schrijf je in door de bon in te vullen en 
op te sturen naar: Anita van Veen 
Hudsonstraat 10a 
4812 HC Breda

Maak fl. 45,- over op giro 6335040 t.n.v. 
JOVD district Brabant, Hudsonstraat 10a, 
Breda.

Info: Ciska Scheidel (010-4850990) of 
Anita van Veen (076-207216).

I N S C H R I J F F O R M U L I E R  
Districtscongres ‘Liberalisme anno 1995’

Naam: ......................................................
Adres: ......................................................
Postcode + plaats ....................................
Telefoonnumeer: .....................................
Lif afdeling: ..
Datum: .........

Handtekening:

Ik ben verantwoordelijk voor eventueel 
door mij aangerichte schade.

door Joost Wigger

Op zaterdag 21 en zondag 22 januari 
waren Helmich Hillen en Joost Wigger 
van de landelijke defensiecommissie te 
gast op het 35e LandeBkongreB van de 
JuLis Nordrhein Weslfalen. De JuLis 
staan bekend om hun gastvrijheid, die zich 
in alle facetten duidelijk uit. Het eerste 
wat als Nederlander opvalt, is de disci
pline. De congressen van de JuLis zijn in 
verhouding tot de JOVD zakelijker en met 
name toegespitst op concrete zaken. Com
missies die resoluties of workshops voor
bereiden, zijn bij de JuLis mondjesmaat 
aanwezig. De congressen zijn massaler en 
toegespitst op hoofdzakelijk thema's die 
ook de moederparij, de FDP (Freie 
Democratische Partei) aangaan.
Uit het bovenstaande blijkt dat de JuLis en 
de FDP nauw met elkaar verbonden zijn. 
Anders dan bij de JOVD, die immers onaf
hankelijk opereert, bestaat er tussen de 
JuLis en de FDP een sterke beleidsmatige 
coöperatie. Juist die sterke verbondenheid 
met de FDP en het organisatorische ver
schil door niet in commissies te werken, 
maakt de samenwerking tot een uitdaging. 
Wij hebben dan ook getracht een formule 
te bedenken, hoe die samenwerking con
creet gestalte kan gaan krijgen. 
Voorwaarde één is te zoeken naar grens
overschrijdende problemen: milieu, ver
keer (Betuwelijn), onderwijs etc. Voor
waarde twee is gezamenlijk een works
hop op te richten die haar invloed zowel

binnen de JOVD, alsmede op een congres 
van de JuLis kan uitstralen. De samen
werking op commissieniveau is een min
der concrete aanpak. Een workshop is 
immers doelgericht, hetgeen de samen
werking doet vergroten. Teneinde de con
tacten niet te laten verslappen, is een con
creet plan nodig. Hierbij denken wij aan 
een folder of enkele gevouwen A-4’tjes 
die in de Duitse taal een directe handrei
king geven. Elke commissie van de JOVD 
zou dergelijk informatie-materiaal in zijn 
bezit dienen te hebben en ze telkens te 
actualiseren op thema’s en doelgroep. Al
leen dan kan er een goede internationale 
samenwerking tot stand komen waarbij 
makkelijker grensoverschrijdend politiek 
wordt bedreven en de drempel om over ‘s 
lands grenzen heen te kijken lager wordt. 
Deze internationale samenwerking wordt 
in de toekomst alleen maar actueler en 
belangrijker.
Op het LandcBKongreB is veel lobby- en 
pionierswerk verricht. Het één-en-ander 
heeft geleid tot constructieve en met name 
persoonlijke contacten, die onontbeerlijk 
zijn in de samenwerking tussen de JOVD 
en de JuLis. De Defensie Commissie wil 
dan ook samenwerken in een workshop 
die over het thema ‘Nederlands-Duitse mi
litaire samenwerking’ zal discussiëren. 
Vanuit de kant van de JuLis bestaat er in 
ieder geval veel interesse, daar de 45 mil
jard DM zware defensiebegroting zwaar 
drukt op de jaarlijkse uitgaven.
De JuLis worden financieel mede onder
steund door hun moederpartij de FDP 
waarbij op te merken valt dat de onaf
hankelijkheid en het beleid van de JuLis 
er niet beter van wordt, maar relatief poli
tiek wel machtiger. Bij een opvallende 
politieke uitspraak zal er bij de JuLis meer 
reactie loskomen dan bij de JOVD, want 
Duitsland heeft dan niet alleen te maken 
met de JuLis, maar ook met de FDP. Die 
partij heeft grote belangen op het politie
ke spel heeft staan en hoedt zich stemmen 
te verliezen. In verhouding tot de JOVD 
hebben de JuLis echter minder leden 
(±10.000).

24 Driemaster, april 1995



In den Lande
BiZaJus op politieke stage bij Broos van Erp
door Nicole Maes

De commissie Binnenlandse Zaken en 
Justitie (BiZaJus) bracht op 31 januari 
1995 een bezoekje aan de tweede 
lkamerfractie van de VVD. Gespreks
onderwerp van die avond was de win
kelsluitingswet. Gesprekspartner was 
Broos van Erp, tweede kamerlid voor 
de VVD.

BiZaJus telde die avond zes man en ging 
gloed voorbereid naar het gesprek. Het 
sMtandpunt van de commissie was tijdens 
ofle vorige vergadering uitgebreid bedis
cussieerd. We waren het erover eens alle 
(beperkingen op de winkelsluitingswet te 
schrappen. Vantevoren verkeerden we in 
de veronderstelling dat Broos van Erp die 
ranening niet met ons deelde. We ver
vrachtten daarom een verhitte discussie.

Na een uitgebreide rondleiding langs ge
heime kamers en verboden deuren, een 
glimlach naar Elco Brinkman, een kop

koffie en een rondo, kon het gesprek be
ginnen.

We zochten een intiem zaaltje, vrij van 
socialisten en conservatieven en begon
nen het gesprek. Al gauw werd duidelijk 
dat Dhr. van Erp onze mening deelde en 
de hele winkelsluitingswet wilde schrap
pen. We probeerden nog wat extreme uit
spraken te doen om Broos op andere 
gedachten te brengen, maar we waren het 
simpelweg eens.

Liberaal paternalisme
Het verbaasde ons uiteraard niet. Onze 
standpunten en bijbehorende argumenten 
waren bijzonder liberaal. En ook Dhr. van 
Erp is immers lid van een liberale fractie.

Wat ons wel verbaasde en waar ook nog 
wel wat discussie over mogelijk was, 
waren de argumenten van Van Erp om er 
als fractie niet voor te pleiten de winkel
sluitingswet te verruimen of af te schaf
fen. De samenleving was er volgens hem 
nog niet klaar voor.

Een wat conservatief standpunt, dat naar 
onze mening overbodig is ten tijde van 
een CDA-loos kabinet.

Uiteraard sluit de VVD zich wel aan bij 
een eventueel wetsvoorstel van minister 
Wijers ter verruiming van de winkelslui
tingswet. De reden van de terughoudend
heid had meer te maken met zelfbescher
ming dan een niet liberale gedachte. Het 
op het programma plaatsen van de win
kelsluitingswet zou vooral ondernemers 
en daarmee een deel van de vaste achter
ban tegen de borst stuiten. Overigens 
voorzag Broos van Erp dat de 24-uurs 
economie er hoe dan ook wel zou komen. 
Om tenslotte nog op de actualiteit in te 
haken, werd er even gesproken over de 
watersnood in Gelderland en Limburg. 
Broos van Erp zou de dag na het gesprek 
afreizen naar het rampgebied.

Om 20.30 was het gesprek ten einde. De 
commissie BiZaJus had het gevoel ein
delijk eens heel actief en heel positief met 
politiek te zijn bezig geweest. We hebben 
het kantoor gezien van Frits Bolkestein, 
foto’s bekeken op de kamer van Broos 
van Erp en ons goed geprofileerd. Een 
echte JOVD avond dus.

A t t e n t i e
Waarde lezer,
Door de onderhandelingen met Dinky 
Druk in de queste naar een goedkope
re Driemaster, is het helaas onmoge
lijk gebleken deze Driemaster op tijd 
uit te brengen. Wij bieden u daarvoor 
onze welgemeende excuses aan.

De redactie en het Hoofdbestuur
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Bestuur en provincie in de toekomst
door Ciska Scheidel

Op 21 februari j.1. werd er door de lan
delijke commissie BiZaJus (Binnen
landse Zaken en Justitie) een forum 
georganiseerd over de toekomst van ons 
bestuurlijk bestel en in het bijzonder 
over de toekomst van de provincies. Dit 
forum had niet alleen de doelstelling 
een discussie aan te wakkeren in de 
JOVD over hoe het nou verder moet 
met de provincies, maar verzorgde ook 
een stuk informatie aan de aanwezigen. 
Wat gaat er gebeuren en hoe is deze 
discussie ontstaan?

In 1989 werd Nederland gewezen op de 
toestand van de grootstedelijke gebieden 
door de Commissie Montijn. Naar aan
leiding van dit rapport besloot het kabi
net Lubbers III aandacht aan de proble
matiek te besteden en reageerde d.m.v. de 
nota ‘Bestuur op Niveau’ (BoNl). In dit 
rapport werd een aanzet gegeven tot de 
bestuurlijke vernieuwing. Zeven regio’s 
werden aangewezen als grootstedelijk 
gebied, te weten: Rotterdam, Den Haag, 
Amsterdam, Utrecht, Eindhoven/Hel- 
mond, Enschede/Hengelo en Nijmegen/- 
Amhem. Lubbers III besloot een nadere 
analyse en explicitering te geven d.m.v. 
de nota BoN2. Ook werd de aandacht 
gevestigd op de aanscherping van de Wet 
gemeenschappelijke regelingen (Wgr) uit 
1985 en de Interim wet bestuur stedelijke 
gebieden. Het kabinet ging niet uit van 
een blauwdruk voor alle grootstedelijke 
gebieden, maar wilde het proces van 
onderop aanscherpen. Vervolgens ver
schenen BoN3 en de Kaderwet bestuur in 
verandering.
De problematiek concentreerde zich op de 
zeven grootstedelijke gebieden. In deze 
gebieden was een lappendeken ontstaan 
van samenwerkingsverbanden voor pro
blemen die de gemeenten niet zelf konden 
oplossen. Tevens moesten de gemeenten 
het hoofd bieden aan sociaal-economische 
problemen. De samenwenwerkingsverban- 
den waren echter niet altijd effectief en 
bovendien niet democratisch genoeg. De 
burger had nauwelijks invloed op de ver
banden. Daar samenwerking meestal door 
middel van de Wgr liep, bleek iedereen

zeer afhankelijk van de bereidwilligheid 
van de verschillende gemeenten. Er was 
behoefte aan regionale sturing, planning 
en afstemming.
Er diende derhalve een bestuurslaag te 
komen die allereerst een democratisch 
karakter had, ten tweede niet alleen op 
basis van vrijwilligheid hoefde te opere
ren, ten derde de problematiek kon oplos
sen en ten vierde slagvaardig en daad
krachtig optrad.
Het kabinet stelde de volgende uitgangs
punten bij deze bestuurlijke vernieuwing: 
drie volwaardige bestuurslagen, verster
king van de democratische legitimiteit, 
herschikking van taken en bevoegdheden 
(aansluiting op de aard en de schaal van 
de problemen), vergroting van de door
zichtigheid van het bestuur, herstel van de 
integriteit van bestuur en differentiatie in 
tempo, inhoud en vormgeving.

Stadsprovincie
Een hele rij uitgangspunten, maar het bleef 
vaag. Welke bevoegdheden zouden de 
grootstedelijke gebieden nu krijgen en in

Staatssecretaris Van de Vondervoort.

welke vorm zou het bestuur gegoten wor
den? Wat dit laatste betreft werd beslo
ten de provincie als bestuurslaag te kie
zen. Een reden hiervoor was dat de 
Grondwet nu niet gewijzigd behoefde te 
worden. De provincie-nieuwe-stijl oftewel 
de stadsprovincie was ontstaan! Deze 
nieuwe provincies zouden zowel alle 
bevoegdheden en taken van de huidige 
provincies als een aantal bevoegdheden 
van de gemeentes krijgen. Het betreft hier 
bevoegdheden en taken op het gebied van 
ruimtelijke ordening, milieu, volkshuis
vesting, verkeer en vervoer en economi
sche ontwikkeling. De taken en bevoegd
heden van de gemeentes richten zich daar
entegen op de uitvoering van de algeme
ne bijstandswet, het welzijnswerk, het 
onderwijs, de ontwikkeling en uitvoering 
van het stadsvernieuwingsbeleid, groen
voorziening, volkshuisvesting in enge zin 
en veiligheid.

Tijdens het forum kwam naar voren dat 
de VNG (Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten) en IPO (Inter Provinciaal 
Overleg) in de lijn van deze verdeling 
handelen. De vraag vanuit de zaal of er 
niet meer bevoegdheden en taken naar de 
provincies-nieuwe-stijl zouden moeten 
gaan, werd ontkennend beantwoord. De 
Tweede Kamer heeft deze verdeling ech
ter niet zomaar aangenomen. Op 7 maart 
besprak de Tweede Kamer de bijzondere 
wet waarin de speciale bevoegdheden van 
de stadsprovincie Rotterdam worden gere
geld. Discussiepunten waren hier het ont
breken van kiesrecht voor migranten in 
de nieuwe stadsprovincie en het gezag 
over de regionale politie. De Kamer koos 
voor de commissaris van de koningin als 
gezaghebber over de politie bij bovenlo
kale problemen rond de openbare orde. 
Minister Dijkstal wil deze wens overigens 
niet zondermeer honoreren.
Hetgeen hierboven geschetst is, vloeit 
voort uit het door de bewindslieden Dales 
en Graaf-Nauta voorgestelde beleid. 
Dienen de stadsprovincies echter wel op 
deze manier ingericht te worden of moe
ten wij af van de provincies? Moet er wel 
plaats te zijn voor een vierde bestuurslaag 
(Europa en de deelgemeentes niet eens 
meegerekend)?
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Tijdens het forum van 21 februari bestond 
dfc mogelijkheid voor de VNG en de IPO 
Ituin eigen visie weer te geven en af te 
zetten tegen die van Binnenlandse Zaken. 
Helaas is die opzet niet geslaagd. De VNG 
kwam niet verder dan aangeven dat er drie 
bestuurslagen moeten blijven bestaan. 
Centraal hierbij is de term ‘subsidiariteit’: 
die uitvoering van het beleid moet zo dicht 
naogelijk bij de burger geschieden. De 
gemeentes dienen hierdoor wel vergroot 
te worden tot ± 40.000 inwoners per ge
meente. De provincie kan blijven bestaan; 
//ij is onmisbaar en dient zich te richten 
op haar coördinerende en regisserende rol. 
1IPO gaf aan dat er een herijking en her
waardering van de rolopvatting, taken en 
bevoegdheden noodzakelijk is. Sommige 
provincies zijn hier al mee bezig en daar 
'm dan ook sprake van een cultuuromslag. 
Ook gaf het IPO aan dat een krachtig lo
kaal bestuur noodzakelijk is voor een 
goede rol van de provincie.

Regionaal accent
Git de zaal kwamen meer verfrissende 
geluiden. Zo werd er bijvoorbeeld gepleit 
voor kleinere provincies. Niet alleen is het 
opmerkelijk dat de provincies door de 
eeuw heen nooit zijn gewijzigd, maar op 
dit moment is er ook sprake van een over
belasting van het bestuur in centrumge
meenten. Deze gemeenten dienen vele 
voorzieningen te treffen voor het eigen 
gebied èn de randgemeenten, maar kun
nen zelf wel het geld ophoesten voor za
ken als muziekscholen, theaters en zwem
baden. Dit geld zou juist besteed moeten 
worden aan de sociale problemen binnen 
diergelijke gemeenten. Door de provincies 
kleiner te maken krijgen ze de mogelijk
heid dergelijke voorzieningen te treffen, 
w aaraan dan ook alle randgemeenten mee- 
toetalen. Dit voorstel richt zich echter op 
de zogenaamde draagvlakproblematiek 
ii.p.v. de behoefte aan sturing en afstem
ming. Centraal hierbij staat de levering 
van voorzieningen.
Er werd ook gepleit voor grotere en zo 
mogelijk grensoverschrijdende provin
cies. Nederland dient zich te richten op 
Europa en zich niet vast te houden aan 
haar kleine provincies. Kleine regio’s zijn 
immers van geringe betekenis in Europa. 
Deze visie sluit gedeeltelijk aan op het 
afstemmen van de provincies op samen
hangende economische gebieden. Grond
slag voor de omvang van de provincie zou

dan de economische bedrijvigheid moe
ten zijn. Vermeende cultuurverschillen 
zijn van ondergeschikt belang om geza
menlijk tot een oplossing te komen. 
Bovenstaande voorstellen voor de inrich
ting van de Nederlandse bestuurslagen 
verwijzen naar een algehele omslag, zoals 
we die de laatste dertig jaar telkens weer 
hebben kunnen waarnemen. De differen
tiatie die nu mogelijk is gemaakt (het ver
schil tussen taken en bevoegdheden van 
provincies-nieuwe-stijl en de normale pro
vincies) werd door de aanwezigen blijk
baar niet gewaardeerd. We gaan weer 
terug naar een blauwdrukmodel. Op zich 
is dit goed te rechtvaardigen. Al enkele 
jaren loopt Nederland te schreeuwen om 
doorzichtig bestuur. Helaas hebben we in 
het verleden ook gezien, dat ondanks het 
gegeven dat de provincies naar een gelijk 
model zijn geschapen, de doorzichtigheid 
van het bestuur te wensen overliet.

Versnippering beleid
Naast bovenstaande oplossing is ook een 
andere oplossing nader onderzoek waard. 
In de afgelopen tijd hebben we te maken 
gehad met gemeentelijke herindeling. 
Ondanks deze schaalvergroting kunnen 
we echter constateren dat niet alle ge
meenten de problemen aankunnen. We 
zouden dan naar een indeling kunnen gaan 
waar we aan zowel het voorstel van klei
nere provincies (om de centrumgemeen
ten te ontlasten) en het voorstel van de 
grotere provincies (om van betekenis te 
kunnen zijn binnen Europa) kunnen vol

doen. Bij een dergelijke samensmelting 
van deze voorstellen kunnen we grotere 
gemeenten maken en daarboven ook gro
tere provincies. Bij deze indeling wordt 
ook de mogelijkheid geschapen maatwerk 
te leveren.

Buiten bovenstaande voorstellen zou 
bovendien meer nadruk moeten liggen op 
de integratie van verschillende soorten 
beleid. Op dit moment heeft Binnenlandse 
Zaken drie bewindslieden; minister Dijk
stal en de twee staatssecretarissen. Staats
secretaris Vondervoort houdt zich bezig 
met de bestuurlijke indeling van Neder
land en zijn collega Kohnstamm beheert 
de portefeuille grootstedelijke problema
tiek. Het vreemde aan deze opdeling is 
dat juist de provincies-nieuwe-stijl ge
schapen worden naar aanleiding van deze 
grootstedelijke problematiek. Samenwer
king op dit gebied zou wenselijk zijn om 
het hoofd te kunnen bieden aan de soci- 
aal-economische problemen, de crimina
liteit, de veiligheid, integratie van min
derheden, etcetera. We moeten echter con
stateren dat er ook op dit gebied sprake 
is van verkokering. Vondervoort geeft aan 
vast te houden aan de drie lagen en de 
vernieuwing niet zo ver door te willen 
voeren als haar voorgangers, terwijl 
Kohnstamm de grootstedelijke problemen 
probeert op te lossen.
Hopelijk komt Den Haag snel tot inzicht.

Ciska Scheidel is lid van de Commissie 
Binnenlandse Zaken en Justitie
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TEXTIELDRUK / BORDUREN
Ons assortiment is groter dan deze advertentie 

Wij leveren: van mok tot T-shirt, van vlag tot manchetknoop, van
rugbyshirt tot baseballcap

Kom dus bij ons langs als je iets wil laten drukken of borduren.
Uw logo, naam of kreet snel, goed en goedkoop op elk denkbaar artikel

of het er nu 1 of 10.000 zijn.

Textielprinting, Premiums, Embroideries &Design 

Poelestraat 24-26 9712 KB Groningen 

050-138288 / 136884

Herengracht 48 
2511 EJ Den Haag 

Telefoon 070-3646161

Cocktails

Lunches van 11.00 tot 15.00 uur 

‘s zomers voorterras & tuinterras 

Bijzondere gelegenheid voor al uw recepties of privé-parties
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Letland
dioor Dennis Straat

n*e drie Baltische staten worden vaak 
in één adem genoemd. Hun geografi
sche ligging en pijnlijke recente histo
rie is echter ongeveer het enige wat ze 
gemeenschappelijk hebben. Mijn vier 
maanden durende stage in Litouwen en 
Letland heeft mij hiervan duidelijk 
overtuigd. In een eerder artikel in Drie
master schreef ik al over Litouwen. Dit
maal een verhaal over de middelste van 
die drie Baltische staten: Letland.

Letland telt een kleine drie miljoen inwo- 
mers, waarvan er ongeveer 900.000 in de 
Itoofdstad Riga wonen. Het land is onge
veer twee maal zo groot als Nederland en 
grenst aan Litouwen, Wit-Rusland, Rus
land en Estland. Het dunbevolkte karakter 
wordt eens te meer bevestigd als je door 
liet land reist. Veel meer dan bos en een 
enkel huisje kom je niet tegen. Riga is de 
enige echt grote stad en dus het econo
misch centrum van Letland. Dit in tegen
stelling tot Litouwen waar nog enkele 
andere grote steden te vinden zijn.
IQe bevolkingsopbouw verschilt ook we
zenlijk van de Litouwse. De Russische 
minderheid is vele malen groter in Letland 
(icotngeveer 35 procent) dan in Litouwen 
(icongeveer 9 procent). De Russen hebben 
zich voornamelijk gevestigd in de steden 
van Letland, waarvan er enkele hun 
(bestaansrecht grotendeels ontlenen aan de 
voormalige Russische militaire bases. In 
ILiga is ongeveer 60 procent van de bevol
king Russisch. Er zijn echter steden waar 
meer dan 90 procent Russisch is. Opval
lend is echter de gelatenheid waarmee de 
Letse bevolking hiermee omgaat. Te allen 
nïjde wordt ontkend dat het problemen 
oplevert en wordt bevestigd dat de ver
schillende bevolkingsgroepen in vrede 
iimet elkaar leven. Toch heeft mijn verblijf 
van twee maanden in Riga een ander ge
voel gegeven. De Russen worden op vele 
tterreinen gediscrimineerd (bijvoorbeeld 
ails het gaat om stemrecht, het aankopen 
van grond en gebouwen en het aanvragen 
van de Letse nationaliteit). De spanning 
dissen de bevolkingsgroepen heeft vlak na

de onafhankelijkheid wel enige problemen 
opgeleverd en nog steeds demonstreren 
Russen dagelijks in Riga om hun rechten 
te verbeteren, maar de echte problematiek 
lijkt inmiddels verscholen te zijn en maar 
mondjesmaat tot uiting te komen. Zo vond 
er tijdens mijn verblijf een staking plaats 
van docenten om meer loon te krijgen (do
cent zijn is ongeveer de slechtst betaalde 
baan in Letland). De Russische scholen 
deden niet mee aan deze grootse staking 
uit angst voor represailles van de rege
ring.

T oekomstperspectief
Naast deze bevolkingsopbouw zijn er nog 
enkele andere verschillen met Litouwen 
te noemen. Opvallend in Litouwen is de 
verbreidheid en de oerconservatieve op
vatting van het rooms-katholieke geloof. 
Letland is daarentegen protestant, maar de 
ontkerkelijking heeft grote vormen aan
genomen.
Ook historisch zijn er verschillen te noe
men. De Letten hebben vanouds nauwe 
banden met Scandinavië en dan vooral 
met Zweden. De Litouwers werken ook 
wel samen met deze landen, maar hebben 
dat nooit echt goed uitgewerkt. Veel ver
der dan een bijzonder gespannen relatie 
met Polen (vanwege grensconflicten) zijn 
ze nooit gekomen.
Er is slechts één grote overeenkomst tus
sen de drie Baltische staten: het verleden 
wordt langzamerhand en met moeite ach
ter zich gelaten en de blik is op de toe
komst gericht.
Economische en politieke ontwikkelingen 
gaan razendsnel, waarbij de samenlevin
gen eigenlijk helemaal gereorganiseerd 
moeten worden. De economische structu
ren van de oude Sovjet-Unie waren er op 
gericht de deelrepublieken een deel van 
het totale produktieproces te laten ver
vullen. De halffabrikaten die in de Bal
tische republieken werden vervaardigd 
(voornamelijk in de machine-industrie en 
de lichte industrie) werden naar andere 
Sovjet-republieken vervoerd om daar het 
eindprodukt te maken. Nu deze structu
ren zijn vervallen komen de problemen er 
van aan het licht. De industriële sector is 
een ‘deel-sector’ en niet in staat een volle
dig produktieproces te doorlopen, om nog 
maar te zwijgen van de ouderwetse pro- 
duktiemiddelen, het enorme aantal arbei
ders en de daarmee samenhangende inef
ficiëntie.

Litouwen heeft daarom een reorganisatie 
op touw gezet met vergaande privatise
ring en reorganisaties. Alleen in de lich
te industrie lijkt dit enig effect te hebben. 
De problemen blijven echter groot: de we
reldmarktprijzen van grondstoffen, de ge
vraagde kwaliteit en het gebrek aan kapi
taal spelen nog immer parten.
In Letland is dit proces ook aan de gang, 
maar de Letten hebben nog een andere 
troef ingezet: het opzetten van een nieu
we dienstensector. Dit lijkt een gouden 
greep. Een bezoek aan de ‘metropool’ 
Riga maakt Vilnius tot een ‘provincie
hoofdstad’. De zakelijke en financiële 
wereld heeft duidelijk gekozen voor de 
middelste van de drie Baltische staten om 
zo in één keer de Baltische markt op te 
gaan. Daarnaast maakt Letland gebruik 
van haar geografische ligging door zich 
als distributieland steeds verder te ontwik
kelen. Ondanks het feit dat er nog bijzon
der veel moet gebeuren lijkt deze insteek 
een betere dan het vasthouden en reorga
niseren van oude structuren zoals in 
Litouwen gebeurt.
Het is echter geen rozegeur en maneschijn 
in Letland. Ook hier hopen zich de pro
blemen op. Werkloosheid, lage inkomens 
en een slechte sociale zekerheid zijn maar 
enkele voorbeelden van de dagelijkse zor
gen van de Letse bevolking. Daar komt 
nog bij dat het wel mooi is het econo
misch middelpunt van de Baltische staten 
te zijn, maar dat er van een Baltische sa
menwerking nog lang geen sprake is. Het 
streven naar een douane-unie stuit steeds 
weer op afstemmingsproblemen. Grens
controles, in- en uitvoerbeperkingen en 
lange wachttijden zijn aan de orde van de 
dag. Alleen een gezamenlijk visum en een 
vrijhandelsakkoord voor van origine 
Baltische produkten zijn bereikt.
Er is dus nog een lange weg te gaan, waar
bij vooral de mentaliteit van de mensen 
zal moeten veranderen. Internationale be
langen zullen soms moeten prevaleren bo
ven nationale, maar dat is moeilijk als je 
nog maar vijf jaar onafhankelijk bent.

(F)Letse liberalen
Tot slot nog een enkel woord over de libe
ralen en hun jongerenorganisatie. De 
‘Letse weg’, de grootste politieke partij 
in Letland, wordt vaak beschouwd als de 
liberale partij. Deze constatering is deels 
juist, maar zeker niet volledig. In veran
derende samenlevingen zoals Letland is
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het bijzonder moeilijke politieke partijen 
in te delen naar ideologie of op schalen 
zoals wij die in het Westen gewend zijn. 
Pragmatisme en economisch conservatis
me overheersen vaak bij alle politieke par
tijen. De ‘Letse weg’ en haar jongeren
organisatie ‘Klubs LC’ doen daar niet 
voor onder. Klubs LC, een bijzonder klei
ne organisatie van ongeveer veertig leden, 
die alleen in Riga georganiseerd is, zet 
duidelijk in op kwaliteit in plaats van 
kwantiteit. Politieke bevlogenheid, felle 
debatten en gezellige bijeenkomsten ac
centueren het karakter van de vereniging, 
die langzamerhand een vaste voet aan de 
grond krijgt. Hoewel niet altijd liberaal is 
het toch een bijzonder constructieve orga
nisatie om het liberalisme gestalte te 
geven in Letland.

Activiteitenoverzicht
Internationaal
18 Maart 1995
JDL-congres in Luxemburg.
Dit is het jaarlijkse congres van Jeunesse 
Democrate et Liberale du Luxembourg.

15 t/m 19 Maart 1995
LYMEC-seminar over ‘Trade Unions’ in 
Hebden Brige (UK).
Op dit seminar zullen vragen ter sprake 
komen als: ‘Welke macht en invloed heb
ben vakbonden en werkgeversorganisa
ties? Wat is de rol van deze organisaties 
in de samenleving? Er is een reiskosten
vergoeding.

18 t/m 19 Maart 1995
LYMEC-congres in Hebden Bridge (UK). 
Dit is het jaarlijkse congres van de 
Europese liberale organisaties. Iedereen 
kan aan dit congres deelnemen. Een con
gres als dit is een leuke eerste kennisma
king met internationaal.

29 April t/m 2 Mei 1995
Youth Forum
Nader informatie volgt nog.

5 t/m 11 mei 1995
Seminar-week over ‘De Franse Pre
sidentsverkiezingen' en ‘Jongeren en Ge
schiedenis’ in Parijs en Normandië. 
Seminar-week georganiseerd door het 
‘Office Franco-Allemand pour le Jeu

nesse’ in samenwerking met de Neder
landse PJO’s. Het eerste deel van deze 
week zal plaats hebben in Parijs en het 
thema zal z ijn :’Franse Presidents
verkiezingen’. Het tweede deel van de 
week zal plaats hebben in Normandië en 
het thema hiervan is:'Jongeren en 
Geschiedenis’. Wat betekent de Tweede 
Wereldoorlog voor de jongeren van van
daag. De kosten voor de hele week bedra
gen ongeveer 150 DM. Voorts is een 
goede beheersing van de Franse of de 
Duitse taal een vereiste.

23 t/m 26 mei 1995
IFLRY-seminar over de ‘The future of 
international cooperations’ in Nederland. 
Liberale jongeren nemen hier standpun
ten in over de toekomst van internationa
le samenwerking.

27 en 28 mei 1995
Executive Meeting in Nederland.
IFLRY, onze internationale koepelorgani
satie, heeft ons gevraagd de Executive 
Meeting te organiseren. Een zeer belang
rijk internationaal congres, waarbij wij na 
vier jaar weer het genoegen hebben dit 
evenement vorm te mogen geven.

23 t/m 28 Juni 1995
Pilot-project ‘Evaluatie van het Verdrag 
van Maastricht’ (IGC 96) in Maastricht. 
De JOVD zal samen met onze liberale 
buurorganisaties een seminar organiseren 
over de Intergouvernementele Conferen
tie welke plaats heeft in 1996. Op deze 
conferentie zullen de lidstaten van de 
Europese Unie het Verdrag van Maastricht 
herzien en er mogelijk een vervolg aan 
geven. Op ons seminar willen wij met 
enkele organisaties uit de Benelux, 
Scandinavië en Duitsland een Europees 
liberaal ‘Plan van Aanpak’ formeren om 
als een belangrijk discussiestuk te dienen 
bij het bepalen van de toekomst van 
Europa.

Juli 1995
Verkiezingen in de Filipijnen.
De JOVD zal waarschijnlijk een kleine 
delegatie sturen naar de nationale verkie
zingen in de Filipijnen. Nadere informa
tie volgt nog.

Juli 1995
JOVD Oost-Europareis
Dit jaar zullen we Roemenie en Bulgarije
aandoen. Nadere informatie volgt nog.

Voor alle activiteiten geldt :
Opgave bij voorkeur schriftelijk bij 
Marcel Putman, Engelsestraat 9B, 3038 
CA, Rotterdam, tel. 010-4622155 of neem 
contact op met het Algemeen secretariaat 
tel. 070-3622433.

Liberale Agenda 
april
6 april
Afd. Leiden e.o.: Borrel. Plaats: Café ‘De 
Branderij’. Aanvang 21.30 uur. Info: 
Erwin Moller (071-140649)

7 april
Afd. Zwolle e.o.: Cursus Politieke 
Economie. Plaats: Literair Café ‘In de 
Sinnepoppen’ te Zwolle. Aanvang: 19.30 
uur. Info: Yael Nossent (05206-42960)

11 april
Afd. Leiden e.o.: Cursus presentatietech
niek. Plaats: Café ‘’t Keizertje’. Aanvang:
20.00 uur. Info: Erwin Moller (071 - 
140649)

12 april
Afd. ‘s Gravenhage: onderwijsdebat met 
minister J. Ritzen. Plaats: Intercollege. 
Info: Hanneke Zumker (070-3550802)

15 april
Afd. Meppel e.o.: Kroegentocht door bin
nenstad Meppel. Plaats: verzamelen café 
‘Het Plein’. Aanvang: 20.00 uur. Info: E. 
Geldorp (05220-51971) of M. Nugter 
(05220-56552)

18 april
Afd. Delfland: Politiek Café. Info: Casper 
Hulsman (015-560825)

25 april
Afd. Delfland: Cursus Debating. Info: 
Caspar Hulsman (015-560825)

27 april
Afd. Leiden e.o.: PAV. Plaats: Café ” t 
Keizertje’. Aanvang: 19.00 uur. Info: 
Erwin Moller (071-140649)

28 april
Afd. Zwolle e.o.: Curus Discussie 
Techniek. Plaats: Literair Café ‘In de 
Sinnepoppen’ te Zwolle. Aanvang: 19.30 
uur. Info: Yael Nossent (05206-42960)
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VOXIVLEN VAN DE BUITENGEWONE ALGEMENE VER- 
OAU1EIRING VAN DE JOVD GEHOUDEN OP 14 JANUARI 
TFLIHEN HAAG

Dè volgende afdelingen zijn vertegenwoordigd:
Eindhoven, Den Haag e.o., Delfland, Twente, Apeldoorn, Ede 
Wapeningen plus, Utrecht, Leiden, Groningen, Amsterdam, 
RKfinmuod, Rijk van Nijmegen, ‘s Hertogenbosch, West Brabant, 
KJemnümerland, Baronie van Breda, Nieuwegein en omstreken 
eiYi Antwerpen.

011. Opening
Lunttlelijk Voorzitter Arjan Toor opent de vergadering.

0£. Ingekomen stukken en mededelingen
IliK volgende stukken zijn ingekomen:
-!)&• inotulen van de BAV d.d. 6 november 1994;
-DiK' inutulen van de Jaarlijkse Algemene Vergadering d.d. 19 en 20 
ncmember 1994;
-Vnmrstel tot statuten- en reglementswijziging van de statutencom-
mi.i.s'ue;
- Ainiendementen op het hierboven genoemde voorstel door de sta- 
Uitwucommissie;
- Arinendementen op het bovengenoemde voorstel door het 
1 fdwuldbestuur;
-BèJleidsplan kandidaat Hoofdredacteur Driemaster Melvin Schut;
- Htexeidverklaring van kandidaat Hoofdredacteur Driemaster Melvin 
Sctiiut:
- Ariraeldingen van Marcel Putman (Internationaal Secretaris), Cederic 
Stalpers (Hoofdredacteur LEF), Antoinette Kruit, Ruud Oosterveer 
er» die gehele afdeling de Compagnie.

D*. volgende mededelingen zijn gedaan:
AVunaf 18.00 is iedereen uitgenodigd op de Nieuwjaarsborrel;
-Dk DOVD heeft nu eigen ‘huiswijn’ a fl 12,50 per fles;
-Uk' Honolulu-actie is verlengd tot 31 januari 1995.

(KW- Vaststelling van de notulen van de BAV d.d. 6 november 
1994

Dk invotulen van de BAV d.d. 6 november 1994 worden ongewijzigd 
vrtistgesield.

041. Vaststelling van de notulen van de Najaarsvergadering d.d. 
19 en 20 november 1994

Dk'iuotulen van de Najaarsvergadering d.d. 19 en 20 november 1994 
wvuïden ongewijzigd vastgesteld.

0SS. Agendapunt t.b.v. vragen aan het Hoofdbestuur
Hrimv Kan het Hoofdbestuur mij misschien vertellen hoeveel leden 
dcv IhJonolulu-actie tor nu toe heeft opgeleverd? Antwoord HB 
i(ökvsterhuis): Tot nu toe heeft de Honolulu-actie ongeveer 40 leden 
ofitgeleverd.
Wrms. Is het mogelijk dat de voorzitters van de afdelingen voortaan 
i>okc de voorlopige en definitieve agenda van een Algemene 
\Vergadering ontvangen? Antwoord HB (Spek): Voortaan zullen alle 
uagenda s worden gepubliceerd in de HB-Nieuwsbrief, welke alle 
bestuursleden ontvangen.
Waan Leeuwen: Wie draagt de kandidaat voor het penningmeester- 
sethup van Lymec voor, doet het Hoofdbestuur dit of de Internationaal 
Sfircuretaris? Antwoord HB (Penne): Conform een afspraak van het 
Hoofdbestuur met de Internationaal Secretaris zal het voorstel tot 
voordracht gedaan worden door de Internationaal Secretaris, het 
1 Hoofdbestuur accordeert deze voordracht.
Wan der Sande: Kunnen we voortaan ook aan de Internationaal 
Stauretaris, De Vormings en Scholing Secretaris en de Hoofdredacteur 
vwan de Driemaster vragen stellen onder dit agendapunt? Antwoord 
HIB 'i'Toor): Ja.
Wan der Sande; Is het mogelijk dat op de volgende BAV een taak
stelling van de secretariaten op de agenda wordt opgevoerd? 
Wntwoord HB (Penne): Op de BAV van maart zal de taakstelling 
wtin de secretariaten worden vastgesteld.
Wun der Sande: Is het mogelijk dat de verantwoordelijk functiona
ris bij het niet geheel uitkeren van een declaratie contact opneemt 
miöi de indiener van deze declaratie. Antwoord HB (van Ommeren): 
lliïe Penningmeester zal U voortaan op de hoogte stellen als de decla- 
rrutie niet geheel wordt uitgekeerd.
Sitraat: Ik wil graag de HB-nieuwsbrief ontvangen, is dit mogelijk? 
.Ytntwoord HB (Spek): Het is voor elk lid mogelijk om de HB- 
NNttJuwsbrief te ontvangen voor het luttele bedrag van fl 25,- per 
j.Müï.
KluSkke: Wanneer worden de notulen van de Organisatie-Commissie 
\Vergadering en het V&S-Deelraad verstuurd. Antwoord HB (Duwel): 
Ilüe notulen van de Organisatie-Commissie Vergadering worden vol
gende week verstuurd en over de notulen van het V&S-Deelraad zal 
i tik .contact opnemen met John Engberink.
kK&tkke: Waarom heeft Marcel Putman geen informatie opgestuurd over 
[internationale Jongeren Organisaties en hoe is het punt dat Frederieke 
A\tps op de JAV naar voren bracht afgewikkeld? Antwoord HB (Penne): 
Marcel heeft toegezegd dat hij contact op zou nemen met Frederieke, 
die rest van je vraag speel ik door naar Marcel Putman.
Kokke: Is de locatie van de JAV al bekend? Antwoord HB (Duwel):

Er zijn op dit moment verschillende opties, maar de locatie zal in de 
volgende HB nieuwsbrief bekend worden gemaakt. Kokke: Wanneer 
zal de Data-base gebruikt kunnen gaan worden? Antwoord HB (Penne): 
Op zeer korte termijn.
Kokke: Hoe zit het met de Automatiseringscommissie en de acqui- 
sitiecommissie? De stand van zaken van Automatiseringscommissie 
wordt door Wibo van Ommeren verduidelijkt en de acquisitiecom- 
missie zit nog in haar brainstormfase.
Jetten: Hoe zit het met de Projectsubsidies? Antwoord HB (van 
Ommeren); Hierover hebben wij nog geen bericht ontvangen van 
VWS.

Dit agendapunt afsluitend, deelt de Landelijk Voorzitter nog mee 
dat dit agendapunt NIET bedoeld is voor rondvragen maar zuiver 
en alleen voor korte discussiepunten.

06. Vaststelling beleidsplan Driemaster en benoeming 
Hoofdredacteur Driemaster

Het beleidsplan van de Driemaster wordt ongewijzigd vastgesteld 
en Melvin Schut wordt (na twee schriftelijke peilingen) benoemd 
als Hoofdredacteur van de Driemaster.

De uitslag van de schriftelijke peiling is de volgende:
Voor 81
Tegen 92
Blanco 10

Door Rogier van der Sande is geconstateerd dat in de afdeling Leiden 
oneigenlijk gebruik is gemaakt, hierdoor wordt besloten tot een her-
stemming.

De uitslag van de schriftelijk herpeiling is de volgende:
Voor: 88
Tegen: 95
Blanco: 0

In totaal zijn er 183 geldige stembiljetten ingeleverd.

07. Statuten
De statuten en reglementen worden, met de volgende wijzigingen 
vastgesteld conform het voorstel tot statuten en reglementswijzigin
gen.

LANDELIJKE STATUTEN
♦Artikel 7,3 wijziging: ‘bijzondere' wordt gewijzigd in ‘uitzonder
lijke’.
*Artikel 12.2 wijziging: ‘zes’ wordt gewijzigd in ‘vijf’.
♦Artikel 12.3 wijzigingen: ‘bepaald’ wordt gewijzigd in ‘bepaalt'. 
*Artikel 14.4a., dit deel van het artikel blijft ongewijzigd gehand
haafd.
* Artikel 17.4 herformuleren, nieuw artikel:
Het beroep tegen een beschikking tot ontzetting uit het lidmaatschap 
dient uiterlijk vijf weken nadat van de beschikking kennis kon wor
den genomen, schriftelijk en met redenen omkleed te zijn ingesteld. 
♦Artikel 20.9 wijzigen:
De geldende peildata zijn:
a. éénendertig december voor het aantal stemmen vanaf één januari 
tot en met achtentwintig (of negenentwintig) februari daaraanvol
gend;
b. achtentwintig (of negenentwintig) februari voor het aantal stem
men vanaf één maart tot en met 30 april daaraanvolgend;
c. dertig april voor het aantal stemmen vanaf één mei tot en met der
tig juni daaraanvolgend;
d. dertig juni voor het aantal stemmen vanaf één juli tot en met één- 
endertig augustus daaraanvolgend;
e. éénendertig augustus voor het aantal stemmen vanaf één septem
ber tot en met éénendertig oktober daaraanvolgend;
f. éénendertig oktober voor het aantal stemmen vanaf één november 
tot éénendertig december daaropvolgend.

* Artikel 21.9 wordt:
Een lid kan met inbegrip van door overdracht verkregen stemmen 
niet meer dan zestig stemmen uitbrengen.
*Artikel 23 (nieuw artikel) adviesraad: gehele artikel wordt 
geschrapt.

HUISHOUDELIJK REGLEMENT
Algemeen: Vanaf artikel 1 vindt een hemummering plaats

♦Artikel 8.3 wordt:
Leden van verdienste van een afdeling hebben in de afdelingsver- 
gadering van die afdeling een adviserende stem, voorzover zij geen 
lid van de afdeling zijn en voorzover de afdelingstatuten geen afwij
kende bepalingen bevatten.
♦Artikel 17.5 toevoeging: tussen ‘leden’ en ‘zoals’ toevoegen 
♦Artikel 17.6 toevoeging: tussen ‘leden’ en ‘zoals’ toevoegen 
*Artikel 18.7 wijziging: ‘kandidaat2’ wordt ‘kandidaat'.
* Artikel 19.1 toevoegen: h.arbitrageraad
* Artikel 31.2 vervanging: ‘na ontvangst’ vervangen door ‘na iede
re peildatum’.
♦Artikel 27.2 wordt:
Indien het hoofdbestuur de beschikking heeft over een bureau is het 
adres van het hoofdbestuur, de algemene vergadering en de com

missie van beroep, de redactieraad en de arbitrageraad het adres van 
het bureau.
♦Artikel 43.1 toevoegen achter punt h, wordt punt i, hierna hemummeren: 
i.de benoeming van de leden en plaatsvervangende leden van de 
arbitrage raad. De voorlopige agenda of de toelichting daarop ver
meldt welke leden en plaatsvervangende leden aan de beurt zijn om 
af te treden alle voor de ontstane vacatures gestelde kandidaten, 
♦nieuw Artikellid 53.1 wordt:
Er is een verenigingsblad genaamd Driemaster.

REGLEMENT VAN ORDE VOOR DE ALGEMENE VERGA
DERING
♦Artikel 11.3.1 wordt:
Leden van de werkgroep zijn:
-leden van de vereniging, zoals bedoeld in artikel 4 lid 1 van de 
statuten
-leden van het hoofdbestuur
-een voorzitter van de werkgroep en een rapporteur, beiden aange
wezen door het hoofdbestuur
-daartoe door het hoofdbestuur aangewezen leden van een commis
sie of een projectgroep

REDACTIEREGLEMENT (wordt voortaan aangesloten ge
schreven)
♦Artikel 4.3 e wordt:
e.de criteria voor benoeming en ontslag van de redacteuren. 
♦Artikel 4.3 g wordt:
g.de financiële uitwerking van het beleid met inachtneming van het 
krachtens artikel 50 lid 13 van het huishoudelijk reglement van toe
passing zijnde bedrag.

SECRET ARIA ATS REGLEMENT 
♦nieuw Artikel 3.2. toevoegen:
De voorzitter wordt door de algemene vergadering uit de leden 
benoemd. De artikelen 15,16 en 17 van het huishoudelijk reglement 
zijn van overeenkomstige toepassing.
♦Artikel 3.3 b wordt:
b.de criteria voor benoeming en ontslag van de secretariaatsleden.

MODEL STATUTEN VOOR AFDELINGEN (MODEL AFDE- 
LINGSSTATUTEN)
♦Artikel 16.3 wordt:
De bijeenroeping geschiedt doordat het afdelingsbestuur uiterlijk 
veertien dagen voor de vergadering aan alle leden van de afdeling 
een uitnodiging zendt. Deze uitnodiging vermeldt de tijd, plaats en 
agenda van de vergadering.
♦Artikel 18.2 wordt:
Anderen dan de voorzitter voeren slechts het woord voorzover de 
voorzitter hen dit verleent. De voorzitter is verplicht ieder aanwe
zig lid en lid van verdienste van de afdeling de gelegenheid te geven 
het woord te voeren. Hij kan ook andere aanwezigen de gelegen
heid geven het woord te voeren.
♦Artikel 21.3 blijft ongewijzigd.
♦nieuw Artikellid 25.7 wordt niet toegevoegd.
♦Artikel 28.3 wordt:
Het afdelingsbestuur verstrekt gegevens uit het register van dona
teurs slechts aan diegenen die voor het functioneren van de afde
ling noodzakelijkerwijs over die gegevens moeten beschikken. 
♦Artikel 32.1 wordt:
De afdelingsvergadering benoemt jaarlijks uit de leden van de afde
ling een kascommissie van tenminste twee leden en twee plaats
vervangende leden die geen deel mogen uitmaken van het afde
lingsbestuur. Verder bepaalt de afdelingsvergadering het aantal leden 
van de kascommissie.

MODEL DISTRICTSREGLEMENT 
♦nieuw Artikellid 19.2 toevoegen:
Het districtsbestuur stelt voor een vacature, die geen voordracht tot 
herbenoeming is, niet eerder een kandidaat, dan één week nadat zij 
de bij het district aangesloten afdelingen schriftelijk van de vacatu
re op de hoogte heeft gesteld.
♦de artikelleden 19.2 tot en met 19.5 hemummeren tot 19.3 tot en 
met 19.6

08. Benoeming leden en plaatsvervangende leden van de 
Arbitrageraad

Als leden worden benoemd: Frederik van der Dussen, Eric 
Hoogeboezem en Marco Frijlink; als plaatsvervangende leden Stan 
Stevens, Michael Abraham en Cor Schagen.

09. W.V.T.T.K.
Er komen, wegens gebrek aan tijd, geen zaken bij de W.V.T.T.K. 
aan de orde.

10. Rondvraag
Engberink: Is het mogelijk dat de agenda voor de BAV voortaan in 
de HB-Nieuwsbrief wordt gepubliceerd? Antwoord HB (Spek): Ja. 
Scheidel: Wanneer komen er nieuwe folders? Antwoord HB (Toor): 
De nieuwe folders komen begin februari.
Prins: Waarom zijn de acceptgiro’s nog niet verstuurd? Antwoord 
HB (Toor): Er is wat fout gegaan bij de bank, waardoor wij de 
acceptgiro’s te laat hebben ontvangen.

11. Sluiting
Om 18.00 uur sluit Landelijk Voorzitter Arjan Toor de vergadering.
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Over het algemeen wordt de Nederlandse 
politiek gekenmerkt door vertrouwde samen
werkingsverbanden. De verbazing was dan 
ook groot toen VVD, D66 en Groen Links 
enkele jaren geleden gezamenlijk een wets
voorstel indienden. Door middel van de Wet 
Bevordering Evenredige Arbeidsdeelname 

Allochtonen (WB- 
EAA) wilden deze 
verrassende bond
genoten iets doen 
aan de enorme 
werkloosheid onder 
bepaalde groepen 
allochtonen. Vrij
wel onmiddellijk 
barstte van werkge
verszijde de kritiek 
op dit wetsvoorstel 
los, maar desalniet
temin gingen 
Tweede en Eerste 
Kamer vorig jaar 
akkoord. In de afge
lopen periode is 
gebleken dat Rin- 
nooy Kan c.s. deze 
omstreden wet ma
ssaal aan hun laars 
hebben gelapt. De 
vraag is of deze 
‘burgerlijke onge

hoorzaamheid’ gerechtvaardigd is.
VOORZITTER

Q>P'7
Redactiesluiting 

Driemaster 4  1995 : 
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Op basis van de WBEAA is elk bedrijf met 
meer dan 35 werknemers verplicht om de 
geboortelanden van haar werknemers en hun 
ouders te registreren. Aan de hand van een 
dergelijke registratie kan een bedrijf bereke
nen hoeveel allochtonen zij in dienst heeft. Is 
dit percentage lager dan het aanbod van 
allochtonen op de arbeidsmarkt, dan dient het 
bedrijf voor de komende jaren een beleid te 
ontwikkelen teneinde de evenredige arbeids
deelname van allochtonen te bevorderen. 
Volgens het VNO/NCW dient de WBEAA 
om een drietal redenen te worden afgeschaft. 
Allereerst zou de registratie van de geboorte- 
landgegevens bij de werknemers teveel emo
ties losmaken. Daarnaast zou de wet een enor
me administratieve belasting met zich mee
brengen en daardoor hoge uitvoeringskosten 
veroorzaken. Tenslotte betogen de werkge
vers dat de wet het probleem precies van de 
verkeerde kant benadert. Het zou niet gaan 
om de werkgever, maar juist om de allocht
one werknemer, die onvoldoende geschoold 
is en daarom niet wordt aangenomen.

Het verhaal van VNO/NCW lijkt op het eer
ste gezicht plausibel. De WBEAA impli
ceert een grote overheidsbemoeienis en ook 
de verplichte registratie van privacy-gevoe- 
lige gegevens zal menig liberaal tegen de 
borst stuiten. Toch heiligt in dit geval het 
doel van de wet de middelen, temeer aan
gezien de bezwaren van de werkgevers 
tamelijk hypocriet blijken. Verplichte regi
stratie mag dan emoties oproepen, maar der
gelijke reacties hebben de werkgevers er in 
het recente verleden ook niet van weerhou
den de identificatieplicht op de werkvloer 
loyaal door te voeren. Daarnaast is het 
natuurlijk waar, dat implementatie van de 
WBEAA hoge kosten met zich mee brengt. 
Rinnooy Kan verzuimt echter te vermelden 
dat de overheid al in 1990 een akkoord met 
de werkgevers sloot, waarin de laatsten zich 
verplichtten 60.000 banen voor allochtonen 
te creëren. Juist omdat diezelfde werkge
vers hebben verzuimd die afspraak na te 
komen heeft de politiek moeten besluiten 
de drastische WBEAA in te voeren. De 
werkgevers hebben de wet en de financië
le consequenties daarvan dus allereerst aan 
hun eigen nalatigheid te danken.

Wat resteert is de terechte vraag of deze wet 
het probleem niet van de verkeerde kant bena
dert. Natuurlijk is het zo dat veel allochto
nen laag geschoold zijn en daardoor moeilijk 
aan een baan komen. Helaas zijn er daarnaast 
ook veel hoog opgeleide allochtonen die 
evenmin aan de bak komen. Objectief onder
zoek heeft keihard aangetoond dat autochto
nen in vergelijking met (gelijk geschikte) 
allochtonen bij sollicitaties twee keer zoveel 
kans hebben de begeerde baan te bemachti
gen. Hetzelfde onderzoek bewijst dat werk
gevers bij hun aannamebeleid discrimineren 
op basis van etniciteit, al is het belangrijk te 
vermelden dat het gros dit onbewust doet. 
Toch werken ook deze werkgevers - onge
wild - mee aan de verdere totstandkoming 
van een maatschappelijke onderklasse. Dat de 
wetgever alles uit de kast wil halen om dat 
te voorkomen, lijkt me - ook vanuit liberaal 
oogpunt - gerechtvaardigd. We moeten nu 
eens ophouden bij dit soort grote maat
schappelijke problemen uitsluitend naar de 
overheid te kijken. De WBEAA drukt werk
gevers terecht met de neus op hun eigen ver
antwoordelijkheid. Geen liberaal kan daar 
toch iets tegen hebben?

Arjan Toor
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door Melvin Schut

Jarenlang streefde D66 naar ‘paars’. 
Een kabinet zonder het vermaledijde 
CDA. Paars zou goed zijn voor het func
tioneren van de parlementaire demo
cratie, voor de kwaliteit van het bestuur 
in Nederland en voor heel wat meer. 
Dat D66 met paars ook de traditionele 
machtspositie van het CDA overnam, 
speelde natuurlijk geen rol.
Tussen het premierschap van Wim Kok 
en het geweld van Frits Bolkestein lijkt 
van de machtspositie van D66 echter 
weinig over. Wat doet D66 na paars? 
Driemaster vroeg om uitleg aan Louise 
Groenman (54), de vice-fractievoorzit- 
ter van D66 in de Tweede Kamer. 
Mevrouw Groenman studeerde socio
logie in Groningen en Amsterdam en is 
sinds 1981 lid van de Tweede Kamer. 
Tot haar portefeuille behoren Sociale 
Zaken en Justitie.

Mevrouw Groenman verontschuldigt zich 
voor de rommel in haar werkkamer, die 
gelegen is in het oude gedeelte van het 
gebouw van de Tweede Kamer. Ze blijkt 
een geducht rookster...

Wat wil D66 met dit kabinet bereiken en 
wat heeft D66 al met dit kabinet bereikt?
“Wij willen aan de burger een nieuw 
gezicht van de politiek laten zien, omdat 
het oude gezicht waar het CDA altijd bij 
zat wat sleets was geworden. Paars is een 
combinatie waarin je de rechterflank van 
de politiek en de linkerflank met elkaar 
verenigd hebt. Op sociaal-economisch 
gebied zijn er niet zoveel marges ten 
opzichte van vorige kabinetten, hoewel er 
wel een beter evenwicht gevonden kan 
worden tussen wat de markt kan en wat 
je sociaal moet doen. Op immaterieel 
gebied zijn er natuurlijk wel marges. Dan 
denk ik bijvoorbeeld aan familie- en 
huwelijksrecht, de leefvormen discussie, 
naamrecht, homohuwelijk, of registratie- 
vormen die heel nauw bij het huwelijk 
aansluiten. Dat zijn dingen die zouden 
kunnen in dit kabinet. Ik denk ook aan de 
winkelsluitingswet. En natuurlijk de



staatsrechtelijke vernieuwing. Daar zit 
ook schot in. Er staan dingen over in het 
re'geeraccoord en er wordt nu aan 
gewerkt. Hoe ver kom je met de geko
zen burgemeester? Het ziet er naar uit dat 
er met een openbare aanbeveling door de 
gemeenteraad toch een eerste stap gezet 
wordt - niet ver genoeg voor D66 - in de 
dichting van een rechtstreeks gekozen bur
gemeester. Daarnaast komt het kabinet 
imet voorstellen voor een correctief refe
rendum.”

E n electronische referenda?
”]In het kader van de afstand tussen kie
zer en gekozene zou je daar iets mee 
mtoeten kunnen. Het electronisch refe
rendum zou natuurlijk nooit het correc
tief referendum zijn, maar je moet den
ken aan een peilend referendum. Wat 
leeft er? Wat voor antwoorden geven 
mensen? Maar ook in de hele sociale 
ziekerheid kun je iets met dat soort elec- 
ttronica. Mensen inzicht geven in hun 
e:igen financiële situatie en mensen 
imzichtelijk maken wat er gebeurt als je 
je  leefsituatie verandert. Wat gebeurt er 
a.ls je gaat samenwonen, als je je gehan
dicapte nichtje in huis neemt, of als je 
v rouw gaat werken? Daar kun je op elec- 
tironische manier iets mee en daar heb ik 
ail veel eerder voor gepleit.”

Hans van Mierlo beweert dat D66 zich 
zowel op de sociaal-democratie als op 
/het liberalisme baseert. Waar ligt de 
madruk voor 1)66?
Het is niet een kwestie van het één de 
voorrang geven boven het ander. Het is 
een evenwicht. Liberaal en de markt, en 
daarnaast het opkomen voor sociaal 
zwakkeren. In die zin zou je ons sociaal- 
liberaal kunnen noemen.”

De sociaal-liberaal Rick van der Ploeg 
staat voor het bereiken van sociale doe
len met markt-conforme middelen. Sluit 
een sociaal-liberaal D66 zich daarbij aan?
"'Wij zeggen altijd: wat mogelijk is met 
ede markt moet je doen. Waar je het niet 
aian de markt kunt overlaten moet je als 
©verheid op sociale wijze ingrijpen. Die 
«panning zit er voortdurend in. Je kan de 
imarkt niet geheel vrijlaten en dan hopen 
edat het sociaal goed komt, want ik denk 
(dat dat niet zo is. Denk bijvoorbeeld tij
dig aan wat er gebeurt op het gebied van

de volksgezondheid. Tuurlijk, marktwer
king waar het kan, maar bijsturen om het 
ook nog rechtvaardig te laten zijn.”

En een ministelsel, zoals de VVD voor
stelt?
“Het gekke is dat ik de VVD niet meer 
zo hoor over dat ministelsel. Ik heb het 
gevoel dat de staatssecretaris van Sociale 
Zaken, de VVD’er Linschoten, redelijk 
sociaal bezig is. Als je kijkt naar de WAO 
en de uitvoering van de WAO dan zie je 
dat Linschoten het beleid rechtvaardig 
ombuigt. Maar dat is iets anders dan nu 
voortdurend tamboereren op het minis
telsel.”

noemt. Maar dan moet je wel de kaders 
zo ruim scheppen dat mensen daarin kun
nen kiezen. Het primaat van het kost
winnersgezin - dus een werkende kost
winner, een niet-werkende vrouw en twee 
standaardkinderen - is voor ons niet de 
maatstaf. Dat mensen daar vaak voor zul
len kiezen en voor zullen blijven kiezen, 
is een ander verhaal. Je moet leefvormen 
op één lijn stellen met elkaar, zodat men
sen ook wat te kiezen hebben. Het mag 
niet zo zijn dat de ene keus door de over
heid voordeliger wordt gemaakt dan de 
andere. Ga uit van individuele keuzen van 
mensen, maar nooit ten nadele van ande
re mensen.”

Maar gaat D66 uit van het individu of 
van het collectief?
“Dat hangt af van het onderwerp. Dat kun 
je pragmatisch noemen. Ik denk dat op 
het gebied van immateriële zaken wij 
inderdaad veel aan het individu willen 
overlaten, wat iets anders is dan naar een 
egoïstische samenleving streven. Want ik 
denk dat mensen zowel in als buiten een 
groep altijd solidair met elkaar zullen zijn. 
Of je die groepen nou gezinsverbanden, 
familieverbanden of vriendenkringen

1)66 heeft zich altijd geafficheerd als 
milieupartij, maar van een milieuvrien
delijk imago lijkt na de Betuwelijn wei
nig over. Wat gaat D66 daar aan doen?
“Wat de Betuwelijn betreft geloof ik dat 
het milieugezicht van D66 niet bescha
digd is. Tenzij je zegt dat die hele 
Betuwelijn er niet moet komen. Dat heb
ben wij nooit gezegd. Maar het moet wel 
aan een aantal randvoorwaarden voldoen 
en aan bepaalde knelpunten moet wat 
gedaan worden. Ik denk dat het ook door

“Dit kabinet laat zien dat niet alles van bovenaf gebeurt, 
omdat het zo in het regeeraccoord staat.”
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“Hans van Mierlo heeft nog geen herijking, 
maar we hebben de moed niet opgegeven.”

dit kabinet is dat er een hoop overleg aan 
vooraf is gegaan. Dit kabinet laat zien dat 
niet alles van bovenaf gebeurt, omdat het 
zo in het regeeraccoord staat. Het regeer- 
accoord laat een aantal dingen open, 
varianten mogen bedacht worden en over
leg met betrokkenen in de samenleving 
kan bij deze coalitie ook tot iets leiden.”

Maar het heeft er niet toe geleid dat de 
Betuwelijn er niet kwam en dat was wat 
heel veel mensen wilden.
“Dat wilde D66 niet in meerderheid. 
Mensen die dichtbij wonen zullen soms 
zeggen dat die hele Betuwelijn er niet 
hoeft te zijn, omdat hij in hun achtertuin 
komt. Maar dat is natuurlijk niet de afwe
ging die je als landelijk politicus maakt. 
Het macrobelang van Rotterdam en het 
vervoer van vracht per trein weegt veel 
zwaarder. Als je dan rekening houdt met 
wat er ter plekke leeft en hoe je daar 
zoveel mogelijk aan tegemoet kunt 
komen, dan blijkt er achthonderdtwintig 
miljoen extra te kunnen worden uitgege
ven bovenop wat het vorige kabinet beslo
ten had. Je kunt daarom niet zeggen dat 
D66 daar zijn milieugezicht op verloren 
heeft.”

D66 is ook accoord gegaan met de uit
breiding van Schiphol, weer een enor
me milieubelasting.
“Ja, zo kun je dat zien. Dat hebben wij 
niet gezien. Ons uitgangspunt is geweest 
dat Nederland een mainport Schiphol 
moet hebben en dat Schiphol de ruimte 
moet krijgen. Maar dat moet wel ook aan 
een aantal randvoorwaarden voldoen en 
wij vinden dat daaraan voldaan is. Dat 
neemt niet weg dat de toenemende uit
stoot van vliegtuigen door meer vliegbe
wegingen nader ingrijpen vergt.”

Maar als de balans gemaakt moet wor
den tussen milieu en economie, dan kiest 
D66 toch steeds voor de economie?
“Dat kun je niet zeggen. Ik denk ook dat 
onze minister van Economische zaken 
niet eenzijdig het economisch belang 
dient. Hij heeft het woord econologie uit
gevonden: met technologische hulpmid
delen het evenwicht vinden tussen milieu 
en economie. Maar hoelang zit die man 
daar? Je kunt niet van de ene op de ande
re dag laten zien wat je voor moois hebt 
bedacht.”

D66 schommelt de laatste jaren qua 
grootte. Hoe ontwikkelt D66 zich in de 
toekomst?
“Per saldo vallen we natuurlijk steeds 
minder ver terug. Omdat wij niet een heel 
duidelijke ideologie achter ons hebben, 
kun je niet zeggen ‘op dat en dat onder
werp zal D66 wel dat vinden’. Dat hangt 
van het onderwerp af en het evenwicht 
dat je daar in moet zoeken. In die zin 
hebben we niet een voorspelbaarheid die 
andere partijen dan wel hebben. Ik denk 
dat we altijd een vast percentage kiezers 
zullen houden die ook hun verstand zelf 
willen gebruiken. En die begrijpen ook 
dat we niet voorspelbaar naar links of 
rechts zullen gaan.”

Uw verhaal lijkt heel erg op dat van het 
CDA dat u eerder sleets noemde. Veel 
van uw kiezers zijn ook weggelopen 
CDA’ers.
“Wij hebben wel eens gezegd dat D66 
vergelijkbaar is met het CDA in de zin 
dat beide partijen een sleutelpositie bekle
den in het politieke spectrum. Het zou 
wel eens zo kunnen zijn dat we in 
Nederland nooit meer een ander kabinet 
krijgen dan een driepartijen kabinet. Dat 
kan dan een driepartijen kabinet zijn met

het CDA, maar evenzeer met D66. In die 
zin zijn D66 en het CDA uitwisselbaar. 
Op het punt van immateriële zaken en het 
de vrijheid geven aan individuen zitten 
wij natuurlijk niet op de CDA-lijn. Het 
maatschappelijk middenveld is voor ons 
wel belangrijk, maar dan moet het wel 
een echt middenveld zijn. Het moet geen 
middenveld zijn waarbij de koepels van 
de organisaties niet gekozen zijn, geen 
legitimatie hebben. Dan is dat midden
veld niet deugdelijk, omdat het niet ver
tegenwoordigt wat het pretendeert te ver
tegenwoordigen. Op het moment dat je 
organisaties hebt op het gebied van onder
wijs, gezondheidszorg, die een democra
tische legitimatie hebben, dan valt er 
natuurlijk heel wel met dat middenveld 
te werken. Dat moet ook van D66, omdat 
we kiezers meer willen betrekken bij het 
beleid. Maar je hebt tussenschakels nodig. 
Je kunt niet met elk individu afzonderlijk 
onderhandelen. Die tussenschakels moe
ten echter wel een echte vertegenwoordi
ging zijn van de burgers.”

Hoe ver van de kiezers staat de Tweede 
Kamer?
“Ik denk dat de Tweede Kamer te ver 
afstaat van de kiezers en dat je dat in
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zekere zin altijd zult houden. Maar in een 
kiesstelsel - denk aan een gematigd dis
trictenstelsel waar juist in dit kabinet over 
wtordt nagedacht - kun je daar ook wat 
aam doen. Met het rechtstreeks kiezen van 
mensen en een rol voor een ander mid
denveld heb je optimale instrumenten om 
het wat te verbeteren. Maar dat er een 
afstand zal blijven, denk ik wel. Ik denk 
ook dat je als politicus zelf een taak hebt 
om naar de kiezers toe te gaan. De kie
zers kun je een eventuele kloof tussen 
burgers en politiek niet verwijten. Je gaat 
- vaak in partijverband - bij de burgers 
op bezoek en dan spreek je de mensen 
daar. Dat zijn altijd openbare avonden, 
duts daar zitten ook mensen bij die geen 
partijlid zijn. Werkbezoeken is weer een 
amder terrein. En verder: wie je maar 
spreekt. Of dat nu in de trein of op straat 
is;, daar moet je voor open staan. Maar 
htet blijft moeilijk, omdat mensen vaak 
biet idee hebben dat je hun individuele 
probleem, dat zij onrechtvaardig vinden, 
wel even kunt oplossen. Mensen moeten 
vanuit hun eigen geval proberen in ‘ver
band’ te denken. Is het voor mij een pro- 
bdeem, dan is het voor veel meer mensen 
eten probleem. En als je als Kamerlid een 
bepaald geval zich ziet herhalen, dan denk 
je ‘er is iets fundamenteel mis’. Er is 
natuurlijk altijd een soort communicatie
stoornis, omdat je niet elk individueel 
g:eval kunt oplossen.”

En als er een discrepantie is tussen wat 
uw partij vindt en wat u op straat tegen
komt - ik denk bijvoorbeeld aan het 
allochton en beleid?
'*Op straat hoor je ook ontzettend veel 
vooroordelen. Dan kun je zeggen: dat is 
wat op straat leeft en daar ga ik dus wat 
rmee doen. Op het moment datje dat doet, 
zit je in die sfeer van de vooroordelen 
een heb je het probleem niet netjes neer
gezet. Wat je dan moet doen tegenover 
iiemand in de tram - maar dat is heel 
moeilijk - is uitleggen hoe het zit. Het is 
waak een individueel probleem van 
iiemand die in zijn straat last heeft van 
dat allochtone gezin, maar dat zegt ver
volgens nog niks over hoe heel veel 
^Nederlanders omgaan met heel veel 
rallochtone buren en klanten en leerlin
gen. Je mag niet wat je op straat hoort 
meteen generaliseren. Je moet bedacht 
;zijn op een vooroordeel. Dat kan iemand

in de tram niet kwalijk genomen worden, 
maar iemand die dat vervolgens vertaalt 
naar de politiek kan dat wel kwalijk geno
men worden.”

Dat verwijt u de heer Bolkestein ook?
“Ja, ik verwijt dat de heer Bolkestein. En 
ik ben blij dat hij alles wat hij gesugge
reerd heeft als mogelijke oplossingen 
ingetrokken heeft, omdat het bij nader 
inzien helemaal geen oplossingen waren. 
Dat is ook het gevaarlijke: je haakt in op 
een vooroordeel, je doet een suggestie die 
- ook voor de wet - niet kan, of niet helpt 
en laat het daar vervolgens bij. En dan 
geef je de indruk van ‘Wij, VVD, ik, 
Bolkestein, zetten het probleem op de 
agenda’ en vervolgens blijkt er niks aan 
gedaan te worden en kan er ook niks aan 
gedaan worden. Dus is het suggestief en 
mag het niet. D66 wil laten zien dat we 
beleid hebben om allochtonen te laten 
integreren. Op het terrein van inburge
ringscontracten, scholing, arbeidsmarkt- 
maatregelen; dat beleid is er. Ik zie in de 
kranten te weinig wat er slaagt en teveel 
wat er niet slaagt. En op het moment dat 
er zo’n beeld bestaat geef je ook voeding 
aan vooroordelen.”

Hoe vindt u dat Hans van Mierlo ope
reert? Want die is altijd weg. Hij heeft 
ook nog steeds geen herijkingsnota 
gepresenteerd.
Lachend:”Nee, Hans van Mierlo heeft nog 
geen herijking, maar we hebben de moed 
niet opgegeven. Hoe langer het duurt, hoe 
mooier het misschien wordt. Die herij
king moet er natuurlijk wel komen en 
zeker voor de verschillende begrotingen 
worden vastgesteld. Maar omdat dat dus 
als echt open punt in het regeeraccoord 
is opgenomen, als gelegenheidsoplossing, 
ligt er nu natuurlijk een ontzettend hoge 
druk op. Ook vanuit de D66-fractie. Het 
gaat ook om geld.”

Het lijkt soms een beetje alsof de heer 
Wolffensperger alles voor D66 doet en 
Hans van Mierlo een beetje oud wordt.
“Daar heb je een taakverdeling voor. Je 
hebt een partijvoorzitter die de partij runt 
en een fractievoorzitter die de fractie runt. 
De fractievoorzitter is van belang voor het 
beeld naar buiten. En dan heb je Hans van 
Mierlo, die natuurlijk de lijstaanvoerder 
was. Maar wij hebben niet zo’n hevige 
discussie over wie de partijleider is en wat 
hij allemaal moet. Hij hoeft van ons niet

“Het paarse regeeraccoord van JD, JS en JOVD vond ik enig. 
Dat vond ik echt ontzettend leuk.”

Driemaster, juni 1995 7



elke maand de partij toe te spreken of de 
fractie aan het lijntje komen houden.”

Er is ook geen echte leiding in de partij?
“Nee. In die zin is D66 een wat niet-hië- 
rarchische partij. Van Mierlo heeft ook 
niet het eeuwige leven. Als er morgen iets 
gebeurt, is Wolffensperger, als fractie
voorzitter, het enige gezicht van de par
tij. Ik heb geen ambities. Hoewel ik het 
wel leuk zou vinden als een vrouw eens 
D66 gezicht zou zijn.”

Als Frits Bolkestein na de volgende ver
kiezingen op een VVD-CDA kabinet aan
stuurt, opteert D66 dan voor een PvdA- 
CDA-D66 kabinet?
“Dat risico zit er inderdaad in. Maar dat 
hangt ook af van wat het CDA gaat doen. 
Het CDA heeft zich altijd geafficheerd 
als middenpartij. Dan is de vraag: is er 
behoefte aan een middenpartij? En ze 
kunnen nu kiezen: gaan ze naar links of 
naar rechts? Tot voor kort, omdat ze in 
de regering zaten, hingen ze naar links 
als ze met de VVD in de regering zaten 
en naar rechts als ze met de PvdA in de 
regering zaten. En nu ze in de oppositie 
zitten, moeten ze daar een echte koers 
in bepalen. Daar hangt ook alle strate
gie van Bolkestein vanaf: welke koers 
gaat het CDA kiezen? Zeggen ze: alles 
wat rechts is, neemt de VVD maar, wij

gaan naar links? Ik weet niet of ze dat 
zeggen. Of ze gaan met de VVD con
curreren op de rechterflank. Daar is het 
CDA niet uit.”

Wat is het belang van politieke jonge
renorganisaties voor de politieke bewust
wording van jongeren en hoe verhoudt 
dat zich tot de aangekondigde bezuini
gingen op pjo’s?
“Ik vind het belang van politieke jonge
renorganisaties groot. Wij zien bij de JD 
dat ze zich buitengewoon constructief en 
kritisch met alle terreinen bezig houden. 
Het is een soort schaduw van hoe het 
beleid is en hoe het zou kunnen. Het paar
se regeeraccoord zoals dat door de JD, JS 
en JOVD is opgesteld vond ik enig. Dat 
vond ik echt ontzettend leuk. Je ziet dan 
dat er een generatie politiek bewuste jon
geren is. Die was er aan het eind van de 
jaren zestig en die is nu wat gekanali
seerd. In die zin zou ik het wel jammer 
vinden als die subsidie gekort wordt. Ik 
zal er opnieuw naar kijken. Het is wel zo 
dat het lastig wordt als je bezuinigingen 
op bejaardenoorden moet afwegen tegen 
subsidie voor politieke jongerenorganisa
ties. Als je aan de andere kant kijkt naar 
prestatiebeurzen en studenten die gekort 
worden, dan moet je constateren dat het 
bijna onmogelijk voor ze is om ook poli
tiek wat te willen.”

“D66 is een partij waarvan mensen zeggen 
‘daar wil ik bijhoren’.”

Wat moet er nog meer gedaan worden 
aan de emancipatie van vrouwen?
“Ik denk dat de emancipatie in goede han
den is bij minister Melkert. Hij brengt zijn 
kinderen naar school en hij doet wat in 
de huishouding. Waar ik me wel zorgen 
over maak zijn de eisen die je bijvoor
beeld stelt aan oudere vrouwen, die niet 
zijn opgegroeid in een emancipatoir kli
maat. Het is niet redelijk om van hen nu 
een aantal dingen te vragen. We hebben 
een emancipatiebeleid waaraan iedereen 
moet meedoen en dat vind ik prima waar 
het de jongere generatie betreft. Die gene
ratie is opgegroeid met het idee ‘mannen 
economisch zelfstandig, vrouwen econo
misch zelfstandig’. Overigens lopen die 
ook tegen problemen aan als er kinderen 
komen. De kinderopvang, buitenschoolse 
opvang, ouderschapsverlof; het is allemaal 
niet goed geregeld in Nederland. Maar de 
tussengeneratie, zeg de vrouwen boven de 
vijfenveertig, die heeft dat niet meege
kregen. Dit soort maatschappelijke ont
wikkelingen gaat altijd van boven naar 
beneden. Het loopt van hogere opleidin
gen, hogere milieus, naar lagere regionen 
van de samenleving. Op het moment dat 
vrouwen met een goede opleiding blijven 
werken, ook als er kinderen zijn, is dat 
een soort voorbeeldfunctie. Net zoals er 
in het onderwijs geprobeerd wordt meis
jes overal bij te betrekken en dezelfde 
eisen aan meisjes te stellen als aan jon
gens. Dat werkt dan door in de lagere cate
gorieën van de bevolking. Dat doe je niet 
in één generatie.”

Hoe is de partij veranderd sinds u lid 
werd van D66?
“Ik denk dat ik een jaar of vijfentwintig 
lid ben van de partij. Qua sfeer is D66 
niet veranderd. Er zijn natuurlijk nieuwe 
gezichten, maar het zijn altijd dezelfde 
soort mensen. Mensen waar je makkelijk 
mee communiceert en die niet star zijn in 
hun denken. We hebben ook geen grote 
ruzies op congressen. Het zijn relative
rende mensen die politiek leuk vinden. 
We zijn een stuk groter geworden sinds 
ik lid werd. Er blijft nu eenmaal behoef
te aan een partij als D66 in een land als 
Nederland. Wij hebben de laatste jaren 
een groei van de leden gehad en dat kun
nen andere partijen niet zeggen. D66 is 
een partij waarvan mensen zeggen ‘daar 
wil ik bijhoren’.”

8 Driemaster, juni 1995



Jozias van Aartsen, 
onze man!
door Roland van Wageningen

Met spanning en belangstelling volg
de ik vorig jaar de kabinetsformatie. 
Verbazingwekkend vond ik het gemak 
en het tempo waarmee de bewindslie
den op hun posten terecht kwamen. De 
meesten werden opgebeld en kregen 
tien tellen bedenktijd. Zelfs kranten
bezorgers komen niet zó snel aan een 
baantje. Alleen die ene post bleef vaca
nt: minister van Landbouw, Natuur
beheer en Visserij.
Volgens de portefeuilleverdeling van 
Bolkestein - vier ministers voor D66, 
vijf voor de VVD en vijf (inclusief de 
premier) voor de PvdA - moest de 
minister van Landbouw uit de VVD- 
gelederen voortkomen. Dat was op zich 
al opzienbarend, want de laatste decen
nia zaten er telkens CDA’ers op 
Landbouw, zoals Braks en Bukman. 
Nog opzienbarender was de uiteinde
lijke keuze: Jozias van Aartsen.

Een keurige meneer
Van Aartsen studeerde een paar jaar 
rechten, maar kwam pas uit de verf als 
persoonlijk medewerker van toenmalig 
VVD-fractievoorzitter Hans Wiegel. 
Onder diezelfde Wiegel werd Van 
Aartsen topambtenaar op het ministe
rie van Binnenlandse Zaken. Van 1985 
tot 1994 was Van Aartsen secretaris
generaal op BiZa. Een geslaagde amb
telijke carrière dus. Maar wat had deze 
bureaucraat te zoeken op het ministe
rie van Landbouw? Wat moest dit 
ministerie eigenlijk met deze bureau
craat?
Het ministerie van Landbouw werd in 
de jaren dertig opgericht door een aan
tal landbouworganisaties en was sinds
dien een zogenaamd clintèle ministe
rie: de belangen van de boeren ston
den centraal en het Landbouwschap

had grote invloed op beleidsbeslissingen. 
De minister zelf was boer geweest of had 
tenminste grote affiniteit met en begrip 
voor het boerenleven. De boeren in het 
land en de ambtenaren op het ministerie 
hoopten dan ook dat bijvoorbeeld Piet 
Blauw, Tweede Kamerlid voor de VVD 
en specialist op landbouw, de nieuwe 
minister zou worden.
In agrarische kringen werd weinig 
enthousiast gereageerd op de uitverkie
zing van Van Aartsen. Moest deze keu
rige bestuurder - het type man dat hand
schoenen aantrekt om de vuilniszakken 
buiten te zetten - in politiek Den Haag 
opkomen voor de belangen van de boe
ren?

Dynamiek
De sceptische houding van de boeren 
jegens de nieuwe minister is inmiddels 
omgeslagen in haat. Nadat Van Aartsen 
keer op keer weigerde de boeren voor 
meer dan 65% schadeloos te stellen (na 
de gedwongen evacuatie van februari 
wegens de ‘watersnood’), werd de arme 
bewindsman al verscheidene keren sym
bolisch ter dood gebracht. Maar het zal 
nog erger worden met die woede. Van 
Aartsen heeft nogal wat in petto voor de 
boeren. Recentelijk verscheen zijn nota 
Dynamiek en vernieuwing, waarin hij 
zich sterk maakt voor minder subsidië
ring en meer marktwerking in de agrari
sche sector. Zo schrapt Van Aartsen ruim 
honderd miljoen aan verouderde subsi
dieregelingen. “Het is niet zo dat ik de 
boeren aan de kille, koude markt wil over
laten,’’ zegt Van Aartsen in Elsevier van 
15 april 1995. “Maar ik moet wel zorgen 
dat de land- en tuinbouw zich prepareren 
op de volgende eeuw.” Ook op Europees 
niveau zal hij pleiten voor liberalisering 
en afschaffing van quotaregelingen. En 
dat is geen overbodige luxe. Elsevier 
becijfert dat de Europese Linie bijna de

helft (66 om 133 miljard gulden) van 
het totale netto-inkomen van de 
Europese boeren levert.
Behalve het saneren van de landbouw 
wil Van Aartsen een einde maken aan 
de verkokering binnen de agrarische 
sector en de inspraak minderen van bij
voorbeeld het Landbouwschap, een 
organisatie die zowel lobbyt voor de 
boerenbelangen als een rol speelt bij 
de uitvoering van maatregelen. Ten
slotte wil hij zijn ministerie omtover
en tot een kerndepartement met een 
kleine tweeduizend ambtenaren (nu 
nog tienduizend). Om dat te bereiken 
moeten de uitvoerende diensten wor
den verzelfstandigd.

Liberale klanken
Boeren zijn niet blij met Jozias van 
Aartsen. En dat is te begrijpen. De 
maatregelen van de minister zullen 
ongetwijfeld het faillissement van een 
aantal van hen tot gevolg hebben. 
Bovendien zullen de boeren moeten 
wennen aan de nieuwe huisstijl van het 
ministerie van Landbouw: belangenor
ganisaties als het Landbouwschap heb
ben het niet meer voor het zeggen. 
Voor liberalen daarentegen klinken de 
doelstellingen van Van Aartsen, die 
natuurlijk nog wel moeten worden 
gerealiseerd, als muziek in de oren: 
minder overheid, meer vrije markt en 
als resultaat daarvan een kleinere maar 
gezondere landbouwsector.
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WERKLOOSHEIDSFORUM
“Het werk is er wel, maar niet 
het geld om het te betalen!”

door Cedric Stalpers

Onlangs organiseerden het Podiumcafé 
van de Katholieke Universiteit Brabant 
(KUB) en JOVD-afdeling Hart van 
Brabant een politiek café waarin drie spre
kers vanuit geheel verschillende invals
hoeken en achtergronden hun licht lieten 
schijnen over de oorzaken van en oplos
singen voor de werkloosheid: Thomas 
Cool (econometrist en voorzitter van het 
Sociaal Liberaal Forum), Paulus Oerle- 
mans (jongerenwerker bij Stichting 
Jongerenbeweging ATTAK) en Martin 
Schenkel (werkloze en schrijver van 
meerdere artikelen over werkgelegen
heid). Zij gingen in op de oorzaken, 
gevolgen en oplossingen van de werk
loosheid.

Sociale efficiency
Cool stelde dat werkloosheid meerdere 
gevolgen heeft. “Het grijpt in in de per
soonlijke levenssfeer, mensen verliezen 
sociale contacten en verliezen hun uit
zicht op een goede toekomst. In sommi
ge gevallen kan dit leiden tot criminali
teit.’’
“Je kunt niet spreken over dè werkloos
heid. Er zijn namelijk verschillende soor
ten werkloosheid. Er is werkloosheid 
onder hen die het minimumloon zouden 
verdienen (de lager-opgeleiden); er zijn 
mensen t.g.v. afnemende werkgelegen
heid in de WAO gepusht, en er zijn werk
loze academici. De oorzaak van de eer
ste groepen werkloosheid is de niet-effec- 
tieve sociale wetgeving. Mensen zijn 
kunstmatig werkloos gemaakt en kunst
matig de WAO in geduwd. De oorzaak 
van de derde groep werklozen is een 
gebrek aan marktaanpassing.”
Cool stelde dat men beneden het mini
mumloon belastingen en premies moet 
schrappen. Zo kunnen loonkosten en pre
mies verlaagd worden en heb je ruimte 
voor het verstrekken van loonkostensub
sidies. “WAO’ers kun je aan een baan 
helpen door de helft van hun uitkering

aan de werkgever te geven die hen in 
dienst neemt. De oplossing is het omlaag 
brengen van de kosten van de arbeid. Je 
moet op een sociaal aanvaardbare manier 
de economische effiency verhogen. Dat 
vereist creativiteit.”
Cool’s opmerkingen zorgden voor enige 
discussie. Projecten met die subsidies 
waren niet allemaal even succesvol 
geweest. “Dat het voorheen niet werkte 
is niet vreemd,” zei Cool. “De subsidie 
was toen veel te laag. Daarnaast was het 
voor de werkgever een onnatuurlijke situ
atie en was er een hoop bureaucratie mee 
gemoeid. Er zijn twee miljoen mensen die 
willen werken maar niet kunnen werken, 
omdat er economische barrières zijn. Er 
is wel werk, maar door een slecht belas
tingsysteem is het niet betaalbaar. Zo is 
bijvoorbeeld het bruto-bestaansminimum 
te sterk gestegen ten opzichte van het 
netto-bestaansminimum. De bruto-loon- 
kosten op het bestaansminimum zijn te 
hoog geworden.”
Cool gelooft niet dat de mechanisering en 
automatisering oorzaken van de werk
loosheid zijn. “Sinds de middeleeuwen is 
rol van de technologie gigantisch ge
groeid, terwijl er toch nog werk is. Juist 
door de technologie is de werkloosheid 
nog zo laag en de welvaart zo hoog.”

In het behang passen
Oerlemans kaartte heel andere oorzaken 
aan in zijn betoog. “Werk is een belang
rijke factor binnen de maatschappelijke 
positie van jongeren. Het probleem is dat 
voor de jongeren met wie ik te maken 
heb de aansluiting tussen school en werk 
slecht is. Daarnaast kloppen de weder
zijdse verwachtingen niet. De werknemer 
heeft hoge verwachtingen: hij wil
inspraak, een gezellige werkplek en zich 
kunnen ontplooien. Een werkgever wil 
iemand die flexibel en niet te duur is. 
Deze verschillen in verwachtingen leiden 
tot stress en uiteindelijk zo tot instroom 
in de WAO.”
Oerlemans plaatste vraagtekens bij het 
succes van banenplannen: “Er is structu
rele werkloosheid. Die banenplannen wer
ken alleen voor een aantal individuen.

Meneer Kruze van het FNV zei onlangs: 
‘Schaf alle banenplannen af en geef dat 
geld aan loonsubsidies.’ Ik weet niet of 
dat werkt. Waarom nemen werknemers 
mensen aan? Niet om de loonkostensub
sidies. Werknemers moeten in het behang 
passen. Het doel van de JWG (Jeugd 
Werk Garantieplan) - waar ATTAK zich 
in Tilburg mee bezighoudt - is om jon
geren werkervaring op te laten doen en 
sociale vaardigheden te laten verwerven. 
Het blijkt dat veel jongeren een gebrek 
aan sociale vaardigheden hebben. Terwijl 
dat nu net voor werkgevers een criterium 
is om personeel aan te nemen. Vroeger 
kon je ook veel meer leren tijdens je werk, 
terwijl nu bij de opleidingen veel minder 
tijd aan sociale vaardigheden wordt 
besteed.
Als één van de mogelijke oplossingen 
voor de werkloosheid - naast een betere 
afstemming van school op werk - zie ik 
arbeidstijdverdeling. Je moet het werk 
eerlijker verdelen.”

Niets te verdelen
Martin Schenkels zei: “Ik ben al twaalf 
jaar werkloos en heb alle instanties afge
lopen. De oorzaken, volgens mij, van de 
werkloosheid zijn, allereerst de belasting 
op arbeid. In de Europese Unie zijn zeven
tien miljoen werklozen, maar dan is niet 
iedereen meegerekend. Als je ook oude
re werklozen (boven de vijfenvijftig) en 
een groot deel van de WAO’ers meetelt 
- kortom allen die wel willen werken maar 
dat door een fout belastingsysteem niet 
kunnen - kom je uit op dertig miljoen 
werklozen. De Vlaamse Liberalen en 
Democraten (VLD) hebben dit aange
kaart. De overheid heeft arbeid gewoon 
te duur gemaakt. Zodat een werkgever 
kiest voor een machine in plaats van een 
werknemer, omdat hij over die machine 
geen belasting hoeft te betalen. Het werk 
is er wel, maar niet het geld om het te 
betalen. Het tweede probleem is de robo
tisering en de computerisering. In 1990 
produceerde één chemie-arbeider even
veel als vierhonderd in 1940. Enkele 
decennia terug werkte je in de chemie 
met ketels van honderd liter. Later kwa
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men er ketels van duizend liter. Nu zijn 
er inmiddels van tienduizend liter. Één 
man moet nu een complete machinerie 
besturen, hetgeen ook gevaarlijker is. De 
derde reden is de hoge koers van de gul
den. De Nederlandse producten worden 
hierdoor duurder. Europese fabrieken 
laten onderdelen in Tsjechië maken 
omdat het daar goedkoper is. De voor
naamste oplossing is een verandering in 
het belastingsysteem. De nettolonen moe
ten gelijk blijven, maar de brutolonen 
moeten omlaag. De Nederlandse Bank 
mioet daarnaast de gulden niet koppelen 
aan de DM.”
In arbeidsverdeling gelooft Schenkels 
duidelijk niet: “Verdeling is een verkeer- 
dte vraag. Als er iets te weinig is, kun je 
het niet verdelen. Je moet globaal den
ken: bedrijven gaan naar de goedkoopste 
plek en dat is niet Nederland. Kijk naar 
Ittalië: de val van de lire leidde tot een 
omzetstijging voor de bedrijven, omdat 
de producten toen gemakkelijk verkoch
ten."

Flexibilisering?
Rob Doms, voorzitter van het politiek 
café, vroeg de gasten hoe zij tegenover 
die flexibilisering van de arbeidsmarkt 
stonden. Oerlemans zag hier weinig in: 
“'Door flexibilisering komt er niet meer 
werk. Je kunt als werkgever mensen 
alleen sneller op straat gooien dankzij die 
zogenaamde flexibilisering. De arbeids

productiviteit wordt misschien hoger, 
maar je zadelt veel jongeren met een hoop 
onzekerheid op. Ze moeten dan langs de 
telefoon zitten wachten op werk en als ze 
het hebben is het nog maar de vraag voor 
hoe lang.” Martin Schenkels viel hem bij; 
“Daar schiet je niets mee op. In zo’n situ
atie kun je niet doorgroeien en op basis 
van dit soort werk kan je bijvoorbeeld 
geen hypotheek krijgen.”
Oerlemans maakt zich hard voor arbeids
tijdverkorting: “De vraag is hoe we het 
sociaal wenselijk vinden om werk te rege
len. Samen produceren we wat we nodig 
hebben en daar moeten we voor werken. 
We moeten de hoeveelheid werk gelijk
matig verdelen over de hoeveelheid men
sen. Ik vind het bijvoorbeeld bezopen dat 
ik zestig uur per werk moet werken ter
wijl iemand anders geen baan kan vin
den.”
Cool is iets minder enthousiast: “Het kan 
best zo zijn dat we in de toekomst kor
ter gaan werken. Dat moeten mensen in 
vrijheid kunnen bepalen. Maar het is niet 
altijd mogelijk, omdat je verschillende 
groepen mensen hebt. Een dokter kan wel 
een halve dag gaan werken, maar daar 
heeft iemand anders nog geen baan mee. 
Het kan niet voor alle banen.”

Politieke verstarring
Cool snijdt een ander fundamenteel pro
bleem aan: “Door verkokering in beleid 
komen nieuwe creatieve gedachten niet

naar boven. Die verstarring is te door
breken met een parlementaire enquête. 
Een beter economisch beleid leidt tot min
der spanningen. Sinds ‘45 zijn in alle lan
den economische bureaus opgericht, zoals 
het CPB in Nederland. Het CPB is ech
ter een bureaucratische organisatie zodat 
het economisch beleid nooit eens creatief 
en kritisch bekeken wordt. Het CPB heeft 
bijvoorbeeld nooit de spanningen en pro
blemen rondom de WAO gesignaleerd, 
hetgeen tot een sociale misstand geleid 
heeft. Er is nu sprake van Trias Politica, 
een drie-deling van de macht. Bij het 
nemen van besluiten is echter een weten
schappelijke inbreng nodig. Het hele 
democratische stelsel heeft zwakke plek
ken getoond. Zo is er nu een mondiaal 
systeem van verkeerde belastingafspraken 
gemaakt. Het probleem is gelegen in de 
beleidsvaststelling. De oplossing hiervoor 
is een vierde macht; een economisch hof 
dat beoordeelt of een plan economisch 
‘gezond’ is.”
Cool toonde de aanwezigen meerdere 
economische modellen waarmee hij de 
werkloosheid aan de onderkant van de 
samenleving wilde bestrijden. Iemand uit 
het publiek vroeg waarom deze modellen 
nog niet waren overgenomen. Martin 
Schenkels antwoordde met een glimlach: 
“Als de politici dit model zouden over
nemen, geven ze impliciet toe dat ze het 
al jaren fout doen.”

( v i m 1 ... wa?K,/ ...én im  w  wefcK.7,
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Liberaal migratiebeleid
door Chris Jetten

De asielzoekersproblematiek houdt de 
gemoederen in Nederland weer eens 
flink bezig. Evenals de Tweede Kamer
verkiezingen werden ook de Provin
ciale Statenverkiezingen door dit thema 
beheerst. Dat is erg jammer, omdat het 
opnieuw aangeeft dat een constructie
ve oplossing voor het vraagstuk nog ver 
te zoeken is.

Het heeft alles te maken met de onideo
logische, pragmatische manier waarop de 
problematiek tegemoet wordt getreden. In 
plaats van principiële keuzes te maken, 
hollen alle partijen van links tot rechts 
achter de laatste getallen over de omvang 
van de asielzoekersstroom aan. Terecht 
verwijt de JOVD de VVD dat zij van haar 
liberale principes niets waarmaakt. Maar 
kritiek leveren is één, aangeven hoe het 
dan wel moet is twee. De landelijke com
missie Binnenlandse Zaken en Justitie 
(Bizajus) heeft zich in de migratiepro- 
blematiek verdiept en komt op het mei-

Staatssecretaris Schm itz

congres met haar nota ‘Liberaal migra
tiebeleid’. Dit artikel is een verkorte 
weergave van deze nota.

Principes vs praktijk
Vanuit liberaal oogpunt bezien is volle
dig vrije migratie de meest wenselijke 
situatie. Beleid dat erop gericht is de 
bewegings- en vestigingsvrijheid van indi
viduen te beperken doet geen recht aan 
het liberale principe dat mensen vrij moe
ten zijn om hun kansen ten beste te nemen. 
Om verschillende redenen is vrije migra
tie op het moment echter niet te realise
ren. De afwezigheid van een vrije wereld
markt en de ongelijk verdeelde rijkdom 
zijn de dieper liggende oorzaken daarvan. 
Ook van belang is het mondiale verschil 
in sociale voorzieningen. Onze verzor
gingsstaat is te kwetsbaar om aan ieder
een die dat wil ter beschikking te worden 
gesteld. Het is daarom noodzakelijk om 
ofwel de toelating tot Nederland in te 
dammen, ofwel de sociale voorzieningen 
die aan immigranten worden geboden te 
beperken. Het huidige regeringsbeleid is 
gericht op het eerste: het indammen van 
de asielzoekersstroom. Daartoe is een aan
tal wetten ontworpen dat erop gericht is 
bij voorbaat aan bepaalde groepen immi
granten de toegang tot Nederland te ont
zeggen (Wet veilig land van herkomst en 
Wet veilige derde landen). De JOVD ver
zet zich tegen dit aliberale beleid. 
Aliberaal, omdat individuele gevallen niet 
meer individueel behandeld worden. 
Iedereen zou de kans moeten krijgen om 
zich te vestigen waar hij wil. Het maken 
van een onderscheid tussen economische 
en politieke vluchtelingen met als doel de 
als economische vluchteling aangemerk
te asielzoekers direct terug te sturen, 
strookt niet met dat principe. Het zou dan 
ook beter zijn te kiezen voor optie twee: 
het inperken van de sociale voorzienin
gen voor immigranten. Het is echter de 
vraag hoe dit vorm zou moeten krijgen. 
Voorop staat dat aan mensen die in eigen 
land werkelijk politiek vervolgd worden 
opvang moet worden geboden. Dit bete
kent echter nog niet dat deze opvang in

Nederland moet gebeuren; meestal zijn ook 
in de directe omgeving van het land van 
herkomst voldoende mogelijkheden voor 
tijdelijke opvang van vluchtelingen. Deze 
opvang in de eigen regio heeft een groot 
aantal voordelen. Zo is de opvang door de 
kortere afstand voor veel meer mensen toe
gankelijk. Ook het moeizame aanpassings
proces aan de Westerse cultuur hoeft de 
vluchteling niet te doorlopen. Een ander 
groot voordeel is dat opvang in de eigen 
regio veel lagere kosten met zich mee
brengt dan opvang in het Westen. Niet 
alleen het kostenpijl, maar ook de levens
standaard zijn in de omgeving van het land 
van herkomst immers aanzienlijk lager dan 
in Europa. Door opvang in de eigen regio 
kunnen aldus voor hetzelfde geld meer 
mensen worden geholpen.

Twee stromenbeleid
Ondanks een zwaarder accent op de 
opvang in de eigen regio zal er echter 
migratie naar Nederland blijven. De toe
latingsprocedure voor deze mensen tot 
Nederland zou twee stronten moeten ken
nen. Eén voor de politieke vluchtelingen 
en één voor de overige migranten. 
Politieke vluchtelingen komen voor een 
tijdelijke verblijfsvergunning in aanmer
king, als zij zelf aannemelijk kunnen 
maken dat zij in eigen land politiek ver
volgd worden èn als er in de eigen regio 
om wat voor reden dan ook geen opvang 
mogelijk is. Zij komen in een opvang- 
procedure naar het huidige model. Als de 
situatie in het land van herkomst genor
maliseerd is, vervalt hun tijdelijke ver
blijfsvergunning en dienen zij het land te 
verlaten.
Alle niet-politieke vluchtelingen worden 
gerekend tot de tweede stroom, die van 
de overige migranten. Voor hen geldt de 
zogenaamde vrije migratieprocedure. Zij 
ontvangen enkel een verblijfsvergunning 
als zij kunnen aantonen zelf in hun levens
onderhoud te kunnen voorzien. Dat houdt 
in dat zij kunnen aantonen inkomsten uit 
arbeid of van andere aard te ontvangen 
of over voldoende financiële reserves 
beschikken. Zij zullen gedurende drie
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jaren geen gebruik kunnen maken van de 
sociale voorzieningen en dienen zich op 
particuliere basis te verzekeren tegen 
ziektekosten, arbeidsongeschiktheid en 
wat dies meer zij.
Diit stelsel biedt een gedeeltelijke oplos
sing voor de genoemde bezwaren tegen 
de huidige praktijk. De aanzuigende wer
king en belasting van de sociale voorzie
ningen zijn ermee van de baan. Een pro
bleem is echter nog dat het voor veel men
sen ondoenlijk is in een bron van inkom
sten te voorzien in een land waar ze nog 
nooit zijn geweest. Daardoor zou dit stel
sel alsnog aan bepaalde groepen mensen 
bi j voorbaat de toegang tot het land ont
zeggen en dat is nu juist wat voorkomen 
moet worden. Het is dan ook noodzake- 
lijjk dat er een aanpassing wordt gemaakt. 
Die aanpassing zou een proefperiode van 
enkele maanden (bijvoorbeeld zes) kun
nen zijn. Gedurende deze proefperiode 
verblijven de migranten in speciale 
opvangcentra, alwaar zij enkel voedsel en 
een slaapplaats krijgen. De paar maanden 
diie zij hebben, kunnen zij gebruiken om 
te proberen een bron van inkomsten te 
vinden of creëren. Lukt dat, dan krijgen 
zij alsnog een verblijfsvergunning. Lukt 
dat niet, dan worden zij teruggestuurd 
naar hun land van herkomst. Het spreekt 
daarbij natuurlijk vanzelf dat iedere 
migrant de proefperiode slechts éénmaal 
mag doorlopen.

Realistisch liberaal
Dit migratiebeleid doet zowel de doel
stellingen van het vluchtelingenbeleid als 
het liberale principe van vrij personen
verkeer gestand. Echte politieke vluchte
lingen worden nog steeds - bij voorkeur 
im de eigen regio - opgevangen en ook 
a lle andere migranten krijgen een kans 
hier een bestaan op te bouwen. Om daar- 
maast nog een sociaal zekerheidsstelsel in 
s tand te kunnen houden, is het onvermij
dielijk van de nieuwkomers te eisen dat 
z:ij gedurende een bepaalde periode op 
eigen benen kunnen staan en hen gedu
rende die periode het gebruik van de 
s.ociale voorzieningen te ontzeggen. De 
migranten die drie jaar legaal in 
Nederland hebben gewoond en hun eigen 
boterham hebben verdiend, hebben ver
volgens recht op die voorzieningen. Dat 
i ' ook wel zo eerlijk; zij hebben er immers 
aü die tijd belasting voor betaald.

De JOVD heeft een uitgebreid assorti
ment promotie-artikelen en relatiege
schenken, die allemaal zonder twijfel 
exclusief zijn. Om onderstaande arti
kelen in je bezit te krijgen is er een 
tweetal mogelijkheden:
- bellen of faxen met het Algemeen 

Secretariaat; eerst wordt je een accept
giro opgestuurd en, als de betaling bin
nen is, worden de producten opge
stuurd.

- je komt langs op het Algemeen 
Secretariaat, betaalt ter plekke en krijgt 
de arikelen meteen mee.

Poster en ledenwerfartikelen:

POS.AO...........................................f5.00
Poster met royaal JOVD logo en tele
foonnummer Algemeen Secretariaat. 
Kleur Blauw
POS.A2........................................... fl.00
Poster met royaal JOVD logo en tele
foonnummer Algemeen Secretariaat. 
Kleur Blauw
POS.A3........................................... f().25
Poster met royaal JOVD logo en tele
foonnummer Algemeen Secretariaat. 
Kleur Blauw
Info A4..............................................fl,-
Info Magazine dat elke belangstellende 
c.q. nieuw lid krijgt. Bevat allerlei infor
matie over de JOVD, waarbij de nadruk 
ligt op de participatie van de leden en niet 
op organisatie verhalen.

De betere dranken en accesoires:

Bergerac.92.................................. fl 2,50
De Bergerac van het wijnjaar 1992 is een 
elegante wijn met een keurig, fleurig en 
rijk geschakeerd geur en smaakboeket. De 
ideale represantieve wijn voor niet alleen 
sprekers maar ook voor eigen consump
tie een perfecte keus.
Bier .gis............................................ f3.00
Dat de JOVD ook aan de drinkers van 
het gerstenat bewijst het volgende unie
ke product: een JOVD Bierglas met logo.

Voor thuis en op het werk:

Potlood...........................................10.50
Van puur natuurlijk hout en gummetje.
Briefopener....................................fl.50
Nu kun je al je brieven netjs openen.
Memo.clip...................................... f3,00
12 Handige memoclips om orde in de 
papierchaos te brengen
Post.lt............................................. fl .75
Van die verduveld handige plakblaadjes 
die zelfs bij winkracht tien niet loslaten
Aansteker.......................................fl.50
Dat fire niet per definitie cool is bewijst 
dit vuurspuwend exemplaar. Bewezen 
kracht.
Stk.free...........................................fö,25
Dat u liberaal bent weet u, maar weet uw 
omgeving dat ook? Daarom is het heel 
liberaal om deze ‘liberals do it freely’ sti
cker overal te plakken.
Tas................................................... f().30
Functionele tas van stevig plastic. 
Lustrumboek 135.-
Het levensverhaal van een jonge dynam- 
siche club opgetekend door Eddy Habben 
Jansen
Brfpap.............................................f0,15
Velletje briefpapier met JOVD Logo
Envelop........................................... fO.25
Bestemd voor alle JOVD post. Uiteraard 
inclusief logo.

Mode accesoires:

Stropdas.......................................... f25,-
De mode accesoire van 1994 blijft een 
must in 1995. Vele vooraanstaande poli
tici kunnen niet meer zonder en wanneer 
komt u over de brug?
Lustrumdas..................................... f25,-
Van alle producten die wij voeren kun
nen we stellen dat zij ‘not available zijn 
in any store’ maar van dit artikel zijn er 
nog maar enkele exemplaren over en hier 
geldt echt op=op.
Choker.......................................... f22,50
Voor de Heeren van Stand onder ons.
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Economische hypocrisie
door Marcel van der Schaaff

In zijn commentaar op Bolkesteins uit
latingen in het vorige nummer van 
Driemaster stelt Yaïr Pinto dat 
Nederland onverdroten moet doorgaan 
met het geven van ontwikkelingshulp. 
Zijn uitgangspunten zijn gebaseerd op 
gelijkwaardigheid en vrijheid voor 
ieder individu. Op zich is dat een nobel 
streven. Maar Pinto ziet een aantal 
belangrijke zaken over het hoofd.

Allereerst moet gesteld worden dat Pinto 
gelijk heeft als hij beweert dat Bolkestein 
appels met peren vergelijkt. Het voor- en 
achteraf vergelijken van de economische 
performance van ontwikkelingslanden 
inzake ontwikkelingshulp heeft weinig 
zin. Dit is in recente economische litera
tuur van het IMF en de Wereldbank nog 
eens aangetoond. De reden hiervoor is dat 
er oorzaken van exogene aard zijn die wel 
meegenomen worden in de metingen ach
teraf, maar vooraf niet waren ingecalcu
leerd. Zo is het redelijk eenvoudig om tot 
de slotsom te komen dat ontwikkelings

hulp geen zin heeft. Er zijn andere metho
den om effecten van ontwikkelingshulp 
en andere vormen van (conditionele) 
steun te meten. Zo zijn er verschillende 
simulaties bekend, waarbij de directe 
effecten van beleid duidelijk zichtbaar 
worden en een (wellicht zwak) oorzake
lijk verband gelegd kan worden tussen 
steun en vooruitgang. Het is dus belang
rijk alvorens oordelen te vellen goed te 
bekijken wat de oorzaken zijn van de wei
nige effecten van ontwikkelingshulp.

Delfstoffen
Hiertoe is het belangrijk een stukje 
geschiedenis te bezien. Met de sterk 
opkomende dekolonisatiegolf na WO-I 
(en WO-II) werden veel landen zelfstan
dig die voorheen volgens Westerse maat
staven werden geleid en kleingehouden. 
Deze landen waren destijds kolonie 
omdat zij een schat aan minerale delf
stoffen herbergden. Dit bezit van delf
stoffen werd speerpunt van de ontwikke
ling van deze ‘nieuwe’ economieën. Het 
werd de kurk waarop zij dreven. Toen na 
WO-II de relatieve schaarste van fossie
le delfstoffen langzaam afnam, daalden 
de prijzen enorm. Dit resulteerde in de 
oprichting van de OPEC. Deze OPEC- 
landen wilden door middel van een rant- 
soeneringskartel de prijs van olie op de 
wereldmarkt naar een hoger niveau stu
ren om zo monopoliewinsten te verkrij
gen. Hun acties leidden tot de eerste olie
crisis in 1970. Veel ontwikkelingslanden 
(waaronder Nigeria, Venezuela) kregen 
een enorme stroom van petrodollars te 
verwerken. Hiermee konden zij de inves
teringen in hun land verhogen en zo de 
economische groei een nieuwe impuls te 
geven. Ware het niet dat de OPEC zijn 
gestelde doel om twee redenen nooit heeft 
kunnen bereiken. Ten eerste schrok de 
Westerse industriële wereld zo van dit 
initiatief, dat zij direct overging tot het 
op grote schaal onderzoeken van techno
logieën om energiezuinig te produceren. 
Dat betekende een deuk in de vraag naar 
olie en andere grondstoffen. Hierbij 
kwam dat de OPEC als kartel mislukte, 
omdat enkele landen stiekem meer olie

produceerden om zo nog meer winsten te 
verkrijgen. Resultaat was dat de prijs van 
olie (en andere grondstoffen) na de twee
de crisis al gauw weer op het oude niveau 
was. De landen die dreven op deze kurk 
waren dus al snel weer op het oude inves
teringsniveau terug en structureel versto
ken van inkomsten. Ook andere grond
stoffen (zoals cacao en minerale olieën) 
zijn in prijs gedaald op de wereldmarkt. 
Hierdoor ontbreekt in veel ontwikke
lingslanden een structurele basis om op 
verder te bouwen.

GATT
Een tweede oorzaak is van politieke ori
gine. Na WO-II werd het GATT-overleg 
gestart met als doel op termijn over de 
gehele wereld tot een zo vrij mogelijke 
handel te komen. De enigen die hierin 
echter de agenda bepaalden, waren de 
Westerse industriële landen.
Ontwikkelingslanden, met hun toch vaak 
veel goedkopere produkten door lage 
lonen, werden structureel geweerd van het 
wereldhandelstoneel. Ook nu nog zijn fort 
Europa, fort VS en fort Japan intact, ter
wijl veel ontwikkelingslanden hun deu
ren bijna wagenwijd hebben opengezet 
voor buitenlandse handel. Dit gebrek aan 
exportmogelijkheden doet ontwikkelings
hulp de das om. Liberalen moeten hier 
toch moeite mee hebben. De politiek ech
ter tracht de eigen (veel te dure) markt af 
te schermen om de achterban in het gelid 
te houden. Er is geen politicus die durft 
te verkopen dat op termijn de kassenbouw 
geen kans zou hebben tegen bloementeelt 
in Afrika.
Een nog schrijnender reden voor het falen 
van ontwikkelingshulp is het wegtrekken 
van goed-opgeleide mensen uit ontwik
kelingslanden naar streken (vaak het 
Westen waar zij relatief goedkoop zijn en 
toch goed opgeleid) waar zij een toekomst 
hebben. Het resulterende gebrek aan 
expertise in de ontwikkelingslanden uit 
zich in slecht management van hulp en 
het doen van verkeerde investeringen. 
Nigeria is een goed voorbeeld: er zijn 
snelwegen aangelegd, terwijl er geen 
auto’s rijden.
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Milieukosten
Over dit soort zaken kunnen we niet zo
maar heenstappen bij het geven van ont
wikkelingshulp. Het zou een betere vorm 
van ontwikkelingshulp zijn om betreffen
de landen eindelijk toegang te geven tot 
de (lucratieve) Westerse markten en te 
stoppen met het op grote schaal dumpen 
van (gesubsidieerd) vlees, melk en wat 
dies meer zij in ontwikkelingslanden. Op 
de huidige manier krijgt de industrie daar 
nooit de kans zich te ontwikkelen.
Het milieu zou een grote, doch onderbe
lichte, begunstigde zijn. Aangezien zorg 
en aandacht voor het milieu een luxe-goed 
is, wordt er pas acht op geslagen wan
neer het te laat is. In veel Afrikaanse en 
oostaziatische landen rukt de erosie met 
een onvoorstelbaar tempo op. Zonder 
goede expertise zal het milieu in ontwik
kelingslanden als brandstof voor de eco
nomie blijven functioneren. Het toelaten 
van ontwikkelingslanden op de wereld
markt kent zo ook een belangrijk positief 
milieu-effect, iets wat Nederlanders zou 
moeten aanspreken.
Wellicht geeft een aantal extra overwe
gingen een andere wending aan 
Bolkesteins woorden. Het is zo gek nog 
niet eens een keer onze twijfels te uiten 
over de ontwikkelingshulp van dit 
moment. Een nieuwe visie op dit depar
tement lijkt op zijn plaats. Wil de poli
tiek hiervoor ruimte maken?

ONTMASKERING VAN DE 
EUROPESE UNIE
door Willeke de Groot

Wil jij je blik verruimen en een reisje 
wagen naar Straatsburg, Brussel en 
Luxemburg? Deze kans wordt je gegund 
van van 10 juli tot en met 14 juli. Op 
uitnodiging van de Europarlementariër 
Jan-Cees Wiebinga reizen wij af richting 
zuidoost Europa en houden de kosten zeer 
laag, namelijk ongeveer f75,- per persoon. 
Hierbij zijn inbegrepen de kosten van de 
busreis, het jeugdhotel, het ontbijt, lunch 
en diner, en de excursies.
We vertrekken vanuit Den Haag met een 
touringcar.
Om je een indruk te geven van wat je 
allemaal te wachten staat tijdens deze 
interessante reis, volgt een belichting van 
de hoogtepunten van de reis per dag. 
Maandag is de dag van vertrek. We hopen 
rond een uur of half twee in Brussel te 
zijn. Daar bezoeken we eerst het VLD- 
kantoor en vervolgens een commissie van

het Europees Parlement. Om ongeveer elf 
uur s’avonds hopen we in Straatsburg aan 
te komen. In die stad brengen we dins
dag en woensdag door met ontmoetingen 
met leden van zowel de ELDR-fractie als 
leden van de Volkspartij, Socialisten en 
Groenen. Donderdag reizen we naar 
Luxemburg waar een bezoek wordt 
gebracht aan het Hof van Justitie. Vrijdag 
staat het Luxemburgs parlement op het 
programma en gaan we weer terug naar 
Nederland.
Naast deze politieke verrijking staat ons 
ook de nodige gezelligheid te wachten: 
de steden die we bezoeken zijn in de late 
uurtjes de moeite waard!
Nadat je je aangemeld hebt, krijg je 
bericht over de exacte tijden, activiteiten 
en het gironummer waar je het bedrag op 
kunt storten.
Schroom niet en profiteer van deze uit
zonderlijke aanbieding om het politieke 
centrum van Europa te aanschouwen.

1

Opgavebon Europese Stedenreis

■ Graag deze bon opsturen naar:

; JOVD Algemeen Secretariaat, Herengracht 38a, 2511 EJ den Haag ;

: Ik, Naam:.................................................................................................................... :

! Adres:.......................................................................................................................... !

I Postcode:............................ Plaats...............................................................................  |

i Afdeling:.....................................................................................................................  I

j Tel:..............................................................................................................................  j

i I
I geef mij op voor de stedenreis van 10 t/m 14 juli en betaal hiervoor f 75,- j

| Handtekening:..........................................  I

i__________________________________________________ _________ i
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HOEZO LIBERAAL
De ontwikkeling van het 
Nederlandse liberalisme.
Een sociaal-democratische spiegel.

door Frans Becker

Wie, als medewerker van de Wiardi 
Beekman Stichting, gevraagd wordt uit
een te zetten hoe in de sociaal-democra- 
tie het liberalisme en de ontwikkeling van 
het liberalisme worden gezien, past bij de 
beantwoording van deze vraag enige 
bescheidenheid. Allereerst, omdat de 
vraagstukken waarvoor het liberalisme 
aan het eind van de twintigste eeuw staat 
in tal van opzichten niet verschillen van 
de opgaven voor de sociaal-democratie en 
de confessionelen: alledrie zijn immers 
politieke stromingen die aan het eind van 
de vorige eeuw hun institutionele neer
slag in partijpolitieke zin hebben gekre
gen - en ondanks wijzigingen in essentie

hebben behouden - terwijl de maatschap
pelijke situatie sinds een eeuw geleden 
drastisch is gewijzigd. De kritische kant
tekeningen die hier bij de liberale poli
tiek van dit moment worden geplaatst, 
gelden in een aantal opzichten dan ook 
evenzeer voor de sociaal-democratische. 
In de tweede plaats, omdat uit de recen
te geschiedenis blijkt hoezeer de beoor
deling en waardering van de liberale tra
ditie in sociaal-democratische kring aan 
verandering onderhevig is geweest. Neem 
bijvoorbeeld het opstel Liberalisme en 
socialisme als politieke bewegingen van 
J.M. den Uyl uit 1956, waarin hij schrijft: 
“Indien het socialisme zijn ontwikkeling 
van progressieve volksbeweging met 
begrip voor de voortdurend zich wijzi

gende maatschappijverhoudingen voort
zet, valt niet goed in te zien welke nutti
ge rol een liberale partij nog zou kunnen 
vervullen.” In het huidige tijdperk, waar
in de triomf van het liberalisme wordt 
bezongen, zullen maar weinig sociaal
democraten deze opvatting onderschrij
ven.
In de derde plaats zijn de grotere politie
ke stromingen geen uniforme ideologische 
bolwerken meer. Integendeel, alle grote 
partijen worden gekenmerkt door een 
grote mate van pluriformiteit. De ver
schillen binnen partijen lijken soms zelfs 
groter dan tussen partijen. De sociaal
democratische visie op het liberalisme is 
dan ook niet zo makkelijk te omschrijven. 
Vanuit dit besef van betrekkelijkheid vat 
ik de sociaal-democratische kijk op het 
liberalisme in vijf stellingen samen.

1. De liberale traditie in Nederland is veel 
te breed om door één politieke partij 
geclaimd te kunnen worden.

Doordat politieke partijen elkaar in de eer-
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ste plaats als concurrenten zien, is men 
al gauw geneigd het gemeenschappelijke 
dat hen in een langere politieke traditie 
bindt, uit het oog te verliezen. Een der
gelijke gedeelde politieke cultuur ont
breekt echter ook in Nederland niet. Hoe 
deze traditie moet worden omschreven, is 
vanzelfsprekend vatbaar voor debat, maar 
zeker is dat zij doortrokken is van libe
rale elementen. Ik noem er drie:
* een overwicht van de (civiele) maat

schappij tegenover de staat. Alhoewel 
in deze eeuw naar het woord van Jan 
en Annie Romein sprake is geweest 
van een toenemende ‘vervlechting van 
staat en maatschappij’, hebben maat
schappelijke elites, instituties en orga
nisaties steeds grenzen aan de ‘versta
telijking’ van de samenleving gesteld. 
Dat geldt bij uitstek het terrein van de 
economische politiek. Van omvangrij
ke directe overheidsdeelname in de 
economie is hier te lande geen sprake 
geweest.

* een politieke cultuur die is gericht op 
compromis- en consensusvorming. Het 
is vooral de Leidse politicoloog Hans 
Daalder geweest die erop heeft gewe
zen dat de politieke cultuur van acco- 
modatie en compromisvorming zijn 
wortels heeft in de Republiek. In een 
politiek stelsel als het Nederlandse, 
waarin meerderheidsvorming steeds 
als resultaat van machtsstrijd en onder- 
handelingen tussen politieke minder
heden tot stand komt, vindt deze tra
ditie een gunstige voedingsbodem.

* liberaliteit ten opzichte van levensbe
schouwelijke vraagstukken en me
ningsverschillen. De Nederlandse poli
tiek wordt gekenmerkt door een grote 
nadruk op individuele vrijheid en ver
antwoordelijkheid in levensbeschou
welijke kwesties. Deze liberale tradi
tie is om een voorbeeld te noemen ook 
in compromissen met de confessione
len over bijvoorbeeld de euthanasie 
overeind gebleven.

Sociaal-democraten maken, evenals libe
ralen, niet alleen deel uit van deze 
gemeenschappelijke traditie, maar hech
ten daaraan ook grote waarde.

2. Hoe scherp liberalen en sociaal-demo
craten in de afgelopen eeuw ook tegen
over elkaar hebben gestaan, zij vertonen

in politieke uitgangspunten een gemeen
schappelijke achtergrond en hebben 
elkaar in politieke opvattingen diepgaand 
beïnvloed.

Sociaal-democratie en liberalisme zijn 
beide kinderen van de Verlichting en 
delen een gemeenschappelijk erfgoed van 
rationalisme en verzet tegen op traditie of 
godsdienst gevestigde machtsposities. 
Sommigen beschouwen de sociaal-demo
cratie als de voortzetting en opvolger van 
het liberalisme dat aan het eind van de 
vorige eeuw verwerd tot een conserva
tieve ideologie van de gezeten burgerij. 
Anderen zien, in een soortgelijk perspec
tief, de sociaal-democratie als de organi
sator van de liberale maatschappij.
In de politieke praktijk hebben liberalen 
en sociaal-democraten vooral tegenover 
elkaar gestaan. Klassiek zijn de vooroor
logse beelden, waarin de liberalen wor
den voorgesteld als kapitalistische profi
teurs en onderdrukkers, de socialisten als 
bloeddorstige onverantwoordelijke revo
lutionairen. Van veel recentere datum zijn 
de beelden van de zelfgenoegzame libe
ralen die zich niets gelegen laten liggen 
aan sociale onrechtvaardigheid, de soci- 
aal-democratische potverteerders die op 
kosten van de belastingbetaler hun poli
tieke illusies najagen.
Politieke samenwerking tussen beide stro
mingen is lange tijd taboe geweest. Toch 
hebben zij elkaar ontegenzeggelijk sterk 
beïnvloed en hebben zij zelfs van elkaar 
geleerd.
Ik noem drie voorbeelden:
* de kracht van de vooroorlogse sociaal

democraten lag voor een groot deel in 
de gemeentepolitiek. Daar verrichtten 
zij practische hervormingsarbeid die 
als voorbereiding kan worden be
schouwd voor hun bijdrage aan de lan
delijke politiek in de jaren veertig en 
vijftig. De inspiratie voor de sociaal
democratische gemeentepolitiek is 
echter voor een deel te vinden in de 
opvattingen en het optreden van een 
groep amsterdamse radicale liberalen 
rond Treub aan het eind van de vori
ge eeuw, die het laisser-faire beginsel 
in de gemeentepolitiek terug wilden 
dringen ten gunste van de ontwikke
ling van collectieve voorzieningen.

* de liberale hoofdstroom heeft steeds 
een grote afkeer van staatsinterventio-

nisme gehad. Dat was voor de oorlog 
het geval, en daarin kwam althans in 
theorie na de oorlog niet veel veran
dering. Toch hebben de liberalen in de 
jaren zestig tamelijk trouwhartig mee
gewerkt aan de verdere ontwikkeling 
van de Nederlandse verzorgingsstaat, 
zozeer dat deze met goed recht het 
resultaat van liberalisme, christen
democratie en sociaal-democratie 
genoemd kan worden. De liberalen 
hadden kennelijk een gevoeligheid 
voor de ‘sociale kwestie’ ontwikkeld. 

* de sociaal-democratie in de jaren zestig 
en zeventig leunde zwaar op een 
Keynesiaanse economische politiek: de 
overheid stuurde de economische ont
wikkeling bij om een economische 
groei te bevorderen waardoor een 
rechtvaardiger verdeling van welvaart 
en ontplooiingskansen kon worden 
gerealiseerd. Niet alleen de economi
sche werkelijkheid, ook het liberale 
denken daarover hebben de sociaal- 
democratie tot een herwaardering van 
marktprocessen en individuele verant
woordelijkheden gebracht.

3. Het liberale model voor herziening van 
de verzorgingsstaat heeft inmiddels zijn 
grenzen bereikt.

Bij de ontwikkeling van de Nederlandse 
verzorgingsstaat is in de jaren vijftig en 
zestig een christen-democratisch accent 
aangebracht, in de jaren zeventig een 
sociaal-democratisch en in de jaren tach
tig en negentig een liberaal. Het liberale 
accent bestond uit een reactie op het ver- 
zorgingsstaat-socialisme van de periode 
daarvoor. De liberalen luidden de nood
klok over de huns inziens te dure en 
omvangrijke verzorgingsstaat in Neder
land. Zij stonden daarin niet alleen. Ook 
in andere landen was een scherpe poli
tieke beweging tegen de verzorgingsstaat 
met zijn uitgebreide collectieve arrange
menten op gang gekomen. De uitweg uit 
de economische crisis was naar hun 
mening niet te vinden in de overheids
sector, maar moest juist worden bereikt 
door de marktsector. Daartoe moest de 
marktwerking, m.n. op de arbeidsmarkt, 
worden verbeterd, dienden overheidsta
ken te worden geprivatiseerd en meer in 
het algemeen de collectieve arrangemen
ten drastisch teruggebracht. Het beleid
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van het eerste kabinet-Lubbers is het 
resultaat van deze gedachtengang.
Binnen de sociaal-democratie bestond 
aanvankelijk grote weerzin tegen deze 
aanpak van de verzorgingsstaat, maar 
allengs is men er ook in deze kring van 
overtuigd geraakt dat de klassieke na-oor- 
logse Keynesiaanse politiek in de huidi
ge tijd niet meer voldoet. De sociaal
democraten hebben zich sinds het eind 
van de jaren tachtig gevoegd in de domi
nante financieel-economische opvattin
gen. Maar zijn de grenzen van het libe
rale model inmiddels niet allang bereikt 
en schiet de herziening van de verzor
gingsstaat niet over zijn doel heen?
Naar mijn overtuiging is dat inderdaad 
het geval. De nadruk die in de liberale 
politiek gelegd wordt op de markt is lang
zamerhand een ideologisch leerstuk ge
worden in plaats van een beleidsrichting 
die wordt beoordeeld op grond van prac- 
tische resultaten. En juist op grond van 
dat laatste kan worden getwijfeld aan de 
universele waarde van de markt. Laat ik 
enkele voorbeelden noemen:
* Vanaf de jaren zeventig is de werk

loosheid terug in de Westerse econo
mieën. Het liberale antwoord op de 
werkloosheid is: verbetering van de 
positie van het bedrijfsleven; verbe
tering van de werking van de arbeids
markt door minder comfortabele socia
le arrangementen en lagere lonen. 
Ondanks de liberale inslag van het 
beleid in de afgelopen periode valt 
niet goed in te zien dat een situatie 
van volledige werkgelegenheid op 
afzienbare termijn is te realiseren. 
Daaruit wordt niet de conclusie 
getrokken om andere wegen in te 
slaan of te verkennen. Het antwoord 
blijft echter luiden: meer van hetzelf
de. Dat werkt niet, en zal in de nabije 
toekomst evenmin het gewenste resul
taat hebben.

* De gedachte dat privatisering van over
heidstaken leidt tot efficiëntere en 
effectiever dienstverlening wordt in tal 
van evaluaties in twijfel getrokken. 
Meer marktwerking in de sociale 
zekerheid, bijvoorbeeld, maakt een 
grote kans tot duurdere en slechtere 
eindprodukten te leiden dan een goed 
georganiseerd collectief stelsel. Maar 
ook op andere terreinen is privatise
ring bepaald niet altijd het wonder

middel waarvoor het in de liberale poli
tiek wordt gehouden.

Introductie van meer marktwerking daar 
waar bureaucratie en vijfde macht grove 
inefficiënties teweeg brengen kan heel 
verstandig zijn. Dan moeten wel de voor
waarden voor marktwerking worden 
geschapen - een markt functioneert nu 
eenmaal niet in een vacuüm - en moet 
bovendien gelet worden op de (onbe
doelde) gevolgen. Voorlopige conclusie: 
in buitengewoon gecompliceerde maat
schappijen als de onze is een kwalitatief 
hoog niveau van collectieve voorzienin
gen waarschijnlijk niet weg te denken. Is 
het niet de ironie van de geschiedenis dat 
ze in de grootstedelijke samenlevingen 
aan het eind van de vorige eeuw door 
liberalen werden geïntroduceerd?

4. Het ontbreekt de liberalen aan een 
zelfstandig politiek project voor de toe
komst.

Het succes van de liberale maatschappij 
biedt paradoxalerwijs liberale partijen 
weinig houvast voor een eigen politiek 
project. Het na-oorlogse liberalisme is tot 
nu toe meer een reactie op wat andere 
politieke stromingen tot stand hebben 
gebracht, dan een zelfstandig programma 
voor de vormgeving van de toekomst. 
Schrijvend over het anti-socialisme van 
de VVD in de jaren vijftig steld B.F.M. 
Otten in 1992: ‘Politiek-inhoudelijk heb
ben de liberalen echter niet zo heel erg 
veel nieuws te melden gehad. De VVD 
zocht en zoekt nog altijd haar kracht in 
een negatieve relatie met de PvdA. De 
basis van deze negatieve relatie werd 
gelegd in de jaren vijftig.’
Sinds de jaren zeventig hebben de libe
ralen opnieuw een negatief referentiepunt 
gevonden in het verzorgingsstaat-socia- 
lisme en in de politieke vernieuwingsbe
weging van de jaren zestig. Daarmee 
beschikken de liberalen echter niet over 
positieve politieke uitgangspunten voor 
de toekomst. Daarover zijn zij, net als de 
meeste andere partijen overigens, nogal 
eens verdeeld. Drie voorbeelden:
* Op het gebied van het milieu nemen 

de liberalen een weinig geprononceerd 
standpunt in. Zo weinig geprononceerd 
zelfs, dat de voormalige VVD-milieu- 
ministers Winsemius en Nijpels hun 
partij vorig jaar moesten aansporen op

dit terrein een uitgesprokener verkie- 
zingsprogram te ontwerpen.

* De wereldeconomie maakt diepgaande 
veranderingen door, die wij in 
Nederland met de term globalisering - 
of beter: mondialisering - aanduiden. 
Welke gevolgen deze ontwikkeling 
voor de Nederlandse samenleving heeft 
en voor te voeren politiek vereist een 
grondige bezinning op traditionele uit
gangspunten, ook voor liberalen. 
Daarbij steken de interne meningsver
schillen in de VVD over Nederlands’ 
plaats in Europa tamelijk schril af.

* Sinds enige tijd is het debat op gang 
gekomen in hoeverre politici en poli
tieke partijen een inhoudelijke visie op 
‘het goede leven’ dienen te bieden. Het 
overigens bijzonder interessante debat 
dat de Teldersstichting in 1994 aan het 
communitarisme wijdde, liet zien dat 
liberalen hierover even pluriform kun
nen denken als sociaal-democraten. In 
beide partijen leven zowel meer terug
houdende, ‘liberale’ opvattingen als 
meer communitaristische.

5. Tussen de uitgangspunten van liberale 
politiek en de vormgeving daarvan in de 
politieke partij, de VVD, dreigt aanzien
lijke afstand te ontstaan.

De cultuur van de VVD, die zich in de 
woorden van Arie Pais bevindt tussen 
‘vrijheid’ en ‘vrijblijvendheid’, is altijd 
gekenmerkt door een gezond relativisme 
ten opzichte van het politieke bedrijf. 
Naast een ideologisch anti-socialisme 
heeft de VVD ook steeds een nuchter prag
matisme gekend, zoals dat bijvoorbeeld 
door de liberale bewindslieden in het paar
se kabinet wordt vertegenwoordigd. 
Daartegenover liep en loopt de VVD het 
risico zich te bedienen van een gemak
zuchtig conservatisme dat rust en orde 
belooft, maar daarmee doorslaat naar de 
door Pais genoemde ‘vrijblijvendheid’: 
makkelijke oplossingen zijn immers voor 
de meeste maatschappelijke vraagstukken 
niet voorhanden. De intellectuele uitda
ging die in het liberale erfgoed besloten 
ligt, is daarmee niet gediend.

Frans Becker is politicoloog en adjunct- 
directeur van de Wiardi Beekman 
Stichting, het wetenschappelijk bureau 
van de Partij van de Arbeid.
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VERKEERDE MENINGEN
Eigen verantwoordelijkheid: 
tot (w)elke prijs?
door Jaap de Bruijn

Als ik denk aan het liberalisme - en waar 
dat voor staat - gaan mijn gedachten naar 
een voorval dat ik enkele jaren geleden 
meemaakte. Ik was gevraagd om namens 
FNV Jongeren mee te doen aan een forum 
naar aanleiding van jongerenacties in 
Frankrijk.
De Franse jongeren waren in verzet geko
men tegen een regeringsplan om maat
schappelijke contracten in te voeren waar
mee werkloze jongeren tegen lage lonen 
werkervaring konden opdoen. Heel 
Frankrijk stond op zijn kop. Associaties 
met de Franse Revolutie waren snel 
gemaakt. In het forum kwam de vraag aan 
de orde hoe goed of hoe slecht de positie 
van de hedendaagse jongeren in Nederland 
eigenlijk is.
Ik zal jullie niet vermoeien met de uitkomst 
van de discussie, maar tijdens het gesprek 
deed ook een vertegenwoordiger van de 
JOVD een duit in het zakje. Hij reageer
de op opmerkingen van mijn kant over de 
slecht functionerende Jeugdwerkgarantie- 
wet (JWG) in Nederland. Ik betoogde dat 
de arbeidsmarktproblemen van jongeren 
volstrekt onderschat worden en dat de JWG 
als een schaamlap werkt voor het eigenlij
ke probleem: een schrijnend tekort aan vol
doende banen.
De JOVD’er bevestigde in zijn reactie al 
de vooroordelen die ik al had. Zijn dis
cussiebijdrage kwam vrij vertaald op het 
volgende neer: het is überhaupt belachelijk 
dat de overheid door middel van de JWG 
werkervaringsplaatsen aanbiedt aan werk
loze jongeren. Net zoals het belachelijk is 
dat er een minimuminkomen of een mini
mumuitkering gegarandeerd is. Burgers 
hebben hun eigen verantwoordelijkheid. 
Daar moeten ze veel meer op worden aan
gesproken. De overheid moet zich met 
name beperken tot het handhaven van de 
rechtsorde en het regelen van zaken die

écht niet door de vrije markt opgelost kun
nen worden.
Op het moment zelf stond ik eigenlijk met 
mijn mond vol tanden. Het is moeilijk 
reageren op discussiebijdragen die zó vol
ledig de plank misslaan. Uiteraard had mijn 
liberale collega gelijk met zijn stelling dat 
het belachelijk is dat de overheid zich 
genoodzaakt voelt om zoiets als de JWG 
in het leven te roepen. Maar kennelijk is 
‘de markt’ niet in staat om zelf tot een 
sociaal verantwoorde verdeling van geld, 
macht en werk te komen. Enige over
heidsbemoeienis is dan wel op zijn plaats. 
Natuurlijk. Er zijn genoeg jonge burgers 
die op eigen kracht aan een baan komen. 
Maar het is wel erg elitair om er - reke
ning houdend met je eigen studie en car
rièremogelijkheden - vanuit te gaan dat 
iedereen met een beetje moeite wel aan een 
baan kan komen.

Invulling vrijheid
Ik vind het interessant om eens in te gaan 
op de diepere aanleiding voor dergelijke, 
enigszins voorspelbare ‘liberale’ standpun
ten. De oorsprong van het liberale gedach
tengoed ligt in begrippen die bij de - echte 
- Franse Revolutie centraal stonden: vrij
heid en democratie. Begrippen die de 
JOVD, gezien de naam, hoog in het vaan
del heeft staan.
In de afgelopen eeuwen is gebleken dat de 
verdere invulling van de begrippen vrijheid 
en democratie - plus de bijbehorende rand
voorwaarden - niet eenvoudig is. In alge
mene zin zal iedereen het snel met je eens 
zijn als je zegt dat vrijheid en democratie 
essentieel zijn in een sociale en verant
woorde samenleving.
Alleen: zulke begrippen zijn niet waar
denvrij. Nog tot het begin van deze eeuw 
werd bijvoorbeeld het uitgangspunt gehan
teerd dat alleen mannelijke, goed opgelei
de en welvarende burgers gebruik moch
ten maken van hun democratische rechten.

Kortom: niet elke burger kan automatisch 
profiteren van de vastgelegde rechten 
omtrent vrijheid en democratie.
Dergelijke normen als uitgangspunt nemen 
kan niet vrijblijvend zijn. Een samenleving 
is mijns inziens als geheel verantwoorde
lijk voor het invullen van de randvoor
waarden die nodig zijn om dergelijke rech
ten te effectueren.
Dat betekent ook: zorgen voor goed 
(basis)onderwijs, zodat burgers gebruik 
kunnen maken van hun democratische 
rechten. En je moet een bestaansminimum 
garanderen voor degenen die anders het 
slachoffer dreigen te worden van collega- 
burgers die hun eigen boontjes doppen. 
Want de individuele vrijheid van de één 
kan leiden tot de vrijheidsbeperking van 
een ander...
Daarmee kom ik bij de kem - en het slot 
- van mijn betoog. Basisbegrippen als ‘vrij
heid’ en ‘democratie’ als richtsnoer nemen 
spreekt me erg aan. Maar de invulling die 
door hedendaagse liberalen gehanteerd 
wordt stuit me tegen de borst. Een geïndi
vidualiseerde maatschappij is nog niet het
zelfde als een individualistische maat
schappij. We mogen best een beetje reke
ning houden met elkaar.
Eigen verantwoordelijkheid vind ik OK, 
maar tot (w)elke prijs?

Jaap de Bruijn is voorzitter van de FNV 
Jongeren.
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LIEVER NIET LIBERAAL
Over de ideologen van de groene 
gedachte

door Michiel Visser

De Koude Oorlog is nu al een tijdje 
over - en zoals eenieder weet gewon
nen door het kapitalistische kamp. Eén 
van de voornaamste kenmerken van de 
winnaars is hun streven naar een libe- 
raal-democratische regeringsvorm. Het 
is de vraag in hoeverre deze rege
ringsvorm, dit ‘model’, stand zal hou
den in een wereld zonder Vijand in 
Moskou. In een serie artikelen belicht 
Driemaster de verschillende ideologi
sche aanvallen op het liberaal-demo- 
cratische model, dat door de meeste 
JOVD’ers zonder twijfel ondersteund 
wordt. In aflevering één bekijken we 
de ideologie achter de Groene Golf.

Het is bar en boos gesteld met ons milieu 
(door Kees van Kooten in een niet al te 
ver verleden dan ook treffend als ‘molieu’ 
omschreven). Gifgassen verpesten de lucht 
die wij inademen, kankers welen tierig 
dankzij onze wijze van produceren, de 
Aarde verandert door verraderlijke uitlaat
gassen in een kokende stoof, de tropische 
wouden dunnen uit, alle lieve dieren gaan 
dood, de zeëen zitten vol giftige algen, olie
vlekken bedreigen onze stranden, de 
natuurlijke rijkdommen lijken in een ikstal 
generaties uitgeput te worden en met de 
mensheid zal het dus binnenkort wel 
gebeurd zijn. Aldus de verhalen van milieu
activisten en andere bezorgde hopmannen. 
Sommige van deze lieden hebben geen 
hoop meer, zij zingen slechts hun liederen 
van wanhoop en wachten op het onver
mijdelijke einde. Anderen vechten als beze
tenen voor bepaalde geïsoleerde zaken (het 
Braziliaanse regenwoud, de Zuidchinese 
brulkikker). Een derde groep echter heeft 
de moeite genomen om het kapitalisme 
frontaal aan te vallen en met een alterna
tieve, niet-liberale ideologie op de proppen 
te komen. En het is op deze groep dat wij 
onze aandacht moeten richten.

Groene gabbers
Er zijn vele namen in omloop voor deze

groepen van diepe denkers: ze worden 
ecofascisten genoemd, of aanhangers van 
The New Ethic of van Deep Ecology, of 
ecofeministen, of nieuwe radicalen. Al 
deze groepen hebben echter een aantal 
kenmerken gemeen. Daarvan is de voor
naamste hun aanval op de liberaal-demo- 
cratische idee.
Volgens de groene gabbers is kapitalis
me verantwoordelijk voor de degradatie 
van onze leefomgeving. Waar Karl Marx 
ooit stelde dat uitbuiting van de arbei
dende klasse inherent was aan het kapi
talistische systeem (wat tot revolutie en 
daarmee tot het einde van het kapitalis
me zou leiden), beweren de groene gab
bers tegenwoordig dat de exploitatie van 
onze planeet inherent is aan het kapita
lisme. Ook nu klinkt het in sommige krin
gen dat het systeem aan zijn eigen inter
ne tegenstrijdigheden zal bezwijken. 
Aangezien kapitalisme en liberale demo
cratie in de ogen van onze groene vrin
den hand in hand gaan (zij hebben blijk
baar nog nooit van Lee Kuan Yew 
gehoord), presenteren zij een alternatief 
voor beide systemen.

V ooruitgangsgeloof
Wat het economische aspect betreft zijn 
de verschillen tussen de typen groenen 
groot. Niettemin is er een aantal zaken 
dat steeds terugkomt. De groene gabbers 
willen namelijk allemaal op zo kort moge
lijke termijn een eind maken aan het hui
dige economische model en met name aan 
het vooruitgangsgeloof dat zo lang cen
traal heeft gestaan in het Verlichtings- 
liberalisme. Economische groei is zelfs 
voor de meest gematigde groene verwer
pelijk. In die context brengen zij de inmid
dels gemeengoed geworden term ‘sustai- 
nable development’ te berde. Dit concept, 
in de jaren tachting uitgedacht door de 
vermaarde commissie Brundtlandt (waar
in onder meer ene drs J.P. Pronk zitting 
had), houdt in dat de ontwikkeling van 
de wereldeconomie bezien moet worden 
in een kader van de externe effecten van 
economische groei. Deze mond vol bete
kent dat economische groei weinig bete
kenis zou hebben als deze ten koste gaat 
van een vernietiging van onze leefomge

ving. De groene gabbers willen dan ook 
bereiken dat iedere verder economische 
ontwikkeling zodanig wordt vormgege
ven dat die de Aarde en haar hulpbron
nen niet aantast. Dat zal automatisch een 
effect hebben op de hoogte van de groei. 
Nauw bij deze theorie aansluitend staat de 
Club van Rome met haar ‘grenzen-aan- 
de-groei’ mantra. Al in 1972 waarschuw
de de groep van industriëlen, weten
schappers en andere denkende individuen 
voor de chaos die verdere groei teweeg 
zou brengen. Destijds wist de Club al dat 
we binnen vijftien jaar zonder olie zou
den zitten (1972 plus vijftien jaar is inder
daad 1987). In 1992 nog bracht de Club 
onder de titel Beyond the Limits een nieuw 
boekwerk uit, dat weinig meer is dan een 
herhaling van de oude standpunten. 
Andere groenen gaan verder. Zij lijken 
een soort variant van het terug-naar-het- 
holen-tijdperk te bepleiten. Technologie 
is slecht en het hele model van ontwik
keling eigenlijk ook. De mens is maar een 
beperkt dier dat zich nooit zo boven alles 
en iedereen had mogen plaatsen. Het is 
tijd voor een portie bescheidenheid. We 
moeten terug naar een ondergeschikte 
positie ten opzichte van Moeder Natuur. 
Sommigen van deze mensen zijn aan
hangers van het zogeheten Gaia-model. 
Dat wil zeggen dat zij de Aarde en alle 
organismen die welig op haar oppervlak 
woelen zien als één, nauw verbonden 
geheel - of zelfs als één organisme. Alles 
staat met elkaar in verbinding en het even
wicht mag niet verstoord worden. Wat dit 
in praktische termen moet betekenen is 
niet geheel duidelijk. Wat wel als een paal 
boven water staat, is dat het huidige model 
de Gaia-gedachte niet incorporeert.
Wat de groene economen verder nog 
bedacht mogen hebben is minder relevant, 
aangezien er één, tamelijk simpele, waar
heid is waar zij een blind spot voor schij
nen te helpen. Dat is het feit dat econo
mische groei en een gezond leefmilieu niet 
alleen samen kunnen gaan, maar dat het 
één noodzakelijk is voor het ander. 
Economische groei levert immers de fond
sen op die noodzakelijk zijn om het milieu 
op te schonen. Verder kunnen bepaalde 
milieu-opruimactiviteiten (denk aan het 
uitbaggeren van verontreinigd slib) een 
sterk positief effect hebben op de econo
mie. Een ander element is het probleem 
van de Derde Wereld. Wil voorkomen
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worden dat deze regionen de wereld ver
der vervuilen, dan is economische groei 
aldaar een absolute voorwaarde. Maar als 
we met z’n allen bescheiden gaan doen, 
komt er van ontwikkeling in de Derde 
Wereld natuurlijk niets terecht.

Duivelse democratie
Een bepaalde groep in de groene hoek is 
de democratie beu. Volgens deze mensen 
kan een democratisch systeem nooit de 
keuze maken om op een milieuvriende
lijke manier van leven over te stappen. 
De fixatie van interest groups op het eigen 
deelbelang en het calculeren van de geë
mancipeerde liberale burger tonen aan dat 
de bourgeoisie simpelweg niet bereid is 
om de offers te maken die bij een groe
ne revolutie horen. Daarom is het mis
schien maar beter om middels hardhan
dig en autoritair ingrijpen de zaak voor 
elkaar te krijgen. Het mag geen verba
zing heten dat aanhangers van deze stro
ming bekend staan onder de verzamel
naam ‘ecofascisten’.
Door dit denken staan nogal wat leden 
van de milieubeweging op gespannen voet 
met sommige van de essentiële kenmer
ken van de Open Society. De groenen 
redeneren immers niet vanuit het indivi
du, maar vanuit het collectief. Tenminste, 
als zij überhaupt anthropocentrisch den
ken. Er zijn verschillende groene stro
mingen die humanisme per se als ver
werpelijk en als anti-leven afdoen. Dat 
beide visies haaks staan op die van het 
liberalisme behoeft geen verdere uitleg. 
Andere onliberale kenmerken van deze 
tak van groenen zijn de paternalistische 
en inherent anti-democratische elemen
ten. De groenen zijn niet bereid om te 
wachten op de uitkomsten van het demo
cratisch proces. Zij weten wat goed is 
voor de mensen en zijn bereid om dit van 
bovenaf op te leggen. Het ‘domme volk’ 
begrijpt er toch niets van en doet er beter 
aan maar te zwijgen. Dit staat uiteraard 
in nauwe verbinding met de anti-demo
cratische grondhouding van de ecofascis
ten. In een democratie kan het soms lang 
duren voordat bepaalde zaken doordrin
gen en voordat bepaalde ideeën gemeen
goed worden. Natuurlijk kan dat proces 
zeer frustrerend zijn, vooral als de moge
lijkheid bestaat dat er aan het eind van 
de rit niets met de oorspronkelijke 
beleidsplannen wordt gedaan. Denk bij

voorbeeld aan een situatie waarin de 
meerderheid van de mensen niets ziet in 
de groene opvattingen. De ecofascisten 
willen niet wachten op discussie en debat 
over deze belangrijke zaken en al hele
maal niet op het moment dat de samen
leving klaar is om de stappen te nemen 
die zij nodig achten. Immers, zoals wel 
vaker het geval is met fascisten, de tijd 
om te handelen is NU en er kan geen 
moment verloren worden. Waarom dat 
precies zo is en hoe gedacht wordt een 
samenleving milieuvriendelijk te maken 
middels dwang - dat maken de ecofas
cisten helaas niet zo heel erg duidelijk.

Mannen
Ook de ecofeminsten verdienen aandacht. 
Deze speciale groep van radicale denkers 
is het in de observatie van de huidige pro
blemen in hoge mate eens met die van de 
andere groene groepen. De ecofeministen 
menen daarnaast echter dat de patriarcha
le organisatie van onze beschaving de wor
tel van alle kwaad is. Volgens één van de 
leidende denkers in deze sector, Julia 
Scofield Russell, hebben ecofeminsten 
ingezien dat zij de hele beschaving die de 
mensheid heeft voortgebracht in twijfel 
moeten trekken. “Al haar waarden, haar 
doelen, haar prestaties. Zij is niet alleen 
anti-vrouw, maar inhumaan, anti-leven.” 
Teneinde de Aarde van verdere destructie 
te behoeden moeten we, volgens mejuf
frouw Scofield Russell en haar soortgeno
ten, alle structuren omver werpen en een 
matriarchale samenleving vestigen die veel 
vriendelijker met de flora en fauna omgaat.

Wat nu?
Het moge duidelijk zijn dat de denkers 
van de milieubeweging weinig heel laten 
van de idee van de vrije markt-democra- 
tie. Individualisme, voortuitgang, econo
mische groei, democratische gezagsstruc
turen, enzovoorts: de groene gabbers wil
len er niets van weten. Zij staan voor een 
radicaal andere vorm van leven en rege
ren. Deze vorm is niet altijd even helder, 
maar in ieder geval is zij duidelijk alter
natief. Daarmee rest ons de vraag hoe 
liberalen met het vraagstuk van milieu
vervuiling moeten omgaan.
Helaas is de wereld dezer dagen getuige 
van een uitbraak van een lichte vorm van 
massahysterie. Veel milieuproblemen 
worden niet langer rationeel bekeken en

afgewogen. Het meest significante voor
beeld hiervan is wel het broeikaseffect. 
Dat lijkt vooral hot air te zijn. We heb
ben geen flauw idee of er inderdaad spra
ke is van global warming. En als er inder
daad een broeikaseffect bestaat, of dat een 
natuurlijk proces is (bijvoorbeeld om de 
effecten van een mogelijke nieuwe ijstijd 
te balanceren) of dat het door menselij
ke activiteit veroorzaakt wordt. We weten 
ook niet eens of een eventueel broeikas
effect goed of slecht voor ons is. 
Misschien dat de mensheid er meer baat 
bij heeft dat bepaalde onherbergzame 
delen van deze planeet opwarmen tot aan
vaardbare hoogten, dan dat een paar eilan
den in de Indische Oceaan blijven be
staan. Tenslotte heeft niemand intelligen
te kosten-baten sommen gemaakt. De 
vraag is of de overweldigende kosten die 
verbonden zijn aan het drastisch en op 
korte termijn terugdringen van de con
sumptie van fossiele brandstoffen opwe
gen tegen de vermeende positieve effec
ten. In de eerste plaats betekent dat 
immers dat de ontwikkelingslanden voor 
langere tijd in het proces van ontwikke
ling zullen moeten blijven, wat dramati
sche gevolgen kan hebben voor de ver
vuiling op de langere termijn. Ten twee
de is het misschien wel goedkoper om 
gewoon wat hogere dijken en dammen te 
bouwen, dan om de hele wereldeconomie 
op haar kop te zetten.
Dit wil uiteraard niet zeggen dat er geen 
probleem is. Helaas heeft menige (con- 
servatief-jliberaal zich de laatste jaren wel 
schuldig gemaakt aan het ontkennen van 
het bestaan van dit vraagstuk. Lucht
vervuiling, bodemvervuiling, smerig 
drinkwater et cetera: het zijn allemaal hele 
echte problemen waar hele echte oploss
ingen voor moeten worden gevonden. Het 
volgen van struisvogelpolitiek is onzinnig. 
Maar die oplossingen vereisen niet dat de 
democratie opgeschort moet worden of dat 
groene terroristen het voor het zeggen 
moeten krijgen. Ook is het niet nodig om 
de vrije-markt economie of de liberale 
staatsvorm bij het oud vuil neer te zetten. 
Een vergelijking met de tot dusver enige 
belangrijke concurrerende ideologie, het 
communisme, laat zien dat de kapitalis
tische landen heel wat schoner zijn dan 
haar Marxistische tegenpolen. Dat komt 
natuurlijk doordat de Eerste Wereld rij
ker is dan de Tweede, maar vooral ook
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JOVD hoofdbestuur zwalkt

doordat dwang van bovenaf niet werkt. 
De geschiedenis leert ons dat er geen 
andere weg is naar rijkdom dan die van 
het kapitalisme. Hoe rijker een land 
wordt, des te meer gelden beschikbaar 
zijn om ‘leuke’ dingen te doen. Een der
gelijk rijk land kan zijn inwoners alle
maal een portable computer geven, of het 
kan besluiten om die vervuilde rivier 
schoon te maken, of het nucleaire afval 
op te graven. Verder kan een dergelijk 
land het zich veroorloven om op een scho
nere wijze te produceren en te consume
ren (denk aan een Philips spaarlamp - die 
hadden ze niet in Rood Roemenië).

Democratie
Dwang werkt niet. In de communistische 
wereld vooral doordat de dwangmiddelen 
die de heersers in het Kremlin ter beschik
king stonden niet voor dit doel (een scho
ner milieu) gebruikt werden. In de leer 
van Lenin en de zijnen was de natuur iets 
voor de (communistische) man om naar 
eigen goeddunken te gebruiken. De 
mening van de bevolking was voor hen 
immers niets waard. Als een bepaalde 
groep in één van de Centraal-Aziatische 
Republieken het niet prettig vond dat hun 
meer werd gebruikt voor irrigatiewater in 
plaats van voor visserij (wat op de lange 
duur zou leiden tot het opdrogen van dat 
meer), dan werden deze mannen gewoon 
naar Siberië gesleept.
Maar ook in het onwaarschijnlijke geval 
dat in de Westerse wereld een ecofascis- 
tisch regime aan de macht zou komen, zou 
dwang weinig uitrichten. Immers, een 
schoner milieu gaat hand in hand met een 
zekere mate van mentaliteitsverandering 
bij de burgers. Pas als de mensen inzien 
dat zij baat hebben bij een schoon milieu, 
kan een regering er op rekenen resultaten 
op dit vlak te boeken. En het spreekt voor 
zich dat een dergelijk mechanisme alleen 
in een democratie tot volle bloei kan 
komen. Een schoner milieu kan pas bereikt 
worden als burgers inzien dat een schoon 
milieu ‘goed’ voor hen is. Tot dat inzicht 
komen zij alleen in een democratische en 
open samenleving die bereid is om zich
zelf aan een intern debat te onderwerpen 
(is onze wijze van kapitalisme de enige 
juiste; zijn wij teveel op consumptie 
gericht; of valt dat allemaal wel mee?). 
Kortom, een waardige taak voor het libe
rale systeem.

door Peter Akkerman en G.J.A. van der 
Zwet

Staat de samenwerkingsovereenkomst 
tussen de VVD en de Jongeren Orga
nisatie Vrijheid en Democratie op de 
tocht? Deze conclusie kan worden 
getrokken na uitspraken die onlangs 
zijn gedaan door de voorzitter van de 
Jonge Liberalen, de heer Arjan Toor. 
Uit wat hij zegt valt op te maken dat 
beide organisaties verschillend denken 
over het begrip liberalisme. Zijn uitla
tingen zijn een aantal JOVD-ers in het 
verkeerde keelgat geschoten.

De VVD - met name partijleider 
Bolkestein - voert een politieke koers die 
te conservatief is om liberaal te mogen 
heten en houdt er een zwalkend beleid op 
na, aldus de heer Toor in een onlangs 
gepubliceerd persbericht. Voorts zou het 
dualisme een poging zijn om van twee 
walletjes te eten: zowel het conservatie
ve als het liberale publiek wordt aange
sproken. Dat laatste is naar onze mening 
echter een kenmerk van een volkspartij 
die er naar streeft voor iedereen te zijn.

Is het trouwens geen goede zaak als ieder
een kan zien en horen dat binnen een poli
tieke partij verschillende stromingen 
bestaan? Wat liberaal is voor de één hoeft 
dat niet te zijn voor de ander.
Zo vindt het JOVD-hoofdbestuur dat het 
pas echt liberaal zou zijn als Nederland 
onbeperkt asielzoekers op zou nemen. De 
heer Bolkestein en met hem veel VVD- 
ers zijn hier tegen. Wie zegt dat dit onli
beraal is, vergeet dat het hier om een 
begrip gaat waaraan iedereen een per
soonlijke uitleg kan geven. Dat is trou
wens wèl liberaal. Wellicht kan het ide
aal van optimale vrijheid enkel binnen 
een territorium bestaan dat een beperkt 
aantal invloeden van buitenaf krijgt te ver
werken op economie en sociale capaci
teit. Het is natuurlijk onvoorstelbaar dat 
Nederland alle mensen kan opvangen die 
het hier beter zouden hebben dan in hun 
eigen land. Uit onderzoek komt naar 
voren dat zelfs een zeer groot deel van 
de mensen die in dit land asiel hebben 
gekregen vindt dat er een grens is aan de 
opnamemogelijkheden. Wat is er trou
wens mis met het standpunt van de VVD 
dat het tijd wordt voor een meer evenre-
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dige spreiding van deze mensen over de 
EU-lidstaten? Nederland mag zich op dit 
gebied reeds één van de meest liberale 
naties noemen van Westeuropa. Het lijkt 
niet terecht daaraan voorbij te gaan.

L iberaal paternalism e?
Een ander punt waar het JOVD hoofd
bestuur zich negatief over uitliet, was dat 
veel kiezers niet zouden weten wat ‘libe
raal’ überhaupt betekent. Maar daar zou 
tegenover gesteld kunnen worden dat veel 
stemmers eigenlijk niet weten wat poli
tiek is en wat niet. In de door liberalen 
bepleite democratie hebben ook zij een 
stem.
Ondanks het soms beperkte inzicht van 
kiezers in de politiek pleit het voor de 
VVD dat zij vaak wordt geprezen om de 
duidelijkheid van haar standpunten. Dit 
zou een nieuwe impuls kunnen zijn voor 
de aandacht voor politiek onder de bur
gers en kan tevens een effectiever beleid 
stimuleren.
Zijn de opvallende uitlatingen van het 
JOVD-hoofdbestuur een poging de orga
nisatie opnieuw te profileren, in de media 
te komen en zo de aandacht van poten
tiële leden te krijgen? Kortgeleden werd 
een andere opmerkelijke uitspraak in de 
krant geciteerd. De JOVD zou voorstan
der zijn van het afschaffen van de pro
vincies, omdat het maar overbodige 
bureaucratieën zijn die allerlei besluit
vorming vertragen. Is het verstandig als 
de JOVD de hier geschetste trent voort
zet? Wat is de toekomst van een solis
tisch ingestelde politieke jongerenbewe
ging? Is het HB niet blij met de winst die 
er te halen valt door samen te werken met 
een groeiende en gevestigde partij? Wat 
als de JOVD zou vervreemden van de 
VVD? Zou zij dan niet een geweldig 
potentieel mislopen en concurrentie moe
ten leveren met de reeds gevestigde socia
listische jongerenorganisaties? Vanwaar 
■opeens deze onrust onder de liberale jon
geren? Of speelt deze ook bij andere poli
tieke jongerenorganisaties (p.j.o.’s)?

Z w alkend h oofdbestuur
Alles heeft wellicht te maken met de nieu
we subsidieregels van de overheid die

sinds dit jaar van kracht zijn. Heeft een 
p.j.o. minder dan 1.500 leden, dan is het 
uit met de (forse) steun van ongeveer 
fl.250.000,-.
Korte tijd deed het gerucht de ronde dat 
er fusieoriëntaties gaande waren tussen de 
JOVD en de Jonge Democraten. De 
besprekingen daarover zouden al snel in 
een ver gevorderd stadium zijn gekomen. 
Het voornemen zou echter zijn afgebla
zen omdat er niet genoeg steun zou zijn 
te vinden in de gezamenlijke achterban. 
Waar de JOVD aan hecht is haar zelf
standigheid. Een uitlating hoeft niet te 
worden herroepen indien deze de moe- 
derpartij een trap tegen het zere been is. 
Dit resulteert in een slechts symbolische 
subsidie van VVD-zijde ter waarde van 
fl. 5000,-, terwijl andere p.j.o.’s goed zijn 
voor bijdragen van hun eigen moeder- 
partijen die oplopen tot vier ton (!).
In de huidige situatie is er een JOVD met 
een zwalkend hoofbestuur en een groep 
jongeren binnen de VVD, die slecht is 
georganiseerd. Hier en daar hoort men 
van de VVDJ, de jongeren van de VVD, 
maar in de praktijk komt het er op neer 
dat zij vooral deelnemen aan activiteiten 
met een overmacht aan ouderen. Indien 
de JOVD er voor zou kiezen de banden 
met hen aan te halen ligt hier een kans 
het ledenbestand drastisch te vergroten. 
Voor de VVD zou men het potentieel van 
de toekomst warm kunnen houden, het
geen gebeurt door mensen bestuurserva- 
ring te geven, inzicht in het organiseren 
en cursussen aan te bieden in onder meer 
discussietechnieken en politieke stromin
gen. De vrijheid om er een eigen stand
punt op na te houden kan worden gewaar
borgd door het dualisme. Voorts zouden 
de Jonge Liberalen zich beter kunnen pro
fileren door duidelijk naast de VVD te 
staan en haar (dualistische) standpunten 
te verdedigen. Dit zou wellicht enige rust 
brengen in de organisatie van de JOVD 
en haar zo meer ruimte bieden bezig te 
zijn met haar primaire activiteit: politiek 
inhoudelijk bezig zijn.

De auteurs zijn respectievelijk voorzitter 
en secretaris van de afdeling Heuvelrug.

Oproep
penningmeester
A an alle leden  u il d istr ict O verijsse l/ 
de a fdelingen  Z w olle  e.o . (0401), 
T w ente (0403). N 'oord-O ost 
O verijssel (0402) en  Zuid-VVest 
Salland  (0407)

Helaas is u bij de acceptgiroverz.cn- 
ding een fou iief bedrag in rekening 
gebracht. Er is geen rekening gehou
den mei de verhoging van het dis- 
trictsdcel van fl. 3.- naar fl. 7.5. Ik ver
zoek u derhalve liet verschil fl. 4 ,50  
over te m aken op rek .nr. 
31 .60 .72 .435  t.n.v. JO VD contribulie- 
rek. (giro Rabobank l.eens: pKX4327) 
o.v .v . uw lidnummer. te vinden op de 
acceptgiro. Bij de herinneringsronile 
/.al wel het juiste bedrag in rekening 
worden gebracht.

Oproep
Acquisitie-
commissie
In novem ber 1904 is do acquisitie- 
com m issie irt het leven geroepen om  
nieuw e financierinsbronncn voor de 
JOVD te w erven, zoals sponsoring  
(advertenties), subsidies en donaties. 
Voor deze com m issie zoeken wij nog  
tw ee personen die aan de volgende pro- 
fielsehets voldoen:

*  ervaring in acquisitie/sponsoring bij 
andere instanties dan de JO VD

* com m erciële inslag

Geïnteresseerden kunnen schrijven 
naar het A lgem een Secretariaat o f  con 
tact opnemen met:

Jeroen den Otter, te l.:020-6442740  
W ibo van Om meren, tel.:013-369949
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Revival of 
Liberalism Tour
door Pieter Oosterhuis

Veel van de standpunten van de JOVD 
vonden in het verleden hun oorsprong 
in principiële discussies over het libera
lisme. Helaas wordt dit soort discussies 
in de JOVD steeds minder vaak gevoerd, 
terwijl juist een principiële kijk op de 
problemen interessante oplossingen kan 
opleveren. Het Hoofdbestuur heeft daar
om besloten om op afdelingsniveau meer 
aandacht voor het liberalisme te vragen. 
Het HB zal dit doen door middel van 
een aantal liberale discussie-avonden, 
die door de diverse Hoofdbestuursleden 
in den lande zullen worden verzorgd. 
Tijdens zo’n bijeenkomst zal eerst een 
korte inleiding over liberalisme worden 
gegeven, waarna er alle ruimte is voor 
discussie. Bij deze worden alle afdelin
gen opgeroepen om in contact te treden 
met een Hoofdbestuurder naar keuze om 
zo deze tour binnen de afdelingsgrenzen 
te halen.

Naschrift ‘Sandra 
gaat weg’
door Lucienne van der Geld

Het artikel ‘Sandra gaat weg’
(Driemaster 2 1995) is door de schrij
ver als volgt beëindigd:”Aldo
Schuurman is voorzitter van het JOVD 
district Utrecht.” Naar aanleiding van 
deze laatste zin zou men kunnen con
cluderen dat het artikel namens het dis- 
trictsbestuur Utrecht geschreven is, of 
de mening van het districtsbestuur ver
woordt.
Met nadruk wijst het districtsbestuur 
erop dat bovengenoemd artikel puur op 
persoonlijke titel is geschreven en als 
zodanig niet de mening van het dis
trictsbestuur verwoord.

In den Lande
Defensiecommissie 
duikt onder
door Alwin van Beent

Op 5 april 1995 brachten vijf leden van 
de JOVD-Defensiecommissie (Marcel 
van Drunen, Helmich Hillen, Alex- 
ander Hageman, Geerlof Bouwmeester 
en Alwin van Beem) een bezoek aan de 
Koninklijke Marine in Den Helder. Op 
het programma stonden een bezoek aan 
de Onderzeedienst en de Marinelucht- 
vaartdienst.

De Onderzeedienst van de Koninklijke 
Marine heeft de beschikking over het tor- 
pedowerkschip Hr.Ms.Mercuur en vier 
onderzeeboten van de Walrusklasse, en 
biedt werk aan zeshonderd personeelsle
den. De conventioneel voortgestuwde 
onderzeeboten van de Walrusklasse zijn 
gebouwd bij de RDM in Rotterdam en 
kosten een half miljard per stuk.
Eén van de nadelen van een conventio
nele voortstuwing is dat de boot na ver

loop van tijd boven water moet komen 
om de batterijen op te laden. Over de tijds
duur dat de boot achtereen onder water 
kan blijven varen laat de marine zich niet 
uit. Maar aangezien hetzelfde bedrijf dat 
de boten gebouwd heeft, bezig is met de 
ontwikkeling van ‘airless’ lopende die
selmotoren, blijft deze vraag niet lang 
meer actueel. Het wordt dan namelijk 
mogelijk om onder water de diesels aan 
te zetten, waardoor een boot even lang 
onder water kan blijven als nucleair voort
gestuwde boten.
Een van de opvallendste uiterlijke ken
merken van de boten van de Walrusklasse 
is de X-opstelling van de roeren. Dat maakt 
het mogelijk om op de bodem te gaan lig
gen. Om het gevecht aan te gaan beschikt 
de boot over geavanceerde actieve en pas
sieve sonar systemen, Mk-48 Torpedo’s en 
Sub-Harpoon anti-schip raketten. 
Gedurende de rondleiding over de Hr.Ms. 
Dolfijn bleek dat Marcel van Drunen zijn
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In den Lande
roeping is misgelopen. Als een onder- 
zeebootcommandant die zojuist een zenu
winzinking onderging, probeerde hij 
(tevergeefs) met behulp van de aanvals- 
periscoop zijn eigen auto te torpederen.

Toekomst Onder zeedienst
Natuurlijk hebben deze dure onderzeebo
ten andere taken dan het dienen als speel
tje voor de voorzitter van de defensie- 
commissie, ook al circuleren er in ver
schillende politieke kringen ideeën om de 
Onderzeedienst op te heffen. In de hui
dige veiligheidssituatie blijkt de onder
zeeboot een waardevol instrument dat 
over een geweldige hoeveelheid vuur
kracht beschikt. Steeds meer landen in 
potentiële crisisgebieden beschikken over 
onderzeeboten. Ook kan een onderzee
boot heel goed worden ingezet voor VN 
taken. Operatie Sharp Guard, de zee- 
blokkade tegen voormalig Joegoslavië, is 
hier een goed voorbeeld van. Bovendien 
zijn onderzeeboten essentieel voor het 
behoud van de kwaliteit van de totale 
Marine. Het afschaffen van de onderzee
dienst heeft tot gevolg dat in de eerste 
plaats de fregatten veel beperkter inzet
baar zijn. Verder zou binnen een paar jaar 
de onderzeebootbestrijdingsexpertise ver
loren gaan en dat is een hoofdpijler van 
de marine.

Marineluchtvaartdienst
Na een lunch in de stijlvolle officieren
club werd koers gezet naar Marinevlieg
kamp de Kooi nabij Den Helder. Marine
vliegkamp De Kooi is de thuisbasis van 
de groep helikopters van de Marine
luchtvaartdienst en is onderverdeeld in 
Squadron 860 en Squadron 7.
De helikoptergroep telt in totaal tweeën
twintig helikopters van het type Westland 
Lynx, die zowel van het land als vanaf 
schepen kunnen opereren. De aan wal 
gestationeerde helikopters worden ge
bruikt voor transporten en opsporings- en 
reddingsdoeleinden. De heli’s aan boord 
van schepen zijn de ogen en oren van de 
vloot en kunnen worden ingezet voor 
onderzeebootbestrijding en boardings- 
operaties.
De Lynx helikopters verkennen de omge

ving van de schepen waarop zij zijn gesta
tioneerd op onderzeeboten en bovenwa
terschepen. Voor de onderzeebootbestrij
ding beschikt de Westland Lynx over een 
sonar die men in het water kan laten zak
ken. Als bewapening kunnen doelzoe
kende torpedo’s worden meegenomen. 
Het staat in de plannen om rond het jaar 
2000 ook raketten aan te schaffen voor 
de bestrijding van oppervlakteschepen. 
Een apart verhaal zijn de boardingopera- 
ties waarbij de Lynx wordt ingezet. Die 
worden uitgevoerd bij de deelname van 
de Marine aan de zeeblokkade tegen het 
voormalige Joegoslavië.
Verdachte schepen worden geïnspecteerd 
op eventuele wapens of andere vracht die 
onder het verbod van de VN vallen door 
een zwaar bewapend boardingteam met 
een heli aan boord te zetten. De Marine 
heeft zo al honderden schepen in de 
Adriatische Zee geïnspecteerd. Bij een 
confrontatie met een verdacht schip wordt 
het schip eerst ondervraagd en de daar
mee verkregen informatie gecontroleerd 
en wanneer de informatie of de koers met 
de eindbestemming niet klopt, gaat de 
Marine over tot een boardingoperatie. Per 
deelnemende eenheid, die zes maanden in 
de Adriatische Zee verblijft, kan dit oplo
pen tot honderden confrontaties met tien
tallen boardingen.

Opsporingsdienst
De groep helikopters speelt ook een 
belangrijke rol bij de activiteiten van de 
opsporings- en reddingsdienst (OSRD). 
Het Squadron 7 (OSRD) werd op 12 
december 1949 indienstgesteld op het 
marinevliegkamp te Soerabaja en heeft 
sinds die tijd ruim duizend mensenlevens 
gered.
Squadron 7 staat vierentwintig uur per 
dag paraat met één of meedere helikop
ters om hulp te bieden in het kader van 
haar OSRD-taak. De operaties van deze 
dienst worden uitgevoerd in nauwe 
samenwerking met de kustwacht, die 
tegenwoordig onderdeel uitmaakt van de 
Marine.
Op Marinevliegkamp De Kooi staat sinds 
1988 een hypermoderne helikopter vlieg- 
simulator waarmee alle mogelijke situ

aties zeer realistisch kunnen worden 
nagebootst. Deze simulator is het resul
taat van een samenwerkingsverband tus
sen Nederland, Duitsland, Noorwegen en 
Denemarken en een voorbeeld van de 
voorbereiding op de toekomst. Milieu en 
omwonenden worden immers ontzien en, 
niet minder belangrijk, geld wordt 
bespaard. Daarnaast vergroot de simula
tor de opleidingscapaciteit door de hoge 
beschikbaarheid en de onbelangrijkheid 
van de weersgesteldheid.
Niet alleen de luchtmacht koopt nieuwe 
helikopters, ook de Marine heeft een 
investering gepland op dit gebied. Tegen 
het jaar 2000 zal de Lynx geleidelijk wor
den vervangen door de NFH-90 (NAVO 
Fregat Helikopter). Na aanleiding van de 
Prioriteitennota is dit project opgescho
ven van 1996 naar het jaar 2000. Volgens 
de plannen zullen er ter bestrijding van 
oppervlaktevaartuigen voor deze heli
kopters tevens raketten worden aange
schaft.
De Groep Helikopters zal met geslepen 
tanden het nieuwe millennium betreden!

Oproep
Automatiserings-
commissie
De A.C. zoekt nog enkele personen 
voor enige projecten om het Algemeen 
Secretariaat en de informatievoorzie
ning van de JOVD te optimaliseren. De 
volgende profielschets is van toepas
sing:

* ervaring met automatisering en 
informatievoorziening uit hoofde 
van opleiding

* hoog ‘nerd’-gehalte

Geïnteresseerden kunnen schrijven 
naar het Algemeen Secretariaat of con
tact opnemen met:

Marcel van Drunen, tel.:015-158532 
Wibo van Ommeren, tel.:013-369949
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De VN: nutteloos of het ei van Columbus?

door Joost Kokke

Dit jaar is het niet alleen vijftig jaar gele
den dat Nederland bevrijd werd, maar het 
is ook vijftig jaar geleden dat de Verenig
de Naties zijn opgericht. Het is de bedoe
ling dat dit feit gevierd wordt, maar is er 
eigenlijk wel reden voor een feest? De 
Republikeinen in het Amerikaanse Con
gres zouden de VN het liefst op de 
schroothoop gooien. De ontwikkelings
landen vinden het een club waar vooral 
de rijke landen het voor het zeggen heb
ben en willen eigenlijk grondige hervor
mingen. En in de publieke opinie staat de 
VN ook niet hoog aangeschreven.

Een stukje historie
Net na de oprichting waren de verwach
tingen hoog gespannen. De wereldleiders 
zouden niet dezelfde fouten als in het ver
leden maken. Helaas gebeurde er weinig. 
Binnen tien jaar was de VN in een oor
log verwikkeld tegen Noord-Korea, voor
namelijk doordat de Sovjetunie in die 
periode de vergaderingen in de Veilig
heidsraad boycotte. Het moge duidelijk 
zijn dat dit niet de bedoeling is geweest. 
Door de Koude Oorlog bevonden de VN 
zich in een patstelling en konden ze zich

alleen op politiek ongevoelige terreinen 
begeven. Op deze terreinen werden ech
ter wel resultaten geboekt, hoe gering ook. 
Unicef, Unesco, de WHO en de UNHCR 
gaven de VN een goede naam.
Door de dekolonisatie groeide het aantal 
leden van de VN zeer snel en zo werd de 
VN door deze landen gebruikt om ook een 
stem te krijgen op het wereldtoneel. Via 
de Organisatie van Niet Gebonden Landen 
en andere gelegenheidscoalities werd hun 
stem binnen de VN steeds sterker. Toen 
de Chinese Volksrepubliek in 1971 in de 
VN de plaats van Taiwan innam, werd het 
effect nog groter. Dit resulteerde in de 
eisen voor een Nieuwe Internationale 
Economische Orde (NIEO) in de jaren 
zeventig. Hoewel het rijke Westen som
mige van deze eisen heeft ingewilligd, is 
er niet veel van terecht gekomen.
Pas tegen het einde van de jaren tachtig 
werden de VN echt gebruikt waarvoor ze 
bedoeld waren: bemiddeling bij conflic
ten. Tot de successen hiervan behoren een 
wapenstilstand tussen Irak en Iran, terug
trekking van Vietnam uit Cambodja en 
vredesregelingen in Midden-Amerika en 
Afrika.
Nadat in 1989 de Berlijnse Muur viel en 
in 1991 de Sovjetunie implodeerde, kwa

men de ontwikkelingen in een stroom
versnelling. Nieuwe taken en ontwikke
lingen als het begeleiden van verkiezin
gen, humanitaire interventies en de 
Golfoorlog volgden elkaar snel op. Dit 
veelvuldige beroep door de internationa
le gemeenschap op de VN bracht struc
turele problemen van de organisatie naar 
de oppervlakte. Het eeuwige probleem 
van lidstaten die hun contributie niet of 
niet op tijd betaalden zorgde ervoor dat 
de organisatie bijna altijd in geldproble
men zat en haar taken niet naar behoren 
kon volbrengen.

T oekomstdiscussie
Nu, vijftig jaar na de oprichting, is ein
delijk de discussie begonnen over het 
voorbereiden van de VN op de 21ste 
eeuw. De ongeloofwaardigheid die de VN 
in het verleden uitstraalden moet worden 
omgekeerd. Zo is het natuurlijk absurd 
dat Waldheim tien jaar Secretaris-Gene- 
raal kon blijven, terwijl iedereen wist van 
zijn oorlogsverleden. Ook Perez de 
Guellar had een dubieuze carrière achter 
de rug toen hij Waldheim opvolgde. De 
huidige Secretaris-Generaal, Boutros 
Ghali, liet zich niet van zijn beste kant 
zien met zijn uitspraak dat het conflict in 
Bosnië een “rich men’s war” is. Ook pleit 
het niet voor hem dat hij een onderzoek 
naar de verspilling in de VN, dat hij zelf 
gelastte, in de doofpot probeerde te stop
pen, omdat de uitkomst hem niet beviel. 
Een geloofwaardige Secretaris Generaal 
zou dan ook één van de eerste hervor
mingen moeten zijn.
De Veiligheidsraad is het belangrijkste 
orgaan van de VN. In een veranderde 
wereld mag hervorming hieraan zeker niet 
voorbijgaan. Aangezien weinig landen 
staan te springen om hun zetel op te 
geven, is uitbreiding de enige oplossing. 
De grootste vraag is met welke landen. 
Wat zijn de criteria? Mogen het alleen 
nucleaire mogendheden zijn, zoals 
Frankrijk heeft voorgesteld? De wereld 
streeft in het kader van het Non Proli
feratie Verdrag juist naar een beperking 
van het aantal kernmachten tot de huidi
ge vijf permanente leden van de 
Veiligheidsraad. Hoe voorkom je een
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oververtegenwoordiging van de Westerse 
landen? Moeten de nieuwe permanente 
leden ook een vetorecht krijgen?

To intervene or...
De VN vredesmachten vormen een ander 
probleem dat aandacht verdient. De ope
ratie in Somalië en in het voormalige 
Joegoslavië hebben laten zien dat hier 
veel verbeterd kan worden. Waar moet 
wel en waar moet niet ingegrepen wor
den? Wat voor mandaat moeten de troe
pen krijgen? Wie moeten de troepen leve
ren en hoe lang moeten die daar blijven? 
Wie stelt de eisen aan het materieel van 
de troepen en waar moeten de besluiten 
worden genomen?
Het is nu zo dat veel van deze laatste zaken 
besloten worden op het hoofdkwartier van 
de VN in New York, op vele kilometers 
afstand van de plaats van handeling. De 
Canadese generaal majoor b.d. Lewis 
MacKenzie geeft goede suggesties in zijn 
boek Peacekeeper - The road to Sarajevo. 
Enkele daarvan zijn al uitgevoerd, zoals 
een permanent bemande ruimte in het 
hoofdkwartier waar contact wordt gehou
den met de vredesmachten ver weg. Het 
is moeilijk voor te stellen dat zo iets niet 
bestond. Ook het idee van minister Van 
Mierlo om een permanente VN-brigade op 
te richten moet kritisch bekeken worden. 
Het huidige beleid, maar ook dat van het 
verleden, t.a.v. het sturen van vrede
smachten was en is dubbelzinnig. Troepen 
vragen een duidelijk mandaat, maar krij
gen een vaag compromis. Dat maakt de 
situatie ter plekke er niet werkbaarder op. 
Ook worden troepen gestuurd zonder dat 
vaststaat wanneer ze weer huiswaarts zul
len keren of zonder dat er een evacu- 
atieplan opgesteld is. Dat is zondigen 
tegen alle militaire regels. Hierdoor zijn 
idiote situaties ontstaan. Situaties bij
voorbeeld als op Cyprus, waar een VN- 
soldaat elke dag hetzelfde rondje loopt 
als zijn vader een generatie voor hem. 
Het is duidelijk dat er veel mis is met de 
VN. Misschien ligt hier een mooie taak 
voor een JOVD commissie. De JOVD kan 
in ieder geval een mooie start maken door 
zich fel uit te spreken tegen het feit dat 
de VN hun vrouwenconferentie houden 
in China. Hèt land bij uitstek waar vrou
wen geen rechten hebben.

Wegen naar 
opnieuw via
door Marcel Putman, Leendert de Lange 
en Josée Vroon

Het Europese continent staat in de 
21ste eeuw belangrijke veranderingen 
te wachten. In dit licht zal de 
Intergouvernementele Conferentie ge
organiseerd worden, waarop het 
Verdrag van Maastricht geëvalueerd 
wordt. Voor de JOVD reden om een 
duidelijke inbreng te leveren aan de 
discussie en een congres over deze 
Intergouvermentele Conferentie van 
1996 te organiseren.

Verschillende commissies binnen de 
JOVD hebben zich over de materie gebo
gen en een concept Plan van Aanpak 
opgesteld. Deze conceptnota zal op het 
speciale congres samen met de andere 
liberale jongerenorganisaties in Europa 
worden vastgesteld. Een aantal thema’s 
van het Verdrag van Maastricht is geë
valueerd en kritisch belicht. Een transpa
rant, democratisch en slagvaardig Europa 
vraagt om een duidelijke structuur en 
doorzichtige besluitvorming.
Het concept Plan van Aanpak bevat de 
volgende thema’s:
- interne structuur van de Unie
- uitbreiding van de Unie
- de Monetaire Unie
- en gemeenschappelijk defensie- en vei

ligheidsbeleid
- een filosofisch-ideologische bespiege

ling van de positie van jongeren in de 
21ste eeuw

In de voorbereiding op de Intergouver
mentele Conferentie is dit het enige 
moment waarop speciaal de liberale jon
geren discussiëren over hun toekomst. Het 
Internationaal Secretariaat organiseert dit 
congres in samenwerking met de JOVD- 
afdeling Maastricht, de Vlaamse Liberale 
Democraten-Jongeren (VLD-J) en met de 
Liberal Youth Movement of the European 
Union (LYMEC).
Het eerste deel van het congres heeft 
plaats in het weekend van 23, 24 en 25

de IGC’96 
Maastricht

juni in Maastricht. De opening geschiedt 
op de historische plek waar het Verdrag 
van Maastricht tot stand is gekomen: de 
Statenzaal van het Gouvernementshuis. 
De Duitse Statsminister im Auswertigen 
Ambt, de heer Hoyer (FDP), zal de ope
ningsspeech voor zijn rekening nemen, 
gevolgd door onze eigen Staatssecretaris 
voor Europese Zaken, de heer Patijn. Tot 
slot zal de voorzitter van de ELDR-party 
(de Europese Liberale partij), de heer de 
Clercq (VLD), de avond afsluiten.
Het tweede deel van het congres speelt 
zich op 26 en 27 juni af in Brussel. Voor 
dit deel neemt de VLD-J de organisatie 
op zich. Op de laatste dag van het con
gres zal het Plan van Aanpak worden aan
geboden aan Gijs de Vries, de fractie
voorzitter van de ELDR, de liberale frac
tie in het Europees Parlement. Daarna is 
er ruimte voor discussie met Europar
lementariërs over de resultaten van ons 
congres.

Het Plan van Aanpak heeft verschillende 
kernthema’s. De verdieping van de 
Europese Unie (EU) is het eerste deel
onderwerp. Het democratisch tekort is een 
groot manco. Het is een slepend probleem 
dat mogelijkerwijs de structuur van de EU 
kan ondergraven. Een vraagstuk dat hier
mee samenhangt is het gebrek aan draag
vlak voor het integratieproces bij de 
bevolking van de lidstaten (de opkomst 
bij de verkiezingen voor het Europees 
Parlement was in Nederland 35%).

De verbreding van de EU is het tweede 
deelonderwerp dat besproken wordt. Het 
is van belang om dit onderwerp, dat 
samenhangt met verdieping, te bespreken 
vanuit het perspectief van een groter wor
dende EU. Hierbij staan verschillende 
vragen centraal. Welke landen in Europa 
zijn potentiële leden van de EU? Waar 
begint of eindigt Europa? Zou het Euro
pese deel van de Russische Federatie lid 
kunnen worden? Aan welke criteria moe
ten de landen voldoen voor een lidmaat
schap? Op welke termijn kunnen nieuwe
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Congresbon
lidstaten toetreden tot de Unie en in hoe
verre moet de Europese structuur in geval 
van verregaande uitbreiding veranderen?

Voor het IGC’96-congres op 23, 24 en 25 juni 1995 in Maastricht en 26 en 27 
juni 1995 in Brussel.

Graag deze bon opsturen voor 6 juni 1995 naar:

JOVD IGC’96-congres
t.a.v. Fredriek van de Straat, Buys Ballotstraat 1 L, 3572 ZN UTRECHT

Het derde onderwerp dat ter sprake komt 
is het Gemeenschappelijk Buitenlands- en 
Veiligheids Beleid (GBVB). Naar aanlei
ding van het grote mislukken van het 
optreden in het voormalige Joegoslavië 
zal de vraag centraal staan of dit niet te 
hoog is gegrepen voor de EU.

Ik, Naam:.....................................................................................................................

Adres:...........................................................................................................................

Postcode:.............................Plaats:..............................................................................

Tel:...............................................................................................................................

geef mij op voor het IGC’96-congres.
Ik wens deel te nemen aan:

□ Arrangement 1 □ Arrangement 3
□ Arrangement 2 □ Arrangement 4

Door het tekenen van deze bon, ben ik verantwoordelijk voor eventueel door mij 
aangerichte schade,

□ Arrangement 1- Maastricht
In dit arrangement zit inbegrepen:
- 2 overnachtingen in een hotel in het 

centrum van Maastricht
- 1 ontbijt
- 1 brunch
- 1 diner
- 1 feest
- 1 congresboek 
kosten: ƒ150,-.

□ Arrangement 2- Brussel
In dit arrangement zit inbegrepen:
- 2 overnachtingen in een hotel in het 

centrum van Brussel
- 2 ontbijten
- 1 diner 
kosten: ƒ125,-.

□ Arrangement 3 - Totaal
Dit arrangement is een combinatie van 
arrangement 1 en 2 
kosten: ƒ275,-.

Handtekening:

□ Arrangement 4 - Maastricht op 
Zaterdag
In dit arrangement zit inbegrepen:
- 1 lunch
- 1 diner
- 1 feest
- 1 congresboek 
kosten: ƒ50,-.

Alle arrangementen zijn op grond van 
2,3 of 4 persoonskamers.
Ik wil graag op de kamer bij:

Naam:....................................................

Kruis je keuze aan en maak bijbeho
rend bedrag over op Rabobank Leens 
31 60 72 443 (giro bank 88 43 27) t.a.v. 
JOVD Internationaal o.v.v IGC’96-con- 
gres en arrangementnummer. De con
gresbon en het bedrag dienen voor 6 
juni 1995 binnen te zijn.

In de vierde werkgroep staat de Econo
mische en Monetaire Unie centraal. Moet 
Koningin Beatrix werkelijk haar hoofd 
gaan verliezen voor een ECU? Gezien de 
huidige monetaire problemen binnen de 
EU hoeft zij zich daar voorlopig geen zor
gen om te maken. De vraag is in hoe
verre een Europese munt kan bijdragen 
aan een volledige economische integra
tie.

In de laatste werkgroep zullen de thema’s 
Europa en de positie van jongeren vanuit 
een filosofische optiek besproken worden. 
Hieronder vallen ook onderwijs, gezond
heidszorg, welzijn en cultuur.

Dit congres is een unieke kans om, samen 
met vele buitenlandse jonge liberalen, 
mee te praten over de toekomstige poli
tieke agenda van Europa. Voor dit con
gres hebben wij ook onze liberale vrien
den uit Oost- en Midden Europa uitge
nodigd. Voor het congres zijn ongeveer 
vijfentwintig plaatsen voor JOVD-ers 
gereserveerd. Het is daarom noodzaak om 
je snel op te geven door middel van het 
insturen van de congresbon. De congres
bon dient samen met de betaling uiterlijk 
X>p 6 juni bij de organisatie aanwezig te 
zijn. De voertaal van het congres is 
Engels. Kom naar Maastricht en bepaal 
de politieke agenda van Helmut Kohl en 
Wim Kok in 1996.

Voor meer informatie:
Marcel Putman 010-4622155, Josée Vroon 030-719751, 
Leendert de Lange 070-3830028

j V l ______ i
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Activiteitenoverzicht 
internationaal 
zomer 1995
11-15 juni 1995
LUF congres in Uppsala, Zweden
De Zweedse liberalen nodigen ons uit om 
hun jaarlijkse congres bij te wonen, dit keer 
in Uppsala. Afgelopen jaar hebben wij 
reeds Zweden tijdens hun referendum over 
de toetreding tot de EU mogen bezoeken 
en nu vieren zij hun eerste congres als lid 
van die EU. Alle kosten worden door LUF 
betaald, reiskosten moet je zelf betalen. De 
Zweden melden dat ze een aantal interes
sante tips hebben voor de minder bedeel
den onder ons.

23-27 juni 1995
Plaats: Maastricht en Brussel 
IGC-congres ‘Evaluatie van Verdrag van 
Maastricht’
Een groot Europees Congres over de 
Intergouvernementele Conferentie van 
1996. Bepaal de politieke toekomst van 
Europa en discussieer mee! Er is slechts 
een beperkt aantal plaatsen. Dit is het enige 
moment in de voorbereiding op de I.G.C. 
dat liberale jongeren uit heel Europa direct 
politieke invloed kunnen uitoefenen op 
Brussel. Meer informatie elders in de 
Driemaster.

30 juni tot en met 2 juli 1995 
Venstres Ungdum jaarlijks Congres te 
Denemarken
Onze liberale collega’s organiseren elk jaar 
omstreeks deze periode hun jaarlijkse con
gres. Zij hebben ons een speciale uitnodi
ging gestuurd om niet alleen het congres 
bij te wonen, maar tevens gevraagd of wij 
op hun galabal acte de presence willen 
geven. Natuurlijk zullen tijdens hun con
gres dezelfde zaken aan de orde komen als 
tijdens ons JOVD-congres. Participatie aan 
het congres is vrij, evenals diners etc. Reis- 
en verblijfskosten worden niet vergoed.

10-14 juli 1995
Europareis naar Luxemburg, Brussel en 
Straatsburg
Op uitnodiging van JOVD erelid Jan-Cees 
Wiebinga zullen wij worden rondgeleid 
door het Europese Centrum. De reis- en 
verblijfskosten worden bijna volledig door

de Europese Unie vergoed. Meer informa
tie elders in de Driemaster

27 juni - 11 juli 1995
Oost-Europareis naar Bulgarije en
Roemenië
Deze reis zal georganiseerd worden in samen
werking met Afdeling Rijnmond. Roemenië 
en Bulgarije zullen door de JOVD samen 
met de Duitse JuLi’s als een internationale 
delegatie bezocht worden. Een zeer interes
sante reis voor wie werkelijk iets anders wil 
beleven en een indruk wil krijgen van de ont
wikkeling van deze nieuwe democratieën. 
Een ontmoeting met de Bulgaarse President 
behoort tot de mogelijkheden. De eigen bij
drage zal maximaal tweehonderdvijftig gul
den bedragen. Meer informatie: Antoinette 
de Laan, tel.: 010 - 4121808

augustus 1995
IFLRY-summercamp ergens in Europa 
Een week lang vakantie vieren met ande
re liberale jongeren onder het motto ‘veel 
lol met een politiek sausje voor weinig 
geld.’

september 1995
Spanje, Barcelona
LYMEC-Executive Meeting en Seminar

23 September 1995
A.L.V. Vereniging 31

12-15 oktober 1995
IDF-Conferende in Istanbul over intercre- 
atie (het nieuwe modewoord voor integra
tie)
Naar aanleiding van de Nederlandse 
Conferentie over de positie van jongeren 
en minderheden in Nederland, zal in okto
ber 1995 een grote internationale confe
rentie over de positie van minderheden in 
Europa gehouden worden. Pikant detail is 
dat deze conferentie plaats heeft in een land, 
waar het bestaan van minderheden 
(Kurden) ontkend wordt. De President van 
Turkije zal zijn opwachting maken. De 
JOVD heeft enige aarzelingen om deel te 
nemen, wanneer de Kurdische zaak niet tot 
de gespreksonderwerpen behoort. 
Aanmelding voor 25 mei 1995.

Informatie en opgave bij: - Internationaal 
Secretaris - Delphine Pronk - Struisenburg- 
dwarsstraat 292 - 3063 BV Rotterdam - tel. 
010-4028357.

Liberale
Agenda
9 juni
Afdeling Baronie van Breda: 
debat tussen vertegenwoordigers van de 
economische afdeling van de gemeente 
en mensen uit het bedrijfsleven.
Meer informatie?
Bel Thomas van Kuijk: 01620 - 53752 

di 9 juni
Afdeling Eindhoven:
overheidsbeleid sport. Plaats: Trafalgar
Pub. Tijd: 20.00 uur.

12 juni
Afdeling Maas en Ijssel: 
excursie naar Philip Morris.

15 juni
Afdeling Maas en IJssel:
politiek café. Plaats: Grandcafé Central in
Gouda. Tijd: 21.00 uur.

27 juni
Afdeling Maas en IJssel:
JOVD Liberalism Tour. Sandra Spek zal 
vragen beantwoorden vervolgd door dis
cussie over het liberalisme. Plaats: Ridder 
van Catsweg 300 te Gouda.

6 juli
Afdeling Maas en IJssel: 
vakantiecafé. Plaats: café Central.
Tijd: 17.00 uur.

10-17 juli
Afdeling Eindhoven: Terschelling Spec- 
takel.
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p&p

TEXTIELDRUK / BORDUREN
Ons assortiment is groter dan deze advertentie 

Wij leveren: van mok tot T-shirt, van vlag tot manchetknoop, van
rugbyshirt tot baseballcap

Kom dus bij ons langs als je iets wil laten drukken of borduren.
Uw logo, naam of kreet snel, goed en goedkoop op elk denkbaar artikel

of het er nu 1 of 10.000 zijn.

Textielprinting, Premiums, Embroideries &Design 

Poelestraat 24-26 9712 KB Groningen 

050-138288 / 136884

Herengracht 48 
2511 EJ Den Haag 

Telefoon 070-3646161

Cocktails

Lunches van 11.00 tot 15.00 uur 

‘s zomers voorterras & tuinterras

Bijzondere gelegenheid voor al uw recepties of privé-parties
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WOTl'LEN VAN DE BUITENGEWONE ALGEMENE VERGA- 
IDER1NG VAN DE JOVD GEHOUDEN OP 19 MAART 1995

1 De vulgende afdelingen zijn vertegenwoordigd:
1 Leiden e.o., Groningen, Eindhoven, Noord-Groningen, West- 
I'Brabant, Dokkum, Meppel, Utrecht, Rijk van Nijmegen, Baronie 
v tuil Breda, Eemland, Ede-Wageiiingen-pIus, Delfland, Rijnmond, 
Wieuwegein e.o.. De Compagnie, Amsterdam, Twente, Tiel e.o., Den 
I Haag en Zwolle.

i'öl. Opening
: Landelijk Voorzitter Arjan Toor opent dc vergadering.

i >02. Ingekomen stukken en mededelingen
IIX' volgende stukken zijn ingekomen:
- De notulen van de BAV d.d. 14 januari (995;
- moties zoals gepubliceerd in HB-nieuwsbrief nummer 3;
• drie actuele moties te weten:
‘Motie geef dc boeren 100% (Afdeling Tiel e.o.)
‘Motie Canadese kaping (Afdeling Tiel e.o.)
‘Motie Pil (Cie. Alelta Jacobs)
- Twee brieven van Marcel Putman, betreffende zijn absentie op deze 
BAV en over de vermeende communicatiestoornis met het HB;
- Pen brief van Rolf Moester m.b.t. het agendapunt Vragen aan het 
Hoofdbestuur:
-Afmelding van Cederic Stalpers, hoofdredacteur van de LEF.

iX volgende mededelingen zijn gedaan:
- Nieuwe Adressenvraagbaken en statuten zijn te verkrijgen;
- In aansluiting op de BAV wordt er een borrel georganiseerd door 
afdeling Utrecht.

1-93. Vaststelling van de notulen van de BAV d.d. 14 januari 1995.
De notulen van de BAV d.d. 14 januari 1995 worden ongewijzigd vast- 
gesteld.

i*M. Vaststelling taakverdeling Internationaal Secretaris, Secretaris 
V orming en Scholing en Hoofdbestuur.

i|)e taakverdeling tussen Internationaal Secretaris en Hoofdbestuur 
is als volgt vastgesteld:

a. Het Hoofdbestuur is verantwoordelijk voor de uitvoering van het inte
grale beleid. De Internationaal Secretaris is verantwoordelijk voor dc 
uittoering van het internationale beleid.

b. Hel Hoofdbestuur is eindverantwoordelijke voor dc gang van zaken 
op het Algemeen Secretariaat. Zij verplicht zich de Internationaal 
Secretaris waar mogelijk in staat tc stellen van de faciliteiten gebruik 
ie maken.

c. De politieke Commissies verplichten zich om hun ingenomen stand
punten kenbaar te maken aan de Internationaal Secretaris, teneinde 
hem in staat te stellen deze internationaal uit te dragen.

d. Het Hoofdbestuur besluit inzake de kandidaatstelling van leden van 
de JOVD in organisaties waarbij de JOVD is aangesloten. De 
Internationaal Secretaris draagt kandidaten voor functies binnen orga
nisaties. die onder zijn verantwoordelijkheid vallen, voor bij het 
Hoofdbestuur.

De Taakverdeling tussen Secretaris Vorming en Scholing en 
Hoofdbestuur wordt als volgt vastgesteld:

a. Het Hoofdbestuur is verantwoordelijk voor de uitvoering van het inte
grale beleid. De Secretaris Vorming en Scholing is verantwoordelijk 
voor de uitvoering van het vormings en scholingsbeleid.

b. Het Hoofdbestuur is eindverantwoordelijke voor dc gang van zaken 
op het Algemeen Secretariaat. Zij verplicht zich de Secretaris Vorming 
en Scholing waar mogelijk in staat te stellen van de faciliteiten gebruik 
te maken.

c. Het Hoofdbestuur besluit inzake de kandidaatstelling van leden van 
de JOVD in organisaties waarbij de JOVD is aangesloten en in for
mele overlegstructuren waar de JOVD aan deelneemt. De Secretaris 
Vorming en Scholing draagt de kandidaten voor deze functies voor 
hij het Hoofdbestuur.

05. Projecten 1995 en Evaluatie Projecten 1996
Tijdens dit agendapunt wordt na beantwoording van een aantal vragen 
over de projecten van 1995 en hoe de projecten in 1996 werd de vol
gende toezegging gedaan.
Op het Algemeen Secretariaat wordt een agenda bijgehouden met 
Landelijke Activ iteiten teneinde overlappingen te voorkomen.

Wibo stelt dat de Projecten in ieder geval weer aan de volgende basis
vereisten moeten voldoen:
1. Het project moet gericht zijn op participatie onder jongeren.
2. Het project moet innovatief zijn
De vorm van indienen zal waarschijnlijk gelijk zijn aan hel voorgaan
de jaar.

06. Agendapunt t.b.v. vragen aan het Hoofdbestuur
Hei Hoofdbestuur zegt toe naar aanleiding van de brief van Rolf Moester 
dit agendapunt van een andere naam te voorzien, ten einde het rond- 
vraag-achtige karakter van dit agendapunt ie verminderen.

Over de volgende zaken wordt gediscussieerd met hei Hoofdbestuur.

A-Relatie JOVD-VVD.

Het Hoofdbestuur zegt toe dat zij de afdelingen en districten een brief 
met richtlijnen over hoe om te gaan met de VVD zal doen toekomen. 
Deze brief is een handreiking naar vele afdelingen die worstelen met 
dit probleem. Waarbij het Hoofdbestuur benadrukt dat de uitvoering 
van de richtlijnen m.b.t. de omgang met de VVD afhankelijk is van 
de lokale situatie.

Arjan Toor merkt op dat de VVD in elk gat zal springen dat de JOVD 
laat vallen. Het is dan ook aan de vereniging een sterke JOVD te hou
den en er met zijn alle voor te zorgen dat er geen gaten vallen.

B. Datum Congres
Het congres zal worden gehouden op 27 en 28 mei 1995. een week 
later dan oorspronkelijk gepland. Doordat het IFLRY congres samen 
valt met het Landelijke Congres kan de Internationaal Secretaris hier
bij niet aanwezig zijn. Inzake het verschuiven van het congres wordt 
hei HB een gebrek aan communicatie verweten.

Het HB zegt toe in ieder geval op het mei congres de data voor alle 
congressen van volgend jaar te presenteren, waarbij voor elke datum 
drie opties zullen worden gepresenteerd.

C. Aantal vrouwen in het HB
Na discussie met de vereniging wordt tot de conclusie gekomen dal 
het weliswaar belangrijk is dat het HB een goede afspiegeling is van 
de vereniging, maar dat bij het kandideren van HB-leden toch eerst 
gekeken zal worden naar kwaliteit.

D. Folder
Er wordt opgemerkt dat er in de nieuwe promotie-folder een aantal 
taalfouten staat. Pieter Oosterhuis /.egt toe het ontstaan van deze fou
ten uit te zoeken en brengt hierover de vereniging via de HB-Nieuwsbrief 
op de hoogte.

E. Aansprakelijkheidsverzekering
Naar aanleiding van problemen die gerezen zijn door het niet gedekt 
zijn van bepaalde calamiteiten door onze aansprakelijkheidsverzekering 
zegt Wibo van Ommeren toe dat hij de zinvolheid van deze verzeke
ring nog eens zal bekijken.

F. Potje politiek afdelingen
Op de vraag waar het loegezegde potje politiek afdelingen blijft, ant
woordt Wibo van Ommeren dat dit nog niet aan de orde omdat de 
daartoe benodigde verlaging van het budget Driemaster nog niet gere
aliseerd is vanwege problemen met de Drukker.

G. Contact HB-districten
Naar aanleiding van de vraag over de werkwijze van het organisatie- 
secretariaat wordt uitgelegd dat zij zorgen voor het contact tussen HB 
en district. Het Hoofdbestuur kan zich via deze constructie meer bezig 
houden met het beleid op Hoofdlijnen nu het Organisatie Secretariaat 
wat meer uitvoerende werkzaamheden op zich neemt.
De afdelingen zullen binnen afzienbare tijd een brief ontvangen over 
de werkwijze van het Organisatie Secretariaat.

H. ’t Gooi
Het Hoofdbestuur zegt toe in de moeilijke zaak van “t Gooi actief vin
ger aan dc pols te houden. Dit doet zij via twee wegen a. het harde 
beleid, wat resulteerde in het royement van Richard Otto en het b. zach
te beleid, waarbij he! HB en het district de handelen van ‘t Gooi nauw
lettend volgen en ingrijpen waar nodig is.

07. Agendapunt m.b.t. vragen aan Internationaal Secretaris, 
Secretaris Vorming en Scholing en Hoofdredacteur Driemaster.
Er worden geen vragen gesteld aan de Internationaal Secretaris en de 
Secretaris Vroming en Scholing.

Aan de Hoofdredacteur worden vragen gesteld omtrent problemen met 
Dinky Druk cn het logo van de Driemaster.

08. Politiek Secretariaat Nieuwe Stijl
Het Hoofdbestuur heeft besloten tot het Politiek Secretariaat Nieuwe 
stijl omdat in de oude stijl er te veel werd gepraat over organisatie en 
te weinig over politiek. Het Politiek Secretariaat Nieuwe Stijl zal een 
evenwichtigere verdelingen stimuleren van 1. politieke discussie en 2. 
politiek in de vereniging.

09. Begrotingswijziging 1995
De begrotingswijziging over lopend boekjaar 1995 wordt als volgt vast
gesteld.

Afschrijvingen daalt met f2000.- (zegge tweeduizend gulden). 
Communicatiecommissie daalt met f1000,- (zegge duizend gulden). 
Organisatie Commissie daalt met f1000,- (zegge duizend gulden). 
V&S Secretariaat daalt met f500,- (zegge vijfhonderd gulden). 
Onvoorzien daalt met 12500.- (zegge vijfentwintighonderd gulden).

10. Vaststelling Moties
Aangenomen zijn de volgende moties:

MOTIE Tsjetsjenië
De JOVD in vergadering bijeen op 19 maart 1995 

Constaterende
-dat Tsjctjenie het Federatie Verdrag van 31 maart 1992 niet heeft 
ondertekend op grond van hun historische achtergrond (Communistische 
en Tsaristische onderdrukking),
-dat alle volkeren het recht hebben -zonder inmenging van buiten- hun 
politieke status en hun economische, sociale en culturele ontwikkeling 
te bepalen (VN volkenrecht - resolutie 2625 [XXVJ),
-dat het VN volkenrecht door de Russische Federatie in de grondwet

erkend wordt (art. 15/4),

Overwegende
-dat Tsjetsjenië geen deel uit maakt van de Russische Federatie door
dat zij het Federatie Verdrag niet heeft ondertekend,
-dat de Russische Federatie het VN volkenrecht dient te respecteren.

Spreekt als haar mening uit
-dat de Europese Unie Tjestjenie moet erkennen als zelfstandig land, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

Motie Leegstand Kantoorgebouwen
De JOVD in vergadering bijeen op 19 maart 1995

Constaterende
-dat leegstand van veel kantoorgebouwen,
-dal deze gebouwen zich vaak in stedelijk gebied bevinden.

Overwegende
-het tekort van het aantal woningen vooral in stedelijke gebieden 
-het langdurige proces dat vooraf gaat aan het bouwrijp maken van een 
nieuwe locatie.

Voorts overwegende
-dat kantoorgebouwen vaak gunstig liggen ten opzichte van stad en 
werk en goed bereikbaar zijn d.m.v. auto en openbaar vervoer,

Spreekt als haar mening uit
-dat kantoorgebouwen die langdurig leeg staan worden verbouwd tot 
woningen.

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG 

MOTIE PIL

De JOVD in vergadering bijeen op 19 maart 1995 

Constaterende
-het voorstel van Minister Borst om de anti-conceptiepil uit het zie
kenfondspakket te halen (als onderdeel van de Nota volume- en kos
tenbeheersing-gezondheidszorg). welke 17 maart is aangenomen in de 
minister-raad.
-dat dit voorstel slechts een lastenverschuiving van ziekenfondsverze
kerden naar pilgebruiksters inhoudt, en geen bezuiniging,

Overwegende
-dat deze lastenverschuiving wordt afgewenteld op met name de min
der draagkrachtigen in de samenleving,
-dat dit strijdig is met de emancipatiedoelstellingen van het kabinet. 

Voorts constaterende
-dat ongewenste zwangerschaps-preventie een collectieve verantwoor
delijkheid is en geen individuele,
-dat het voorstel om de pil wel cn het pessarium, spiraaltje, en abor
tus niet uit het pakket te halen willekeurig is.

Voorts overwegende
-dat deze willekeur de keuzevrijheid van niet financieel-onafhankelij- 
ke vrouwen belemmert.
-dat dit levens een extra financiële barrière bovenop de maatschappe
lijke legt.

Spreekt als haar mening uit
-dat het niet sociaal rechtvaardig is lasten eenzijdig af te wentelen op 
minder draagkrachtigen.
-dat de pil om deze reden in het ziekenfondspakket moet blijven.

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG

11. W.V.T.T.K.
Tijdens dit agendapunt werden er geen punten aan dc orde gebracht.
12. Rondvraag
De Hoop: Wanneer is de data-base operationeel? Antwoord HB (Penne): 
Eind maart zal deze operationeel zijn.
Efferink: Kan het agendapunt moties op een BAV voortaan wat eer
der op de agenda worden gezet? Antwoord HB (Toor): Er zijn ver
plichte huishoudelijke zaken die aan de orde moeten komen, maar deze 
kunnen wel zo kort mogelijk besproken worden, zodat we later op de 
dag veel tijd kunnen besteden aan de politieke moties.
Schuurman: Wat is de ledenwinst na aanleiding van de advertenties in 
de Universiteitskrantjes. Antwoord HB (Pieter): Het aantal nieuwe leden 
is helaas minder dan lü. wel zijn deze advertenties goed geweest voor 
onze naamsbekendheid.
Schuurman: De machtigingen zijn nog niet afgeschreven terwijl het HB 
had toegezegd dat dit binnen twee maanden zou gebeuren, hoe zit dit? 
Antwoord HB (Van Ommeren): De machtigingen zijn helaas nog niet 
afgeschreven, wel zijn de leden meegcteld met de tellingen. Hierbij ligt 
risico van niet betalen bij het Hoofdbestuur, de afdeling krijgt haar geld. 
Oortwijn: Hoe zit het me? de hoofdprijs in de HonoluJu-aclie? Antwoord 
HB (Oosterhuis): Deze hoofdprijs wordt op het mei-congres uitgereikt. 
Engberink: Ik heb allerlei geluiden gehoord dat het HB voornemens 
zou zijn E-mail aan te schaffen is dit zo? Antwoord HB: (Spek): 
Vooralsnog niet.
Van der Schaaft': Kan Amsterdam fuseren met Amstelland? Antwoord 
HB (Van der Arend): Nee, Amstelland is vooralsnog slapend verklaard 
waardoor de leden wel bij Amsterdam zijn ondergebracht.

13. Sluiting
De Landelijk Voorzitter Arjan Toor sluit dc vergadering.
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De vijftigste mei
Als ik ergens moe van geworden ben, dan 
is het wel van al die herdenkingen. Op 
een gegeven moment sloegen bij mij de 
stoppen dan ook door. Dat gebeurde op 
de vijfde mei, om een uur of elf in de 
avond. Ik hief toen mijn glas en riep: “Op 
de volgende oorlog!”
Jullie denken misschien: Wat afschuwe
lijk! Daar kan je toch niet op drinken... 
Nou, ik toen dus wel.
Er zijn er overigens meer die af willen 
van dat gedoe over de Tweede Wereld
oorlog. Zo heeft onze regering het plan 
bedacht om de vijfde mei de Dag van de 
Vrijheid te noemen in plaats van Be
vrijdingsdag. Alsof je aan zoiets abstracts, 
vaags, subjectiefs en in zekere zin onmo
gelijks als vrijheid een dag zou kunnen 
wijden...
Je vraagt je trouwens af wat de zin is van

al die herdenkingen. Ik geef toe het houdt 
een boel regelneven een paar maanden 
van de straat, maar verder? Schieten we 
er iets mee op? Worden de slachtoffers 
van die oorlog er gelukkiger op? Nee. 
Want de meeste mensen die de bezetting 
op een minder prettige manier meemaak
ten, willen helemaal niet dag in dag uit 
aan die oorlog worden herinnerd. Ze raken 
door al die herdenkingen zelfs helemaal 
van slag. Voor die mensen doen we het 
dus niet. Maar waarom dan wel?
Het antwoord is simpel: Om te zorgen dat 
‘het’ nooit meer zal gebeuren.
Je vraagt je af wat ze bedoelen met ‘het’? 
Bedoelen ze soms dat we ervoor moeten 
zorgen dat we nooit meer worden bezet? 
Als dat het geval is, dan moeten we zor
gen dat ons leger enigszins op peil blijft 
en zich niet beperkt tot de licht-debiele

brigade. Want met een stel helikopters en 
wat dozen verband red je het niet wan
neer de Ayatollah’s hun moslimstrijders 
op West-Europa los laten.
Of bedoelen ze misschien: ‘nooit meer 
fascisme...’.
Tja... Dat maakt het wat lastiger. Want 
een nieuw nationaal-socialistisch tijdperk 
houd je niet tegen met herdenkingen. 
Vooral ook omdat wij zo’n karikaturaal 
beeld hebben van het nazisme dat we het 
niet eens zouden herkennen wanneer het 
weer op zou duiken.
Neem nou die uitspraak van het CDA: 
“Wij zijn niet van ons zelf, maar van ons 
allemaal.” Dat is een puur nationaal-socia- 
listische uitspraak, maar niemand die het 
in de gaten had.
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Het huidige Paarse kabinet lijkt de geschiede
nis in te willen gaan als het kabinet van de 
‘hereikingen’. Zo wordt er al maanden met 
veel bombarie gesproken over de hereiking van 
het buitenlands beleid en is minster Sorgdrager 
van Justitie, zij het met wat minder gedreven
heid, bezig met de hereiking van het 

Nederlandse drugs
beleid. Ook kunnen 
we - conform de af
spraak in het regeer- 
accoord - aan het 
einde van het 
komende parlemen
taire jaar een herei
king van de sociale 
zekerheid verwach
ten. Deze hereikin- 
gingoperaties kun
nen stuk voor stuk 
boeiende beleidsdis- 
cussies opleveren en 
de resultaten hier
van zullen grote 
consequenties heb
ben voor de politie
ke koers die Neder
land in de komende 
jaren zal varen.
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In het geweld van 
deze grote operaties 

is het veel mensen ontgaan, dat het ministerie 
van Justitie recentelijk nog een andere herei
king heeft doen plaatsvinden. Naar aanleiding 
van de toenemende gokverslaving en de daar
door veroorzaakte criminaliteit heeft dit minis
terie de nota ‘Kansspelen hereikt’ geprodu
ceerd. De uitkomsten van deze nota kunnen 
opmerkelijk worden genoemd. Kort samenge
vat komt Justitie tot de conclusie dat het hui
dige beleid (dat gokverslaving en illegaal gok
ken wil tegengaan met een beperkt legaal aan
bod) door de feiten is ingehaald. De nota con
stateert dat het aanbod in de vorm van gok
ken en loterijen de laatste jaren fors is gegroeid 
en vindt dat maatregelen gewenst zijn. Zo 
bepleit het ministerie een reclamecode en een 
maximum prijzenbedrag voor de grote loterij
en. Daarnaast tonen de ambtenaren zich be
zorgd over de recentelijk geïntroduceerde kras
loterij, willen ze geen nieuwe casino’s meer 
bouwen en dient de toegang tot de bestaande 
casino’s te worden beperkt.

Het ministerie van Justitie maakt zich dus zor
gen over de toengenomen gokverslaving. Deze 
zorg is terecht, maar ook buitengewoon hypo

criet. Jarenlang heeft de Nederlandse overheid 
het ene casino na het andere uit de grond 
gestampt en jarenlang heeft diezelfde overheid 
te pas en vooral ook te onpas bombastische 
reclame gemaakt voor grote loterijen. Als klap 
op de vuurpijl presenteerde deze overheid kort 
geleden de inmiddels beruchte krasloterij, die 
zich in alle opzichten laat vergelijken met het 
bespelen van een gokkast. Dat dit alles heeft 
plaatsgevonden in het kader van een bewust 
beleid ter bevordering van een beperkt legaal 
aanbod, gelooft natuurlijk helemaal niemand. 
Het enige motief voor de ongebreidelde gok- 
expantie van de overheid is geld. Het is immers 
de overheid, die aan de hierboven beschreven 
vormen van gokken het meeste geld overhoudt.

De hypocrisie gaat echter nog veel verder. 
Naast het expansiebeleid met betrekking tot 
loterijen en casino’s heeft de Nederlandse 
overheid een beleid gevoerd dat zich richtte 
op het terugdringen van gokkasten in de diver
se horeca-gelegenheden. In de afgelopen jaren 
heeft reeds een aantal snackbars het loodje 
moeten leggen, omdat zonder de inkomsten 
van de gokkast het hoofd niet meer boven 
water viel te houden. Het aantal failliete bedrij
ven zal in de komende jaren zonder twijfel 
verder toenemen. Dat een overheidsmaatregel 
dergelijke ingrijpende neveneffecten heeft valt 
slechts te rechtvaardigen, wanneer het doel de 
middelen heiligt en de overheid op alle fron
ten werkt aan de bestrijding van gokversla
ving. Snackbarhouders de nek omdraaien en 
tegelijkertijd op grote schaal een krasloterij 
invoeren draagt echter bepaald niet bij aan het 
beeld van een betrouwbare en consistente over
heid.

Tot slot moeten we ons afvragen of de voor
stellen die worden gedaan in de nota ‘Kans
spelen hereikt’ binnen de visie passen die we 
als liberalen hebben ten aanzien van een maat
schappelijk probleem als verslaving. Wanneer 
het gaat om de drugsproblematiek is de JOVD 
in dit opzicht altijd buitengewoon helder ge
weest. Slechts door middel van legalisering, 
kwaliteitsbewaking en effectieve voorlichting 
kan dit probleem beheersbaar worden gemaakt. 
In mijn optiek dienen we ten aanzien van gok
verslaving dezelfde liberale norm te hanteren. 
Het nu voorgestelde repressieve beleid getuigt 
van een weinig liberaal mens- en maatschap
pijbeeld. Dat dit beleid juist door een Paarse 
D66-minister wordt voorgesteld, maakt de 
druiven wel heel erg zuur.

Arjan Toor
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Integer, Brit en Conservatief
door Melvin Schut

De Britse Conservatieve Partij is de 
meest succesvolle politieke partij uit de 
wereldgeschiedenis. Boekenkasten zijn 
volgeschreven over de personen en ver
anderingen van koers die de partij 
zoveel turbulentie hebben bezorgd. 
Onlangs bezochten drie Conservatieven 
Nederland. Alledrie hebben zij een rol 
gespeeld bij de val van premier 
Thatcher. Alledrie hebben ze ook con
stant verkondigd waarin ze geloven. Ik 
liet mijn droom om Alan Clark, Tristan 
Garel-Jones en Lady Thatcher te spre
ken voor was hij was en vroeg Peter 
Temple-Morris, Edwina Currie en Lord 
Howe hun mening over ‘Europa’ en 
andere zaken. Want in tegenstelling tot 
de Nederlanders achten de Britten het 
Europese vraagstuk wel van funda
menteel belang.

Lord (Geoffrey) Howe of Aberavon was 
vanaf 1964 tot 1992 Conservatief parle
mentariër. In oppositie behoorde hij tot 
de groep ‘revolutionairen’ rondom 
Margaret Thatcher die de partij en het 
land radicaal zouden veranderen. Van 
1979 tot 1983 is hij minister van 
Financiën geweest, van 1983 tot 1989 
minister van Buitenlandse Zaken en van 
1989 tot 1990 Leider van het Lagerhuis 
en vice-premier. Daarmee was Lord 
Howe het langst zittende lid van de 
Thatcher-kabinetten op de premier na. 
Hoewel hij volgens zijn reputatie plus 
Thatcherite-que-Thatcher zou zijn, heeft 
zijn ontslagspeech de val van Mrs 
Thatcher ingeluid. Dit jaar publiceerde 
MacMillan zijn memoires onder de titel 
Conflict o f  loyalty.

Ondanks een kleine gestalte maakt 
Geoffrey Howe al een geweldige indruk 
voordat hij ook maar een woord heeft 
gezegd. Hij combineert een gevoel voor 
humor met enorme kennis en constateert 
na een korte analyse van de Nederlandse 
politiek tevreden dat het CDA binnen
kort van de politieke kaart zal verdwij
nen.

Is the European issue going to split the 
Conservative Party?
“Anything like a formal split remains very 
unlikely. The Conservative Party has 
always included champions of different 
views on this question - though never befo- 
re to the near destructive extent that we 
saw this summer. When I took legislation 
conceming our entry to the European 
Community through Parliament in 1971, 
there were at least two dozen backbenchers 
in the party who were firmly and in prin- 
ciple opposed to membership and they 
deployed the arguments night after night 
after night. But they never pressed their 
case so far as to risk damaging the party. 
There was a large amount of support on 
the Labour side and we were able to carry 
the legislation. What I grieve about now is

that the division about Europe has actual- 
ly become symbolic of a whole wider range 
of antipathies which are as much person- 
al as political. Their extent exaggerates the 
potential depth of the European split.”

Some people believe a spell in Opposition 
would heal the party’s wounds.
“I don’t think any party can willingly pre- 
scribe for itself a period in Opposition. I 
think it is unnecessary and it is foolish to 
regard it as a legitimate therapy. The 
Labour Party went into Opposition becau- 
se they had reached that point and they 
haven’t enjoyed it. We need to reinvigo- 
rate a clear and clearly led position on 
Europe. I think that the Prime Minister’s 
original position, when he wanted Britain 
to be at the heart of Europe and recogni-
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sed the importance of our European loca- 
tion, was the right one. It could have been 
more robustly and more succesfully cham- 
pioned. Had we proceeded to ratify 
‘Maastricht’ more quickly, we could have 
got it through with less trouble. More 
recently when he seemed to come close to 
accepting the Eurosceptic case of outright 
hostility to the EMU, he was shown the 
dangers of going that far. If he had gone 
any further he would have damaged severe- 
ly his own credibility and have nothing to 
improve the position of the Conservative 
Party. The sadness is that arguments over 
the legacy of Thatcherism have led to argu
ments about Europe becoming exaggera- 
ted and distorted and amplified in the 
wrong way. We need a sustained campaign 
to correct the balance.”

You do believe that the Prime Minister’s 
real position is ‘at the heart o f  Europe’ 
as he originally stated.
“Yes, I think so. The fact that he resisted 
so tenaciously the very severe pressure he 
had been placed under by the Eurosceptics 
shows where he would like to be. So, his 
decision to challenge his critics by stan
ding for re-election to the party’s leader- 
ship was a dramatically effective way of 
settling the argument.”

How do you respond to claims the 
European Union will lead to a European 
superstate?
“It certainly isn’t and is not intended to be 
a superstate. It has had from the outset de
ments of federalism about it. The word 
federalism has a thousand different mea- 
nings, all of them perfectly proper in dif
ferent contexts. In the German context 
‘federalism’ is a word for paying respect 
to subordinate units and thus almost the 
same as ‘subsidiarity’ in Britain. In the 
United Kingdom federalism is seen as a 
prescription for the European superstate. 
Years ago, in 1986 I think, when we had 
an economie summit in London and I was 
hosting a dinner of foreign ministers from 
the G7 countries, George Shultz asked me 
a question about how the European 
Community worked. I embarked upon a 
mini-lecture about the nature and role of 
European Community law, with Hans- 
Dietrich Genscher, Roland Dumas and 
Giulio Andreotti sitting alongside me. 
They didn’t dissent from my presentation

of the way in which Community law was 
intended to have a Community wide effect 
directly applicable to establish a common 
pattem of law, for example on monopoly 
policy. George Shultz said to me ‘Gee, 
you’re describing a federal constitution’. I 
said ‘For heaven’s saké, George, you 
mustn’t say that, I’m not. I am describing 
a component which is characteristic of a 
federal constitution, but the Community is 
unique. We are not going to become a 
United States of Europe like the United 
States of America. We shall always be 
govemed by nation States with national 
govemments. We shall have this unique 
structure drawing us together into a union 
that has never been there before in our his- 
tory.’ I tried to explain that in election cam- 
paigns in the UK. I find it very easy to 
explain to younger audiences in schools. 
They’re excited by the coming together of 
the nations of Europe in that way. It is 
only when it is misunderstood and misre- 
presented, and not necessarily malicious- 
ly, that it leads to this alarm about a super
state.”

The feeling o f  the pro-Europeans on the 
Continent seems to differ from  yours. On 
the whole they do support a superstate in 
which the current nation States will be 
reduced to provinces.
“I think you’re wrong about that. I don’t 
believe the pro-Europeans in France or 
Germany want to see that happening. The 
early draft of the CDU/CSU document of 
last autumn did use language of that kind. 
The latest draft has rowed back signifi- 
cantly from that. Whereas the German 
Constitutional Court on the one hand and 
the French electorate on the other have 
reacted in the same way against the pro
spect of a federal superstate, it may be the 
case that the smaller States are willing to 
contemplate a wider federalisation. That in 
a sense is understandable, because it gives 
them a position of enhanced influence over 
the policy of a wider unit. I don’t think 
the larger nation States would be willing 
to accept that. Nor in truth do I believe 
that the people of the small States, Denmark 
is a good example, would want to accept 
a federal superstate in Europe. But they’re 
very happy to see us working together to 
hammer out more effectively united poli- 
cies. For example, Europe needs to be able 
to have a common, concerted, effective,

coherent foreign policy to tackle problems 
in our own backyard. Of course, we need 
to have the engagement of the United 
States in the security of our continent as 
in the security of the Asia Pacific region. 
We are more likely to get that if we get 
our own act together. There is every reas- 
on for us working more effectively on the 
creation of a single foreign policy. But we 
still don’t want that to be transformed into 
a state with a single, dominant presiden- 
tial govemment. You can’t imagine the 
people of Germany, or Italy or Spain chee- 
ring President Chirac as the sole repre- 
sentative of the European Union. You can 
imagine them cheering very much when 
they see Major, Kohl, Chirac singing from 
the same hymn sheet.”

You have been a supporter o f  Economie 
and Monetary Union. Would EM U  not 
increase the powers o f  the European 
Union beyond the scope yo u ’ve ju s t indi- 
cated?
“I don’t think so. Theoretically, of course, 
it is a risk, because in many conventional 
structures it has not seemed possible to 
have a single monetary poücy without 
giving a high decree of central govemment 
control to the same agency. But to belie
ve that is going to happen in Europe is to 
neglect the unique quality of our European 
institutions. I think that just as the world 
was able under the Bretton Woods arran- 
gements from 1944 to 1971 to establish a 
degree of sharing of monetary sovereign- 
ty and much to our benefit, so Europe will 
be able to achieve a not dis-similar trans- 
action in a single monetary union. There 
is one important qualification to add to 
that. If the single currency is to work, then 
that proposition does have to carry the 
hearts and minds of the nations taking part 
in it. To achieve it, it is not necessary simp- 
ly to achieve economie convergence, it is 
necessary to achieve a degree of psycho- 
logical commitment and convergence. It is 
for that reason that I am now more cau- 
tious in practice, although not in princip- 
le, in my advocacy of British membership 
of a single currency and EMU. If you look 
at the United States over the last fifteen 
years, undoubtedly with a single moneta
ry policy and a complete dollar zone, the 
interesting thing is that through all the 
upheavals in Texas, in Califomia, no voice 
has been raised saying ‘It is time to deva-
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“If the single currency is to work, then that proposition 
does have to carry the hearts and minds of the nations 

taking part in it.”

lue the Califomian dollar. It is time to get 
the Texas dollar out of the Union’. We 
need to be sure that we’ve achieved that 
degree of integration emotionally as well 
as practically. I think that quite shortly 
Germany, Austria, Benelux, Denmark will 
be in that condition. The French election 
and the parallel oscillations in President 
Chirac’s position indicated that France’s 
position is not yet certain but it probably 
will be. Britain is not yet there. It would 
be very unwise for the British Government 
to move itself into a single currency union 
if it wasn’t able to carry the people with 
it. That’s why I believe we have to go on 
advocating it. So I am not, I hope, a crude 
simplistic creature on any of these things.”

Would it not be a dangerous shift o f  power 
i f  Germany, Austria and the Benelux would 
go it alone? Would it not be a greater 
Germany?
“Well, there is a risk of that. I belief that 
is the reason why Britain should wish to 
be a participant in the single currency 
monetary union. It is an argument that 
recurs. And the anxiety which is expres- 
sed not only in Britain is a fear that we 
shall be Germanizing Europe and joining 
a Germanized Europe. My belief is that 
we should be Europeanizing Germany. 
That it is important, as Germans would 
argue, for us all to take part in this uni- 
fying process. That’s why it is not a deba- 
te that can be reduced to technicalities. And 
if you look at our Kingstown report on 
EMU, the fïrst conclusion there is that eco- 
nomically it would on balance be advan- 
tageous, but the heart of the question is the 
political one. Do we care enough about 
participating in this wider European Union 
and are we ready to accept it. If Britain 
was to stay out indefinitely, or if Britain 
was now to declare her determination to 
stay out indefinitely, it would diminish our 
influence on a much wider range of 
European policies. It would be bad for 
Britain. I think we ought to have been 
saying ‘Yes, this is a good idea economi- 
cally, but it is a diffïcult idea to evolve. 
Yes, we are determined to play our part in 
doing that. And we will be with you boys.’ 
I have always argued that if you look as 
though you’re heading for the exit door of 
a club, you’re not a very effective mem- 
ber of the club committee. Britain should 
not be doing that.”

The United States have been unwïlling to 
commit themselves to the UN mission in 
Bosnia to the extent that the British and  
the French have. Can we still rely on the 
United States?
“At the present time the United States is 
going through a period of relative disen
gagement from the rest of the world. The 
end of the Cold War left them, as it left 
all of us, with uncertainties as to quite what 
our worldwide posture should be. The fact 
that it comes at a time when they are strug- 
gling to control at last their huge federal 
deficit, tempts them to regard disengage
ment trom the world as a means of dimi- 
nishing their fiscal problems. They’ve had 
some bruising international experiences in 
Somalia. So I think they are going through 
a period of disengagement. I don’t think 
that is in their interest or our interest in 
the long run. We do need to recover their 
commitment to a wider role, because they 
are the only world superpower. And they 
are the least unpopular superpower I have 
known! My fear always used to be that if 
Europe did get its act together, the 
Americans might say ‘You don’t need us’. 
They were always arguing two different 
things. They were saying ‘Why don’t you

guys get your act together. If you don’t, 
we won’t bother with you anymore.’ And 
when we looked like having our act 
together, they were saying ‘You seem to 
be getting on okay without us.’ The trick 
is to get our act together and use that to 
persuade the United States that we are a 
worthy transatlantic partner. We need 
them, they need us. That’s going to be 
more effective if we’re united in Europe.”

Would the creation o f  a transatlantic com- 
munity strengthen the bonds between 
Europe and the United States?
“It has been commended by Malcolm 
Rifkind and France and Germany. So I’m 
certainly not going to reject that. I am, 
however, slightly more wary of the need 
for yet another institutional structure. 
NATO is there as an organisation. I would 
rather prefer extending that into a wider 
role beyond the defence area, but using its 
existing structures. One of my great anxie- 
tes when we were revitalising WEU was 
the extent to which we were re-energizing 
a host of competing European institutions, 
such as the NATO Parliamentary 
Assembly, the Strasbourg Assembly, the 
Community Parliament and the WEU

6 Driemaster, augustus 1995



Assembly. How many theatres can you have 
in the same town? I am afraid another orga- 
nisation might generate yet another gathe- 
ring. So the spirit I endorse, but I am 
reluctant about institutions.”

Frotn the days in Opposition onwards you 
have been right beside Margaret 
Thatcher. In  the early 1980’s as 
Chancellor o f  the Exchequer you have 
pushed through the most radical and con- 
troversial budgets, being heavily critkized  
from both in- and outside the 
Conservative Party. Have you ever doub- 
ted those policies?
“Absolutely not. I think that the economie 
transformation that we had to carry through 
under Margaret Thatcher’s leadership was 
indispensable not just for Britain, but for 
a wider world agenda. We were able to 
assert the need for fiscal and monetary dis
cipline, for a less deterrent tax structure 
and for economie institutions less domi- 
nated by state ownership and trade union 
monopoly. All those things were almost 
beyond the bounds of the possible when 
we came into office in 1979. In a way we 
were compelled by the imperative of our 
own agenda. In the end we began privati- 
zing ahead of our own expectations. Now 
we live in a world in which privatization 
is the right prescription from South Africa 
to the former Soviet Union and where mar- 
ket-driven economics is universally accep- 
ted as necessary. I have no doubt at all 
that we were right to press those policies. 
Margaret Thatcher will go down into his- 
tory for her achievement in that respect, 
not just in Britain but on a wider world 
canvass. And she will go into history 
because of her perception that Mikhail 
Gorbatsjev and perestroika did represent a 
sea change in the Soviet Union, to which 
Ronald Reagan and the United States ought 
to respond. I was enormously privileged to 
play a part in that exercise.”

Where do you think the Conservative 
Party should go now?
“In a way it can afford, it needs, to pass 
through a period of consolidation. The 
instinct that feels that Conservatism will 
falter if it is not pressing forward with the 
same Thatcherite zeal could be a mistake, 
if the philosophy comes to be translated as 
‘bash on regardless’. There is plenty to do 
in the reform that we’re undertaking to try

and humanize the welfare state. To extend 
the opportunities of education and the pri
vate sector to those in the public sector, 
which we’re gradually doing. We’ve got 
to go on asserting the need for fiscal and 
monetary discipline which our Labour 
opponents are now echoing. The real pro- 
blem is that it is hard enough for a Tory 
Government to stick to those standards. It 
would in my judgement be impossible for 
a Labour Government to do so.”

Do you think Labour actually believes 
what it is saying now or is it simply a pos- 
ture?
“The change that has taken place in the 
Labour Party is of fundamental impor- 
tance in precisely the way you formula- 
te it. When I was your age and listened 
to Labour spokesmen I used to wonder 
whether it was w o rse  to believe that they 
believed what they said, or if they didn’t 
agree with what they said. Now it is exact- 
ly reversed! Can one dare believe what 
they say? At least they’re sa y in g  many 
of the right things. In the old days they 
were saying completely barmy things. I

don’t think they will be able to deliver 
what they say, although a large propor- 
tion of them would like to mean what 
they say. So we have achieved a huge 
conversion. The fact that Blair’s Labour 
Party is repudiating Clause IV and all that 
antique philosophy is the completion of 
the Thatcherite agenda in economie poli- 
cy terms. That’s a huge advance. I remem- 
ber my first insight in this was not in our 
country at all. When I went to Hungary 
in 1983 I was introduced to the profes
sor of economics at the Karl Marx 
University. I realised I was improperly 
dressed for this encounter. I said ‘Had I 
known I was to meet the professor of eco
nomics at the Karl Marx University, I 
should not have been wearing my Adam 
Smith tie.’ He looked at me and said ‘Do 
not dream of apologizing, my good man. 
Had I known you would be wearing your 
Adam Smith tie, then I should have been 
wearing my Adam Smith sweatshirt.’ 
That was the moment when I knew we 
had won the intellectual argument. That’s 
one of the important achievements of 
Margaret Thatcher.”

“The fact that Blair’s Labour Party is repudiating Clause IV  
and all that antique philosophy is the completion of 
the Thatcherite agenda in economie policy terms.”
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Europa omdat het moet...
door Melvin Schut

Edwina Currie is sinds 1983 de 
Conservatieve afgevaardigde van het 
kiesdistrict Derbyshire South. Van 
1986 tot 1988 was zij Parliamentary 
Under-Secretary of State for Health. 
Die post moest zij verlaten na een grote 
rel rond de besmetting van Britse 
eieren met salmonella. Mrs Currie 
heeft een column in een krant en ver
oorzaakte vorig jaar opnieuw deining 
met de publicatie van een pikante sleu
telroman over Westminster. Als politi
ca staat zij voornamelijk bekend om 
haar warme gevoelens jegens de 
Europese Unie en de geheel eigen wijze 
waarop zij die tot uiting brengt. Mrs 
Currie was blij om in 1990 tegen Mrs 
Thatcher te kunnen stemmen, maar 
noemde de ‘barmy Baroness’ een uur 
na dit interview toch de grootste poli
tieke figuur van deze eeuw.

Het eerste wat me opvalt als ik haar ont
moet, is het positieve contrast met de 
manier waarop ze op televisie overkomt. 
Mrs Currie is aardig. Het komt dan ook 
niet als een verrassing dat ze extra tijd 
voor Driemaster uittrekt.

The Conservative Party seems to have 
become predominantly Eurosceptic. Do 
you th ink you can still win the argu
ment?
“We have to win the argument. We can’t 
have the United Kingdom leaving the 
European Union. There are some people 
who want that to happen and their tac- 
tics are to weaken our membership. First 
of all they see Britain as not European. 
For a long time in its history Britain 
looked to America for its alliances. 
Margaret Thatcher does not think of her- 
self as a European. She says she doesn’t 
like Europeans. ‘Hitler was a European. 
Stalin was a European.’ To which my 
reaction is: Churchill was a European, 
Margaret Thatcher is a European. The 
alliance during the war and through 
NATO was always dominated by the 
English speaking nations; the United
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States, Canada and Britain. Many of the 
British therefore thought of themselves as 
the fifty-first state of the USA. The 
Americans, of course, were effectively the 
occupying power for a long time. We have 
American bases all over the United 
Kingdom. But a friendly occupation. The 
American culture has dominated British 
culture for a long time. That’s why I feel 
myself strongly European. I have lived in 
America. There is a European culture 
which is not the same. It has a different 
pattem of history. It has a history of 
bloody warfare, it has a history of diver- 
sity, cultural intensity and a tremendous 
respect for other peoples’ culture, which 
sits oddly with the bloody warfare. 
Diversity is part of European culture. 
Conformity is part of American culture. 
I’d rather be a European. So we have to 
win.”

Many people would say that conformity 
is exactly what the European Union is 
imposing right now.
“I don’t think that’s true. We get an osmo- 
sis of cultural influences, but that’s done 
in a delightful, positive way. The British 
now know how to pronounce quiche. 
They don’t call it kwitch. They know the 
difference between red wine and white 
wine. If you ask a lot of British what is 
a paella, they would know. And they 
would probably teil you how to make it. 
It is now rare for the Brits to go abroad 
and demand fish and chips.”

But is that not simply a superfïcial sign 
o f a more international world?
“I don’t think that’s superficial at all. It 
is anecdotal evidence of a deeper pattem 
of change. The United Kingdom is 
responsible for a quarter of the trade of 
the whole of the European Union. We 
have taken to the single market like ducks 
to water. Margaret Thatcher was very 
active in promoting the single market. 
Capitalism is a precursor of democracy 
and a strengthener of it as well. The 
British benefit enormously from that. We 
are huge exporters. In my constituency 
we have not only attracted inward invest- 
ment from Japan, but we export eighty 
percent of what they make. If you buy a 
Toyota in Holland it is probably made in 
my constituency. So in a practical sense 
we are actively engaged in the outside

world. We are not an inward looking 
nation. But we are a nostalgie nation. The 
fiftieth anniversaries of the end of the war 
have been very bad for Britain in some 
ways. They have constantly reminded us 
of when we were the top dog nation of 
Europe. The winners, the victors, when 
we beat the Germans - which we’ve never 
managed to do since - when we brought 
back the principles of freedom and demo
cracy by military might to free other parts 
of Europe. It has been very bad for the 
British psyche that we have been cele- 
brating a victory. We have not been cele- 
brating the start of a new Europe.”

Has the United Kingdom not also cele- 
brated its freedom ?
“The United Kingdom was always free. 
Britain has not been invaded since 1066. 
That’s not a problom for us.”

I t  was about to change in 1940.
“But it didn’t. And it didn’t happen becau- 
se of the great qualities of the British: 
steadfastness and courage. London was 
bombed flat. Sixty thousand people were 
killed in the Blitz. My father lived in 
Liverpool which was bombed repeatedly. 
He lived at four different houses and each 
one of them was bombed, the last time 
in 1944 when the rockets came over. We 
know the civilian populations are sever- 
ely affected by war. We’re not a milita- 
ristic nation in a stupid way. But the cele- 
brations of the fiftieth anniversary have 
brought nostalgia to the fore. It is as if 
the intervening fifty years and all the suc- 
cess and the achievements ever since, all 
the co-operation with other countries, 
peaceful co-existence and friendship from 
countries like Germany, has simply not 
happened. I think that’s a shame. In the 
United Kingdom we end up with three 
generations. The generation that remem- 
bers the war is proud of what happened 
at the time and is disappointed at every- 
thing that has happened since then. The 
young generation, such as my children 
who are eighteen and twenty, who were 
bom after we joined the European 
Community, don’t know what the argu
ment is about. They’re complacent. They 
don’t quite understand why everbody 
feels so strongly. If I gave my children 
their pocket money in ECU that would 
please them mightily. The middle gene

ration, my group, are glad that we are 
members of the European Union, but see 
it only as a trading operation. They fail 
to understand why it cannot simply be 
that and why there has to be a political 
dimension to it. Much of the existing ope- 
rations of the European Union requires 
political agreement between countries. 
And it requires enforcement. The four 
freedoms of the Treaty of Rome, freedom 
of the movement of goods, services, Capi
tal and people, all imply that somebody 
is going to ensure that those freedoms 
take place. If you have only bilateral 
arrangements between countries it is not 
very effective. We were members of the 
European Free Trade Association before 
and it didn’t work. There was no dyna- 
mic there. If my constituent complains he 
can’t take the workmen he wants to 
Belgium because the Belgian Government 
is being tricky and saying they must have 
permits, the law says they must be allo- 
wed to go and work freely if they are 
British citizens. I could contact the British 
Government, I could contact the Belgian 
Government, or I could contact the 
European Commission. I would like the 
Commission to be the most effective way 
of doing this. The Commission has the 
power simply to insist. The Commission 
is charged with the responsibility for 
ensuring that the treaties, to which we 
have all agreed, function as they should. 
But I think the Commission could be 
much improved. The general British view 
is that two things should happen. The first 
is they shouldn’t meddle in things that 
are not their affair. There are lots of exam- 
ples. They don’t need to go into the detail 
of policy. Once the broad aspects of poli- 
cy are agreed it is in law for the indivi- 
dual countries to enforce and police. 
Some countries do that very well, some 
countries don’t. Secondly, what would be 
helpful would be if the Commission did 
come checking up and published details 
of how the countries are getting on, so 
the rules can be enforced.”

You have shown a pragmatic approach 
toward the European issue. A s m any see 
monetary union as the rood to political 
union, what is your view on a single 
European currency?
“There is no point in joining something 
which won’t work properly. It has to be
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a practical matter. That implies that the 
countries which join the currency union 
should have met as far as possible the 
‘Maastricht’ criteria for convergence 
which are very good sound finance cri
teria. As their economies become con
vergent, currency union becomes a prac
tical possibility. At that point the bene- 
fits outweigh its disadvantages. The 
United Kingdom is already a currency 
union. We’ve got the same currency in 
England as in Scotland. But they are issu- 
ed by different banks and they have dif
ferent appearances. Nobody would say 
Scotland would be stronger if it were not 
a member of the currency union of the 
United Kingdom. Currencies are stronger 
if they bunch together, provided the 
arrangements for them bunching together 
are sound and well-run. The fear in the 
United Kingdom is something quite dif
ferent. In the UK interest rates are set by 
politicians. But the tendency since the 
war has been to set interest rates too low 
and therefore inflation is too high. That 
debases our currency. The Germans have 
run their economy with a strong, inde

pendent central bank charged with main- 
taining the value of their currency.”

Is that not an argument fo r  an inde
pendent Bank o f  England?
“This is the heart of the dispute that 
someone like the former Chancellor, 
Norman Lamont, feels. He and many like 
him are frightened of the idea of us being 
in a currency union run by independent 
central bankers, because the UK would 
lose its right to set its interest rates. The 
Labour Pary is also worried, though for 
a different reason. The policy would be 
to set low inflation as the target, not 
unemployment. But all that politicians - 
worried about the outcome of the next 
election - have done is ruin the econo
my. It’s a bit richer than it was at the 
end of the war. It ought to be a great deal 
richer! I think bankers and economists 
might do a better job. I am a democrat. 
I would rather have democratically elec- 
ted officials deciding things. But they’re 
not very good at it, because the moment 
somebody comes along threatening not 
to vote for them unless they give them

money, the printing machine starts. Every 
election you see a huge jump in public 
spending. A thirty percent jump under the 
Conservatives last time.”

ƒ still can’t see why that is an argument 
fo r  a single European currency instead 
o f  fo r  an independent central bank.
“It is an argument for an independent 
bank. Nothing the United Kingdom does 
is independent of other countries. As a 
trading nation you are deeply affected by 
what happens in other nations. 
Unemployment in France affects us, 
because we sell products to France. We 
cannot live in isolation. I think a single 
currency will happen, but it won’t be dri- 
ven by the United Kingdom. I think it 
will happen and we will fail to join it, in 
which case it will not be run in our inte- 
rests.”

Do you believe the European issue will 
split the Conservative Party?
“I don’t think it will happen, because the 
moderate pro-European wing has a great 
deal of common sense. It would be unli- 
kely that they would split off in the way 
the moderate wing of the Labour Party 
split off in 1981. We all know that in the 
British system a split party doesn’t win 
elections. You just disappear. Our wing 
wouldn’t split. We’re Conservatives and 
no one is going to force us out of the 
party. What is happening a little bit is 
that Conservative voters who are strong- 
ly anti-Europe have started to go into lit
tle fringe parties. I stood for the European 
Parliament last summer and there was a 
candidate against me from the United 
Kingdom Independence Party. All the 
people who voted for him should have 
been voting Conservative. There is no 
doubt that that drains some of our voters 
and some of our party workers.”

“Diversity is part o f European culture. Conformity is part of 
American culture. I ’d rather be a European.”
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Een continentale Brit
door Melviti Schut

Peter Temple-Morris is sinds 1974 de 
Conservatieve parlementaire afgevaar
digde van het district Leominster en 
bevindt zich op de centrum-linkse vleu
gel van de Conservatieve Partij. Hij was 
‘not a particular friend of Mrs Thatcher’ 
en zeer actief in de campagne van 
Michael Heseltine om haar ten val te 
brengen. Zijn plaats is al twintig jaar op 
de backbenches. Temple-Morris is voor
zitter van de Brits-Nederlandse parle
mentaire groep, vice-voorzitter van de 
commissie belast met Europese Zaken 
van de Conservatieve parlementaire 
fractie en lid van de Europese Beweging 
en de Conservative Group fo r  Europe.

De parlementariër heeft wit haar, dat glad
gekamd en met een scherpe scheiding op 
het hoofd zit geplakt. Zijn stem is zan
gerig.

You could not support M rs Thatcher, you  
do support John  Major. In  what does 
Mr Major differ fron t Margaret 
Thatcher?
“He is not Mrs Thatcher for a start. Mrs 
Thatcher was a bit long in the realisation. 
I think she did a lot of good in the begin- 
ning of her - as it tumed out - reign. She 
did a vital task in bringing Britain around. 
Making it face the real world. Making it 
more competitive. Restoring the econo
mie priorities and the need to earn our 
own living. She also rectified the balan- 
ce in industry between the industrialists 
and the employers on the one hand and 
the trade unions on the other. When we 
get to the later years Europe picks up 
again and again as an issue and, of cour- 
se, she struck a nationalistic key which is 
paramount. That is not in line with those 
of us on the more tolerant and left of cent- 
re wing of the Conservative Party who 
don’t see everything in terms of the mar- 
ket necessarily and who also see Britain’s 
future as within Europe.”

What does ‘pro-European’ mean in the 
Conservative Party?

“At the moment pro-European in the Conser
vative Party means tact and discretion.”

What kind  o f  European Union do you  
want?
“What I personally seek would be a 
Europe which concentrates on the major 
matters of policy where we need to share 
sovereignty. And to that extent we need 
to develop the European institutions. 
These areas are very important. They can 
be limited, but there would always be a 
struggle as to their expansion later. 
Economie and monetary union would be

“We are not 
the sort of people 

that sit around 
and

make chocolates 
and watches.”

one, a European defense policy would be 
number two, closely followed by the over- 
riding foreign policy. Undemeath that 
you’ve got the third pillar of immigration 
and justice. My feeling is that much that 
makes Europe unpopular in Britain is 
because we fail to give Europe enough to 
do. There is far too little control on all 
these small matters which the 
Commission take a big delight in, becau
se they haven’t got the power to deal with 
the major matters. The major matters are 
very much locked up in the council of 
ministers. We get all sorts of regulations 
on what we can cook and what we can 
eat, what should happen on our roads and 
other small things which should be left 
to national governments. The longer we 
go on the more unpopular Europe beco- 
mes. But it becomes unpopular for mat

ters which shouldn’t be conceming it any- 
way.”

You seem to subscribe to John M ajor’s 
call fo r  subsidiarity.
“Very much so. But to have a sensible 
policy of subsidiarity you have to agree 
on the sort of Europe you want. And that’ s 
where the dilemma is. We have not agreed 
on any of the major things so that we 
keep on talking about the rest of it whilst 
nobody has an idea of what it is going to 
amount to. The whole thing is at the 
moment frankly a bit of a mess.”

Do you favour European integration 
because you believe it to be inevitable 
and noble or because you believe it is in 
B ritain’s interests?
“I want it for dual reasons. Number one is 
the national influence. I see Britain’s role 
as an expanding area of influence. I think 
we have a contribution to make. We are a 
world orientated country and always have 
been. There is no way we can make that 
contribution alone. And if we don’t the 
British people will become more and more 
unhappy, because there will be no imagi- 
nation, no grand horizons. A nation is mani- 
festly too small. Air travel has destroyed 
that in one swoop. Nations are all interde- 
pendent. There is no such thing as a sin- 
cle British Sterling currency in the old way. 
Number two I do feel myself to be a 
European. I don’t feel myself on foreign 
territory when I come here. I am and always 
have been a regular traveller in France. I 
have been all over Europe since I was very 
young. I enjoy it. I see us in world terms 
as a people of similar heritage. I don’t feel 
nationalistic or ‘abroad’ when I go to 
Europe. I have to go to the Far East or 
India before I get into that sort of an area. 
So the nationalist feeling of realizing myself 
through Europe and a European feeling are 
very important. The European s all belong 
together. And whether we like it or not, 
we’re all going to come together at the end 
of the day. The present argument is very 
much an argument of the interim. And 
obviously in terms of history to spend ten 
or twenty years in that is virually nothing.”
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Assum ing you are right in believing the 
integration inevitable still leaves the 
objections o f  those who think the pace 
o f  the process is too fast.
“That’s quite right. I think that’s an in- 
creasing feeling within the European 
Union. We don’t give any leadership at 
all. The British people, for example, are 
in a state of hopeless confusion given the 
fact that they are island people anyway 
and tend to be individualistic and some- 
what nationalistic. That feeling of the 
people will remain until we can agree 
what sort of Europe we want. I think there 
will be a fast lane of Europe developing, 
provided the French and the Germans 
stick together. That’s the key to the whole 
thing. They will go ahead in certain areas 
and others will go with them. We who 
should be with them won’t be and there 
will be a lot of other uncertain countries 
who will basically go where the power 
is. The danger is we will become in- 
creasingly isolated.”

I s n ’t there also an argument to wait and  
see? Britain could, fo r  example, jo in  a 
single currency i f  and when it had pro
ven to be successful. I f a  single currency 
somehow failed, Britain would laugh at 
the sidelines and its interests would be 
secure.
“I would say that is an unnecessary gam- 
ble. What are we going to do? We are 
not Switzerland. We are not Sweden. We 
are not the sort of people that sit around 
and make chocolates and watches. There 
is just no way we would be content to 
be a neutral. We like to be in the thick 
of it. We are a calm and sensible peop
le, but we also have a sort of aggressive 
and ambitious part of our nature. We are 
not sideliners. We won’t be happy with 
that. Once the major countries go ahead 
with it they will make it work. I think 
we repeat the mistake of the past if we 
don’t get in there and shape it. We allow 
our relations with our friends in Europe, 
including the Dutch, to deteriorate. It is 
a very real thing that many Dutch poli- 
ticians are saying ‘What are you doing? 
We want your leadership. We want you 
here with us. We want a counterbalance 
to Germany. Otherwise there is only one 
way for us to go. If we can’t go to our 
old friends in the west, because of the 
economy and driving forces we’ve got to

Bolkestein als 
neo-McCarthyist

door Roland van Wageningen

Eén applausje voor Fris Bolkestein! De 
VVD-voorman weet toch altijd weer 
de vinger op de zere plek tc leggen. 
Een paar jaar geleden zwengelde 
Bokeslein een discussie aan over hel 
toelatingsbeleid voor vreemdelingen. 
En met succes. Want anno 1995 denkt 
de Nederlander heel wat kritischer over 
het opvangen van allochtonen en is de 
VVD de grootste partij van Nederland. 
Inmiddels is de scherpzinnige Bolke
stein een andere onvolkomenheid in de 
Nederlandse samenleving opgevallen: 
de positie van communisten.
“Ik begrijp niet dat lieden die zoiets op 
hun geweten hebben, weer volop aan 
de bak komen,” zegt de VVD’er in een 
recente Nieuwe Revu over mensen die 
het communisme actief hebben onder
steund door te schrijven voor De 
Waarheid of lid te zijn van de CPN. 
“Ina Brouwer is vandaag de dag top
ambtenaar op het ministerie van 
Sociale Zaken. Terwijl mensen die ook 
maar een klein beetje met de NSB te 
maken hebben gehad - maar vcrdci 
niets hebben gedaan - hun hele verde
re leven erop worden aangekeken.” 
Bolkestein doelt natuurlijk op het feit 
dat de Communistische Partij van 
Nederland (CPN) en haar voorloper de 
Communistisclie Partij Holland (C.PH) 
jarenlang deel uitmaakten van de 
Komintern, de internationale commu
nistische panij die zich een interuatio 
nale revolutie tot doel had gcMcld. En 
dat de CPN ten tijde van de Koude 
Oorlog onvoorwaardelijk aan de zijde 
van Moskou stond, de Russische inval 
in Hongarije goedkeurde en de de
stalinisatie van Chroesjtsjow verwierp. 
In die periode schommelde het aantal 
kamerzetels van de CPN nogal, maar 
er waren uitschieters van zeven zetels 
in 1972 en zelfs tien (van de honderd) 
zetels in 1946.

go to the east.’ So we very much have a 
certain duty and role here.”

Is the Europe you envisage a federal 
Europe or a Europe o f  nation States?
“The nation States will always remain. 
You only have to go to an international 
rugby match to see the Welsh cheer the 
Welsh and the Scottish the Scottish. We 
have in our own home countries exactly 
the same thing happening, including a 
single currency. I really can’t see the 
British being any less British or the Dutch 
being any less Dutch. In Europe ‘feder- 
al’ makes sense, but with us it has beco
me a buzz word meaning some terrible 
foreign system. I prefer therefore to talk 
about the sharing of sovereignty. But in 
the European way, giving certain powers 
to the centre and vigorous govemments 
dealing with other matters, I would be 
quite prepared to be called a federalist. It 
is quite impossible to create a nation state 
of Europe. I want the practical sharing of 
power. I don’t want to be any less British. 
I want to face the orientals and to act as 
a sort of counterbalance and help to the 
United States as a European power in 
Europe. America is going through great 
strains. It is totally unreasonable of us to 
sit on our comfortable chairs and imagi- 
ne that forever Uncle Sam is going to dig 
us out of any hole, provide the ships, the 
muscle, the arms and everything else to 
protect us. We have to look after oursel- 
ves. At the moment America has very 
serious problems, not least in the ethnic 
field. Their whole policy is in many ways 
unstable. There is no way we can look 
after ourselves by just being Britain or 
Little England.”
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In ilo Verenigde Stillen is het. dankzij 
senator Joc McCarthy, nooit zover 
gekomen met die communisten. De 
onaantastbare Republikein uit de staat 
Wisconsin opende a.1 in de jaren vijftig 
de jacht op de communistische land
verraders. In luttele jaren slaagden 
McCarthy en de zijnen erin het gehele 
ambtenarenapparaat, het leger, univer- 
siteiten, media, de amusementsindustrie 
in Hollywood, ja zelfs vakbonden en 
fabrieken te zuiveren van infiltranten, 
spionnen en andere suhversiële ele
menten. In U ruler S u sp ic io n . een mooie 
film met Roberl DeNiro in de hoofdrol, 
wordt getoond hoe nauwkeurig de spe
ciaal ingestelde C om m issio n  f o r  un- 
A m erican  A c tiv it ie s  te werk ging. 
Vreemd (en gevaarlijk) genoeg hebben 
we in ons land erg lang moeten wach
ten op de intrede van het McCar- 
thyisme. Diverse leiders van het libe
ralisme hadden blijkbaar geen enkele 
moeite met hel bestaan van een com
munistisch bolwerk in Nederland, ter
wijl beide stromingen (liberalisme en 
communisme) toch haaks op elkaar 
staan. Zo niet Bolkestcin. De Amster
dammer heeft met zijn uitlatingen de 
jacht geopend. I.n \ergi» u niet! De 
strijd tegen hel vommunKmc mag dan 
gestreden en gewonnen zijn de muur 
is getallen, de CPN en haar partijblad 
De Waarheid besten niet meer - er is 
onder het motto 'schuldigen moeten 
boeien’ nog \o1docnde. werk voorhan-

lila Brouwer kan nog altijd van haar 
hed worden gelicht en de hoeken van 
Harrv Mulisch (volgens Bolkestcin 
geëngageerd met Cuba!) kunnen nog 
worden verbrand, l-ln als Bolkestcin met 
behulp van ik’ 'Commissie voor on 
Nederlandse Activiteiten’ Nederland 
heefi ontdaan van huidige en voorma
lige communisten, dan wacht Eiiimpa. 
Want als Bolkestcin slinks onze pie- 
mier is en ann/ien geniet in de landen 
om ons heen, dan schenkt hij ook de 
communisten in Frankrijk, in Italië en 
in het oosten van Duitsland geen gena
de. Jammer dat Joe McCarthy dood is. 
Hij had Bolkestcin graag aan het werk

Hoe liberaal zijn 
inburgeringscontracten?
door Wim de Ruyter

De laatste tijd verbaas ik me er steeds 
meer over hoe gemakkelijk er gedacht 
wordt over de zogenaamde inburge
ringscontracten die vluchtelingen moe
ten ondertekenen voordat ze Nederland 
‘in mogen’. Juist uit liberale hoek zou je 
verwachten dat er kritisch gekeken 
wordt naar dergelijke vrijheidsbeper
kende contracten.
Onder de liberale dekmantel van ‘voor 
wat, hoort wat’ vindt men dit echter niet 
nodig. Ook de commissie Bizajus die de 
migratiestandpunten van de JOVD vorm 
wil geven, stelt dat iemand die de 
Nederlandse nationaliteit wenst te ver
krijgen, daarvoor voldoende kennis van 
de Nederlandse taal moet bezitten. Graag 
zou ik dit standpunt willen toetsen aan 
drie belangrijke uitgangspunten van het 
liberalisme; vrijheid, verdraagzaamheid 
en verantwoordelijkheid.

De eerste vraag die bij me naar boven komt 
is waarom juist de laatste tijd het inburge
ringscontract zo populair is geworden. Is 
dit werkelijk om uit medeleven de vluch
teling maar zo snel mogelijk te integreren 
in onze samenleving, of moet de verkla
ring meer gezocht worden in de onwense
lijkheid van grote aantallen nieuwe vluch
telingen in ons kleine landje? Een inbur
geringscontract stelt eisen aan iemand die 
hier wenst te komen, wat de drempel mis
schien iets groter maakt om asiel aan te 
vragen. Daarbij komt dan nog de gedach
te dat de vluchteling zich moet aanpassen, 
waardoor de kans dat hij nuttig wordt voor 
de samenleving aanzienlijk groter wordt. 
Vreemd dat in de jaren ‘60 het argument 
van medeleven niet gold voor de (grote) 
aantallen buitenlandse werknemers die toen 
verwelkomd werden. Zij hoefden geen 
inburgeringscontract te tekenen. Dat was 
immers niet nuttig voor ‘ons’, want zij 
moesten juist het vuile werk opknappen 
waar wij ons te goed voor voelden. Het 
werk vereiste geen kennis van de 
Nederlandse taal en dus wilden wij deze 
mensen onze taal niet onnodig ‘opdringen’. 
Waarom maakten wij ons toen geen zor
gen om het sociaal isolement te voorko

men, waarin deze groepen van de samen
leving dreigden te geraken?

Nut
Het is trouwens een waangedachte dat 
iemand in Nederland niet goed zou kun
nen functioneren, omdat hij de taal niet 
machtig is. In een college in Leiden over 
migratie, gegeven door minister Dijkstal 
op 30 mei, kwam deze met het voorbeeld 
aanzetten van een Marokkaanse slager, die 
al twintig jaar in de Schilderswijk woon
de en nog steeds de Nederlandse taal niet 
machtig was. Toen een student aan hem 
vroeg waarom het nodig zou moeten zijn 
dat hij onze taal wel beheerste, wist onze 
minister niet anders te verzinnen dan het 
feit dat deze ondernemer eens per jaar zijn 
belastingformulieren zou moeten invullen. 
De inspanning die deze slager zou moeten 
leveren om de Nederlandse taal machtig te 
worden staat echter totaal niet in verhou
ding met de inspanning die de overheid 
zou moeten doen om een belastingformu
lier in de taal van herkomst van deze man 
aan hem voor te leggen. Het zou een extre
me vorm van paternalisme zijn als de over
heid deze man dwingt van de Nederlandse 
taal kennis te nemen. Als hij werkelijk de 
behoefte zou hebben en het nodig zou vin
den om Nederlands te kunnen schrijven en 
spreken, dan had hij het immers in die 
twintig jaar al lang geleerd! Het gevolg 
van regelgeving van bovenaf wordt ook 
hier duidelijk: vraag en aanbod (in dit geval 
van taalcursussen) wordt kunstmatig 
gecreëerd, waardoor het maatschappelijk 
nuttig evenwicht verstoord wordt. Mensen 
worden gedwongen iets te doen waar ze 
zelf het nut niet van inzien. Aan dit feno
meen is het communisme ten onder gegaan 
en het is nu juist de taak van het libera
lisme om iedere maatschappelijke ontwik
keling die in de richting van dit fenomeen 
gaat krachtig te bestrijden. Als de boven
genoemde slager de behoefte zou hebben 
om met autochtone Nederlanders samen te 
werken, dan moet hij zelf geconfronteerd 
worden met zijn beperkte taalvaardigheden 
en moet hem ook de mogelijkheid gebo
den worden om de Nederlandse taal te 
leren. Het is voor rekening van zijn eigen 
verantwoordelijkheid indien hij dit niet wil.
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Over de mythe van 
het minimumloon

Verlichting
Een ander argument dat pleit voor inbur
geringscontracten is dat iemand die lang
durig in Nederland verblijft loyaliteit met 
de Nederlandse staat zou moeten hebben. 
Hier wordt het moeilijke terrein van het 
spanningsveld tussen het (ideaalbeeld van 
het) liberalisme en het nationalisme betre
den. Het liberalisme is ontstaan uit het ver
lichtingsdenken van de achttiende eeuw, 
dat zich kenmerkte door optimisme 
(geloof in de vooruitgang van de mens
heid, zowel op materieel als geestelijk ter
rein) en kosmopolitisme. Dit laatste hield 
in dat de vooruitgang voor de hele mens
heid zou gelden en dat men iedere wereld
burger gelijkwaardig achtte. Als tegenre
actie hierop ontstond de romantiek, die de 
nadruk legde op het zogenaamde ‘eigen 
karakter’ van een volk (wat dit dan ook 
zou mogen zijn...). Ik vind dat de JOVD 
als principiële liberale organisatie ieder 
compromis met dergelijke irrationele en 
daarom onliberale gedachten radicaal van 
de hand moet wijzen. Wat is immers het 
verschil tussen loyaal aan je land moeten 
zijn en het ondergeschikt maken van het 
individu aan de massa? Getuigt het inbur
geringscontract niet ronduit van onver
draagzaamheid ten opzichte van mensen 
die niet zoals wij zijn? Ga ik werkelijk te 
ver als ik de lijn doortrek naar de gedach
te dat het bloed van een volk gevoelsma
tig verbonden moet zijn met de grond waar 
het op staat?
Uiteraard wil ik niet pleiten voor het 
opheffen van de Nederlandse staat met 
als argument dat natievorming alleen 
maar negatieve gevolgen zou hebben. 
Veel liberale waarden zijn immers op 
nationaal niveau verworven. Maar in het 
kader van het vooruitgangsgeloof acht ik 
het echter wel wenselijk dat we ons steeds 
meer ‘Europeaan’ in plaats van ‘Neder
lander’ gaan voelen. Als ik om me heen 
kijk, zie ik dat ook steeds meer gebeu
ren. Het is misschien de eerste stap op 
weg naar het daadwerkelijke wereldbur
gerschap dat de denkers uit de Verlichting 
ook al voor ogen stond. Waarom moet 
de JOVD dit tegenwerken door iemand 
zijn loyaliteit ten opzichte van zijn woon
gebied af te dwingen? Ronduit om 
iemand in zijn vrijheid te beperken zoals 
hij nu eenmaal is en wil zijn? Een vrij
heidsbeperking die geen enkel nut heeft, 
want onze vrijheid wordt toch niet 
geschaad als de Marokkaanse slager het 
kennelijk niet nodig vindt om Nederlands 
te leren?

door M ichiel Visser

Het minimumloon is het onderwerp 
van vele mythen. In de Driemaster van 
april werden de twee voornaamste nog 
eens naar voren gebracht. Arjan Toor 
vroeg zich af of de prijs van het 
afschaffen van het minimumloon niet 
te hoog is. Verder trok hij, op basis 
van SER-cijfers, het arbeidscheppend 
vermogen van het afschaffen van het 
minimumloon in twijfel. Ron Hogen
boom en Francien Loos daarentegen 
pleitten nog maar eens voor af
schaffing. De te hoge loonkosten zou
den werkloosheid veroorzaken en 
afschaffen van het minimumloon zou 
dan dus honderduizend banen opleve
ren. Beide verhalen verdienen echter 
een nuance.

In de eerste plaats moet één ding duide
lijk zijn. Het enige wat een minimum
loon doet is het vernietigen van banen. 
Daarover geen twijfel. Recentelijk heb
ben sommige economen getracht cijfer
matige twijfels te zaaien, maar de cijfers 
uit linkse hoek zijn inmiddels geneutra
liseerd. Zij bleken niet te deugen (The 
Economist, 8 april). Afgezien van tech
nische discussies over de statistieken 
blijft de logica ook doodgewoon over

eind staan. Immers, als een bedrijf iemand 
voor eenvoudig werk aan zou willen 
nemen voor, zeg, tachtig procent van het 
minimumloon, dan kan dat gewoon niet. 
De arbeidskosten worden kunstmatig 
hoog gehouden en dat kost banen. 
Simpele economie, maar daarom nog niet 
minder waar.

Minimumloonparadijs
Propagandisten voor afschaffing ver
draaien de werkelijkheid evenwel, wan
neer zij hun maatregel als een panacee 
presenteren. Een samenleving zonder 
wettelijk vastgesteld minimumloon zal 
beslist niet terstond paradijselijke vormen 
aannemen. Het zal zelfs de werkloosheid 
niet oplossen. Daar is veel meer voor 
nodig.
Het afschaffen van het minimuloon sor
teert alleen effect als het geschiedt in het 
kader van een brede hervorming van ons 
economische stelsel. Waar het natuurlijk 
allemaal om draait is het substantieel ver
lagen van de arbeidskosten door de wig 
(het verschil tussen arbeidskosten voor de 
ondernemer en de netto beloning voor de 
aanbieder van arbeid) te verkleinen, opdat 
meer mensen aan het werk kunnen 
komen. Deels omdat het goedkoper wordt 
voor de werkgever om de mensen aan te 
nemen, deels omdat het door het grote
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De liberale mens, bestaat die wel? 
Een christen-democratische visie

verschil tussen de uitkering en loon som
mige mensen meer prikkels verschaft om 
aan de slag te gaan. Door het mimum- 
loon af te schaffen, de daaraan gekop
pelde uitkeringen te verlagen, CAO’s niet 
algemeen verbindend te verklaren en nog 
een handvol maatregelen, kan flink wat 
worden gedaan om de verstarring van de 
arbeidsmarkt tegen te gaan. Maar zelfs dat 
lost onze economische problemen niet op, 
hoewel het wel veel goeds zou doen.

Bedrijven
Ontzettend veel mensen, en zeker in libe
rale kringen, staren zich dood op de 
arbeidskosten. Diepgravend onderzoek 
van McKinsey heeft echter aangetoond 
dat het voornaamste probleem van de 
meeste Westeuropeese landen (en dat 
geldt beslist ook voor Nederland) juist aan 
de andere zijde van het economische spec
trum ligt. Bij het bedrijfsleven zelf. Er ligt 
een verstikkende deken van regelgeving 
over het bedrijfsleven. En politiek Den 
Haag is pas heel, heel aarzelend begon
nen om daar iets aan te doen. Trouwens, 
zeker in een land als Nederland is het 
helaas zo dat ontzettend veel van die pro
blemen door de bedrijven zelf worden ver
oorzaakt. Bedrijven trachten de markt 
voor concurrentie af te schermen door 
langlopende octrooien en kartelvorming. 
Het is aan de politiek om overbodige 
regelgeving (winkelsluitingswet bijvoor
beeld, al te stringente vestigingsvoorwaar
den, starre wetgeving waar overnames in 
het spel zijn) te schrappen, kartels te slo
pen en al het andere te doen wat de werk
loosheid kan oplossen.
Verder moeten er kritische kanttekenin
gen worden geplaatst bij het functioneren 
van de elite in het bedrijfsleven zelf. 
Bedrijven kennen een ondoorzichtige con
trolestructuur, veel commissarissen be
noemen zichzelf en managers vormen een 
beroepskaste die zich afschermt van de 
buitenwereld, inclusief aandeelhouders. 
Dit heeft gevolgen voor rendement en 
winstmarge, en daarmee voor de werkge
legenheid op lange termijn. Ook hier moe
ten offers worden gemaakt.
Als dat ook nog eens in combinatie met 
het ontstarren van de arbeidsmarkt en het 
terugdringen van de lastendruk geschiedt, 
zijn de kansen voor economisch herstel 
aanwezig. Maar het is onvoldoende om 
alleen het minimumloon af te schaffen.

door Hester Tjalma-den Oudsten

‘Politieke partijen zijn tegenwoordig één 
pot nat’, ‘Het wordt druk in het politie
ke midden’ en meer van dat soort uit
spraken geven aan dat veel mensen zich 
afvragen of er eigenlijk nog wel echte 
verschillen bestaan tussen politieke rich
tingen. Uiteraard bestaan die wel degelijk 
en er is een trend waar te nemen dat par
tijen zich opnieuw over hun uitgangs
punten buigen. Behalve D66 natuurlijk, 
die als uitgangspunt heeft dat zij geen uit
gangspunten wil hanteren. Het essentiële 
verschil tussen liberalen en christen
democraten ligt niet alleen in concreet 
beleid, maar ook in de visie op de plaats 
van de mens in de samenleving. Het ver
schil tussen beide stromingen is zelfs 
terug te voeren op de existentiële 
vraag:”Waarom zijn wij hier?”

De VVD heeft haar liberale beginselen 
vastgelegd in het Liberaal Manifest van 
1981. Het CDA heeft in 1993 zijn 
Program van Uitgangspunten geactuali
seerd. Vergelijking tussen beide geeft het 
volgende beeld.

Liberaal mensbeeld
De klassieke liberale visie gaat uit van de 
individuele menselijke vrijheid, die 
slechts beperkt kan worden door de vrij
heid van andere personen. Het liberaal 
manifest doet echter al een scheutje water 
bij de liberale wijn:”Die vrijheid kan 
slechts beleefd worden in een besef van 
verantwoordelijkheid. ’ ’
Liberale verantwoordelijkheid wordt hier
in omschreven als: de gevolgen van de 
eigen daden willen of moeten dragen. “Dit 
dragen van verantwoordelijkheid is essen
tieel voor de menselijke waardigheid.” 
Christen-democraten zien verantwoorde
lijkheid als de taak die we als mensen op

aarde hebben om de samenleving mee 
vorm te geven. Deze taak is dus veel rui
mer dan de liberale verantwoordelijkheid.

Christen-democratische verantwoorde
lijkheid
In de christen-democratie wordt de mens 
gezien als een relationeel wezen. De mens 
is op de wereld om in relatie tot God en 
zijn medemensen vrede en gerechtigheid 
op aarde uit te dragen en vorm te geven. 
Die opdracht maakt mensen verantwoor
delijk voor zichzelf, voor anderen, voor 
de samenleving en in geestelijk opzicht. 
Volgens bijvoorbeeld de tien geboden is 
zo’n opdracht geen beperking van de men
selijke mogeijkheden, maar een manier 
om optimaal met elkaar te functioneren. 
Mensen komen door zo’n genormeerd, op 
elkaar gericht leven tot hun recht. 
Zelfverwerkelijking is dus voor christen
democraten geen doel op zichzelf, maar 
gevolg van een levenswijze.
De mens wordt niet beschouwd als een 
op zichzelf staand individu: er gaan 
immers voortdurend invloeden van de 
samenleving naar het individu uit, waar
op hij een antwoord zal moeten vinden. 
Anderzijds wordt de mens niet gedegra
deerd tot deel van een collectief: ook al 
maakt de mens deel uit van verschillen
de groepen, hij is meer dan de som van 
zijn maatschappelijke posities. Daarin 
onderscheidt de christen-democratie zich, 
evenals het liberalisme, van de sociaal
democratische maatschappijopvatting. Elke 
mens, hoe kwetsbaar ook, heeft eeuwig
heidswaarde. Mensen zijn daarin funda
menteel gelijkwaardig. Tenslotte is de 
mens vrij, vrij om het goede te doen, maar 
ook vrij om dat niet te doen. Juist van
wege die keuzemogelijkheid is de mens 
daarvoor aansprakelijk.
Liberalen en christen-democraten zijn het 
dus met elkaar eens dat de mens in prin-
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cipe vrij is. De mens is onderwerp, geen 
lijdend voorwerp, in de geschiedenis. Het 
belangrijkste verschil ligt in het verant
woordelijk zijn voor mensen van wie de 
vrijheid om hun eigen leven in te richten 
wordt beperkt door armoede, gebrek aan 
capaciteiten, lichamelijke gebreken en 
dergelijke. In de praktijk zal iedereen op 
één of ander terrein belemmeringen 
tegenkomen die het vrij inrichten van je 
eigen leven in de weg staan. Denk alleen 
maar eens aan het gebrek aan banen, dat 
een vrije keus waar en of je wilt werken 
in de weg staat.
De liberale, vrije mens bestaat volgens 
christen-democraten dus niet. Maar voor 
christen-democraten is het opkomen voor 
elkaar de oplossing met de belemmerin
gen te leren leven. Zorg voor elkaar is 
dus niet iets charitatiefs, goed om het 
geweten af te kopen, maar een essentieel 
deel van het mens-zijn.
Uit deze visie op de mens vloeit de visie 
op de inrichtig van de samenleving, met 
daarbinnen de rol van de overheid, voort. 
Ook hier kan een vergelijking worden 
gemaakt tussen de liberale en christen
democratische visie op de samenleving.

Liberaal maatschappijbeeld
Klassieke liberalen denken sterk in ter
men van individu en staat. De staat moet 
zo min mogelijk in het maatschappelijk 
leven ingrijpen om burgers elk voor zich 
in staat te stellen op een zo breed moge
lijk gebied zelf keuzes te maken. Het is 
niet de taak van de overheid te waarbor
gen dat de vrijheden ook daadwerkelijk 
worden uitgeoefend: verwerkelijking van 
vrijheid wordt aan het particulier initia
tief in de markt overgelaten. De werking 
van de vrije markt moet zo weinig moge
lijk belemmerd worden. Dit verklaart de 
liberale afkeer van bijvoorbeeld subsidies 
en achterstandgroepenbeleid. De overheid 
dient de werking van de markt op tal van 
terreinen zo min mogelijk te verstoren: 
daarbij hoort ook het liberale streven naar 
lastenverlichting om zoveel mogelijk 
financiële eigen vrijheid aan burgers te 
geven.

Christen-democratisch maatschappij
beeld
De samenleving bestaat uit een veelheid 
aan maatschappelijke verbanden, waar
van de overheid er één is. Maatschap
pelijke verbanden zijn alle groepen men
sen, die een gemeenschappelijk doel of 
kenmerk hebben. Bijvoorbeeld: gezinnen, 
bedrijven, scholen, vakbonden, sport
clubs, kerken enz. Elk verband heeft zijn 
eigen zelfstandige plaats en taak in de 
samenleving.
De staat is geen verlengstuk of zetbaas 
van kerken, ondernemingen of vakbon
den. Een school is er om onderwijs te 
verzorgen en is uitvoeringsorgaan van de 
overheid, ook al ontvangt die school over
heidsgeld. Dit geldt ook voor welzijns
instellingen, verpleegtehuizen, gezinnen, 
consumentenorganisaties en de vele ande
re verbanden die ontspringen aan parti
culier initiatief.
Binnen deze samenlevingsverbanden dra
gen mensen verantwoordlijkheid om de 
taak of het doel van het verband vorm te 
geven: in principe hoeft en mag een ander 
verband (de overheid) daar geen regels 
voor te stellen. Het gevolg daarvan is plu
riformiteit in de samenleving, door men
sen vormgegeven.
Daar waar verbanden belangenconflicten 
hebben, treedt de overheid op. De taak 
van de overheid is de publieke gerech
tigheid te bevorderen. Christen-democra
ten omschrijven de overheid als een 
instelling die recht tot gelding moet bren
gen. De overheid is geen Sinterklaas die 
iedereen tevreden moet stellen. De over
heid is ook geen nachtwaker, die alleen 
het allernoodzakelijkste minimum regelt 
en de rest overlaat aan de maatschappij. 
Het is een overheid die de democratische 
en sociale rechtsstaat gestalte moet geven, 
waarin verantwoordelijkheden gespreid 
en genormeerd zijn en waarin een ele
mentair bestaansniveau voor allen gega
randeerd is.
Dat betekent dat bestuursinstrumenten die 
de overheid kiest om haar kerntaken uit 
te voeren niet de eigen verantwoorde
lijkheid van burgers en maatschappelijke

organisaties moeten wegregelen of over
nemen, maar juist moeten stimuleren.

Liberale visie inconsistent
Daarom vinden christen-democraten de 
liberalen inconsistent: wanneer de rol van 
het particulier initiatief, de bijzondere 
school, de overlegstructuren van werkge
vers en werknemers niet wordt erkend, 
zal de overheid uiteindelijk meer moeten 
regelen dan minder. Op veel terreinen 
laten liberalen de vrije markt zijn gang 
gaan, maar als het op particulier (levens
beschouwelijk!) initiatief aankomt, als het 
aankomt op de eigen rol van maatschap
pelijke organisaties, moet er blijkbaar 
worden ingegrepen.
Hopelijk is je uit het voorgaande duide
lijk geworden waarom christen-democra
ten zo dol zijn op het woord ‘samen’. Het 
klinkt je wellicht knus en kneuterig in de 
oren; er zit een wereld van menselijke 
ideeën achter.

H e s te r  T ja lm a -d en  O u d sten  is s ta fm e d e 
w e rk e r  van  h e t S teen kam pin stitu u t, h e t  
w e te n sc h a p p e lijk  b u rea u  va n  h e t C D A .

Buiten bankbiljetten kunt u
bij ons terecht voor
al uw wensen op drukgebied

Pastoor Koopmanweg 5 
Postbus 330,1780 AH Den Helder 
Tel. 02230 - 31466, Fax 02230 - 37855
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In den Lande
DE JOVD: LIBERAAL, ONAFHANKELIJK 
EN DUS KRITISCH
door Arjan Toor en Dion van der Arend

In de zesenveertig jaar dat de JOVD 
bestaat is zij altijd een onafhankelijke 
liberale jongerenorganisatie geweest. 
Recentelijk is in een door het Instituut 
voor Publiek en Politiek (IPP) georgani
seerd onderzoek onder de leden van de 
PJO’s nog eens gebleken, dat het voor 
het overgrote deel van de JOVD-ers van 
groot belang is de vrijheid te hebben om 
politiek onafhankelijk standpunten te 
kunnen innemen, zonder hierover aan 
enige politieke partij verantwoording af 
te moeten leggen.

Ook het huidige Hoofdbestuur van de 
JOVD voert deze onafhankelijkheid daar
om hoog in het vaandel. Helaas trekken de 
auteurs van het artikel ‘JOVD hoofdbestuur 
zwalkt’ hieruit de conclusie dat de JOVD 
haar samenwerkingsovereenkomst met de 
VVD wenst op te zeggen. Dit artikel 
betoogt dat niets minder waar is. Het 
Hoofdbestuur is echter ook niet van plan 
de JOVD om te vormen tot een jongeren
organisatie van de VVD.

Samenwerking
Zoals gezegd is de JOVD onafhankelijk 
van de VVD, zowel politiek als organisa
torisch. Tegelijkertijd kunnen we constate
ren dat beide organisaties nadrukkelijk 
raakvlakken hebben. Immers, de JOVD is 
de enige liberale jongerenorganisatie van 
Nederland en de VVD is de enige libera
le partij van Nederland. Dit inhoudelijke 
raakvlak impliceert dat samenwerking met 
de VVD zeer wel mogelijk is. Om die 
samenwerking vorm te geven en daarbij de 
gelijkwaardigheid van beide organisaties te 
benadrukken, hebben JOVD en VVD al 
jaren een samenwerkingsovereenkomst 
(SWO). Vorig jaar is deze SWO door de 
Algemene Vergaderingen van beide orga
nisaties voor een nieuwe periode van vijf

jaar vastgesteld. Op basis van diezelfde 
SWO heeft momenteel samenwerking met 
de VVD plaats op het gebied van Vorming 
en Scholing en Internationaal Werk. Aan
gezien beide Hoofdbesturen aan de SWO 
grote waarde hechten, heeft er op hoofd
bestuursniveau tussen JOVD en VVD in
tensief overleg plaats en zijn recentelijk alle 
JOVD-afdelingen uitgenodigd de lokale 
samenwerking met de VVD verder in te 
vullen.
De samenwerking verloopt momenteel 
voorspoedig en heeft plaats op basis van 
gelijkwaardigheid. Beide organisaties pluk
ken er de vruchten van. Dit betekent ech
ter niet dat er voor het Hoofdbestuur reden 
is om zich te onthouden van politiek-inhou- 
delijk commentaar op de VVD. Juist het 
eerder genoemde inhoudelijke raakvlak tus
sen beide organisaties rechtvaardigt dit 
commentaar en de onafhankelijke positie 
van de JOVD maakt dit commentaar - 
gelukkig - mogelijk. Als het gaat om poli- 
tiek-inhoudelijke stellingnames, hanteert 
het Hoofdbestuur als richtlijn dat er bij reac
ties in de media niet enkel naar de VVD, 
maar naar alle politieke partijen wordt 
gekeken. Daarnaast poogt zij niet slechts 
negatieve kritiek te leveren, maar ook met 
alternatieve ideeën te komen. Tot slot 
streeft het Hoofdbestuur ernaar haar reac
ties primair te baseren op het liberale 
gedachtengoed.
Een goed voorbeeld van bovenstaand beleid 
is de discussie die recentelijk over het asiel
beleid is gevoerd. In de media is duidelijk 
naar voren gekomen dat de JOVD felle kri
tiek had op de wijze waarop de VVD met 
dit vraagstuk omging. Bij de formulering 
van deze kritiek heeft het Hoofdbestuur 
echter consequent bovengenoemde richtlij
nen gehanteerd. Zo heeft de kritiek zich 
niet beperkt tot de VVD, maar heeft de 
JOVD tevens de houding van de andere 
partijen ter discussie gesteld. Daarnaast 
heeft de JOVD gehamerd op het feit dat

zij de inhoudelijke visie van de VVD ten 
aanzien van het asielbeleid niet liberaal 
vond. Tot slot heeft de JOVD zich niet 
beperkt tot een negatieve houding, maar is 
zij tevens met een inhoudelijk alternatief 
gekomen. Dit alternatief heeft uiteindelijk 
geresulteerd in de nota ‘Liberaal Mi
gratiebeleid’, zoals die in de afgelopen 
Driemaster is samengevat door Chris Jetten. 
Als de auteurs van ‘JOVD hoofdbestuur 
zwalkt’ werkelijk kennis hadden genomen 
van de inhoud van dit artikel, hadden ze 
ook geweten dat het geen ongelimiteerde 
migratie bepleit, maar wel een alternatieve 
denkrichting aangeeft. Dat laatstgenoem
den het na lezing met de conclusies van 
‘Liberaal Migratiebeleid’ niet eens zouden 
kunnen zijn, is hun goed recht. Wat blijft 
staan is het feit dat de JOVD op het con
gres in mei van dit jaar de nota in hoofd
lij nen heeft onderschreven en er dus spra
ke is van een verenigingsstandpunt. Het 
Hoofdbestuur voelt zich dan ook gelegiti
meerd dit standpunt waar mogelijk en nodig 
uit te dragen.

Ledengroei
Het is bijzonder spijtig dat de auteurs van 
‘JOVD hoofdbestuur zwalkt’ de rest van 
hun betoog menen te moeten doorspekken 
met ongefundeerde suggesties. Zo is er 
nooit sprake geweest van een fusie tussen 
de JOVD en een andere politieke jonge
renorganisatie en zal hiervan ook in de toe
komst geen sprake zijn. Er is maar één libe
rale jongerenorganisatie en dat dient in de 
optiek van dit Hoofdbestuur ook zo te blij
ven. Voorts is de suggestie dat de JOVD 
door de ledentalgrens van het ministerie 
van VWS zou zakken een misvatting van 
de eerste orde. Juist actieve JOVD-bestuur- 
ders - en dus ook die uit de afdeling Heu
velrug - zouden moeten weten dat de JOVD 
veel meer dan vijftienhonderd leden heeft 
en dat dit ledental sinds vorig jaar gestaag 
groeit.
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In den Lande
In de afgelopen 46 jaar hebben JOVD en 
VVD altijd een haat-liefde-verhouding 
gehad. Juist dankzij onze kritische houding 
wordt de ‘luis in de pels’-functie van de 
JOVD binnen de VVD als lastig maar nut
tig ervaren. Van een vervreemding tussen 
beide organisaties, zoals de heren Akker
man en Van der Zwet suggereren, is dan 
ook geenszins sprake. Het tegendeel lijkt 
eerder het geval te zijn: de contacten tus
sen de JOVD, het VVD-Hoofdbestuur en 
de VVD-Tweede Kamerfractie zijn thans 
frequenter dan ze in jaren zijn geweest. 
Het huidige Hoofdbestuur ziet dan ook 
geen enkele reden om de suggesties uit 
‘JOVD hoofdbestuur zwakt’ over te nemen 
en vanaf heden kritiekloos de standpunten 
van de VVD te gaan verdedigen, in de 
hoop een hogere subsidie van de VVD los 
te peuteren. Wie bereidt is zijn onafhan
kelijkheid te verkwanselen voor een paar 
grijpstuivers, is bij de JOVD aan het ver
keerde adres. Juist jonge liberalen zouden 
in staat moeten zijn hun eigen broek op te 
houden. Het beleid van de JOVD is en 
blijft dan ook gericht op financiële, orga
nisatorische en politieke onafhankelijk
heid. Een kritische houding ten opzichte 
van de Nederlandse politiek is hiervan 
slechts een logisch gevolg. Wie een der
gelijke kritische houding niet kan appre
ciëren moet misschien geen lid worden van 
de JOVD, maar zich (direct) aansluiten bij 
een politieke partij.

De auteurs zijn respectievelijk landelijk 
voorzitter en vice- voorzitter van het 
JOVD-Hoofdbestuur. Dit artikel geeft de 
mening van het JOVD-Hoofdbestuur weer.

Liberale
Agenda
25 augustus
Afdeling Arnhem e.o.: augustusoffensief

De Midden
oosten commissie

door Wijnand Wellink en Marcel van 
Drunen

Sinds enkele maanden heeft de 
JOVD een nieuwe commissie binnen 
haar gelederen: de Midden-Ooslen 
commissie, ofwel MtX’OM. De be
langrijkste zaken waar deze com
missie zich mee bezig houdt zijn het 
Israëlisch-Palestijnse vraagstuk en 
de ontwikkelingen binnen de Ara
bische wereld. De commissieleden 
zijn van mening dat de ontwikke
lingen in dit gebied veel meer in
vloed hebben op de wereld waarin 
wij leven dan menig JOVD-er zich 
realiseert.

Een aantal van ons komt op het 
moment dat dezer Driemaster ver
schijnt net terug van een mooie vakan
tie in het zuiden van Frankrijk, Italië 
of Spanje. Slechts weinigen zullen 
zich gerealiseerd hebben dat de over
kant. van de lieflijke Middellandse Zee 
een groot kruitvat is, met een lont die 
soms sneller brand dan wij vermoe
den. Grote delen van Egypte zijn niet 
toegankelijk voor toeristen en journa
listen. In Algerije klinken elke nacht 
vele schoten en wordt ‘s ochtends 
menig stoepje geboend om de bloed
vlekken te verwijderen. Rond Libië 
heerst op dit moment een dreigende 
stilte.
Het vredesproces in hel Midden-Oosten 
is een complex schouwspel. Niemand 
kent alle spelers of alle motieven. De 
spelers zijn door een wirwar van loya
liteiten en belangen tegelijkertijd volle

dig afhankelijk van elkaar en eikaars 
grootste vijanden. Wat is de ml van de 
verschillende godsdiensten? Wat zijn de 
belangen van de gmotinachttcnV.' bin
nen MOCAM zijn op dit moment vijl 
mensen actief en deze vijf hebben ieder 
al een totaal verschillend beeld van wat 
er gaande is. De discussies binnen de 
commissie zijn daardoor meestal zeer 
fel en diepgaand. Op het afgelopen con
gres hebben we kunnen zien dat het 
onderwerp ook bij de rest van de ver
eniging erg leeft.

Voor meer informatie over de 
MOCOM: Ulysse Menegalli. 070- 
3825833. De MOCOM kan nog een 
aantal nieuwe enthousiaste leden 
gebruiken.
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In den Lande

JOVD Topkaderweekend 1995
door Evert Jan Prins

Voor het eerst zal dit jaar een landelijke 
Topkaderweekend gehouden worden om 
het (potentiële) kader van de JOVD ver
der op te leiden in bestuurlijke vaardig
heden, probleemoplossende vaardigheden 
en in de achtergronden van de politiek. 
Dit alles zal plaatshebben in de Jeugd
herberg te Soest op 7 en 8 oktober. 
Professionele cursusbureaus zullen op de 
zaterdag in parallelsessies een aantal 
praktische cursussen verzorgen ter ver
groting van je vaardigheden, die jij als 
(toekomstig) kader dient te bezitten, ‘s 
Avonds zullen twee vooraanstaande per
sonen in discussie treden over de huidi
ge zedelijkheidswetgeving en de rol die 
de overheid daarin speelt. De dag wordt

besloten met een spetterend feest ter ver
lichting van de vermoeide geest.
De zondag start met research en analyse 
van een actueel politiek onderwerp met 
medewerking van een expert uit de lan
delijke politiek. De hieruit verkregen in
formatie kan door de deelnemers gebruikt 
worden als voorbereiding op het komen
de novembercongres. Ter afsluiting van 
het weekend staat een management game 
op het programma, waarin groepen van 
deelnemers een oplossing voor een ‘pro
bleem’ moeten aandragen en deze ver
volgens moeten presenteren aan een vak
kundige jury. De jury bepaalt tot slot 
welke groep de meest creatieve en werk
zame oplossing heeft. Wat het ‘probleem’ 
zal zijn blijkt tijdens het weekend.
Voel jij je aangesproken om aan dit uiter

mate leerzame weekend deel te nemen, 
stuur dan een briefje voor uiterlijk vrij
dag 15 september met je motivatie en een 
CV naar Anita van Veen, Hudsonstraat 
10a 4812 HC Breda. Snel reageren is 
gewenst daar er slechts dertig plaatsen 
beschikbaar zijn. Voor meer informatie 
kan je de onderstaande organisatoren bel
len.

Organisatoren: 
Marcel Dieleman 
Olaf Penne 
Evert Jan Prins 
Anita van Veen

(040 - 460009) 
(010 - 4660614) 
(040 - 531425) 
(076 - 207216)

Internationale agenda
Derde week van augustus in Noord- 
Spanje het IFLRY-SUMMERCAMP
Een week lang vakantie vieren met ande
re liberale jongeren onder het motto veel 
gezelligheid met een politiek sausje voor 
weing geld.

7 t/m 10 september LYMEC-SEMI- 
NAIR ON GREEN ECONOMY in
Turku, Finland.

13 t/m 17 september LYMEC-SEMI- 
NAIR ON TRADE AND INTERNA
TIONAL ECONOMY

23 September 1995 A.L.V. Vereniging 
31

September/oktober 1995 geeft het 
Internationaal Secretariaat i.s.m. de afd. 
Rijnmond jou de kans om er even tussen

uit te gaan en de ontwikkelingen in Oost- 
Europa te bekijken in de OOST-EURO- 
PA REIS. Bezocht zal worden Roemenie 
en Bulgarije of Hongarije. Voor meer 
informatie en/of inschrijving Antoinette 
Laan, tel. 010-412.18.08

Oktober 1995 LYMEC-SEMINAIR 
ON MEDITERANEAN POLICY in
Barcelona.

12-15 Oktober 1995 IDF-Conferentie in 
Istanbul over intercreatie (het nieuwe 
modewoord voor integratie)
Naar aanleiding van de Nederlandse 
Conferentie over de positie van jongeren 
en minderheden in Nederland, zal in okto
ber 1995 een grote internationale confe
rentie over de positie van minderheden in 
Europa gesproken worden. Pikant detail 
is dat deze conferentie plaats heeft in een

land, waar het bestaan van minderheden 
(Koerden) ontkent wordt. De president 
van Turkije zal zijn opwachting maken. 
De JOVD heeft enige aarzelingen om deel 
te nemen, wanneer deze kwestie niet tot 
de gespreksonderwerpen behoort.

Nov/dec LYMEC-SEMINAIR ON 
COMMUNITY POLICY

Voor meer informatie over een van deze 
activiteiten kan je bellen met de Inter
nationaal Secretaris Delphine Pronk.
Tel. 010 - 402 83 57
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HET SCOREBORD

door M ichiel Visser

Toen ik enige tijd geleden door de stra
ten van hartje New York liep, viel mij 
opeens een gigantisch bord op, ergens 
op 42nd Avenne. Het bord gaf een rij 
cijfers aan die heel erg hard opliepen, 
zodanig dat je de laatste drie cijfers op 
het bord niet kon zien. Ze versprongen 
te snel voor het menselijke oog. Boven 
het bord stond: OUR NATIONAL 
DEBT.

Die staatsschuld bedraagt ongeveer 4,9 
triljoen dollar, zo vertelde men mij. Nu 
is een triljoen in de Verenigde Staten al 
gauw een biljoen in Europese terminolo
gie en de dollar is ook niet meer wat hij 
geweest was, maar toch. Een flink 
bedrag wel. En de groei van die 
staatsschuld is nog wel het ergste.
Als je een minuutje naar het bord 
kijkt is de schuld al weer met 
een slordige zeshonderddui
zend dollar toegenomen. Het 
Bruto Nationaal Pro- 
dukt van een land als 
Nicaragua wordt er 
elke anderhalve dag 
aan toegevoegd.

Japans krediet
Op zich is een staats
schuld niet eens zo’n 
verschrikkelijk pro

bleem, zeggen sommige economen wel 
eens in Nederland. Het geld wordt immers 
uitgegeven door de overheid voor nuttige 
zaken en de rentebetalingen die naar ver
loop van tijd zwaar op een begroting gaan 
drukken, worden immers via de houders 
van staatswaardepapieren weer de econo
mie in gepompt. Deze economen begrij
pen er duidelijk weinig van. Immers, een 
staatsschuld heeft nog wel wat andere 
gevolgen. Zo verdringt de staat het be
drijfsleven op de kapitaalmarkt (waar de 
overheid geld leent om de schuld te kun
nen financieren), wat een sterk negatief 
effect heeft op het investeringspeil. Ook 
krijgt een dergelijk land een slecht imago 
in het buitenland en kan een omvangrijke 
staatsschuld gevaarlijk zijn voor inflatie 
en de wisselkoers van de eigen munt. 
Tenslotte vreten de rentelasten aan de 
mogelijkheden van de overheid om geld 
uit te geven aan nieuw (en oud) beleid. 
In Amerika is er nog een extra dimensie. 
In tegenstelling tot veel andere Westerse 
landen, is de Amerikaanse schuld name
lijk in buitenlandse, en dan met name 
Japanse, handen. In Nederland is meer dan 
vijfenzeventig procent van de schuld 
in Nederlandse handen. Wij zijn 
dus geld schuldig aan ons
zelf. Het argument dat de 
rentebetalingen weer in de 
economie terecht komen 
gaat tenminste ten dele op.

wanneer Japan zou besluiten om de 
Amerikaanse economie te kraken, hebben 
ze een machtig wapen. Tot voor kort 
investeerden de Japanners het meeste van 
de betalingen die Amerika hen deed 
opnieuw in de Amerikaanse economie. 
Bedrijven werden overgenomen, nieuwe 
fabrieken opgestart, enzovoorts. Maar 
daar is nu een eind aan gekomen. Japan 
heeft steeds meer twijfels over de kracht 
van de Amerikaanse economie. De recen
te dollar-crisis is de druppel geweest die 
de spreekwoordelijke emmer deed over
lopen en de Japanners lijken besloten te 
hebben om het geld van Amerika naar 
Azië te verplaatsen. Het rendement van 
investeringen aldaar ligt een stukje hoger. 
Dit kan op den duur funest zijn voor de 
Amerikaanse economie.

Pressiegroepen
Hoe is deze staatsschuld ontstaan? Het 
oude verhaal legt de schuld in de handen 
van Ronald Reagan, die van 1980-1989 
de belastingen verlaagde en de defensie- 
uitgaven verhoogde. De acteur uit Cali- 
fomië heeft het allemaal gedaan. Dat valt 

eigenlijk best wel mee. De 
defensie-uitgaven zijn 

inderdaad wel geste
gen, maar Reagan 
volgde de lijn die 
Carter in de voor
gaande periode al 

had ingezet. Per
centueel edroegen 
de defensie-uitga
ven nooit meer dan 
zeven procent. De 

belastin-
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inderdaad wel fiks verlaagd, maar op zich
zelf kan dat de gigantische omvang van 
de schuld niet verklaren. Belastingverla
gingen hebben namelijk ook een positief 
effect op een economie. De verlagingen 
hebben de bedrijvigheid gestimuleerd, wat 
op de langere termijn weer hogere belas
tinginkomsten oplevert.
De staatsschuld is vooral zo gegroeid 
omdat Reagan en diens opvolger Bush 
hebben verzuimd om de uitgaven van de 
overheid te beteugelen. De regering is de 
gijzelaar geworden van machtige pressie
groepen, die allemaal om ‘meer’ schreeuw
den en meer hebben gekregen. Dit geldt 
met name de overdrachtsuitgaven. Pen
sioenen, uitkeringen, subsidies in allerlei 
vorm. Daar is Amerika aan kapot gegaan. 
De meeste van deze overdrachtuitgaven 
zijn naar de middenklasse gevloeid. De 
onderklasse heeft er weinig van geprofi
teerd. Dat heeft echter een interessant 
neveneffect gehad. De politieke macht van 
de middenklasse is evenredig gegroeid 
met de hoeveelheid geld die haar vanuit 
de federale staatskast in een zichzelf ver
sterkend proces bereikte. Hoe meer geld 
de middenklasse kreeg, des te meer zij 
kon opeisen. De ongemeen harde aanval
len die de afgelopen jaren vanuit allerlei 
hoeken zijn gedaan om de bijstand aan te 
pakken, zijn dan ook voornamelijk sym
bolisch, hoewel zij uiteraard grote gevol
gen hebben voor de direct betrokkenen. 
Aan welfare wordt door de Amerikaanse 
overheid in verhouding namelijk helemaal 
niet veel uitgegeven.
Lange tijd leek het erop dat het probleem 
van de staatsschuld een eeuwig probleem 
zou blijven, een molensteen om Amerika’s 
nek. Maar sinds de wervelwind die Newt 
Gingrich heet is losgebarsten, is alles 
anders op Capitol Hill. Onder leiding van 
een fervente boekhouder uit Ohio, John 
Kaisich, hebben de Republikeinen begro
tingsplannen op tafel gelegd die binnen 
zeven jaar een balanced budget bereiken. 
Voorwaar een ongelooflijk politiek resul
taat. En daarmee laat Amerika weer eens 
zien hoe flexibel het wel niet is. Als de 
plannen van de Republikeinen werkelijk
heid worden, heeft Amerika in twintig jaar 
een swing gemaakt van de grootse kre
dietverlener van de wereld, naar de groot
ste schuldenaar, en terug naar een neutra
le positie. Dynamiek die de landen van 
West-Europa node missen.

De VN krijgt tandjes
Door Joby Stomphorst en Marcel van 
Drunen

Was ‘Voormalig Joegoslavië’ een oor- 
logsthriller geweest, dan hadden we ons 
verbaasd over de complexiteit en diver
siteit van de beschreven drama’s. 
Helaas is het geen boek, maar een eeu
wenoud conflict dat zijn zoveelste nieu
we, bloedige fase beleeft. Europa heeft 
eindelijk besloten een lijn in het zand 
te trekken. Een snelle interventiemacht, 
RRF wordt gevormd.

Bij het ter perse gaan van deze Driemaster 
bestond de RRF uit een Brits/Nederlands 
onderdeel (Alfa Force) van tweeduizend 
man, een Frans onderdeel van eveneens 
tweeduizend man, een Brits onderdeel van 
vijfduizend man was onderweg, de Duit
sers hadden een toezegging gedaan voor 
deelname en de Amerikanen leverden een 
kleine logistieke eenheid. Tegelijkertijd 
schieten VN-soldaten steeds vaker terug 
als op hen wordt geschoten. Een Frans 
konvooi dat onder vuur werd genomen 
door Servische mortieren werd beschermd 
met rookgranaten. De Fransen scho
ten ook twee echte mortiergranaten 
terug. Uiteraard zonder de Serviërs 
te raken.

Amerikanen
De gang van zaken leert ons een 
aantal lessen, maar roept uiteraard 
weer nieuwe vragen op. De eerste 
les is dat het drie jaar en vele tien
tallen doden aan VN-zijde kost 
voordat Europa praatjes voor daad- 
jes inruilt. En nog steeds doen we 
niets zonder dat er Amerikanen bij 
betrokken zijn. Het gaat hier slechts 
om een logistieke eenheid, maar 
zonder de toezegging van Clinton 
dat hij eventueel bereid is meer troe
pen ter beschikking te stellen in 
geval van een evacuatie (of als de 
RRF echt in de problemen komt), 
was er nu nog steeds niets gebeurd.
En het zijn niet eens zozeer de mili
taire middelen van de Amerikanen 
die gemist worden. Zo’n reddings

actie van een neergeschoten piloot ziet er 
indrukwekkend uit. Maar bijvoorbeeld 
een Brits vliegdekschip, bewapend met 
helicopters en Harrier gevechtsvliegtui
gen, zou deze taak technisch gezien net 
zo goed hebben kunnen uitvoeren als de 
wat beter uitgeruste Amerikaanse mari
ne. Het ontbreekt Europa vaak slechts aan 
‘balls’.
Een tweede les is dat de Duitsers blijk
baar weer zijn gerehabiliteerd binnen 
Europa. Ruim vijftig jaar na na de Tweede 
Wereldoorlog worden Duitse soldaten 
voor het eerst weer ingezet op Europees 
grondgebied. Enige tijd geleden namen zij 
ook al deel aan vredeshandhavende mis
sies buiten Europa. Officieus deden er al 
Duitsers mee aan operatie ‘Deny Flight’, 
het onmogelijk maken van het gebruik van 
vliegtuigen boven Bosnië. In de AWACS 
radarvliegtuigen die opereren vanaf Duitse 
vliegvelden vliegen namelijk regelmatig 
Duitse bemanningen mee.

Russen
Zo op het eerste gezicht lijkt er vooruit
gang geboekt te worden in voormalig
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Joegoslavië. Er rijzen echter de volgende 
vragen. Eén: zijn deze acties de voorbo
des van daadwerkelijk ingrijpen of van 
definitief terugtrekken van de VN-troe- 
pen? Twee: wat te doen indien er een 
groot Moslim-Kroatisch offensief los
barst? Deze vragen worden des te actu
eler daar onlangs de eerste mensen in 
Bihac de hongerdood zijn gestorven en de 
Moslims en Kroaten zich hebben ver
sterkt. De Moslims beschikken over vol
doende mankracht en de Kroaten over vol
doende wapens om de Serviërs het leven 
goed zuur te maken. Vertrouwen op 
humanitaire hulp van de VN doet 
(terecht?) niemand meer. Een offensief 
van de Moslims zal gericht zijn op het 
ontzetten van de enclaves voordat deze 
voor de ogen van machteloze VN-ers stik
ken in de omsingeling door de Serviërs. 
De Kroaten hebben het verloren terrein in 
de Krajina weer teruggewonnen. Het lot 
van de Servische bevolking in die gebie
den is lang niet zeker. Komt de VN voor 
hen op of zijn die dan te druk bezig met 
het beschermen en terugtrekken van het 
eigen personeel?
Wat komt er na deze fase van Moslim- 
Kroatische offensieven? De aanvallende 
partij in het voormalig Joegoslavische 
landschap moet altijd rekening houden met 
de jaargetijden. Aanvallen kunnen in de 
late lente, de zomer en vroege herfst wor
den uitgevoerd. Daarna is de grond te dras
sig om pantservoertuigen te gebruiken en 
zijn de slecht onderhouden wegen te mod
derig om versterkingen en voorraden aan 
te voeren. De Moslims zullen dus voordat 
de herfst invalt hun doelen moeten berei
ken. Lukt dat niet, dan moet hun bevol
king nogmaals een hongerwinter door
staan. Voor de Kroaten ligt het wat sim
peler. Zij hebben niet of nauwelijks voed
seltekorten.
Wat er de komende maanden gaat gebeu
ren is precies waar de Verenigde Staten 
al een hele tijd voor waarschuwen. De 
boodschap van de Amerikanen was altijd 
dat als Europa er niet in zou slagen de 
oorlog in voormalig joegoslavië te stop
pen, de betrokken volken het dan maar 
zelf uit moesten vechten. De Amerikanen 
pleiten er al meer dan een jaar voor in 
zo’n geval alle sancties tegen de Moslims 
op te heffen. Met nadruk hebben ze altijd 
verkondigt zelf niet onlosmakelijk bij het 
conflict betrokken te willen raken. Als

piloot O’Grady gevangen zou zijn geno
men door de Serviërs, zouden de 
Amerikanen betrokken geraakt zijn bij de 
oorlog. Het Amerikaanse volk eist op zo’n 
moment dat de piloot bevrijd wordt, maar 
de Serviërs zouden hoge eisen stellen. Gek 
genoeg veroorzaakt het sneuvelen van een 
Amerikaanse piloot boven Bosnië minder 
stress onder de Amerikaanse bevolking.

Bewapening
Wat moet de Nederlandse regering doen 
in het conflict Bosnië? Nederland zit met 
handen en voeten gebonden aan Bosnië. 
Onze blauwhelmen worden er gegijzeld 
of beschoten. Aflossing is nauwelijks 
mogelijk, evenals bevoorrading. Met het 
sturen van troepen voor Alfa Force heeft 
Nederland zich ook aan deze episode van 
het Bosnië feuilleton gebonden. Er zit 
voor Nederland weinig anders op dan met 
de Britten, Fransen en Duitsers mee te 
gaan. Laten we er dan wel voor zorgen 
dat ‘onze jongens’ er met goed materieel 
heen gaan. Dutchbat ging er heen zonder 
kanonnen, tanks of mortieren. Dat zou 
zogenaamd de Serviërs tegen ons in het 
harnas jagen. En wat doen de Denen die 
in het zelfde terrein opereren als de 
Nederlanders? Die rijden rond in keurig 
wit geverfde Leopard tanks. Dezelfde 
tanks die Nederland met honderden tege
lijk aan Griekenland, Turkije en aanver
wante landen wil slijten. Nederland moet 
niet altijd het heilige boontje willen spe
len. Oorlogen zijn vies, je kunt dus beter 
je laarzen aantrekken als je er heengaat. 
Wat jammer dat de Apaches nog niet func
tioneren, die hadden ‘onze jongens’ daar 
goed kunnen gebruiken. Wie nog steeds 
claimt dat die helicopters in Bosnië geen 
nut hebben, moet nog eens goed kijken 
naar de beelden van de Kroatische mili
taire parade van een paar weken terug. 
Het meest trots waren ze op de acht Hind 
helicopters die meevlogen. De Hind is de 
Russische tegenhanger van de Apache, zij 
het nog zwaarder bewapend en met een 
achttal parachutisten aan boord. Of naar 
de samenstelling van de luchtvloot die 
piloot O’Grady uit de bergen plukte. 
Transport helicopters en helicopter-guns- 
hips, helicopters met ‘balls’ dus. Het 
belangrijkst? Een beleid met ‘balls’.

De auteurs zijn lid van de JOVD- 
Defensiecommissie.

HB-foto uit het jaar 2000?

De Internationaal Secretaris met 
bewonderaar.

Een moeizaam begin.
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Congresimpressie

Het eerste (en laatste?) 
optreden van mevrouw 
Netelenbos op een JOVD 
congres.

Sommige heren 
schieten wortel voor 
de interruptiemicro
foon...

John Engberink, de 
Secretaris Vorming 
en Scholing, gooit 
de handdoek in de 
ring.

Sommige ‘insiders’ vonden 
Ghislaine teveel ‘outsider’ 
om ineens ‘insider’ te kun
nen worden.

Het echtpaar van der Arend.

Frederieke Arps, voorzitter afdeling 
Leiden.

Melvin Schut & de 
grand horizons.

Remko Spaa start 
kordaat als 
Algemeen Secretaris.

Wie zijn dit? ...maar de voorzitter is niet onder 
de indruk.

Eindhoven wint de prijs voor het 
mooiste afdelingsblad.

Van der Schaaff negeert Hekster al 
ware hij Ftitzen zelve.
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TEXTIELDRUK / BORDUREN
Ons assortiment is groter dan deze advertentie 

Wij leveren: van mok tot T-shirt, van vlag tot manchetknoop, van
rugbyshirt tot baseballcap

Kom dus bij ons langs als je iets wil laten drukken of borduren.
Uw logo, naam of kreet snel, goed en goedkoop op elk denkbaar artikel

of het er nu 1 of 10.000 zijn.

Textielprinting, Premiums, Embroideries &Design 

Poelestraat 24-26 9712 KB Groningen 

050-138288 / 136884

Herengracht 48 
2511 EJ Den Haag 

Telefoon 070-3646161

Cocktails

Lunches van 11.00 tot 15.00 uur 

‘s zomers voorterras & tuinterras 

Bijzondere gelegenheid voor al uw recepties of privé-parties
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De Nederlandse samenleving vergrijst 
langzaam maar zeker. Deze vergrijzing 
zal vooral na 2010 explosief toenemen. 
Dan gaat immers de na-oorlogse ‘baby 
boom’ generatie met pensioen. Dit 
impliceert onder meer dat er vanaf die 
tijd veel meer AOW-uitkeringen zullen 

moeten worden
uitbetaald. Aangezien de 
AOW wordt
gefinancierd door 
middel van een 
z o g e n a a m d  
omslagstelsel, moeten al 
die extra uitkeringen 
worden opgebracht door 
de mensen die op dat 
moment AOW-premie 
betalen. Die generatie 
premiebetalers zal echter 
veel kleiner zijn dan de 
generatie AOW-gerech- 
tigden. Minder mensen 
zullen dus meer geld 
moeten gaan opbrengen, 
teneinde de ouderen van 
een fatsoenlijke oude
dagsvoorziening te 
kunnen blijven voorzien. 
Alle cijfers wijzen erop 
dat in de toekomst een 
premieverhoging of een 
andere vorm van 
verhoging van de 

beschikbare financiële middelen voor de 
AOW noodzakelijk zal zijn. Een groot 
probleem van premieverhoging is dat dit 
vooral de laagste inkomens zal treffen, 
aangezien de AOW-premie uitsluitend 
wordt betaald over het inkomen dat in de 
eerste belastingschijf valt. Deze 
toegenomen lastendruk zal arbeid aan de 
onderkant van het loongebouw dus extra 
duur maken. Waar dit kabinet (en zonder 
twijfel ook de komende kabinetten) juist 
streeft naar lastenverlichting om meer 
werk te creëren, werkt premieverhoging 
contraproductief. Daarenboven betekent 
minder werk ook nog eens minder 
mensen die de AOW-premie kunnen 
betalen. Hierdoor zal de premiedruk per 
werknemer weer verder toenemen en 
ontstaat een negatieve spiraal, die maar 
moeilijk valt om te buigen. Er moet 
daarom gezocht worden naar alternatieve 
oplossingen voor het probleem van de 
snel stijgende AOW-kosten.

De problematiek rond de AOW geldt 
natuurlijk allereerst voor de generatie van 
onze ouders, die in 2010 en daarna de 
pensioengerechtigde leeftijd zal bereiken. 
Deze generatie maakt zich - naar mijn 
mening terecht - nu reeds ernstig zorgen 
over de vraag of zij op hun 65-ste AOW 
zal ontvangen en wat daarvan dan nog de 
reële waarde zal zijn. Daarnaast vormt de 
AOW een probleem voor de generatie die 
in 2010 en daarna de premies zal moeten 
betalen. Nog maar heel weinig jongeren 
lijken zich te realiseren dat zij dat zijn. 
Het is onze generatie die straks wellicht 
wordt geconfronteerd met veel hogere 
premies en dus een toenemende 
lastendruk.
Om te voorkomen dat een van beide 
bovengenoemde generaties straks de 
dupe wordt, dient het zoeken naar 
alternatieve oplossingen nu al te 
beginnen. Wanneer hiermee te lang wordt 
gewacht, ontstaat straks een nieuw 
‘WAO-debacle’ en dempt de politiek 
wederom de put wanneer het kalf 
verdronken is. Vanuit deze optiek wekt 
de passieve houding van de meeste 
politieke partijen verba-zing. Nog 
schrijnender zijn de opmerkingen van 
staatssecretaris Linschoten van Sociale 
Zaken, die met een houding van ‘het valt 
allemaal best mee’ poogt de discussie 
over de AOW onder tafel te vegen. Dit is 
dom en kortzichtig; juist nu zou het 
maatschappelijk debat over de AOW in 
volle hevigheid moeten worden gevoerd. 
Daar waar de meeste politieke partijen 
het laten afweten, zal de jonge generatie 
dit debat moeten aanzwengelen. Met 
name de politieke jongerenorganisaties 
zouden hierin gezamenlijk het voortouw 
moeten nemen. De JOVD zal in de ko
mende maanden dan ook veel in het werk 
stellen om dit onderwerp hoog op de 
politieke agenda te krijgen. Hiertoe 
dienen we allereerst ze lf  onze 
standpunten ten aanzien van de toekomst 
van de AOW uit te werken. Om dit te 
realiseren kunt u op korte termijn onder 
andere een themadag en een 
discussienota tegemoet zien. Vervolgens 
zullen wij - als de premiebetalers van 
morgen - duidelijk maken waar we in 
deze discussie staan en op die manier de 
politieke kortzichtigheid aan de kaak 
stellen. Ik hoop van harte op ieders 
bijdrage in dit debat!
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Aan welk rechts is de toekomst?
door Melvin Schut

“De Republikeinse Partij is nu de 
partij van de boeken,” zei een trotse 
Newt Gingrich onlangs tegen CNN’s 
Larry King. Dat is niet zo vreemd. In 
de huidige Amerikaanse politiek is de 
Republikeinse Partij namelijk de partij 
van de ideeën en de partij van de 
intellectuelen. De onderwerpen die de 
Amerikaanse politiek beheersen zijn 
afkomstig van rechtse denktanks en 
van rechtse politici die niet zelden een 
connectie hebben met die instellingen.

In juli probeerde president Clinton door 
het rechtse thema ‘abortus’ te adopteren 
de kiezers gunstig te stemmen. Eerder 
preekte hij de noodzaak van het 
terugdringen van de overheid. Bill 
Clinton doet zelfs wat Reagan en Bush 
slechts met de mond beleden: het aantal 
ambtenaren laten afnemen.
De situatie in Amerika doet sterk denken 
aan die in Groot-Brittannië. De 
oppositionele Labour Partij heeft vier 
verkiezingen op rij verloren en ziet zich 
gedwongen de rechtse agenda over te 
nemen. Er is sprake van een ‘right wing 
consensus’ waarin Tony Blair’s Labour 
rechtser beweert te zijn dan Margaret 
Thatcher’s Conservatieven van tien jaar 
geleden. Tot veler verbijstering omhelsde 
Blair in een speech in Australië de 
hervormingen van Thatcher, om 
vervolgens doodleuk te beweren dat hij 
en Labour haar na-tuurlijke erfgenamen 
zijn. Kortom, ter-wijl Amerikanen 
opmerken dat Bill Clinton zich beter als 
Republikein kan laten herverkiezen, staat 
de Labour leider be-kend als Tory Blair. 
Ook in Nederland is links niet meer wat 
het ooit was. De PvdA prefereert net als 
Labour de realiteit van het regeren boven 
wereldvreemde idealen die oppositie 
betekenen. Taboes over de verzor
gingsstaat worden zonder pardon omver 
geworpen. Vakbondsman Kok blijkt als 
premier ernst te maken met beleid dat 
Hans Wiegel twintig jaar geleden zei 
voor te staan. PvdA-kamerlid Rick van 
der Ploeg bepleit het bereiken van linkse 
doelen met markt-conforme middelen. De

echo van New Labour 
is oorverdovend.
De verrechtsing van 
links betekent echter 
niet dat er in de toe
komst nog maar één 
duidelijke, rechtse 
weg is. Integendeel.
We beleven een 
spannende tijd waarin 
‘rechts’ zich op 
allerlei manieren ont- 
wik-kelt. Er ontstaan 
nieuwe stromingen 
die uiteindelijk met 
elkaar en de status 
quo kunnen botsen en 
die nu al spanningen in de ‘oude’ rechtse 
partijen veroorzaken.
In de Verenigde Staten is dat het dui
delijkst. De Republikeinse Partij die 
afgelopen november de Democraten 
wegvaagde had weinig gemeen met de 
partij die veertig jaar lang in de 
minderheid bleef. Dat was een partij die 
gedomineerd werd door het pragmatische 
conservatisme dat Robert Dole nu 
vertegen-woordigt. Nieuw Rechts en 
Ronald Reagan veranderden die situatie 
niet wezenlijk; Reagan werd slechts 
vriendelijk bedankt voor het verslaan van 
Democraten.
De Republikeinse winst van 1994 is het 
resultaat van de aardschok die Newt 
Gingrich heet, de hoogleraar moderne 
geschiedenis die geobsedeerd is door de 
komst van de informatiemaatschappij en 
de voorbereiding van Amerika op die 
toekomst. Bij zijn installatie als Speaker 
van het Huis van Afgevaardigden kon hij 
het niet nalaten zijn gehoor een leeslijst 
mee te geven met boeken die zijn 
gedachtengoed ondersteunen. Want 
Gingrich heeft een visie. Een visie waar 
hij zich ook na verkiezingen op velerlei 
wijzen voor inspant - niet in de laatste 
plaats door het schrijven van 
wetenschappelijke boeken èn romans. 
Veel van waar hij in gelooft doet denken 
aan Reagan en wortelt in Nieuw Rechts. 
Maar Gingrich gaat veel verder, denkt 
vooruit en, anders dan Reagan, hervormt 
de partij. Daarbij heeft hij zich

meermalen laten ontvallen dat de 
‘nieuwe’ Republikeinse Partij de meest 
progressieve politieke kracht van 
Amerika is.

Intellectueel rechts
In de Britse Conservatieve Partij doet 
zich een soortgelijke ontwikkeling voor. 
Al vijfentwintig jaar woedt er tussen 
verscheidene stromingen een titanenstrijd 
om de macht, die nog lang niet is 
afgelopen. Margaret Thatcher en Nieuw 
Rechts zijn erin geslaagd de partij te 
zuiveren van de wets, de aristocratische 
paternalisten die het goed kunnen vinden 
met de ideeën van Labour. Net als 
Reagan in staat om verkiezingen te 
winnen, kreeg ook Thatcher steun van 
pragmatische conservatieven - tot ze een 
electoraal risico werd. De huidige 
Conser-vatieve leider, John Major, is een 
ver-tegenwoordiger van de pragmatici. 
De noodzaak van Thatcher’s 
hervormingen staan buiten dispuut en de 
principes die zij voorstond worden 
hooggehouden. Maar nu de 
Conservatieve Partij is aan-gepast aan de 
moderne tijd, achten de pragmatici 
consolidatie en terugkeer van rust het 
belangrijkst.
Rust is wel het laatste waar de nieuwe 
generatie Thatcheristen aan moet denken. 
Hun doel, hoe paradoxaal het ook mag 
klinken, is het aansporen van Burke’s 
partij tot een permanente Conservatieve 
revolutie. Net als Newt Gingrich hebben
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Van openbaar naar 
humanistisch onderwijs

zij een visie. Een visie die veel met het 
gedachtengoed van Gingrich gemeen 
heeft, maar de voor hem zo belangrijke 
mantra van de informatietoekomst mist. 
De nieuwe generatie Thatcheristen is 
relatief jong tot zeer jong, komt veelal net 
van Oxbridge, is opgegroeid tijdens het 
premierschap van Margaret Thatcher en 
heeft voor het grootste deel nooit in haar 
kabinet gezeten. Deze rechtse 
intellectuelen zijn de hersens die de 
laatste vijftien jaar de nieuwe 
Conservatieve them a’s hebben 
uitgedacht. Net als Gingrich in Amerika 
zijn zij conviction politicians. Het lijkt 
gepast dat John Redwood zich tijdens de 
laatste leiderschapsverkiezing tot koning 
van deze stroming heeft gekroond. 
Redwood is onder Thatcher immers 
hoofd van de Downing Street Policy Unit 
geweest, was tot zijn aftreden het enige 
kabinetslid van John Major met een PhD, 
is een fellow  van All Souls en schrijft 
boeken over politieke vraag-stukken. De 
post-Thatcher Thatcheristen zijn hard 
bezig de overhand in de partij te 
verkrijgen. Daarmee is de invloed van 
Margaret Thatcher in potentie groter dan 
ooit tijdens haar premierschap.
De situatie in Nederland is minder 
spectaculair. Nederland heeft in ieder 
geval al nooit een Reagan of Thatcher 
gekend. Toch vertoont de VVD wel 
hetzelfde patroon als de Amerikaanse en 
Britse rechtse partijen. Hans Wiegel 
vertegenwoordigt het soort pragmatische 
conservatisme dat Dole en Major 
voorstaan. Frits Bolkestein is bijzonder 
algemeen ontwikkeld, schrijft boeken, 
initieert publieke debatten en trekt zo het 
politieke initiatief naar zich toe, maar 
weigert zich intellectueel te noemen. Dat 
smaakt naar een typisch Nederlands 
compromis tussen een niet-intellectuele 
politicus van Nieuw Rechts en de huidige 
rechts-intellectuele dominantie van de 
politiek.
De toekomst is aan rechts. Maar aan welk 
rechts? Gingrich en Redwood hebben 
veel minder met elkaar gemeen dan 
Reagan en Thatcher. Misschien weet 
‘oud’ rechts terug te vechten tegen het 
avontuur en radicalisme van een 
Gingrich, een Redwood, of een nog 
onbekende stroming. En wellicht 
vertegenwoordigt Frits Bolkestein een 
unieke middenweg met een eigen

door Jellie Stinstra

Terwijl het geweld in de samenleving 
toeneemt, de normen en waarden aan 
de la a rs g e la p t w orden  en de  
indiv id n a liser in g  to l ego ïsm e  
verwordt, blijft de overheid de symp
tom en b estr ijd en . D it
sy m p to o m h estr ijd en  heeft on d er  
m eer p laats door extra gevan-ge- 
nissen  te laten bouw en, de c iv iele  
p ro ced u res te v ersn e llen  en de  
stra ffen  te verh ogen . K ortom , 
a llem aa l m aatrege len  om de  
iiitw assen  te b estr ijd en  van  
ziektekiemen die in onze samenleving 
flink gedijen.

Tegen eerdergenoemde ziektekiemen 
moet Nederland worden ingeënt. Dat 
kun dooi hei openhaar onderwijs als 
achtergrond een vUic. een gemven- 
'Chappelijh na le streven doel. ie geven. 
Want het onderwdjs vormt een pijler 
waarop de samenleving sterk steunt.
Tot op heden is hel openbaai' onderwijs 
officieel zodanig ingeiicht, dat 
iedereen, van arm tot rijk. van blank tot 
/wan. \un moslim tot katholiek zich 
thuis kan voelen in het door de school 
gecreëerde klimaat. Een nobel doel, dat 
helaas een utopie blijkt te zijn. Om ons 
heen sticht iedereen zijn eigen school, 
mits daarmee aan bepaalde 
voorwaarden voldaan is. Van een mix 
van de verschillende lcvensbeschou- 
w'cndc groepen is nauwelijks sprake. 
Het "neutrale element' van het openbaar 
onderwijs raakt dus kant noch wal. 
Scholen die wèl een visie hebben en 
daarmee tot het bijzonder onderwijs 
behoren, presteren beter. Zij leveren 
betere leerlingen af. Ten opzichte van 
de openbare scholieren zijn die 
leerlingen gcdisciplineerdcr, hebben zij 
een betere onderwijsbagage en staan ze 
ergens voor. Dat "ergens’ kunnen ze 
bovendien verwoorden.

\  erantwonrdelijkheid
Dil ullc' leidt tot de geduchte dut ook 
liet o|x.*uh<iai onderwies een visie moet 
hebben. Naar mijn mening moet die 
gebaseerd zijn op het humanisme. Het 
humanisme is een niet godsdienstige 
ideologie die dc mens centraal stelt. 
Humumsten geloven in de n:en\ /elfen  
niet in een hoger opperwezen. Dat zou 
ook dc kern zijn van dc visie waarmee 
het openbaar onderwijs zich van het 
bijzonder onderwijs zou kunnen en 
moeten onderscheiden.
Dc in Ncdcilaml bekendste humanist is 
Dc'.idenus Erasinus, lii.i meende dut 
alleen de mens zelf voor zijn eigen 
denken verantwoordelijk is en niets of 
niemand anders. ‘A ls  e e n  m e d e m e n s  
a n d e r s  o o rd e e lt, m a g  d a t  d u s  v o o r  m ij  
g een  / 1 d en  rijn  hem  te  b e s tr ijd e n , to le 
ra n tie  kan d e  m en s \ l n h n  \ i e n n . '  wus 
één van zijn vele uitspraken.
Een andere, iets minder bekende 
humanist was Leo Polak, die vond dat 
in mensen zeil de mogelijkheid zit hel 
goede te kennen. Deze typisch huma
nistische gedachte had Polak tot de 
zijne gemaakt. Het maakte de mens tot 
een vrij wezen!
Het humanisme stelt zich open voor de 
medemens, is tolerant, zelf in staat goed 
van kwaad te onderscheiden, kan zelf
standig beslissingen nemen en heeft van 
nature een zedelijk besef.
Uiteraard is er wel enig onderscheid 
tussen verscheidene stromingen binnen 
het humanisme mogelijk, zoals dat ook 
het geval is in de godsdiensten.
Het grote voordeel van het humanisme 
is echter dat het verschillende politieke 
strom ingen kan herbergen. Z ow el 
aanhangers uit de linkse kringen (PvdA 
en GroenLinks), als leden uit de hoek 
van D 66  en V V D  hebben zich  al 
humanist genoemd.
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Tijdbom
door M ichiel Visser

Er tikt een tijdbom onder de 
klassieken. Sinds enkele jaren is de 
aloude alfa/bèta-structuur op de 
gymnasia afgeschaft. De meeste 
scholen hanteren dezer dagen het 
model van het zogenaamde 
‘ongedeelde gymna-sium’, wat er op 
neerkomt dat de leerlingen een grotere 
keuzevrijheid hebben bij het 
samenstellen van hun vakkenpakket. 
Zoals bekend zal de ongedeelde 
structuur binnen enkele jaren  
verdwijnen om plaats te maken voor 
een vernieuwde tweede fase in het 
voortgezet onderwijs, die aansluit op 
de Basisvorming (BAVO).

Gevolg van dit alles is echter dat 
nauwelijks iemand nog beide klassieke 
talen kiest: in Grieks én Latijn wordt door 
nog geen vijf procent van de leerlingen 
van de gymnasia eindexamen afgelegd. 
En dat nu is dreigend voor de studierich
ting Klassieke Talen. Beide talen zijn im
mers verplicht alvorens men kan 
beginnen met de studie van de Ouden.
In de plannen voor de nieuwe tweede fase 
is wel ruimte gelaten voor het doceren 
van een klassieke taal. Er wordt zelfs ge
sproken over het instellen van een nieuw 
vak dat zich bezighoudt met de klassieke 
cultuur in het algemeen. Op zich allemaal 
niet onverdeeld negatief, maar het heeft

de aandacht voor een wezenlijke zaak 
wat doen verflauwen. Als er niemand 
meer eindexamen doet in beide klassieke 
talen, zal de classici-stroom binnenkort 
opdrogen. Dat dat funest is, moge duide
lijk zijn.
Er zijn twee mogelijke gevolgen. Het ene 
niet veel minder erg dan het andere. Als 
dit alles ertoe leidt dat de aantallen 
nieuwe classici navenant dalen, kan dat 
op termijn het failliet van de gymnasiale 
opleiding betekenen. Immers, zonder le
raren geen onderwijs. Maar ook als de 
kwantiteit op peil blijft, dreigt er gevaar. 
De groep waaruit de nieuwe classici 
voortkomen wordt steeds kleiner. Tenzij 
iemand er op circa zestienjarige leeftijd 
doelbewust voor kiest beide talen te doen, 
is het onmogelijk om nog in te stromen. 
Het gevolg is dat een kwaliteitsdaling van 
degenen die de Ouden studeren onver
mijdelijk lijkt. Een groep potentieel 
geïnteresseerden wordt buitengesloten. 
Wat is de oplossing? Duidelijk is dat het 
naar beneden schroeven van de voor
opleidingseisen voor de studie klassieke 
talen uit den boze is. Zonder zowel 
Grieks als Latijn te hebben gedaan op de 
middelbare school, kan iemand geen 
goed classicus worden. Die weg 
bewandelen zou dan ook heilloos zijn. 
Beter is het om het probleem bij de 
wortel aan te pakken. Het moet weer 
standaard worden om bij het volgen van 
een gymnasiale opleiding voor beide 
klas-sieke talen te kiezen. Nu krijgen 
leerlingen die niet veel meer weten van 
Grieks dan het alfabet diploma’s van 
gymnasia. Dat is onaanvaardbaar.
Binnen het gymnasium zou vanaf de 
eerste tot en met ten minste de vierde klas 
met beide talen begonnen kunnen 
worden. Vervolgens moet er, binnen de 
keuzepakketten, een aantrekkelijke 
variant bestaan waarbinnen zowel Grieks 
als Latijn wordt gedaan. In feite een 
nieuwe alfa-opleiding op de gymnasia. 
Overigens verdient het aanbeveling om 
de extra inspanning die de leerlingen zich 
dan moeten getroosten, te belonen met 
een apart diploma. Zij die beide talen 
doen, hebben in feite als enige recht op 
een gymnasium-diploma, niet een VWO- 
diploma. Dat op zichzelf zal voldoende 
belangstelling voor deze variant gene
reren. En zo kan met een relatief simpele 
ingreep een dreigende ramp gesmoord

Over taal
door W cown der Wilt

Het Nederlandse middelbaar onderwijs 
heeft èpe reputatie op te houden wat 
betreft haar talenonderw ijs. Iedere 
leerling krijgt onderricht in Frans, Duits, 
Engels ea Nederlands en doet eindexa
men in Nederlands en minimaal een 
buitenlandse taal. De westerse maat
schappij, een samenleving waarin het 
Engels meer en meer de overhand krijgt, 
eist ook steeds nadrukkelijker een goede 
kennis van in ieder geval één buiten
landse taal. Zonder de hehectsing van het 
Engels raakt iemand in een isolement 
Dat de nadruk van het huidige  
talenonderwijs dan ook verschuilt naar de 
praktische kant van het schrijven en 
spreken van een taal is niet verwonderlijk 
en een goede zaak. Wanneer het onder
wijs echter alleen bestaat uit het stampen 
van woordenlijsten en hun synomiemen 
en uit'hét luisteren naar gesprekken op 
band, treedt er een verschraling en een 
uitholling op, die de taal dood maakt. Het 
goed spieken en schrijven van een taal 
wordt hierdoor ze lfs  belemmerd. De 
beleving van een taal ondervindt iemand 
alleen wanneer je ook inzicht krijgt in de 
herkomst en de geschiedenis van een taal. 
En daarmee ook in de geschiedenis van 
een land en het volk dat daar woont. Het 
cultuurgoed en de mentaliteit van een 
volk klinken immers door in de taal. 
Kennis van de achtergrond van een taal 
vergemakkelijkt praktisch communiceren 
in die taal dtxir het slechten van de cul- 
tuurbarrière. Daarnaast krijgt de leerling 
door het bestuderen van de herkomst van 
woorden en de evolutie van de taal een 
beeld  van de overeenkom sten en 
versch illen  tussen talen. De 
gem eenschappelijke invloed van het 
Latijn op de vele regionale dialecten  
komt naar voren. De leerling krijgt geen 
volstrekt vreemde taal voorgeschoteld, 
maar een taal die. zowel in woordbete
kenissen  als in zin scon stru ctie , 
aanwijsbare gelijkenissen vertoont met de 
moedertaal. Dit alles bevorden taalbegrip 
en de affiniteit meteen andere taal.
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Het onderwijs in Grieks en 
Latijn moet diverser

door Melvin Schut

“Wat heb je nou aan Grieks en 
Latijn?” Dat is meestal het eerste wat 
je te horen krijgt als je iemand verteld 
hebt dat je een gymnasiale opleiding 
volgt. De meeste gymnasiasten 
reageren door fel en vaag te 
antwoorden, waarbij niet zelden 
onwillekeurig een gevoel van culturele 
superioriteit mee-speelt.

Toch heb ik mezelf nooit kunnen over
tuigen als ik weer eens zo’n antwoord 
gaf. Dat is niet omdat ik niet geloof dat 
het bestuderen van Grieks en Latijn enige 
waarde heeft. Het is omdat ik niet geloof 
dat het onderwijs in Latijn en Grieks 
zoals dat nu plaatsheeft erg zinvol is.
Het moderne gymnasium is het resultaat 
van compromissen, concessies aan 
opeenvolgende tijdgeesten en 
bezuinigingen. Het lijkt onwaarschijnlijk 
dat het huidige model verkozen zou 
worden als het gymnasium vandaag 
ontworpen werd. Voor het klassieke hart 
van het gymna-sium, de oude talen, heeft 
dat de ernstigste consequenties. Het zijn 
immers de oude talen die het gymnasium 
in de ogen van de meeste niet- 
gymnasiasten van het ‘gewone’ VWO 
onderscheiden. Veel afgunst tegenover 
het gymnasium is afkomstig vanuit dat 
‘gewone’ VWO. Het leidt de aandacht af 
van aanmerkingen op het hele curriculum 
en zorgt er helaas voor dat alleen Grieks 
en Latijn vol onder vuur liggen. En dat 
zijn nodeloos makkelijke doelwitten.
Want wat ‘weet’ iemand nu van Grieks 
en Latijn als hij het gymnasium heeft 
afgerond? Wat ‘kan’ een gymnasiast met, 
in de meeste gevallen, één van die talen? 
Het is makkelijker om te benoemen wat 
een gymnasiast niet kan. Frits Bolkestein 
herhaalt tot treurens toe dat hij na het 
gymnasium niets wist en niets kon, be
halve Plato vertalen. Anno 1995 is zelfs 
dat een welhaast utopisch ideaal. Op het 
eindexamen moet een klein stukje tekst 
worden vertaald met behulp van een

woordenboek en een verklarende 
woordenlijst. Een tekst bovendien van 
een schrijver op wie de 
examenkandidaten zich dan al de hele 
bovenbouw hebben geconcentreerd. De 
instandhouding van de fictie van de 
‘proefvertaling’ maakt het klassieke 
onderwijs daarmee wel erg eenzijdig.

Herijking
Het is tijd voor een herbezinning van het 
onderwijs in Grieks en Latijn. Is het de 
bedoeling dat gymnasiasten een stuk tekst 
kunnen vertalen? Ligt het accent op het 
kennismaken met de literatuur van de 
oudheid? Of willen we eigenlijk dat 
gymnasiasten èn een tekst kunnen 
vertalen, èn kennis hebben van de 
literatuur, èn dit alles in een historische 
context kunnen plaatsen? Dat laatste is en 
blijft mijn eigen ideaal. Ik geloof dat we 
daar naar moeten blijven streven, ook al 
maken gebrek aan gelden en politieke 
onwil die optie voorlopig onhaalbaar. 
Binnen de huidige structuur van het on
derwijs kan de verschraling echter ook 
worden gestopt door nieuwe prioriteiten 
te stellen. Het gymnasium moet accep
teren dat de ruimte helaas niet bestaat om 
leerlingen zo’n kennis van de taal bij te

brengen dat zij goed zelfstandig 
proefvertalingen leren maken. Het is 
weinig zinvol om dan toch smokkelend te 
proberen dat doel te bereiken door één 
schrijver en één tekst in de bovenbouw 
centraal te stellen in het kader van het 
centraal schriftelijk eindexamen.
Onder de huidige krappe omstandigheden 
kunnen gymnasia de tijd die daaraan 
verloren gaat veel beter gebruiken om 
zoveel mogelijk schrijvers, teksten en 
hun ach-tergrond te behandelen. Niet 
alleen biedt het schoolonderzoek alleen 
hier te weinig ruimte voor, de 
concentratie op één stuk literatuur geeft 
een vertekend beeld van het vakgebied en 
ontneemt de leerling - terecht - 
enthousiasme. Is het gek dat zelfs - of 
juist - iemand die aan de universiteit 
Grieks en Latijn studeert zich nimmer op 
dezelfde manier met één tekst hoeft bezig 
te houden?
Verder kunnen scholen zelf creatiever 
zijn door de lesprogramma’s van Grieks, 
Latijn, geschiedenis en liefst ook andere 
vakken op elkaar af te stemmen. Want 
wat belangrijker hoort te zijn dan per sé 
alles te willen afhandelen in het eigen 
vakgebied, is het eindprodukt, de 
klassieke Bildung van de gymnasiast.
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Weg met de WBEAA!
door M ichiel Visser

Niets dan lof. Dat was wat Arjan Toor 
in zijn column in Driemaster nummer 
drie de WBEAA (Wet Bevordering 
Evenredige Arbeidsdeelname Alloch
tonen) toezwaaide. Dat ging zelfs zo ver 
dat hij de stelling durfde te poneren 
dat iedere liberaal een warm voorstan
der van de wet zou moeten zijn. Deze 
liberaal is dat niet en werpt de 
handschoen in de ring.

De WBEAA is een wangedrocht. De wet 
is ineffectief, onpopulair, onpraktisch, 
principieel verwerpelijk, discriminerend 
en contraproductief. Wat de wet verder 
ook moge zijn, liberaal is zij in ieder 
geval niet.
De WBEAA eist van bedrijven of 
instellingen met meer dan vijfendertig 
mensen in dienst de geboortelanden van 
iedere werknemer en diens ouders te 
registreren. Op deze wijze kan berekend 
worden of men wel ‘voldoende’ 
allochtonen in dienst heeft. De opstellers 
van de wet hopen dat het openbaar maken 
van de cijfers een stimulans voor de 
bedrijven zal zijn om zich in dezen netjes 
te gedragen en dus veel allochtonen aan 
te nemen, hiermee de hoge werkloosheid 
onder allochtonen oplossend. Zijn de 
cijfers echt te laag dan heeft de wetgever 
nog een stok achter de deur. Het bedrijf 
in kwestie moet dan een ‘beleid 
ontwikkelen’ om er voor te zorgen dat er 
meer allochtonen worden aangenomen. 
Waarom denkt Toor dat dit zo een ge
weldige en liberale wet is? Zijn argumen
tatie loopt als volgt: allochtonen hebben 
het moeilijker dan autochtonen om een 
baan te vinden, ook als hun werkervaring 
en opleiding hiertoe geen aanleiding 
zouden moeten geven. De conclusie is 
dan ook dat dit te maken heeft met, al dan 
niet onbewust, racisme. Toor gaat verder 
door te stellen dat de werkgevers 
hierdoor actief meewerken aan het in 
stand houden of zelfs tot stand doen 
komen van een maatschappelijke 
onderklasse. Li-beraal is het in zijn ogen 
dat de overheid dit probleem niet oplost 
door veel allochtonen in dienst te nemen,

maar dat de overheid het bedrijfsleven 
“terecht met de neus op hun eigen 
verantwoorde-lijkheid drukt”.
Bezwaren van de zijde van de werkge
vers worden weggewoven. Dat de 
WBEAA een grote bemoeienis van de 
overheid teweeg brengt met zaken die de 
overheid niets aangaan en dat het re
gistreren van al deze gegevens de privacy 
van mensen schendt, neutraliseert Toor 
met de stelling dat het doel de middelen 
heiligt. Bovendien hebben de werkgevers 
in het verleden zonder morren de wet op 
de identificatieplicht doorgevoerd. Flau
wekul natuurlijk. In de eerste plaats is er 
een levensgroot verschil tussen het 
copiëren van de paspoorten van de 
werknemers om illegale arbeid tegen te 
gaan en het registreren van de ge
boortelanden van de werknemers én die 
van hun ouders. Dat roept, zeer terecht, 
bijzonder onfrisse associaties op. Het is 
een zeer aliberale zaak dat de overheid 
zich hierin mengt. Toors redenering dat 
het doel van het scheppen van banen, 
maar dan wel op een zeer indirecte wijze, 
het middel van het registreren van de her
komst van de werknemers op etniciteit 
heiligt, is an sich een houdbare. Wat de 
redenering echter niet is, is liberaal. Toor 
hanteert een andere hoogste waarde dan 
die van vrijheid.
Dat de wet de werkgever - die geplaagd 
door hetgeen de overheid allemaal door 
hem ingevuld wil hebben überhaupt al 
nauwelijks de tijd heeft om zich met zijn 
basistaak, geld verdienen door te onder
nemen, bezig kan houden - opzadelt met 
nog een geld- en tijdverspillende 
bureaucratische verantwoordelijkheid is 
volgens Toor de schuld van het 
bedrijfsleven zelf. Dat had gewoon maar 
meer allochtonen in dienst moeten 
nemen. Tja, wie er zo’n naïef 
wereldbeeld op vermag na te hou-den, zal 
inderdaad wel tot dit soort dwaze 
conclusies komen. Of, nog erger, de Wet 
Bevordering Evenredige Arbeidsdeel
name Allochtonen schrijven.
Toor weet wel dat veel allochtonen ei
genlijk niet goed geschoold zijn en 
daardoor geen betaald legaal werk 
kunnen vinden. Helaas verbindt hij daar

niet de conclusie aan dat overheid en 
bedrijfs-leven beter aan de aanbodkant 
van dit probleem aan een oplossing 
kunnen gaan werken dan aan de 
vraagkant. Waarom is een raadsel.

Winstoogmerk
Een principieel verschil van mening duikt 
op wanneer duidelijk wordt dat Toor 
behoort tot die mensen die menen dat be
drijven verantwoordelijkheden hebben. 
Dit is een mooie fictie die eindelijk eens 
doorgeprikt zou moeten worden. De 
enige taak die een bedrijf heeft is het 
maximaliseren van de winst op de 
langere termijn. Eventueel kan 
continuering ook nog als een doel gezien 
worden, hoewel dat mijns inziens niet 
correct is. Immers, wanneer een bedrijf 
eigenlijk niet meer rendabel is, maar in 
de hoop op betere tijden toch doorgaat, is 
er sprake van het disfunctioneel inzetten 
van productiefactoren. Dat betekent een 
inefficiency die de werking van de 
kapitalistische economie belemmert en 
daarmee de totale samenleving schaadt. 
Maar dit terzijde.
Het maximaliseren van de winst door een 
bedrijf is het beste voor de samenleving. 
Hoe meer winst een bedrijf maakt, des te 
meer belasting het in principe betaalt en 
hoe meer werkgelegenheid er kan worden 
geschapen. Hier is eenieder mee gebaat. 
Uiteraard moet een bedrijf zich wel strikt 
houden aan de door de wetgever gestelde 
grenzen om te voorkomen dat de externe 
effecten van de uitoefening van het on
dernemerschap de samenleving meer 
schaden dan de winst haar oplevert. Het 
is aan de samenleving, in casu de 
overheid, om de wetten op te stellen die 
de bedrijven in toom houden. Ieder moet 
zich binnen de sociale orde houden aan 
zijn taken. Een bedrijf functioneert nu 
eenmaal het beste wanneer het doet waar 
het voor is. Dat velen dezer dagen in de 
veronderstelling verkeren dat bedrijven 
zich bijvoorbeeld bezig moeten houden 
met het milieu, de ontwikkeling in de 
Derde Wereld of de intellectuele ont
wikkeling van haar werknemers, wijst op 
het falen van de overheid. Die overheid 
moet worden gecorrigeerd, opdat zij dat
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wat zij behoort te doen beter doet. Het is 
symptoombestrijding om andere partners 
in het sociaal spel op te zadelen met 
verantwoordelijkheden van de overheid. 
Dat is vergelijkbaar met het belasten van 
een verdediger met het leeghouden van 
het doel (zonder zijn handen te gebruiken 
natuurlijk), omdat de keeper bijziend aan 
het raken is.

Quota
Natuurlijk is er sprake van een ernstige 
situatie. Het klopt dat allochtonen minder 
werken dan autochtonen. Het klopt dat dit 
zich ook voorzet onder de derde gene
ratie. Het klopt waarschijnlijk ook dat 
ook goedopgeleide allochtonen moeilijk 
aan een baan komen. Wat niet klopt is dat 
dit valt op te lossen met makkelijke maat
regelen als de WBEAA. De volgende 
stap in deze richting is het opstellen van 
quota. Minister Dijkstal van Binnen
landse Zaken, die overigens ook niet 
genoeg allochtonen in dienst heeft, sprak 
hier al over. Quota zijn nog erger dan de 
huidige plannen. Wanneer iemand een 
baan krijgt op grond van zijn achtergrond 
is dat net zo erg als wanneer iemand een 
baan juist niet krijgt op basis van zijn 
achtergrond. Banen moeten verdeeld 
worden op basis van kennis en kunde en 
op basis van de verwachting van de werk
gever of zijn nieuwe employée zich thuis 
zal voelen in het bedrijf en er succes vol 
zal zijn. Nooit en te nimmer zal het ge
dwongen parachuteren van bepaalde 
bevolkingsgroepen in het economisch 
leven op de lange termijn succesvol zijn. 
Dwang werkt niet. In Amerika heeft de 
overheid decennia lang een bepaald 
percentage van de opdrachten die zij te 
verdelen had gegeven aan bedrijven die 
werden geleid of die het eigendom waren 
van minderheden. Hispanics en zwarten 
zouden zo geholpen worden een bestaan 
op te bouwen.
Vandaag de dag worden die wetten 
teruggerold en wordt de treurige balans 
opgemaakt. De bedrijven blijken niets 
dan de overheidsorders binnen te slepen 
en te duur en te inefficiënt te werken. Op 
de vrije markt halen ze geen opdrachten 
binnen. En het is daar waar je 
ondernemingen uiteindelijk toch 
succesvol wilt zien opereren. Alleen 
wanneer je bereid bent om de vrije markt 
op te geven zijn maat-regelen zoals in het

kader van de WBEAA in enigerlei mate 
nuttig. Li-beraal is dat niet echt.

Hard werken
Wat moet er in Nederland gebeuren? 
Allereerst moet de WBEAA en het hele 
overheidsgerichte en centralistische 
denken waarin een wangedrocht als de 
WBEAA tot stand is gekomen overboord. 
Het zou duidelijk moeten zijn dat de 
allochtonen zelf de verantwoordelijkheid 
hebben om zich te scholen en ervoor te 
zorgen dat zij succesvol opereren binnen 
de min of meer vrije markt van Neder
land. De overheid moet klaar staan om 
hun scholing te bieden als zij hierom 
vragen. Wanneer zij gebruik menen te 
willen maken van het sociale stelsel, 
moeten zij zich verplicht om- en 
bijscholen. De overheid behoort ervoor te 
zorgen dat er in ons land een gunstig 
ondernemingsklimaat heerst waarin ook 
voor de allochtone ondernemer de 
mogelijkheid bestaat om zijn zaken
instinct te gelde te maken. Desnoods 
moet de overheid een fonds creëren voor 
startende ondernemers waar ook alloch
tone ondernemers met een doordacht 
ondernemingsplan van kunnen profiteren. 
Allerlei positieve discrim inatie kan 
evenwel beter achterwege worden 
gelaten. Zij werkt stigmatiserend en 
contraproductief. Helaas kan sluimerend 
racisme en het beoordelen van mensen op 
hun etniciteit niet per decreet worden 
afgeschaft, zelfs niet als dat decreet 
WBEAA heet. De enige manier om deze 
zaken op te lossen is door de allochtonen 
hun plek in de zon te laten veroveren. De 
allochtoon zal zich moeten bewijzen. In
derdaad is het zo dat hij daardoor beter 
zal moeten zijn dan de rest, dat hij 
misschien een tijdje harder moet werken 
en zich meer moet inspannen dan anderen 
om uiteindelijk hetzelfde te bereiken. 
Eerlijk is dat niet, maar de wereld is nu 
eenmaal hard. En in deze zaak is er geen 
andere oplossing mogelijk. Van bovenaf 
besluiten dat alle al-lochtonen nu een 
baan moeten krijgen is zeer zeker 
mogelijk. Maar dat zal het integratie
proces van de allochtonen niet 
bevorderen of op enige andere wijze 
bijdragen aan een betere samenleving. De 
liberale weg is de harde weg. Maar als hij 
met succes en volharding bewandeld 
wordt, zijn de gunstige effecten veel gro-
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De vrije markt als redding voor 
het milieu

door Joost Kokke

Michiel Visser heeft in een vorige Drie
master het gevaar van de Groene Golf 
onder de aandacht gebracht. Hij is één 
van de weinige (conservatief) liberalen 
die het milieuprobleem niet ontkennen. 
Of hij de ernst van de situatie inziet is 
niet duidelijk. In zijn stuk vergeet hij 
op enkele belangrijke punten de nood
zakelijke nuance. Hij ge-neraliseert en 
doordat hij simpelweg zeer selectief 
voorbeelden aanhaalt, schetst hij toch 
een situatie waarin het niet zo’n vaart 
loopt.

Lang niet alle milieudenkers zijn 
doorgedraaid en voorstander van een 
terug-naar-het-holen-tijdperk-gedachte. 
De voormalige milieuministers 
Winsemius en Nijpels zijn daar duidelijke 
voorbeelden van. De nuance die bestaat 
in het milieudenken zit in de gedachte 
over de rol van de economie. Dit punt 
heeft M ichiel Visser niet willen 
belichten. Waarschijn-lijk omdat hij dan 
zijn betoog niet overeind kon houden. 
Het begrip ‘sustainable development’ is 
ju ist als een geschenk uit de hemel 
gekomen. Hiermee kan een einde 
gemaakt worden aan zowel het utopisch 
denken als het doemdenken in de milieu
discussie. Die houding had tot dan toe het 
hele debat bepaald. De gedachte achter 
‘sustainable development’ is dat 
op een duurzame manier 
economische groei mogelijk is, 
waarmee de leefsi- tuatie 
verbeterd kan worden en het 
leefmilieu een stuk langer mee zal 
gaan. Elke ideologie kan met dit 
begrip aan de slag en zo is de 
milieudiscussie opengebroken.
Michiel Visser negeert het belang 
en de invloed van de Club van 
Rome. Hij wijst op de onjuiste 
voorspelling dat de olievoorraad 
op zou raken. Het niet uitkomen 
van die voorspelling is echter het 
resultaat van de oliecrises van de

jaren zeventig, de Iraanse Revo-lutie 
(waardoor een deel van de olieproduktie 
stil kwam te liggen) èn de waarschuwing 
van de Club van Rome. In de gehele 
westerse wereld werd gezocht naar 
alternatieve brandstoffen, waardoor het 
consumptieniveau afnam. De olievoor
raad bleef hierdoor bestaan. Later zijn 
meer oliebronnen ontdekt (denk maar aan 
de Noordzee-olie). De Club van Rome 
heeft in de westerse wereld het 
milieudenken op gang gebracht in 
kringen die vroeger voor dit denken blind 
waren. Dit jaar heeft de Club van Rome 
een nieuw rapport uitgebracht waarin ze 
er voor pleit om de toegebrachte schade 
aan het milieu op te nemen in het 
berekenen van het BNP van een land.
De Aarde is inderdaad een systeem waar
in een evenwicht bereikt dient te worden. 
Zolang we onszelf nog niet op andere 
planeten kunnen bedruipen wordt het tijd 
om serieus met het milieu rekening te 
houden.
Het zou het beste zijn om in de Derde 
Wereld te beginnen. De economische 
groei in ontwikkelingslanden moet op een 
andere manier bereikt worden dan onze 
economische groei. Daarom moet de 
ontwikkelingssamenwerking aangewend 
worden ten behoeve van een duurzame 
economische groei. Als mensen daar hun 
leefmilieu gaan vernielen zoals wij hier 
ons leefmilieu gesloopt hebben, zal een

niet te stuiten migratiestroom ontstaan. 
VVD milieukampioen
Hoe staat het eigenlijk met het 
milieudenken in Nederland? Het 
milieubewust-zijn is in ons land 
behoorlijk ontwikkeld. Er bestaat echter 
een supergrote kloof tussen het 
bewustzijn en de het milieu-beleid. Na 
twee voortreffelijke milieuminsters van 
de VVD kwam de ergste verkiezingsstrijd 
voor het milieu. Alle partijen probeerden 
elkaar te overtreffen met goede 
milieuvoornemens. Milieu leek het 
belangrijkste onderwerp dat de 
Nederlandse politiek bezig hield. Bij de 
benoeming van minister Alders is 
duidelijk geworden dat het allemaal maar 
retoriek was. Alders is door niemand 
serieus genomen. Niet door de milieube
weging, niet door het bedrijfsleven en 
niet door de politiek. Hij mocht altijd 
alleen in de schaduw van de minister van 
Verkeer en Waterstaat opereren. In het 
paarse kabinet blijft het milieudenken een 
ondergeschoven kind. Minister De Boer 
is niet meer serieus te nemen na de Be
tuwelijn en Schiphol. Dit belooft niet veel 
goeds voor een net zo noodzakelijk 
project als de hogesnelheidslijn, die door 
het Groene Hart zal moeten gaan. Ook de 
partijen in de Tweede Kamer zijn niet 
veel beter. GroenLinks wordt al jaren niet 
meer serieus genomen. De PvdA en D66 
bestrijden elkaar om het groene gezicht, 

terwijl milieubeleid bij D66 niet 
meer lijkt te zijn dan zorg om 
bewonersgemak. De VVD had 
in haar verkie-zingsprogramma 
de sterkste milieupa-ragraaf van 
de grote partijen. Nu Bolkestein 
GroenLinks indirect aanvalt en 
haar geloofwaar-digheid 
aantast, kan de VVD zich straks 
gaan opwerpen als de enige 
echte milieupartij. Toch blijft 
het feit dat de Nederlandse 
politiek het milieu-onderwerp 
zo heeft misbruikt dat geen 
gewone Neder-lander de 
politiek op dit punt nog serieus

10 Driemaster, september 1995



Problemen bij de 
beleidsformulering

kan nemen. Dit is volgens mij de 
werkelijke reden waarom mi-lieudenken 
niet door de overheid opgelegd kan 
worden. Het is waar dat het om een men
taliteitsverandering gaat, maar deze was 
in Nederland op bepaalde punten al op 
komst. Het is de politiek die deze 
mentaliteitsverandering steeds verder de 
nek heeft omgedraaid.

De markt
In ons land bevonden we ons in een 
ideale situatie. Een behoorlijk milieube
wustzijn zorgde ervoor dat mensen zelf 
initiatieven namen voor een beter milieu. 
Dit moest wel mis gaan, omdat mensen 
absoluut niet gestimuleerd zijn om 
hiermee door te blijven gaan. De 
overheid kon niets anders bedenken dan 
debiele tv-spotjes. Als je
milieuvriendelijke produkten wilt kopen, 
zoals ongebleekt papier, moetje grof geld 
bijleggen. Milieubewust handelen kost 
kapitalen, terwijl de oplossing zo 
eenvoudig is.
Milieuschade moet als een
produktiefactor opgenomen worden. De 
produktiekosten stijgen en worden in de 
prijs van een produkt doorberekend. Mi
lieuvriendelijke produkten zijn nu 
duurder, omdat er een te kleine markt 
voor is. De milieuvriendelijke produkten 
zouden, als de milieuschade wordt 
opgenomen als produktiefactor, relatief 
goedkoper worden. Zo ontstaat er 
automatisch een gro-tere markt voor deze 
produkten en zorgen we voor minder 
nieuwe problemen in de toekomst.

Bedreiging liberalisme
De Groene Golf vormt niet echt een be
dreiging voor het liberalisme. De extreme 
exponenten van het milieudenken, zoals 
de eco-feministen, vormen wel zo’n be
dreiging. Het milieudenken kan goed 
opgenomen worden in het liberalisme. De 
Groene Golf heeft slechts aangegeven dat 
het liberalisme dit nog niet gedaan heeft. 
Ook kan het liberalisme de redelijke 
ideeën van de feministen opnemen om zo 
te voorkomen dat zij een bedreiging 
vormen. De werkelijke bedreigers van het 
liberalisme zijn nationalisme, populisme 
en fundamentalisme - en ook in die volg
orde. Alle mensen die nog niet over-tuigd 
zijn van het feit dat liberalisme en milieu
denken samengaan, moeten het boek ‘De

door Paul Waszink

Veel beleidsvoorstellen slaan 
uiteindelijk volledig de plank mis. De 
voorspelde resultaten blijken vaak 
totaal niet overeen te komen met de 
projecties in het voorstel. Men denke 
bijvoorbeeld aan de voorspellingen 
over de keuze van studenten tussen 
weekend- en week-OV-jaarkaart. De 
uitkomst was in de praktijk een nieuwe 
teleur-stelling voor minister Ritzen.

Zoals bij Onderwijs is gebleken leiden 
zulke onverwachte, verkeerde voorspel
lingen tot grote onrust, zowel onder de 
bevolking als in het ministerie. Der
gelijke fouten moedigen uiteindelijk meer 
onrustveroorzakende voorstellen aan, die 
op de lange termijn wellicht opnieuw niet 
het gewenste resultaat zullen opleveren. 
Ik vraag mij af waar het fout gaat tijdens 
het vormen van een beleidsontwerp.
Bij het totstandkomen van een 
beleidsonderdeel denken de betrokkenen 
teveel rationeel-synoptisch. Hiermee 
bedoel ik dat van een aantal duidelijk 
omlijnde stappen wordt uitgegaan, dat 
bekende fases doorlopen worden en dat 
daar vervolgens een beleid uitrolt. Eerst 
wordt er een probleem geformuleerd, 
daarna volgt onderzoek naar de situatie, 
vervolgens worden alternatieven 
opgesteld en consequenties 
geïnventariseerd, om ten slotte na 
afweging van voors en tegens de 
optimale keuze te maken.
Zo werkt het echter niet. De bestuurs
kundige Simon maakt een onderscheid 
tussen de optimale keuze en de meest 
bevredigende keuze. De optimale keuze 
komt voort uit een economisch oogpunt; 
het levert het meeste geld op, er wordt het 
hardst bezuinigd. Zo denken de amb
tenaren op het ministerie van onderwijs.

Vriendenkring
Zuiver economisch denken bij de beleids
vorming zorgt ervoor dat belangrijke

zaken over het hoofd worden gezien die 
wel van invloed zijn op de uitkomsten 
van het beleid. In de werkelijkheid van 
het dagelijks leven spelen irrationaliteiten 
mee waar het economisch denken een 
blinde vlek voor heeft. Zo denken studen
ten niet in kosten-baten analyses bij het 
kiezen van studies en OV-jaarkaart. 
Belangrijk zijn economisch irrationele 
gedachten over de gezelligheid van een 
stad, de keuzes van vrienden, de hogere 
temperatuur in Maastricht vergeleken bij 
Groningen en de wil om weg te gaan van 
ouders. Deze kleine factoren kunnen 
afwijkingen geven die toch in de 
miljoenen gaan lopen.
Het tweede manco is, zoals Simon het 
stelt, dat over het hoofd wordt gezien dat 
beleidsformulering, en vooral 
beleidsuitvoering, een sociaal proces is. 
Er moet gestreefd worden naar een 
bevredigende keuze, die voor alle actoren 
relatief het gunstigst is. Nu zullen alle 
bezuini-gingsvoorstellen van Onderwijs 
protest opleveren, maar uiteraard zijn er 
altijd minder impopulaire maatregelen te 
nemen. Voordelen van het meer toe
werken naar compromissen zijn het 
beperken van onrust en een grotere be
reidheid tot praten. Daarbij komt dat de 
posities van de actoren niet lijnrecht 
tegenover elkaar zullen zijn, zoals nu het 
geval is.
Ik pleit dan ook voor beleidsvorming 
tijdens de beleidsuitvoering. Hiervoor is 
het noodzakelijk dat het beleidsmodel een 
soepele basis heeft, zodat het makkelijk 
aangepast kan worden tijdens de uitvoe
ring ervan. Het is ook belangrijk dat er 
niet direct streefgetallen over de tafel 
rollen. Dat levert èn bij voorbaat protes
ten op èn achteraf wanneer het blijkt te 
falen. Als - vooral - ambtenaren dit ter 
harte zouden nemen, dan kan een man als 
Ritzen eindelijk goed slapen en is er 
misschien nog enige HOOP.
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LIEVER NIET LIBERAAL
BACK TO BASICS - over het communitarisme
door M ichiel Visser

Back to basics. Gemeenschap. Burger
zin. De kloof tussen politiek en burger. 
Family values. Vertrouwen. Het maat
schappelijk middenveld. Verenigings
leven. Plichtsbesef. Normen en 
waarden. Dit zijn toverwoorden van 
een stroming in de politieke filosofie 
die de laatste tijd snel terrein wint. Het 
com-munitarisme is volgens sommigen 
de nieuwe aartsvijand van het liberalis
me.

Decennia lang waren er het kapitalisme 
en het communisme en niets anders. De 
communisten droegen zwarte hoeden en 
wilden de witte hoeden - de cowboys van 
het free for all kapitalistische Westen - 
neerknallen.
Lenin sprak dat er geen sprake kon zijn 
van vreedzame coëxistentie van beide 
economisch-politieke systemen. Eén van 
beiden zou het onderspit delven en de 
hele wereld beheersen. In die wereld 
leven we nu. Het is echter niet uitge
draaid op de wereld van de socialistische 
revolutie, zoals Lenin uiteraard verwacht
te, maar op die van vrijheid en demo
cratie. Het kapitalisme heeft gewonnen. 
Enkele jaren heerste er een sfeer van 
zelfvertrouwen, onbegrensd optimisme, 
ja zelfs zelfgenoegzaamheid in het wes
terse kamp. Gevuld met prettige gedach
ten zag men de Muur vallen en de socia
listen krompen ineen. De Amerikaanse 
President George Bush had de hoop een 
nieuwe Wereldorde te vestigen. Alles 
was goed. Al te lang duurde deze tijd in 
het land van melk en honing niet. Lang
zaam maar zeker zwol er een stroom van 
kritiek aan, die zich inmiddels in al haar 
hevigheid over het liberaal-democratische 
model heeft uitgestort.
‘Ziet! Ik toon u de laatste mens. De meest 
verachtelijke mens, de mens die zichzelf 
niet eens meer verachten kan.’1 Deze 
mens is de mens waar Nietzsche over

spreekt in Also sprach Zarathustra. Het 
is een mens die zich tevreden stelt met 
het najagen van simpel genot en daar 
steeds meer van wil, in een eeuwige 
herhaling. Het nihilisme heeft dan de 
eind-overwinning behaald. Velen menen 
dat de laatste mens de mens van vandaag 
de dag is. Het communitarisme is daar in 
ieder geval voor een groot deel op geba

seerd.
Wat houdt het communitarisme nu 
eigenlijk in? Dat is meteen één van de 
moei-lijkste vragen die er over te stellen 
vallen. Het is namelijk een filosofie met 
een vaag karakter, niet vastgeroest aan 
een kort programma met punten. Ook is 
er geen sprake van een duidelijke orga
nisatie en aanwijsbare leiders. De Com- 
munitaristische Partij bestaat niet. 
Communitaristen gaan ervan uit dat er 
iets fundamenteel mis is met de liberale 
democratie. De individualisering is te ver 
doorgeschoten en dreigt de samenleving 
(icommunity) te verwoesten. Niets dan een

dorre woestijn rest ons. Een woestijn 
waarin de mensen op een soort sociaal 
onbewoond eiland zitten, als echte ‘laat
ste mensen’ achter materiële welstand 
najagen en geld verdienen als hun enige 
doel in het leven zien. Immers, God is 
dood en een leven na de dood is er niet 
meer. Het liberalisme heeft de verbanden 
die er vroeger nog waren doen vervagen. 
Familie, buren, dorps- en stadgenoten: ze 
zijn niet meer belangrijk. De laatste mens 
spreekt zijn familie niet meer, kent zijn 
buren niet eens, groet geen onbekenden 
op straat, woont in anonieme rijtjeshuizen 
die overal hadden kunnen staan en heeft 
zelf geen traditoneel gezin. Vooral in 
Amerika, waar de wieg van het commu
nitarisme staat, wordt bezorgd gewezen 
op echtscheidingscijfers en de aantallen 
eenoudergezinnen. Ook leven steeds 
meer mensen alleen. De communitaristi- 
sche professor Jean Elsthain van de Uni- 
versiteit van Chicago schrijft dat dit alles 
heeft geleid tot een samenleving die geen 
common purpose meer kent.2 Als in een 
oceaan van atomen die geen onderlinge 
bindingen vormen, drijven de mensen 
van vandaag rond zonder enig gemeen
schappelijk doel. De mensen - burgers 
mogen ze niet meer heten - bevredigen 
hun persoonlijke verlangens. Het alge
meen belang bestaat niet meer. Waar
heen, waarvoor? Niemand die het weet. 
Niemand die het iets kan schelen. 
Vroeger was er tenminste nog een 
gezamenlijke vijand die bestreden kon 
worden. Tegen dit bij tijd en wijle 
angstaanjagend decor vielen veel van de 
interne tegenstellingen en de veilen van 
het libe-rale systeem weg. Het Rijk van 
het Kwaad moest te vuur en te zwaard 
worden bestreden en kritiek op het eigen 
systeem stond tijdens de Koude Oorlog in 
feite gelijk aan verraad. Misschien één 
van de redenen waarom veel denkers ook 
daadwerkelijk met het communisme 
flirtten. Verzet tegen de gevestigde orde 
en onconventioneel denken behoren
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immers tot de traditionele taken van 
sommige intellectuelen. In ieder geval 
was het een oorzaak van het neutraliseren 
van gedachten die nu wel broeien.

Professor Etzioni
Eén van de belangrijkste pleiters voor het 
communitarisme is de socioloog 
professor Amitai Etzioni. Deze man 
steekt veel energie in de verspreiding van 
de ‘gos-pel’ van het community denken. 
Hij trekt door de wereld om zijn 
boodschap te verkondigen. In artikelen, 
boeken en toespraken roept hij op tot het 
tegengaan van de uitwassen van de indi
vidualisering, pleit hij voor het versterken 
van het huwelijk, tegen porno op de tele
visie en voor het bouwen van consensus 
in het politieke leven. Etzioni’s boeken 
mogen als warme broodjes over de toon
bank gaan, hij mag een gewillig oor 
vinden bij politici van alle partijen en 
stromingen, maar echt gevaarlijk is Etzi
oni niet. Etzioni werkt keurig binnen het 
kader van het liberalisme, stelde The 
Economist dan ook.3 Zijn opmerkingen 
zijn bedoeld als krabbels in de kantlijn 
van het politieke debat. Krabbels die 
misschien met sympathie worden gelezen 
en besproken, maar die aan de grondtekst 
niets veranderen.
Ondertussen is mede door de 
promotionele ijver van Etzioni en de 
zijnen het denken op communitaristische 
grondslag verspreid in alle richtingen. 
Ook in Nederland woekert het.
Zelfs Frits Bolkestein is er door 
aangetast. Zijn uitspraken over een 
‘bezielend verband’ en een mogelijke 
terugkeer naar de christelijke waarden 
spreken voor zich. In een interview met 
Elsevier verkondigde Bolkestein dat hij 
een sociaal-kapitalist is. Hij maakt zich 
zorgen over het ontbreken van voldoende 
sociale samenhang en is angstig over het 
mo-gelijk ontstaan van een onderklasse 
als de krachten van de markt vrijelijk hun 
gang mogen gaan. Hij vreest bovendien 
voor de Nederlandse identiteit in een 
wereld die op drift is. Ook in christen- 
democra- tische en sociaal-democratische 
kring wordt veel over vergelijkbare the
ma’s gesproken. Het gemeenschapsden- 
ken wordt welkom aangegrepen als 
reddingsboei. De gure wind van het libe
ralisme dreigde de collectief georië
nteerde partijen PvdA en CDA te

verkillen. Maar nu gloort er hoop.
Een andere liberaal in hart en nieren die 
door het communitarisme is gegrepen is 
de wereldberoemde Francis Fukuyama. 
Dit is extra wrang, aangezien zijn 
reputatie is gebaseerd op de publicatie 
van The End o f Eli story and the Last 
Man, waarin hij de eindoverwinning van 
de li-berale democratie op de communis
tische samenleving vol hartstocht bezong. 
Recentelijk echter zijn de schappen van 
de boekhandel gevuld met zijn nieuwste 
boek, dat de alleszeggende titel Trust, so- 
cial virtues and the creation of prasperity 
draagt. Hierin werkt Fukuyama verschil
lende communitaristische thema’s nader 
uit. Gelukkig valt het op het eind 
allemaal erg mee. Volgens Fukuyama 
presteren samenlevingen waarin de 
burgers veel vertrouwen in elkaar hebben 
beter. Met andere woorden, het is uit 
economische gronden verstandig om 
goed samen te werken.4 De communi
taristische agenda van Fukuyama blijkt 
gebaseerd te zijn op stevige kapi
talistische grondslagen.
De vraag komt op of, wannneer liberale 
denkers als Bolkestein en Fukuyama en 
sommige Britse Conservatieven (men 
denke aan de mislukte campagne van 
John Major om ‘back to basics’ te gaan) 
spreken over gemeenschapszin, het com
munitarisme eigenlijk wel een alterna
tieve ideologie is. Is het werkelijk on
verenigbaar met het kapitalistische li
beralisme?
Feit is dat de aanvallen van sommige 
denkers uit de hoek van het 
communitarisme op het liberalisme 
belachelijk aandoen. Veel is de afgelopen 
jaren geschreven over de teloorgang van 
de civil society. Niet langer zijn mensen 
lid van allerhande verenigingen, gaat men 
wekelijks naar de kerk, zijn vrijwilligers 
de kurk waarop de samenleving drijft. In 
deze hoogtijdagen van het kapitalisme 
heeft alles zijn prijs en doet niemand 
meer iets voor niets. De free ride bestaat 
niet meer. Nogal wat schrijvers en 
publicisten hebben negatieve geluiden 
laten horen over het afbrokkelende 
verant-woordelijkheidsgevoel en de 
verminderde solidariteit, met name ook 
op het internationale vlak. Van de 
historicus Chris-topher Lasch verscheen 
dit jaar het pos- tume The Revolt of the 
Elites and the Betrayal o f Democracy,

waarin Lasch voor de laatste maal tekeer 
gaat tegen het verval van normen en 
waarden. Hij geeft de schuld aan de 
‘nieuwe mobiele elite’ die via digitale 
netwerken over de aarde surft en geen 
genegenheid of zelfs maar een 
emotionele band heeft met haar lokale 
gemeenschap. Geld wordt daarheen 
verplaatst waar het rendement het hoogst 
is en het fiscaal klimaat het gunstigst. 
Interesse in democratische structuren is er 
niet meer, politiek is saai en wordt 
gemeden. Ook de solidariteit met de 
medeburgers is volgens Lasch op een 
dieptepunt. De afkeer die de elite voelt 
van de overheid die belasting heft en 
uitkeringen uitbetaalt is groot. Er is 
sprake van verrechtsing. In eigen land 
heeft H.J.A. Hofland, onder meer in zijn 
boek De elite verongelukt, geschreven 
over soortgelijke dingen. Lasch beweert 
het openlijk en Hofland suggereert het: 
de schuldige is het kapitalistische libera
lisme.
De krachten van het kapitalisme zijn 
inderdaad enorm. Eenmaal uitgebarsten is 
de vulkaan van het kapitalisme overwel
digend. Kapitalisme doet oude structuren 
beven op hun funderingen, verandert een 
samenleving voor eens en voor altijd en 
doet dat in een tempo en met een 
onverbiddelijkheid die er voor heeft ge
zorgd dat er altijd een constante groep 
van fervente anti-kapitalisten is geweest.

Pericles
Dat is allemaal waar. Wat niet waar is, is 
de beschuldiging van Lasch dat de civil 
society aan het kapitalisme onderdoor 
gaat. Ook de poging van de 
communitaristen om de civil society bij 
hun gedachtengoed in te lijven is een 
onzinnige. Een van de peilers van het 
libera-lisme is namelijk die civil society. 
Aangezien liberalisme en kapitalisme 
historisch gezien altijd hand in hand 
liepen, berust het op een denkfout te 
veronderstellen dat de civil society 
binnenkort op de mestvaalt van de ge
schiedenis kan worden aangetroffen. 
Organisaties als Amnesty International en 
Greenpeace hebben miljoenen leden, de 
brievenrubrieken van kranten zuchten en 
steunen onder de hevige belangstelling 
van de lezers, en wie vrijwilligerswerk 
wil doen voor Art-sen zonder Grenzen 
moet een sollicitatieprocedure doorlopen
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omdat het aantal kandidaten 
overweldigend is. Wel zijn er minder 
mensen lid van een politieke partij, bloe
den de vakbonden langzaam dood en zijn 
de kerkbanken leeg. Dit heeft echter meer 
te maken met ontzui-ling en een nieuwe 
generatie dan met het sterven van de civil 
society. Die ver-nieuwt zich gewoon. 
Communitarisme heeft op momenten als 
deze meer te maken met nostalgie naar 
een verleden dat niet meer is, dan met iets 
anders. Als het westen niet ingrijpt in het 
voormalige Joegoslavië, komt dat dan 
doordat de internationale solidariteit is 
vernietigd ten gevolge van een inhumaan 
kapitalisme (waarin egoïsme en 
persoonlijke behoeftebevrediging een 
hoofdrol spelen), of doordat men lering 
heeft getrokken uit lessen van het ver
leden en inziet dat ge-weld zeker niet met 
geweld in te dammen is?
Het favoriete verleden van de 
communitarist is vaak een schimmige 
republiek uit de klassieke Oudheid. Het 
opvoeren van het Athene uit de gouden 
dagen van Pericles (494-429) als ideaal
beeld is niet ongebruikelijk. Het verleden 
kan echter niet klakkeloos met het heden 
vergeleken worden. Zo was de Griekse 
samenleving over de hele linie veel 
minder individueel georiënteerd dan de 
huidige maatschappij. En de briljante 
Pericles was als voor-vechter van het 
individu bij uitstek een liberaal avant la 
lettre.
Het liberalisme heeft altijd erkend dat de 
mens een groepsdier is dat behoefte heeft 
aan contact met anderen. Communitaris- 
ten doen vaak voorkomen alsof alle li
beralen een atomistisch wereldbeeld 
hebben. Het ‘heroïsche autonome 
individu’ richt zelf zijn leven in en doet 
dat alleen, zonder hulp of inmenging van 
anderen daarbij nodig te hebben. Een 
filosoof als Herbert Spencer verkondigde 
deze denkbeelden inderdaad in zijn werk 
The Man versus The State (1884). Repre
sentatief voor de ideologie en zeker de 
praktijk van het liberalisme is dit echter 
niet. Het nalezen van Locke, Adam 
Smith, Hume en De Tocqueville, om 
maar eens wat liberalen van divers plui
mage te noemen, laat dit overduidelijk 
zien. Ook gaat een liberale politiek niet 
per definitie niet samen met normen en 
waarden. Een liberaal als Margaret 
Thatcher voerde de zogeheten Victorian

values hoog in haar vaandel. Waarden als 
zelfredzaamheid, werklust, verantwoor
delijkheid, properheid en spaarzin. Het 
harde kapitalisme dat zij voorstond deed 
daar niets aan af. Sterker nog, zij gingen 
hand in hand.
De conclusie is dan ook dat het 
communitarisme als alternatieve 
ideologie vooral een wassen neus is. 
Gemeenschapszin en liberalisme gaan 
prima samen. Max Weber toonde aan dat 
de waarden en normen van het 
protestantisme de condities voor een 
succesvol opererende kapitalistische 
economie zijn geweest. Waarden en 
normen horen ook thuis in een liberale 
samenleving, omdat men zonder grenzen 
niet vrij kan zijn. Bandeloosheid door 
gebrek aan normen en waarden zal leiden 
tot het verstoren van de individuele vrij
heid van de burger, bijvoorbeeld door 
criminaliteit. Liberaal is dat allesbehalve. 
Vertrouwen in een medeburger is ook iets 
wat niet per definitie aliberaal is. Dit alles 
wil niet zeggen dat de rol van de commu- 
nitaristische stroming binnen de politieke 
filosofie onbeduidend is. Integendeel. 
Communitaristen roeren thema’s aan, die 
een verrijking zijn voor het politieke 
debat en die leemten kunnen opvullen die 
het hedendaagse liberale systeem mis
schien heeft. Een herijking van het poli
tieke landschap is hard nodig nu de Muur 
is gevallen en de tijden zijn veranderd. 
En misschien dat er nog heel wat moois 
ontstaat wanneer sommigen die nu jong
leren met (elementen) van het 
communitarisme in contact treden met 
antikapitalisten, pur sang conservatieven, 
al dan niet verlichte nationalisten en 
econo- mische protectionisten. Het 
lijken me ingrediënten voor een nieuwe 
beweging, of zelfs ideologie. Voorlopig 
geldt echter het devies ‘eerst zien, dan 
geloven.’

Noten:

1 Het Nietzsche gevoel, Antoine Verbleij 
de Groene Amsterdammer. 5 oktober 
1994.

2 Finding a Common Purpose - U. of 
Chicago scholar has become a key 
advocate of communitarianism, Scott

Naar een 
breder bereik
door Rob Verhofstad

Politieke jongerenorganisaties (PJO’s) 
v a llen  n ie t op d oor hun m a ssa le  
ledentallen. Het ondcr/oek ‘Achter de 
deu-ren van Politieke Jongerenorgani
sa ties’ toonde aan dat de achterban  
ook niet echt een afspiegeling vormt 
van de jonge Nederlandse bevolking. 
Studenten vormen dc grootste groep  
aanhangers.
Als we kijken naar de politiek en naar 
maatschappelijke ontwikkelingen, zijn er 
redenen voor veranderingen van PJO’s. 
Nu hebben zij nog vaak de vorm van een 
intern gerichte organisatie. Meestal zijn 
activiteiten gericht op de eigen leden. 
Hierdoor wordt maar een hele kleine 
groep bereikt. Het is niet ondenkbaar dat 
deze groep leden nog kleiner wordt door 
de trend van de individualisering. 
Burgers en vooral jongeren eisen steeds 
meer individuele autonomie op en willen 
zich steeds minder binden aan orga
nisaties. A ls PJO’s hun functie in de 
maatschappij willen behouden o f zelfs 
willen uitbreiden, moeten ze inspelcn op 
deze ontwikkeling door mogelijkheden te 
bieden aan jongeren om ook zonder bin
ding deel te nemen aan dc activiteiten en 
discussies. PJO's moeten, met andeie 
w oorden, een platform zijn voor  
jongeren.
Ook de inhoud verdient zorg. F.en veel 
gehoorde klacht is dat dc politiek niet wil 
luisteren. De politiek slaat te ver van 
burgers af, de politiek kent de burgers 
alleen maar via onderzoeken door het 
Sociaal Cultureel Planbureau. PJO’s 
hebben geen directe politieke invloed. Tc 
vaak wordt dit ervaren als een gemis, 
terw ijl deze p ositie  gekoesterd zou  
moeten worden. Alleen zo kunnen PJO's 
de p olitiek  immers op afstand  
beschouwen en tegelijkertijd contact 
houden met jongeren.
Dit sluit ook aan hij dc klacht dat de 
politiek de weg kwijt is. PJO's kunnen 
hier een essentiële rol spelen. Door hun 
riante positie buiten de actieve politiek 
hoeven  zij zich niet teveel bezig tc
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houden met c o m p r o m is v o r m in g .  
Hierdoor kunnen / i j .  beter dan politiek  
Den H a a g .  e c h t e  p r in c i p i ë l e  k e u z e s  
maken. Zij hebben de kans om zich  te 
profileren als id eo lo g isch e  ‘waakhond'  
en een richting te geven aan hel politieke  
debat. D uidelijke  s le ll in gn am e /.al ook  
le iden  tot e e n  g ro tere  p r o f i le r in g  en 
daarmee tol grotere polarisatie tussen de 
v e r s c h i l l e n d e  P J O ’ s. wat de  indruk  
wegneemt dal het allemaal één pot nat is.

Verumbtelijking
Een a n d ere  k la c h t  is  dat de  p o l i t i e k  
ondoorzichtig is. Tweede Kamer debatten 
hangen aan elkaar van jargon en worden 
gekenmerkt door com prom issen  die tot 
drie cijfers achter de komma gaan. PJO's 
kunnen niet direct iets veranderen aan 
saaie debatten, maar ze moeten ze lf  ook  
niet vervallen in een jargon dat voor veel 
jongeren ontoegankelijkheid oproept. Het 
is een  u itd a g in g  om  te laten z ien  dat 
politiek een vou d iger  kan zijn. Bij veel 
PJO 's is  e c h te r  een  f l in k e  p o rt ie  
verambtelijking ingesleten. Het zou een  
goed begin zijn als folders en krantjes op  
dit punt kritisch nagekeken worden.
De laatste klacht luidt: de p o li t iek  is 
im potent.  De s a m e n le v in g  blijkt niet  
maakbaar te z ijn .  D e  p o l i t i e k  straalt  
passiv ite it  en berusting  uit. N ie t  echt  
/.aken die  jon geren  aanspreken. PJO ’s 
kunnen o p  d it  punt v e e l  leren  van  
organisaties als Amnesty International en 
Greenpeace. Hun activ ite iten  bevatten  
een d u id e l i j k  s t r e v e n  en  lo t  de  
v erb ee ld in g  sp r e k e n d e  a c t ie s  om  dit 
streven te bereiken. Natuurlijk moeten  
niet a l le  v o o r b e e ld e n  z o n d e r  krit iek  
worden overgenomen. Wel moeten PJO's 
op zoek gaan naar compensatie voor het 
gezapige karakter van de politiek.
Het is belangrijk dal PJO's zich beraden 
hoe zij. liefst gezamenlijk, deze uitdaging 
aan kunnen gaan. W anneer PJO ’s erin 
slagen zich aan te passen tot open, extern 
g e o r ië n te e r d e  o r g a n i s a t i e s .  m et  
inhoudelijk g o e d e  a n tw oord en  op  het 
tekort van de politiek, ligt een gezonde  
toekomst in het verschiet.

De a u teu r  w a s  to l v o o r  k o r t s ta g ia ir  h ij 
het In s ti tu u t v o o r  P u b lie k  en  P o li t ie k .  
B o ven sta a n d  a r t ik e l is  een  sa m e n v a ttin g  
van d e  e in d -ra p p o r ta g e  van zijn  stage .

Hele jonge
door Michiel Visser

Zestienjarigen laten meedoen aan 
verkiezingen. Dat is wat binnenkort 
gaat gebeuren in de Duitse deelstaat 
Neder-Saksen. Premier Gerhard 
Schröder, gesteund door de regerende 
coalitie tussen SPD en de Groenen, wil 
dat de 146.000 jongeren tussen de 
zestien en achttien die Neder-Saksen 
telt voortaan bij gemeenteraads
verkiezingen mogen stemmen. Het gaat 
hierbij - vooralsnog - alleen om actief 
kiesrecht. Om gemeenteraadslid te 
worden moet een kandidaat wel 
achttien of ouder zijn.

Het initiatief heeft in andere delen van 
Duitsland navolging gekregen. Saksen- 
Anhalt, Hamburg, Sleeswijk-Holstein en 
Mecklenburg-Vorpommeren hebben 
eveneens de intentie om tot een verrui
ming van het kiesrecht te komen. De 
discussie zou dus ook in Nederland stof 
kunnen doen opwaaien.
Ik denk dat dit een zeer slechte zaak is. 
Jonge kinderen moeten niet opgezadeld 
worden met dergelijke verantwoor
delijkheden. Als de zestienjarigen 
überhaupt zouden gaan stemmen, mag er 
van worden uitgegaan dat de invloed van 
de ouders de uiteindelijke keuze bepaalt. 
Met democratie heeft dit alles weinig van 
doen. Dat het toch gebeurt, nodigt uit tot 
het overdenken van het kiesrecht. Wan
neer zou iemand eigenlijk mogen stem
men?
In mijn visie moet er aan een aantal bijna 
vanzelfsprekende voorwaarden voldaan 
zijn. Zo is het nodig dat de kiesgerech
tigde hetzij de nationaliteit van het land 
heeft, of er al een flinke periode woont. 
Wat leeftijd betreft moet de kiesgerech
tigde redelijkerwijs in staat geacht wor
den zelfstandig een weloverwogen keuze 
te maken. Kleine kinderen kunnen dat 
duidelijk niet.
Ook is het raadzaam je af te vragen of er 
geen limiet aan de andere kant van de 
leeftijdsbalk geplaatst moet worden. Van 
sommige ouderen kan immers met rede 
worden gevraagd of zij wel in staat zijn 
een weloverwogen keuze te maken. Het

kiezers....?
trekken van een lijn hier is net zo 
arbitrair. Er zijn genoeg jongeren die op 
hun zeventiende makkelijk kunnen 
stemmen, maar anderen die daar nooit 
van hun leven toe in staat zullen zijn. Het 
meerderheidsprincipe moet hier opgeld 
doen. Het gaat erom dat de meerderheid 
van de mensen die wel mogen stemmen, 
dit redelijkerwijs kan en dat degenen die 
daar eigenlijk niet toe in staat zijn een 
minderheid vormen. Aan de andere kant 
geldt dat het erger is als een niet capabel 
persoon wel zijn stem uitbrengt, dan vice- 
versa. Ik stel daarom voor om de leef
tijdsgrens van stemgerechtigdheid te 
verhogen tot eenentwintig jaar, de leeftijd 
waarop je in Nederland voor het eerst 
echt zelfstandig bent. Tot het eenentwin
tigste levensjaar zijn de ouders immers 
nog gedeeltelijk financieel verantwoor
delijk voor hun kind. Het liefst zou ik de 
leeftijd nog verder omhoog krikken. In 
het licht van voorgaande overwegingen 
lijkt vijfentwintig me alleszins accep
tabel.
Wat de ouderen aangaat denk ik dat het 
beter is dit van geval tot geval te bekijken 
en alleen op medische gronden te beslis
sen. Een demente oudere zou net zo min 
als een geestelijk gehandicapte mogen 
stemmen. Ook het machtigen van de 
levenspartner kan in een dergelijk geval 
beter geschrapt worden. Het lokt immers 
misbruik uit.
Kortom, bij een volwassen democratie 
horen volwassen kiezers, geen pubers uit 
de schoolbanken.

Hele jonge politici ?
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In den Lande
Novembercongres in teken 
criminaliteit
door Rob de Rooij

Op het volgende landelijk congres, dat op 
18 en 19 november 1995 te Nuland wordt 
gehouden, komen allerlei onderwerpen 
aan bod die te maken hebben met 
criminaliteit. Omdat het vorige congres 
over onderwijs niet naar tevredenheid 
was verlopen, heeft het hoofdbestuur tot 
een andere werkwijze besloten, die 
ervoor moet zorgen dat het 
criminaliteitscongres meer succesvol 
wordt. Hiertoe is een congrescommissie 
ingesteld die zich louter bezighoudt met 
de politiek-inhoudelijke voorbereiding 
van het congres en die zich aan een 
streng tijdschema houdt.
De werkwijze van de commissie is als 
volgt: in subcommissies worden zes 
onderwerpen voorbereid die te maken 
hebben met criminaliteit. De output van 
de subcommissies in de vorm van notities 
wordt besproken in zes centrale vergade
ringen waar alle leden van alle 
subcommissies aanwezig zijn.
De verschillende notities worden in de 
centrale vergadering geamendeerd en 
definitief vastgesteld. Ook worden de 
notities hier zoveel mogelijk op elkaar 
afgestemd.
Wat is nu voor de vereniging van belang? 
Vanaf half september kunnen de 
afdelingen aan de slag met de notities en 
de stellingen die zij opgestuurd krijgen. 
De bedoeling is dat de afdelingen de 
stellingen amenderen. De amendementen 
van de afdelingen vormen uiteindelijk de 
basis van de discussie op het congres, 
zowel in de werkgroepen als in de 
plenaire vergadering. Uiteraard is het 
voor jou als lid nuttig om te participeren 
in de discussie die in jouw afdeling de 
komende tijd gaat plaatsvinden. Om de 
discussie te verlevendigen is het mis
schien voor de afdelingen een idee om 
een lid van de congrescommissie uit te 
nodigen, die een of meer delen van de 
notities toelicht en verdedigt.
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Het is nu al mogelijk om deze personen 
te reserveren. Voor de zes onderwerpen 
die behandeld worden op het congres kun 
je de contactpersoon van het onderwerp 
bellen. Deze zal vervolgens iemand van 
de betreffende subcommissie
afvaardigen. De contactpersonen zijn:
Ciska Scheidel:............... (010) 485 09 90
(subcommissies jeugdcriminaliteit en 
juryrechtspraak)
Chris Jetten:.................... (015) 257 24 63
(subcommissies alternatieve straffen en 
kroongetuigen)
Herman-Pieter Nijhof:.... (015) 256 93 33
(subcommissie doodstraf)
Marten Gerssen:.................. (02982) 1965
(subcommissie opsporingsbevoegdheden) 
Voor algemene zaken betreffende de 
politiek-inhoudelijke kant van het 
novembercongres kun je Rob de Rooij 
bellen:...........................(071) (5)12 60 87

Rob de Rooij is voorzitter van de

Nog niet politiek 
actief geweest...?
Hr is weer belangstelling om nieuwe 
politieke commissies op te richten. Als je 
geïnteresseerd  bent in één van de 
volgende onderwerpen, laat dat de 
contactpersoon dan even weten.

- Mensenrechten.................. (Joost Kokke:
(020) 637 35 98)

- Ontwikkelingshulp........... (Josée Vroon;
(030) (2)71 97  51)

- Landbouw............. (Dion van der Arend;
(010) 465 22 03)

- Minderheden.................... (Rob de Rooij:
(071) (5)12 60  87)

Voor de oprichting van een commissie 
/.ijn minimaal vijl' mensen nodig, l.ijxt 
hei je leuk om het nieuwe politieke  
gezicht van de JOYD w>rm te ge\en. laat 
dat dan merken! Je kunt contact opnemen 
met Dion van der Arend.
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Themaweekend
Immigratiebeleid
4 en 5 november 1995 in Amsterdam

“In ons land moet altijd plaats blijven 
voor echte vluchtelingen en wij willen 
iedere mogelijkheid die zich voordoet 
aangrijpen om het ontstaan van getto’s te 
voorkomen en de positie van kansarmen 
te verbeteren.” Aldus Frits Bolkestein in 
de VVD-Expresse van 25 maart 1995. 
Maar hoe onderscheiden wij ‘echte’ 
vluchtelingen van andere vluchtelingen; 
welke criteria moeten we hierbij in acht 
nemen? En hoe kunnen we het ontstaan 
van ghetto’s voorkomen: door de mensen 
tegen hun zin te verplaatsen?

Het immigratiebeleid is nog steeds een 
veelbesproken onderwerp. Voor de afde
ling Amsterdam en Omstreken reden om 
een duidelijke inbreng te leveren aan 
deze discussie en een themaweekend over 
dit onderwerp te organiseren. Wij bieden 
u op 4 en 5 november a.s. de gelegenheid 
uw mening naar voren te brengen tijdens 
verschillende werkgroepen. De kosten 
van dit themaweekend bedragen slechts 
zestig gulden. Dat is inclusief diner, 
overnachting, ontbijt en congresboek.

Voor deelname aan het themaweekend 
‘Immigratiebeleid’ op 4 en 5 november te 
Amsterdam moet onderstaande bon voor 
15 oktober opgestuurd worden naar:

Kees Quirijns
Laan van Nieuw-Guinea 44®^
3531 JZ UTRECHT 
Congresbon

Het Hoofdbestuur feliciteert afdeling 
‘De Noordkop’ met haar heroprichting. 
Afdeling ‘De Noordkop’ is de 
voormalige afdeling ‘ABCD’, waarvan 
de naam in de
heroprichtingsvergadering is veranderd. 
Het HB wenst deze afde-ling en het 
nieuwe afdelingsbestuur veel succes!



In den Lande
Fundamentalisme
congres

De afdelingen Leiden en Rijnmond 
presenteren 28 oktober 1995 in het 
Holiday Inn Hotel te Rotterdam een 
congres over fundamentalisme.

Deelnemers kunnen kiezen uit de 
volgende werkgroepen:

- Joods fundamentalisme; over de relatie 
tussen staat en religie o.l.v. prof. van de 
Heyden

- Islamitisch fundamentalisme; over de 
rol van de vrouw o.l.v. drs Willemse

- Christelijk fundamentalisme; over 
juridische ethiek o.l.v. prof. Stoffels

Prof. Beek is de inleidende spreker.

Er is veel koffie, een vorstelijke lunch, 
een congresboek en dit alles voor vijftien 
gulden: geen geld!
Stort vijftien gulden (meer mag ook) op 
rekening: 614632579 t.n.v. I. Boersma 
inzake JOVD, Noordsingel 197a, 3035 
ER Rotterdam.

Zodra het geld binnen is wordt de in
schrijving definitief.

Stuur de bon op naar:
Foort van Oosten 
Akkerhoombloem 36 
3317 KR Leiden

Vergeet je pasfoto niet!

Dit aanbod geldt voor de eerste vijfendertig 
inschrijvers. Iedereen die zich na nummer 
vijfendertig inschrijft zal, na overleg met de 
zeer intelligente congrescommissie, het ar
rangement tegen kostprijs (die boven de 
vijftien gulden ligt) krijgen. Er bestaat dan de 
mogelijkheid om je terug te trekken. Schade 
komt voor rekening van de veroorzaker. 
Mocht het wereldbeeld van deelnemers sterk 
veranderen door dit schitterende congres, dan 
is de directie hier niet verantwoordelijk voor!

Bel voor informatie: Rogier Hartendorp (010) 
452 30 43 of Idsert Boersma (010) 465 22 03.

JOVD-VVD
Topkader- 
cursus media
9 en 10 december 1995 te Kampen

Begin december organiseren de JOVD en 
de VVD weer een Topkadercursus (TKC) 
voor jongeren tot 30 jaar.
De TKC is een cursus die meer ‘body’ 
heeft dan een gemiddelde cursus.
Als thema is dit keer een ‘invloedrijk’ 
item gekozen: media. Aan de hand van 
een aantal stellingen zal een centrale 
vraagstelling worden uitgewerkt. Plenaire 
inleidingen door deskundigen, discussies 
in werkgroepen, presentatie en debating 
zijn slechts enkele voorbeelden die op dit 
weekeinde behandeld worden. De cursus 
wordt afgesloten met een debating 
wedstrijd.

Fundamentalisme 
congres bon:
Naam:__________________

Adres:__________________

Postcode:_______ Plaats: 

T elefoon:________________

Afdeling:________________

Aantal zwemdiploma’s:____

Voorkeur werkgroep:

1)______________________

2)________________________

Aldus naar waarheid ingevuld

op:___________ te:_______

Handtekening:____________

i---------------------------------------------------------------------------------------------1

Informatieformulier 
JOVD-VVD 
Topkadercusus 1995

Ondergetekende wil graag meer 
informatie over de TKC:

Naam:__________________________

Adres: _____________________

Postcode:________Plaats:__________

Gevraagd zal worden een 
aanmeldingsformulier in te vullen, op 
basis waarvan selectie plaats zal 
hebben. De cursusprijs is honderd 
gulden.

Graag (voor 1 november 1995) retour
neren naar:

Algemeen Secretariaat VVD 
t.a.v. Petra Ginjaar 

Postbus 30836 
2500 GV Den Haag

i________________________________ i
i------------------------------------------------------------------------------------------- 1

Congresbon imigratie
Naam:__________________________

Adres:__________________________

Postcode:________Plaats:__________

Telefoon:_______________________

geef mij op voor het themaweekend. Ik 
betaal zestig gulden en maak dit 
bedrag voor 15 oktober 1995 over op 
girorekening 481497 t.n.v. JOVD 
Amsterdam en Omstreken o.v.v. 
Immigratieweekend.

Tevens ben ik door het tekenen van 
deze bon aansprakelijk voor de door 
mij tijdens het congres aangerichte 
schade.

Handtekening:___________________

INFO: KEES QUIRIJNS.(030) (2)96 66 63
i_____________________________________________________i
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Alternatieve straffen: 
tégen!
door Chris Jetten

Wie luistert naar wat een aantal fana
tieke voorvechters van alternatieve 
straffen in vak- en massamedia over 
deze straffen te melden hebben, zou 
haast denken dat het ei van Columbus 
opnieuw is uitgevonden. Het effect van 
deze straffen op veroordeelden zou zo 
fantastisch zijn, dat we deze liever 
gisteren dan vandaag overal ingevoerd 
hadden moeten hebben.

Inderdaad blijkt uit diverse statistieken 
dat veroordeelden die een alternatieve 
straf hebben ondergaan minder vaak 
opnieuw tot crimineel gedrag vervallen 
dan hun collega’s die een klassieke 
celstraf of geldboete kregen opgelegd. 
Daarbij moet echter wel worden bedacht 
dat diverse onderzoeken verschillende, 
soms ook minder mooie, resultaten 
opleveren. Bovendien worden deze 
grotere of kleinere verbeteringen bepaald 
niet voor niets bereikt. In ruil voor enige 
procenten minder recidive moet de 
overheid veroordeelden gedurende hun 
werk- of leerstraf op een zeer intensieve 
manier begeleiden. Het laat zich afvragen 
of dit wel een ‘gelijke ruil’ is en of het

Het novcmbcrcongrcs staat dit jaar in 
het teken van ‘criminaliteit’. Dit onder
werp zal in diverse werkgroepen in een 
groot aantal van zijn facetten besproken 
worden. Kén van die facetten is hel 
fenomeen ‘alternatieve straffen’: ver
oordeelden van relatief lichte misdaden 
(tot een half jaar cel) krijgen in plaats 
van een celstraf of geldboete een werk- 
of leerstraf of een combinatie van beide 
opgelegd.
Tijdens het congres zal de JOVD een 
standpunt innemen inzake deze manier 
van straffen. De subcommissie Alter
natieve Straffen van de Congrescom-

langs deze weg streven naar een lager 
recidive-percentage niet botst met andere 
(li-berale) doelstellingen van straffen.
Het eerste en belangrijkste bezwaar tegen 
alternatieve straffen is principieel van 
aard. Alternatieve straffen zijn erop ge
richt de daders van criminele activiteiten 
op één of andere manier een handje te 
helpen op het rechte pad te komen. 
Leerstraffen bijvoorbeeld beogen de 
veroordeelde wat intellectuele bagage 
mee te geven die hem van pas komt op de 
arbeidsmarkt, zodat in de toekomst wel
licht een stabieler en misdaadvrij leven 
mogelijk is. Ook werkstraffen proberen 
door het herstellen van de arbeidsethos en 
het laten opdoen van werkervaring de 
veroordeelde meer perspectieven op een 
stabiel leven te bieden.
Waar alternatieve straffen gezien het 
voorgaande op neerkomen is niets anders 
dan dat de overheid een deel van de 
individuele verantwoordelijkheid van de 
crimineel overneemt. Dat staat op ge
spannen voet met de liberale ideologie, 
die individuele vrijheid en verantwoor
delijkheid juist centraal stelt en wil 
maximaliseren. Ieder individu is zelf 
verantwoordelijk voor zijn eigen welzijn, 
moet er zelf voor zorgen dat hij een baan

missie die het inhoudelijke gedeelte van 
het congres voorbereidt, heeft voor de 
werkgroep op het congres een concept
notitie geschreven waarin wordt gepleit 
voor een terughoudend gebruik van al
ternatieve straffen. Andere leden van de 
Congrescommissie konden zich hier niet 
in vinden en staan eerder een verruimde 
toepassing van alternatieve straffen 
voor. In Driemaster konten beide visies 
aan bod: eerst een verkorte weergave 
van de conccpl-notilie door Chris Jetten, 
vervolgens een kritische kanttekening 
hierbij door Ciska Scheidel.

bemachtigt, dat hij indien nodig beslist 
om een bepaalde bij- of 
omscholingscursus te volgen, etcetera. 
De overheid heeft zich in de liberale 
gedachte niet met deze persoonlijke 
zaken te bemoeien.
Dat alternatieve straffen altijd met in
stemming van de veroordeelden worden 
opgelegd (wie geen alternatieve straf 
wenst, krijgt een reguliere celstraf of 
geldboete) doet weinig af aan de 
geconstateerde spanning tussen 
liberalisme en overheidssteun in de vorm 
van alterna-tieve straffen. Burgers hebben 
in de liberale gedachte namelijk niet 
alleen het recht om alleen gelaten te 
worden, maar kunnen zelfs als ze wèl 
overheidsingrij-pen wensen hier geen 
claim op leggen. Het zou oneerlijk zijn 
ten opzichte van andere probleemgroepen 
in de samenle-ving om dit principe los te 
laten vanwege het feit dat criminelen een 
bevolkingsgroep met een verhoogd risico 
voor de rest van de maatschappij vormen. 
Dan zouden bijvoorbeeld ook allochtonen 
of langdurig werklozen voor 
overheidsbegeleiding in aanmerking 
moeten ko-men. Het is duidelijk dat een 
dergelijke situatie niet veel meer met het 
liberalisme te maken heeft.

Rationele mens
Een tweede bezwaar tegen een al te 
voortvarende toepassing van alternatieve 
straffen blijkt als we crimineel gedrag 
beschouwen vanuit de rationele keuze- 
theorie: mensen vervallen tot crimineel 
gedrag omdat zij hieruit op korte of lange 
termijn voordeel denken te kunnen 
putten. Deze theorie gaat evenals het 
libera-lisme uit van de rationeel 
handelende, nutsmaximaliserende mens. 
Criminaliteit is vanuit dit gezichtspunt 
iets dat bestreden dient te worden door 
het bieden van een tegenwicht aan de 
neiging om tot crimineel gedrag te 
vervallen. Dat tegenwicht wordt geboden 
door middel van de straf die staat op 
overtreding van een wet. Het is hier waar 
alternatieve straffen problemen lijken te 
geven. De alternatieve straffen zijn 
namelijk onmiskenbaar minder zwaar - of 
worden althans als minder zwaar ervaren 
- dan de klassieke straffen. Voor zover 
hierover nog twijfel bestaat, mag dit 
blijken uit het feit dat vrijwel alle 
jongeren die rond oud-en-nieuw wegens

Alternatieve straffen: voor of tegen?
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Alternatieve straffen:het bezit van illegaal vuurwerk of wegens 
vandalisme worden ver-oordeeld een 
alternatieve straf boven een geldboete of 
celstraf prefereren. Het komt erop neer 
dat het tegenwicht dat een straf dient te 
bieden aan de neiging om tot crimineel 
gedrag te vervallen bij alternatieve 
straffen minder is dan bij de klassieke 
straffen. Het is te vrezen dat een toename 
van de criminaliteit daarom het gevolg 
zal zijn van een uitvoeriger toepassing 
van alternatieve straffen.
Hoewel de genoemde bezwaren richting 
een volledige afschaffing van alternatieve 
straffen wijzen, is toch in bepaalde ge
vallen het gebruik van alternatieve 
straffen aan te raden. Met name bij 
misdadigers die ten tijde van het misdrijf 
verminderd toerekeningsvatbaar waren 
lijkt het nut van een celstraf of hoge 
geldboete gering. Aan hun handelen lag 
immers geen rationele afweging ten 
grondslag en het is weinig zinvol om te 
proberen een niet aanwezige afweging te 
beïnvloeden door het instellen en 
opleggen van zware straffen. Het is beter 
om te pogen te be-reiken dat de 
delinquent in de toekomst wèl te allen 
tijde zijn verantwoorde-lijkheden kan 
dragen, bijvoorbeeld door middel van 
verplichte psychische behandeling of 
gedwongen afkicken (bij wijze van 
leerstraf).
Voor minderjarige misdadigers geldt een 
soortgelijke situatie als voor verminderd 
toerekeningsvatbaar verklaarde 
volwassen misdadigers: door hun leeftijd 
kunnen zij nog niet geheel verantwoor
delijk worden geacht voor hun eigen 
handelen. Hen hard te straffen voor daden 
waarvoor ze niet geheel verantwoordelijk 
zijn is principieel onjuist. Ook voor deze 
delinquenten lijkt een alternatieve straf 
meer op zijn plaats.
Voor volwassen veroordeelden die ten 
tijde van hun daad geheel 
toerekeningsvatbaar waren en die hun 
daad derhalve willens en wetens hebben 
gepleegd, heeft een celstraf of geldboete 
daarentegen wel degelijk zin. Zij zijn 
uitstekend in staat om met hun 
verantwoordelijkheden om te gaan. Het is 
enkel noodzakelijk tegenwicht te bieden 
aan hun neiging om tot crimineel gedrag 
te vervallen en de klassieke straffen 
(geldboete en/of celstraf) lenen zich daar 
uitstekend voor. Ondersteuning en

vóór!
begeleiding door de overheid hebben 
deze mensen op geen enkele wijze 
verdiend.

door Ciska Scheidel

In het artikel ‘Alternatieve straffen: 
tégen!’ pleit Chris Jetten tegen 
alternatieve straffen en voor klassieke 
straffen als celstraf en geldboete. 
Alterna-tieve straffen worden door 
hem ge-bruikt voor elk alternatief op 
de celstraf en de geldboete. Op basis 
van zijn argumentatie, die betrekking 
heeft op de individuele verantwoor
delijkheid, zou je echter gezamenlijk 
met andere argumenten juist moeten 
pleiten vóór alternatieve straffen - 
hieronder omschreven als leerstraffen 
(overdracht van kennis en vaardighe
den) en werk-straffen.

Als burgers hebben wij de overheid het 
geweldsmonopolie verleend. Dit im
pliceert dat wij gedeeltelijk de verant
woordelijkheid hebben afgegeven om 
voor onze veiligheid, en dus 
vrijheidsbeleving, te zorgen, wanneer wij 
daar zelf niet voldoende toe in staat zijn. 
Zo krijgen wij de kans onze talenten beter 
te ontwikkelen. De overheid dient 
derhalve te zorgen voor zowel een beleid 
gericht op preventie, als ook op repressie. 
Dit repressiebeleid moet ressorteren in 
zo’n gering mogelijke recidive onder de 
personen waarvoor het preventiebeleid 
blijkbaar niet afdoende is geweest. Een 
lage recidive wordt momenteel het beste 
be-reikt door het veroordelen tot 
alternatieve straffen, omdat de criminelen 
de motivatie getoond hebben om hun 
gedrag te veranderen. Hoewel het 
percentage recidive varieert tussen de tien 
en twintig procent, vind ik het voldoende 
overtuigend om alternatieve straffen op te 
leg-gen. Bij celstraffen is het immers 
zeker dat de motivatie om het gedrag te 
veranderen afwezig is. Chris Jetten 
schetst in zijn artikel een groot verschil in 
de bijdrage van de overheid tussen de

klassieke en alternatieve straffen. Daar 
klassieke straffen ook een grote belasting 
voor de overheid inhouden en meer 
recidive effectueren, is mijns inziens de 
extra inzet bij alternatieve straffen ge
rechtvaardigd. Chris schrijft criminelen 
bijna meteen af. Blijkbaar mag je deze 
mensen geen tweede kans bieden om een 
beter leven op te bouwen. Dit wordt 
geheel beargumenteerd op grond van de 
verantwoordelijkheid die zij behoren te 
bezitten.

Oude patroon
Chris Jetten suggereert dat de crimineel 
zijn verantwoordelijkheid dient te 
kennen. Wanneer de crimineel echter 
nooit duidelijk met het gemis van zijn 
verantwoordelijkheid geconfronteerd is, 
heeft hij nooit een tweede kans gehad om 
zich te bewijzen. Algemeen bekend is het 
feit dat tijdens de gevangenisstraf of door 
oplegging van de boete de crimineel niet 
voldoende op zijn verantwoordelijkheid 
wordt gewezen. Na de gevangenisstraf 
vervalt hij in vele gevallen in het oude 
patroon. Jetten gaat zelfs zo ver dat hij 
aangeeft dat de crimineel - en dus een 
burger - nimmer het recht heeft ingrijpen 
van de overheid te claimen, terwijl de 
overheid toch een vertegenwoordiger van 
de burgers is! Wij kunnen in deze visie 
dus nooit iets van de overheid verlangen. 
Het geweldsmonopolie dat onze voorou
ders bij de overheid gelegd hebben en dat 
duidelijk een vraag naar overheidsin
grijpen is, is derhalve volgens Jetten niet 
terecht. Als liberalen pleiten wij echter 
voor een overheid die regulerend en 
corrigerend mag optreden om onze 
positieve en negatieve vrijheid veilig te 
stellen. Wij kunnen als burgers zelf 
beslissen tot hoe ver de overheid in ons 
persoonlijke leven ingrijpt. Dat wij als 
liberalen vinden dat dit minder ver moet 
gaan dan socialisten zouden wensen, doet 
hieraan geen afbreuk. Enig ingrijpen van 
de overheid zullen wij altijd toestaan, al 
is het maar om te vermijden dat er geen 
‘oorlog van allen tegen allen’ zal plaats
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hebben. Onbegrijpelijk is vervolgens het 
punt van Chris Jetten dat de overheid wel 
mag ingrijpen in het leven van de 
criminelen via klassieke straffen.
Ingrijpen door de overheid via klassieke 
of alternatieve straffen verschilt in dit 
opzicht dus niet, maar waarom zouden 
we dan kiezen voor alternatieve straffen 
boven klassieke straffen? Jetten geeft aan 
dat hij alternatieve straffen (uitgaande 
van zijn definitie) zou willen opleggen 
aan jongeren en niet-
toerekeningsvatbaren. Zijn argumentatie 
daarvoor is gebaseerd op de afwezigheid 
van de verantwoordelijkheid bij beide 
groepen.
Juist de personen die beschouwd worden 
als niet-toerekeningsvatbaar ten tijde van 
de misdaad zouden mijns inziens geen 
alternatieve straf hoeven krijgen. Het zijn 
namelijk personen die normaliter wel 
over de verantwoordelijkheid beschikken 
en de afweging tussen de misdaad èn de 
normen en waarden kunnen maken. In 
een moment van verstandsverbijstering 
hebben zij door psychische druk de 
misdaad gepleegd. We kunnen deze 
personen derhalve gewoon tot een 
klassieke celstraf veroordelen om er nog 
even op te wijzen dat zij fout zijn 
geweest. Hun valt immers niets te leren. 
Gaat het om psychische problemen, dan 
dienen zij hulp in de vorm van TBS te 
ontvangen.

Ander gedrag
De mensen die echter wel 
toerekeningsvatbaar zijn ten tijde van de 
misdaad, kunnen blijkbaar de 
verantwoordelijkheid niet dragen: zij 
hebben een rationele keuze gemaakt die 
niet in overeenstemming met de wet is. 
Deze keuze duidt erop, dat zij óf nooit 
geleerd hebben een verantwoordelijke 
keuze voor zichzelf of voor de 
samenleving te maken (zij kunnen het 
‘goede’ niet van het ‘kwade’ 
onderscheiden), óf zij willen deze verant
woordelijkheid nu niet dragen. In beide 
gevallen dienen wij als samenleving deze 
criminelen nog een mogelijkheid te geven 
hun leven te beteren. Alleen door verant
woordelijkheid bij te brengen kan de 
overheid onze vrijheid garanderen. 
Wanneer de crimineel zelf overtuigd is 
geraakt van het feit dat hij slecht is 
geweest, blijft verandering van gedrag
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het hele leven mogelijk. Juist dit aspect 
wordt bij oplegging van alternatieve 
straffen benadrukt en zo krijgen 
criminelen zelf ook het besef van goed en 
kwaad. Door opsluiting zullen criminelen 
nauwelijks in staat zijn verantwoorde
lijkheid te leren dragen. Een klassieke 
celstraf helpt net zo min de criminaliteit 
te bestrijden als het opleggen van zwaar
dere straffen.
Voor jeugdige criminelen geldt 
bovenstaande eveneens. Ook Chris Jetten 
gaf al aan dat voor hen een alternatieve 
straf aan te bevelen is. Ik meen echter dat 
niet alleen deze jeugdige criminelen, 
maar ook volwassen criminelen nog 
steeds lerende zijn.
Dat er aan de huidige opzet van de 
alternatieve straf iets gedaan kan worden, 
doet aan bovenstaande geen afbreuk. 
Ver-lenging van de straf is een 
mogelijkheid om het recidivecijfer nog 
verder te verminderen. Er wordt dan 
immers extra tijd gegeven om de 
gedragsverandering te stimuleren. Minder 
zwaar is de straf in huidige vorm echter 
niet. Immers, wanneer dat het geval was, 
zou heel crimineel Nederland voor deze 
vorm van straffen kiezen. Er moet echter 
een bepaalde mate van motivatie zijn om 
voor deze straf te kiezen.
Concluderend zijn twee zaken van be
lang. Ten eerste staat voor mij de 
veiligheid van de samenleving voorop. 
Alleen in een veilige samenleving kunnen 
wij als burgers een zo groot mogelijke 
vrijheidsbeleving ondervinden. De over
heid mag ingrijpen om dit te bewerk
stelligen. Om bovenstaande te bereiken is 
het ten tweede gewenst alternatieve 
straffen op te leggen aan criminelen. Zo 
wordt degenen die op het moment van de 
misdaad hun plicht misschien wel 
verzaakt hebben het recht op een kans het 
leven te beteren niet ontzegd. Door hen te 
leren verantwoordelijkheid te dragen 
kunnen positieve en negatieve vrijheden 
van me-deburgers vergroot worden. Juist 
in verband met het vergroten van deze 
vrij-heden en het bieden van de mogelijk
heid zich te ontplooien, dienen extra 
middelen ingezet te worden. Door 
criminelen af te schilderen als mensen die 
ondersteuning en begeleiding van de 
overheid absoluut niet hebben verdiend, 
zoals Jetten doet in zijn artikel, ontken je 
het geloof in de mogelijkheid dat deze

Liberale agenda
2 oktober
Afdeling Amsterdam: libertijn. Plaats: 
café De Sluijswacht. Aanvang: 20:00 
uur. Bel voor informatie:
M. v.d. Woerd............. (020) 626 72 90

3 oktober
Afdeling Amsterdam: ALV. Plaats: 
café De Sluijswacht. Bel voor 
informatie:
Marcel v.d. Schaaff.....(020) 626 19 02.

3 oktober
Afdeling Rijnmond: cursus politieke 
stromingen. Plaats: Pro Rege. Aanvang: 
20:00 uur. Bel voor informatie:
I. Boersma................ (020) 465 22 03

4 oktober
Afdeling Rijnmond: motie-avond. 
Plaats: café Hoekzight. Aanvang: 20:00 
uur. Bel voor informatie:
I. Boersma.................. (020) 465 22 03

5 oktober
Afdeling Amsterdam: exclusieve 
effectenbeurs. Bel voor informatie:
K. Quirijns................(030) (2)96 66 63

6 oktober
Afdeling ‘t Gooi:
congresvoorbereiding. Tijd: 20:00 uur.

7/8 oktober
Secretariaat V&S: topkaderweekend.

8 oktober
Afdeling West-Brabant: AI.V. Plaats: 
Teerkamer. Aanvang: 14:00 uur. Bel 
voor informatie:
W. de Bruin................. (01650) 3 35 33

((0165) 3 35 33)

10 oktober
Afdeling Rijnmond: ALV. Plaats: café 
‘t Bolwerk. Aanvang: 20:00 uur. Bel 
voor informatie:
I. Boersma..................(020) 465 22 03

14 oktober
M e n s e n r e c h t e n c o n f e r e n t i e  
georganiseerd door CD.IA, JS, JD en 
JOVD. Plaats: Utrecht. Bel voor 
informatie:
J. Houthuysen........... (050) (5)27 62 87
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Notulen van de Jaarlijkse Algemene 
Vergadering van de JOVD, gehouden 
op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven.
De volgende afdelingen zijn vertegenwoordigd:
Groningen, Noord-Groningen. De Compagnie, Leeuwarden e.o., 
Dokkum e.o., Assen e.o.. Meppel e.o.. Zwolle, Twente, Arnhem e.o., 
Rijk van Nijmegen e.o.. Utrecht, Kernland, Heuvelrug, Nieuwegcin e.o., 
Amsterdam e.o., 't Gooi e.o., Den Haag e.o.. Leiden e.o.. Delfland, 
Rijnmond, Zeeland. Hart van Brabant, Eindhoven, West-Brabant. 
Maastricht.

Ol.Opening
Landelijk Voorzitter Arjan Toor opent de vergadering om 20:00 uur.

02. Ingekomen stukken en mededelingen
Binnengekomen zijn de volgende stukken: - Voorlopige en definitieve 
agenda van deze jaarlijkse algemene vergadering, notulen van de BAV 
van 19 maart 1995, -Jaarverslag 1994 van het Hoofdbestuur, -financieel 
jaarverslag penningmeester over het boekjaar 1994, -Verslag 
accountant, -verslag kascommissie, -Voorlopige begroting 1996, - 
Jaarverslag Hoofdredacteur Driemaster 1994, -Jaarverslag Secretaris 
V&S 1994, -Jaarverslag 1994 Internationaal Secretaris, - 
Levensbeschrijving Remko Spaa, Ghislaine Meijer en Delphine Pronk, 
-Beleidsplan Driemaster, -Amendement-beleidsplan -Beleidsplan 
Internationaal Secretaris, -Beleidsplan Secretaris Vorming & Scholing, 
-Conceptnotities voor het congres zoals gepubliceerd in het congres
boek, -Politieke en organisatorische moties zoals gepubliceerd in het 
congresboek, -Enkele actuele moties. -Diverse aan- en afmeldingen van 
genodigden van het congres, -Bereidverklaringen her te benoemen 
hoofdbestuursleden, kandidaat-hoofdbestuursleden. her te benoemen 
hoofdredacteur, her te benoemen Secretaris Vorming & Scholing en 
kandidaat Internationaal Secretaris, -Brief van Secretaris V&S waarin 
hij zijn bereidverklaring intrekt, Brief van Hoofdbestuur met voorztel 
inzake te volgen procedure m.b.t. V&S, -Wijzigingsvoorstel van het 
Hoofdbestuur op de agenda, -Brief van Eduard van der Biezen met 
verzoek zijn lidmaatschap van de Eerste en Tweede Kamer van Beroep 
te beëindigen in verband met functie binnen VVD.

03. Vaststelling notulen van de BAV van 19 maart 1995
De notulen worden met de volgende wijzigingen vastgesteld en 
goedgekeurd:
1. punt 8 tweede zin wordt vervangen in: Het Politiek Secretariaat zal 
zich voortaan uitsluitend bezig houden met de lange termijn politieke 
agenda.
2. Toevoeging bij rondvraag achter antwoord op vraag Van der Schaaff: 
Dion heeft een toezegging gedaan dit op schrift te stellen.

04. Vaststelling jaarverslag
a. Hoofdbestuur
Het jaarverslag wordt met de volgende wijzigingen vastgesteld en 
goedgekeurd: punt 5.1, tweede alinea, eerste zin: de afde- 
lingsbegeleiding wordt evenals V&S, PR en ledenwerving afgestoten 
naar de districten. Wijziging in het voorwoord: de laatste zin van de 
vijfde alinea wordt: De structuurveranderingen waren voor een deel 
noodzakelijk om juist ook cultuur veranderingen tot stand te brengen. 
Met hetzelfde oogmerk is ook een aantal democratische besluiten 
genomen. Toevoeging laatste zin 4.5 externe contacten: Zo ook heeft de 
JOVD ook dit jaar weer deelnemers geleverd voor de zomercursus van 
de Teldersstichting. Toevoeging 5.1: Hier worden de kerntaken 
expliciet genoemd: Wijziging 4.2: De laatste zin van de derde alinea 
wordt geschrapt,
b. Internationaal Secretaris
Het jaarverslag van de Internationaal Secretaris wordt ongewijzigd 
vastgesteld en goedgekeurd.
c. Secretaris V&S
Het jaarverslag van de Secretaris V&S wordt ongewijzigd vastgesteld 
en goedgekeurd.
d. Driemaster
Het jaarverslag van de Hoofdredacteur Driemaster wordt ongewijzigd 
vastgesteld en goedgekeurd.

05. Vaststelling van de kascommissie over het boekjaar 1994
Het verslag wordt ter kennisneming aangenomen.

06. Vastelling jaarverlag Landelijk Penningmeester over boekjaar 
1994
Het Jaarverslag van de Landelijk Penningmeester wordt ongewijzigd 
vastgesteld en goedgekeurd.

07. Vragen aan het Hoofdbestuur
Van der Schaaff: Höe zit het met de fusieprocedure tussen Amsterdam 
en Amstelland? Het Hoofdbestuur verduidelijkt de procedure die moet 
worden gevolgd bij een zaak voor de tweede kamer van de commissie 
van beroep. Het Hoofdbestuur zegt toe in het vervolg in dit soort zaken 
toe tc zien op een betere communicatie met de afdelingen.
Cappon: Waarom stelt de Landelijk Voorzitter in een artikel in de Sum 
dat de JOVD financieel onafhankelijk is van de VVD?
Antwoord HB: Het is te ingewikkeld om in een artikel in een blaadje de 
hele financiële structuur van de JOVD te vertellen. De JOVD is een 
onafhankelijke politieke jongeren organisatie die van vele groeperingen 
financiële steun krijgt in de vorm van een gift (is dus niet een subsidie); 
zo ook van de VVD.
Cappon: Bij wie ligt de verantwoordelijkheid van de Landelijke 
Themacongressen?
Antwoord HB: De organisatorische verantwoordelijkheid ligt bij de

afdelingen de financiële verantwoordelijkheid bij het Hoofdbestuur. 
Ekkel: Hoe zit het met de schuld van de afdeling Drachten en wat doet 
het Hoofdbestuur hieraan?
Antwoord HB: Het Hoofdbestuur zal samen met het districtsbestuur 
Noord een passende oplossing zoeken.
Moester: Hoe denkt het Hoofdbestuur over een debating-dag?
Antwoord HB: Goed idee. Er is een projectgroep om het debating 
nieuw leven in te blazen. Het moet door de afdelingen zelf 
georganiseerd worden.
Arps: Wat vindt het Hoofdbestuur ervan dat de Landelijk Voorzitter de 
mening van de vereniging moet uitdragen?
Antwoord HB: Klopt.
Oortwijn: Kunnen we ook per machtiging onze contributie voldoen? 
Antwoord HB: Het machligingssysteem is ingetrokken daar de animo 
hiervoor te klein was.
Van Veen en Prins: Kan er een agendapunt worden toegevoegd aan de 
agenda van het no'vembercongres waarin de JOVD-nieuwe-stijl wordt 
geëvalueerd. En kunnen hiervan de uitkomsten worden meegenomen in 
het beleidsplan van het Hoofdbestuur over 1996.
Antwoord HB: Dit agendapunt zal worden loegevoegd en het 
beleidsplan voor 1996 zal mede worden gebaseerd op de evaluatie van 
de vereniging nieuwe stijl.
Pronk: Kan er tevens op het novembercongres een agendapunt komen 
ter evaluatie van de commissie van tien.
Antwoord HB: Deze evaluatie zal in het herstructureringsverhaal 
worden meegenomen.
Schonewille: Het Hoofdbestuur vindt dat de provincies moeten worden 
opgeheven. Vindt zij ook in dit kader dat de districten moeten worden 
opgeheven?
Antwoord HB: Nee.
Schuurman: Wilt U maatregelen treffen tegen de samenwerking JOVD- 
VVD Heuvelrug?
Antwoord HB: Nee.
Steinmaier: Waarom wijst het Hoofdbestuur in haar brief van maandag 
22 mei, I persoon als schuldige aan voor de problemen op de 
districtendag?
Antwoord HB: Het spijt ons dat dit zo is overgekomen, in de brief staat 
expliciet geschreven dat het Hoofdbestuur de verantwoordelijkheid 
hiervoor neemt.

08. Vragen aan de Internationaal Secretaris, Secretaris V&S en 
Hoofdredacteur Driemaster
a. Secretaris V&S: Geen vragen.
b. Hoofdredacteur Driemaster:
Pronk: Krijgt de JOVD een scanner? Antwoord Hoofdredacteur (HR): 
Ja.
Algemene Vragen:
Hoe komt het dat de Driemaster telkens te laat komt?
Antwoord HR:
a. De relatie met de eerste drukker is beëindigd, vervolgens heb ik twee 
weken gewacht met het verzenden van de kopij.
b. De drukker heeft voor twee weken vertraging gezorgd uit irritatie over 
de opzegging.
c. Door onduidelijkheid over de deadlines van de Driemaster door 
bovengenoemde problemen zijn er niet veel stukken binnengekomen.
c. Internationaal Secretaris:
Van Leeuwen: Waarom is het Internationaal Congres in Kampen 
gehouden?
Antwoord Internationaal Secretaris: Dit is een mooie stad, de 
deelnemers van het seminair waren erg enthousiast.

09. Vaststelling beleidsplan Driemaster en benoeming Hoofdre
dacteur Driemaster
Het Beleidsplan wordt goedgekeurd na wijziging van het beleidsplan 
conform het amendement
punt A hierop van de Hoofdredacteur, wat inhoudt dat de Driemaster 
voortaan in eigen beheer zal worden opgemaakt.
Melvin Schut wordt benoemd als hoofdredacteur Driemaster na
schriftelijke stemming met
uitslag. Voor: 406, Tegen: 98, Onthouding 267.

10. Vaststelling beleidsplan Internationaal Secretaris
Het beleidsplan wordt met de volgende wijziging goedgekeurd: het 
kopje “interne structuur” wordt vervangen door “intern” en het kopje 
“externe structuur” wordt vervangen door “extern”. Delphine Pronk 
wordt benoemd als Internationaal Secretaris na schriftelijke stemming 
met uitslag, Voor: 698, Tegen: 50, Onthouding: 14.

11. Vaststelling beleidsplan Secretaris V&S en benoeming Secre
taris V&S
Dit agendapunt is niet behandeld.

12. Benoeming leden Hoofdbestuur
De volgende personen worden in functie benoemd, met de volgende 
uitslag van de schriftelijke stemming:
Voor Tegen Onthouding
Arjan Toor - Landelijk Voorzitter 
682 92 2

Remko Spaa - Algemeen Secretaris 
758 10 8

Wibo van Ommeren - Landelijk Penningmeester 
725 24 27

Dion van der Arend - Vice Voorzitter 
771 3 2

Ghislaine Meijer - Algemeen Bestuurslid 
734 23 19

Olaf Penne - Algejneen Bestuurslid 
693 68 14

Pieter Oosterhuis - Algemeen Bestuurslid 
746 26 4

13. Politieke Moties I
De teksten van de aangenomen moties zullen als bijlage II bij deze 
notulen worden gepubliceerd.

14. Voorlopige vaststelling van het landelijke deel van de 
contributie en de richtbedragen van het afdelings- en districtsdeel 
van de contributie voor 1996.
Hel landelijk deel van de contributie over 1996 wordt vastgesteld op 
f 14,- (zegge veertien gulden), het richtbedrag voor het districtsdeel op 
f2,- (zegge twee gulden) en het richtbedrag voor het afdelingsdeel op 
f 17,- (zegge zeventien gulden).

15. Vaststelling Voorlopige Begroting 1996.
De voorlopige begroting voor 1996 wordt ongewijzigd vastgesteld en 
goedgekeurd.

16. Benoeming leden en plaatsvervangende leden van de kascom- 
rnissie voor het boekjaar 1995
De volgende personen worden benoemd in de kascommissie: 
leden: Michael Abraham

* Dirk-Jan Wierenga 
Jaap van Zanten 

plv.leden: Joost Otterloo
Guy Holtus

17. Benoeming leden en plaatsvervangende leden van de eerste 
kamer van de commissie van beroep
Karen Anne Hebben en Vincent Leenders worden benoemd als leden 
van de Eerste Kamer van Beroep. Eric Hoogeboezem wordt benoemd 
als plaatsvervangend lid.

18. Benoeming leden en plaatsvervangende leden van de tweede 
kamer van de commissie van beroep
Joost Otterloo wordt benoemd tot lid en Vincent Leenders als 
plaatsvervangend lid van de tweede kamer van de commissie van 
beroep.

19. Benoeming leden en plaatsvervangende leden van de arbi* 
trageraad.
Frederik van der Dussen wordt benoemd als lid en Cor Schagen als 
plaatsvervangend lid van de arbitrageraad.

20. Benoeming leden en plaatsvervangende leden van de redac
tieraad Driemaster.
Koen Petersen wordt benoemd als lid en Frits van der Scheer als 
plaatsvervangend lid van de redactieraad van de Driemaster.

21. Vaststelling data congressen en locaties 1995 en 1996
Besloten wordt het novembercongres van 1995 plaats te laten vinden op 
18 en 19 november in Nuland.Besloten wordt in 1996 het maartcongres 
op 23 en 24 maart, de jaarlijkse algemene vergadering op 22 en 23 juni 
en het novembercongres op 23 en 24 november te laten plaatsvinden. 
Besloten wordt het maart en juni congres van 1996 te laten plaatsvinden 
in Nuland. Het Hoofdbestuur komt op het najaarscongres met een 
voorstel m.b.t. de locatie voor november 1996.

22. Vaststelling congresonderwerpen maart, juni en november 1996
Besloten wordt in 1996 de volgende onderwerpen te behandelen: 
maartcongres : Europa 
junicongres : vrede & veiligheid 
novembercongres ; werkgelegenheid

23. Vaststelling Huishoudelijke Moties
Er zijn geen huishoudelijke moties aangenomen.

24. Vaststelling Politieke Moties
De teksten van de aangenomen moties zullen als bijlage II van deze 
notulen worden gepubliceerd.

25. Vaststelling notitie Onderwijs
Van de notitie Onderwijs, werkgroep Hoger Onderwijs wordt stelling 6 
aangenomen. De rest van de notitie wordt teruggestuurd naar de 
commissie Onderwijs. De tekst van de aangenomen stelling zal als 
bijlage I worden gepubliceerd.

26. Vaststelling notitie electronische snelweg
De notitie electronische snelweg is ingetrokken.

27. Vaststelling notitie Liberaal Migratiebeleid
De Notitie Liberaal Migratiebeleid wordt op hoofdlijnen gesteund en de 
notitie wordt ter uitwerking teruggestuurd naar de commissie Bizajus.

28. Wat Verder Ter Tafel Komt
a. De hoofdprijs in het kader van de Honolulu-actie wordt uitgedeeld 
aan de afdeling Groningen.
b. De Politieke Aanmoedigingsprijs (PP) gaat naar de Commissie 
Bizajus.
c. De afdeling Utrecht krijgt de beker voor de snelst groeiende afdeling.

29. Rondvraag
Naast de inmiddels beruchte diaree van aankondigingen van 
afdelingsactiviteiten, betere grappen en intelligente opmerkingen 
worden de volgende vragen in.b.t het hoofdbestuursbeleid gesteld:
Chris Jetten: Ik heb begrepen dat onlangs door het Hoofdbestuur enkele 
wijzigingen in de structuur van de politieke commissies is gebracht
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omdat zij niet tevreden was met de gang van zaken. Kan dit toegclieht 
worden? Antwoord HB (vd Arend): Wij hebben nu enerzijds het 
Politiek Secretariaat, dat primair verantwoordelijk is voor de lange 
termijn politieke agenda, en anderzijds de politieke commissies, die in 
eerste instantie zelf verantwoordelijk zijn voor de politieke output van 
de vereniging.
Rolf Moester: Hoe wordt de procedure die het HB gaat volgen inzake 
de opvolging van de V&S functionaris? Antwoord HB (Penne): Het 
Hoofdbestuur heeft Jan de Hoop bereid gevonden de functie van 
Voorzitter van het V&S-secretariaat op zich te nemen. Het 
Hoofdbestuur zal hem binnenkort ad interim benoemen.

30. Sluiting
De Landelijk Voorzitter Arjan Toor sluit de vergadering.

Bijlage I bij de notulen:

Stelling 6 van de notitie Hoger Onderwijs:

“Selectie aan de poort door middel van een toelatingsexamen geeft 
slechts een momentopname van een gedeelte van de capaciteiten van de 
aankomende eerstejaars en is daardoor geen adequate manier om 
studenten op hun geschiktheid te testen."

Bijlage 11 bij de notulen:

Politieke moties

MOT1F. UITREIKING STRUISVOGELEI
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 tc Eindhoven,

constaterende,
-dat het publiekelijk optreden van Minister Ritzen op het moment tot 
een minimum beperkt is,
-dat het onmogelijk is om het struisvogelei van de afdeling Groningen 
aan Minister Ritzen uit te reiken,

overwegende,
-dat een Minister een publieke taak heeft, 

voorts overwegende,
-dat Minister Ritzen op grond van deze publieke taak bereid moet zijn 
te luisteren naar dc meningsuiting van burgers.

spreekt als haar mening uit,
-dat Minister Ritzen binnen een maand alsnog het ei in ontvangst dient 
te nemen,-dat indien de Minister dit niet doet dit een grove 
tekortkoming is van zijn laak als openbaar bestuurder en dat de JOVD 
haar afkeuring hierover dient uit te spreken middels een persbericht,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE VRLTE MARKT KLEURENBLIND
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven,

constaterende,
-de uitspraak van Minister Dijkstal, onderstreept door fractievoorzitter 
Bolkestein, om werkgevers eventueel met straffe van een boete een 
verplicht percentage allochtonen in dienst te laten nemen,
-dat de VVD een liberale partij is,
-de wet Evenredige Vertegenwoordiging Allochtonen,

overwegende,
-dat de, liberale, VVD in het verleden altijd tegen positieve 
discriminatie heeft gepleit.
-dat de wet EVA massaal door de werkgevers genegeerd wordt,
-dat deze maatregel discriminatie en racisme in de hand zal werken,

spreekt als haar mening uit,
-dat een vrije markt kleurenblind is en wie aan de eisen van de markt 
voldoet vanzelf wel een baan vindt,
-dat er gezien de werking van de EVA-wet, te zien is dat er bij 
werkgevers weinig draagvlak te vinden is voor deze maatregel.
-dat de VVD met dit soort uitspraken haar geloofwaardigheid verliest, 
-dat een maatregel als deze nooit door een liberale fractie ondersteunt 
mag worden,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE ALGEMENE POLITIEKE VORMING JONGEREN
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven,

constaterende,
-de opkomst van jongeren tijdens de Provinciale Statenverkiezingen 
zeer laag was,
-het huidige onderwijs niet voldoende zorg draag: voor de politieke 
vorming van de jongeren,

overwegende,
-juist deze generatie in de toekomst verantwoordelijk is voor de 
uitvoering van onze democratie.

spreekt als haar mening uit,
-de politieke vorming binnen het onderwijs moet gaat voldoen aan 
minimale vastgestelde eisen, in die zin dat tijdens het vak 
maatschappijleer meer aandacht wordt besteed aan de actuele politiek,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.
MOTIE TS-IETSENIF. 1
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-het buitensporig gebruik van geweid van Jeltsin's legertroepen tegen 
de legers van de Tsjetseense leider Doedajev,
-dat Tsjetsenie een onderdeel is van dc Russische federatie.

overwegende,
-dat president Jeltsin zich niet genoeg heeft ingezet om het conflict op 
vreedzame wijze op te lossen.
-dat Jeltsin de uiteindelijke verantwoordelijkheid geheel en al op zich 
dient te nemen.

voorts constaterende,
-dat op massale schaal mensenrechten zijn geschonden, 

spreekt als haar mening uit,
-dat de Westerse landen Jeltsin vanaf het begin onder druk hadden 
moeten zetten om het geheel op vreedzame wijze op te lossen, zoals 
bijvoorbeeld door het opleggen van economische sancties,
-dat de handelswijze van Jeltsin niet zonder consequenties mag blijven.

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE TS-IETSENIF. 2
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-de (burger)oorlog in Tsjetsenie,
-de gewelddadige wijze waarop Rusland de oorlog voert tegen met 
name de burgerbevolking,
-de onafhankelijkheidsverklaring van president Doedajev.
-de drang naar onafhankelijkheid door bijvoorbeeld de Ieren in Groot 
Briltannië en de Basken in Spanje.
-het gebrek aan daadkracht van de Westerse wereld om iets tegen deze 
misdaden le ondernemen.

overwegende,
-dat dit gebrek aan handelen voornamelijk voortkomt uit angst om het 
penibel hervormingsproces te frustreren voor /over er nog iets van dit 
proces terecht komt door Jeltsin met zijn vrienden.
-dat de westerse regeringen werkelijk een boterberg op hun hoofd 
hebben als ze zeggen dat Jeltsin het recht heeft om in te grijpen gezien 
het formeel een interne aangelegenheid is.
-dat een andere uitspraak zou betekenen dat de regeringen het recht van 
afscheiding indirect ook moeten erkennen aan de Basken en de leren 
gezien dit formeel geen verschil maakt.
-dat dit wel degelijk een verschil uitmaakt vanuit menselijk oogpunt, 
gezien het feit dat de IRA en de ETA burgeraanslagen plegen evenals 
Jeltsin op dit moment in Tsjetsenie,
-dat de westerse regeringen dus wel degelijk recht van spreken hebben 
om de misdaden af te keuren en hard aan te pakken door de eventuele 
lening van 12 miljard door de EMS niet toe te kennen,

voorts constaterende,
-dat in de VN veiligheidsraad nog niet eens een resolutie van afkeuring 
ook maar is besproken,

voorts overwegende,
-dat de hele VN hierdoor is gedegradeerd tot een wassen neus van 
wereld formaat,

spreekt als haar mening uit,
-dat de westerse regeringen stuk voor stuk een opportunistische houding 
mag worden verweten en dat zij op internationaal niveau een compleet 
gebrek aan daadkracht en politiek lef hebben om de vrede in de wereld 
ooit te kunnen waarborgen,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE ONDERDRUKKING MINDERHEDEN IN TURKIJE
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven.

constaterende,
-dat in Turkije minderheden zoals de Koerden, Arabieren en Alewieten 
onderdrukt worden door de Turkse regering,
-dat onschuldige mensen die hun mening verkondigen worden 
beschuldigd van het plegen van staatsgevaarlijke praktijken en 
zodoende worden opgesloten na het ondergaan van een oneerlijk 
proces,
-dat journalisten en schrijvers die deze praktijken aan de kaak stellen 
hetzelfde lot ondergaan,

overwegende,
-dat de Turkse regering blijft beweren dat Turkije een democratisch 
land is en dat zij derhalve zich het recht voorbehoudt om zichzelf te 
beschermen tegen personen die haar bedreigen,
-dat de Europese Unie zelfs een economische douane unie wil aangaan 
met Turkije,

spreekt als haar mening uit,
-dat als de Turkse regering door blijft gaan met de onderdrukking van 
haar minderheden de Europese Unie over moet gaan tot krachtige 
maatregelen zoals het verbreken van politieke- en economische 
betrekkingen met Turkije,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.
MOTIE VRIJHEID VAN VERGADERING
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven,

constaterende,
-de leiding van sommige internationale groeperingen die openlijk 
geweld predikt (bijvoorbeeld Milligorus),
-de afdelingen van die groeperingen in nationale staten die zich 
fatsoenlijk gedragen aldaar.

overwegende,
-dat zolang die afdelingen zich fatsoenlijk gedragen er geen reden voor 
is hen te verbieden.
-dat als dit wel mogelijk zou zijn. het einde zoek is en er een reëel 
gevaar bestaat dat liet reeht op de vrijheid van vergadering afgcbrokkeld 
gaat worden.

spreekt als haar mening uit,
-dat geen enkele groepering binnen een nationale staat, die zich daar 
fatsoenlijk gedraagt, verboden mag worden zolang die organisatie 
tenminste internationaal ook nog niet verboden is.

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE EUROPEES STOPCONTACT
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-dat er binnen de Europese Unie verschillende stopcontact-formaten 
zijn.
-dal er steeds meer handel en diensten tussen de EU-lidstaten plaats
vindt.

overwegende,
-dat de intercommunale handel gebaat zou zijn met één Europees 
stopcontaet-formaat,

spreekt als haar mening uit,
-dat de Europese Commissie op redelijke termijn een richtlijn 
presenteert tot doel een standaard Europees stopcontact in te voeren,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE DEFENSIEBELEID
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-de Prioriteitennota in 1993 is opgesteld.
-door invoering van de wijzigingen voorgesteld in de Prioriteitennota 
4.000 arbeidsplaatsen komen te vervallen,
-het 'paarse' Regeerakkoord 2,7 miljard extra bezuinigingen met zich 
meebrengt.
-dit opnieuw 4.000 militairen hun baan kost.
-door deze bezuinigingen de operationele capaciteit van de Krijgsmacht 
zal gaan dalen.

overwegende,
-dat premier Kok heeft gezegd de Prioriteitennota te hanteren als 
toetssteen voorde bezuinigingen,
-de Krijgsmacht moet kunnen blijven voldoen aan haar internationale 
humanitaire taken.
-de internationale vredessituatie alleen maar slechter is geworden sinds 
1993,
-de internationale humanitaire taken misschien wel uilgebreid moeien 
worden.
-dit zal blijken tijdens het Kamerdebat inzake de algehele herijking van 
het buitenlandse beleid, najaar 1995,

voorts constaterende,
-in 1991 de Defensienota, in 1993 de Prioriteitennota en in 1994 de 
Novemberbrief z.ijn opgesteld.
-hierdoor reorganisatie op reorganisatie volgt,

voorts overwegende,
-de Krijgsmacht behoefte heeft aan een goede toekomstvisie, 

spreekt als haar mening uit,
-we nu op een punt z.ijn gekomen waarop de bezuinigingen niet meer 
verantwoord kunnen worden uitgevoerd,
-een minimale uitvoering van de Prioriteitennota van groter belang is 
dan de extra bezuinigingen van 2.7 miljard.

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE VERSPREIDING ATOOMWAPENS
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven,

constaterende,
-het uiteenvallen van de SU.
-het einde van de Koude Oorlog.
-de hierdoor veranderde rol van atoomwapens,
-het toenemende gemak waarmee wapens gemaakt kunnen worden met 
verrijkt uranium en plutonium,
-de beperkte controlemogelijkheden van het Internationale 
Atoomenergie Agentschap, daar het te controleren land zelf bepaalt of
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en zo ja. wanneer de controle plaatsvindt, 
overwegende,
-de onduidelijkheid over de bestemming van grote hoeveelheden 
verrijkt uranium en plutonium uit de voormalige SU,
-de hiermee samenhangende grotere toegankelijkheid tot verrijkt 
uranium en plutonium,
-het hierdoor veTgroie gevaar, dat staten of niet-staatgebonden 
organisaties de atoomwapens ook daadwerkelijk kunnen gebruiken,

spreekt als haar mening uit,
-dat de IAEA routinegewijs inspecties kan gaan uitvoeren, waar en 
wanneer het IAEA wil,
-dat de IAEA de handel in verrijkt uranium en plutonium moet gaan 
inventariseren,
-dat de IAEA landen dient te gaan begeleiden bij de bestrijding van 
illegale handel in verrijkt uranium en pluntonium.

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE KOERDISCH PARLEMENT
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-de oprichting van een Koerdisch parlement in ballingschap te Den 
Haag,
-het feit, dat verschillende Koerdische belangengroeperingen daarin 
deelnemen,

overwegende,
-dat Nederland een constitutionele democratie is,
-in Nederland het gelijkheidsbeginsel ais eerste wordt genoemd in de 
Grondwet,
-ee ieder het recht van vrije vergadering toekomt, behoudens 
berperkingen bij formele wet,

voorts constaterende,
-dal de vestigings-vergadering soepel is verlopen zonder onrusten van 
enige aard dan ook,
-er geen reden is om aan te nemen dat het hier om een criminele 
vereniging gaat,

voorts overwegende,
-dat er geen wettelijke basis was om de vergadering te stoppen dan wel 
te belemmeren,
-er geen wettelijke basis is om de vereniging te ontbinden,
-toch van verschillende hoeken kritiek wordt geuit op Nederland met 
betrekking tot dit parlement,

spreekt als haar mening uit,
dat Nederland geen verwijt gemaakt kan worden met betrekking tot het 
niet verhinderen van de oprichting van een Koerdisch parlement in 
ballingschap te Den Haag,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE VOORLICHTING DRUGS
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-het hoge softdrugsgebruik onder middelbare scholieren,
-het gedogen van softdrugs door de Nederlandse overheid,
-de in bepaalde kringen levende sympathieën voor het legaliseren van 
harddrugs,
-de schadelijke gevolgen die zowel hard als soft drugs kunnen hebben, 
-de onwetendheid van veel gebruikers met betrekking tot de schadel_ke 
gevolgen van met name softdrugs,

overwegende,
-dat gedogen van drugs er nooit toe mag leiden dat mensen zonder dat 
ze het weten zichzelf ernstige schade toebrengen,

spreekt als haar mening uit,
-dat er meer en betere voorlichting moet komen over drugs, met name 
op middelbare scholen,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE MIGRANTF.NSPREIDING
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-de ongelijke spreiding over Nederland van migranten,
-de ghettovorming in de Randstad,

overwegende,
-de negatieve effecten van ghettovorming,
-de rijheidsbeperking die verplichte spreiding met zich meebrengt, 

spreekt als haar mening uit,
-dat vrijheid van vestiging ook voor migranten dient te blijven gelden, 
-dat de ghettovorming wel met andere middelen moet blijven bestreden 
worden,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE ASIELZOF.KF.RSDISCIISSIF.

De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 
constaterende,
-het huidige asielzoekersdebat,
-de ondertoon van dit debat,
-de houding van de liberale voorman in dit debat,

overwegende,
-dat het liberalisme een ideologie is die uitgaat van het individu en die 
dus niet nationalistisch is,
-dat elk individu gelijkwaardig is en recht heeft op gelijke kansen, 

spreekt als haar mening uit,
-dat de JOVD publiekelijk afstand neemt van VVD-leider Bolkestein’s 
houding tijdens dit debat,
-dat de JOVD publiekelijk afstand neemt van de a-liberale standpunten 
van VVD-leider Bolkestein in dit debat,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE OPSLAG ENERGIE
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-het opraken van de fossiele brandstoffen,
-het opraken van het Nederlandse gas,
-de noodzakelijke verlaging van de belasting van het milieu,
-dat bij het opraken van het Nederlandse gas de Nederlandse overheid 
de inkomsten op de gasbaten verliest,

overwegende,
-het in bepaalde seizoenen over zijn van warmte bij 
elektriciteitscentrales, door gebouwkoeling en bij mogelijke zonne
warmte projecten,
-dat gebruik van deze warmte tot verlaging van de behoefte aan op ‘te 
wekken’ energie leidt,
-dat de overheid alternatieven nodig heeft voor de benodigde produktie 
van energie, evenals inkomsten ter compensatie van het wegvallen van 
de gasbaten,

voorts constaterende,
-de behoefte aan opslagsystemen bij actief gebruik van zonne-energie 
bij ruimteverwarming,

voorts overwegende,
-de mogelijkheid van opslag van warmte in aquifers,
-dat dit voor de Nederlandse bodemgesteldheid een veelbelovende optie 
is (Algemene Energie Raad),

spreekt als haar mening uit,
-de overheid moet investeren in gebruik in verder onderzoek naar 
aquifers,
-de overheid moet (verder) onderzoek uitvoeren op de toepasbaarheid 
van zonne-warmte met behulp van aquifers om over te kunnen gaat tot 
gebruik hiervan.

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE CELLENTEKORT
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-het huidige nijpende cellentekort,
-het idee van de minister van Justitie om gedetineerden vroeger op vrije 
voeten te stellen om zodoende het cellentekort op te lossen,

overwegende,
dat het idee van de minister van Justitie het complete rechtssysteem 
omver werpt,
-dat een uitspraak van een rechter niet serieus genomen wordt, 

spreekt als haar mening uit,
-dat het idee van de minister van Justitie onmiddellijk verworpen moet 
worden,
dat er meer cellen gebouwd moeten worden,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE DRIJGS
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-het bijna mondiale taboe op drugs,
-het mondiale verbod op de drugsproduktie, drugshandel en 
drugsverbruik,
-de hoge prijs van drugs,
-de behoefte van een aantal wereldburgers aan drugs, 

overwegende,
-de met de illegaliteit van de drugs in positief verband samenhangende 
criminaliteit,
-dat die criminaliteit alle burgers leed kan bezorgen en het druggebruik 
voornamelijk slechts de gebruiker,
-dat er een soort ‘afruil’ is tussen het relatief geringe druggebruik 
wanneer het illegaal is en de prijs hoog waardoor de criminaliteit vrij 
hoog is aan de ene kant en het relatief grotere druggebruik wanneer het 
legaal is en de prijs dus relatief lager waardoor de eruit voortvloeiende 
criminaliteit relatief kleiner is aan de andere kant,
-dat het ieders eigen vrijheid en verantwoordelijkheid is wanneer hij of

zij drugs gaat gebruiken wanneer het door legalisering goedkoper is 
geworden,
spreekt als haar mening uit,
-dat de drugsproduktie. de drugshandel en het druggebruik wereldwijd 
gelegaliseerd dient te worden,
-dat de staat goede voorlichting dient te geven over de gevaren van 
gebruik,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE PROBLEEMGEBRUIKERS
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-dat er ongeveer 20.000 'probleem-harddrugsgebruikers' in Nederland 
zijn,

voorts constaterende,
-dat deze ‘probleem-harddrugsgebruikers’ een substantieel deel van de 
criminaliteit veroorzaken,

overwegende,
-criminaliteit ten gevolge van harddrugsgebruik door een ander 
harddrugsbeleid teruggedrongen kan worden,

spreekt als haar mening uit,
-dat geregistreerde verstrekking op persoonlijke titel aan de genoemde 
‘probleemgebruikers' mogelijk moet worden,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE BESCHERMING GETUIGEN
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-de gevaren die sommige getuigen ondervinden,
-het onvermogen of de onwil van de Nederlandse rechtsstaat om deze 
getuigen te beschermen,

overwegende,
-dat getuigen die te goeder trouw hun medewerking verlenen aan de 
rechtsgang hier nooit de dupe van mogen worden,

spreekt als haar mening uit,
-dat de Nederlandse rechtsstaat getuigen beter moet beschermen, en dat 
indien zij dit niet kan hiertoe beter toe in staan gesteld moet worden,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE GEMEENTELIJK VERGOEDINGENSYSTFF.M 
GEHANDICAPTEN
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-er een groot verschil in het gemeentelijk vergoedingensysteem ten 
behoeve van gehandicapten is,
-dit als gevolg van de invoering van de Wet Voorziening 
Gehandicapten (WVG) in april 1994,
-dit leidt tot grote verschillen wat betreft de vergoedingen tussen 
afzonderlijke gemeenten,

overwegende,
-dat deze verschillen sociaal onrechtvaardig zijn,
-dat op deze manier veel gehandicapten in een isolement geraken, 
omdat de vergoedingen in bepaalde gemeenten niet toereikend zijn,

spreekt als haar mening uit,
-dat er middels één landelijke afspraak een ondergrens moet worden 
vastgesteld in het gemeentelijk vergoedingensysteem,
-dit, terwijl de uitvoering van het vergoedingensysteem op gemeentelijk 
niveau moet worden gehandhaafd,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.

MOTIE TAAL EU
De JOVD in vergadering bijeen op 27 en 28 mei 1995 te Eindhoven, 

constaterende,
-het feit dat niet alle inwoners van de Europese Unie andere dan hun 
moedertaal voldoende (willen) beheersen.
-dat dit de communicatie niet ten goede komt,

overwegende,
-dat het Engels als internationale voertaal ingevoerd is, 

spreekt als haar mening uit,
-dat in de landen van de Europese Unie het Engels op de middelbare 
scholen als verplicht examenvak opgevoerd dient te worden,

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG.
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De Algemene Beschouwingen van 1995 
hebben zoals verwacht weinig politiek 
vuurwerk opgeleverd. Het meest in het 
oog springende wapenfeit was een voor
stel van de grootste oppositiepartij, het 
CDA. De christen-democraten bepleitten 
extra aandacht voor het gezin en stelden 

hiertoe voor een speciale 
minister van Familieza
ken te benoemen. Veel 
verwondering wekte dit 
betoog niet; juist van 
een partij als het CDA 
kan worden verwacht 
dat zij dit stokpaardje 
wenst te berijden. Im
mers, binnen de chris
telijke traditie wordt het 
gezin sinds jaar en dag 
gezien als de hoeksteen 
van de samenleving. 
Daarnaast hoopt het 
CDA zich op deze ma
nier te kunnen profi
leren ten opzichte van de 
nu zittende ‘goddeloze' 
coalitie.
Wat meer verwondering 
wekt, is het feit dat 
Heerma met zijn plei
dooi een bescheiden 
maatschappelijke dis
cussie heeft losgemaakt 
en in die discussie uit 

onverwachte hoeken bijval krijgt. Zo 
wordt zijn voorstel bijvoorbeeld onder
schreven door VVD-leider Bolkestein. 
Nu is er natuurlijk niets tegen het gezin, 
maar de maatschappelijke realiteit leert 
ons dat in de huidige tijd het traditionele 
gezin slechts één van de vele leefvormen 
is. Naast het gehuwde heterosexuele paar 
kent Nederland vele samenwonende hete
ro- en homosexuele stellen. Ook zien we 
steeds vaker dat deze stellen besluiten 
kinderen te nemen en is er een stijging 
van het aantal éénoudergezinnen zicht
baar. De JOVD heeft altijd benadrukt dat 
alle samenlevingsvormen evenveel 
waarde hebben. Iedereen moet vrij kun
nen zijn de samenlevingsvorm van zijn of 
haar voorkeur te kiezen. Het CDA-plei- 
dooi voor meer aandacht voor het tradi
tionele gezin wekt al snel de indruk dat 
het CDA deze manier van samenleven 
prefereert boven de andere in Nederland 
bestaande gezinsvormen. Dat is buitenge

woon krenkend voor iedereen die bewust 
voor zo’n andersoortige samenlevings
vorm gekozen heeft. Niet in de laatste 
plaats omdat het CDA niet eens de 
moeite heeft genomen haar voorkeur voor 
het traditionele gezin te motiveren en 
hiermee de suggestie wekt dat deze 
voorkeur een vanzelfsprekendheid is.
Het is triest te moeten constateren dat ook 
minister-president Kok tijdens de Al
gemene Beschouwingen weigerde korte 
metten te maken met het CDA-voorstel. 
Het tegendeel gebeurde: Kok gunde 
Heerma een bescheiden succesje door een 
kabinetsnota over gezinspolitiek toe te 
zeggen. Hiermee gaf hij Heerma impli
ciet gelijk. Geen van de paarse partijen 
voelde zich geroepen om iets tegen dit 
alles in te brengen. Ook de recentelijk 
verschenen notitie ‘Leefvormen in het 
familierecht’ van staatssecretaris Schmitz 
geeft er blijk van dat het paarse kabinet 
het met de gelijkwaardigheid van diverse 
samenlevingsvormen niet zo nauw neemt. 
De notitie verleent samenwonende paren 
weliswaar dezelfde rechten als gehuw
den, maar tegelijkertijd wordt homosex
uele paren het recht op een burgerlijk 
huwelijk onthouden. Het kabinet moti
veert deze apert ongelijke behandeling 
door te wijzen op de ons omringende 
landen, die het wellicht niet zouden 
waarderen als homosexuelen in Neder
land kunnen trouwen(!).
Na de teleurstellende nota over het 
Nederlandse drugsbeleid geeft het kabi
net opnieuw aan over weinig politiek lef 
te beschikken. In plaats van het aan
passen van wet- en regelgeving aan de 
maatschappelijke realiteit lijkt paars bij 
elk probleem liever eerst een buitenlands 
imago-onderzoek te willen opzetten. 
Natuurlijk pleit ik niet voor een Chirac- 
achtige houding van de Nederlandse 
regering. Toch is er juist in het geval van 
het familierecht sprake van een zuiver 
binnenlands beleid dat geen directe 
gevolgen heeft voor de landen om ons 
heen. De concessies die desalniettemin 
aan het buitenland worden gedaan, doen 
mij afvragen wat nu eigenlijk nog het 
verschil is tussen dit ‘vernieuwende’ 
kabinet en voorgaande coalities...

Arjan Toor
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"Het uur is aan ons"
door Melvin Schut en M ichiel Visser

Frits Bolkestein heeft bij de verkiezin
gen voor de Provinciale Staten van de 
VVD de grootste partij van Nederland 
gemaakt. Tegenstanders beschuldigen 
hem van populisme, bewonderaars roe
men zijn vermogen om het ‘publieke 
debat’ aan te zwengelen. De media die 
hem aanvankelijk welwillend tegemoet 
traden als ware hij een interessante 
curiositeit, stellen zich steeds kritischer 
op. Ook Driemaster slingerde heen en 
weer tussen mateloze bewondering en 
twijfel. Zou hij een échte oprechte 
denker zijn, of slechts een briljante 
politicus met de blik op het Catshuis? 
Of allebei?
Een vraaggesprek bevestigt het laatste 
en doet vermoeden dat de vaderlandse 
pers de oppervlakkigheid koestert en 
niet voldoende moeite doet de liberale 
leider te doorgronden. Zijn vriende
lijkheid en enorme kennis van zaken 
zijn het meest opvallend. In Bolke- 
steins ruime werkkamer hangt een 
veelzeggende spreuk: those m en can  
better lead who fo llow  the same road but 
are a little ahead. In een hoek staat een 
groot borstbeeld van P.J. Oud, volgens 
Bolkestein “een voortreffelijke man in 
wiens schaduw ik niet zou kunnen 
staan. Hij was een echte intellectueel. 
Dat ben ik niet. Ik ben een pamflettist 
en een politicus.”

Mr.drs Frederik Bolkestein haalde zijn 
kandidaatsexamen wis- en natuur
kunde. Daarna studeerde hij eerst 
filosofie en Grieks en later rechten. 
Aan de Universiteit van Londen 
bemachtigde hij een graad in de 
economie. Na een carrière als oliever- 
koper bij Shell diende hij Nederland 
als Kamerlid, staatssecretaris van 
Buitenlandse Handel en minister van 
Defensie. Sinds 1990 is hij politiek lei
der van de VVD en fractievoorzitter 
van de VVD in de Tweede Kamer.

Als we bij de werkkamer van de heer 
Bolkestein aankomen, blijkt hij door zijn

volle agenda iets te zijn verlaat. Het 
gesprek duurt hierdoor wat korter dan 
gehoopt.

Welk liberalisme hangt u aan ?
“Ik heb deelgenomen aan een studie van 
de Teldersstichting die als titel ‘Een 
speurtocht naar de oorsprong van het li
beralisme’ heeft. Daarin wordt een onder
scheid gemaakt tussen klassiek en roman
tisch liberalisme, of achttiende eeuws en 
negentiende eeuws liberalisme. Het 
klassieke liberalisme vestigt de aandacht 
op de negatieve vrijheden. Dat houdt in 
dat de staat zich moet onthouden van een 
invasie van het particuliere domein. Het 
romantische liberalisme legt de nadruk op 
de sociale rechten. Het gaat uit van de 
ontplooiingsfilosofie, waar ik niet zo erg 
in geloof, aangezien die op de keper

beschouwd niet zoveel inhoudt. Het 
onderscheid tussen klassiek en roman
tisch liberalisme is fundamenteel voor de 
westerse politieke filosofie. Je zou zelfs 
kunnen zeggen dat als je beide stromin
gen tot in het uiterste doorvoert, het 
klassieke liberalisme grenst aan het anar
chisme en het romantische liberalisme 
aan het communisme. Daar heb je alle 
facetten van de westerse politieke traditie 
gevangen in één tegenstelling. Ik zou de 
nadruk willen leggen op het klassieke 
achttiende eeuwse liberalisme, omdat het 
huidige tijdsgewricht daarom vraagt. Als 
die speurtocht tachtig jaar geleden was 
ondernomen, dan waren we hoogst 
waarschijnlijk bij het romantische libera
lisme uitgekomen, omdat de sociale ver
houdingen en de noden van de dag toen 
heel anders waren dan nu. Maar zelfs bij
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die recente speurtocht waren wij van 
mening dat bepaalde elementen uit het 
romantische liberalisme toch levend en 
belangrijk blijven. Ik sta een mengvorm 
van beide stromingen voor, met in het 
licht van de huidige omstandigheden een 
nadruk op het klassieke liberalisme.”

Hoe ziet u b innen  die m engvorm  het 
‘bezielende verband’ waar u over heeft 
gesproken? M oeten elem enten van het 
romantische liberalisme de weg naar het 
communitarisme afsluiten?
“Dat communitarisme heeft aantrekke
lijke aspecten, maar de vraag is alleen 
wat je er in de praktische politiek mee 
kunt doen. Communitaristen staan het 
subsidiariteitsbeginsel voor. Dat is een 
heel goed beginsel dat betekent dat 
bevoegdheden moeten worden uitge
oefend op het niveau waar ze het best tot 
hun recht komen. Toch kun je niet zo 
heel veel doen met die kleine gemeen
schappen, hoe waardevol ze ook zijn. Het 
is niet een antwoord op de grote proble
men van vandaag. Bovendien zitten er 
ook negatieve kanten aan. Elke gemeen
schap definieert zich door uitsluiting van 
mensen die niet tot die gemeenschap 
behoren. Er zijn ook verschillende 
soorten gemeenschappen. Een gemeen
schap die zeer op zichzelf gericht is 
begint op een sekte te lijken. De gemeen
schap die zeer openstaat voor buiten
staanders loopt het risico te verwateren 
en haar identiteit te verliezen. Het is een 
groot debat dat heel belangrijk en interes
sant is, maar in de praktische politiek valt 
er niet veel mee te doen. Dat brengt me 
ook op het ‘bezielende verband’. Adam 
Smith, die beschouwd kan worden als de 
vader van het liberalisme, nam net als 
iedereen uit zijn tijd het bezielende ver
band als uitgangspunt. Dat verband heette 
het christendom en was als het ware een 
onuitgesproken vooronderstelling voor 
het reilen en zeilen van de samenleving. 
Wij hebben te maken met een gesecu
lariseerde samenleving waarin het chris
tendom in zijn georganiseerde vorm geen 
rol meer speelt. Natuurlijk rijst dan die 
vraag naar het bezielende verband. ‘De 
wetten zijn de muren van de staat’ is een 
oude Griekse uitdrukking, maar muren 
moeten een fundament hebben. Wat is dat 
fundament? Dat is één van de moeilijk te 
beantwoorden hoofdvragen van de huidi

ge samenleving. De vermaarde Britse his
toricus Arnold Toynbee heeft de geschie
denis van beschavingen beschreven in het 
licht van challenge and response. Aan het 
einde van zijn leven kwam ook hij tot de 
conclusie dat we een bezielend verband 
nodig hebben. Toynbee is toen overge
stapt naar het katholicisme. Ik zou die 
stap niet willen maken, maar het dilemma 
is reëel. Want het liberalisme zoals zich 
dat heeft ontwikkeld is in hoge mate een 
formele ideologie. Liberalen zijn geneigd 
te zeggen dat als de procedures goed zijn 
het resultaat dat ook is. Socialisten willen 
ook goede procedures, maar zien soms 
nog steeds reden om aan het resultaat te 
knutselen. Ik vraag mij af of het alleen 
maar benadrukken van de juiste proce
dures vandaag wel voldoende is en of het 
electoraat daar genoegen mee neemt.
Het probleem van het li
beralisme is altijd geweest: 
hoe een rationele gedach
tengang op een emotio
nerende wijze overge
bracht kan worden, zodat 
mensen iets van henzelf 
herkennen en ook bereid 
zijn erop te stemmen. Na 
de oorlog werd onze partij 
geleid door de grote P.J.
Oud. De filo-sofie van 
hem en van zijn navolgers 
bleef beperkt tot een be
paalde bovenlaag. We 
waren liberale burger
heren. Hans Wiegel is de 
eerste geweest die een 
doorbraak heeft weten te 
maken naar een echte 
volkspartij. Wij zijn nu 
bezig met een tweede 
doorbraak. Daarbij past 
een strategie die het mo
gelijk maakt buiten
gewoon rationele en deug
delijke inzichten zo over 
het voetlicht te brengen 
dat het electoraat het ook 
als iets belangrijks voor 
zichzelf voelt. Onze poli
tieke tegenstanders waren 
in het verleden beter in 
staat ‘warmte’ over te 
brengen dan wij. De PvdA 
had de ‘zwakkeren in de 
samenleving’, het CDA de

‘nestwarmte’. Nederland, geïndividu
aliseerd en geëmancipeerd, is dat stadium 
voorbij. Wij moeten de ruimte die zij 
hebben opengelaten in bezit nemen, want 
het uur is aan ons.”

In  A z ië  is er m e t h e t succes van h e t  
‘A zia tisch  au toritarism e’ geen gebrek  
aan een bezielend verband. Wat zullen  
voor ons de gevolgen zijn van dit nieuwe 
model?
“We komen hiermee bij het eerste Fuku- 
yama-debat, dat ging over het einde van 
de geschiedenis en de laatste mens. Het is 
een gedachte die Hegeliaans van aard is. 
Fukuyama bedoelt met het einde van de 
geschiedenis dat er nu geen concurrent 
meer is voor de liberale democratie. Daar 
is hij ten onrechte om uitgelachen. 
Fukuyma is een originele en penetrante

“We waren liberale burgerheren. Hans Wiegel 
maakte als eerste de doorbraak naar een echte 
volkspartij. Wij zijn nu bezig met een tweede 

doorbraak.”
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“In onze antisocialistische neiging hebben we gezegd dat de 
maatschappij niet maakbaar is. Maar de maatschappij is wel zeer

breekbaar”

denker die we zeer serieus behoren te 
nemen en nauwkeurig moeten lezen. Ik 
begrijp zijn gedachte wel. Het commu
nisme en fascisme zijn gelukkig verdwe
nen en de Islam is geen concurrent. Maar 
die Oostaziatische markt-economieën met 
een autoritair gezicht vormen wel een 
commerciële en eco-nomische concurrent 
voor West-Europa. Zeker als de Chinezen 
in staat blijken hun land te organiseren, 
wat ik overigens nog moet zien. Toch 
zullen de mensen in het Westen niet wor
den aangesproken door de ideologie van 
Mahatir Mohammed in Maleisië, van Lee 
Kuan Yew in Singa-pore, of van de 
Japanners die hun eigen maatschappij - 
misschien terecht - als uniek be
schouwen. In Singapore worden 
eugenetische bootreizen georganiseerd 
om mannen en vrouwen met een hoog IQ 
te koppelen. Dat hoef je hier niet te 
proberen. Nederlandse vrouwen ver
tikken het om zich te laten behandelen 
zoals Japanse vrouwen, ook als zou 
blijken dat het Japanse model beter werkt 
dan het Nederlandse. Bovendien lijdt de 
Japanse maatschappij nu aan zijn interne 
contradicties, wat we terugzien in lage 
groeicijfers. Als je zoals China helemaal 
onderaan de curve van het kapitalisme 
zit, ga je steil omhoog. Ook daar zal het 
weer afvlakken. Wat dat betreft ben ik 
niet bevreesd. Het Oostaziatische arbeids
ethos is daarentegen één van de dingen 
waar we van kunnen leren. Ooit heb ik 
eens een LPG tank van binnen bekeken. 
Daar zag ik een stempel met Aziatische 
tekens. Die stempel bleek het persoon
lijke zegel van de man die het gemaakt 
had. Dat is een trotse houding tegenover 
het werk die vroeger in het Westen net zo 
bestond, maar die helaas wat is afgevlakt. 
Wij kunnen dus veel van de Oost-Aziaten 
leren. Gelukkig is elke maatschappij 
plooibaar, maar dat moet je langzaam en 
voorzichtig doen. Het lukt je toch niet om 
bijzondere dingen te bereiken. In onze 
antisocialistische neiging hebben we 
gezegd dat de maatschappij niet maak
baar is. Maar de maatschappij is wel zeer 
breekbaar. Bovendien kun je maatregelen 
nemen om de maatschappij te verbeteren. 
Het is bijvoorbeeld mogelijk om een uni- 
versiteit met hervormingen beter te laten 
functioneren. In die zin is de maatschap
pij wel maakbaar. Dat moeten we niet 
vergeten in ons anti-1968 enthousiasme.”

Hoe denkt u over de Europese Unie en 
de positie van Duitsland in Europa?
“Ik ben een voorstander van de Europese 
integratie, maar die moet dan wel op zo’n 
wijze gestalte krijgen dat die houdbaar is. 
De integratie moet niet als een mislukte 
soufflé in elkaar zakken, want ook een 
mislukte soufflé die in elkaar zakt, kan 
schade aanrichten. Er is een reëel dilem
ma tussen verbreding en verdieping. Wat 
je kunt bereiken met zijn zessen kun je 
niet bereiken met zijn vierentwintigen. 
We moeten ons dus concentreren op de 
kerntaken. Die kerntaken zijn de vier vrij
heden van het Verdrag van Rome, het 
milieuvraagstuk, de interne markt, de 
handelspolitiek en het mededingings
beleid. De laatste twee zijn zeer belang
rijk. Daarnaast ben ik een groot voor
stander van de Economische en Mone
taire Unie (EMU), alleen al om concur
rerende devaluaties te voorkomen. Maar 
de landen moeten zich natuurlijk wel 
kwalificeren. Nederland zal dat vanwege

de te hoge staatsschuld niet doen. Ik heb 
tijdens de Algemene Beschouwingen in 
september dan ook tegen minister-presi- 
dent Kok gezegd dat we alle aandacht 
moeten richten op het verkleinen van de 
staatsschuld. Daar was hij het niet mee 
eens, maar als het zo doorgaat kunnen we 
niet toetreden tot de EMU. Duitsland is 
het belangrijkste land voor de EMU, 
maar je ziet ook daar nu de twijfel 
opkomen. Nederland heeft de hardste 
munt van Europa, de laagste inflatie en 
de laagste rente. Dat zijn verworven
heden waar iedere Nederlandse burger 
elke dag voordeel van heeft. Die kunnen 
wij natuurlijk niet loslaten voor een munt 
die niet even hard is. De Ecu is sinds zijn 
ontstaan vijfentwintig procent in waarde 
gedaald ten opzichte van de gulden. Dat 
willen we niet herhalen met de ‘Euro’, of 
hoe die nieuwe munt ook mag heten. We 
moeten oppassen en er voor zorgen dat de 
toetreders voldoen aan de criteria. Dat 
gezegd hebbende blijf ik een voorstander
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van de EMU, omdat het een noodzakelijk 
complement is van de interne markt.”

De voormalige voorzitter van de B u n 
desbank, Karl-Otto Pöhl, hee ft gezegd  
dat D uitsland de E M U  alleen wil van
wege de E uropese  P o litieke  Unie die 
daar een noodzakelijk  gevolg van zou  
zijn. Hoe denkt u daarover?
“Maar wat is die EPU? Dat heb ik ook 
aan Kohl gevraagd. Wat is de EPU? Daar 
krijg ik geen duidelijk antwoord op.”

Is dat n iet ju is t het gevaarlijke?
“Dat is ook gevaarlijk. Voor we aan de 
EMU beginnen wil ik eerst weten wat de 
EPU betekent. Ik vind het onthutsend dat 
leidende politici in de Bondsrepubliek, 
zoals de toonaangevende Europa-specia- 
list van het CDU in de Bondsdag, Karl 
Lamers, die vraag niet goed kunnen 
beantwoorden.”

M is s c h ie n  w il h i j  d ie  vraag  op d it  
m om ent wel niet beantwoorden.
“Dan doen wij toch gewoon niet mee. Ik 
ben bereid om over alles na te denken en 
elke gedachte serieus te nemen. Maar die 
moet er dan wel eerst zijn. Een federaal 
Europa naar model van de Bondsrepu
bliek zal nooit ontstaan, zoals ik ook 
tegen Helmut Kohl heb gezegd. Er is 
geen Europees volk, er is geen Europese 
taal, er is geen Europese publieke opinie, 
en er is geen Europees rechtsstelsel, dus 
dat zal nooit gebeuren. Je hoort de 
Duitsers dat ook niet meer zeggen. The 
penny has dropped. Eindelijk. Wat ze dan 
wel willen met die EPU wordt mij ook 
niet duidelijk.”

Wat D uitsland wil is over de hele linie 
niet duidelijk.
“Dat is het ontluisterende. Het gaat ver
der dan ontluisterend. Het is zorgwek
kend dat leidende politici in Duitsland 
geen helder beeld hebben over wat zij 
willen met Europa. Als zij het al niet heb
ben... De Fransen hebben dat ook niet. 
Chirac zegt zowel het één als het ander. 
De Britten hebben wel een duidelijk 
beeld. Maar dat wordt weer niet aanvaard 
op het continentale deel van Europa. De 
Nederlandse regering heeft ook geen 
duidelijk beeld. Van Mierlo is een oude 
federalist en Michiel Patijn zegt toch 
andere dingen. De afwezigheid van een

helder toekomstbeeld is het grote manco 
van de politiek in Europa. Dat is schade
lijk en bedroevend, mijne heren.”

H oe k a n  N e d e r la n d  h ie r  w a t aan  
veranderen?
“Ik behoor nog tot die naïevelingen die 
van mening zijn dat een goed doortim
merd betoog indruk maakt, maar het zou 
natuurlijk veel beter zijn als het kwam uit 
Duitsland. Want dat is het land met de 
grote financiële kanonnen waar iedereen 
naar kijkt. Ik doe mijn best. Ik heb in 
Bonn met Lamers gesproken en 
opmerkingen gemaakt tegen Kohl toen 
hij hier op bezoek was. Kohl antwoordde 
niet met argumenten, maar met beelden. 
‘Herr Bolkestein, u zegt dat het glas 
halfleeg is, ik zeg u dat het halfvol is.’ Ja, 
Herr Bundeskanzler, wat moet ik daar 
nou mee? ‘Ik was in Frankrijk; de bistro 
stroomde leeg en al die jonge mensen zei
den dat ze zo Europees gezind waren...’ 
Ja, nou en? Daar loop je dan tegenop.

Nederland kan natuurlijk zelf wel wat 
doen, maar dat moet beginnen door hier 
een krachtig, eensgezind beleid voor te 
staan. Daar hapert het toch nog een beetje 
aan.”

Sommige mensen vrezen dat een m isluk
te In terg o u vern em en te le  C on feren tie  
Duitsland wat meer naar het oosten zou 
ku n n en  laten kijken . D uitsland pom pt 
n u  a l m ilja rd e n  in  O o st-E u ro p a  en  
Rusland.
“Dat is allemaal beeldspraak. Er zitten 
commerciële belangen achter. Mannes- 
mann doet al sinds het midden van de 
vorige eeuw zaken met Rusland. Al hon- 
derdvijftig jaar lang verkoopt dat bedrijf 
stalen buizen. Dat gaat door. Dat is de 
continuïteit van de geschiedenis.
Wij hebben twee lampen om ons te 
begeleiden op onze moeilijke weg naar 
voren. Dat zijn de logica en de geschie
denis. Twee lampen, niet meer. Onthoudt 
dat, heren.”

‘De afwezigheid van een helder toekomstbeeld is 
het grote manco van de politiek in Europa. 

Dat is schadelijk en bedroevend ”
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H et C D A  v o e lt  m et 'h e t  
gezin' de tijdgeest aan
door Robert Mosch

Dit is een artikel over brieven van 
apostelen, verschijningsvormen van 
het gezin, normen en waarden en 
onderwijs, en het ontstaan van een 
politiek thema.

“Trouwen is goed,” zo schreef de apostel 
Paulus in één van zijn vele brieven, 
“edoch niet trouwen is beter!” Een para
doxaal motto, zo schijnt het, voor één van 
de grondleggers van het christendom. Is 
het christendom vanouds immers niet één 
van de beschermers van het gezin als 
hoeksteen van de samenleving? Duide
lijker wordt het als blijkt dat deze zin
snede met name betrekking heeft op de 
dienaren van de kerk en wordt geëxecu
teerd middels het celibaat. De enige 
samenlevingsvorm die voor niet-gees- 
telijken overblijft is daarmee het huwe

lijk, waaruit het gezin zou moeten ont
spruiten.
Het gezin heeft in de loop der tijden 
echter een significante gedaanteverwis
seling ondergaan. Zijn oervorm is die van 
Grossfamilie: iedereen die tot het gezin 
behoort woont gezamenlijk in de fami- 
lieboerderij. Vader en moeder, de kinde
ren, de grootouders en de aange-trouwde 
verwanten leven allen in hetzelfde huis. 
Het gezag ligt bij de kostwinner van het 
gezin: de pater familias. Zijn gezag is 
van oudsher absoluut. In Romeinse ge
schriften wordt zelfs gewag gemaakt van 
het feit dat hij over leven en dood van de 
overige gezinsleden heeft kunnen be
schikken. Deze klassieke vorm van het 
gezin leeft - zij het in een minder rigide 
verschijning - nog voort in de rurale 
streken van Frankrijk, Duitsland en Italië. 
De gezinsvorm in opkomst is die van de 
nuclear family. Man en vrouw wonen 

samen en de (groot) 
ouders zijn gedumpt in 
een bejaardentehuis. De 
kinderen worden uit 
huis geweerd, zodra er 
enig teken is van een op 
handen zijnde langdu
rige relationele verbin
tenis danwel van econo
mische zelfstan-digheid. 
Deze gezins-vorm is 
vooral populair in sterk 
verstedelijkte omgevin
gen. De Verenigde Sta
ten hebben hier een 
pioniersrol vervuld. Dat 
een gezamenlijke maal
tijd daar inmiddels tot 
onwaar-schijnlijke uit
zondering is verworden 
doet echter vermoeden 
dat het moderne gezin 
niet het ideale gezin is. 
De concentratie van ge
zag, zoals die zich in de 
Grossfamilie voor doet, 
is in het moderne gezin 
verspreid over de ver

scheidene gezinsleden. De inbreng van de 
vader is gereduceerd tot het overmaken 
van zijn salaris naar de gezinskas. Een 
verregaande vorm van democratie heeft 
zijn intrede gedaan. Iedereen in het gezin 
beslist over alle zaken mee. En dat terwijl 
zelfs in het zo vaak bejubelde Westerse 
systeem van parlementaire democratie 
aan inspraak een minimumleeftijd van 
achttien j aar gesteld wordt.

Normen en waarden
De voordelen van de nuclear fam ily  
lijken wonderwel aan te sluiten bij de 
eisen die de hedendaagse maatschappij 
aan eenieder stelt. De nuclear family leidt 
op tot mensen die al op jonge leeftijd 
zelfstandig kunnen leven en economisch 
en individualistisch georiënteerd zijn. 
Maar misschien is er ook een nadeel. 
Naast een materiële functie (voeden, kle
den, beschermen) heeft het gezin ook een 
geestelijke taak: het overbrengen van de 
ongeschreven regels die een maatschappij 
laat functioneren.
Het aanleren van deze normen en waar
den wordt van drie kanten bedreigd. Ten 
eerste is de gezagsbasis van de ouders 
weggevallen. Dat wat pa en ma te berde 
brengen wordt slechts zijdelings in 
verband gebracht met het eigen gedrag en 
niet meer als het enige richtsnoer aan
genomen. Het tweede punt betreft het 
verminderde aantal contacturen. Vader en 
moeder werken allebei en de kinderen 
zijn lid van vier sportverenigingen. Bo
vendien verlaten zij eerder het ouderlijk 
nest. De derde bron van erosie betreft de 
afwezigheid van opa en oma die van 
oudsher een belangrijke adviesfunctie 
hebben gehad. Zij zijn immers veilig op
gesloten in een niet van comfort ge
speend bejaardenoord.
Ook de ontwikkelingen in onderwijsland 
hebben hun steentje bijgedragen aan de 
teloorgang van normen en waarden. Na
tuurlijk heeft de op idealistische gronden 
gestoelde Mammoetwet onderwijskundig 
een vore van kundige onkennis in de ziel 
van onderwezen Nederland getrokken.
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Maar daarnaast is deze wet er ook nog 
eens in geslaagd de laatste resten van 
sociale omgang en aandacht omver te 
ploegen door scholen te vervangen door 
leerfabrieken gevuld met duizenden ano
nieme nummers. In klassen met meer dan 
vijfentwintig leerlingen (laat staan 
klassen met meer dan veertig leerlingen) 
is het haast ondoenlijk om de karige leer
stof op tijd af te ronden. Tijd om in mens
vormende projecten te steken is er niet. 
Zoals de Duitsers het plegen te zeggen: 
Erst das Fressen, dann die Moral. In die 
zin treft de onderwijzers geen blaam. Zij 
doen immers waarvoor zij primair zijn 
aangenomen. Wanneer aan hen de moge
lijkheden ontbreken meer te doen, kun
nen zij daar niet op worden aangespro
ken.
Als resultante van deze maatschappelijke 
ontwikkelingen zijn we nu op een punt 
beland waar niet alleen de christen
democraten, maar ook de VVD in de per
soon van Frits Bolkestein de alarmknop 
heeft ingedrukt. Volgens beide politieke 
stromingen moet het gezin in haar rol als 
overbrenger van normen en waarden wor
den gesterkt. CDA-leider Heerma is reeds 
komen aansnellen met zijn idee van de 
minister van Familiezaken. Deze minister 
zou aangaande alle besluitsvoornemens 
van de overige ministers zijn licht moeten 
werpen op de mogelijke gevolgen voor 
het gezin. Hoewel het plan helaas geen 
doorgang heeft mogen vinden, heeft de 
‘andere oppositieleider’ Bolkestein het 
thema rap overgenomen. Zijn zorgvuldig 
omklede betoog zou rechtstreeks in het 
CDA-verkiezingsprogramma kunnen 
worden opgenomen. Zelfs van de kant 
van D66 klinken nieuwe geluiden. D66 
verkondigt het plan om het aantal kin
dercrèches te beperken, met als onder
liggend idee dat ouders voor de verander
ing eens zelf voor hun kind moeten zor
gen. Pim Fortuyn fietste hier handig 
tussendoor met de publicatie van zijn 
boek ‘De verweesde samenleving’, 
waarin hij pleit voor een sterk gezin en 
actieve vaders.
Het is duidelijk dat één van de stokpaard
jes van het CDA met welwillende instem
ming van de regeringspartijen hoog op de 
politieke agenda is geplaatst. CDA-leider 
Heerma lijkt voor het eerst een punt te 
hebben gescoord. Nu de zetelwinst nog.

Afschaffen bij
zonder onderwijs 
is aliberaal
Sinds het onderwijscongres van 
afgelopen mei is er veel gebeurd met 
het onderwijs. Bij de JOVD is er 
bijvoorbeeld een nieuwe onderwijs
commissie opgericht, die heldere 
ideeën heeft over dit onderwerp. Zo 
ook over het onderwerp ‘bijzonder 
onderwijs in Nederland’. Op eerderge
noemd congres is daar een mening 
over gegeven. Die hield in dat de keuze 
voor het bijzonder onderwijs ont
moedigd zou moeten worden.

Enkelen meenden dat hieraan een andere 
uitleg diende te worden gegeven. Dit 
bleek uit het artikel in de Volkskrant van 
28 september van Arjan Toor en Chris 
Jetten. Laatstgenoemden pleitten namens 
de JOVD in het desbetreffende artikel 
voor algehele afschaffing van bijzonder 
onderwijs. Hun enige argument, voor 
zover wij dat eruit konden halen, was dat 
“het stimuleren van maatschappelijke 
bewustwording van hun scholieren tekort 
schiet in het bijzonder onderwijs”. Direct 
vertaald betekent dat volgens ons dat 
mensen afkomstig uit het bijzonder 
onderwijs slecht zouden integreren in 
onze multiculturele samenleving. Dit 
trekken wij ten zeerste in twijfel; het is 
namelijk een zeer generaliserende uit
spraak.
Bovendien staat in artikel acht van de 
Wet op het Basisonderwijs dat het basis
onderwijs rekenschap moet geven van het 
feit dat zijn leerlingen opgroeien in een 
multiculturele samenleving. Let wel, dit 
geldt voor zowel het bijzonder als voor 
het openbaar onderwijs!
Volgens ons is Nederland altijd al multi
cultureel van aard geweest. Dat hoort nu 
eenmaal bij onze cultuur. Daarom begrij
pen we ook niet dat dit nu plotseling een 
probleem lijkt te zijn.
“Het collectieve lesprogramma, zoals el

ke leerling dat dient te volgen, dient zo 
neutraal mogelijk van opzet te zijn. Tege
lijkertijd moet worden voorkomen dat 
een te neutrale opzet sommige leer-lingen 
van de school vervreemdt”, zo staat in het 
Volkskrantartikel te lezen. Door het neu
trale onderwijs zo aan iedereen te willen 
opdringen, bereik je juist het effect dat 
mensen van hun onderwijs vervreemden. 
Neutraal onderwijzen is in onze ogen 
überhaupt onmogelijk; je brengt onver
mijdelijk altijd wel normen en waarden 
over in je lesgeven.
Aan invloeden van buiten de school en 
buiten het primaire milieu (gezin, 
familie) wordt geen betekenis toegekend. 
Maar niemand kan ontkennen dat de 
mogelijkheid bestaat dat mensen con
tacten hebben met anderen die andere 
levensovertuigingen hebben dan zijzelf. 
Het afschaffen van het bijzonder onder
wijs kan in onze ogen, kortom, geen 
genade vinden. Temeer omdat wij vinden 
dat dit een aantasting is van de school
keuze en dus een aliberaal karakter heeft.

De auteurs zijn Coenraad Abma, Josien 
Berkenvelder, Rens Cappon, Kees van 
Dalfsen, Esther van der Heuvel, Lemmy 
Koskamp, Barry Pel, en Joppe Smit. Zij 
zijn lid van de landelijke commissie 
onderwijs van de JOVD.
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Weet jij al wat 
je in 2000 doet?

KOM BESTUURSKUNDE STUDEREN 
IN ROTTERDAM

Je volgende tentamen zien te halen. Verder reikt de 
toekomst voor jou nu even niet. Laat staan dat je 
weet wat je in 2000 doet. Als jij wel eens nadenkt 
over problemen in de samenleving, dan weten wij het 
antwoord. Jij stapt als bestuurskundige de 21ste 
eeuw binnen.

Een bestuurskundige komt als adviseur terecht bij de 
overheid of in het bedrijfsleven. Om creatieve 
oplossingen te bedenken als tegenstrijdige belangen 
in de maatschappij botsen.

Brede kennis
Je bouwt bij ons een brede kennis op. Je krijgt 
economie, sociologie, rechten, politicologie. We leren 
je praktische dingen zoals vergaderen en onderhan
delen. Je hebt het allemaal nodig, omdat je als 
bestuurskundige met verschillende mensen, menin
gen en wetten te maken krijgt.

Wil je over de grens kijken hoe ze daar hun proble
men oplossen, dat kan. We hebben uitstekende con
tacten met buitenlandse universiteiten.

Enthousiast?
Bel voor meer informatie met mevrouw J.C. van Os, 
telefoon (010) 408 20 94. Of schrijf naar: 
Bestuurskunde, Antwoordnummer 5122, 3000 VB 
Rotterdam.

B E S T U U R S K U N D E
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"Nederlands liberalisme is 
collectivistisch"
door Melvin Schut en M ichiel Visser

In eerdere nummers heeft Driemaster 
aandacht besteed aan de manier 
waarop de wetenschappelijke bureaus 
van PvdA en CDA tegen het libera
lisme aankijken. Nu belicht ook het 
wetenschappelijke bureau van de 
VVD, de Prof.Mr. B.M. Teldersstich- 
ting, in zes artikelen zijn mening over 
het liberalisme. De eerste drie afle
veringen zullen de geschiedenis van het 
Nederlandse liberalisme als onderwerp 
hebben, de laatste drie behandelen in 
het kort de liberale politieke filosofie. 
Deze artikelen worden geschreven 
door Gerry van der List.

Dr G.A. van der List studeerde politi
cologie aan de Erasmus Universiteit en 
specialiseerde zich in internationale 
betrekkingen. Begin november pro
moveerde hij met een studie over 
buitenlands beleid en de VVD. Naast 
vele publikaties voor de Teldersstich- 
ting schrijft Van der List tweeweke
lijks een column in de Volkskrant. Een 
bundel van die columns getiteld ‘Ach 
Jezus, een intellectueel’ verscheen 
recentelijk. Daarin noemt hij de JOVD 
‘liberale kleuters’...

Welke weg heeft u bewandeld naar het 
liberalisme?
“Op de middelbare school was ik vrij 
religieus, waardoor ik sympathiseerde 
met de Quakers, een pacifistische bewe
ging van bevlogen christenen. Ik had nog 
wat linkse sympathieën en vond de PPR 
wel een aardige partij. Tijdens mijn stu
dententijd heb ik een vage sympathie 
voor D66 gehad. Als student voelde ik 
me om de bekende redenen meer aange
sproken door het liberalisme. Je asso
cieert liet met vrijheid en zelfstandigheid 
en de ontplooiingsmogelijkheid van het 
individu. De kruisrakettenkwestie is 
eigenlijk een soort katalysator geworden. 
Ik ergerde me aan al die Mient-Jan Fa- 
bers en Sinie Strikwerda’ s die er blijk van 
gaven volstrekt geen inzicht te hebben in

de internationale politiek. Ik vond men
sen als Bolkestein en Voorhoeve zeer 
verstandige dingen verkondigen. Aan het 
begin van de jaren tachtig ben ik daarom 
lid geworden van de VVD.”

Is er sprake geweest van een waterschei
d ing?  Van de Q uakers naar de VVD  
lijkt een hele stap.
“Als je een echte christen bent, dan ben je 
volgens mij ook een pacifist. Zodra je dat 
geloof verliest, ontstaan er hele nieuwe 
mogelijkheden op het politieke vlak. Het 
heeft ook te maken met het je afzetten 
tegen je omgeving. Als politicologiestu- 
dent werd ik omringd door vrij linkse 
studenten en docenten die de Culturele 
Revolutie aanprezen. Dan ga je Hayek, 
Popper en Isaiah Berlin lezen om een 
tegenwicht te bieden.”

H oe b e n t u b ij de T e ld e rss tic h in g  
terechtgekomen ?
“Ik vind het erg aantrekkelijk om op het 
raakvlak van politiek, journalistiek en 
wetenschap te opereren. Ik ben geen 
echte wetenschapper, zeker geen echte 
politicus en ook niet zozeer een journa
list. Hier kun je die drie aspecten com
bineren. Tijdens mijn studie heb ik stage 
gelopen bij de concurrent, de Wiardi 
Beekman Stichting. Ik heb geholpen bij 
het schrijven van een rapport over men
senrechten en dacht vervolgens dat ik dat 
ook wel kon. Daarop heb ik me aan
gemeld bij ‘de vijand’, de Teldersstich- 
ting. Maar tegenwoordig is de Wiardi 
Beekman Stichting natuurlijk ook een li
berale denktank...”

Bevreemdt u dat soms niet?
“Er is een heel liberaal intellectueel kli
maat. Veel ideeën die lang omstreden zijn 
geweest, zoals bijvoorbeeld de markt
economie, zijn ingeburgerd geraakt. Dat 
is de overwinning van het liberalisme 
waar Fukuyama over gesproken heeft. 
Grappig genoeg is Fukuyama zelf eerder 
een conservatief die ook veel kritiek heeft 
op het liberalisme. Hij wijst op het belang 
van normen en waarden, van vertrouwen,

en van tradities in de samenleving. Hij 
bekritiseert het kapitalisme omdat 
waardevolle tradities worden ondermijnd. 
Als je alleen maar denkt in termen van 
kosten en baten kom je niet ver in een 
gezin, waar het toch draait om liefde, 
respect en loyaliteit.
Ik ben één van de auteurs van het boekje 
‘Tussen vrijblijvendheid en paternalisme’ 
van de Teldersstichting. Daarin wordt 
onder andere het communitarisme be
sproken. Dat is het Amerikaanse gemeen- 
schapsdenken dat veel verwantschap 
heeft met de christen-demo-cratie. Daar 
laten wij ons vrij positief over uit en het 
rapport is ook uitgelegd als een handreik
ing aan het CDA. De filosofie van het 
CDA is lang niet serieus genomen. Maar 
ik vind de christen-dem ocratische 
benadering heel waardevol en goed 
aansluiten bij het liberale denken over 
verantwoordelijkheid.”

Hoe denkt u over een fu s ie  van VVD en 
CDA?
“Ik heb eerder gepleit voor een conser
vatief akkoord. Ik denk dat het CDA op 
langere termijn voor de VVD een veel 
betere bondgenoot is dan D66 en PvdA. 
Een tweedeling in een progressief en con
servatief blok heeft veel voordelen. In de 
Nederlandse politiek durft niemand zich 
conservatief te noemen, terwijl liberalen 
veel meer gemeen hebben met conser
vatieven. ‘Conservatisme’ heeft na
tuurlijk ook verschillende betekenissen. 
Conservatisme zoals Van Dale het defi
nieert, behoudzucht, is misschien nog het 
meest van toepassing op de PvdA in haar 
verzet tegen hervorming van de verzorg
ingsstaat. Het conservatisme zoals de 
Amerikaanse Republikeinen en de Britse 
Conservatieven het voorstaan betekent 
meer markt en family values. Het conser
vatisme in de zin van een politiek-filo- 
sofische traditie gaat terug op Edmund 
Burke en legt de nadruk op hiërarchie en 
ongelijkheid. Voor de tweede betekenis is 
in Nederland wel een voedingsbodem. 
Daar kunnen VVD en CDA van pro
fiteren. Bolkestein is de afgelopen jaren
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ook in conservatieve richting opge
schoven, onder andere door het belang te 
benadrukken van normen en waarden 
voor het goed functioneren van de markt
economie.”

Ziet u m et Bolkestein het beeld van de 
VVD  als harde en eg o ïs tisch e  p a r ti j  
veranderen ?
“Het Nederlandse liberale denken is nooit 
echt individualistisch geweest. Thorbecke 
was enorm beïnvloed door het Duitse 
organische denken. Hij dacht sterk in col
lectiviteiten en moest niks hebben van het 
indivualisme van John Locke en John 
Stuart Mill. Die liefde voor het collec
tivisme is de hele geschiedenis bij de 
Nederlandse liberalen gebleven. Eigenlijk 
is hun gedachtengoed al van oudsher 
communitaristisch. Voor de VVD in de 
jaren vijftig gaat dat het meest op. Oud 
was ook geen individualist. Het asso
ciëren van individualisme met liberalisme 
is in Nederland daarom zeker onjuist. Het 
geldt misschien voor bepaalde stromin
gen in de Britse liberale traditie of het 
Amerikaanse denken, maar niet voor het 
Nederlandse liberalisme dat van oor
sprong sterk is beïnvloed door de Duitse 
benadering.”

H oe w ord t er  b in n e n  de VV D  op 
Bolkestein gereageerd?
“Dat hij zo weinig weerwoord krijgt is 
een probleem. Zelf ben het ik het erg eens 
met Bolkestein. Zes jaar geleden was de 
VVD nog een sociaal-liberale partij. 
Maar de sociaal-liberalen schrijven hele
maal geen stukken op de opiniepagina’s. 
Waar blijven al die mensen als De Grave 
en Anne-Lize van der Stoel? Het lijkt een 
juiste stelling dat er binnen de PvdA meer 
wordt gediscussieerd over het liberalisme 
dan binnen de VVD. Dat is een treurige 
situatie. In de VVD heerst een traditie 
van intellectuele armoede. De partij heeft 
altijd mensen aangetrokken uit het mid
den- en kleinbedrijf en uit de zaken
wereld. Zij waren niet gewend op aca
demisch niveau over politiek-filosofische 
vraagstukken na te denken. Figuren als 
Bart Tromp, Jos de Beus, Paul Kalma en 
Paul Scheffer heb je in de VVD niet. Aan 
de andere kant trekt D66 heel veel intel
lectuelen aan zonder dat dat in debat of 
ideeën resulteert.”

TERUG NAAR
door Gerry van der List

‘Lang leve Thorbecke’s gedachten
goed’ was de enthousiaste kop boven 
een beschouwing in het laatste nummer 
van het politieke kaderblad van de 
JOVD, LEF. In het artikel liet Tamara 
van Boxtel, voormalig afdelingsbe
stuurder van de liberale jongeren, 
weten dat ze de man die als het ware 
het negentiende eeuwse liberalisme in 
ons land personifieert, ‘zo gaaf’ vindt. 
Net zoals zijzelf, stelde Van Boxtel 
vast, hing Johan Rudolph namelijk de 
beginselen van vrijheid, verantwoor
delijkheid, verdraagzaamheid, gelijk
waardigheid en sociale rechtvaar
digheid aan.

Deze lofzang op onze grootste staatsman 
van de vorige eeuw is opmerkelijk omdat 
hedendaagse liberalen in ons land zich 
zelden geïnspireerd tonen door illustere 
voorgangers. VVD’ers, met Vonhoff als 
uitzondering op de regel, lijken over 
weinig historisch besef te beschikken. 
Zelden zal een liberaal Kamerlid een toe
spraak verlevendigen met een citaat van 
Sam van Houten of Nicolaas Gerard 
Pierson; nooit lezen we een essay van een 
prominente VVD’er over de invloed van 
Kappeyne van de Coppello of Cort van 
der Linden op de ontwikkeling van het 
liberale gedachtengoed. Door de geringe 
geschiedkundige kennis ontstaan ook 
misverstanden. Zo werd een van de be
kendste uitspraken van Thorbecke, 
‘Kunst is geen regeringszaak’, een tijdje 
geleden herhaaldelijk gebruikt om diege
nen te kapittelen die zich tegen uitreiking 
van de P.C. Hooftprijs aan Hugo Brandt 
Corstius keerden. Maar wat Thorbecke 
bedoelde, was dat de overheid de kunst 
helemaal niet moet steunen en dus ook 
geen staatsprijzen, zoals de P.C. Hooft
prijs, behoort uit te reiken; een tegen
woordig vrij impopulair - hoewel wel 
zeer liberaal - standpunt.
Hoewel Thorbecke zeker de beroemdste 
Nederlandse liberaal is, zou het onjuist 
zijn het vaderlandse liberalisme bij hem 
te laten beginnen. Friedrich Hayek bij
voorbeeld, een van de belangrijkste 
filosofen van deze eeuw, zag de Repu-

THORBECKE?
bliek der Verenigde Provinciën als de 
bakermat van de liberale idee van de 
rechtsstaat en van de liberale economi
sche orde van het kapitalisme. Hoewel er 
inderdaad liberale elementen in de Repu
bliek zijn aan te wijzen (de opstand tegen 
het Spaanse absolutisme, de betrekkelijk 
grote vrijheid van gods-dienst, de voor
liefde voor vrijhandel, de relatief beperk
te taken van de centrale overheid), durven 
de meeste historici echter pas het begin 
van de negentiende eeuw als startpunt 
van een echte liberale beweging aan te 
wijzen. Toen vormde zich langzaam een 
groep van prominente politici die zich 
verzetten tegen de absolutistische neigin
gen van koning Willem 1 en een program
ma van politieke en economische her
vormingen ontwikkelden dat veel van de 
elementen bevatte die wij tegenwoordig 
als typisch liberaal beschouwen.
Een interessante overgangsfiguur was 
Gijsbert Karei van Hogendorp (1762- 
1834), de verlichte aristocraat die in de 
periode van de Republiek een rol speelde 
als hervormingsgezind regent en zich tij
dens het koningschap van Willem I als 
een bestrijder van het koninklijk gezag 
ontpopte. Van Hogendorp is wel een con
servatief hervormer genoemd en zijn 
denkbeelden over de waarde van een 
standenstaat passen voor een groot deel 
in de behoudend-aristocratische hoek. 
Zijn aversie tegen het vorstelijk abso
lutisme vormt daarentegen wel degelijk 
een verbindingslijn met het negentiende- 
eeuwse liberalisme. Aan het eind van zijn 
leven bepleitte hij ministeriële verant
woordelijkheid, directe verkiezingen van 
de vertegenwoordigende organen, schei
ding van bestuur en wetgeving, open
baarheid van de overheidsfinanciën, meer 
zelfstandigheid voor de provincies en 
gemeenten, vrijhandel en vrijheid van 
godsdienst en onderwijs, pleidooien die 
de historicus Colenbrander ertoe brachten 
Gijsbert Karei ‘de eerste waarachtige li
beraal in Noord-Nederland’ te noemen.
De ideeën die Van Hogendorp op gevor
derde leeftijd formuleerde, preludeerden 
op het gedachtengoed van een heuse li
berale beweging, die zo rond 1840 van de 
grond kwam. Het ging hier om een groep 
van publicisten en politici die een samen
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hangend programma van politieke en 
economische liberalisering voorstond, 
een duidelijk programma dat had ontbro
ken bij de liberaal ingestelde patriotten, 
zoals Joan Derk baron van der Capellen 
tot den Pol, die aan het eind van de acht
tiende eeuw in verzet waren gekomen 
tegen de regenten en de prins van Oranje. 
Een centrale figuur in deze beweging 
rond 1840 was Dirk Donker Curtius 
(1792-1864), de advocaat, publicist en 
politicus die door Siep Stuurman in zijn 
boeiende boek Wacht op onze daden. Het 
liberalisme en de vernieuwing van de 
Nederlandse staat min of meer aan de 
vergetelheid is ontrukt. Donker Curtius 
en de zijnen kritiseerden de standen
maatschappij, stelden grondwettelijke 
hervorming en democratisering voor, 
bepleitten persvrijheid en voerden actie 
voor economische liberalisering (onder 
andere vrijhandel). Zij plaatsten, in de 
woorden van Stuurman, ‘burgerdeugd 
tegenover aristocratisch gekuip, produk- 
tiviteit tegenover ledige nietsnutterij, 
openbaarheid tegenover kabinetspolitiek, 
vertegenwoordigende regering in plaats 
van vorstelijke autocratie, vooruitgang 
tegenover behoud’.

Conservatieve hoogleraar
In de jaren veertig zou Thorbecke (1798- 
1872) voortbouwen op de liberale funda
menten die door figuren als Donker 
Curtius waren gelegd en zich ontwikke
len tot de onbetwiste leider van de li
berale oppositie. De oorspronkelijk nogal 
conservatief ingestelde hoogleraar raakte 
in de loop van de jaren dertig overtuigd 
van de noodzaak van constitutionele her
vormingen en na toegetreden te zijn tot 
de Tweede Kamer diende hij samen met 
acht gelijkgezinde Kamerleden, de Ne
genmannen, een voorstel in voor een 
diepgaande wijziging van de Grondwet. 
Het voorstel zou een aanzet blijken tot 
het ontwerp voor een Grondwetsherzie
ning dat in 1848 werd aanvaard. Verwor
venheden als rechtstreekse verkiezingen, 
ontbindingsmogelijkheid van beide Ka
mers der Staten-Generaal en volledige 
ministeriële verantwoordelijkheid beho
ren sindsdien tot de basis van ons staats
recht. Thorbeckes inspanningen in de 
Grondwetscommissie werden bovendien 
beloond met een opdracht tot de vorming 
van een ministerie; op 1 november 1849

ging het eerste ministerie-Thorbecke van 
start.
Bij zijn streven het staatsbestel te hervor
men bleef Thorbecke als Kamerlid en als 
leider van drie ministeries (1849-1853, 
1862-1866 en 1871-1872) hetzelfde 
ideaal houden: ‘een verband van elkaar 
wederkeerig beperkende organen, aan
gelegd om met vrijheid zamen te werken 
tot een wetgeving en een bestuur, die aan 
de eischen van een juist, regtvaardig, 
nationaal verstand beantwoorden.’ Van 
belang vond hij het te komen tot een open 
samenleving, waarin de delen, zoals 
gemeenten en provincies, een zelfstandi
ge kracht hebben en een eigen ontwikke
ling kunnen doormaken, terwijl ze tege
lijkertijd op een organische wijze met 
elkaar verbonden zijn. De wetten die 
Thorbecke in zijn eerste periode als mi
nister van Binnenlandse Zaken door
voerde, waren bedoeld om dit ideaal 
naderbij te brengen en hebben een grote 
invloed op de ontwikkeling van de 
Nederlandse staatsinrichting gehad. 
Vooral de Provinciewet en de Gemeen
tewet, twee voorname organieke wetten, 
verdienen hier vermelding.
Thorbecke was, zoals zo veel Neder
landse liberalen, van aanzienlijk groter 
belang als doener dan als denker. Hij was 
ook geen echte intellectueel, in de zin van 
iemand die van het principiële debat 
houdt, een debat waartoe in het bijzonder 
de antirevolutionair Groen van Prinsterer 
hem herhaaldelijk tevergeefs uitdaagde. 
Als pragmaticus èn anti-ideoloog, heeft 
de historicus Boogman terecht opge
merkt, zag Thorbecke zijn voornaamste 
taak gelegen in het praktisch vormgeven, 
het ordenen, het organiseren. Van zwaar 
aangezette ideologische discussies was 
hij wars. In dit opzicht zou D66 hem nog 
als lichtend voorbeeld kunnen opvoeren. 
Niet zo aantrekkelijk voor de doorsnee 
D66’er is echter de nogal conservatieve 
inslag van Thorbecke. Een van de ver
nieuwende aspecten van het liberalisme 
van de Verlichting was dat het niet uit
ging van collectiviteiten, maar van indi
viduen. Thorbecke nu was niet erg 
gecharmeerd van een maatschappij
filosofie die zo gericht is op de positie 
van het individu en die personen allerlei 
rechten toekent, onafhankelijk van de 
maatschappelijke situatie. Hij zag het 
individu zeker niet als ondergeschikt aan

het geheel, aan de collectiviteit (en daarin 
onderscheidde hij zich van de Duitse 
filosofen die hem sterk hadden beïn
vloed), maar hij benadrukte wel het 
belang van een functioneel, organisch 
verband tussen geheel en individu. De 
ontwikkeling van een individu heeft 
plaats in wisselwerking met wat er in zijn 
omgeving gebeurt; in het filosoferen over 
rechten en plichten mag men niet abstra
heren.
In dit benadrukken van het belang van 
een gemeenschap voor de ontplooiing 
van het individu ligt misschien wel het 
actueelste aspect van de denkbeelden van 
Thorbecke. Door waardevolle elementen 
van het conservatisme over te nemen ver
sterkte hij het liberale gedachtengoed en 
maakte hij het liberalisme beter bestand 
tegen het verwijt dat deze individualisti
sche stroming een samenleving in de 
hand werkt die als droog zand aan elkaar 
hangt. Voor Nederlandse liberalen biedt 
het modieuze communitarisme, het ge- 
meenschapsdenken dat vanuit de Vere
nigde Staten is komen overwaaien en 
momenteel het onderwerp vormt van 
hevige academische debatten, weinig 
nieuws. Van oudsher, dat wil zeggen 
sinds Thorbecke, denken zij (of althans 
velen van hen) namelijk al communitaris- 
tisch.

Gerry van der List is wetenschappelijk 
medewerker van de Prof.Mr. B.M. 
Teldersstichtng
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Oud en elkaar nu al zat
door Marten Gerssen

Het AOV is geen politieke partij meer, 
maar een soapserie. Tijd dus voor een 
stukje overzicht. Een overzicht van een 
jonge partij voor oude mensen. En tijd 
voor een eerlijk en hard commentaar.

Het was eind 1993. De woeste golf van 
protestpartijen in de jaren ‘70 was uitge
spoeld. DS’70, de PSP en de Boerenpartij 
waren uitgestorven. De politiek was 
lekker overzichtelijk, en onder leiding 
van Elco Brinkman maakte Nederland 
zich op voor de leegte na Lubbers. De 
minister-president was al gekozen, dus de 
verkiezingen van 3 mei 1994 waren 
eigenlijk overbodig. Met een gerust hart 
kon jong en oud zich voorbereiden op de 
volgende eeuw.
Zo leek het inderdaad. Totdat CDA- 
voorzitter Wim van Velzen zei dat de 
AOW onbetaalbaar zou worden. De ou
deren waren woedend. Hun oudedags
voorziening zou worden aangetast. “Daar 
moet in Den Haag iets aan gedaan wor
den”, riepen de ouderen vanuit bomvolle 
voetbalstadions. “Wij houden van de 
ouderen”, sprak Erica Terpstra ze toe. 
Maar de ouderen waren hun vertrouwen 
in de gevestigde politieke partijen kwijt. 
In Eindhoven ging een lampje branden 
bij Martin Batenburg. De ouderen 
moesten zélf een vuist maken in Den 
Haag. Het idee voor een nieuwe oude
renpartij, het AOV, was geboren. 
Nederland zou Nederland niet zijn als er 
niet direct twéé ouderenpartijen zouden 
komen. Dus prijkte op al onze stembil
jetten trots de naam ‘Unie 55+’ naast die 
van het AOV. “Stem op ons,” spraken ze 
ons toe, “en heel Nederland zal weer zin
gen: ‘Ik heb eerbied voor jouw grijze 
haren.’”
Het AOV zocht een lijsttrekker. En ze 
vonden in de Eindhovense gemeenteraad 
Jet Nijpels, een jonge bloem van zeven
enveertig die niet herkiesbaar was gesteld 
door de VVD. Ze was daarop uit de 
VVD-fractie gestapt en voor zichzelf 
begonnen. En onder haar charmante en 
bezielende leiding sleepte het AOV maar 
liefst zes zetels binnen, bijna evenveel als

GroenLinks.

Zes kleine negertjes....
De opmars van de ouderen leek niet te 
stoppen. De verkiezingen van 3 mei, die 
een half jaar daarvoor nog onbelangrijk 
leken, hadden gezorgd voor de grootste 
politieke aardverschuiving die Nederland 
na 1945 gekend heeft. Paars is niet te 
danken aan de JOVD of D66, maar aan 
de ouderen. Kamervoorzitter Deetman 
schudde maar eens zijn hoofd. Vroeger 
had hij negen fracties, na 3 mei had hij er 
al twaalf. Het vormen van een coalitie 
kostte bijzonder veel moeite. Pas in 
september kwam paars weifelend van de 
grond. Tot die tijd hield iedereen zich 
rustig.

Eentje verdween...
Vervolgens werd het 20 oktober. Het 
AOV-kamerlid Hendriks stak een verhaal 
af over vluchtelingen. Hendriks zei letter- 
lijk:”Wij moeten vluchtelingen met boten 
terugsturen. Dat is ook nog eens goed 
voor onze scheepsbouw. Ik vraag u, mijn
heer de voorzitter, om deze optie serieus 
te onderzoeken.” Mohammed Rabbae 
dacht nog dat het een grapje was. Het 
was niet de enige keer dat Hendriks din
gen in de kamer zei zonder met zijn 
fractie te overleggen. Zijn AOV-collega’s 
noemden het “solistisch optreden” en 
schopten Hendriks 
uit de fractie. Hen
driks begon zijn 
eigen lijst, net zoals 
Jet Nijpels een jaar 
eerder in Eindho
ven. In april 1994 
haalde Hendriks 
weer de krant. Dit 
keer ging het over 
een fractiem ede
werker die bij het 
Nederlands Blok 
rondhing.

scoorde het AOV goed. In iedere provin
cie werden wel een paar statenzetels bin
nengesleept. En dat bood perspectieven 
voor het AOV in de Eerste Kamer. De 
partij, die nauwelijks een jaar oud was, 
moest zich gaan beraden over een 
degelijke kandidatenlijst. De zesen- 
zeventigjarige Batenburg, de oprichter en 
voorzitter van het AOV, werd op de acht
ste plaats gezet. Het belangrijkste argu
ment was dat Batenburg te oud zou zijn. 
Hij zou het werk in de Eerste Kamer niet 
aankunnen. En bovendien had zijn vrouw 
erg veel zorg nodig. Het klonk als: “Nou 
opa, doe maar rustig aan, wij knappen het 
wel op.” Batenburg was woest. Hij 
noemde het “leeftijdsdiscriminatie”. 
Ondertussen werd het maar niet rustig in 
de AOV-fractie. Normaal zijn oude 
mensen altijd bedaard en wijs, maar in 
het AOV bleef een ruziesfeer hangen. Het 
Tweede Kamerlid Van Wingerden nam 
het op voor Batenburg. Hij schreef een 
brief van vierentwintig kantjes met alles 
waar hij ontevreden over was naar het 
hoofdbestuur. In een vergadering met het 
AOV-hoofdbestuur probeerde de fractie 
de breuk te lijmen.

En dat is drie...
Maar het mocht niet baten. Van Wing
erden en Jet Nijpels bleven allebei bij hun 
standpunt. Dus moest Van Wingerden het

...toen vijf
De verkiezingen 
voor de Provinciale 
Staten kwamen er
aan. En opnieuw
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veld ruimen. Zijn fractiegenoot Verkerk 
steunde hem en moest dus ook ver
trekken. Op 30 mei meldden ze zich alle
bei officieel bij Deetman als onafhanke
lijke kamerleden aan. Deetman had op 
dat moment inmiddels dertien frac
tievoorzitters en twee onafhankelijke 
leden, die nog niet wisten wat ze gingen 
doen. Diezelfde dag maakte Van Wing
erden zijn brief aan de fractie openbaar. 
De brief werd in beslag genomen door 
Aiking, een van Nijpels’ getrouwen. Jet 
Nijpels, die begon met een fractie van zes 
mensen, was na amper een jaar de helft al 
kwijt.
Ondertussen stond de politiek niet stil. 
Op 29 mei waren de verkiezingen voor de 
Eerste Kamer. Batenburg werd toch 
gekozen, met voorkeurstemmen. Het 
AOV haalde twee zetels in de Senaat. De 
andere was voor de lijsttrekker, kolonel 
Hendriks (familie van?). Op 30 mei zei 
hij al dat hij en Batenburg nooit zouden 
samenwerken. Beiden meldden zich dan 
ook in de Eerste Kamer aan als eenmans
fracties. Verkerk en Van Wingerden 
waren ook nog steeds allebei eenmans
fracties in de Tweede Kamer.
Het werd 10 juni. In een zaal in Utrecht 
verenigde zich vijfentwintig procent van 
alle AOV-leden om Batenburg vrijwel 
unaniem te herbenoemen als landelijk 
voorzitter. Tot tranen toe geroerd bedank
te Batenburg voor het in hem gestelde 
vertrouwen. Hij beloofde werkelijk 
schoon schip te maken.

Antieke parels
Oude mensen zijn een rijk bezit in onze 
maatschappij. Ze hebben veel levenser
varing. Ze hebben een hoop dingen al een 
keer gezien. Ze maken niet één-twee-drie 
dezelfde fouten als ze vroeger deden. Ze 
bekijken dingen vaak wat nuchterder en 
milder. Van oude mensen valt veel te 
leren. We mogen die niet zomaar aan de 
kant schuiven. De samenleving heeft de 
plicht om iedereen een waardige oude 
dag te geven. En als de politiek dat niet 
oppikt, dan moet je inderdaad een eigen 
partij oprichten.
Maar het AOV komt helemaal niet op 
voor de ouderen. Als je dit verhaal er nog 
eens op na leest, dan is het AOV een jaar 
lang alleen maar met zichzelf bezigge- 
weest. En niet met de ouderen met een 
klein pensioentje die op het AOV hebben

gestemd. Ik wil niet zeggen dat Hendriks, 
Verkerk en Van Wingerden maar binnen
boord hadden moeten blijven. Maar een 
partij mag nooit vergeten dat er een 
achterban bestaat. En partij scheuringen 
zijn nooit goed voor de achterban. Het 
AOV vondt dat ‘de politiek’ niet naar 
ouderen omkeek. Maar de ouderen zijn 
door het AOV verraden. Jan Marijnissen 
en Remi Poppe van de SP scoren af en 
toe nog eens met rake opmerkingen. Die 
twee doen denken aan de twee oude man
netjes uit de Muppet Show. Maar zelfs dat 
heeft het AOV niet voor elkaar gekregen. 
Ik had beter verwacht van mensen die 
allemaal minstens veertig jaar levenser
varing hebben. En ik had beter mógen 
verwachten. Hoewel belangenpartijen de 
bijl aan de wortel van de democratie zijn, 
kan niemand hun ontstaan verbieden. Bij 
het AOV lopen geen ervaren mensen 
rond, maar wel veel op macht beluste 
amateurs. En dat is het gevaarlijkste 
soort. Het AOV zal genadeloos worden 
afgestraft bij de volgende verkiezingen en 
ik gun het van harte. Vanuit de grond van 
mijn hart heb ik medelijden met al die 
mensen die hun vertrouwen aan het AOV 
hebben gegeven.
Eén ding is in het hele rumoer rond het 
AOV onderbelicht gebleven: Batenburg 
is zesenzeventig, zijn collega-senator 
Hendriks eind vijftig. Daar zit net zoveel 
jaar verschil tussen als tussen een gemid
deld JOVD-lid en, zeg, minister Jorrits- 
ma. Ik denk dat de strijd in het AOV dan 
ook niets anders is dan een generatiecon
flict tussen twee generaties ouderen. 
Waar Batenburg de arme ‘klassieke’ 
bejaarde vertegenwoordigt, zijn zestigers 
als Verkerk veel meer de actieve 
VUTters van heden ten dage. De tweede 
groep heeft zijn zaakjes redelijk voor 
elkaar. Bij de eerste groep is dat veel 
minder vanzelfsprekend. De twee 
groepen hebben daarom nogal verschil
lende belangen. Hoe het verder moet met 
het AOV? Geen idee. Zowel in de Eerste 
als in de Tweede Kamer zijn nu twee 
AOV-clubjes: één van Jet Nijpels en één 
van Van Wingerden. Wie gaat er winnen, 
Van Wingerden of de Jet-set met Se
nioren 2000? Dat zien we wel. Voorlopig 
hebben zij het Nederlands record kiezers
bedrog in handen.

Aan alle mensen die teveel geld 
hebben!!!

Om het financiële draagvlak \an  de 
JOVD te vergroten is de acquisitiecom- 
missie op zoek naar nieuwe financier
ingsbronnen. Zonder jullie hulp zal dit 
echter moeilijk gaan. Daarom vragen 
we o f jullie m ensen, bedrijven of 
instanties kennen die de JOVD finan
cieel kunnen ondersteunen.

De acquisiticcoinm issie is op zoek
!|||j||i!!!!llll!!i!!i||!ll|||||ijl||l|||||||||||[||||||ll|||l|

- Donateurs; elk bedrag is welkom. Bij 
een bedrag van 11.100,- of meer ont
vangt de donateur de Driemaster.

- Sponsoring; van congressen en der
gelijke. Sponsoring in natura is uiter
aard ook mogelijk.

- Adverteerders; te denken valt aan 
een advertentie in de Driemaster, 
I.F.F. Congresboek. HB-nieuwsbrief. 
Je kunt de tarievenlijst opvragen bij 
de lan delijk penningmeester.

- Alternatieve subsidies en fondsen;
Het gaat hier om instellingen die een 
financiële bijdrage kunnen leveren 
aan thcmacongrcsscn, thema-avonden 
en dergelijke.

Ken je iemand die in een van d e /c  
opties geïnteresseerd is, neem dan con
tact op met Wibo van Ommeren (010 - 
452 30 43) of met Rogier Hartendorp 
(013 - 536 99 49). Je kunt ook onder
slaand formulier invullen en opslurcn 
naar hel Algemeen Secretariaat.

i------------------------------------------------- 1
J O Ja. ik ken iemand die donateur wil | 
! w o rd en .  Stuur hent/haar een  in for- ! 
■ malicbrochure: i

] naam:_____________________________ J

| adres:___________________________ J

! plaats:___________________________!

j tel.:_________   j

i O Ja, ik ken een bedrijf of instelling i 
[ met belangstelling voor de JOVD. Bel j 
| mij hier over op: j

i naam:      i

] tel.:_____________________________j
i________________________________ i
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Vechten voor vrede
door Melvin Schut en M ichiel Visser

Minister Voorhoeve van Defensie is een 
veelgeplaagd man. Het einde van de 
Koude Oorlog verleidt Jan en alleman 
tot het plunderen van de begroting van 
Defensie. Om het ‘vredesdividend’ 
daadwerkelijk te kunnen innen onder
gaat Defensie een ingrijpende reorga
nisatie. Tegelijkertijd moet het zich 
hervormende en financieel zwakkere 
ministerie meer dan ooit optreden in 
het kader van VN-vredesoperaties. 
Doordat het rapport over de val van 
Srebrenica nog niet was uitgekomen, 
heeft de Nederlandse bijdrage aan de 
VN-missie in Bosnië dit vraaggesprek 
niet gedomineerd. Minister Voorhoeve 
sprak daarom ook uitgebreid over de 
andere zaken die Defensie aangaan en 
die door ‘Joegoslavië’ wat lijken te zijn 
ondergesneeuwd. De minister weigerde 
vragen te beantwoorden die niet aan 
het terrein van het vredes- en veilig
heidsbeleid raken. Toch voelde D rie
master tijdens het vraaggesprek in de 
werkkamer van de minister onmis
kenbaar de geest van Frits Bolkestein 
wanneer het de spanning aanging 
tussen verlicht eigenbelang en interna
tionalisme.

Dr ir J.J.C. Voorhoeve behaalde een 
ingenieurstitel in Wageningen en 
studeerde politieke wetenschappen in 
Leiden. In 1973 promoveerde hij in de 
internationale betrekkingen aan de 
Johns Hopkins Universiteit. Daarna 
was Joris Voorhoeve achtereenvolgens 
werkzaam bij de Wereldbank in 
Washington, lid van de Wetenschap
pelijke Raad voor het Regeringsbeleid, 
directeur van de Prof.Mr.B.M. Tel- 
dersstichting, lid van de Tweede Ka
mer voor de VVD en directeur van het 
instituut voor internationale betrek
kingen Clingendael.

De afgelopen veertig jaar is de vrede niet 
door de V N  bew aard gebleven , m aar  
door de N AVO . H oe denk t u dat deze 
organisatie kan overleven?
“Ik denk dat de NAVO zich het beste zou

kunnen ontwikkelen als organisatie 
waarin de meeste hoogontwikkelde de
mocratieën hun veiligheidsbeleid geza
menlijk voeren. Met als kern collectieve 
verdediging en als tweede taak coördi
natie van het veiligheidsbeleid in andere 
onderwerpen dan collectieve verdediging. 
Dan bedoel ik onderwerpen van vredes- 
en veiligheidspolitiek, waaronder het 
gezamenlijk of met deelgroepen optreden 
in vredesoperaties. Ik denk dat de NAVO 
zich verder zal blijven ontwikkelen in die

richting, maar dat de kern, de collectieve 
defensie, de kern zal blijven. Het is nu 
wel zo dat de NAVO als organisatie wat 
minder hecht is dan in de periode van de 
Koude Oorlog.’’

President Walesa gelooft dat R usland  
binnen tien ja a r een bedreiging kan vor
men voor het Westen. Is de N AVO  daar 
ondanks de defensiebezu in ig ingen  en 
herstructureringen op voorbereid?
“In de NAVO gaan we ervan uit dat er
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een tamelijk lange waarschuwingstermijn 
is en dat de ontwikkelingen in Rusland 
niet erg te voorspellen zijn. Rusland heeft 
flinke veranderingen doorgemaakt naar 
wat meer vrijheid. Dat heeft ook vrijheid 
gegeven aan een aantal negatieve krach
ten. Rusland zelf is verdeeld over het 
tempo van hervormingen en over de 
vraag of het zich in Westeuropese zin 
moet ontwikkelen of in een eigen 
Slavische zin. Voor Rusland, net als voor 
andere landen, geldt dat het onderhevig is 
aan enorme interdependentie en interna
tionale communicatie. Daardoor wordt 
het voor een land steeds lastiger om hele
maal afgeschermd te blijven van de rest 
van de wereld. Daarom denk ik dat we er 
op lange termijn niet van uit kunnen gaan 
dat Rusland zich negatief zal ontwikkelen 
en confrontatie met het Westen zal 
zoeken. Maar het risico mag natuurlijk 
niet bij voorbaat worden uitgesloten. 
Alleen al omdat Rusland de grootste 
Euraziatische mogendheid is en nog 
steeds kernwapenmogendheid nummer 
twee in de wereld.”

Kan de NAVO daar tegenwicht aan 
bieden?
“Ja. De omwenteling in Rusland heeft de 
Russische militaire vermogens heel ern
stig aangetast. Rusland was vijf, zes jaar 
geleden een veel sterkere m ilitaire 
mogendheid dan nu. Door het uiteen
vallen van de Sovjetunie zijn de Rus
sische strijdkrachten op een aantal punten 
gatenkaas geworden. Belangrijke ele
menten zijn er uit weggevallen, omdat die 
naar andere landen zijn gegaan, zoals een 
belangrijk deel van de vloot naar de 
Oekraïne. In de voorziene toekomst is 
Rusland dus geen ernstige militaire drei
ging voor W est-Europa, waarbij ik 
meteen een aantal dingen moet aanteke
nen. Rusland heeft nog steeds een gigan
tische kernbewapening, waarmee dingen 
mis kunnen gaan. Kernwapens zouden 
bijvoorbeeld in handen van extremisten 
kunnen vallen. Ten tweede zijn er heel 
andere risico’s die uit Rusland kunnen 
voortkomen. Dat zijn vooral de gevaren 
voor de volksgezondheid van heel Euro
pa. Dan denk ik aan radio-activiteit, af
komstig van de opslag van kernafval en 
van onveilige kerncentrales en ook van 
het materiaal van kernwapens die ont
manteld worden. Voorop staat echter dat

de Russische federatie geen vijand van 
West-Europa meer is, ook geen plannen 
meer koestert die agressief zijn of als 
zodanig zouden kunnen worden betiteld. 
Bovendien gaat er toch een aantal jaren 
waarschuwingstijd overheen voordat 
weer van militaire confrontatie tussen 
Oost en West sprake zou kunnen zijn.”

Wat is volgens u het grootste veiligheids
vraagstuk waar Nederland en het 
Westen in zijn algemeenheid zich mee 
geconfronteerd zien?
“Het grootste veiligheidsvraagstuk is 
burgeroorlog gemengd met internationale 
oorlog. Daarvan is voormalig Joegoslavië 
een voorbeeld. Het is buitengewoon 
moeilijk om daar vredesbevorderend in 
op te treden. Het verschijnsel dat oor
logen ontstaan door het instorten van 
staatsverbanden zie je ook op een andere 
manier in Afrika en de zuidelijke delen 
van de voormalige Sovjetunie.”

Voormalig Joegoslavië is dichtbij en 
raakt ons belang direct, mede door het 
vluchtelingenprobleem. Noord-Afrika 
beïnvloedt de Zuideuropese landen. 
Maar wat hebben wij te maken met een 
instabiele staat in het midden van 
Afrika?
“Het is geen rechtstreekse bedreiging van 
de Nederlandse of de Westeuropese vei
ligheid. Toch is het een veiligheidspro
bleem, omdat het als een heel dringende 
humanitaire zaak wordt beschouwd door 
de bevolking. De wereld is door de mo
derne massamedia een hele kleine gewor
den. Slachtingen die misschien op 
duizenden kilometers van ons plaatsheb
ben, hebben toch direct een consequentie 
in de beleveniswereld van mensen hier. 
Er komt dan ook direct een oproep om 
een einde aan dat soort wreedheden te 
maken. Door gebrek aan middelen en 
vaak ook aan volkenrechtelijke grondslag 
kunnen we daar meestal niets aan doen.”

Maar wat is het directe Nederlandse 
belang? Dat belang wordt toch niet 
bepaald door de plek waar CNN zijn 
straalzender neerzet?
“Het is niet dé reden om in te grijpen, 
maar wel een belangrijke factor die 
meespeelt. Het Nederlandse veilig
heidsbelang bestaat uit een aantal ‘belan- 
genkringen’. De kleinste daarvan is de

veiligheid van de Nederlandse samenle
ving zelf. Die kring is al decennia niet 
meer los te koppelen van de veiligheid 
van West-Europa en die is weer gekop
peld aan de veiligheid van het Noord- 
atlantisch verdragsgebied. Dat zou je als 
de hoofdkring kunnen beschouwen. 
Daarbuiten is het in het Nederlandse 
belang om in zijn algemeenheid bij te 
dragen aan vrede en veiligheid en aan het 
opbouwen van sterkere internationale 
instellingen. Die zijn namelijk nodig voor 
ordening en samenwerking in het wereld
politieke bestel. De Nederlandse maat
schappij heeft grote belangstelling voor 
en voelt ook belang bij belangrijke zaken 
als rechten van de mens. Naarmate je de 
kringen van het belang groter gaat 
maken, kom je meer van de concrete, 
egoïstische belangen in de waardebelang- 
en of de pure waarden en normen terecht. 
Je kunt niet zeggen ‘dit is nog belang en 
dit niet meer’. Het is ook van belang voor 
Nederland dat de geloofwaardigheid 
overeind blijft van voor Nederland be
langrijke internationale instellingen als de 
VN en de NAVO.”

De Verenigde Naties functioneren nu 
niet zoals Nederland graag zou zien. 
Kiest Nederland er ondanks dat besef 
toch voor om net te doen of het ideaal 
realiteit is?
“Je moet uitgaan van de realiteit en de 
gebreken in internationale organisaties. 
Door de manier waarop je in concrete 
vraagstukken met andere landen optreedt, 
probeer je die landen beter te laten func
tioneren. Het is geen oplossing om te 
zeggen ‘de VN en VN-vredesoperaties 
werken niet, dus we doen niet meer mee’. 
Je hebt de VN immers nodig. En in zo’n 
scherpe stelling wordt over het hoofd 
gezien dat een aantal VN-vredesoperaties 
wel goed verloopt, maar minder de aan
dacht krijgt. Voorbeelden hiervan zijn de 
beëindiging van de burgeroorlog in El 
Salvador, het begin van de onafhanke
lijkheid van Namibië, de verkiezingen en 
wederopbouw in Cambodja, en het hers
tel van de democratie in Haïti. Het laatste 
is begonnen met resoluties van de Vei
ligheidsraad. Die zijn in sterke mate uit
gevoerd onder Amerikaanse leiding, wat 
betekende dat er van het begin goed kon 
worden opgetreden. Er is uitstekend 
gebruik gemaakt van afschrikking om de
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militairen eieren voor hun geld te laten 
kiezen. Maar succes in deze fase betekent 
nog niet succes op lange termijn. Dat zal 
afhangen van heel gerichte ontwikke
lingshulp om het land op de been te 
houden.”

Eén van de vredesacties van de VN heeft 
plaats in het voormalige Joegoslavië. 
Welke lessen trekt u uit de val van 
Srebrenica?
“De val van Srebrenica is een tragedie. 
Dit afschuwelijke drama kent verschei
dene aspecten. In de eerste plaats past de 
val van Srebrenica in een helaas al jaren 
toegepast patroon van etnische zuivering 
door de Serviërs. Het wegvoeren van 
grote aantallen mannen en het verdrijven 
van bijna de volledige bevolking van 
Srebrenica is geen nieuw verschijnsel. In 
de tweede plaats stonden de VN-mili- 
tairen, in dit geval Dutchbat, machteloos 
tegen wat de Bosnische premier Siladjzic 
noemde ‘geheel Servië’. Daar waren de 
vierhonderd licht bewapende blauwhel
men niet tegen opgewassen. Ondanks hun 
inzet hebben zij niet kunnen voorkomen 
dat Srebrenica viel en de bevolking zo te

lijden had. Uit dit drama moeten lessen 
worden getrokken en het kabinet heeft de 
Tweede Kamer toegezegd dat aan de 
hand van onderzoeken en studies te 
zullen doen. Ik loop daarop nu niet 
vooruit. In de derde plaats moeten we 
beseffen dat de val van Srebrenica 
buitengewoon riskant is geweest voor de 
veiligheid van de blauwhelmen. Een 
Nederlandse militair werd gedood, maar 
het hadden er veel meer kunnen zijn. Ook 
dat roept de vraag op of daaruit lessen 
zijn te trekken.”

Kan Nederland nog meedoen aan 
vredesoperaties als landen waarmee 
Defensie samenwerkt niet meedoen?
“Ja, dat kan. We blijven beschikken over 
de eenheden die we inbrengen in interna
tionale verbanden. We hebben een aantal 
van dat soort internationale verbanden. 
Het Duits-Nederlandse legerkorps, de 
Nederlands-Belgische marinesamenwer- 
king en de Nederlands-Britse marine- 
samenwerking. De UK-Netherlands 
Amphibious Force is een heel goed voor
beeld van een sterk geïntegreerde een
heid, waarbij Nederlandse en Britse 

mariniers uitwisselbaar 
zijn. We blijven beschik
ken over de Nederlandse 
elementen, ook als we die 
willen inzetten voor vre
desacties en het land 
waarmee we samenwer
ken daar niet aan mee
doet.”

Er is geen financiële  
grens bij het uitzenden 
van Nederlandse m ili
tairen ?
“Een belangrijkere grens 
dan de financiële is de 
militaire. De Nederlandse 
krijgsmacht bevindt zich 
in een herstructurering. 
We kunnen niet eindeloos 
aan een groot aantal vre
desoperaties deelnemen. 
We hebben nu ongeveer 
achttienhonderd militairen 
in en om Joegoslavië. Dat 
is een heel redelijk aan
deel van Nederland ten 
opzichte van aandelen die 
andere landen leveren.”

Maar stel dat de situatie in het voorma
lige Joegoslavië jaren blijft zoals zij is. 
Blijft Nederland daar dan ?
“We hebben afgesproken dat we van tijd 
tot tijd evalueren hoe we verder gaan met 
ons beleid ten aanzien van het voorma
lige Joegoslavië. Omdat we militairen 
uitzenden voor periodes van een halfjaar, 
komt deze vraag minstens eens per half 
jaar aan de orde. In de praktijk gebeurt 
dat vaker. Elke keer als de risico’s ernstig 
wijzigen of als er wordt gevraagd iets 
anders te doen, ga ik naar het parlement 
en leg ik het vraagstuk voor. In elk geval 
is in december nog eens ten principale de 
vraag aan de orde hoe lang we door
gaan.”

De laatste jaren heeft Defensie flink  
moeten bezuinigen, terwijl de 
strijdkrachten met name in VN-verband 
steeds actiever zijn geworden. Hoe denkt 
u over een stijging van de uitgaven voor 
Defensie?
“Mijn streven is de uitgaven te stabili
seren. Er is in feite een derde van de uit
gaven van defensie afgegaan sinds het 
einde van de Koude Oorlog. Er moet niet 
worden bezuinigd als ik kijk naar de 
taken die Defensie heeft en naar het 
beroep dat op Defensie wordt gedaan in 
het kader van de vredesoperaties. 
Daarnaast moet Defensie een structuur 
overeind houden om een antwoord te 
kunnen geven op toekomstige, lang niet 
altijd te voorziene problemen. Dat is ook 
de reden dat ik er voor pleit om de 
bezuinigingstaak die is opgelegd in het 
regeerakkoord te beperken. Die taak was 
negenhonderdveertien miljoen op een 
begroting van dertieneneenhalf miljard. 
Ik vind dat de laatste tweehonderdvijftig 
miljoen niet uitgevoerd kan worden. In de 
Herijkingsnota zijn wat dat betreft goede 
afspraken gemaakt. De meevaller bij de 
aankoop van de Apache-helikopter zal in 
1997 en 1998 worden gebruikt om dit gat 
van tweehonderdvijftig miljoen te 
verkleinen. De rest, tweehonderd miljoen 
per jaar, zal uit de extra ruimte voor 
buitenland-uitgaven komen. Daarmee 
wordt deze korting uit het regeerakkoord 
ongedaan gemaakt. Wat er in een volgend 
regeerakkoord moet worden afgesproken 
zal sterk afhangen van hoe de interna
tionale situatie er dan uitziet. Ik vind dat 
ik daar niet op moet vooruitlopen.”
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Over de 
Simpson
door Yaïr Pinto

Dinsdag 3 oktober. De grote ver
zoendag is een dik kwartier oud als op 
het journaal van zes uur live de uit
spraak van de jury te zien is. Orenthal 
James Simpson wordt vrijgesproken 
van alle beschuldigingen. Het openbaar 
ministerie kan niet meer in beroep 
gaan. O.J. Simpson verlaat de rechts
zaal als volledig vrij man.

De jury bestaat voor vijfenzeventig pro
cent uit zwarten. Negen van de twaalf 
juryleden zijn zwart. Twee zijn blank en 
één heeft een Spaanse achtergrond. Van 
de zwarte juryleden is één een man. Ook 
het jurylid met de Spaanse achtergrond is 
een man. De rest van de jury bestaat uit 
vrouwen.
Niet bepaald een evenwichtige jury. Dit 
feit is des te belangrijker als je je bedenkt 
dat uit een opinie-onderzoek blijkt dat 
achtenzeventig procent van de blanken 
vindt dat O.J. Simpson schuldig is en 
zeventig procent van de zwarten meent 
dat hij onschuldig is. Schuldig waaraan? 
Schuldig aan het vermoorden van zijn 
blanke ex-vrouw, Nicole Brown en haar 
blanke vriend, Ronald Goldman.
De bewijzen tegen O.J. Simpson zijn 
overweldigend. Simpson is gevlucht toen 
de politie hem wilde aanhouden. Er zit 
een gat van tachtig minuten in het alibi 
van Simpson voor de nacht van de 
moord. Simpson had zich al eerder 
schuldig gemaakt aan mishandeling van 
zijn vrouw. De schoenmaat van de voet
sporen die op de plaats van de moord zijn 
aangetroffen komt precies overeen met de 
schoenmaat van Simpson. Er zijn bloed
sporen gevonden met dezelfde bloed
groep en hetzelfde DNA als Simpson 
heeft. In het huis en in de auto van 
Simpson heeft de politie bloed aangetrof
fen van de twee slachtoffers. Op de op
rijlaan, in de hal en in de slaapkamer van 
de slachtoffers heeft de politie bloed
sporen van Simpson gevonden.

vrijspraak

Duivelse verdediging
De verdediging van Simpson richtte zich 
voornamelijk op het punt van racisme. 
Rechercheur Mark Fuhrman is volgens de 
verdediging een racist en heeft gepro
beerd om Simpson erin te luizen. Uit 
racistische overwegingen zou een com
plot tegen Simpson zijn gesmeed en alle 
bewijsmateriaal van de politie moet dus 
worden gewantrouwd. Mark Fuhrman 
heeft onder ede verklaard het beledigende 
woord nigger de laatste tien jaar niet te 
hebben gebruikt. Dat blijkt echter aan
toonbaar onjuist. Hij is inmiddels ont
slagen en zal waarschijnlijk worden ver
volgd voor meineed.
Het recht heeft niet zijn loop gehad. 
Iemand die twee moorden heeft gepleegd 
gaat vrijuit omdat hij rijk en zwart is. Dit 
proces is een zware klap voor het systeem 
van de juryrechtspraak. Ook geeft dit pro
ces aan hoe erg het gesteld is met de 
maatschappij in de Verenigde Staten. In 
Amerika mag je zwarten geen zwarten 
noemen. Je mag ze al helemaal geen ne
gers noemen. Je moet ze Afro-Ameri- 
kanen noemen. Zwarten worden op vele 
manieren positief gediscrimineerd. 
Universiteiten hebben quota voor het aan
tal zwarten dat minimaal een beurs moet 
krijgen. De criminaliteit onder zwarten is 
verreweg het hoogst van alle bevolkings
groepen. In de ghetto’s zijn moord en 
doodslag aan de orde van de dag. De 
zwarte gemeenschap voelt zich op geen 
enkele manier geroepen hier iets aan te 
doen. Integendeel. Deze excessen zijn 
volgens de gangbare mening allemaal de 
schuld van de blanken. Blanken zouden 
namelijk massaal de zwarten tegen
werken en een maatschappij hebben 
gecreëerd waarin zwarten wel moeten 
moorden.
Simpsons verdediger Johnnie Cochran is 
een vooraanstaande zwarte advocaat. Hij 
heeft veel rechtszaken gevoerd en die 
bijna allemaal gewonnen. In de meeste 
van zijn rechtszaken draaide het erom dat 
hij de politie of de staat beschuldigde van

van O.J.

racisme. Johnnie Cochran is een held in 
de zwarte gemeenschap. De belang
stelling voor hem is zo groot dat hij 
beschermd wordt door lijfwachten. Die 
lijfwachten zijn beschikbaar gesteld door 
Louis Farrakhan, leider van de Nation of 
Islam.
Die Nation of Islam is één van de belang
rijkste zwarte bewegingen. Het doel van 
de organisatie is het stichten van een 
zwarte islamitische natie. Die natie moet 
op het gebied komen waar nu de staat 
Israël ligt. De joden die daar wonen 
moeten uit Israël vertrekken. Volgens 
deze anti-semitische beweging zijn joden 
voor een groot deel verantwoordelijk 
voor de slechte positie van zwarten. Bo
vendien is de slavenhandel grotendeels de 
schuld van de joden. Ook blanken zijn 
niet populair bij Farrakhan en zijn vol
gers.
De tolerantie en de positieve discrimi
natie zijn in Amerika veel te ver door
geschoten. Zij knagen zelfs aan de 
grondslagen van de rechtsstaat. In Neder
land moeten we lering trekken uit de 
ontwikkelingen in Amerika. We dienen 
in te grijpen om te voorkomen dat er een 
tegenstelling zwart-wit ontstaat zoals in 
de Verenigde Staten. Eén van de beste 
middelen hiertegen is het afschaffen van 
positieve discriminatie en het stoppen 
met het betuttelen van allochtonen.
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Calim ero past zijn 
de wereld aan
door Joost Kokke en Josée Vroon

De week voor Prinsjesdag hebben de 
ministers van Buitenlandse Zaken, 
Defensie en Ontwikkelingssamen
werking de nota ‘Herijking Buiten
lands Beleid’ gepresenteerd. Voor 
degenen die alle publikaties rond de 
herijkingsdiscussie hadden gevolgd 
was de uitkomst teleurstellend. De 
kranten bleken tijdens de herijkings
discussie al zo goed geïnformeerd dat 
het ministerie van Buitenlandse Zaken 
wel een vergiet leek. En dat terwijl de 
inhoud van de nota tot aan de presen
tatie geheim had moeten blijven. Die 
poging tot geheimhouding is zeer te 
betreuren. In een tijd waarin binnen- 
en buitenland zo met elkaar verweven 
zijn, is een uitgebreid debat met als 
probleemstelling “Welke plaats neemt 
Nederland in de wereld in en welke 
plaats zou Nederland moeten in
nemen?” alleen maar wenselijk.

De kranten lieten terecht weinig heel van 
de nota, die is samen te vatten in drie 
woorden: eenzijdig, matig en half
slachtig. De benadering is eenzijdig, 
omdat ‘economisch belang’ de twee 
woorden zijn waarover je op bijna elke 
bladzijde enkele keren struikelt. Het for
muleren van buitenlands beleid moet niet 
alleen gebaseerd zijn op economisch 
belang, maar bijvoorbeeld ook op het 
waarborgen van de veiligheid van een 
land. Het is voor een natie als Nederland 
zeer belangrijk aandacht te hebben voor 
andere vormen van eigenbelang. Een 
goed functionerende internationale 
rechtsorde en een gewaarborgde demo
cratische besluitvorming en controle in de 
Europese Unie (EU) zijn voor een klein 
land als Nederland van even groot 
belang.
De analyse in de nota is matig en vertelt 
de gemiddelde krantelezer niets nieuws. 
Het is verbazingwekkend dat de ministe
ries niet tot meer in staat zijn geweest. En

dat terwijl het meer dan twee jaar heeft 
geduurd voor deze nota gepresenteerd 
werd. De Telegraaf typeerde de analyse 
als iets wat een tweedejaars student 
Internationale Betrekkingen had kunnen 
maken. Een groot compliment, aangezien 
de minister van Buitenlandse Zaken nooit 
Internationale Betrekkingen gestudeerd 
heeft. Hij lijkt ook niet te hebben ge
studeerd op het rapport dat de Weten
schappelijke Raad voor het Regeringsbe
leid toch ruim van tevoren aan het 
kabinet had aangeboden. Dit rapport, 
‘Stabiliteit en veiligheid in Europa’, 
maakt wèl een behoorlijke analyse van de 
problemen die ons kleine land staan te 
wachten.
De uiteindelijke beleidsvoorstellen in de 
nota zijn halfslachtig. Het beleid dat 
wordt voorgesteld is afhankelijk van de 
houding van andere landen en is in som
mige gevallen een overschatting van het 
vermogen van Nederland. De noodzake
lijke keuzes voor prioriteiten van beleid 
worden veelal uitgesteld. De verant
woordelijkheid voor en de beslissings
bevoegdheid over het buitenlands beleid 
blijft teveel verspreid over de verschil
lende ministeries. Dat maakt de reorga
nisatie van het ambtelijk apparaat half
slachtig.

Ontwikkelingshulp
Ook op het gebied van ontwikkelings
samenwerking is de nota weinig ver
nieuwend, terwijl steeds duidelijker 
wordt dat het beleid van de afgelopen 
jaren niet tot het gewenste resultaat heeft 
geleid. De toelichting rond de begroting 
van Ontwikkelingssamenwerking gaf op 
dit punt meer duidelijkheid. Nederland 
heeft de begroting in zes categorieën 
opgedeeld: speciale programma’s, lan
denprogramma’s, Internationale Orga
nisaties, medefinanciering, de Neder
landse Antillen en Aruba, en overige 
uitgaven. De speciale programma’s ver
dienen extra aandacht. Zij worden 
opgedeeld in speerpunten en ‘reguliere’

visie op

speciale programma’s. De speerpunten 
zijn milieu, onderzoek, vrouwen en 
ontwikkeling, en stedelijke armoedebe
strijding.
Dit lijkt wel een structurele aanpak, 
maar blijkt een eenzijdige aandacht 
voor enkele punten. Wij zijn van 
mening dat er een geïntegreerde 
benadering moet komen waarbij op 
veel zaken tegelijk wordt gelet. Het is 
vreemd dat Nederland hulp geeft, maar 
eist dat tachtig procent in Nederland of 
aan Nederlandse kennisdragers besteed 
moet worden. Waarom zou je niet via 
een systeem van comperatieve voorde
len werken en de aanwezige kennis in 
een ontwikkelingsland inschakelen? 
Ook de voorlichting over ontwikke
lingssamenwerking is slecht. In Neder
land wordt veel te veel belasting 
geheven. Om dat te rechtvaardigen 
probeert de Nederlandse politiek aan de 
burger uit te leggen waar dit geld blijft. 
Behalve waar het om ontwikkelings
samenwerking gaat. Daarmee neemt 
het draagvlak voor ontwikkelings
samenwerking binnen de Nederlandse 
samenleving af. in weerwil van het 
bestaan van goede argumenten voor 
hulp:
- ondanks de hoge bevolkingsgroei is 
het inkomen per hoofd in de ontwikke
lingslanden sinds het begin van de jaren 
zestig sneller gegroeid dan dat in de 
rijke landen.
- op het gebied van de volksgezondheid 
is goede vooruitgang geboekt.
- het zijn nog steeds de rijke landen die 
het grootste beslag leggen op de 
schaarse hulpbronnen lucht, water en 
energie.
Hoewel de begroting voor ontwikke
lingssamenwerking in absoluut aantal 
guldens een stijging laat zien, is zij pro
centueel gedaald.

Een alternatief
De vraag is nu natuurlijk of er iets 
beters te bedenken is. Als je in enkele
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archiefstukken van de JOVD gaat kijken, 
zie je dat de JOVD ook op dit punt al 
eens heeft nagedacht. In het Politiek 
Kernprogramma 1994 - 1998 (het PKP) 
staat namelijk een interessant voorstel. 
De JOVD stelt een clusterministerie 
‘Buitenlandse Politiek & Defensie’ voor. 
Dit ministerie moet gevormd worden 
door de samenvoeging van de huidige 
ministeries van Buitenlandse Zaken en 
Defensie. “De minister aan het hoofd van 
dit ministerie zal een coördinerende func
tie krijgen. In de samenhang en overlap
ping van de verschillende portefeuilles 
ziet de minister zijn functie. Hij zal on
dersteund gaan worden door drie onder
ministers met respectievelijk de porte
feuilles Buitenlandse Zaken, Ontwik
kelingssamenwerking en Defensie.’’ (pa
gina 25 van het PKP)
Dit houdt in dat de “ontschotting” tussen 
de ministeries waarover de nota spreekt 
zeer ver wordt doorgevoerd. Als je deze 
ontschotting maximaal zou willen door
voeren, dan zou binnen het huidige mini
sterie van Defensie ook ontschot moeten 
worden tussen de drie onderdelen van de 
krijgsmacht, bijvoorbeeld op het gebied 
van opleiding en vredestaken. De proble
men rond de val van Srebrenica geven 
hiervoor goede argumenten.
De JOVD stelt in het PKP verder voor 
om de discussie over procenten ontwik
kelingshulp te staken en de ontwikke
lingslanden te helpen door hun goederen 
en produkten onbelemmerd toegang tot 
de markt van de EU te verschaffen. De 
EU lidstaten dienen alle exportsubsidies 
te staken die strijdig zijn met de resulta
ten van ontwikkelingshulp. Denk bijvoor
beeld aan de exportsubsidies voor vlees 
naar Sahellanden en de importheffing op 
dollarbananen.

Calimero’s visie
In PvdA-kringen is nog al eens het beeld 
opgedoken van het Calimero-syndroom. 
Nederland zou een klein land zijn in een 
grote boze buitenwereld. Op het gedrag 
van Nederland zou niets aan te merken 
zijn, maar wel op het gedrag van andere 
landen. “Ik is goed en ...” Dit is natuurlijk 
grote flauwekul. Uit de herijkingsnota 
valt af te lezen dat Calimero volwassen is 
geworden, want de woorden eigenbelang 
komen met grote regelmaat terug. 
Waarom staat in de herijkingsnota niets

over de visie van Van Mierlo over een 
Atlantische Gemeenschap? Die visie 
heeft hij wel in een blad van de NAVO 
gelanceerd. Nederland moet zich in onze 
ogen inzetten voor een meer open 
Europese markt en wereldmarkt. Laat 
Nederland kiezen voor toetreding van 
Oosteuropese landen tot de NAVO, zoals 
ook VVD Tweede Kamerlid Van den 
Doel en de Atlantische Commissie op 
overtuigende wijze bepleit hebben. 
Nederland mag, net zoals bij ontwikke
lingslanden, degelijk bestuur van haar 
Zuideuropese partners eisen voordat de 
buidel met geld opengaat. Al deze keuzes 
vindt je niet in de herijkingsnota.

Taak voor de JOVD
De grote vraag na het lezen van de nota 
Herijking Buitenlands Beleid blijft wat er 
nu is herijkt. Nederland heeft altijd aan 
zijn eigenbelang gedacht. Denk maar aan 
de regeling rond de besteding van de 
ontwikkelingssamenwerkingsgelden. Na 
de Tweede W ereldoorlog stond het 
behoud van Nederlands-Indië centraal in 
het beleid. Later kreeg de NAVO een 
centrale plaats, zodat we ons over onze 
veiligheid geen zorgen hoefden te maken 
en ons konden concentreren op de handel. 
Door de val van de Berlijnse Muur en het 
imploderen van de Sovjetunie is de 
wereld flink veranderd. Er zijn nog veel 
internationale organisaties op politiek,

economisch en militair vlak, die stammen 
uit de Koude Oorlog. Is aan al deze 
organisaties nog behoefte? Kunnen ze 
samengevoegd worden? Op wat voor 
problemen stuit je dan? Nederland is lid 
van veel organisaties als de Verenigde 
Naties, het IMF en de Wereldbank, de 
OVSE, de OESO, de GATT/WTO, de 
NAVO, de WEU en natuurlijk de EU en 
de Benelux. Maar welke zijn nu voor 
Nederland belangrijk? Is de NAVO nog 
van hetzelfde belang of richten we ons 
alleen op Europa? Waar willen we heen 
met het Europese integratieproces? Zijn 
er grenzen aan de integratie?
Het is belangrijk om naar deze kwesties 
te kijken. Dat heeft de JOVD ook 
ingezien. Net als de herijkingsnota heeft 
het PKP niet op al deze vragen een 
antwoord en blijven sommige dingen 
onduidelijk. In het komende jaar zal de 
JOVD daarom enkele congressen or
ganiseren. Zo is er 2 december een the
madag van het district Brabant. Verder 
komen er congressen over Europa, 
ontwikkelingssamenwerking en vrede en 
veiligheid. Ook bestaat er een cursus over 
internationale organisaties. Want als de 
JOVD een zinnig steentje wil bijdragen 
aan de discussies die op dit moment 
gevoerd worden, dan zal ze een antwoord 
op al de bovengenoemde vragen moeten 
kunnen formuleren.
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De AOW-dïscussie
door Marcel van der Schaaff

De Nederlandse samenleving vergrijst 
in hoog tempo. In het septembernum
mer van Driemaster heeft Arjan Toor 
dan ook opgeroepen tot een brede dis
cussie over de herziening van de AOW. 
In de toekomst zal het beroep op deze 
volksverzekering immers alleen nog 
maar toenemen. Dat die ontwikkeling 
zorgelijk is moge duidelijk zijn, gezien 
de demografische projecties en de mate 
van arbeidsparticipatie in Nederland 
in de toekomst. Een pasklare oplossing 
ligt niet voor de hand. Daar is de 
materie te complex voor. Toch wil ik 
hier een aanzet geven tot discussie door 
te trachten de problematiek nog één
maal helder weer te geven.

De Nederlandse samenleving is al sinds 
lange tijd aan verandering onderhevig. 
De roep om herziening van ons sociale 
stelsel is sterker dan ooit. Het paarse 
kabinet heeft zich daarom voorgenomen 
om daar in 1996 wat aan te doen. Samen 
met de maatschappelijke veranderingen 
onderkennen we verder de kosten
ontwikkeling van het stelsel zelf, zijn

Een andere AOW-filosoof

onoverzichtelijkheid als gevolg van de 
sterke overheidsbemoeienis, en de 
demografische ontwikkelingen in Neder
land. De probleemstelling zal zich in dit 
betoog voornamelijk concentreren op de 
demografische ontwikkeling. Kort ge
steld komt die hierop neer. Minder 
mensen zullen meer moeten gaan betalen. 
Dit wordt veroorzaakt door de toename 
van het aantal ouderen (vijfenzestig 
plussers) en de afname van het aantal jon
geren. Vooral na 2010 zal de stijging van 
het aantal ouderen desastreuze gevolgen 
hebben voor de betaalbaarheid van de 
AOW, maar ook daarna zet de scheef
groei waarschijnlijk door. Mede onder 
invloed van de toch al lage arbeidspartici
patie in Nederland zal dit onherroepelijk 
leiden tot een AOW-crisis.
Wat gaan we hieraan doen? Laten we 
eens kijken wat de doelstellingen zijn van 
het sociale zekerheidsstelsel. Allereerst 
moet het beantwoorden aan een zekere 
mate van beslissingsvrijheid voor het 
individu. Waar zij dient toe te nemen, 
moet de overheid terrein prijsgeven. Op 
deze manier kan het individu zelf zijn 
keuzes bepalen en daarvoor de verant
woordelijkheid accepteren. Ten tweede 

dient het stelsel te beantwoorden 
aan het liberale principe van 
gelijkwaardigheid. Dit sluit aan 
bij de veranderde maatschap
pelijke verhoudingen tussen 
mannen en vrouwen en nieuwe 
sa-menlevingsvormen. Als laat
ste dient het stelsel rechtvaardig 
te zijn, het hoofdkenmerk van de 
aanvankelijke opzet van het 
stelsel zoals wij dat nu kennen. 
Ieder individu moet kunnen 
terugvallen op een minimum 
niveau van inkomsten om te 
voorzien in zijn of haar levens
onderhoud (en liefst meer.) 
Iedereen die de leeftijd van 
vijfenzestig jaar bereikt, heeft 
recht op deze voorziening van 
overheidswege. Afhankelijk van 
de burgelijke staat ontvangt de 
uitkeringsgerechtigde zeventig 
procent van het eindloon, danwel

vijftig procent als er een partner jonger 
dan vijfenzestig jaar is. De AOW wordt 
gefinancierd via een zogenaamd omslag
stelsel. Dat betekent dat vandaag door de 
overheid ontvangen premies morgen 
overgedragen worden aan uitkerings
gerechtigden. Er heeft geen vermo
gensvorming plaats. Dit is de spil waar de 
onbetaalbaarheid van de AOW om draait. 
Hoe moeten we nu de financiering van dit 
stelsel aanpakken, als we weten dat in de 
jaren 2010 - 2030 het aantal ouderen en 
hoogbejaarden dat een beroep zal doen 
op deze regeling explosief toeneemt?

Antwoordmodel
Specifieke beantwoording van deze ver
langens behoort bij de AOW tevens ge
toetst te worden aan de betaalbaarheid 
van het stelsel. Welke oplossingen komen 
dan concreet in zicht? Een eerste alter
natief zou zijn om de AOW drastisch te 
verlagen. Het halveren van de uitkering 
zou de betaalbaarheid van het stelsel 
garanderen. Dit is volgens mij niet de 
juiste weg. Ten eerste omdat het geen 
structurele oplossing is. Bij een groter 
beroep op deze regeling zouden we 
immers verder moeten verlagen. Ten 
tweede kan niemand van een halve 
AOW-uitkering leven en zullen aanvul
lende maatregelen in de bijstandsfeer 
nodig zijn. Een andere mogelijkheid is 
drastische verhoging van de AOW pre
mie. In dat geval zouden we praten over 
een verhoging van de huidige twaalf pro
cent naar drieëntwintig procent. Maar 
hier is geen draagvlak voor. Bovendien 
stroomlijnen voorgaande oplossingen de 
regeling niet naar de individuele wensen 
van uitkeringsgerechtigden en worden bij 
de laatste oplossing de kosten niet ge
reduceerd, maar vergroot! Een derde op
lossing zou een combinatie zijn van eer
der geopperde verlaging van de aanspra
ken en een verhoging van de pensioen
gerechtigde leeftijd. Dit houdt een flexi
bilisering in die zou kunnen aansluiten bij 
de wens van keuzevrijheid in het stelsel. 
Hier dient echter bij aangetekend te wor
den dat een groot aantal mensen verwacht 
op zijn vijfenzestigste te kunnen gaan
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genieten van het pensioen. Maar flexi
bilisering zou stapsgewijs kunnen 
gebeuren en zij die wensen zich eerder te 
pensioneren, hebben de mogelijkheid 
daartoe eigen initiatief te ontplooien. Een 
laatste alternatief zou zijn om het stelsel 
om te vormen naar een vermogensstelsel. 
De bekendste vorm daarvan is het kapi
taaldekkingsstelsel, zoals toegepast in 
bijvoorbeeld de pensioensfeer. Van ont
vangen premies wordt een fonds ge
vormd, waaruit na het bereiken van de 
leef-tijd van vijfenzestig jaar de uitkering 
aan gerechtigde gedaan wordt. Varianten 
hierop zijn het rentedekkingsstelsel, waar 
alleen vermogensvorming plaatsheeft 
voor toekomstige uitkeringsgerechtigden 
en een fonds aanwezig is voor de huidige 
groep uitkeringsgerechtigden. Hierdoor is 
het vereiste vermogen kleiner dan bij een 
kapitaaldekkingsstelsel, waar het rende
ment op het fonds hoger dient te zijn. Een 
tweede variant is de vorming van een zo
genaamd doelvermogen, waaruit tezamen 
met de ontvangen premies uitkeringen 
gedaan kunnen worden. Berekeningen 
van de gevolgen van die laatste drie 
systemen wijzen in het voordeel van de 
laatste variant. Dat wil zeggen dat de pre
miedruk het gunstigste verloop kent in de 
jaren na 2010.
De keuzemogelijkheden hierboven zijn 
beperkt en zeker niet allesomvattend. Dat 
neemt niet weg dat er wel binnen afzien
bare tijd een keuze gemaakt dient te wor
den. En het liefst een keuze die beant
woordt aan de verregaande individuali
sering in de Nederlandse maatschappij. 
Dit impliceert dat niet alleen gekozen kan 
en mag worden op basis van betaal
baarheid. Er moet gekozen worden voor 
een duurzaam systeem, waarin de burger 
haar individuele wensen kan verwezen
lijken. De landelijke politiek daarentegen 
blijft geloven in de betaalbaarheid van de 
AOW. Zij stelt immers, met de VVD 
voorop, dat met een economische groei 
van twee procent de AOW betaalbaar 
moet blijven. Dat dit de burger in aperte 
onzekerheid laat over wat er in de toe
komst te gebeuren staat, lijkt hun niet te 
deren. Wellicht kan een aanbeveling van 
PJO-kant hierin verandering brengen. Er 
dient nu gekozen te worden voor een fun
damentele herziening en niet voor de 
zoveelste additionele maatregel.

Liberale
20 november
Afdeling Rijnmond. Sprekersavond 
buitenlandse politiek. Info:
Idsert Boersma...............(010) 465 22 03.

27 november
Afdeling Rijnmond. Bijeenkomst com
missie buitenland. Plaats: café ‘Hoek- 
zight’. Aanvang: 20:00 uur. Info:
Idsert Boersma............... (010) 465 22 03.

28 november
Afdeling Maas en IJsselland. Sprekers
avond sociale zekerheid. Info:
Eric Zevenhuizen........... (010) 402 97 94.

30 november
Afdeling Leiden. Voorbereidende afde- 
lingsvergadering. Plaats: bovenzaal café 
‘Het Kaizertje’. Aanvang: 20:00 uur. 
Info:
René Rietveld................ (070) 385 04 14.

2 december
District Brabant. Themadag. Info:
David Naves.

4 december
Afdeling Rijnmond. Vergadering com
missie binnenland. Plaats: café ‘Hoek- 
zight’. Aanvang: 20:00 uur. Info:
Idsert Boersma...............(010) 465 22 03.

7 december
Afdeling Rijnmond. Afdelingsborrel. 
Plaats: café ‘Bolwerk’. Aanvang: 21:30 
uur. Info:
Idsert Boersma...............(010) 465 22 03.

Excuses opmaak
Zoals je  misschien hebt opgemerkt is in 
de vorige Driemaster een aantal teksten 
niet geheel afgedrukt.
Dit komt doordat ik de Driemaster voor 
de eerste keer /.elf hebben opgemaakt en 
niet goed hebben gecontroleerd o f  alle 
stappen tot het eindresultaat goed /.ijn 
gegaan. Het eindresultaat dat ik uil de  
printer lieten komen was perfect, dus 
werd het zo naar de huisdrukker van de 
TU D elft  gebracht, waar hei op film
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agenda
12 december
Afdeling Rijnmond. Cursus conflict
hantering. Info:
Idsert Boersma.............. (010) 465 22 03.

12 december
Afdeling Arnhem. Cursus staatkunde. 
Aanvang: 20:00 uur. Info:
Mare Franfort.

12 december
Afdeling Noordkop. V&S avond. Info: 
Joost Clarenbeek........... (02207) 138 25.

13 december
Afdeling Amsterdam. Excursie naar 
stopera met discussie over de Algemene 
Financiële Beschouwingen. Info:
Evelyn van Dijk............. (020) 675 39 79.

13 december
Afdeling Amsterdam. Cursus gemeen
tepolitiek. Plaats: bovenzaal café ‘de 
Sluyswacht’. Aanvang: 20:00 uur. Info: 
Harmen Groenwold.......(020) 673 50 15.

19 december
Afdeling Amsterdam. Kerstborrel. Plaats: 
café ‘de Beiaard’ op het Spui. Aanvang: 
24:00 uur. Info:
Harmen Groenwold.......(020) 673 50 15.

28 december
Afdeling Noordkop. Borrel. Plaats: ‘Het 
Apothekertje’ op het Waagplein. 
Aanvang: 21:00 uur. Info:
Joost Clarenbeek............. (02207) 138 25.

werd gezet en vervolgens naar de druk
ker is gestuurd.
Maar daar bij de TIJ op een Macintosh  
werd gewerkt die een ander afbreekal-  
goritme gebruikte, werden zinnen op an
dere plaatsen afgebroken. Daardoor vie
len gaten in de teksten, werd het geheel 
dus groter en liep hel van de bladen af. 
Hiervoor bied ik mijn ex cu ses  aan ie
dereen aan en voornamelijk natuurlijk 
aan de auteurs van de artikelen.

Kay Sauren
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TEXTIELDRUK / BORDUREN
Ons assortiment is groter dan deze advertentie 

Wij leveren: van mok tot T-shirt, van vlag tot manchetknoop, van
rugbyshirt tot baseballcap

Kom dus bij ons langs als je iets wil laten drukken of borduren.
Uw logo, naam of kreet snel, goed en goedkoop op elk denkbaar artikel

of het er nu 1 of 10.000 zijn.

Textiel printing, Premiums, Embroideries &
Design

Poelestraat 24-26 9712 KB Groningen

Herengracht 48 
2511 EJ Den Haag 

Telefoon 070-3646161

Cocktails
Lunches van 11.00 tot 15.00 uur 

‘s zomers voorterras & tuinterras 
Bijzondere gelegenheid voor al uw recepties of privé-parties
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Sinds de installatie van het Paarse kabinet 
viert in ons parlement het dualisme 
hoogtij. Waar in vroeger tijden vrijwel 
elk kabinetsvoorstel a priori op de steun 
van de regeringsfracties kon rekenen, is 
dat thans bepaald niet langer het geval. 

Een goed voorbeeld van dit dua
lisme is de recentelijk afgeronde 
discussie over de winkeltijdenwet. 
Tijdens deze discussie werd het zeer 
liberale voorstel van minister Wijers 
op het punt van de openstelling op 
zondag door de PvdA bekriti-seerd. 
Deze regeringsfractie diende dan 
ook een wijzigingsvoorstel in, dat 
uiteindelijk na een levendig debat 
dankzij de steun van oppositiepartij 
CDA werd aangenomen. Jammer 
voor Wijers én jammer voor de 
JOVD, maar een mooi voorbeeld 
van het herlevend dualisme tijdens 
deze kabinetsperiode.

Eigenlijk zou dualisme in de Ne
derlandse politiek usance moeten 
zijn. Immers, binnen het parlemen
taire stelsel zoals dat in ons land 
kennen zijn de verantwoordelijkhe
den scherp gedefinieerd: de regering 
regeert en de volksvertegenwoor
diging controleert. Het is dan ook 
goed dat het paarse kabinet deze 

verantwoordelijkheden opnieuw heeft 
bevestigd. Daarnaast heeft het hernieuwd 
dualisme in de politiek een aantal prakti
sche voordelen. Zo leidt duidelijkheid 
over het primaat van de politieke besluit
vorming tot levendige debatten in de 
Tweede Kamer en kunnen deze debatten 
de aantrekkelijkheid van de politiek ver
groten. Daarenboven kunnen de lijnen 
waarlangs de fracties tot hun uiteindelijke 
stemgedrag komen door de toegenomen 
discussie in de Kamer helder worden 
gemaakt. Dit vergroot de inzichtelijkheid 
van de politieke besluitvormingsproces
sen en kan daarmee bijdragen aan de her
kenbaarheid van de politiek.

Voorwaarde voor een goed functionerend 
dualisme is wel dat de Tweede Kamer 
zich niet slechts beperkt tot het bekriti
seren van het kabinet. De volksvertegen
woordigers hebben de verantwoorde
lijkheid om naast hun kritiek ook met be
leidsalternatieven te komen en moeten 
die alternatieven kunnen onderbouwen.

Immers, de volksvertegenwoordiging 
draagt mede verantwoordelijkeid voor de 
totstandkoming van het uiteindelijk te 
voeren beleid. Een simpel njet volstaat 
dan ook niet.

In een aantal opzichten heeft de JOVD 
veel weg van de ‘echte’ politiek. Zo kent 
de JOVD een Hoofdbestuur dat de 
vereniging bestuurt en een Algemene 
Vergadering die dat Hoofdbestuur con
troleert. Ook de JOVD hanteert dus een 
dualistische werkwijze en ook binnen de 
JOVD heeft dat dualisme té lang niet 
optimaal gefunctioneerd. Gelukkig be
wijst de meest recente Algemene Verga
dering, zoals die in november van dit jaar 
heeft plaatsgevonden, dat het dualisme 
binnen de vereniging weer springlevend 
is. Deze ‘ledenvertegenwoordiging’ con
troleerde het Hoofdbestuur zoals het par
lement de regering controleert. Dat is 
goed, omdat alle eerder genoemde 
voordelen van dualisme ook voor een 
organisatie als de JOVD opgeld doen. 
Tegelijkertijd geldt ook voor de JOVD 
dat dualisme gepaard dient te gaan met 
verantwoordelijkheidsgevoel bij alle 
betrokkenen. De Algemene Vergadering 
kan zich niet slechts beperken tot het 
bekritiseren van het Hoofdbestuur, maar 
dient - conform de verantwoordelijkheid 
van het parlement - tevens met goed 
onderbouwde beleidsalternatieven te 
komen. Helaas gebeurt dit laatste slechts 
in zeer beperkte mate.

Binnen de JOVD bestuurt het Hoofd
bestuur en controleert de Algemene 
Vergadering, maar tegelijkertijd delen 
beide organen de verantwoordelijkheid 
voor het wel en wee van de JOVD. Met 
elkaar hebben we de verantwoordelijk
heid om oplossingen te zoeken voor de 
problemen waarmee we als organisatie 
geconfronteerd worden. Een Algemene 
Vergadering die onder de noemer van 
dualisme slechts als een olifant door de 
porceleinkast wil wandelen laat over het 
algemeen slechts scherven over. Het 
Hoofdbestuur zal deze scherven met 
frisse moed opvegen, maar wil graag 
voorkomen dat dit tot zijn belangrijkste 
werkzaamheden gaat behoren. Het is ons 
in de JOVD immers niet om de scherven, 
maar juist om het nieuwe servies te doen

Arjan Toor
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CONGRESVERSLAG
door de redactie

Het was een opwindend geheel, daar 
was iedereen het na afloop van het 
afgelopen Novembercongres dat op 18 
en 19 november werd afgewerkt in 
Van der Valk-Motel Nuland, wel over 
eens. En dat terwijl het eigenlijk hele
maal nog niet afgelopen was. Door 
even hevige als langdurige discussies 
op het huishoudelijke terrein was het 
hele schema van het congres zo in de 
war geschopt dat het congres zich op 
zondag niet alleen uren langer 
doorsleepte dan gepland was, maar 
ook dat er een aparte motiedag moest 
worden ingesteld op het Algemeen 
Secretariaat.

Het thema van het congres was crimi
naliteit en de locatie was daar uitstekend 
voor geschikt. De congrescommissie 
onder leiding van Rob de Rooij had de 
hele zomervakantie hard doorgewerkt en 
presenteerde de vereniging uitputtende en 
soms zeer prikkelende stukken over alter
natieve straffen, jeugdcrimimaliteit, 
kroongetuigen, juryrechtspraak, de dood
straf en opsporingsbevoegdheden. Er lag 
nogal wat stof voor debat. Velen toonden 
zich uiteindelijk dan ook teleurgesteld dat 
de werkgroepen op z'n  minst gezegd

matig bezocht waren. Op het hoogtepunt 
van de discussie aldaar kon het aantal 
deelnemers nog op de vingers van twee 
handen geteld worden. Rob de Rooij 
reageerde nog net niet verbitterd: “Ik 
vind het echt heel erg jammer dat de 
JOVD zo met deze zaken is omgegaan. Ik 
denk dat de congrescommissie heel hard 
heeft gewerkt aan deze stukken, en beter 
had verdiend. Maar goed, wat doe je 
eraan?”

Veel deelnemers aan het congres spen
deerden hun zaterdagochtend in de werk
groep A (huishoudelijk). Het Hoofd
bestuur had er een aardig robbertje aan 
om de discussie met de vereniging binnen 
de perken te houden. Oud-districtsvoor- 
zitter van Noord-Holland, Joost Kokke, 
vuurde bijvoorbeeld vele vragen af. Ook 
werd er nog gesproken over de motie 
Struisvogelei. Op het vorige congres in 
Eindhoven had de ALV een motie aan
genomen die het HB vereiste de publi
citeit te zoeken. Het HB had dit niet 
gedaan, en met name de afdeling Gronin
gen wenste hierover opheldering. Vol
gens Pieter Oosterhuis had het zoeken 
van de pers over het struisvogelei de 
JOVD kunnen schaden; daarom had het 
HB gemeend de motie naast zich neer te 
moeten leggen. Sputterend ging Jeroen 
Ekkel accoord met deze uitleg, maar niet 
voordat het HB beloofde om voortaan tij
dens de ALV toe te lichten of moties 
eventueel door het HB buiten de pers 
worden gehouden.

's Middags klaarde de sfeer op toen Zijne 
Excellentie de minister van Binnenlandse 
Zaken en vice-premier Hans Dijkstal de 
nieuw uit te reiken, jaarlijkse bokaal voor 
de Liberaal van het Jaar in ontvangst 
kwam nemen. Nadat Landelijk Voorzitter
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Arjan Toor mooie en symbolische woor
den gesproken had, bracht Dijkstal glun
derend zijn speech ten gehore. De vice- 
premier was duidelijk in zijn nopjes en 
beloofde de bokaal een mooi plekje in 
zijn kantoor te geven.

De benoeming van de Hoofdredacteur 
van Driemaster had ook heel wat voeten 
in de aarde. Geheel in lijn met de traditie 
heerste er vooral verwarring over deze 
post. Het HB had geen kandidaten kun
nen vinden. De heer Michiel Visser, eind
redacteur van Driemaster meldde zich en 
leek zonder al te veel problemen af te 
stevenen op de post toen zich staande de 
vergadering een tegenkandidaat aan
meldde, Jolanda Houthuysen uit Gronin
gen. Na een felle en uitputtende strijd 
wist Visser op zondagavond uiteindelijk 
545 stemmen achter zich te krijgen, wat 
betekende dat Uw redacteuren een zucht 
van verlichting konden slaken. Zij 
hadden hun post behouden.

Zaterdagavond was gevuld met veel 
speeches. Behalve de traditionele voorzit- 
tersspeech van Arjan Toor, meldde zich 
ook de VVD-voorzitter, W. Hoekzema, 
aan het katheder. Hij sprak verrassend 
warme woorden aan het adres van de 
JOVD. Sommigen vonden Hoekzema zo 
positief dat zij zich afvroegen of wij wel 
kritisch genoeg zijn. Als een duveltje uit 
een doosje was het kleurrijke Amster
damse raadslid Ferry Houterman ook nog 
langs gekomen om ons te onderhouden.

Daarna was het tijd voor benoemingen. 
Eerst werd er echter afscheid genomen 
van Pieter Oosterhuis, die in een kritische 
speech de JOVD een spiegel voorhield 
door haar te vergelijken met een banenre- 
publiek. Dion van der Arend, die tussen
tijds was afgetreden als Vice-Voorzitter 
was helaas niet aanwezig. Van hem geen 
speech dus.

Chris Jetten en Marcel van der Schaaff 
werden met overweldigende meerderheid 
verkozen tot Algemeen Bestuurlid (zie 
interview elders in deze Driemaster) en 
Jan de Hoop werd benoemd tot Secretaris 
V&S, een post die hij al als ad interim- 
bestuurder had waargenomen als opvol
ger van John Engberink. Aftredend 
Algemeen Bestuurslid Ghislaine Meijer 
voorzag dat er geen meerderheid was 
voor haar kandidatuur als Vice-Voorzitter 
en zij trok zich voor de stemming dan 
ook terug. Het HB zou na het congres 
Marcel van der Schaaff tot Vice-Voor
zitter ad interim benoemen.

Na een langdurig feest tot diep in alle 
krochten van het Van der Valkmotel, was 
de zondag zoals gebruikelijk wat tammer. 
Nadat er nog wat stukken en moties 
waren vastgesteld liep het congresweek
end af. Velen spraken de wens uit dat de 
congressen zich voortaan meer met poli
tiek zouden bezighouden. Op 23 en 24 
maart heeft iedereen daartoe een kans op 
de ALV in Almelo.

Een Feestelijk begin 
van het nieuwe jaar

Het Hoofdbestuur heel allle 
leden van harte welkom 

voor een spetterende open- 
ing van het nieuwe jaar.

Op Donderdag 11 Januari 
is er op het Algemeen 

Secretariaat in Den Haag

Sieu wjaarshorrel

De borrel duurt \an 17:00 
lol 20:00 uur. en de hapjes 

en drankjes zijn gratis.

Kamt allen!

Gezocht!
Drieniu-ler in >>p zoek naar medewer
kers voor de lay-out. Heb je affiniteit 
mei i'pmakcu >>t urum'ii / in  om mee  
te helpen \vliii|l'd:in Muur

IInufdredaeleiir Driemaster
M khiel Viiser  
Steen straal 3e 
2312 BS I-eidcn
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Weet jij al wat 
je in 2000 doet?

KOM BESTUURSKUNDE STUDEREN 
IN ROTTERDAM

Je volgende tentamen zien te halen. Verder reikt de 
toekomst voor jou nu even niet. Laat staan dat je 
weet wat je in 2000 doet. Als jij wel eens nadenkt 
over problemen in de samenleving, dan weten wij 
het antwoord. Jij stapt als bestuurskundige de 21ste 
eeuw binnen.

Een bestuurskundige komt als adviseur terecht bij de 
overheid of in het bedrijfsleven. Om creatieve 
oplossingen te bedenken als tegenstrijdige belangen 
in de maatschappij botsen.

Brede kennis
Je bouwt bij ons een brede kennis op. Je krijgt 
economie, sociologie, rechten, politicologie. We leren 
je praktische dingen zoals vergaderen en onderhan
delen. Je hebt het allemaal nodig, omdat je als 
bestuurskundige met verschillende mensen, menin
gen en wetten te maken krijgt.

Wil je over de grens kijken hoe ze daar hun proble
men oplossen, dat kan. We hebben uitstekende con
tacten met buitenlandse universiteiten.

Enthousiast?
Bel voor meer informatie met mevrouw J.C. van Os, 
telefoon (010) 408 20 94. Of schrijf naar: 
Bestuurskunde, Antwoordnummer 5122, 3000 VB 
Rotterdam.

B E S T U U R S K U N D E
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Het fatsoen van Voorhoeve
door Folkert Bolkestein

Militairen hebben er een handje van om 
zich weinig van de politiek aan te trek
ken. Als minister van Defensie lijken mij 
daarom vooral bullebakken en ijzer
vreters op hun plaats. Helaas is Joris 
Voorhoeve een fatsoenlijk man. Vooral 
nu de krijgsmacht gereorganiseerd moet 
worden, komt dat niet erg van pas. Op 
defensie zijn flinke bezuinigingen nodig 
en ook de bevelstructuur moet op de hel
ling. Althans in de ogen van Voorhoeve. 
Veel militairen houden er andere gedach
ten op na en proberen hun minister de 
voet dwars te zetten. In een aantal geval
len delft de beste man het onderspit, zoals 
bij pogingen het opperbevel te centrali
seren. Dat is buitengewoon jammer. De 
politiek behoort de beslissingen te nemen

en niet het leger. We leven tenslotte niet 
in een bananenrepubliek.

staatsgreep
Datzelfde dacht ik toen Joseph Luns 
vorig jaar met een opmerkelijk verhaal 
naar buiten kwam. Midden jaren zeventig 
zou een aantal hoge militairen ontevreden 
zijn geweest met het kabinet-Den Uyl, en 
hij zou benaderd zijn om premier te wor
den. Toen Luns dit verhaal vertelde werd 
meewarig gereageerd; dat zou immers 
niets minder hebben betekend dan een 
staatsgreep - ondenkbaar. Luns was een 
oude man met een gebrekkig geheugen. 
Daags na de onthullingen van Luns bleek 
echter, dat ook Max van der Stoel zich 
wel dat soort dingen kon herinneren, en 
over Van der Stoel’s geheugen kan niet 
meewarig worden gedaan. Nog steeds

vind ik het jammer dat de zaak geen ver
volg heeft gekregen. Een en ander wijst 
immers in ieder geval op een gebrek aan 
respect binnen het leger voor de politiek.

Voorhoeve machteloos
Ik vermeldde reeds, dat Voorhoeve mij 
niet de juiste man lijkt om dit respect af 
te dwingen. Bij de Srebrenica-affaire 
kwam opnieuw pijnlijk aan het licht, hoe 
weinig sommige militairen zich van hem 
aantrekken. Noch Couzy, noch Karre- 
mans bleek onder de indruk van de orders 
die uit Den Haag kwamen. Men meende 
ter plaatse de situatie veel beter te kunnen 
beoordelen, en stak de draak met het mi
nisterie. Toen eenmaal duidelijk werd 
welke grandioze missers waren gemaakt, 
vroeg men zich af waar de politiek zich 
mee bemoeide. Onderzoek naar de be
gane fouten bleef zonder resultaat. De 
minister werd door zijn mensen her
haaldelijk verkeerd, en vaak ook domweg 
niet geïnformeerd. Heeft hij de wind er 
niet onder?

Ondertussen hebben Nederlandse mili
tairen aan etnische zuiveringen een schijn 
van legitim iteit gegeven. Tot op de 
bodem kon dit niet worden uitgezocht, 
dankzij de ontwijkende houding van de 
krijgsmacht. Een verantwoordelijk minis
ter met minder krediet in de Kamer was 
hiervoor waarschijnlijk naar huis ge
stuurd, maar Voorhoeve mocht blijven, 
want verder is hij een kundig en fatsoen
lijk dienaar van de staat.

Gezocht!
DririiKi'iiT i \  np /n e k  naai een  b e 
p a a ld  il luMr.UMi-.vunnoni-! o m  de  
artikelen te verlevendigen.

Reacties gaarne schiiltelijk naai.

I limfd redacteur Driemaster:
Michicl Visser  
Steenstraal 3e 
2312  B S  Leiden
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Het monster van gelijkheidswaan
door Egbert Koops

Dit jaar is het rustig gebleven rond Sin
terklaas, maar vorig jaar nog had de oude 
man het zwaar te verduren. Behalve tegen 
de Kerstman moest hij opboksen tegen 
verschillende actiegroepen, die hem het 
liefste levend hadden gevild om zijn 
aanstootgevend gedrag. Zo was er een 
groep die het kruis van zijn mijter wilde 
rukken, anders zouden moslims gekwetst 
kunnen worden, en een andere groep beij
verde zich voor de emancipatie van 
Zwarte Piet. Een neger als knecht, dat 
kon toch niet meer in deze tijd; de arme 
Piet kon vertrekken naar Spanje: voortaan 
zouden gele, rode en groene Pieten zijn 
rol overnemen. Het doet denken aan de 
heibel rond het nieuwe Nederlandse 
paspoort, toen twee belangenverenigin
gen elkaar bijna te lijf gingen om het 
kruis op een Nederlandse kerk; in onze 
multiculturele samenleving is er altijd 
wel iemand de gebeten hond.

Foute woorden
Je mag niet meer neger zeggen. Ook 
mongool, homo, bejaarde, zwarte en ge
handicapte zijn uit den boze, en zelfs op 
Eskimo en Indiaan rust tegenwoordig een 
taboe. En waarom dan wel? Omdat die 
woorden niet politiek correct zijn. Als je 
ze toch gebruikt geef je te kennen een 
onderdrukker van een minderheid te zijn, 
een racist zelfs. Ook al zeg je iets zonder 
bijbedoelingen, dan nog stigmatiseer je 
bevolkingsgroepen door ze geen Inuït of 
Native American te noemen. En niemand 
wil omgaan met iemand die te boek staat 
als een bevooroordeelde macho; onher
roepelijk verdwijnt de arme man die het 
waagde een mens met speciale mogelijk
heden debiel te noemen uit het sociale 
leven. Hij is een paria geworden, want de 
sanctie op discriminatie is uitsluiting van 
de groep.

Het verschijnsel is over komen waaien uit 
Amerika. Daar stamt het van de cam
pussen van de universiteiten waar al sinds 
het begin van de jaren zeventig thought- 
police en harassment ojficers rondlopen 
om te controleren of iedereen wel netjes 
denkt en doet wat hoort. Het begon alle

maal als een uitwas van het feminisme, 
op de speciale secties voor vrouwenstu
dies. Daar bereidden de womyn van het 
eerste uur een strategie voor om de oor
log tussen mannen en vrouwen voor eens 
en voor altijd te beslissen. De redenering 
was simpel: mannen onderdrukken 
vrouwen. Negers worden ook onderdrukt, 
dus mannen discrimineren negers en 
vrouwen -in het extreme doorgetrokken 
leidt dit tot de theorie van de Male 
Chauvinist Pig: blanke, viriele, hetero- 
sexuele mannen, gezond van lijf en leden, 
onderdrukken de rest van de wereld.

Dictatuur der mannen
En dat is natuurlijk niet eerlijk. ‘Maar’, 
zo bedachtten de femi-nazi’s naar goed 
socialistisch principe, ‘samen staan we 
sterk’. Toen gelijkheid op de politieke 
agenda kwam, zo eind jaren zeventig, 
was het pleit snel beslecht. Politiek cor
rect was voortaan de standaard, en tegen
standers van het regime van dictatoriale 
braafheid werden opgejaagd met een 
fanatisme waar McCarthy jaloers op had 
kunnen zijn. Uitbarsting volgde op uit
barsting. Californië heeft nu bijvoorbeeld 
een wet die scholen verplicht evenveel 
aandacht te schenken aan de rol van vrou
wen als aan die van mannen in de ont
wikkeling van kunst, wetenschap en 
geschiedenis. Bovendien wordt op staats
kosten gezocht naar vervanging van de 
seksistische Big-Bangtheorie, die de 
wereld alleen uit het mannelijk oogpunt 
beschouwt.

Dat is Amerika. Maar zo gaat het ook al 
deels in Europa, en Nederland, altijd snel 
met het bestraffende vingertje waar het 
anderen betreft, kan bijna als voorloper 
worden gezien in het ovememen van de 
Amerikaanse culturele terreur. Zo was er 
vorig jaar een school in Lelystad die het 
vertellen van schuine moppen verbood, 
omdat dat nodeloos kwetsend zou zijn 
voor veel vrouwen. Ook Turken- en Bel
genmoppen konden niet meer door de 
beugel. In hetzelfde jaar verbood een 
school uit Apeldoorn de ‘bevestiging van 
traditionele rolpatronen’ en het gebruik 
van ‘mensen als lustobjecten’ in de 
schoolkrant en het lesmateriaal. Vadertje

Staat heeft er ook een handje van: niet 
alleen het voorkeursbeleid maar ook veel 
van de Postbus-51 spots treden artikel 1 
van de grondwet met voeten. En wat te 
denken van de AIDS-campagnes? Wie 
niet vrijt met een risicogroep, zoals 
hemofilie-patiënten of midden-Afrikanen, 
heeft minder kans om AIDS te krijgen 
dan om onder een auto te komen als hij 
zijn huis uitloopt. Maar dat vertelt onze 
regering er niet bij, uit angst stigmati
serend over te komen.

Totale nivellering
Waarom mogen we al die ‘vieze’ woor
den nu eigenlijk niet in de mond nemen? 
Niemand heeft er toch last van? De ge
dachte achter politiek correct taalgebruik 
is dat wie conformeert aan de voorkeuren 
van de multiculturele terreur vanzelf 
anders gaat denken; onze woorden be
palen onze gedachten, en als we leren 
geen onderscheid meer te maken in ons 
taalgebruik, dan bestaat dat onderscheid 
ook niet meer in de samenleving. Con
creet betekent dat, dat een neger geen 
neger meer is, maar een mens van kleur; 
een bejaarde is een oudere medemens. Op
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die manier moet de mensheid vrij, blij en 
gelukzalig gelijk worden -er mag geen 
verschil meer bestaan. In zijn boek 
“Dictatorship of Virtue” geeft de Ame
rikaan Bernstein een aardige omschrij
ving van multiculturalisme: “ras, ge
slacht o f geaardheid verdienen opge
merkt te worden als het verschil met de 
meerderheid positief uitvalt, maar moeten 
onopgemerkt blijven in het omgekeerde 
geval.” Het doel is dus totale nivellering.

Dit soort anarchistische prietpraat is 
duidelijk onzin. Mensen zijn niet gelijk, 
en zullen het gelukkig ook nooit zijn. Het 
zit in ons ingebakken dat we onderscheid 
maken tussen ‘normaal’ en ‘uitzonder
lijk’. Op die manier discrimineren we 
allemaal, en hoe je minderheden ook wilt 
noemen, ze zijn er niet opeens minder 
minderheid door. Dat wordt weer dui
delijk als we kijken naar de snelle ont
wikkeling van het enig juiste taalgebruik: 
mongolen heetten eerst achterlijk te zijn, 
daarna kwam onvolwaardig. Vervolgens 
waren die mensen zwakzinnig of zwakbe
gaafd, toen moesten we ze gehandicapt 
noemen, en nu neemt het politiek correcte 
volksdeel met niet minder genoegen dan 
‘mens met speciale mogelijkheden’. En 
dat allemaal in tien jaar tijd.

Eendrachtig ongelijk
Het is een van de grote problemen van de 
multiculturele samenleving: hoe voor
komen we dat we een verzameling mono
culturen met zeer lange tenen worden, 
hoe zorgen we ervoor dat meerderheden 
geen minderheden onderdrukken. Hier 
staat gelijkheid op zeer gespannen voet 
met de vrijheid; het laatste ideaal van het 
jaren zeventig-socialisme tast mensen in 
hun rechten aan. Het heeft een nieuwe 
vorm gevonden, maar het monster van 
volmaakte uniformiteit steekt toch weer 
de kop op. In onze Nederlandse cultuur 
van afhakken-wat-uitsteekt moeten wij 
zeer waakzaam zijn. Het liberale zwaard 
is het enige wapen dat wij hebben in onze 
strijd, en het monster is groot. Wij zullen 
de vrijheid verdedigen door ons niet te 
conformeren, en verdraagzaam zullen wij 
strijden, met open vizier, tot de gelijk
schakeling verslagen is. Wij zullen niet 
versagen. Leve de JOVD!

Het referendum belicht
door Paul Waszink

Iets meer dan een week na Prinsjesdag 
werd Nederland weer opgeschrikt door 
de aankondiging dat er een akkoord 
bereikt was over de hervorming van 
ons politieke stelsel. Belangrijkste punt 
was de invoering van een correctief 
referendum. D66 lijkt, voordat de par
tij zijn derde decennium bereikt, ein
delijk een reden tot feest te hebben, 
samen met het rode geweten van het 
kabinet, dat een groene blos op de 
wangen krijgt.

grondwetswijziging
Toch is lang niet iedereen blij met dit 
akkoord. De partij met de grootste aan
hang op dit moment, de VVD, liet al kri
tische geluiden horen. Ook het CDA was 
niet gelukkig met het voorstel. Ondanks 
het feit dat de kiezers met bossen tegelijk 
wegrennen van Heerma, kan het CDA 
samen met de VVD nog altijd rekenen op 
zo’n 40% van de stemmen. Het is dan 
ook de vraag of het feestje van Van 
Mierlo wel doorgaat. Wil Nederland een 
nationaal referendum krijgen, dan moet 
artikel 81 van de grondwet gewijzigd 
worden, omdat referenda het monopolie 
van de formele wetgever aantasten. Dit 
betekent allereerst ontbinding van het 
parlement en vervolgens nieuwe ver
kiezingen. Het is daarna nog maar de 
vraag of het nieuwe parlement de twee
derde meerderheid kan krijgen die nodig 
is voor een grondwetswijziging. Mocht 
het toch zover komen, dan krijgen we te 
maken met flink wat nadelen.

alles of niets
Op het cliché dat de burger niet deskun
dig genoeg is om over bepaalde zaken te 
beslissen wil ik niet verder ingaan. Wel 
moet gezegd worden dat een referendum 
indruist tegen de Nederlandse politieke 
consensuscultuur. Compromisvorming is 
er niet bij, alles of niets wordt het credo. 
Omdat het referendum vooral voor 
planologische beslissingen gebruikt zal 
worden gaat het “Not In My Back Yard”- 
syndroom weer een rol spelen. Juist daar
voor heeft de Kamer een aantal jaren

geleden het Nimby-wetje ingevoerd, om 
de ellenlange vertraging van dit soort 
beslissingen te beperken. Het directe 
belang van een aantal burgers zal be
langen die iedereen aangaan, zoals struc
turele economische groei, overstemmen. 
De besluitvorming zal nog trager gaan 
verlopen.

vertrouwen is duur
Dit brengt natuurlijk ook weer extra 
kosten mee. Vorig jaar werd in Leiden de 
sloop van een gebouw teruggedraaid via 
een referendum. Er was echter al twee 
miljoen gulden uitgegeven, een bedrag 
dat afgewenteld wordt op de Leidse 
bevolking. Landelijk zal het niet anders 
zijn. Op de vraag of een referendum de 
democratie een meerwaarde geeft kan ik 
niet bevestigend beantwoorden. De op
komst hoeft maar 40% te zijn, en de 
instemming van 60% van hen is vol
doende om een besluit terug te draaien. 
Dit betekent in de praktijk dat een kwart 
van de bevolking zijn zin door kan dram
men. Daarnaast komt de verhouding van 
de regering en het parlement in een ge
heel ander daglicht te staan; het volk is 
nu ook een partij. Geniet een regering, of 
een minister, nog wel genoeg vertrouwen 
om aan te blijven als een besluit wordt 
herzien? Gaullistische praktijken, waarbij 
het aanblijven van een bepaalde bewinds
man belangrijker is dan het voorstel zelf, 
zijn niet uitgesloten.

dualisme
D66 en PvdA lieten al weten dat de VVD 
zich moet onthouden van kritiek, omdat 
die partij het regeerakkoord ondertekend 
heeft. Volgens mij staat daar toch ook 
iets over dualisme in! Democratische 
meerwaarde houdt kennelijk voor som
mige politici in, dat het democratisch 
gekozen parlement zijn mond moet 
houden als het het ergens niet mee eens 
is. Misschien moet Van Mierlo zijn partij 
maar ‘66’ noemen.

f
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Het JOVD Circuit
Door Marten Gerssen

Over het congres

■  Dc liberale hoop in bange dagen. De secretaris I  
Vorming & Scholing Jan de Hoop had wel een 
glad verhaal, maar geen gladde wangen.

■
...Maar de oude baas,
Rens Cappon, beschikt 
nog steeds. Let ook op 
Jeroen Ekkel en zijn 
woeste blik.
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Amerika's
door Paul Waszink

In de vorige Driemaster deed Yaïr Pinto 
naar aanleiding van de vrijspraak van 
O.J. Simpson een aantal gepeperde uit
spraken. O.J.’s verdediging onder leiding 
van Cochran werd van duivelse prak
tijken beschuldigd, omdat hun winnende 
strategie vooral op racisme gericht was. 
Via een omweg langs de Nation of Islam 
werd het punt bereikt waar het om draait: 
Amerika is veel te tolerant ten opzichte 
van zwarten, en de te ver doorgevoerde 
positieve discriminatie moet niet alleen in 
de VS, maar ook hier onmiddellijk afge
schaft worden.

Integratie
Laten we het spoor eens terugvolgen. 
Over het wel of niet afschaffen van posi
tieve discriminatie wil ik hier geen oor
deel geven, maar ik begrijp de vergelijk
ing tussen de VS en Nederland niet. 
Waarom moet analoog aan de positieve 
discriminatie van zwarten in de VS ook 
het voorkeursbeleid voor allochtonen in 
Nederland verdwijnen? Zwarten in Ame
rika zijn toch geen allochtonen, maar 
Afro-Amerikanen, zoals Pinto zelf stelt. 
Ze spreken dezelfde taal, geloven in de
zelfde God (op de aanhangers van de 
Nation of Islam na), en eten bij dezelfde 
McDonald’s. Bovendien ziet de auteur 
een belangrijk feit over het hoofd. In de 
jaren ’80 heeft zich in Amerika wel dege
lijk een zwarte middenklasse gevormd. 
De media vertellen echter alleen het ver
haal van de zwarte onderklasse, die bij 
die bevolkingsgroep hardnekkiger lijkt 
dan bij welke andere groep dan ook. 
Crac/c-verkopende gang leden en moor
dende rappers krijgen voornamelijk de 
aandacht.

Drugs en klassejustitie
Bij de zwarte onderklasse stuiten we ook 
op een minder gunstig aspect van de 
Amerikaanse “tolerantie”. Laten we de 
resultaten van de War on Drugs eens be
kijken. Uit statistieken blijkt dat 13% van 
het maandelijkse druggebruik voor reken
ing komt van de zwarte bevolking. Het is 
dan ook verbazingwekkend dat uit de-

tolerantie
zelfde statistieken blijkt dat 90% van de 
voor een drugsdelict veroordeelde perso
nen zwart is. De werkwijze van politie en 
justitie geeft een goede verklaring: een 
dealer of gebruiker van crack, een voor
namelijk door armen gebruikte drug, 
krijgt voor het op zak hebben van crack 
ter waarde van duizend dollar dezelfde 
gevangenisstraf als een dealer met vijftig
duizend dollar aan yuppie-cocaïne op 
zak. Koppelen wij dit aan het feit dat uit 
onderzoek van de LA-Times is gebleken 
dat de afgelopen tien jaar geen enkele 
blanke veroordeeld is voor het bezit van 
crack, terwijl het crac&gebruik onder 
blanken schrikbarend is gestegen, dan 
kunnen wij concluderen dat het Ame
rikaanse rechtssysteem met twee maten 
meet.

Johnnie Cochran mocht dit aan den lijve 
ondervinden. Nog in functie als Officier 
van Justitie werd hij door de politie klem 
gereden en met een pistool tegen het 
hoofd uit zijn Mercedes gesleurd. Het 
excuus dat gegeven werd was dat zwarten 
niet in dat soort auto’s rijden; er knaagt 
inderdaad iets aan de rechtsstaat, zoals 
Pinto terecht opmerkt. De redenen zijn 
alleen van een andere aard dan hij denkt. 
Dat blijkt ook als we de rechtszaak van 
O.J. nader belichten. Die zaak zou teke
nend zijn voor de zwakheid van het Ame
rikaanse rechtssysteem, maar als we naar 
de statistieken kijken, zien we: iets meer 
dan 1% van de mannen die voor moord

aangeklaagd wordt, gaat vrijuit. Bij meer 
dan 90% komt het tot een veroordeling. 
Dit zijn cijfers waar het overbelaste 
Nederlandse OM niet aan kan tippen.

Nation of Islam
Ook het beeld dat Pinto oproept van de 
Nation of Islam is overtrokken; Farrak- 
hans aanhang heeft de afmetingen van 
een sekte. De organisatie heeft ongeveer
100.000 leden, wat neerkomt op nog geen 
1% van de zwarten in Amerika; de CP’86 
heeft procentueel gezien meer steun. Het 
antisemitisme komt voornamelijk op het 
conto van Khallid Muhammad, de voor
malige tweede man achter Farrakhan, nu 
geroyeerd vanwege zijn al te krasse uit
spraken. Bovendien heeft de Nation of 
Islam weinig aantrekkingskracht: vrouw
en mogen slechts kinderen krijgen en 
achter het aanrecht staan; alcohol en 
sigaretten zijn verboden; er wordt slechts 
eenmaal per dag gegeten. Het enige dat 
aantrekt, maar tegelijkertijd afstoot, is de 
retoriek van Louis Farrakhan, die zijn 
onmacht bewijst door nu een dialoog te 
zoeken met joodse organisaties. Dat
400.000 mannen aan zijn mars deel
namen heeft dezelfde verklaring als de 
hysterie rond het pausbezoek en de 
honkbalstadions vol christelijke funda
mentalisten: Amerika is op zoek naar tra
ditionele normen en waarden. “Values 
are everything! ”, roept ook Bill Clinton.

In het bovenstaande heb ik duidelijk 
willen maken dat de zaak enigszins an
ders ligt dan zoals Yaïr Pinto die voor
stelt. Ik hoop dat hij in het vervolg met 
wat meer nuance te werk gaat.
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Nederlandse liberalen als 
invloedrijke vernieuwers
door Gerry van der List

In 1872, vlak na de dood van Johan 
Rudolph Thorbecke, verscheen een 
venijnig boekje getiteld De staatsleer 
van M r. J .R . Thorbecke. Het was ge
schreven door Samuel van Houten 
(1837-1930), een kleurrijk jurist die 
zich tot een centrale persoon in het 
Nederlandse liberalisme zou ontwik
kelen. Van Houten verweet de liberale 
held van 1848 op felle toon dat deze in 
de loop der jaren steeds behoud- 
zuchtiger was geworden. Thorbecke 
zou alles wat naar volksregering riekte, 
gehaat hebben en zou zich verzet heb
ben tegen een uitbreiding van het kies
recht. Verder had Thorbecke volgens 
Van Houten het dogma van de staats
onthouding aangehangen, waardoor de 
zwakkeren in de samenleving het 
onderspit dolven.

Van Houten zou zich ontpoppen als de 
woordvoerder van een nieuwe generatie 
die afstand nam van de ‘achtenveer
tigers’, de ‘doctrinaire’ liberalen, die zich 
vastklampten aan datgene wat in 1848 
was bereikt en niet veel verder wilden 
gaan. Vooral met betrekking tot twee 
kwesties waren de jonge liberalen on
tevreden, namelijk het gebrek aan poli
tieke democratie (te beperkt kiesrecht) en 
de staatsonthouding (te weinig sociale 
wetgeving). Deze twee onderwerpen 
gaven aan het eind van de negentiende 
eeuw aanleiding tot de vorming van een 
andersoortig, in bepaalde opzichten op de 
sociaal-democratie lijkend liberalisme en 
zouden tegelijkertijd voor een grote ver
deeldheid binnen het liberale kamp zor
gen.

Takkianen
Wat betreft de visie op het democratise
ringsproces kwam de controverse tussen 
behoudende en vooruitstrevende liberalen 
onder meer tot uiting in uiteenlopende 
interpretaties van het ‘caout-chouc- 
artikel’ uit de grondwet van 1887, dat het

kiesrecht toekende aan mannelijke 
ingezetenen, Nederlanders “die door de 
kieswet te bepalen kenteekenen van 
geschiktheid en maatschappelijken wel
stand bezitten”. Het bestuur van de eerste 
Nederlandse liberale partij, de in 1885 
opgerichte Liberale Unie, stelde in 1891 
een concretisering van dit grondwetsar
tikel voor die alleen analfabeten en 
bedeelden zou uitsluiten. De algemene 
vergadering vond dit te ver gaan, maar 
Tak van Poortvliet (1839-1904), de 
opvolger van Van Houten als belangrijk
ste woordvoerder van de progressieve li
beralen, nam dit idee over en stelde als 
minister van Binnenlandse Zaken voor 
het kiesrecht uit te breiden tot allen “die 
kunnen lezen en schrijven en die in hun 
eigen onderhoud voorzien”. De kieswet- 
tak uit 1894 zou voor een scheiding der 
geesten zorgen die door alle partijen liep 
en ook de liberalen uiteen deed vallen in 
Takkianen en anti-Takkianen. Tot de 
laatste groep behoorde de oud-liberalen 
die in 1894 en 1896 de Liberale Unie de 
rug zouden toekeren. De behoudende li
beralen vreesden dat kiesrechtuitbreiding 
ten goede zou komen aan de confessione
len en/of de lagere volksklassen, wat de 
liberale positie zou ondermijnen.

Uiteindelijk moest Tak het onderspit del
ven; zijn kabinet werd vervangen door 
een kabinet dat was samengesteld uit 
oud-liberalen, het m inisterie-Roëll. 
Tijdens dit ministerie, in 1896 om precies 
te zijn, werd een nieuwe kieswet aan
vaard, die was ingediend door minister 
van Binnenlandse Zaken Van Houten. Zij 
bracht een uitbreiding van het kiesrecht, 
maar stelde meer eisen inzake geschikt
heid en welstand dan de wet-Tak, waar
door zij voor een Kamermeerderheid aan
vaardbaar bleek. De liberale verdeeldheid 
over het kiesrecht zou nog geruime tijd 
voortduren.

Sociale quaestie
Net zoals het kiesrechtvraagstuk was de 
zogenaamde ‘sociale quaestie’ in de laat

ste decennia van de vorige eeuw een bron 
van liberale onenigheid. In de ogen van 
jonge liberalen waren de overheidsac
tiviteiten waarvan de generatie van 
Thorbecke een voorstander was geweest, 
bij lange na niet voldoende om de 
groeiende maatschappelijke problemen 
het hoofd te bieden. Mr. Jan Kappeyne 
van de Coppello (1822-1895), in de 
tweede helft van de jaren zeventig de 
leader der liberalen, ontvouwde een visie 
op de toekomst van het liberalisme, 
waarin hij een omvangrijke taak voor de 
staat zag weggelegd. Hij propageerde een 
hervormingsprogramma met een duide
lijk sociale inslag: de staat zou als hoog
ste doel het dienen van het volksbelang 
moeten voorstaan. Als van de staat alles 
zou uitgaan “wat onontbeerlijk is, zal het 
volk toenemen in kennis, in zedelijkheid 
en in rijkdom”. Kappeyne werd hierin 
bijgevallen door Tak van Poortvliet die in 
1874 constateerde dat de staat “een waar
borg, hefboom en steun der volkswel
vaart” behoorde te zijn.

De Liberale Unie nam deze sociaal-li- 
berale denkbeelden voor een deel over 
toen zij, in een circulaire van 19 decem
ber 1887, in feite het eerste liberale par
tijprogramma, pleitte voor een progres
sieve inkomstenbelasting alsmede een
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aantal sociale maatregelen, zoals uitbreid
ing van het verbod van kinderarbeid (dat 
in het befaamde Kinderwetje van Van 
Houten was geregeld), een wekelijkse 
rustdag voor elke arbeider en invoering 
van een ongevallenverzekering voor de 
werkman.

Aan het eind van de negentiende eeuw 
rekenden de sociaal-liberalen definitief af 
met het laissez faire-denken. Mensen als 
Nicolaas Gerard Pierson (1839-1909), 
P.W.A. Cort van der Linden (1846-1935), 
H. Goeman Borgesius (1847-1917) en 
M.W.F. Treub (1858-1931) zochten een 
derde weg tussen Manchester en Eisen- 
ach, tussen het klassieke liberalisme en 
het marxistische socialisme. Hun afkeer 
van ongebreidelde marktwerking en ver 
doorgevoerd individualisme en hun 
voorkeur voor een sociale verdelingspoli- 
tiek die de arbeiders in de samenleving 
moest integreren, brachten deze radicale 
liberalen in de praktijk tot standpunten 
die dichtbij die van socialisten lagen. Dit 
neemt niet weg dat tussen beide stromin
gen op principieel vlak belangrijke ver
schillen van mening bleven bestaan, ten 
aanzien van bijvoorbeeld privé-eigen- 
dom, klassenstrijd en democratie.

Sociaal beleid
De radicaal-liberale denkbeelden kwa
men duidelijk naar voren in het her
vormingsprogramma dat de Liberale 
Unie in 1896 aanvaardde en dat vooral 
aandacht besteedde aan sociale vraag
stukken en de belangen van arbeiders. In 
een apart urgentieprogramma, waarmee 
de Unie in 1897 de verkiezingen inging, 
werden onder andere een verplichte 
ongevallen- en ziekteverzekering, rege
ling van het arbeidscontract en verbeter
ing van de woontoestanden geëist.

De sociaal-liberalen konden hun verlan
gens niet allemaal realiseren, omdat zij 
doorgaans moesten regeren met behou
dende liberalen die al te drastische her
vormingen blokkeerden. Verreweg het 
meest op sociaal gebied bereikte het mi- 
nisterie-Pierson/Borgesius (1897-1901), 
het laatste ministerie dat steunde op een 
liberale Kamermeerderheid. Dit kabinet, 
dat veelal wordt aangeduid als het ‘kabi
net van de sociale rechtvaardigheid’, 
voerde onder meer de leerplicht in, bracht

de Ongevallenwet tot stand (werknemers 
werden verplicht verzekerd tegen de 
financiële gevolgen van bedrijfson
gevallen), evenals de Woningwet (waar
mee een halt werd toegeroepen aan de 
bouw van krottenwijken) en de Gezond
heidswet. “Zelden was het radicale libe
ralisme in Nederland étatistischer dan in 
deze periode en zelden was het produk- 
tiever”, luidt een veel geciteerde uit
spraak van de historicus Kossmann over 
de inspanningen van het kabinet-Pier- 
son/Borgesius.

Aan het eind van de negentiende eeuw 
hadden de liberalen 21 jaar de absolute 
meerderheid in de Tweede Kamer gehad. 
In de jaren 1894-1897 konden zij zelfs 
beslag leggen op zestig van de honderd 
zetels. Toch hebben publikaties over het 
liberalisme van de tweede helft van de 
negentiende eeuw meestal een wat droef
geestig karakter. Er vallen termen als ‘op 
dood spoor’ (Van Riel), ‘tijd van slapte’ 
(Van der Mandele) en ‘onmacht’ (Oud). 
Er wordt door Taal in zijn - saaie, bijna 
onleesbare - standaardwerk Liberalen en 
radicalen in Nederland, 1872-1901 vast
gesteld dat de liberalen geschokt waren 
omdat ze niet in staat bleken een samen
hangende politiek te voeren. Er wordt 
gewezen op de verdeeldheid onder de li
beralen en geconstateerd wordt dat er 
nooit meer een liberale leider is opge
staan die het formaat had van Thorbecke.

Nuancering
Dit beeld, hoe begrijpelijk op zichzelf, 
behoeft enige nuancering. In de eerste 
plaats waren er wel belangrijke menings
verschillen, maar die schermutselingen 
moeten toch eerder uitgelegd worden als 
een conflict over omvang en tempo van 
maatschappelijke hervorming dan als een 
conflict over liberale beginselen. Er wer
den nieuwe visies ontwikkeld op beleids
instrumenten, maar de liberalen van 
Thorbecke tot Treub bleven denken in het 
liberale kader van de markteconomie, de 
neutrale staat en het constitutionalisme.

In de tweede plaats hebben de liberalen 
aan het eind van de vorige eeuw gede
monstreerd over een aanzienlijke denk
kracht en flexibiliteit te beschikken. Het 
liberalisme van mensen als Pierson, 
Treub en Cort van der Linden maakte

deel uit van een belangrijke intellectuele 
vernieuwingsbeweging en heeft interes
sante en soms verrassend moderne ideeën 
voortgebracht over produktieve arbeid, 
vrouwenemancipatie en de rol van de 
overheid.

In de derde plaats valt moeilijk te ontken
nen dat de liberalen veel bereikt hebben 
in de decennia na 1848. Siep Stuurman 
wijst in het slothoofdstuk van zijn 
boeiende boek Wacht op onze daden op 
de verwijdering van de restanten van de 
koninklijke macht, de afschaffing van het 
Indische cultuurstelsel, van het dag
bladzegel en van de doodstraf, de 
intrekking van het coalitieverbod, de ver
betering van het middelbare en hogere 
onderwijs, de eerste sociale wetten, hoe 
bescheiden ook, en daarnaast een hele 
serie administratieve en technische her
vormingen. Het ging allemaal wat moei
zaam en traag, maar de liberale inspan
ningen in de periode 1848-1901 hebben 
geresulteerd in een ingrijpende moder
nisering van het gehele staatsbestel.

Gerry van der List is wetenschappelijk 
medewerker van de Prof.Mr. B.M. 
Teldersstichting
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De nieuwe mannen van het HB
door M ichiel Visser

Sinds het afgelopen Novembercongres 
zitten ze in het HB: Marcel van der 
Schaaff en Chris Jetten. Driemaster 
stelt ze in een diepgaand interview aan 
U voor. Over rechts en links; de stand 
van zaken in de JOVD; over politiek of 
organisatie; over dassen en driedelige 
pakken. De nieuwe Vice-Voorzitter en 
het nieuwe Algemene Bestuurslid voor 
Politieke Zaken.
Van der Schaaff, oud-voorzitter van de 
machtige afdeling Amsterdam, is als 
voorlichter het bestuur in gegaan. Hij 
maakte een bliksemcarrière en schoof 
binnen twee weken door naar de post 
van Vice-Voorzitter ad interim. Chris 
Jetten heeft een lange mars door de 
politieke-inhoudelijke gremia van de 
JOVD afgerond met het hoogste wat er 
op dat terrein te bereiken valt. Deze 
oud-voorzitter van onder meer de com
missie BiZa Jus is binnen het HB ver
antwoordelijk voor politiek. Vroeger 
zou hij de VVP geweest zijn, maar 
Jetten moet het doen met de minder

Chris Jetten in de goede oude tijd

fraaie titel van Algemeen Bestuurslid. 
Maar dat lijkt hem niet erg te deren.

H oe gaat he t eigen lijk  m et de JO VD , 
heren ?
CJ: “De verhalen dat het slecht gaat met 
de JOVD kloppen niet. Maar het is wel 
waar dat de vereniging betere tijden heeft 
gekend. Ik denk ook dat we die goeie 
ouwe tijd weer kunnen evenaren. Alles is 
er klaar voor, alleen moeten de mensen 
aan de slag. Het is een kwestie van moti
vatie. De bouwstenen zijn er; daar moet 
men nu gebruik van gaan maken. Het 
gaat de goede kant op.”

M aar waren kom en die verhalen dan  
vandaan?
CJ: “Het is een beetje mode. Je bent po
pulair wanneer je verkondigt dat het 
slecht gaat en dat er te weinig aan poli
tiek gedaan wordt. Dat kon je ook zien op 
het congres. Ik denk dat het heel erg mee
valt. Ik loop nu al een tijdje mee in de 
JOVD en ik zie dat er goede mensen 
rondlopen die redelijk professioneel wat 
aan politiek doen. Mensen schijnen het 
alleen nog steeds leuk te vinden om te 
zeggen dat het slecht gaat.”

Vroeger ging het dus wel slecht?
CJ: “Ik denk dat de JOVD een paar jaar 
geleden inderdaad echt een dipje heeft 
gehad. Maar toen was ik zelf nog niet zo 
actief. Als ik in de archieven kijk zie ik 
dat het toch een slappe tijd was. Eind 
jaren tachtig hield de publiciteitsstroom 
ineens op. Toen gebeurde er een paar jaar 
niets. Nu beginnen we weer bergopwaarts 
te gaan.”
MvdS: “Ik zou niet durven zeggen dat het 
slecht gaat met de JOVD (lacht). Kijk 
naar de unieke gebeurtenissen tijdens het 
debat in de Tweede Kamer over het bij
zonder onderwijs. Ik geloof dat de JOVD 
wel acht keer is genoemd. We moeten 
beseffen binnen de JOVD wanneer we 
het over oude tijden hebben dat de poli
tiek intussen ontzettend aan het schuiven 
is geraakt. Oude stokpaardjes als Paars, 
drugsbeleid en onderwijs kunnen we nu 
minder makkelijk berijden, hoewel voor

dat laatste misschien een uitzondering 
gemaakt kan worden. We moeten ons 
richten op nieuwe standpunten op ter
reinen als milieu, verkeer en vervoer, 
sociale zekerheid. De JOVD moet haar 
horizon verleggen. Ik denk dat het dan 
vanzelf wel weer beter gaat.”

Voor orginele standpunten heb je  na 
tu u r lijk  de in b ren g  van m ensen  m et 
kwaliteiten nodig. K unnen die mensen  
nog wel tijd vrijmaken voor de JOVD?
CJ: “Dat wordt wel moeilijker. De stu
diedruk en misschien een afnemende be
langstelling voor politiek zorgen ervoor 
dat het niet meer zo makkelijk is om dat 
soort mensen aan te trekken. Maar ze zijn 
er echt wel, vooral in de landelijke com
missies. Ik zie ze verder in het hele land. 
Je moet ze dan wel goed zoeken. Toch 
zie ik op congressen altijd weer mensen 
van wie ik het bestaan niet eens had ver
moed zich goed in de discussie mengen. 
Dat stemt hoopvol.”
MvdS wijst Jetten terecht: “Ik geloof daar 
niet zo in, in die afnemende politieke 
belangstelling. Mensen blijven toch wel 
in politiek geïnteresseerd, alleen is de 
aandacht nu meer op one issue gericht, 
kijk naar Amnesty, Brent Spar, Nigeria. 
Mensen zijn voor dit soort politieke din
gen heus te mobiliseren. Jongeren maken 
zich druk om zaken als het milieu, werk
gelegenheid, hoge lastendruk. Over de 
verloedering in de samenleving. Jongeren 
willen nadenken over die dingen.”

Wat zijn ju llie  concreet van plan in het 
HB?
MvdS: “Als Vice-Voorzitter is mijn voor
naamste taak de maatschappelijke posi
tionering van de JOVD. De JOVD moet 
serieus genomen worden door de politiek. 
Tot op grote hoogte is dat al zo. Om dat 
zo te houden moeten we wel met serieuze 
onderwerpen blijven komen. Er moet 
gewoon een constante stroom van kwa
liteit zijn. Dat is een van mijn taken.”
CJ: “Wat Marcel zegt klopt helemaal. Als 
je als politieke jongerenorganisatie een 
goed verhaal hebt, dan willen politici 
naar je luisteren. Dat heb ik als voorzitter
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van de commissie BiZaJus ondervonden. 
Tweede Kamerleden vinden het erg leuk 
om op ons niveau over de dingen te 
spreken, zolang onze standpunten maar 
serieus genoeg zijn. Als HB-er zie ik het 
als mijn missie om ervoor te zorgen dat 
vooral de landelijke commissies goede 
standpunten produceren. Daar ben ik nu 
full time mee bezig. De commissies 
moeten ook meer het land in gaan. De 
afdelingen zitten met smart op goede 
politieke discussie te wachten.”
MvdS: “Het HB probeert ook de dis
cussie aan te zwengelen. Een voorbeeld 
daarvan is de AOW-discussie. Daar 
hebben wij binnen het HB ook zo onze 
gedachten over en op die manier probeer 
je met een grensverleggend punt te 
komen. Ook afdelingen doen dat. Am
sterdam heeft het bijvoorbeeld over 
Schiphol en Hulst over het drugsbeleid. 
Heel actueel en heel goed.”

In het verleden is er nog a l eens een  
k a m p e n s tr ijd  g ew ee s t in  de JO V D . 
Bestaat dat nog, rechtse en linkse kam 
pen o f  ligt dat achter ons?
MvdS: “Zo die kampen er al zijn, ben ik 
er niet van de op de hoogte. Ik zou niet 
weten wat de kampen dan precies zouden 
vinden en wanneer je tot welk kamp 
behoort. Binnen het liberalisme is er 
natuurlijk altijd al een discussie geweest 
tussen utilitaristen en romantisch-li- 
beralen. Dat zie je bijvoorbeeld terug in 
ethische discussies over euthanasie, abor
tus of privacy.”

CJ: “Ik zie die spanning tussen verschil
lende soorten liberalen vooral op sociaal- 
economisch terrein. Over uitkeringen zijn 
binnen de JOVD meer verschillen dan 
over euthanasie, denk ik. Daar wijzen de 
neuzen toch redelijk dezelfde kant op.
De bestuurlijke kampenstrijd zoals tussen 
Schagen en Habben Jansen destijds is wel 
verdwenen. Er is geen persoonlijke 
‘scheuring’ meer. Wel blijft er verschil 
van mening tussen klassieke liberalen en 
ontplooiingsliberalen. Daar loop ik zelf 
ook voortdurend tegen aan.”

Ja, hoe zit dat eigenlijk, meneer Jetten. 
Als niet-dasdrager, waar staat U in het 
spectrum?
CJ, beschaamd: “Ja, ik draag inderdaad 
nooit een das. Arjan Toor heeft al aange
boden om er een met me te gaan 
kopen...”

U bezit helemaal geen dassen?
CJ: “Nee, inderdaad. Ik bezit geen 
dassen. Maar ik merk nu dat er van je 
wordt verwacht dat je zo’n ding hebt, 
dus...”

We kunnen U op hei volgende congres 
in driedeel verwachten?
CJ: “Zo ver wil ik niet gaan, maar ik zal 
zeker wat verbeteringen doorvoeren.”

“Overigens moet ik toegeven dat ik 
inderdaad eerder een progressief-liberaal 
ben. Dat betekent niet dat ik een voor
keur voor GroenLinks of de PvdA heb.

Die zijn tegenwoordig eerder con
servatief. Het sociale stelsel moet 
behouden worden, enzovoorts. Als je pro
gressief ‘links’ wilt noemen, ben ik wel 
een links-liberaal.”
MvdS: “Links en rechts zijn misschien 
wat vage begrippen. Zelf wil ik me wel 
progressief noemen, in die zin dat ik 
vooruit loop op andere mensen binnen de 
JOVD. Op sociaal-economisch gebied 
kan ik daarentegen bij tijd en wijle 
tamelijk rechts uithalen. Het heeft er ook 
een beetje mee te maken dat ik probeer 
logisch na te denken over sommige din
gen. Maar dat gaat niet altijd bij ideolo
gie. In een discussie vervalt er soms wel 
eens wat van die logica. In ieder geval 
heb ik zeker ook een pragmatische kijk 
op de dingen.”

W at vonden  ju l l ie  van h e t a fgelopen  
congres?
CJ: “Het congres ging vooral over orga
nisatorische kwesties. Dat vond ik jam
mer. Soms vraag je je wel eens af wat 
sommige mensen eigenlijk willen op zo’n 
congres. Iedereen zegt voor de politiek te 
komen maar daar merkje niet altijd even
veel van. Een kinderachtige kwestie kan 
de hele politieke discussie uit beeld doen 
verdwijnen. Dat hebben we nu gezien. 
Bij de werkgroep moties, waar het nor
maal heel druk is, zaten nu 20 mensen, 
om over de congresresolutie nog maar te 
zwijgen. Dat is echt in- en intriest. Daar
om voel ik er veel voor om de politieke
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en de huishoudelijke discussie los van 
elkaar af te werken. Er zijn genoeg men
sen die uit hoofde van hun functie bij 
huishoudelijk moeten zitten, maar liever 
aan de politieke discussie mee zouden 
doen. Een test met deze opzet lijkt me 
dan ook raadzaam.”
MvdS: “Je moet je wel realiseren dat een 
congresweekend ook een sociaal ge
beuren is. Veel mensen hebben eindelijk 
weer eens de kans elkaar te zien. En dat 
moet ook zo blijven. Een gevolg daarvan 
kan wel zijn dat de belangstelling voor 
huishoudelijk groter is, zeker als er bloed 
wordt geroken.”

A fro n d en d : hebben  ju l l ie  b in n en  (o f  
bu iten ) de JO V D  nog am bitie  na Uw 
huidige HB-post?
CJ: “Na mijn post als Algemeen Be
stuurslid is het voor mij binnen het HB 
over. Ik voel me nu als een vis in water. 
Dit is waarschijnlijk ook de enige post 
die ik aanvaard zou hebben. Ik wil ge
woon mijn bestuurstaak goed uitvoeren 
en dan is het boek HB wat mij betreft 
gesloten. Later zou ik wel de politiek in 
willen, maar ik hoef er niet financieel 
afhankelijk van te zijn.”
MvdS: “Ik denk dat ik eerst maar eens 
flink moet gaan werken aan mijn taak als 
Vice-Voorzitter, en dan spreken we toch 
over minstens een jaar. Ik hoop dat ik na 
mijn actieve HB-schap nog de tijd heb 
om anderzins actief te blijven voor de 
JOVD, bijvoorbeeld als lid van een com
missie. Later ambieer ik allereerst een 
maatschappelijke carrière. Als Kamerlid 
moet je capaciteiten hebben en bovendien 
maatschappelijk geworteld zijn. Anders 
voeg je niets toe”

Ben je  in voor het voorzitterschap van de 
JOVD?
MvdS: “Als we praten over continuïteit, 
dan is dat nu zeker niet aan de orde.”

Duistere berichten 
van het onderwijs-
front
door Freek Staps

‘De wereld draait door en wij dus ook’, 
zullen ze wel op het M inisterie van 
Onderwijs, Cultuur & Wetenschappen 
gedacht hebben, want op het moment dat 
de zoveelste korting op de basisbeurs 
doorgevoerd wordt, sijpelt een nieuw 
plan naar buiten. De muren van Ritzen’s 
departement, anders altijd zo ondoorgron
delijk en gesloten, sturen geruchten de 
onderwijswereld in om de reacties te 
pijlen. Het is een publiek geheim dat dit 
vaker gebeurt. Bestuurders zenden een 
gerucht dat betrekking heeft op nieuw 
beleid zo ‘geheim’ mogelijk uit, ver
wachten en incasseren vervolgens de 
stroom van protest en hebben dan vrij- 
baan om hun plannen door te voeren. 
Voor de duidelijkheid: de uitkomst is nog 
steeds een verslechtering van de situatie 
van vroeger, voor het hele proces in gang 
werd gezet. Om een lang verhaal kort te 
maken: de ambtenaren van onze vriend 
Ritzen hebben weer zo’n gerucht ver
spreid. Het luidt ongeveer als volgt: “het 
departement onderzoekt de mogelijkheid 
een ieder die na zijn middelbare school
periode wil gaan studeren een bepaalde 
som geld te geven, waarvan de aanstaan
de student maar mee rond moet zien te 
komen.” Anders gezegd: geen beurs 
meer, niets maandelijkse toelage, alles in 
één keer, en iedereen hetzelfde bedrag.

Rijk en roekeloos
Zoals we allemaal weten is het bon ton 
om binnen de JOVD om het hardst te 
roepen of iets al dan niet gelegenheid 
geeft voor zelfontplooiing. Ik kan daar 
helaas geen duidelijk antwoord op geven, 
omdat het plan wel en niet die mogelijk
heid biedt. Als je namelijk als eerstejaars 
gaat beginnen, en je ziet dat enorme 
geldbedrag op je bankrekening staan (ter
wijl je altijd van je grote broer hebt ge

hoord dat je echt niet veel geld hebt als 
student) dan zie je onbeperkte mogelijk
heden, en komt er maar één woord in je 
op: zelfontplooiing. De invulling daarvan 
kunt u zeker zelf wel bedenken. Maar 
helaas, na een fijne en korte studententijd 
komt de ontplooier er achter, dat hij de 
keuze heeft tussen keihard zwoegen om 
zijn studie ooit nog af te ronden en me
teen maar gaan werken. Anders gezegd: 
omdat het geldbedrag ontoereikend zal 
zijn, komt de student bedrogen uit.

Oneerlijke armoede
En dat het bedrag niet voldoende zal zijn 
kan een kind bedenken. Nu al wordt 
gerekend op een forse daling van het aan
tal studenten in de komende jaren, door 
demografische ontwikkelingen. Andere 
ingrijpende maatregelen, zoals de basis
beurs, de prestatiebeurs die er heus wel 
zal komen en verhogingen van het col
legegeld mogen ook niet onderschat wor
den. Wat blijft er over voor de student als 
er geen criteria zijn die studeren mogelijk 
maken? Veel zal het niet zijn. En dat 
komt zeker de studenten die wel hard 
kunnen werken of een groot potentieel 
hebben niet ten goede. Dit soort geld- 
schenkingen is namelijk niet in het minst 
prestatiegericht. De goede studenten 
komen er slechter af dan de slechte stu
denten, omdat zij na een paar jaren wel 
moeten werken om de rest van hun studie 
te betalen.

Het is onduidelijk hoeveel we van dit 
bericht uit de onderwijskoker kunnen 
geloven. Laten we hopen dat het een leu
gen is, en dat het ministerie voortaan wat 
waarheidsgetrouwere berichten over zijn 
beleid naar buiten brengt zodat we ons 
niet meer zinloos druk hoeven maken.
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Nieuws van het Internationale
Betreft: De selectie voor een nieuwe 
Jongerenvertegenwoordiger naar de 
derde commissie van de Algemene 
Vergadering van de Verenigde Naties 
1996 in New York.

De JOVD is in internationaal verband 
onder andere lid van Vereniging 31. Dit 
is een een platform van meer dan 30 
Nederlandse jongerenorganisaties en 
heeft tot doel haar lidorganisaties te 
vertegenwoordigen en te laten par
ticiperen in activiteiten van multilaterale 
fora, zoals de Europese Unie, de Raad 
van Europa en de Verenigde Naties.

Vereniging 31 nodigt haar lidorganisaties 
uit kandidaten te stellen voor boven
staande functie. Zij/hij zal in het najaar 
vanm 1996 deel uitmaken van de 
Nederlandse regeringsdelegatie. Zij/hij 
vertegenwoordigt de Nederlandse jon
gerenorganisaties die lid zijn Vereniging 
31 voor wat betreft het VN jongeren
beleid in het algemeen en dat over de jon
gerenprogramma’s in het bijzonder. Het 
is een onbetaalde functie, maar alle 
onkosten worden vergoed.
Naast de partcipatie in de Algemene 
Vergadering is er sprake van een voor
lichtingsproject, met name het verzorgen 
van gastlessen op middelbare scholen in 
de eerste jaarhelft van 1997.

De functie heeft een looptijd van 
ongeveer anderhalf jaar en omvat de vol
gende fasen:
- Een inwerkperiode in samenwerking 
met de 31-Adviescommissie Mondiaal 
jeugdbeleid en de jongerenvertegen
woordiger 1995. Men komt meestal één 
keer per maand ‘s avonds bij elkaar. Je 
brengt o.a. oriëntatiebezoeken aan rele
vante organisaties, en overlegt met het 
Ministerie van Buitenlandse Zaken.
- Het samenstellen van een speech die je 
tijdens je verblijf van ongeveer vier 
weken in oktober/november in New York 
uitspreekt en het indienen van een jong
erenresolutie.
- Naast je eigen inbreng in de onder
werpskeuze kunnen er in overleg met jou 
thema’s worden toegevoegd die de

Nederlandse jongerenorganisaties van 
belang achten.
- Het voorlichtingsproject, waarbij je 
meehelpt aan de publiciteit en het geven 
van lessen op ongeveer 30 middelbare 
scholen.. De tijdsplanning wordt in over
leg met jou gemaakt.
- Het samenstellen van een verslag.
- Bij wonen van vergaderingen van de 31- 
Adviescommissie (AC) ‘Mondiaal 
Jeugdbeleid’ en beschikbaar zijn voor de 
selectie en de ondersteuning van de jon
gerenvertegenwoordiger 1997 tot aan 
haar/zijn vertrek naar New York. De AC 
Mondiaal Jeugdbeleid houdt zich naast de 
participatie in de delegatie naar de 
Algemene Vergadering van de VN, ook 
bezig met de participatie in de Algemene 
Conferentie van de UNESCO en speciale 
VN-Topconferenties, zoals de VN- 
HABITAT conferentie over het wonen en 
woonomstandigheden die in 1996 in 
Istanbul wordt gehouden.

De selectiecriteria zijn:
- Voorgedragen worden door één van de 
lidoranisaties van ‘31’ (in dit geval de 
JOVD).
- In 1996 niet ouder zijn dan 27 jaar.
- In het bezit zijn van de Nederlandse 
nationaliteit.
- Actieve beheersing van de Engelse 
en/of Franse taal, zowel mondeling als 
schriftelijk, ofschoon de speech in het 
Nederlands tot stand komt. Je kan de 
speech in het Engels, Frans, Arabisch, 
Spaans, Russisch of Chinees uitspreken.
- Inzicht hebben (of bereid zijn die te 
krijgen) in de internationale politiek.
- Affiniteit hebben met jongerenbeleid en 
jongerenorganisaties.
- Beschikken over zeer goede contactuele 
eigenschappen en kunnen samenwerken.
- Zeer goed zelfstandig kunnen func
tioneren.
- Met name veel tijd hebben in de periode 
mei-november 1996.

De procedure voor aanmelding is als 
volgt:

De JOVD dient haar kandidaten (maxi
maal 3), vóór 8 januari 1996 om 12.00

uur op het secretariaat van ‘31’ aan te 
melden. Indien je interesse hebt in deze 
zéér interessante en leerzame functie, 
dien je vóór 1 januari 1996 contact op te 
nemen met ondergetekende.

Na 8 januari zal de kandidaten een 
schrijfopdracht worden toegezonden, die 
uiterlijk op 18 januari om 12.00 uur 
binnen moet zijn. De schrijfopdracht 
bestaat uit het schrijven van een concept- 
speech in de Engelse taal en een kort es
say op basis van de aangegeven thema’s. 
Hierna volgen sollicitatiegesprekken op 
woensdag 24 januari, eventueel na een 
voorselectie van de selectiecommissie. 
De kandidaten krijgen vóór 27 januari 
bericht over haar/zijn verkiezing. De 
selec-tiecommissie draagt één kandidaat 
voor aan de lidorganisaties van ‘31’ op de 
Algemene Leden Vergadering van 27 
januari 1996 waar de voordracht bekrach
tigd dient te worden. De geselecteerde 
kandidaat wordt op deze ALV uitge
nodigd.

Reiskosten van de kandidaten worden 
vergoed.

Voor meer vragen en verdere informatie: 
Delphine Pronk...............(010) 402 83 57

Het Internationaal Secretariaat der JOVD 
is driftig op zoek naar
- enihi'UMastc mensen die geïnteresseerd 
zijn in Iniernutionale polilick en aanver
wante /aken; met andere wamden: 
nieuwe leden voor hel IS ( één van de 
EMufsie ondcr-delen in de J()\ D, /o luidt 
het gerucht...).

aldelingen die graag euntaelen willen 
leggen met Internationale liberale 
afdelingen van zusterorganisaties (maakt 
niet welk land. waar ter weield: ui] 
hebben de contacten, van de Oekraïne tot 
Paraguay tot Duitsland tot de hilip-

- Spaanssprekende JOVDer.-» die bereid 
zijn enig tolkvverk en lobbywerk te ver
richten op Internationale congressen.
\  oor meer informatie:
Delphine Pronk - Internationaal Secre
taris................................. (010) 402 83 57
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Over liberale gezondheidszorg
door Maarten de Jong

In onderstaand artikel probeer ik een 
aanzet te geven tot discussie over her
vorming van de gezondheidszorg uit 
liberaal oogpunt. De JOVD heeft daar 
immers geen algemeen bekend stand
punt over. Hoe compleet ook, over het 
vraagstuk in hoeverre de particuliere 
sector welkom is in de gezondheids
zorg, zwijgt het PKP (Politiek Kern 
Programma) 1994-1998. Dit onder
werp heeft aan actualiteit gewonnen 
sinds Frits Bolkestein voorstelde de 
Ziekenfondsen af te schaffen.

Kritische patiënten
Eerst moet stil gestaan worden bij het hoe 
en waarom van het huidige systeem. 
Ziekenfondsen zijn ontstaan uit een bun
deling van particuliere initiatieven om 
iedereen, en dan met name de ‘sociale 
onderklasse’, te voorzien van gezond
heidszorg. Toen het verzekerd zijn tegen 
ziektekosten verplicht werd gesteld, 
sprong de overheid bij om de betaal
baarheid van een dergelijke verzekering 
te garanderen. Dit ging de overheid 
steeds meer geld kosten aangezien de 
kosten van de medische zorg per patiënt, 
evenals het aantal aantal patiënten, 
bleven stijgen. Dit was het gevolg van de 
voortschrijdende technologie en het feit 
dat patiënten ouder, veeleisender en kri
tischer werden. Deze ontwikkeling zal 
zich waarschijnlijk voortzetten. De regels 
zijn dat iedereen beneden een bepaald 
inkomen verplicht via het ziekenfonds 
verzekerd is en ook de daarbij behorende 
lage premie betaalt.

Waarom willen sommigen nu van die 
ziekenfondsen af? Bolkestein zegt bang 
te zijn voor een tweedeling in de gezond
heidszorg. Hij voorziet dat vanwege de te 
hoge kosten voor de overheid, een 
ziekenfondspatiënt straks slechter af is 
dan een particulier verzekerde. Om de zo 
gevreesde ‘Amerikaanse toestanden’ van 
tweederangs ziekenhuizen en doktoren 
voor de armen te voorkomen zou ieder
een een verzekering (en premie) moeten 
kunnen kiezen die bij hem past.

Nu is het zo dat zolang je vasthoudt aan 
het verplichte karakter van ziektekosten
verzekering je niet een door de overheid 
vastgesteld minimumpakket onver
mijdelijk is. Immers, wat geldt als ziek
tekostenverzekering en wat niet? De 
overheid zal dus het absoluut noodzake
lijke minimum vast moeten stellen. Dit 
minimum is allesbehalve stabiel: het 
pakket en de premie zullen telkens 
aangepast moeten worden aan de vooruit
gang in de medische zorg. Als we ervan 
uit gaan dat de ziektekosten sneller stij
gen dan de welvaart betekent dat hoe dan 
ook een tweedeling in de gezondheids
zorg. Want willen de premies betaalbaar 
blijven, dan zal het minimumpakket min
der snel moeten groeien dan het ‘gemid
delde’ pakket. Dat betekent dat mini- 
mum-verzekerden steeds meer achter 
raken in medische zorg. Het alternatief is 
dat het minimumpakket wel gelijke tred 
houdt, maar dat de overheid de hogere 
premies die daar bij horen gaat sub
sidiëren. Dit komt overeen met de huidi
ge situatie en lost dus niets op.

Verplicht verzekeren?
Wat nu als je verzekering niet langer ver
plicht stelt? Er is natuurlijk uit liberaal 
oogpunt nog al wat af te dingen op het 
principe verplichte verzekering. Waarom 
wel een verplichte ziektekostenverzeker
ing en niet een verplichte brand- of 
inboedelverzekering? Bij ziektekosten
verzekering is de volksgezondheid in het 
geding. Onverzekerde mensen kunnen 
een gevaar voor anderen gaan vormen, 
denk aan polio of nekkramp. Verder is 
gezondheidszorg meer dan andere goe
deren of diensten een geloofsgoed. De 
verzekerde niet goed het nut kan bepalen 
van wat hij of zij krijgt. De consument is 
wel in staat te beoordelen of een frisdrank 
lekker is, maar niet hoe noodzakelijk een 
bepaalde soort medische behandeling is. 
Afgezien hiervan speelt nog een argu
ment. Stel je voor dat verzekeren alleen 
nog vrijwillig gebeurt. Ongetwijfeld zal 
een groep mensen zich dan niet (af
doende) verzekeren. Als deze mensen 
ernstig ziek worden gaan ze maatschap

pelijke overlast veroorzaken. Een hevig 
rochelende meneer onder de carport 
vraagt nu eenmaal om een oplossing, 
ondanks dat het misschien zijn eigen 
schuld is dat hij onverzekerd is. De kans 
is vrij groot dat die oplossing gevonden 
zal worden in iets dat toch weer op een 
ziekenfonds lijkt. Op deze manier zijn 
fondsen ook onstaan.

Tweedeling
Al met al zijn we dus niet veel verder. 
Zolang de kosten blijven stijgen, leidt een 
verplichte verzekering tot een tweedeling. 
Ik denk dat het wenselijk is dat ziek
tekostenverzekering verplicht blijft. Als 
die verplichting er niet is zullen volgens 
mij onverzekerden er toch in slagen hun 
risico op de maatschappij af te wentelen. 
Dat is oneerlijk omdat je je dan net zo 
goed helemaal niet kunt verzekeren. Als 
je een minimumverzekering verplicht 
stelt, weet je tenminste ook zeker dat 
iedereen er voor betaalt. Het staat 
iedereen vrij dit pakket naar behoefte aan 
te vullen. Dit kan allemaal bij particuliere 
verzekeraars. Om dit minimumpakket 
zowel rendabel voor de verzekerings- 
maatschapijen als betaalbaar voor 
iedereen te maken is overheidssub
sidiëring te rechtvaardigen. De stijgende 
kosten moeten echter zo veel mogelijk 
worden opgebracht door mensen die 
bewust gezonheidsricico’s lopen ook 
meer te laten betalen. Omdat we in feite 
spreken over een (minimum)verzekering 
door iedereen voor iedereen, is het niet 
acceptabel dat kettingrokers en beoe
fenaren van sporten hun gezondheidsrisi
co af wentelen op de gemeenschap. In 
praktijk betekent dat bijv. een ziekte
kostenaccijns op sigaretten en het lid
maatschap van bepaalde sportverenigin
gen. Op deze manier krijgt het principe 
eigen verantwoordelijkheid meer aan
dacht in de gezondheidszorg en onder 
deze voorwaarden is de particuliere sec
tor van harte welkom in de gezondheids
zorg.
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De donkere kant van de
eenwordingEuropese

door Chris Jetten

In de afgelopen maanden hebben zich 
voor liberalen tenminste een tweetal 
treurige gebeurtenissen voorgedaan. 
De eerste was de teleurstellende notitie 
van minister Sorgdrager over het Ne
derlandse drugsbeleid in de komende 
jaren. Het tweede dieptepunt was de 
notitie over de herziening van het 
personen- en familierecht van de hand 
van staatssecretaris Schmitz. In beide 
notities zijn forse concessies gedaan 
aan het breed door de Nederlandse 
bevolking gedragen liberale ideaal. 
Wie in de notities op zoek gaat naar de 
argumentatie die aan de terughou
dendheid ten grondslag ligt kijkt raar 
op. Deze blijkt namelijk niets met een 
inhoudelijke afweging tussen de voor- 
en nadelen van legalisering te maken te 
hebben, maar ligt op een heel ander 
vlak: het vlak van de buitenlandse mo
gendheden.

Buitenland en drugs

De ontwikkelingen rond het drugsbeleid 
leggen de buitenlandse factor het 
duidelijkste bloot. Terwijl het gedoog
beleid voor soft-drugs in de afgelopen 
jaren heeft bewezen goed te werken, en 
er onder de Nederlandse bevolking een 
zeer breed gedragen consensus heerst dat 
paternalisme op dit punt niet meer van 
deze tijd is, blijft de door iedereen be
pleite en verwachte legalisering uit. De 
druk uit het buitenland, en dan met name 
uit Frankrijk, is hier debet aan, zo staat in 
de notitie vermeld. Nederland heeft zich 
gecommitteerd aan een aantal interna
tionale verdragen -waaronder het verdrag 
van Schengen-, en deze verdragen laten 
Nederland niet de ruimte om er zijn eigen 
opvattingen over drugs op na te houden.

De minister probeert met invoering van 
maatregelen als de vijf-grams-norm 
weliswaar de grenzen van de verdragen 
zoveel mogelijk op te rekken, maar de

Fransen doorzien deze trucjes inmiddels 
ook al lang. Afgewacht moet worden met 
welke middelen zij hun eisen kracht 
zullen bijzetten, maar dat er bij ongewij
zigd beleid zwaar weer op komst is lijkt 
zeker, en of de voorstellen van de minis
ter stand zullen houden is nog maar de 
vraag.

Bij het personen- en familierecht gaat het 
er niet veel milder aan toe. Homosex- 
uelen worden in Nederland al jaren als 
gelijkwaardfg medeburger behandeld, en 
over het openstellen van het burgerlijk 
huwelijk voor twee partners van hetzelfde 
geslacht hoeft in de Nederlandse politiek 
nauwelijks meer gediscussieerd te 
worden. Toch ziet de staatssecretaris daar 
in haar notitie vanaf. Het formele huwe
lijksrecht blijft wat haar betreft aan hete- 
rosexuelen voorbehouden.
De reden die de staatssecretaris in haar 
notitie aanvoert om het adoptierecht niet 
een homosexuelen hangt samen met de 
adoptiemogelijkheden voor homosexu
elen. Nederland 
heeft zich in be
paalde internatio
nale verdragen ver
plicht om interlan
delijke adoptie al
leen aan gehuwde, 
heterosexuele pa
ren toe te staan.
Dat deze regeling 
nu ook toegepast 
dreigt te gaan 
worden op binnen
landse adoptie is 
merkwaardig, maar 
heeft volgens de 
staatssecretaris te 
maken met de 
beeldvorming rich
ting buitenland.
Men zou anders 
bedenkingen kun
nen krijgen over de 
gezinssituatie waar 
hun aan Nederland

afgestane kinderen in terecht komen. 
Deze op zichzelf plausibele redenering 
slaat om in totale onwaarschijnlijkheid 
als de staatssecretaris vervolgens voor
stelt om binnenlandse adoptie wèl toe te 
staan aan ongehuwde, heterosexuele 
paren en aan alleenstaanden. Ook deze 
groepen worden immers in de interna
tionale verdragen van interlandelijke 
adoptie uitge-sloten. De vraag rijst dan 
ook waarom de staatssecretaris u it
gerekend het adoptierecht voor homo
sexuelen in het buitenland niet wenst te 
verdedigen. Het heeft er alle schijn van 
dat zij ter bewaring van de lieve vrede 
met de buurlanden ervoor heeft gekozen 
onze zeer liberale opvattingen over 
homosexualiteit op te offeren ten gunste 
van de buitenlandse, conservatieve visie.

Samenwerking heeft nadelen

Wat bovenstaande voorbeelden duidelijk 
moeten maken is, dat het streven naar 
internationale samenwerkingen naast
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voordelen ook evidente nadelen kent. 
Helaas worden bij discussies over 
bijvoorbeeld de verdieping van de 
Europese Unie maar al te vaak wat 
eenzijdig de voordelen genoemd. 
Natuurlijk zijn die voordelen ook 
aanzienlijk, met name op het eco
nomische vlak. Er zal echter continu een 
afweging tussen kosten en baten van 
verdere Europese samenwerking moeten 
worden gemaakt; sommige nationale en 
de meeste Europese politici lijken het 
stadium van zorgvuldige afwegingen 
echter te zijn gepasseerd en lopen bijna 
als ‘kip zonder kop’ achter de zegeningen 
van een federale unie aan. Op het mo
ment dat wij niet meer in staat zijn om in 
Nederland maatschappelijk breed ge
dragen opvattingen in wetgeving om te 
zetten, dan moeten we ons echter afvra
gen of we op de goede manier bezig zijn. 
Alternatieve ontwikkelingsscenario’s van 
internationale samenwerking, waaraan 
minder bezwaren kleven wat betreft het 
uit handen geven van de autonomie, zijn 
gelukkig voorhanden. Het Europa-a-la- 
Carte, waarbij ieder land zelf een keuze 
maakt aan welke vormen van Europese 
samenwerking het wil deelnemen, blijkt 
op onoverkomelijk praktische bezwaren 
te stuiten (want wie neemt de beslissin
gen als niet alle landen aan alle projecten 
meedoen). De gedachte die achter dit 
samenwerkingsmodel ligt is echter goed. 
Landen kunnen tot samenwerking 
besluiten op die punten beleidsterreinen 
waarop zij samenwerking wensen, en 
hoeven niet op de koop toe beleidsvrijhe
den op andere vlakken in te leveren.
De voordelen van de a-la-carte-gedachte 
komen natuurlijk ook terug bij een 
netwerk van intergouvernementele 
afspraken, terwijl hieraan veel minder 
praktische bezwaren kleven. Door het 
instellen van een goed overlegorgaan 
moeten hier uitstekende resultaten te 
boeken zijn, zodat bijvoorbeeld het 
instellen van een vrijhandelszone, een 
gemeenschappelijk beleid op milieu
preventie en criminaliteitsbestrijding tot 
stand kunnen komen.

Gekozen prem ier de 
oplossing
door O la f Petitie

Na de Tweede-Kamerverkiezingen 
breekt voor de politieke partijen altijd 
een periode van spanning aan. Voor de 
kiezers is het een tijd van afwachten. 
Na de verkiezingen ligt het lot van het 
electoraat als een speelbal in de handen 
van de politieke partijen. Aan het sys
teem van formatie dat Nederland op 
dit moment kent, kleeft een groot aan
tal bezwaren.

In de eerste plaats heeft de kiezer geen 
directe invloed op het vormen van een 
regering, hoewel de samenstelling daar
van toch van groot belang is. De macht 
ligt immers voor een belangrijk deel bij 
het kabinet en in mindere mate bij de 
Kamer. Om toch nog wat invloed op de 
vorming van een coalitie te krijgen bren
gen sommige kiezers hun stem niet uit op 
de partij van hun eerste voorkeur; zij 
kiezen liever voor een bepaalde formatie. 
Het Lubbers-effect was hier een goed 
voorbeeld van: veel mensen stemden op 
het CDA omdat zij Lubbers een goed pre
mier vonden, niet omdat zij zich zo kon
den vinden in het gedachtengoed van het 
CDA. Bovendien wordt een groot deel 
van het toekomstige regeringsbeleid vast
gelegd in het regeerakkoord, dat tijdens 
de formatie tot stand komt. Het is een 
belangrijk beleidsstuk, maar de kiezer 
heeft er geen invloed op, net zoals op de 
coalitievorming. De burger staat buiten
spel. Ten slotte wil ik het dualisme noe
men, dat niet bevorderd wordt door het 
huidige systeem: de coalitiepartijen 
ervaren het kabinet te veel als ‘hun’ kabi
net, waardoor kritiek vaak uitblijft. In 
welke mate bovenstaande bezwaren 
werkelijk nadelig voor de democratie 
zijn, is per regering verschillend. Het 
kabinet-Kok is duidelijk ‘dualistischer’ 
dan de kabinetten van Lubbers. Waar
schijnlijk is dat, omdat tijdens de for
matie geen van de partijen het akkoord al 
te gedetailleerd vast wilde leggen. Toch 
is duidelijk dat de formatie het zwakke 
punt in de Nederlandse democratie is.

Democratisch gekozen premier
De oplossing voor het geschetste pro
bleem is een gekozen minister-president. 
Voortaan stemmen kiezers niet alleen op 
een vertegenwoordiger van een partij, 
maar ook op iemand die als president hun 
vertrouwen geniet. Dit zou goed zijn voor 
de democratie, omdat een kandidaat-pre- 
mier van tevoren kenbaar maakt welk 
beleid en welke regering hij voorstaat. De 
kiezer heeft op deze manier directe 
invloed op de vorming van het kabinet. 
Kiezers kunnen in zo’n stelsel op de par
tij stemmen van wie het gedachtengoed 
ze aanstaat, en op de premier wiens 
regering ze bevalt. Zo ondervang je een 
Lubbers-effect, en zo zal de Tweede 
Kamer een betere afspiegeling vormen 
van de Nederlandse bevolking. Omdat de 
kandidaat-premier tijdens zijn campagne 
zijn politieke koers duidelijk maakt, 
weten de kiezers van te voren wat voor 
regeerakkoord ze zullen krijgen. 
Bovendien zal de periode tussen de 
verkiezingen en de beëdiging van het 
kabinet veel korter zijn. Na de ver-kiezin- 
gen zal immers alleen nog naar de ‘pop
petjes’ gezocht hoeven worden, terwijl 
over de samenstelling van de regering en 
haar beleid weinig discussie bestaat. Zo’n 
verkorte fomatieperiode komt de slag
vaardigheid van de politiek alleen maar 
ten goede. Een dergelijk systeem werkt 
ook het dualisme in de hand. De politieke 
partijen zullen het kabinet immers veel 
minder als ‘hun’ kabinet beschouwen, 
waardoor zij allen oppositie kunnen 
voeren. Met een gekozen premier zal 
politiek weer leuk worden, en het poli
tieke spel zal terugkeren in Den Haag.

Wie deze plannen beschouwt als een aan
val op Hare Majesteit heeft het mis. De 
koningin wordt weliswaar van haar laat
ste beetje politieke macht, het benoemen 
van een formateur, beroofd, maar ze is en 
blijft ons staatshoofd, en ze houdt een 
representatieve functie. En ook de foto op 
het bordes zal wat mij betreft tot in de 
eeuwigheid gemaakt worden.

20 Driemaster, december 1995



Weg met de EMU
door Arjan Vroon en Ron Hogenboom

Enige tijd geleden uitte SPD- 
Bondsdagleider Rudolf Scharping, de 
Duitse Heerma, scherpe kritiek op het 
EMU-debat. Volgens hem zouden 
economische argumenten de doorslag 
moeten geven bij de discussie over de 
invoering van één Europese munt, en 
niet argumenten van politieke aard. 
Scharping, die hiermee veel kritiek 
oogstte, heeft naar onze mening 
volkomen gelijk wanneer hij hamert op 
het belang van economische argu
menten. Sterker nog, politieke wil is 
nooit genoeg om een plan te verwezen
lijken wanneer dat plan economisch 
niet haalbaar is. In het nu volgende 
zullen we een aantal economische argu
menten bespreken, die steun geven aan 
de gedachte dat één Europese munt 
niet realiseerbaar is.

Eén van die argumenten is het gebrek aan 
arbeidsmobiliteit. Anders dan in de VS 
verhuist in Europa, en trouwens ook bin
nen Nederland, een werkloze niet zo snel 
naar gebieden waar wel werk te vinden 
is. Voor een belangrijk deel liggen hier 
culturele verschillen aan ten grondslag, 
die zeker niet op korte termijn zullen 
verdwijnen. Daarnaast spelen de taal
barrières en de grote verhuiskosten, mede 
veroorzaakt door de hoge overdrachtsbe
lasting, eveneens een rol bij de lage 
arbeidsmobiliteit in Europa. Gebieden 
met hoge werkloosheidscijfers, denk aan 
Spanje met zo’n 22%, de vier grote 
Nederlandse steden of delen van de 
provincie Groningen, kunnen als gevolg

van deze relatief lage mobiliteit struc
turele probleemgebieden worden, als ze 
dat niet al zijn.

Een oplossing voor dit probleem is flexi
bele loonvorming. Flexibele lonen zorgen 
er immers voor dat de werkgelegenheid 
in gebieden met een hoge werkloosheid 
toeneemt, door een daling van de lonen. 
Ook de Europese loonvorming is, in 
tegenstelling tot de VS, niet zo’n flexibel 
geheel. Sterker nog, de lonen zijn in de 
meeste landen van de EU vrij star. Op dit 
punt valt eveneens niet te verwachten dat 
er op korte termijn iets verandert. Het ziet 
er in ons land bijvoorbeeld niet naar uit 
dat in deze kabinetsperiode een einde 
komt aan het algemeen verbindend ver
klaren van cao’s. En juist het opleggen 
van de cao-lonen aan gehele bedrijfs
takken legt een veel te hoge vloer in het 
loongebouw.

Belemmerende sociale zekerheid
Bovenop de cao-lonen komt het huidige 
stelsel van sociale zekerheid, dat de loon- 
vloer alleen maar verder ophoogt. In veel 
gevallen is het financieel uiterst 
onaantrekkelijk om een uitkering te ver
ruilen voor betaalde arbeid. Invoering 
van het basisstelsel zou in combinatie 
met het vrijlaten van de loonvorming een 
goede stap zijn naar een grotere arbeids
mobiliteit. Het ziet er echter niet naar uit 
dat het huidige kabinet daarvoor kiest. 
Het kabinet koppelt volgend jaar zelfs 
weer de uitkeringen aan de lonen, wat de 
financiële prikkel om werk te zoeken nou 
niet echt versterkt. Ook voor de volgende 
kabinetsperiode valt het te betwijfelen of 

het basisstelsel zijn intrede zal doen. 
Het CDA heeft recent de langeter- 
mijn-koers uitgezet, waarbinnen geen 
plaats is voor zo’n stelsel. Hetzelfde 
geldt voor de PvdA. Het lijkt ons zeer 
onwaarschijnlijk dat de sociaal
democraten binnen een jaar of acht 
het basisstelsel zullen omarmen.

Geen veelzijdige produktie
Een volgend argument is de niet bij
zonder verweven produktiestructuur. 
De economische integratie van de

landen die samen één munt gaan vormen 
moet vergelijkbaar zijn met de twee-een- 
heid die de Duitse en de Nederlandse 
economie vormen. Van zo’n integratie is 
in de EU op dit moment geen sprake. De 
gevolgen van het ontbreken van deze 
noodzakelijke versmelting zullen tot ui
ting komen in ongelijktijdige conjunc
turele schommelingen. Wanneer bijvoor
beeld de economische situatie in het ene 
land verkrapping van het monetair beleid 
vereist en de recessie die in een ander 
land woedt verruiming, dan zal de cen
trale bank voor een dilemma staan: op 
welk land moet het beleid afgestemd 
worden? Iedere keuze, zelfs een compro
mis, is nadelig voor een land; de conse
quentie is ofwel een te hoge rente, ofwel 
oververhitting van de economie.

Een ander belangrijk punt is de politieke 
unie, noodzakelijk voor één Europese 
munt. Een essentieel onderdeel voor zo’n 
unie is de begrotingsdiscipline die de 
deelnemende landen in overleg op 
moeten brengen. Wanneer enkele landen 
een afwijkend beleid voeren, leidt dit 
mogelijk tot een uittocht van beleggers, 
die de euro verruilen voor de dollar, de 
yen of de Zwitserse frank. Een hogere 
reële rente in de EU is het gevolg. Om dit 
te voorkomen kan worden gekozen voor 
hulp aan het afwijkende land, maar zulk 
beleid schept precedenten en wordt zo 
een vrij kostbare aangelegenheid.

De enige manier om de begrotingsdisci
pline te bereiken die nodig is, is verre
gaande soevereiniteitsoverdracht. Alleen 
op deze manier kunnen de landen in het 
gareel gehouden worden. Het ziet er 
voorlopig niet naar uit dat het zover zal 
komen; welke overheid wil zich op korte 
termijn omvormen tot een stroman van 
Brussel? Ook op lange termijn achten wij 
een federaal Europa niet haalbaar. 
Verdere integratie moet een natuurlijk 
verloop hebben en kan niet van bovenaf 
opgelegd worden. Gebeurt dat wel, dan 
bestaat de kans dat integratie en stabiliteit 
ontaarden in verwijdering en anarchie. En 
daar kan de EMU toch nooit voor 
bedoeld zijn?
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Pyrrhus was ook een
door Jac. A .M .A. Sluysmans

‘Mei 1968’ is een uitdrukking die bij de 
meeste JOVD’ers weinig associaties 
teweeg zal brengen. Voor conservatief 
Frankrijk is ‘mei 1968’ echter synoniem 
met het voorportaal van de hel: in die 
maand klommen de Fransen voor de 
zoveelste maal in hun lange traditie en 
masse op de barricaden. Tien miljoen 
mensen staakten, studenten evengoed als 
arbeiders; Parijs was een onneembare 
vesting en ten einde raad zag de toenma
lige president, generaal Charles de 
Gaulle, zich genoodzaakt de Assemblée 
te ontbinden. Floewel hij nog herkozen 
werd ruimde hij niet lang daarna vrij
willig het veld. We schrijven december 
1995 en zoals zo vaak lijkt ook nu de 
geschiedenis zich te herhalen. Het 
machtige raderwerk van de Franse natie 
is krakend tot stilstand gekomen, slechts 
de nucleaire proeven op een ver, onoog
lijk klein atol in de Grote Oceaan weten 
doorgang te vinden. Frankrijk lijkt een 
jukebox, die weigert te spelen bij gebrek 
aan iemand die er geld in gooit. Het gaat 
hier alleen om meer dan slechts wat 
muntgeld.

Monsieur le président
De voortekenen leken zo glorieus. Als uit 
het niets rees in maart 1995 de tot twee 
maal toe verslagen burgemeester van 
Parijs op uit zijn eigen as. Hij werd door 
vriend en vijand inmiddels kansloos 
geacht. De groots opgezette verkiezings
bijeenkomst in het voorstedelijke Porte 
de Versailles markeerde de ommekeer. 
Omgeven door rechtse dinosaurussen als 
Maurice Couve de Murville en admiraal 
de Gaulle (de zoon van), presenteerde 
Jacques Chirac zich aan de uitzinnige 
mensenmassa, altijd op zoek naar ver
lossers, als de enige ware erfgenaam van 
de in de loop der jaren vergoddelijkte 
Generaal. Toen op onwaarschijnlijke 
wijze vanuit de provincie zelfs oud-presi- 
dent Giscard d’Estaing, twijfelend over 
een eigen kandidatuur, zijn steun gaf aan 
zijn voormalige Judas, gloorde er weer 
hoop aan de gaullistische horizon. Geheel 
tegen de verwachtingen en opiniepeilin
gen in wist Chirac voldoende krachten 
achter zich te verzamelen om eindelijk, 
na zovele jaren en net zoveel tegenslagen, 
in opperste triomf over de Champs 
Elysées te rijden en het presidentiële 
Elysium te betrekken.

Opportunistische loopbaan
Voor hen die de verkiezingscampagne 
nauwlettend hadden gevolgd werd al snel 
duidelijk dat de problemen voor de 
nieuwbakken president immens zouden 
zijn. Als voorman van een vanouds rechts 
georiënteerde partij had hij immers 
verkozen zijn socialistische opponent 
Jospin te bevechten in diens eigen 
linkerhoek. Links en rechts had de man 
met de eeuwig innemende glimlach, de 
ambitieuze charmeur uit de Corrèze, tal 
van wilde, nooit te verwezenlijken 
beloften gedaan. Chirac, le battant, moet 
ook destijds vertrouwd hebben op het 
opportunistische adagium ‘komt tijd, 
komt raad’. Daar getuigde zijn avontuur
lijke, politieke loopbaan al van. 
Begonnen als linkse intellectueel richt hij 
in 1979 de gaullistische Rassemblement 
Pour la République op; in 1981 weer
houdt hij bewust door weifelend optreden 
zijn bondgenoot Giscard d’Estaing van 
een tweede ambtstermijn; later ruziet hij 
vanuit het Matignon, het Franse Catshuis, 
met Mitterand. In maart 1993 liet hij het 
vuile werk van een tweede cohabitation 
over aan zijn rechterhand, Edouard 
Balladur. Zo kon hij zelf, denkend aan 
zijn eerder falen, zijn handen schoon 
houden voor de naderende verkiezingen.

Guillotine
Ook nu is het een aide-de-camp die het 
zware werk opknapt voor de zelfgenoeg
zame republikeinse keizer, maar zelfs de 
briljant geachte premier Juppé heeft nog 
geen vruchtbare aarde kunnen scheppen 
uit de puinhopen van Mitterands tweede 
ambtstermijn. Frankrijk rommelt nu als 
zelden tevoren. De Gallische haan kraait 
en wil gehoord worden. De guillotine 
wordt weer opgericht op het Place de la 
Concorde. Destijds nam zij met niet min
der genoegen dan het hoofd van de Gene
raal die, heer als altijd, zelf zijn vonnis 
bezegelde. Dat zal zijn zelfbenoemde 
opvolger zeker niet doen. De Franse win
ter zou wel eens heel warm kunnen 
worden...
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Landbouw
commissie
Sinds dil najaar is du JO V D  een lan
d e l i jk e  c o m m is s i e  rijker: de land-  
houwcommissie.
Tol nu to e  is aan hel n a t io n a le  en 
internationale landbouwbeleid binnen 
dc JOVI.) weinig aandacht besteed ter
w ijl de  la n d b o u w  to ch  e e n  niet  
onaanzienlijke positie inneemt in dc  
Nederlandse economie.
Mede daardoor is de landbouw een  
altijd actueel onderwerp.
Dal bleek dc laatste maanden uit de 
discussies  over de mestproblematiek  
en wat langer geleden uil de proble
men rond de w i j z e  w a a ro p  de  
Nederlandse tomaten gekw eekt wor-

l|filiïPIIISlKsSHll8l!lsi|lllï3lllllliïli|lll||llll|SIII:
liet landbouwbeleid omvat alle land
bouwsectoren zoals akkerbouw, vee 
teelt en tuinbouw. De laatste decennia  
is echter ook de invloed van de open
luchtrecreatie toegenom en waardoor  
ook de recreatie een  onderwerp \a n  
beleid is geworden. Daarnaast leveren 
ook de Ruimtelijke Ordening cn het 
milieubeleid hun bijdrage aan de land
b o u w . D e R u im t e l i j k e  O r d e n in g  
probeert  d .tn .v .  la n d in r ic h t in g  de  
grond o p t im a a l  g e s c h ik t  te m aken  
\ o o r  dc landbouw . IIcl m ilieu  stelt 
steeds strengere eisen aan de bedrijfs
voering onder meer ten aan /ien  van 
bemesting en het gebruik van bestrij
dingsmiddelen.
K ortom , de  la n d b o u w  is e e n  z eer  
v ee lz ijd ig  onderw erp dat aandaehl  
verdient.
De I.undbouvvcommissie houdt z.ieh 
vooral b e / i g  met het h esp rek en  en 
b e o o r d e le n  van  h e t  n a t io n a le  en  
curopese landbouwbeleid. Ook komen 
sp ec if iek e  onderw erpen  als hel bc-  
heersgebiedcnhelcid aan de orde.

Voor meer informatie: Frank Wissing,  
0 7 0 - 2 1 5 6 7 0 :  H e r m in e  H r e n s te in .  
0317-414025.

iberale agenda
2 januari:
Afdeling Eindhoven, Nieuwjaarsborrel, 
20:00 uur, TP, info Jeroen, 040-2551683.

5 januari:
Afdeling Walcheren, Nieuwjaarsetentje, 
de Bommel te Middelburg, 19:00 uur, 
info Diederik Dekker, 0118-501447.

9 januari:
Afdeling Groningen, Nieuwjaarsborrel 
met oliebollen, café De Negende Cirkel, 
info Jeroen. 050-3182248.

9 januari:
Afdeling Amsterdam, Nieuwjaarsborrel, 
café de Beiaard op het Spui, 21:00 uur, 
info Harmen Groenwold, 020-6735015.

10 januari:
Afdeling Amsterdam, Forum over 
Schiphol met Amsterdamse PJO's en de 
VVD-jongerencie., info Evelyn van Dijk, 
020-6753979.

10 januari:
Afdeling Eindhoven, Thema PC, 20:00 
uur, TP, info Jeroen, 040-2551683.

11 januari:
Nieuwjaarsborrel op het AS, 17:00 uur. 
Het HB heet iedereen van harte welkom.

11 januari:
Afdeling Amsterdam, curus Europa, 
bovenzaal café de Beiaard, 20:00, info 
Harmen Groenwold, 020-6735015.

11 januari:
Afdeling Utrecht, Nieuwjaarsborrel, café 
de Gasterij, 20:30 uur, info Maeike van 
Bijsterveld, 030-2939385.

15 januari:
Politiek Overleg Brabant, 19:45 uur te 
Tilburg, info Jeroen, 040-2551683.

16 januari:
Afdeling Groningen, excursie wijnproe
verij, info Diane, 0598-327736.

16 januari:
Afdeling Amsterdam, congresvoorberei
ding in bovenzaal café de Sluyswacht, 
Jodenbreestraat 1, info Christon Kolk, 
020-673517.

18 januari:
Afdeling Urecht, curus Liberalisme, info 
Maieke van Bijsterveldt, 030-2319978.

19 januari:
Afdeling Goes, sprekersavond met Dhr. 
Vogelaars VVD-lid Provinciale Staten, 
grand café Bolsjoi, 19:30 uur, info 
Mascha Bunt, 071-5125100.

23 januari:
Afdeling Eindhoven, debat met Deba- 
tavieren, 20:00 uur, TP, info Jeroen, 040- 
2551683.

24 januari:
Afdeling Utrecht, politiek café, info Jan 
van der Venis, 030-2722337.

24 januari:
Afdeling Eindhoven, Politieke Com
missie, 20:00 uur, TP, info Jeroen, 040- 
2551683.

30 januari:
Politiek Overleg Brabant, 19:45 uur te 
Tilburg, info Jeroen, 040-2551683.

31 januari:
Afdeling Eindhoven, Analyses 2000, 
20:00 uur, TP, info Jeroen, 040-2551683.

2 februari:
Afdeling Walcheren, cursus conflict
hantering, restaurant De Beurs te Vlis- 
singen, 20:00 uur, info Diederik Dekker, 
0118-501447.

6 februari:
Afdeling Eindhoven, Politieke 
Commissie, 20:00 uur, TP, info Jeroen, 
040-2551683.

9+10 februari:
Afdeling Groningen, Afdelingsweekend, 
info Jorg, 050-5267095.
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p&p
TEXTIELDRUK / BORDUREN

Ons assortiment is groter dan deze advertentie 
Wij leveren: van mok tot T-shirt, van vlag tot manchetknoop, van

rugbyshirt tot baseballcap
Kom dus bij ons langs als je iets wil laten drukken of borduren.

Uw logo, naam of kreet snel, goed en goedkoop op elk denkbaar artikel
of het er nu 1 of 10.000 zijn.

Textiel printing, Premiums, Embroideries & Design 
Poelestraat 24-26 9712 KB Groningen 

050-3138288 / 3136884

Herengracht 48 
2511 EJ Den Haag 

Telefoon 070-3646161

Cocktails

Lunches van 11.00 tot 15.00 uur 

‘s zomers voorterras & tuinterras 

Bijzondere gelegenheid voor al uw recepties of privé-parties
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